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GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA SLOVENIJE

-DELO- IZHAJA ODI. MAJA 1959 PO ZDRUŽITVI »LJUDSKE PRAVICE-,
KI JO JE 5. OKTOBRA 1934 USTANOVILA KOMUNISTIČNA PARTIJA r, AVN- UREDNIK MITJA GORJUP 
V SLOVENIJI, IN »SLOVENSKEGA POROČEVALCA-, KI GA JE LETA
1941 USTANOVILA OSVOBODILNA FRONTA SLOVENSKEGA NARODA ODGOVORNI UREDNIK SLAVKO FRAS

•T Z J.
TITO SPREJEL CINEGEJA — Predsednik republike in vrhovni komandant oboroženih sil SFRJ maršal Jugo
slavije Josip Broz Tito je dopoldne v Karadjordjevu sprejel madžarskega obrambnega ministra generalpol
kovnika Lajosza Cinegeja. Na sprejemu so bili še navzoči zvezni sekretar za narodno obrambo, general armade 
Nikola Ljubičič, pomočnik zveznega sekretarja za narodno obrambo, generalpodpolkovnik Dane Petkovški in 
načelnik kabineta vrhovnega komandanta generalpodpolkovnik Milan Kneževič. Telefoto: Tanjug

Včeraj srečanje 
Bijedič - Gadafi
Predsednik ZIS Džemal Bijedič je sporočil Gadafiju po
zdrave predsednika Tita — Zaključna seja delegacij
TRIPOLI, 14. marca (Tanjug). Predsednik libijskega revolucionarnega sveta Mo- 
amer el Gadafi je danes v svojem kabinetu sprejel predsednika ZIS Džemala Bije- 
diča. Zadržala sta se v daljšem prijateljskem in prisrčnem pogovoru. Bijedič je 
Gadafiju sporočil pozdrave predsednika Tita in mu v njegovem imenu poklonil 
kopiji umetniškega filma »Sutjeska« in dokumentarnega filma o obisku libijskega 
voditelja v Jugoslaviji novembra lani.

Predsednik ZIS Bijedič, ki 
je na uradnem- obisku v Li
biji, si je danes tudi ogledal 
univerzo v Tripoliju in tek
stilno tovarno, ki jo grade v 
okolici libijskega glavnega 
mesta Obe delegaciji pa sta 
po skupinah nadaljevali delo 
in obravnavali posamezna po
dročja sodelovanja med Ju

goslavijo in Libijo in možno
sti za poglabljanje tega sode
lovanja.

Gostoljubni in prisrčni go 
stitelji so Džemala Bijediča 
seznanili z razvojem univerze 
v Tripoliju, ene od obeh vi
sokošolskih ustanov v Libiji. 
Na univerzi v glavnem mestu 
je zdaj vpisanih približno

3500 študentov, med njimi tu
di približno 350 fantov in de
klet iz 14 afriških in azijskih 
držav.

Kot se je zvedelo, je bila 
danes na programu zaključ 
na plenarna seja jugoslovan
ske in libijske delegacije.

Več na zadnji strani.

Poročilo 
o delu v 

obravnavi
Skupna seja izvršnega 

biroja in komisije 
predsedstva ZKJ

BEOGRAD, 14. marca (Ta
njug) — Danes je bila v 
Beogradu skupna seja izvrš
nega biroja predsedstva ZKJ 
in komisije predsedstva ZKJ 
za sestavo predloga poročila 
o delu ZKJ med 9. in 10. kon
gresom ZKJ. Seje so se ude- 5 
ležilj tudi sekretarji izvršnih 
organgov centralnih in po
krajinskih komiejev ZK m 
sekretar komiteja konference 
ZK v JLA. Proučili so osnu
tek poročila predsedstva ZKJ 
o delu med 9. in 10. kon
gresom. Na podlagi predlo- 
go\, izrečnih na seji, bo ko
misija redigirala osnutek po
ročila in ga predložila pred
sedstvu ZKJ, da ga prouči.

V zapor
zaradiodločitve

Arabski petrolejski ministri so se v Tripoliju razšli brez 
sporočila — Sestali se bodo spet v nedeljo na Dunaju

TRIPOLI, 14. marca. (UPI, AP, AFP). — Danes so po šesturni razpravi o prepovedi 
izvoza nafte v ZDA in Nizozemsko ministri za nafto arabskih držav sklenili, da se 
bodo ponovno sestali v nedeljo na Dunaju. V uradnem sporočilu s sestanka, ki ga 
je vodil alžirski minister za industrijo Belaid Abdeselam, ni omenjeno, ali so 
sprejeli kakšno odločitev v zvezi s prepovedjo izvoza nafte v ZDA in Nizozemsko.

Bo šel 
Nixon v 

Moskvo?
azpis volitev

M. Todorovič sprejel sklep o volitvah delegatov v zvez
ni zbor in zbor republik in pokrajin skupščine SFRJ
BEOGRAD, 14. marca. (Tanjug). — Na podlagi zakona o volitvah delegatov v zvezni 
zbor skupščine SFRJ in njihovem odpoklicu je predsednik zvezne skupščine Ml- 
jalko Todorovič sprejel sklep o razpisu volitev delegatov v zvezni zbor in zbor 
republik in pokrajin skupščine SFRJ:

Poročevalska agencija arab
ske revolucije je danes obja
vila stališča predstavnikov Si
rije in Alžirije na včerajšnji 
konferenci arabskih mini
strov za nafto v Tripoliju. 
Sporočilo pravi, da »Sirija 
meni, da predstavlja ukini
tev embarga na izvoz nafte 
v ZDA izdajo in zapostavlja
nje Sirije ter palestinske 
stvari«.

Alžirija soglaša z ukinitvijo

embarga, vendar samo za dva 
meseca. Po tem času naj bi 
ga ponovno uvedli, če se bo 
pokazalo, da ZDA ne izpol
njujejo svojih obljub.

Agencija dodaja, da so kon 
ferenco odložili zaradi nepo
pustljivega stališča Sirije.

Agencija AP pa trdi, da so 
se ministri arabskih držav 
odločili v celoti ukiniti pre
poved izvoza nafte v ZDA, ki 
velja že od 17. oktobra lan

skega leta. Te odločitve v Lii 
biji ne bodo objavili, ker je 
Libija do zadnjega nasproto
vala ukinitvi embarga.

Ameriški podpredsednik 
Gerald Ford je danes v neki 
televizijski oddaji izjavil, da 
bodo arabske države ukinile 
prepoved izvoza nafte v ZDA 
in da je uradno sporočilo o 
tem pričakovati v najkraj
šem času.

Za to se bo odločil šele 
po Kissingerjevem obi
sku v SZ konec meseca

WASHINGTON, 14. marca 
(UPI) — Ameriški državni 
sekretar Kissinger je izjavil, 
da se bo predsednik Nixon 
odločil, ali bo junija potoval 
v Moskvo, šele potem, ko 
bo Kissinger konec tega me
seca obiskal Sovjetsko zve
zo. Novinarjem je Kissinger 
rekel, da bodo glede na to, 
kako bo uspel njegov obisk 
v Moskvi, odločili, ali bo 
Nixon potoval v SZ, kot je 
predvideno. Ameriški držav
ni sekretar je še omenil, da 
se bo v Moskvi pogovarjal 
o novih sovjetskih in ameri
ških predlogih za omejitev 

j strateškega oboroževanja.

protesta
Barcelona: zaprli 14 
ljudi, ker so sodelo
vali v demonstracijah

BARCELONA, 14. marca 
(AP) — V Španiji se ši
rijo poulični neredi. O ne- 
mirih poročajo iz Madri
da, kjer so večje skupine 
mladincev začele demon
strirati proti vladi, kakor 
tudi. iz Barcelone, kjer so 
izbruhnile demonstracije 
v protest proti usmrtitvi 
katalonskega anarhista 
Puiga Anticha. Danes so 
v Barceloni aretirali še 14 
ljudi zaradi sodelovanja v 
demonstracijah. Tako je 
zdaj zaprtih 30 ljudi, 12 
pa so jih izpustili. Med 
tistimi, ki čakajo na sod
bo, je tudi neki odvetnik.

1. Razpišejo se volitve de
legatov v zvezni zbor in zttor 
republik in pokrajin skupšči
ne SFRJ.

2. Volitve delegatov v zvez
ni zbor skupščine SFRJ bo
do v skupščinah občin v 
vseh republikah oziroma av
tonomnih pokrajinah od 22. 
do 29. aprila 1974.

3. Volitve delegatov v zdot 
republik in pokrajin skup
ščine SFRJ bodo v republi
ških oziroma pokrajinskih 
skupščinah v vseh republi
kah oziroma avtonomnih po
krajinah v času do 10. ma
ja 1974.

4. Roki za volitve začno te
či s 16. marcem 1974.

5. Za Izvajanje tega sklepa 
bo skrbela komisija za vo
litve m odpoklic delegatov 
v zveznem -zboru skupščine 
SFRJ.

Danes je bila pod vodstvom 
Mij alka Todoroviča tudi se
ja predsedstva zvezne skup
ščine, ki je razpravljala o 
pripravah na prihodnje seje 
zborov in o vprašanjih, ki 
jih bodo rta teh sejah ob
ravnavali.

Zboir narodov, gospodarski

zbor, socialno-zdiravstveni In 
družbeno-politični zbor bodo 
zasedali 29. marca. Proučili 
bodo, kako poteka Izvajanje 
sklepov zvezne skupščine o 
preprečevanju in odpravlja
nju družbeno neupravičenih 
socialnih razlik, razpravljali 
o glavnih smereh nadaljnje 
dejavnosti ter obravnavali več 
zakonskih osnutkov in pred
logov s področja gospodar
stva, financ in prometa. So
cialno-zdravstveni zbor bo po. 
leg tega proučil, kako se 
uresničujejo sklepi o social
nem zavarovanju naših de
lavcev, zaposlenih v tujini.

JUTRI V
SOBOTNI
PRILOGI

DELA
France Kosmač

Ustvarjanje 
sredi ognja

Okrogla miza

O svobodi 
kulturnega 
ustvarjanja

Janez Zadnikar

Sloves in sramota 
arhitekture

Pogovor z arhitektom 
Janezom Lajovicem

Peter Breščak

Nelagodnost 
v vatikanskih 

krogih

Anton Rupnik

»Kupite tretji 
rajh!«

Zdravko Ilič

Kdo je Miljan 
Miljanič

Stane Krašovec

Kdo naj plačuje 
varstvo in 
čiščenje

Matej Bor

Sklad, ki ni 
v skladu s samim 

seboj

Hitro do 
novih 

zakonov
Podpredsednik ZIS dr. 
A. Vratuša o usklaje

vanju zakonov z ustavo
BEOGRAD, 14. marca (Ta 

n jug) — Podpredsednik ZIS 
dr. Anton Vratuša je danes 
novinarjem povedal, da svet 
za vprašanja družbenopolitič
nega sistema pripravlja več 
nujno potrebnih zakonov, ki 
naj bi jih zvezna skupščina 
sprejela v svoji sedanji se
stavi. Med temi zakoni je tu
di tisti, ki se nanaša na se 
stavo zveznega izvršnega sve
ta in zvezno upravo. Priprav
ljajo še zakone o sodiščih 
združenega dela, zakon o 
zveznem javnem tožilstvu in 
pravobranilstvu. Več na 2. 
strani.

Polena 
Wilsonu 
pod noge
Štirinajst liberalcev 
bo glasovalo proti 

vladnemu programu
LONDON, 14. marca (Reu

ter) — štirinajst poslancev 
liberalne stranke v britan
skem parlamentu je sklenilo, 
da bo skupaj s konservativ
ci v ponedeljek glasovalo 
proti temu, da bi sprejeli 
program nove laburistične 
vlade. Kot je izjavil predstav
nik iiberalcov, pa to še ne 
bi pomenilo padca vlade, ki 
je komaj prevzela oblast. Ce 
bodo liberalci v ponedeljek 
glasovali skupaj s konserva
tivci, bo 301 glas laburistov 
proti 310 glasovom konserva
tivcev in liberalcev. ...

Skrbne priprave
Države v razvoju: na izrednem zasedanju GS OZN bi bi
lo treba spregovoriti predvsem o gospodarskih odnosih
NEW YORK, J. 4. marca. (Tanjug, UPI). — Delegacije držav v razvoju v OZN po
svečajo vso pozornost bližnjemu izrednemu zasedanju generalne skupščine, ki bo 
obravnavalo mednarodne gospodarske odnose.

Države v razvoju so izme
njale mnenja v okviru delo
vne »skupine 77«, pripravlja
jo dnevni red in osnovne 
dokumente zasedanja. Dnev
ni red naj bi v glavnem za
jemal pomembnejša vpraša
nja perečih mednarodnih go
spodarskih odnosov, saj na
meravajo vzpostaviti nov si
stem, ki bo temeljil na ena
kopravnosti in skupnih inte
resih vseh držav.

V krogih držav v razvoju 
prevladuje mnenje, da bi

Novi - 
Marsovi 
„luni“

Postaji Mars-6 in 
Mars-7 blizu Marsa 
— Podatki sonde
MOSKVA, 14. maica 

(Tass) — Sovjetski avto
matski medplanetarni po
staji Mars-6 in Mars-7 sta 
se pred dvema dnevoma 
povsem približali Marsu. 
Kot poroča sovjetska 
agencija, je 12. marca na 
Marsovem površju prista
la raziskovalna sonda ve
soljske postaje Mars-6, kj 
že pošilja podatke na Ze
mljo. Ta sonda je že po
sredovala znanstvene po
datke o Marsovem ozrač
ju; podatke je zbrala z 
neposrednimi meritvami 
ob spuščanju na ta pla
net.

moralo izredno zasedanje 
sprejeti dva osnovna doku
menta: deklaracijo o načelih 
novega sistema mednarodnih 
gospodarskih odnosov in pro
gram akcije, ki naj bi dolo
čil ukrepe za reševanje do
ločenih problemov v medna
rodnem gospodarskem živlie- 
nju ter za prak ično uresni
čevanje določil deklaracije.

Izrednega zasedanja gene
ralne skupščine OZN o suro
vinah in razvoju, ki se bo 
začelo 9. eprila, se »bo udele-

Da se iim je to povsem po
srečilo dokazujejo že dana
šnji poleti. V Planici že to
likokrat proslavljeni češko
slovaški skakalec, povsod pri
ljubljeni športnik Jifi Ra
ška, se je že kar prvi dan 
18. tedna poletov v Planici 
pognal 133 in 146 m daleč 
in tako dokazal, da v Plani
co m prišel samo jemat slo
vesa od tekmovalne arene, 
kot natihem govore v repre
zentanci CSSR, temveč vno
vič dokazat svoje mojstrstvo 
skakalca in lovca na daljave.

žil tudi alžirski predsednik 
Huari Bumedien.

Alžirija je prva na spisku 
52 držav članic OZN, katerih 
predstavniki bodo govorili v 
glavni razpravi izrednega za
sedanja, ki bo tekla od 10. 
do 22. aprila. Drugi bo go
voril predstavnik Argentine, 
na plenarni seji 11. aprila pa 
delegati Francije, Velike Bri
tanije, SZ, ZDA in Japonske.
12. aprila bo na zasedanju 
govoril predstavnik LR Ki
tajske.

Vsem najbolj pogumnim 
med pogumnimi, ki so pri
šli počastit jubilej prve naj- 
večje smučarske skakalnice 
na svetu, zmeraj slavne Pla
nice, zagotavlja. nova krivu
lja leta in pa vestnost pri
rediteljev vame in dolge po
lete jn užitek v športnem bo
ju-

Razpoloženje, ki ga ustvar
ja v Planici prekrasno vre
me, zbrana svetovna elita in 
pa jubilej zibelke smučar
skih poletov, vse to obeta 18.

Skupen
nastop
lesarjev

Šest lesnopredelovalnih 
in prodajnih organiza

cij v Uniles
LJUBLJANA, 14. marca — 

Delegati šestih organizacij 
združenega dela lesno prede
lovalne industrije in trgovine 
iz Slovenije so dopoldne v 
klubu poslancev podpisali sa 
moupravni sporazum o usta
novitvi sestavljene organizaci
je združenega dela UNILES. 
Novo organizacijo sestavljajo 
Javor Pivka, Lesnina Ljub
ljana, Marles Maribor, Meblo 
Nova Gorica, Novoles Novo 
mesto in Stol Kamnik. Sku 
pa j je v omenjenih organiza
cijah združenega dela zapo
sleno 9.642 delavcev. Obšir
nejše na 2. strani.

planiškemu tednu velike do
godke. Imena kot so Raška, 
ki je že uvodoma pokazal 
svoje namere, svetovni re
korder v poletih (169 m) 
Heinz Wosipiwo iz NDR, pr
vi svetovni prvak v poletih 
WaLter Steiner iz Švice za
gotavljajo veličastno šport
no prireditev na najvišji rav
ni. Nemara pa čaka Planica 
na novo ime, novega junaka. 
Ne hi bilo prvič, da bi se 
prav pod Poncami rodila no
va zvezda. (Podrobnosti na 
športni strani).

Res veličastno
Na veliki skakalnici v Planici že poskusni poleti — Če- 
hoslovak Raška 146 m — Vreme kot nalašč za gledalce

PLANICA, 14. marca. — V tej čudoviti planiški dolini marčevsko sonce že dobiva 
spomladansko moč, tako da nova snežna odeja, ki jo je Planica letos tako dolgo 
pričakovala, že težko kljubuje opoldanski toploti. Za gledalce, ki jih pričakuje 
Planica ob štiridesetem jubileju, je to kot zanalašč, saj bo pot k skakalnicam, ki 
se kopljejo v soncu, nadvse prijeten izlet, za prizadevne prireditelje pa nova naloga, 
kako v teh razmerah kar najbolje pripraviti veliko planiško skakalnico.

Naloge RTV 
v Sloveniji

V današnji prilogi »Delo-RTV« objavljamo 
gradivo o položaju, načrtih in nalogah radia 
in televizije v Sloveniji, o katerem je 28. 
februarja razpravljala republiška skupščina, 
ter obrazložitveni govor generalnega direk
torja RTV Ljubljana Janeza Vipotnika o od
prtosti in organiziranem vplivu delovnih 
ljudi na radijski in televizijski program.

VSE NA.RED — Planiška velikanka se koplje v soncu. 
Štiri dni bo spet v ospredju svetovne smučarske jav
nosti.

» Foto: Busič

Planiških 
40 let

Malokatera telesno- 
kulturna zvrst ima ta
ko strmo razvojno pot 
kot smučanje. V pol
stoletni zgodovini se je 
v celoti spremenila teh
nika, razvile so se po
sebne zvrsti smučanja, 
zlasti pa še oprema. S 
smučanjem so nastale 
cele gospodarske de
javnosti od načrtoval
cev smučišč, skakalnic, 
izdelovalcev opreme 
do modnih kreatorjev.

Vse je namenjeno 
pridobivanju novih lju
biteljev belega športa, 
nenehnemu povečanju 
hitrosti, dolžin in 
športnih dosežkov. Po- 
sodobljanje smučišč, 
opreme in tehnike 
smučanja gre vzpored
no. Vsak dan se pojav
ljajo novosti v mate
rialih in oblikah rekvi
zitov, spreminja se na
čin smučanja, drža, gi
bi na snegu in v zraku. 
Razvoj smučanja je ta
ko nagel, da bi moral 
biti pravi Jules Verne, 
kdor bi hotel za deset
letje n&prej napoveda
ti razvoj, ki ga bo do
seglo smučanje.

Bil pa je nekdo, ki je 
pred štirimi desetletji 
videl prihodnost in za
črtal pot posebni smu
čarski zvrsti — pole
tom. To je bil pokojni 
Stanko Bloudek.

Ko nas je za krstno 
predstavo 4. februarja 
1934, da bi se pomerili 
za prvaka države, sta
la peščica prestrašenih 
fantov na vrhu prve 
velikanke v Planici, ni
smo mogli razumeti, 
da se teoretično da iz
računati, koliko je mo
žno skočiti, pravza
prav leteti po zraku na 
smučeh. Mislili smo, 
da je to v naših nogah, 
bilo pa je vendar v 
Bloudkovi glavi. Niti 
po opremi — smuči je 
izdelal sosed mizar — 
niti po znanju nismo 
bili dorasli, da bi entu
ziast, veliki statik, ae
ronavtik, športnik in 
letalec lahko z nami 
dokazal svojo teorijo. 
Dali pa smo mu ven
dar nekaj izkušenj in 
s pridom jih je upora
bil za končno obliko
vanje skakalnice novih 
razsežnosti, ki je odpr
la novo zgodovinsko 
obdobje v razvoju 
smučarskih skokov. 
Začela se je era smu
čarskih poletov.

Kmalu nato, 23. mar
ca 1934, so prišli v Pla
nico mojstri, ki so bili 
pravi »poskusni pilo
ti«. Bloudkova teorija 
je postala praksa, po 
svetu so ostrmeli.

Slava ni obledela. Le 
dve leti za tem je Bradi 
prvi prebil »zvočni 
zid« 100 m, pred 25 leti 
pa je Mojstrančan Ja
nez Polda, tudi začet
nik modernega sloga 
skakanja, prvi na sve
tu na smučeh letel 120 
metrov daleč.

Ob svojem velikem 
40-letnem jubileju bo 
Planica od danes do 
nedelje spet gostitelji
ca in veliki svetovni 
mojstri smučarskih 
poletov bodo na novi 
velikanki spet pokaza
li svoje znanje.

Uspehi Planice pa 
bodo največji takrat, 
ko bodo iz gnezd spet 
zleteli domači fantje in 
se z leti povzpeli med 
svetovne mojstre smu
čarskih skokov in po
letov.
GREGOR KLANČNIK
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Pisma bralcev
O naši cesti

Cesto Črnomelj—Crmošnji- 
ce in naprej do Soteske ime
nujejo partizanska magistra
la. To ime vsekakor zasluži; 
enote VII. korpusa, ki so 
operirale na prostoru med 
Kočevjem, Novim mestom in 
Žužemberkom, so se z vsem 
oskrbovale po tej cesti.

V zadoščenje našemu kra
ju bi bilo, če bi se partizan• 
ska magistrala podaljšala od 
Črnomlja preko Adlešičev do 
Zuničev. Ob tej cesti so šle 
kurirske zveze od vrhovnega 
štaba NOV preko glavnega 
štaba Hrvatske do glavnega 
štaba Slovenije. Po cesti Čr
nomelj—Adlešiči je med NOV 
šlo mnogo cskrbe na inten- 
danture v Črnomelj, pa tudi 
mnogo borcev je kraj žrtvo
val.

To cesto so obnavljali dve 
leti in je asfaltirana nekako 
do polovice, in to s prispev
ki občanov in podjetij. Po
tem se je zataknilo. Nova 
cesta bi bistveno prispevala 
h gospodarskemu razvoju ne
razvitih in odročnih krajev.

Peter Veselič, 
Adlešiči, Purga 9

Bo potreben 
pes čuvaj?

V začetku zime je nara
voslovni krožek naše šole 
pripravil akcijo »Izdelujmo 
ptičje krmilnice in poma
gajmo pticam«; sodelovali so 
vsi učenci in kmalu je sta
lo okrog šole mnogo lepih 
ptičjih hišic. Pozornost je 
vzbujala hišica, ki jo je iz
delal■ mizar Pečjak iz Dol
njega Polja pri Dol. Topli
cah, ki se je tudi vključil 
v humano akcijo. Hišica, ki 
je bila zelo skrbno ročno 
izdelana v stilu brunarice, 
je stala na najbolj vidnem 
prostoru pred šolo. Vskado, 
ki je prišel k šoli, si jo je 
ogledal in vsakdo je lahko 
vanjo natrosil zrnca hrane 
za ptičke. Vsi smo občudova
li hišico, ki je bila v okras 
šoli.

V ponedeljek, 11. marca 
1974 pa smo prišli v šolo 
in našli namesto lepe hiši
ce prazen drog, ležal je na 
gredi. Hišica je izginila! Eno
stavno: ni je bilo več. Ob- 
strmeli smo!

Se zdaleč si nismo mogli 
predstavljati, da so med 
ljudmi tudi taki. ki krade
jo izpred šole. In to, pomi
slite, nam — otrokom, ki 
nas vsa leta šolanja vzgaja
jo v poštene državljane.

Morda se bo kdo med va
mi ob branju teh vrstic na
smehnil in si mislil,'da zga
njamo hrup za prazen nič! 
Toda okrog naše lepe, nove 
šole imamo zasajene cvetli
ce in okrasno grmičevje, ki 
bo ob toplem pomladnem 
soncu ozelenelo Kaj bo ta
krat, ko se bodo razcveteli 
tulipani in vrtnice? Ali bo
mo morali res nabaviti psa 
čuvaja?!

Meta Fabjan, 
učenka 8. a razred_a 

osnovne šole »Baza 20«, 
Dolenjske Toplice

Iz Portoroža v Koper
Dne 19. februarja sva se 

namenila z ženo iz Portoroža 
na ogled Kopra. Ko je pri
peljal avtobus ob 13,50 v 
Portorož, je bil popolnoma 
zaseden z dijaki iz Pirana. 
Niti eden se ni spomnil, da 
bi odstopil svoj prostor sta
rim ljudem, saj je bil poleg 
naju še neki osiveli tujec s 
svojo ženo. Poleg mene je 
stala mati z majhnim otro
kom, zraven nje pa je sede
la učenka, ki ni ponudila 
svojega prostora materi ih 
otroku. Sedež sva dobila še
le v Izoli, ko so nekateri 
učenci izstopili. Omenjam, da 
sem star nad 80 let.

Dobro razumem mlade 
delavce, ki se vračajo z de
la, kjer so se fizično utru
dili po 7 in več ur, med vož
njo domov pač počivajo. A 
med njimi so takšni, ki od
stopijo mesto starim ljudem 
ali materam z otroki. Ne ra
zumem pa šolske mladine, ki 
presedi po 5 ali več ur in 
misli, da mora sedeti tudi v 
avtobusu, čeprav vidi, da sta
ri ljudje težko stoje.

Ne bi o tem pisal, če se

mi ne bi zgodilo nekaj po
dobnega pred dvema letoma, 
ko sem prišel v Portorož. 
Vzgojiteljem v šoli in star
šem bi priporočil, naj vpli
vajo na mladino, da bo bolj 
humana.

Ing. Ignac Vidic, 
Ljubljana 

Pod hribom 14

Dolg, utrujajoč 
postopek

Na kratko bom opisal pot, 
kako pride invalid do novih 
invalidskih pomagal, to je 
protez, in popravil le-teh.

če si po določeni dobi 
upravičen do novega poma
gala ali pa ga je treba po
praviti, moraš najprej k 
zdravniku, da ti da napot
nico za zavod za rehabilita
cijo invalidov v Ljubljani, 
če ti v domači ambulanti 
niso 'povedali, da te morajo 
najprej prijaviti zavodu, ki 
ti bo sporočil, kdaj moraš 
priti, temveč si šel kar sam 
v Ljubljano, te bo zavod po
slal lepo domov; pridi, ko 
te bomo poklicali. Ko pri
deš po naročilu drugič v 
Ljubljano, ugotovijo ortoped 
in člani komisije, kaj po
trebuješ in kaj je treba po
praviti, napišejo recept in z 
njim greš domov, od tam pa 
k področnemu zavodu za 
socialno zavarovanje; tu ob
držijo za nekaj dni recept, 
da ga njihova komisija pre
gleda in odobri, nakar ti ga 
pošljejo po pošti. Nato greš 
spet na pot v Ljubljano k 
»Soči«, kjer šele vzamejo v 
delo ali popravilo protezo, 
kar lahko traja dalj časa. 
Če slučajno nimaš rezervne 
proteze, ti ne preostane dru
gega, kot da vzameš bergle 
v roke in z njimi opraviš ta 
križev pot.

Koliko poti in voženj mo
ra opraviti invalid, če nima 
nekoga, ki bi zanj prepoto
val to dolgo pot, ki bi še 
zdravega človeka spravila v 
slabo voljo! Koliko stroškov 
nastane po nepotrebnem, ki 
gredo na račun socialnega 
zavarovanja, pa tudi na ra
čun zavarovanca oziroma in
valida samega. Ze tako do
sti trpimo, tako telesno kot 
duševno, zaradi same inva
lidnosti, sedaj pa še takšne 
težave, ki nas spravljajo do
stikrat v nevoljo in obup. 
Kdo in kdaj nas bo rešil 
teh težav?

ANTE HORJAK, 
Senovo 69

Odgovori 
na vprašanja
Civilna zaščita

S. S., Lj. — Letos boste do
polnili 60 let Ali boste še 
dolžni služiti v civilni zaščiti?

ODGOVOR: V civilni zaščiti 
so dolžni služiti vsi jugoslo
vanski državljani od dopol
njenega 16. do dopolnjenega 
65. leta starosti. Z dopolnit
vijo 60 let torej ta obveznost 
ne bo prenehala, razen če 
niste sposobni služiti v civil
ni zaščiti. To pa bi na vašo 
zahtevo ugotovila zdravniška 
komisija; na podlagi pregle
da oziroma na podlagi zdrav
niške dokumentacije bi ugo
tovila, ali ste sposobni, ome
jeno sposobni ali pa nespo
sobni za službo v civilni za
ščiti.

-posvetovalnico
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Pospešeno delo 
na zakonodaji
Temeljito delo za sprejetje zakonov in predpisov — 
Sprejeli naj bi jih sedanja in nova zvezna skupščina

OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA DOPISNIKA

BEOGRAD, 14. marca. — Podpredsednik ZIS dr. Anton Vratuša je danes na 
tiskovni konferenci povedal, da so se že temeljito lotili dela za sprejetje zakonov 
in drugih predpisov, ki naj bi jih na podlagi zakona o izvajanju nove ustave spre
jela dosedanja zvezna skupščina, pa tudi nova skupščina SFRJ, ki se bo konsti
tuirala po volitvah.

Vratuša je med drugim, 
dejal, da so začeli priprav
ljat: več ko 20 zakonskih 
predpisov. Letos in prihod
nje leto naj bi sprejeli okrog 
30 teh predpisov, z namenom, 
da bi novo ustavo SFRJ ure
sničili na vseh področjih dru
žbenopolitičnega življenja na
še socialistične samoupravne 
skupnosti. Med nova zakon
ska besedila, ki jim gre po 
naravi prednost, spadajo za
kon o zveznem izvršnem sve
tu kakor tudi nujno potrebne 
spremembe v zakonu o zvez
nih organih uprave. Zakon o 
ZIS naj bi natančneje opre
delil ustavna določila o se
stavi oziroma o številu čla
nov tega organa skupščine 
SFRJ. Hkrati so se že lotili 
pripravljanja zakonskih osnut
kov o razsodiščih združenega 
dela kakor tudi novega zako
na o zveznem sodišču, javnem 
tožilstvu ter zakona o družbe-

Pohvalno 
o naši 
liriki

Odlikovanja
Kragujevčanom

KRAGUJEVAC,. 14. marca 
(Tanjug) — Predsednik re
publike Josip Broz Tito je za 
izredne zasluge odlikoval 47 
prosvetnih delavcev, 25 de
lavcev v gospodarstvu in 9 
zdravstvenih ter družbenopo
litičnih delavcev iz Kragujev-

Nobelovec Heinrich Boli 
o novi antologiji sloven

ske sodobne lirike
LJUBLJANA, 14. marca — 

»Novo antologijo slovenske 
sodobne lirike v nemškem 
prevodu smo pokazali tudi 
nobelovcu Heinrichu Bollu, 
ki se je o njej zelo pohval
no izrazil,« je med drugim 
ugotovil na srečanju članov 
kulturne delegacije iz Dort
munda s slovenskimi knji
ževniki predsednik porursko 
vvestfalskega združenja pisa
teljev Josef Reding. B. P.

n: lastnini, organizaciji druž
benega dela in še nekaterih 
besedil.

Dr. Anton Vratuša je nada
lje dejal, da je pri priprav
ljanju zakonskih predpisov 
o ZIS in zveznih organih up
rave bolj prišlo do izraza na
čelo, naj bi obdržali konti
nuiteto dela ZIS, kakor pa 
učinkovitost in stanovitost 
v delu organov zvezne upra
ve. Organi uprave v federa
ciji bodo morali biti učinko
vitejši v svojem delu ;n odlo
čanju, pa tudi bolj odprti na
sproti predstavnikom repub
lik in pokrajin v svojem vsak
danjem delu.

Podpredsednik ZIS dr. Vra
tuša je kot predsednik sveta 
ZIS za družbenopolitični si
stem posvetil na tiskovni kon
ferenci precej pozornosti te
mu svetu in pa gospodarske
mu svetu ZIS. Med drugim 
je dejal, da sta ta dva sveta

Zgodilo se je

15.
marca

Danes je petek, 15. mar
ca 1974, 74. dan v letu. 
Do konca leta je še 291 
<ini. Na današnji dan se 
spominjamo naslednjih 
dogodkov iz bližnje in 
daljne preteklosti:

1970 — Umrl je sloven
ski dirigent in skladatelj 
Demetrij Zebre.

1963 — ZDA so predla
gale, naj bi med VVashiag 
tonom in Moskvo nape
ljali »rdeči telefon«.

1957 — V Parizu je ne
nadoma umrl eden naj
vidnejših jugoslovanskih 
revolucionarjev, publicist 
in slikar Moša Pijade, te
danji predsednik zvezne 
ljudske skupščine.

ustanovljena kot centra, ki 
organizirata in povezujeta vse 
družbene dejavnike — pred
stavniške organe iz federacije, 
republik in pokrajin, pred
stavnike družbenopolitičnih 
organizacij, znanstvenih usta
nov ipd. pri delu za izvaja
nje ustave, pri sistemskih 
rešitvah na področju gospo
darstva in proučevanju novih 
okoliščin, nastajajočih pod 
vplivom svetovnih gospodar 
skih gibanj, energetske krize 
itd. V tem okviru je Vratuša 
omenil nedavno posvetovanje 
v gospodarskem svetu o ag
rarni politiki, saj je zdaj pri
šel čas, ko je treba oceniti 
dosežene rezultate na tem po
dročju, pa tudi začrtati smer
nice nadaljnjega razvoja, ne 
le zaradi nujno potrebne več
je proizvodnje živil, ampak 
tudi zaradi nadaljnjega raz
veja družbenih odnosov v 
kmetijstvu.

ZDRAVKO ILIČ

Več iz 
domačih 

virov
Odbor zbora narodov 
obravnaval gradivo 
ZIS o energetiki

BEOGRAD, 14. marca 
(Tanjug) — Naša država 
zdaj ne pogreša progra
ma politike dolgoročnega 
razvoja energetike, ampak 
energično akcijo za izva
janje prej sprejele kon
cepcije. Pri tem moramo 
dosledneje izvajati sklep, 
sprejet še pred gospodar
sko reformo, da v večii 
meri izkoriščamo domače 
vire energije.

To so med drugim po
udarili na današnji seji 
odbora zbora narodov za 
gospodarsko politiko, ki 
so obravnavali poročilo 
komisije zveznega izvrš
nega sveta o politiki dol
goročnega razvoja energe
tike.

Člani odbora so ugoto
vili, da gradivo, priprav
ljeno že leta 1971, ne vse
buje podatkov o celi vrsti 
procesov, ki so se na tem 
področju sprožili v pre
teklem obdobju. Posamez
ni podatki ne veljajo več 
in to temu programu jem
lje aktualnost. Kljub re
vmi pa,-so ugotovili člani 
odbora, ta dokument lah
ko služi kot osnova za do
ločanje dolgoročnega raz
voja energetike.

Podpora ciljem 
razvoja družbe
Kreditna politika IS SR Slovenije bo letos usmerjena 
na podporo nalogam, ki jih določa resolucija o razvoju
LJUBLJANA, 14. marca. — Koordinacijska komisija IS za gospodarstvo — tako 
je sporočil sekretariat za informacije — je danes v razširjenem sestavu obravna
vala predlog kreditno-monetame politike za obdobje od aprila do decembra 1974. 
in predlog zakona o spremembah in dopolnitvah zakona o narodni banki Jugo 
slavije in enotnem monetarnem poslovanju narodnih bank republik in narodnih 
bank avtonomnih pokrajin.

Kreditna politika do kon
ca leta bo usmerjena na pod
poro uresničevanja ciljev in 
nalog ekonomske politike, ki 
jo določa resolucija o druž
beno ekonomskem razvoju 
Jugoslavije v letošnjem letu.' 
Uresničevala se bo predvsem 
z ustrezno politiko sredstev 
in plasmanom poslovnih 
bank ter s samoupravnimi 
sporazumi poslovnih bank 
oziroma družbenimi dogovo
ri organizacij združenega 
dela, samoupravnih skladov, 
družbenopolitičnih skupno
sti ter zvezne, republiških in 
pokrajinskih narodnih bank 
ter poslovnih bank republik 
in pokrajin.

Med osnovnimi nalogami 
kreditno monetarne politike 
bo razmejevanje selektivni 
kreditne politike od kreditov 
narodnih bank. Narodne ban
ke bodo zagotavljale pogoje 
za oblikovanje selektivne 
kreditne politike organizaci
jam združenega dela preko 
njihovih bank na osnovah 
samoupravnega sporazumeva

nja in družbenega dogovar
janja.

S predlaganimi spremem
bami zakona o narodni ban
ki Jugoslavije in republiški 
ter pokrajinskih bank so 
predvidene samo najbolj po
trebne institucionalne spre
membe o instrumentih mo' 
netamo kreditnega poslova
nja, tako da bo instrumen- 
tarij bolj učinkovit in da bo 
deloval že v letošnjem letu.

Med drugim se s spre
membami in dopolnitvami 
zakona podrobno ureja nor
mativno usmerjanje dela 
sredstev oz. plasmana poslo
vnih bank, za usmerjanje in 
obseg katerih je predvideno 
soglasje s pristojnimi repu
bliškimi in pokrajinskim- 
organi. Poslovnim banka:** 
naj bi se omogočilo, da se 
določen del obvezne rezerve 
namesto na posebnem raču
nu pri NB drži v kratkoroč
nih vrednotnicah in drugih 
kratkoročnih selektivnih pla- 
smajih za vnaprej dogovor
jene prioritetne namene.

Komisija je ugotovila, da 
obravnavano gradivo pred
stavlja korak naprej na tem 
področju ln se usklajuje z 
novo ustavo. Na seji so se 
strinjali s prlncipielnlmi iz
hodišči obeh predpisov. Ime
li pa so več pripomb na Iz
vedbene odredbe, ki so s te
mi principi večkrat v na
sprotju ln zato lahko prive- 
dejo do tega, da bi se še v 
letošnjem letu zadržal star 
sistem. Izraženo je bilo tudi 
mnenje, da se daje kreditno 
monetarni politiki preveč 
nalog oziroma naloge, ki so 
si včasih v nasprotju. Komi
sija je smatrala, da je po
trebno dosledno vztrajati na 
uveljavitvi predvidenih odno
sov med narodno banko in 
poslovnimi bankami, še r 
sebe j glede zmanjševanja 
obvezne rezerve in reeskont- 
ne politike. Intenzivno pa je 
potrebno nadaljevati delo 
na reviziji celotnega zakona 
o narodni banki glede na no
vo ustavo ter ostalih elemen
tov kreditno-monetarnega si
stema.

Čvrst korak tesarjev
Včeraj je v Ljubljani šest slovenskih lesnopredelovalnih in trgovskih orga
nizacij podpisalo sporazum o ustanovitvi sestavljene organizacije Uniles
LJUBLJANA, 14. marca. — Sest organizacij združenega dela lesno predelovalne 
industrije in trgovine iz Slovenije je dopoldne speljalo do kraja učinkovita priza
devanja za bodočo skupno pot. V klubu poslancev so namreč delegati v imenu 
delavcev OZD Javor Pivka, Lesnina Ljubljana, Marles Maribor, Meblo Nova Gorica, 
Novoles Novo mesto in Stol Kamnik slovesno podpisali samoupravni sporazum 
o ustanovitvi sestavljene organizacije UNILES. Za takšno odločitev se je z glaso
vanjem Izreklo 8271 od skupno 9642 delavcev zaposlenih v šestih organizacijah 
združenega dela in 55 TOZD.'

Kot je danes povdaril Jo
že Knez, glavni direktor No- 
volesa, je združitev poteka
la hitro in predvsem na po
budo iniciative samih delov
nih organizacij, ki so v novih 
pogojih ustavne ureditve

Ugoden februar
Slovenska industrijska proizvodnja je februarja letos v 
primerjavi s februarjem 1973 porasla za 11,3 odstotka
LJUBLJANA, 14. marca. — Slovenska industrijska proizvodnja je bila februarja 
letos v primerjavi z lansko februarsko dokaj ugodna, saj se je povečala kar za 
11,3 odstotka, v primerjavi z letošnjo januarsko pa je bila večja za 3,8 odstotka.

Po podatkih zavoda 
Slovenije za statistiko se je 
februarja letos v primerjavi 
z lanskim februarjem pove 
čala industrijska proizvodnja 
v vseh dejavnostih razen v 
premogovnikih, kjer je bila 
nižja za 5 odst., v kovinski 
industriji je bila večja za 5 
odst., v tekstilni za 7 odst., 
v elektroindustriji za 23 od
stotkov, v lesni industriji za 
11 odst., v kemični za 22 od
stotkov, v živilski za 18 od
stotkov. v elektroenergiji za 
17 odst., v črni metalurgiji 
za 2 odst., v industriji grad-

SR Denega materiala za 15 odst., 
* v usnjarski in obutveni indu

striji za 2 odst., v grafični 
industriji za 40 odst., v bar
vasti metalurgiji za 2 odst., 
v papirni industriji za 14 od
stotkov, v nekovinski indu
striji za 18 odst., v gumarski 
industriji za 7 odstotkov rd 

Kaže, da bo ugodno giba
nje industrijske proizvodnje 
še vnaprej, ker gospodarske 
organizacije poročajo, da so 
dobro preskrbljene z doma
čim in uvoženim reproduk
cijskim materialom, prav ta
ko pa imajo zelo veliko na-

V Brnu četrti
Naša podjetja bodo na brnskem velesejmu razstavljala 
na 1.387 kv. m — Obseg letošnje menjave za 29% večji
LJUBLJANA, 14. marca — Na V. mednarodnem velesejmu blaga široke porabe 
v Brnu ki bo od 20. do 28. aprila letos, bo sodelovalo več kot tisoč razstavi j alcev 
iz 33 držav. Jugoslovanski razstavljale!, ki nastopajo v organizaciji beograjskega 
Jugoslavijapublica, bodo prikazali svoje izdelke na 1387 kvadratnih metrih raz
stavnega prostora; po udeležbi bomo na četrtem mestu. Iz Slovenije so doslej 
prijavila udeležbo na sejmu podjetja Jugotekstil, Emona, Iskra commerce in 
Metalka.

ročil tako za domači kot za 
tuji trg. V glavnem imajo 
tudi dovolj elektrike in pre
cej kratkoročnih posojil.

Ponovno je moč opaziti, da 
se hitreje povečuje prevoz 
blaga po cestah kot po želez- 
nioi, kajti februarja letos so 
v primerjavi z lanskim fe
bruarjem prepeljali po želez
nici enako veliko blaga, po 
cestah pa za 42 odst. več, v 
pristaniščih so pretovorili za 
33 odst. več blaga, preko le
tališč pa je potovalo za 62 
odstotkov več potnikov.

Obseg prometa v trgovini 
na debelo je bil februarja le
tos v primerjavi z lanskim 
februarjem večji za 6 odst., 
v trgovini na drobno pa se 
je povečal za 11 odstotkov. 
Zaloge blaga v vsej sloven
ski industriji so bile po taki 
primerjavi večje za 14,4 od
stotka. Zlasti visoke so bile 
zaloge blaga za splošno po
rabo, ki so bile večje za 28 
odst..

V slovenski industriij je 
bilo letos februarja 303.767 
zaposlenih, kar je za 23.222 
zaposlenih ali za 8,3 odstotka 
več kot februarja lani. Konec 
letošnjega januarja pa je bi
lo v Sloveniji 11.478 brezpo
selnih, kar je za 10,4 odstot
ka manj kot januarja lani.

ILJA POPIT

spoznale nujnost, da prese
žejo sedanje stopnje raz
voja našega gospodarstva. 
Nastanek UNILSSA so po
gojevali zlasti naslednji vzro
ki: Jugoslavija na primer m 
več tako nerazvita država, 
kjer lahko vsak proizvod 
najde svojega kupca. 'Veli
kost, rentabilnost in potreb
nost neke proizvodnje je po
stala odvisna od oblikovanja 
domačega in tujih trgov, pri
lagajanje temu razvoju pa 
zahteva večje organizacije. 
Dolgoročno sigurnost delav
cev v delovni organizaciji 
kot tudi nje same terja 
spričo vedno večjih naložb 
oblikovanje širših rizičnih 
skupnosti. Tu je potem še 
večja načrtnost in dogovar
janje pri snovanju novih pro
izvodenj. Visoka proizvodnja 
lesnih izdelkov v Sloveniji

je soočena tudi s pomanjka
njem - surovin.

Proizvodna sfera je v novi 
združbi spoznala tudi pred
nosti za prodajo pohištva in 
lesa. Določenim grupacijam 
proizvodnih organizacij in

trgovine se na jugoslovan
skem trgu pridružuje še ena. 
Kljub združevanju bo ohra
njena potrebna konkurenč
nost in gibčnost lesnega tr
ga.

Delovne organizacije, ki se 
združujejo v Uniles so ustva
rile lani za 3 milijarde 127 
milijonov dinarjev celotnega 
dohodka in 172 milijonov din 
dobička. UNILES bo v les
ni industriji predstavlja ve
lik gospodarski potencial, ki 
bo vplival na skladnejši raz 
voj lesne industrije v Slove, 
niji. FRANJO KRIVEC

Krajša
delovna

doba
BEOGRAD, 14 marca 

(Tanjug) — Komisiji sve- 
a SZJ za življenjske in 
delovne razmere je bilo 
lani predloženih kakih 50 
zahtevkov za priznanje 
bonificiranega delovnega 
staža za posamezne pokli
ce ali delovna mesta, tako 
na primer za šoferje av
tobusov in težkih tovor
njakov, drvarje, čistilce 
cest, tramvajske voznike, 
traktoriste, delavce v li
varnah itd. Zahtevek za 
benificiran staž so med 
drugim vložili tudi glas
beniki v orkestrih in vod
niki v Fostojnski Jami.

Sklic zasedanja 
delegatov občin 

v skupščini 
SR Slovenije
LJUBLJANA, 14. marca 

Podpredsednik skupščine 
SR Slovenije dr. Jože Bri
lej je sklical zasedanje 
delegatov občin v skupšči
ni SR Slovenije za petek, 
22 marca 1974.

Delegati občin bodo na 
zasedanju v republiški 
skupščini obravnavali pre
dlog zakona o proračunu 
SR Slovenije za leto 1974 
s predlogom rtepubliškega 
proračuna; osnutek druž
benega dogovora o uresni
čevanju dolgoročnega pro
grama razvoja kmetijstva 
v SR Sloveniji za obdobje 
1974 do 1980; osnutek za
kona o socialnem skrb
stvu; osnutek zakona o 
spremembah in dopolnit
vah zakona o srednjem 
šolstvu; osnutek zakona o 
društvih in predlog za 
izdajo zakona o dopolnitvi 
zakona o razpolaganju z 
nezazidalnim stavbnim ze
mljiščem. PO — 140373

Ljubitelji dobre zabavne glasbe!
Nudimo vam originalne angleške 
LP-plošče zabavne glasbe, na katerih 
so posnetki najbolj znanih 
pop-ansamblov in solistov.
Vsaka plošča ima 20 posnetkov.

Za ilustracijo vam povemo nekaj naslovov:
SLADE — GUDBUY T JANE
THE SVVEET — BLOCKBUSTER
MILLIE JACKSON — MY MAN, A SVVEET MAN
JIMMY OSMOND — LONG HAIRED LOVER FROM
LIVERPOOL
Ploščo štf. 1 prodajamo posamezno po ceni 60,00 din 
za izvod Plošči št. 2 in 3 prodajamo skupaj po ceni 
110,00 dtn.
ZASLUGA REVIJE JANA JE. DA SO TE PLOŠČE ZA 
DVE TRETJINI CENEJŠE OD OSTALIH UVOŽENIH.

Plošče lahko naročite pismeno (naročilnico izrežite, nalepite na 
dopisnico in pošljite na naslov; ČGP »DELO« — TOZD Časopisi,
Prodajna služba, Tomšičeva 1/111. 61000 Ljubljana) ali osebno na 
naših podružnicah: fVsIje. Jesenice. Kranj. Koper. Maribor, Nova 
Gorica, Murska Sobota, Novo mesto in Trbovlje.

NAROČILNICA
"Priimek in ime __._________
Točen naslov --------- ,.---------
Zaposlen -------------------------
Nepreklicno naročam PRVO. DRUGO IN TRETJO (neustrezno pre
črtajte) ploščo JANINE zbirke. Znesek, ki vključuje vse stroške, 
bom plačal po povzetju. Podpis

Na brnskem velesejmu so 
češkoslovaška in naša zuna
njetrgovinska podjetja skleni
la lani pogodbe za nakup bla
ga v vrednosti 45 milijonov 
češkoslovaških kron; organi
zatorji velesejma predvideva
jo, da se bo vrednost teh le
tos povečala za približno 29 
odstotkov, kolikor se bo tudi 
povečala naša letošnja bla
govna menjava s ČSSR. To 
so povedali na današnji ti
skovni konferenci na gospo
darski zbornici pomočnik di
rektorja velesejma Miroslav

Spaček, konzul v generalnem 
konzulatu CSSR v Zagrebu 
Vladimir Trojan, tiskovni ata. 
še češkoslovaške ambasade 
Vitezslav Švrčula in tiskovna 
predstavnica bmskega vele
sejma Ana Burianova. Z. S.

oglašujte 
v dnevniku

DELO

* Vse o Leonardu Bernsteinu, 
ki ga gledamo na TV 
ob četrtkih

* Stopov reporter o San 
Remu 74

* Stopovci v Carigradu
* TV bo prenašala s Planice 

v barvah!
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Odkup mladaga go

veda po 16,5, praši
čev po 14,5 dinarja

OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA 
DOPISNIKA

BEOGRAD, 14. marca 
— Zvezna direkcija za re
zerve živil in kmetijskih 
proizvodov bo odkupila 
vse količine mesa, mlado 
govedo in mesnate praši
če, kot določajo sklenjene 
pogodbe, in to po ugod
nih cenah. Tako naši ži
vinorejci v družbenem 
sektorju in kooperaciji ne 
bodo občutili posledic 
zadnjih odločitev EGS, ki 
se nanašajo na prepoved 
izvoza mlade govedine v 
Italijo. Zvezna direkcija 
za rezerve teh proizvodov 
bo odkupila v klavnici 
svinino po 14,50 dinarja 
kilogram, prašiči pa mo
rajo imeti vsaj 30 odst. 
mesa. Ocenjujejo da je 
to ugodno in spodbudno 
za organizirane živinorej 
ce, da se lahko brez stra 
hu tudi v prihodnje odlo
čajo za rejo prašičev in 
mlade govedi. Direkcija 
odkupuje mlado goveje 
meso po 16,50 dinarja

Tako je na današnji tis
kovni konferenci v sekre 
tariatu za informacije po 
vedal predstavnik zvezne 
direkcije za rezerve živil 
in temetijsAin proizvodov 
in omenil, da so povsem 
neutemeljene vse govori
ce iz nekaterih krajev, 
češ da bodo živinorejci za
bredli v težave. Direkcija 
bo jprevzela vse količine 
omenjenih vrst mesa pod 
omenjenimi pogoji, če so 
zanj sklenjene pogodbe, 
in tako povečala rezerve 
mesa, nujno potrebne za 
turistično sezono, je ome
nil predstavnik te direk
cije. ZDRAVKO ILIČ

Prva serija
obveznic

BEOGRAD, 14 marca (Ta
njug) — Prva serija obveznic, 
ki jih izdaja federacija zara
di zagotovitve sredstev za iz
vršitev dela obveznosti letoš
njega zveznega proračuna, je 
stiskana.

Obveznice, ki jih lahke ku 
pijo vsi uporabniki družbenih 
sredstev in občani, bodo pro
dajale določene banke v vsa
ki republiki, v Sloveniji pa je 
to delo prevzela Služba druž 
benega knjigovodstva.

Federacija bo Izdala obvez
nice v skupnem znesku 2,1 
milijarde dinarjev, zanje pa 
bodo plačevali 10-odstotne 
obresti.

Obveznice so tiskane v 
vrednosti po 100, 200, 1.000, 
2.000 in 10.000 dinarjev.

vimo
Našemu gospodarstvu grozijo podražitve surovin in reprodukcijskega mate
riala na svetovnem trgu - Pri sprejemanju medrepubliških dogovorov pozni

OD NASE BEOGRAJSKE DOPISNICE

BEOGRAD, 14. marca. — Na seji upravnega odbora gospodarske zbornice Jugo
slavije so razpravljali o gospodarskem položaju in ukrepih, ki naj bi se jih lotili, 
da bi se razmere zboljšale, domače gospodarstvo pa rešilo Škarij, ki kroje cene, 
Škarij, ki mu groze zaradi podražitve surovin in reprodukcijskega materiala na 
svetovnem tržišču. Ob tej priložnosti so gospodarstveniki enotno podprli program 
protiinflacijskih akcij ZIS.

Glavni pogovori so potekali 
okoli dveh ključnih proble
mov. Prvič, kako zajeziti in
flacijo, ki maliči odnose v 
primarni delitvi, ogroža stan
dard prebivalstva, devalvira 
ustvarjeno akumulacijo in na
pačno usmerja tokove go
spodarskega razgova. In dru
gič, kako preprečiti vedno 
manjšo rast gospodarske de
javnosti, produktivnosti dela 
in učinkovitosti gospodarje
nja.

Za uspeh protiinflacijske 
akcije je najbolj pomemben 
»vrstni red potez«. Med pr
vimi omenjajo zmanjševanje 
zakonskih in pogodbenih ob
veznosti gospodarstva z re
vidiranjem carin, ukinjanje 
ali zmanjševanje uvoznih 
taks, zniževanje davkov za 
promet in širšo uporabo ca
rinskih kontingentov, s či
mer naj bi ustvarili nujno 
potrebni manevrski prostor, 
da bi ublažili priUsk inflaci

je. čimprej bi morali spre
jeti dogovor o energetiki, o 
usmerjenem financiranju in
vesticijske izgradnje v naj
bolj pomembnih gospodar
skih panogah, o zagotavlja
nju kreditnih sredstev za pro
dajo opreme v državi in tu
jini, učinkovito pa bi mora
li tudi uresničevati zeleni 
plan. prek kreditno denarne 
politike bi morali, upošteva
je selektivnost, spodbujati

8 w 1 din; S
V 55 ljubljanskih kulturnih ustanovah samo S94 (9,3 
odst.) komunistov - Sprejemati zlasti mlade ustvarjalce
LJUBLJANA, 14. marca. — Dvodnevni seminar za sekretarje organizacij ZK na 
področju kulturne dejavnosti ter druge ljubljanske kulturne delavce-komuniste, 
ki ga je pripravila komisija za idejnopolitična vprašanja izobraževanja, znanosti 
in kulture pri mestni konferenci ZKS Ljubljana je z razmišljanjem o »krepitvi 
razrednega bistva in družbene vloge ZK« začel sekretar Vinko Hafner.

Potem ko je označil povoj
ni razvoj ZKJ, je sekretar 
MK ZKS Ljubljana omenil 
dogodke po VI. kongresu 
ZKS in IX. kongresu ZKJ, 
ki resda predstavljajo idejno 
in socialno krizo družbene
ga razvoja, kar pa ne gre je
mati kot nekaj dramatičnega, 
marveč zgolj kot določeno 
stagnacijo in omahovanje ZK, 
oziroma kot posledico dej 
stva, da se je oslabila njena

Skoraj polovica 
več vina

REKA, 14. marca (Tanjug) 
— Na reško-istrskem območ
ju so lani pridelali dobrih 
330.000 hektolitrov vina, za 
45 odstotkov več kot predla
ni. Po statističnih podatkih z 
Reke je lani na tem območ
ju dal vsak trst 1,01 kg groz
dja, na območju Crikvenice 
0^43 kg, v okolici Pulja pa 
1,51 kg. Poreč z okolico je 
dal lani dobrih 64.000 hi vi
na, Pulj pa je pridelal do
brih 56.000 hi. V primerjavi z 
ietom dni poprej je Pulj pri
delal za 103 odstotke več vi
na, Labin in Krk pa za dva
krat več.

Zanimivo je, da so lani le 
Reka, Mali Lošinj in Crikve- 
nica pridelali manj vina kot 
leta 1972.

Novi devizni tečaji
tečaj 

velja za
tečaj v dinarjih

nakupni srednji prodajni

ZDA
Avstrija
Belgija
Danska
V. Britanija
Francija
Nizozemska
Italija
Kanada
ZR Nemčija
Norveška
Švica
švedska
Japonska
Španija
Finska

dolar
šiling
frank
krona
funt
frank
florin
lira
dolar
marka
krona
frank
krona
jen
pezeta

1
100
100
100

1
100
100
100

1
100
100
100
100
100
100

fin. marka 100

15,8013 
80,4522 
39,1822 

248,8988 
36,4190 

323,3159 
536,5670 

2.3862 
16,0758 

592 6097 
277.4189 
506,6722 
342,2944 

5,4805 
26,7700 

400,2986

15,8250
80,5731
39,2411

249,2727
36,4737

323,8016
567,4181

2,3898
16,1000

593,5000
277,8357
507,4333
342,8086

5,4887
26,8102

400,9000

15,8487
80,6939
39,3000

249,6466
36,5284

324,2873
568,2692

2,3934
16,1241

594,3902
278,2524
508,1944
343,3228

5,4969
26,8504

401,5018

Navedeni tečaji veljajo od 15. marca 1974. Tečaji s te Liste 
se uporabljajo v skladu z navodili Narodne banke Jugoslavije 
štev. 97/21—41 k štev. 269 z dne 23 -aprila 1973

Tečaji efektivnih valut
država valuta tečaj 

velja za
tečaj v dinarjih 

nakupni srednji prodajni

ZDA dolar 1 15,74 15,8250 15,85
Avstrija šiling 100 80,17 80,5731 80,69
Belgija frank 100 39,04 39,2411 39,30

krona 100 248,03 249,2727 249,65
V. Britanija funt 1 36,29 36,4737 36,52
Francija frank 100 322,18 323,8016 324,28
Nizozemska florin 100 564,58 567,4181 568,26
Italija lira 100 2,38 2,3898 2,39
Kanada dolar 1 16,02 i6,1000 16,12
ZR Nemčija marka 100 590,53 593,5000 594,39
Norveška krona 100 276,45 277,8357 278,25
Švica frank 100 504,90 507,4333 508,19
Švedska krona 100 341,09 342,8086 343,32
ianonska jen 100 5,46 5,4887 5,49
Španija pezeta 100 26,68 26,8102 26,85
trak ir. dinar 1 40,00 41,00 42,00
Avstralija av. dolar 1 20,60 21,35 22,15
J-rčija drahma 100 45,00 45,50 50,00
Izrael izr. funt 1 2,00 2,10 2,20
N. Zelandija n. z. dolar 1 17,00 18,50 21,00
Finska f. marka 100 398,89 400,9000 401,50

tečaji s te Uste veljajo za nakup ui prodajo tujih nankovcev 
v skladu z navodili Narodne banke Jugoslavije št. 79/21—41 
k štev. 269 z dne 23. aprila 1973 m veljajo za pooblaščene 
banke, pooblaščene menjalnice to trgovine.

Ti tečaji veljajo tako za odkup to prodajo čekov to kredit 
nth pisem, kakor tudi za obračunavanje mednarodnih poštnih 
nakaznic.

Tečaji s te liste veljajo od 15. marca 1974 pa vse do objave 
nove tečajne tiste za efektivne valute.

zveza z družbeno osnovo, z 
delovnimi ljudmi. Zato po
menijo 21. seja predsedstva 
ZKJ, pismo in 29. seja CK 
ZKS važne mejnike, ki so 
dali razvoju ZK in družne 
sploh novega zagona.

Ob opredeljevanju delav
skega razreda v naših druž
benih razmerah je Finko 
Hafner poudaril, da je „reba 
imeti pri tem v mislih vse 
zaposlene v združenem delu. 
Upoštevati pa moramo, da 
je ta delavski razred znotraj 
še zelo razslojen, vendar pa 
največjo (v Sloveniji 72 od
stotkov) in temeljno skupi
no predstavljajo delavci iz 
neposredne proizvodnje, ki 
so tudi poglavitna družbena 
baza ZK.

Sedanja socialna sestava 
ZK še zmerom ne ustreza 
navedenim prizadevanjem, je 
poudaril Vinko Hafner, saj 
je v republiških okvirih le 
28 odstotkov članstva fizič
nih in 54 odstotkov umskih 
delavcev (Ljubljana brez uni
verze — 24 nasproti 56 od
stotkom). To terja hitrejše 
spreminjanje sestave v ko
rist proizvodnih delavcev, 
kar ne pomeni, da je treba 
izobražence izločati, temveč 
zgolj težnjo po večanju šte
vila neposrednih proizvajal 
cev, da bi tako še odločilne 
je vplivali na tok družbenega 
dogajanja.

V 55 ljubljanskih kulturnih 
ustanovah je zaposlenih ?440 
ljudi, a je od tega samo 694 
(ali 9,3 odstotka) komuni 
stov. Za popolnejšo predstavo 
je treba dodati, da je od 
slednjih vsega 349 pravih 
kulturnih ustvarjalcev, med
tem ko ostali predstavljajo 
administrativno-tehnično ose
bje. V številnih kulturnih 
ustanovah ni osnovnih orga
nizacij ZK, marveč so le ta
ko imenovani »tavajoči ko
munisti, ki so — vključeni 
v terenske organizacije —

praktično brez prave možno
sti, da bi organizirano delo
vali na področju kulture. 
Tudi tu pa bi morali spre
jeti načelo, da naj ima vsa
ka TOZD osnovno organiza
cijo ZK, je poudaril sekretar 
mestne konference ZKS Ljub
ljana Vinko Hafner ter do
dal, da bi morali v ZK spre
jemati predvsem ustvarjalne, 
ugledne in mlade kulturne 
delavce.

BORIS DOLNIČAR
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Gospodarska zbornica 
Zagreba o združitvi in
dustrije telekomunikacij

ZAGREB, 14. marca (Ta
njug) —- Na skupščini gospo
darske' zbornice Zagreba so 
danes podprli predlog, naj bi 
se celotna industrija teleko
munikacij in elektronike Hr 
vaške združila v sestavljeno 
organizacijo združenega dela. 
Poleg tovarn Nikola Tesla, 
Sika, TRS in RIZ, ki naj bi 
bile temelj novega združenja, 
bi se pridružili združeni elek
tronski' industriji — poslo
vala bo pod imenom lmpuls 
— še tovarna elektronskih na
prav Digitron iz Suj, indu
strija za radioelektronlke in 
telekomunikacije Iret iz Spli
ta in tovarna električnih na
prav in precizne mehanike 
Elektronika iz Zagreba.

nekatere vrste proizvodnje in 
povečata izvoz.

Gospodarstveniki pa so 
ugotovili, da smo pri spre
jemanju nekaterih važnih 
medrepubliških dogovorov 
(kot so dogovor o razvoju 
energetike, o uresničevanju 
politike cen, o enotnih pred
pisih davčnega sistema) v za
mudi, čeprav razmere na sve
tovnem tržišču in doma ter
jajo, da bi se nagleje spora
zumevali in uresničevali spre
jete ukrepe.

Zvezni sekretar za tržišče 
in cene Nikola Stojanovič je 
opozoril, da bi po mnenju 
ZIS ylahko boj proti inflaciji 
letos potekal v obliki širo
kih ukrepov in akcij, od 
TOZD pa do federacije in 
vseh organov. Naše gospodar
stvo je v dobršni meri odvis
no od uvoza surovin in re
produkcijskega materiala in 
ne glede na to, da se cene 
astronomsko zvišujejo, bomo 
morali tudi letos uvažati. Do
ma bi morali povečati pro
izvodnjo, izkoristiti rezerve, 
sklepati dolgoročne sporazu
me in voditi pravilno politi
ko cen. Stojanovič je še po
udaril, da boja proti inflaci
ji ne moremo izbojevati z 
administrativnim določanjem 
cen.

Pomanjkanje vseh vrst 
energije je eden od dejavni
kov. od katerih bosta odvis
na tako gospodarjenje kot 
uresničevanje programov. Za
to bi se morali odločiti za 
vsestranske ukrepe varčeva
nja, a ne take, ki bi omeje
vali proizvodnjo. Upoštevaje 
naše razmere pri preskrbi 
reprodukcijskega materiala, 
ki niso zavidljive, bd se mo
rali odločiti za pomembne 
ukrepe tudi na področju bla
govne menjave s tujino, še 
zlasti, ker smo v prvih dveh 
mesecih tega leta zabeležili 
precejšen primanjkljaj.

BOJANA JAGER

ili
ičja dr.
sanica

Pet »Jesenkovih« pri
znanj za dosežke na po
dročju biotehniških ved

LJUBLJANA, 14. marca - 
Na univerzi so danes drugič 
zapored podelili »Jesenkova 
priznanja« za dosežke na po
dročju biotehničnih ved. Pri
znanja so dobili prof. dr. 
Oskar Bohm, diplomirani ve
terinar, prof. dr. Franc Loč- 
niškar, inženir agronomije, 
Egon Pretnar, yišji strokovni 
sodelavec SAZU, prof. Franc 
Rainer, inženir gozdarstva ter 
KIK »Pomurka« v Murski 
Soboti

Jesenkova priznanja pode
ljujejo ob obletnici rojstva 
dr. Frana Jesenka (14. III. 
1875), prvega profesorja bo
tanike na ljubljanski univer
zi, botanika in rastlinskega 
genetika mednarodnega ugle
da. Znanstvenik in pedagog 
je umrl leta 1932.

P. Z.

Zbornici 
za boljše 

stike
Pogovor o sodelovanju 
zbornic in gospodarstev 

Slovenije in Srbije

LJUBLJANA, 14. marca — 
Danes so se začeli dvodnev
ni pogovori med predstavni
ki gospodarske zbornice SR 
Srbije, ki jih vodi njen pod
predsednik inž. čedomir Bo- 
ljanac, in predstavniki slo
venske gospodarske zborni
ce. Na njih bodo razpravlja
li o krep1 tvi medsebojnih 
stikov in sodelovanja, zlasti 
na področju medrepubliške 
ga usklajevanja interesov go
spodarstva.

Ker postajata zbornici v 
procesu uveljavljanja novih 
družbenoekonomskih odno
sov osrednje mesto najširše
ga usklajevanja posamičnih 
in skupnih interesov gospo
darstva, se bodo predstavni
ki obeh zbornic pogovarja
li o usklajevanju organizacij
ske sheme obeh zbornic ter 
izpopolnjevanju metod sode
lovanja, tako da bo proces 
medrepubliškega usklajeva
nja interesov obeh gospodar
stev laže in neposredneije 
potekal med ustreznimi or
gani obeh zbornic.

Delegacija gospodarske 
zbornice SR Srbije bo ob 
obisku v Ljubljani nadalje
vala tudi že nedavno zače
te pogovore predstavnikov 
obeh zbornic o možnostih in 
problemih tesnejšega sodelo
vanja, zlasti na področju 
energetike, nekovinske in ko
vinske industrije, kmetijstva 
in gozdarstva živilske in les- 
no-predelova.lne industrije, 
kmetijstva in gozdarstva, ži
vilske in esno-predelovalne 
industrije, gradbeništva, pro
meta in blagovnega prometa. 
Ob tem bodo med drugim 
načeli vprašanje nepotrebne
ga podvojevanja nekaterih 
proizvodnih zmogljivosti ter 
možnosti za integracijske 
procese v letalskem prome
tu, govorili pa bodo tudi o 
možnostih zeT sodelovanje 
proizvodnih organizacij iz 
Srbije pri gradnji JE Krš
ko in o sodelovanju pri,grad- 
nji cest.

ZDRAVKO STEFANČIČ

OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA DOPISNIKA

BEOGRAD, 14. marca. — Komisija za življenjsko raven sveta ZSJ in odbor za tu
rizem in gostinstvo zveznega odbora sindikata delavcev storitvenih dejavnosti sta 
skupaj razpravljala o problemih delavskega turizma oziroma počitka delavcev. 
Predlagali so, da o tem razpravlja tudi svet ZSJ in da bi nemara kazalo o tem 
sklicati posebno posvetovanje.

Prostor delavskega turizma 
se je iz leta v leto zoževal: 
zdaj je že na kritični točki 
vsaka oblika počitka in prav 
tako tudi dajanje sredstev v 
ta namen. V času grobega 
ekonomiziranja nam je po
stalo vlaganje v delavčev po
čitek in osvežitev Investicija, 
ki smo se je z lahkoto odre
kali, cesto tudi dajanja re
gresov za letni dopust.

V današnji razpravi so ugo
tovili, da je takšna »ekono
mičnost« delovala povratno z 
večanjem nesreč pri delu, in
validnosti in drugega izgub
ljanja rezultatov dela. To se 
je zlasti kazalo v poklicih, 
kjer je navada, da zaradi se
zonskega dela zaposlujejo

ljudi tudi po deset ur nepre
trgoma, ne iippštevajoč dej
stva, da je znanstveno doka
zano, da takšno pretirano dol
go delo ne daje ekonomičnih 
rezultatov.

Tokrat so se, kljub mno
gim besedam o težavah, ki 
naj _ bi jih rešili s samo
upravnim sporazumevanjem 
na ravni federacije (2), z 
družbenim dogovarjanjem 
med republikami in na po
dobne poletatistične načine, 
predstavniki sindiRatov in tu
rističnih organizacij vendarle 
sporazumeli tudi o tem, da 
so sami marsičesa krivi, ker 
so mnoge zmogljivosti neiz
koriščene, ker delavcem ne

pomagamo niti v primeru ko 
jih pošiljamo na zdravstveno 
okrevanje itd.

'Pri tem je razprava o uso
di delavskega turizma v kom
pleksu družbenih odnosov, ki 
so odtujili delavski turizem 
od delavca in prepustili od
ločanje o tem posameznim 
skupinam več aii manj po
oblaščenih ali denarno spo
sobnih krogov, izzvenela pre
cej solistično. Vendar je dej
stvo, da delavci , če jih niti 
sindikat ni povezoval v uve
ljavljanju njihovih pravic na 
počitek, kakor je doslej mar
sikje bilo, niso mogli bistve
no vplivati na izboljšanje po
gojev svojega lastnega počit
ka — kjub skrajšanju delav-

Enote JLA
prispevale
Za spominski dom bor
cev in mladine zbranih 

že 84 milijonov din
ZAGREB, 14. marca — Po 

podatkih, navedenih v meseč
nem poročilu o prispevkih za 
gradnjo spominskega doma 
borcev NOV m mladine Ju 
goslavije v Kumrovcu, je bilo 
do 28. februarja 1974 vplača
nih okrog 84 milijonov d mar 
jev, to je 80 odstotkov pred
videnega zneska. Izmed re
publik in pokrajin je doslej 
največ vplačala Hivatska, in 
sicer 23,736.803 dinarje ali 
87 odstotkov, najmanj pa Ko
sovo (1,119.011 dinarjev ali 55 
odstotkov), ožja Srbija 
(14,950.220 dinarjev ali 59 
odstotkov) m Slovenija 
(9,306.340 dinarjev ali 62 od
stotkov). Enote JLA so vpla
čale 1,452.713 dinarjev ali 107 
odstotkov predvidenega zne
ska. Največji del zbranih 
sredstev v februarju mesecu 
pride na SR Slovenijo.

Komisija za življenjsko raven sveta ZSJ in odbor za turizem in gostinstvo 
o delavskem turizmu — Predlog, da bi o tem sklicali posebno posvetovanje

nilka, poboljšanju tehnologije 
in drugih pogojev dela.

Kljub vsem velikim bese
dam o vlogi delavskega raz
reda, o kompleksnosti druž
benega pomena delavskega 
turizma in počitka ter rekre
acije vseh oblik, kar je bilo 
izhodišče tega razpravljanja, 
pa je vendarle izostala defi
nicija delavčevega počitka v 
današnjih razmerah, ki jo je 
svoj čas. kongres sindikata 
delavcev industrije in rudar
stva lepo podal, da je namreč 
delavčev počitek sestavni del 
njegovega družbenega polo
žaja, torej samoupravljanja 
in njegove vloge gospodarja, 
ne pa samo oblika skrbi za 
večjo produktivnost

Zaradi pomanjkljivosti te 
vrste so bili tudi sklepi pre
obširni in prepolni našteva
nja, kaj vse je treba storiti 
v korist temu področju de
lavčevih interesov.

VIKTOR ŠIREC

CITACIJA
i PRI CARINARNICI LJUBLJANA 

DNE 24. in 25. MARCA 1974

Carinarnica Ljubljana bo 24. in 25. marca 1974 prodajala na jav
ni dražbi osebne avtomobile in ostalo blago.

Avtomobile v nedeljo, 24. marca 1874 v prostorih Partizana, Ze
lena jama, Pokopališka 35, od 8. ure naprej, ostalo blago pa v 
ponedeljek, 25. marca 1974, od 8. ure naprej v prostorih carinar
nice Ljubljana, soba 13/11, šmartinska 152 a.

Ogled vozil in ostalega blaga bo mogoč v soboto, 23. marca 
1974 od 8. do 13. ure in od 14. do 17. ure v carinarnici Ljubljana, 
hala E.

Zap. št. vozilo
zač. cena 

din

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.
11.
12.
13.
14.
15.
16.
17.
18. 
19. 
?0. 
21. 
22.
23.
24.
25.
26.
27.
28.
29.
30.
31.
32.
33.
34.
35.
36.
37.
38.
39.
40.
41.
42.
43.
44.
45.
46.
47.
48. 
40.
50.
51.
52.
53.
54.
55.
56.
57.
58.
59.
60. 
61. 
62.
63.
64.
65.
66.
67.
68.
69.

o. a. VW 1500, letnik 
o. a. VW 1200, letnik

o. a. FIAT 125, letnik 1969, nevozen 
o. a. V"W 1300, letnik 1970, nevozen 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1970, zaleten 
o. a. OPEL COMMOOORE, letnik 1969, zaleten 
o. a. VW 1600 VARIANT S, letnik 1965, nevozen 
o. a. SIMCA 1501, letnik 1970, nevozen 
o. a. VW 1600 VARIANT, letnik 1966, nevozen 
o. a. OPEL KADET CARAVAN, letnik 1968, nevozen 
o. a. AUDI 72, letnik 1967, nevozen 
o. a. OPEL KADET, letnik 1966, zaleten 
o. a. MERCEDES 190 D, letnik 1965, zaleten 
o. a. PEUGEOT 504 letnik 1971, zaleten 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1964, zaleten 
o. a. VW 1200, letnik 1961, zaleten 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1966, zaleten 
o. a. FIAT 124, letnik 1968, delno zgorel 
o. a. OPEL KADET, letnik 1966, zaleten 
o. a. PEUGEOT 204, letnik 1967, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 12 M, letnik 1968, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1955, zaleten 

1970, zaleten 
1962, nevozen 

o. a. FIAT 125, letnik 1967. nevozen 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1965, zaleten 
o. a. OPEL REKORD COUPE 1900, letnik 1969, zaleten 
o. a. VAUXHALL VICTOR, letnik 1969, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 12 M, letnik 1968, zaleten 
o. a. BMW 1800, letnik 1966, zaleten 
o. a. FORD ESCORT, letnik 1968, zaleten 
o. a. FORD CAPRI 1500, letnik 1968, reg. motorja 
o. a. FORD TAUNUS 20MTS, letnik 1965, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 15 MTS, letnik 1968, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 20 MTS COUPE, letnik 1966, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 15 M, letnik 1968, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1966, zaleten 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1965, zaleten 
o. a. VW 1500, letnik 1966, nevozen 
o. a. FORD CAPRI 2600 RS, letnik 1971, reg. motorja 
o. a. MERCEDES 190 D, letnik 1959, nevozen 
o. a. VW 1500, letnik 1965, nevozen , 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1965, zaleten 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1965, nevozen 
o. a. VW 1200, letnik 1963, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 12 M, letnik 1965, nevozen 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1965, zaleten 
o. a. VW 1200, letnik 1963, zaleten 
o. a. VW -1200, letnik 1962, zaleten 
o. a.. OPEL REKORD, letnik 1964, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1964, zaleten 
o. a. OPEL REKORD 1700, letnik 1964, zaleten 
o. a. FIAT 2300, letnik 1966, nevozen 
o. a. VW 1200, letnik 1955, nevozen 
o. a. VW 1500 (hrošč) letnik 1972, reg. motorja 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, TURNIER, letnik 1964, nevozen 
o. a. OPEL KADET, letnik 1964, nevozen 
o. a. OPEL KADET CARAVAN, letnik 1963, nevozen 
o. a. VW 1200, letnik 1959, zaleten 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1961, zaleten 
o. a. BEDFORD KOMBI, letnik 1962, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1964, zaleten 
o. a. OPEL REKORD, letnik 1962, nevozen 
o. a. FIAT 1300, letnik 1965, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1963, nevozen 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1964, zaleten 
o. a. FIAT 1500 FAMIGLIARE, letnik 1967, zaleten 
o. a. FIAT 1100 D STEYER FAMIGLIARE, letnik 1965, zaleten 
o. a. MOSKVIC 408 TORERO, letnik 1963, zaleten 
o. a. CITROEN ID 19, letnik 1966, zaleten 
o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1964, reg. motorja

PONOVNO NA. LICITACIJI

70. tov. a. MERCEDES L 311/36, letnik 1955, nevozen, nos. 3t
71. 4.104 kom. amortizerjev NOVA
72. o. a. FORD TAUNUS 17 M CARAVAN, letnik 1966, zaleten
73. o. a. MERCEDES 190 D, letnik 1965, reg. motorja
74. o. a. OPEL REKORD CARAVAN, letnik 1964, zaleten
75. o. a. VW KOMBI FURGON, letnik 1961, nevozen
76. o. a. OPEL REKORD, letnik 1966, nevozen
77. o. a. VW KOMBI, letnik 1963, nevozen
78. o. a. CITROEN DS 21 PALAS, letnik 1966, zaleten
79. 2.323 kom. novih rezervnih delov za AUDI NSU
80. o. a. VW 1200, letnik 1960, nevozen
81. o. a. OPEL KADET, letnik 1970, zaleten
82. o. a. VW 1200, letnik 1960, zaleten
83. o. a. VW 1500 (hrošč), letnik 1967, zaleten
84. o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1966, zaleten
85. o. a. ALFA ROMEO GIULIA TI, letnik 1964, nevozen
86. o. a. WV 1500, letnik 1964, nevozen
87. o. a. OPEL REKORD, letnik 1963, zaleten
88. o. a. FIAT 2300, letnik 1965, zaleten
89. o. a. FIAT 2300, letnik 1966, zaleten
90. o. a. PEUGEOT 304, letnik 1973, reg. motorja
91. o. a. VW 1200, letnik 1960, nevozen
92. o. a. VW 1500, letnik 1966, zaleten
93. o. a. FORD TAUNUS 12 M,' letnik 1962, zaleten
94. o. a. SIMCA 1501, letnik 1964, zaleten
95. o. a. FORD 'TAUNUS 12 M, letnik 1965, zaleten
96. o. a. OPEL KAPITAN, letnik 1963, nevozen
97. o. a. FORD CORTINA, letnik 1963, zaleten
98. o. a. PEUGEOT 403, letnik 1963, zaleten
99. o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1963, zaleten 

100. o. a. FORD TAUNUS 17 M, letnik 1963, nevozen 
(in ostalo blago — motorji, motoma kolesa in dr.)
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Blago objavljeno za prodajo v tem oglasu bomo prodajali v nedeljo, 24. mar 
ca 1974. spisek drugega blaga, ki ni objavljen v tem oglasu pa bo objavljen 
na oglasni deska carinarnice in ga bomo prodajali v ponedeljek, 25. marca 
1974 od 8. ure naprej.

Pravico do udeležbe na javni dražbi imajo vse pravne in fizične osebe. Oznaka 
reg. motorja in reg. karoserije pomem, da bo za kupljeno vozilo izdano po
trdilo samo za registracijo motorja oziroma karoserije.

Blago pod zap. štev. 71 in 79 lahko kupijo samo OZD, ki so registrirane za 
nakup in prodajo blaga široke potrošnje.

Udeleženci morajo v soboto, 23. marca 1974, ki je določena za ogled blaga, 
vplačati 10% kavcijo začetne cene v carinarnici Ljubljana, predstavniki pod-’ 
jetij pa morajo poleg tega predložiti še pooblastilo podjetja. Najmanjša kav
cija za avtomobile in ostalo blago je 500,00 din.

Vsak kupec avtomobila oz. motorja mora na svoje stroške izvršiti eventualno 
vtisnjenje šiferskih številk motorja ali karoserije pri podjetju VIATOR v 
Ljubljani.

Po prevzemu blaga iz carinskega skladišča carinarnica Ljubljana ne bo pri
znavala nobenih reklamacij glede kvantitete in kvalitete blaga.

V nedeljo, dne 24. marca 1974 ne bomo sprejemali vplačil kavcij, temveč 
samo v soboto, 23. marca 1974.

Vse informacije o javni dražbi lahko dobite po telefonu štev. 316-588 od 
20. 3. 1974 dalje. 2305
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Spodbuda akciji
Jugoslavija pripisuje velik pomen sestanku koordina
cijskega biroja neuvrščenih, ki bo od 19. marca v Alžiru
BEOGRAD, 14. marca. (Tanjug). — Jugoslavija pripisuje velik pomen sestanku 
koordinacijskega biroja neuvrščenih držav, ki se bo začel 19. marca v Alžiru, je 
danes izjavil na tiskovni konferenci predstavnik zveznega sekretariata za zunanje 
zadeve Milan Zupan. Ta sestanek je sklican v trenutku, ki je zelo važen za razvoj 
položaja na Bližnjem vzhodu, in v trenutku, ko se čedalje bolj neodložljivo vsi
ljuje naloga, temeljito spremeniti sedanje neenakopravne odnose na svetu.

»Ponovno se je pokazalo, da 
svetovnega miru in medna
rodnega sodelovanja ni mo
goče postaviti na trdne teme
lje in razvijati, ne da bi upo
števali poglavitne interese ne
uvrščenih držav in držav v 
razvoju in ne da bi te ena
kopravno sodelovale pri reše
vanju najvažnejših medna
rodnih vprašanj,« je dejal 
Zupan. »Razvoj mednarodnih 
dogodkov po 4. konferenci 
neuvrščenih v Alžiru je potr
dil, kako aktualne in daljno
sežne so bile njene ocene in 
6klepi.

Očitno je, da so neuvršče
ne države postale ne le po
memben moralnopolitični, 
temveč tudi materialni čini- 
telj v mednarodnih odnosih, 
čeprav je mednarodni polo
žaj izredno zapleten, pa ok
repljene pozicije neuvrščenih 
držav ustvarjajo objektivne 
možnosti za poglabljanja nji
hovega vsestranskega medse
bojnega sodelovanja, za po
spešeno urejanje njihovih 
življenjskih problemov, ki so 
tudi širšega pomena za med
narodno skupnost. Menimo, 
da je OZN slej ko prej naj
ustreznejši in najpomembnej
ši mednarodni forum za reše
vanje teh problemov.

Pričakujemo, da bo koordi
nacijski biro proučil in oce
nil najnovejši razvoj položa
ja na svetu, zlasti na Bliž
njem vzhodu in v mednarod
nih gospodarskih stikih, in 
da se bo zavzel za to, da bi 
čimprej in čim popolneje ure
sničili sklepe alžirske konfe
rence, ter s tem spodbudil 
nadaljnje skupne akcije ne
uvrščenih držav. Koordina
cijski biro bo seveda posve
til posebno pozornost bliž
njemu izrednemu zasedanju 
generalne skupščine OZN o 
surovinah in razvoju, priza
devajoč si prispevati k temu, 
da bi bile priprave neuvršče-

junakom
Dražgoš
Spomenik dražgoški 

bitki bodo postavili ob 
cesti Češnjica—Kropa
SKOPJA LOKA, 14. marca 

— V spomin na dražgoško 
bitko bodo postavili večji 
spomenik, ki bo hkrati obe
leževal širši pomen te bitke 
za odpor slovenskega naroda 
proti okupatorju. V pripra
vah so prišli tako daieč ' da 
bodo sedaj razpisali javni 
natečaj za idejni osnutek 
spomenika.

Priprave sicer tečejo že 
več let, vendar šele v zad
njem času bolj učinkovito. 
Med drugim so doslej med 
več predlogi izbrali prostor 
za spomenik. Postavili ga 
bodo med obema vasema, 
kjer so bili v bitki obramb
ni položaji Cankarjevega ba
taljona. Spomenik naj bi bil 
blizu ceste Češnjica—Kropa.

L. STRUŽNIK

nih držav in držav v razvoju 
čim širše in učinkovitejše.

Na vprašanje, kako komen
tira nedavno izjavo izraelske 
ministrske predsednice Golde 
Meir v parlamentu, da se Iz
rael ne bo umaknil z arab
skega ozemlja, zasedenega po 
letu 1967, je Zupan odgovo
ril, da je bila ta izjava izre 
cena v trenutku, ko si na 
drugi strani prizadevajo po
iskati pravično, miroljubno 
ureditev krize na Bližnjem 
vzhodu. »To kaže, da Izrael, 
v nasprotju z nekimi zagoto
vili, nadaljuje svojo agresiv
no politiko do arabskih dr
žav in narodov. Ta izjava ne

Bančniki
terjajo
pomoč

Pomoč naj bi razvite 
države dale državam v 
razvoju za nakup nafte

WASHINGTON, 14. marca, 
(Reuter) — Pet velikih med 
narodnih denarnih organiza
cij je zahtevalo nujno finanč
no pomoč državam v razvoju, 
katerih gospodarstvo je res
no ogrozila hitra rast naftnih 
cen. V sporočilu vztrajajo, da 
države, ki izvažajo nafto, »po
sebej poskrbe« in pomagajo, 
da bi našli dodatna sredstva 
za pomoč revnim državam 
tretjega sveta. Sporočilo so 
objavili po sestanku o ener
getskem položaju na svetu, 
ki so ga imeli predstavniki 
svetovne banke, mendarodne- 
ga monetarnega sklada, inter 
ameriške banke za razvoj, 
azijske banke in afriške ban
ke za razvoj.

plačal za 
direktorja
14,200.000 dolarjev za v 

Kampali ugrabljenega 
direktorja rafinerije

BUENOS AIRES, 14. mar
ca (UPI) — Argentinska po
družnica naftne družbe »ES- 
SO« je izplačala rekordno 
odkupnino v znesku 14 mili
jonov 200.000 dolarjev za ug
rabljenega direktorja ene iz- 

■ med argentinskih rafinerij te 
družbe Victorja Samuelsso- 
na. Ugrabili so ga že 6. de
cembra lani v Kampali, ki le
ži 60 km severno od Buenos 
Airesa, pripadniki prepoveda
ne »ljudske revolucionarne 
vojske«.

V pismu, v katerem so za
htevali denar, so pripadniki 
gverilske skupine zapisali, da 
je to samo »vrnitev majhne
ga dela dobička argentinske
mu ljudstvu«.

le ne izraža nobene dobre vo
lje in pripravljenosti za pra
vično in trajno ureditev kri
ze, ampak tudi brezobzirno 
nasprotuje sklepom in reso
lucijam OZN in številnih 
mednarodnih - zborovanj ka
kor tudi zahtevam svetovne 
javnosti. Zato imajo vsi de
javniki, ki sodelujejo v seda
njem prizadevanju za politič
no ureditev krize, vštevši 
OZN, veliko odgovornost, da 
ne dovolijo Izraelu, da bi z 
različnim izigravanjem, ma
nevri in obstrukcijo izkori
stil sedanje stanje za nada
ljevanje okupacije arabskega 
ozemlja.«

VVagner:
»zvezna
zadeva"

VVagner za »notranje 
pogovore« glede 

Koroške
DUNAJ, 14. marca - Tan 

jug) — Vodja vladajoče 
socialistične stranke Ko
roške Wagner je izjavil 
da je izpolnitev avstrijske 
državne pogodbe, kar za
deva manjšinsko vpraša
nje, »zvezna zadeva«, da 
pa bi bilo treba na Ko
roškem edino poskrbeti 
za »napredovanje notran
jih pogovorov« o tem 
vprašanju.

V intervjuju za koroški 
»Kamtner Tageszeitung« • 
je VVagner dejal, da bo za 
Koroško in njene ljudi 
toliko • bolje, če se lodo 
vsi, na katere se to vpra
šanje nanaša, čimprej »vr 
nili za mizo«. Rekel je, 
da so medtem ljudje naj
brž že doumeli, da je 
vsak poskus, da bi iz 
manjšinske politike kova
li kapital, obsojen na ne
uspeh. Negativno se je iz
razil o možnosti, da bi 
koroški Slovenci dobili 
mesto v parlamenta, ne 
glede na sodelovanje na 
volitvah (»gre za enakosr 
prebivalstva«), pa :uai o 
tem, da bi sodelovali v 
nekaterih telesih parla
menta pri posvetovanjih 
o manjšini. V intervjuju 
pa niso omenjena Wag- 
nerjeva mnenja ali pogle
di njegove stranke o že 
»verificiranih« stališčih 
opozicijskih strank glede 
ugotavljanja manjšine.

Komisija za Koroško je 
predlagala, naj bi v te.i 
pokrajini opravili »pose
ben popis prebivalstva«. 
Katoliška cerkev pa ima 
medtem »na razpolago« 
manjšinski koncept, Ki ga 
ponuja kot »pomoč za re
šitev etničnega konflikta 
na Koroškem«.

Gostje na 
slavju v 
Braziliji

Jugoslovanska delega
cija odpotovala iz Vene
zuele — Obisk v Limi
CARACAS, 14. marca (Tan

jug) — Uradna jugoslovan
ska delegacija, ki jo vodi 
član predsedstva SFRJ Raro 
Dugonjič, je sinoči končala 
svoj obisk v Venezueli in da
vi z letalom odpotovala v 
Brazilijo.

šefa jugoslovanske delega
cije je malo pred slovesno 
inavguracijo sprejel novi ve
nezuelski predsednik Andres 
Perez ter se z njim zadržal 
v krajšem prijateljskem po
govoru.

V Braziliji bo jugoslovan
ska delegacija prisostvovala 
slovesni inavguraciji novega 
brazilskega predsednika En- 
riqua Geizela, od tam pa bo 
odpotovala še v Peru.

Petič
revija

zborov
V tržaškem slovenskem 
kulturnem domu v sobo

to »Primorska poje«
OD TRŽAŠKEGA DOPISNIKA RTV

TRST, 14. marca — V slo
venskem kulturnem domu v 
Trstu bo v soboto zvečer 
otvoritev prireditve pete re
vije pevskih zborov »Primor
ska poje«, ki jo skupaj pri
pravljata združenje pevskih 
zborov Primorske s sedežem 
v Ajdovščini in slovenska 
prosvetna zveza iz Trsta in 
Gorice. Za revijo se je pri
javilo 63 zborov, ki bodo 
nastopili na sedmih revijah 
— v Trstu> Vipavi, Gorici, 
Dobrovi, Ilirski Bistrici, Di
vači in Kobaridu. Nobenega 
dvoma ni, da je prireditev 
»Primorska poje« kot po
skus povezati enotni sloven
ski kulturni prostor na mno
žični osnovi izredno uspela. 
Na dosedanjih revijah,- ki so 
imele pn občinstvu velik od
mev, je nastopilo okoli 7000 
pevcev. Želja, po predstavit
vi na osrednji reviji primor
skih pevcev je na obeh stra- 
neh meja dvignila raven zbo
rovske umetnosti in množič
no, tako da se je več zbo
rov s Primorske v zadnjih 
letih uvrstilo med najkvali
tetnejše slovenske amaterske 
skupnie.

IVO VAJGL

Jugoslovansko — 
sirski pogovori

BEOGRAD, 14. marca 
(Tanjug) — Danes so se v 
Beogradu nadaljevali jugo- 
slovansko-sirski gospodarski 
razgovori na ministrski rav
ni. Del sirske delegacije pa 
je medtem v Novem Sadu 
obiskal tovarno kablov »Nov 
kabel«, tovarno kmetijskih 
strojev »Pobeda« in upravo 
sistema Donava—Tisa—Dona
va.

Na pogovorih vodi jugoslo
vansko delegacijo zvezni se
kretar za zunanjo trgovino 
dr. Emil Ludviger, sirsko pa 
minister za načrtovanje Mu- 
stafa Halai.

Spomenik „Esso“

Škoti napadajo
Na »maratonskem« zasedanju britanskega parlamenta 
so najglasnejši Wilsonovi kritiki škotski nacionalisti

OD NAŠEGA LONDONSKEGA DOPISNIKA

LONDON, 14. marca. — Danes se začenja že tretji dan parlamentarne debate o 
programu nove britanske vlade laburista Wilsona. Kot kaže, je Wilson v dosedanji 
razpravi s svojim kratkoročnim programom razvoja Britanije požel precej pre
vidnega odobravanja z vseh strani. Del včerajšnjega britanskega tiska ga je celo 
proglasil za »novega Robina Hooda«, ki jemlje bogatim in daje revnim.

O njegovi predlogih za viš
je obdavčenje premožnejših 
Otočanov, subvencioniranje 
nekaterih osnovnih živil in 
višje starostne pokojnine, so 
imele opozicijske stranke — 
liberalci in konservativci — 
pripomniti le to, da Wilson 
in njegovi kolegi niso izdelali 
jasnejšega in podrobnejšega 
načrta o »redistribuciji boga
stva« v prid revnejšim, ter 
da niso pojasnili, od kod bo
do jemali denar za to pomoč. 
Sicer pa se glavna opozicijska 
stranica — torijevci bivšega 
premiera Heatha — še ni od
ločila, ali bo Wilsonovemu 
piogramu nasprotovala v ce
loti. predlagala le dopolnila, 
ai- pa se morda vzdržala gla
sovanja ob koncu petdnevne 
debate.

Za zdaj so bili najglasnejši 
kr’tiki Wilsonovega programa 
škotski nacionalistični poslan 
ci ki so že predlagali tri 
amandmaje. Skotje zahtevajo, 
da se dohodek, pridobljen s 
črpanjem nafte v Severnem 
morju (se pravi, ob škotski 
obali) avtomatično preliva 
v sklade škotskega parlamen
ta, dalje, da westminstrski 
parlament po hitrem postop
ku sprejme zakonodajo o 
škctski avtonomiji, ter da 
Wilson čimprej skliče referen
dum o britanskem članstvu v 
EGS škotski poslanci nam
reč odločno zahtevajo izstop 
Britanije :z EGS.

Včerajšnja debata pa se je 
s.cer vrtela tud-i okoli pri
hodnosti britanske industrije, 
pri čemer sta novi minister 
za industrijo Wedgwood Benn 
in dosedanji minister za ■ to 
področje Peter Walker izme
njala precej ostrih besed. 
Benn, ki je med vsemi labu- 
r.sti-najodIočnejši zagovornik 
nacionalizacije ključnih sek 
torjev britanskega gospodar
stva, je menil, da bi moral 
parlament odobriti postopno

podružbljanje zasebne lastni
ne. Walker pa je v svojem 
odgovoru zagrozil, da parla
ment nikakor ne bo sprejel 
tovrstnih laburističnih načr
tov in je obenem pozval Wil- 
sonovo vlado, naj takoj pre
kliče svoje odkritje in prikri
te načrte o podržavljanju in 
dustrije ter tako odpravi 
negotovost, ki preprečuje na
daljnje pogumnejše investici
je v industriji.

Poslanci novega westmin- 
stiskega parlamenta pa poleg 
notranjih vprašanj razpravlja
jo tudi o britanski .zunanji 
politiki. Wilsonova vlada je 
po vsej verjetnosti tik pred 
tem, da ponovno preuči svo

je odnose do Evrope in ZDA. 
Pg mnenju tukajšnjih komen
tatorjev bo Wilson skušal utr
diti in poglobiti odnose z 
Washingtonom in pri tem del
no zanemariti britanske odno
se z Bonnom in Parizom.

Britanska jn mednarodna 
javnost bo zato prihodnji te
den še s toliko večjo pozor 
nostjo spremljala obisk no
vega zunanjega ministra Cal- 
laghana v Bonnu. Britanski 
ambasadorji v deželah — čla 
nicab EGS, ki jih je Wilson 
poklical v London na posve
tovanje, pa bodo morda tudi 
dobili povsem nova navodila.

MITJA MERŠOL

Trije Jobertovi 
kovčki za Rim

OD NAŠEGA RIMSKEGA DOPISNIKA

RIM, 14. marca — Francoski zunanji minister Jo- 
bert, ki so mu v italijanskih političnih krogih prilepili 
ime »evropski antikissinger«, prihaja danes na pogo
vore z italijanskim zunanjim ministrom Aldom Morom 
s tremi diplomatskimi kovčki: v prvem so problemi 
zahodne Evrope v luči britanskih volitev, energeteka 
kriza in razhajanja med Italijo in Francijo, ki so se 
rodila na washingtonski konferenci porabnikov nafte; 
v drugem odnosi med Francijo in Združenimi državami 
Amerike, ki so skoraj tako napeti, kot v času de Gaul- 
la, v tretjem pa so sadovi Pompidoujeve poti v Sov
jetsko zvezo, kjer je Bil tudi Jobert.

Tukajšnji komentatorji menijo, da bo v teh pogo
vorih najmanj važen tisti del, ki se bo nanašal na 
dvostransko sodelovanje med državama. Mednarodni 
položaj, trdijo, ni bil še nikoli tako zamotan kot danes 
in ministra si imata marsikaj povedati, predvsem o 
krizi v Zahodni Evropi, pa o odnosih med Evropo in 
druženimi državami Amerike, ki so postali v teh dneh 
tako občutljivi. Jobert prihaja v Italijo kot protagonist 
in simbol mednarodne diplomatske krize, piše današ
nja torinska »Stampa«, ki omenja, da bi francoski zu
nanji minister rad pritegnil Italijo v »dialog proti 
ZDA«. Zdi se, da bo prav ta del pogovorov najtrši. Ko 
je .mandatar nove vlade levega centra, v kateri bo 
Moro zadržal zunanje ministrstvo, govoril o zunanje 
politični usmerjenosti Italije, je namreč poudaril prav 
pomembnost atlantskih okvirov Italije, s čemer Je 
gotovo imel v mislih sodelovanje z \Vashingtonom. 
Jobert, ki se bo v Italiji predstavil kot ključni sogo
vornik v mednarodnih odnosih Evrope z ostalim sve
tom, Je torej vsekakor zanimiv gost.

PETER BREŠČAK

Neobvezna skupščina
V Strasbourgu je ta teden redno mesečno zasedanje evropskega parlamen* 
ta — Njegove zahteve nalete pri svetu ministrov EGS pogosto na gluha ušesa

OD NAŠEGA‘DOPISNIKA PRI EGS

BRUSELJ, 14. marca. — V slikovitem alzaškem mestecu Strasbourgu poteka ta 
teden redno mesečno zasedanje evropskega parlamenta. V torek so s ponovno 
izvolitvijo nizozemskega liberalca Cornelisa Berhouvverja pričeli novo parlamentar
no sezono 1974/75. Med enajstimi novimi podpredsedniki so kljub nasprotovanju 
nemških krščanskih demokratov izvolili tudi francoskega komunista Gerarda 
Borduja.

Za bralce, ki evropskega 
parlamenta ne poznajo, naj 
omenimo, da je evropski 
parlament institucionalni or
gan evropske gospodarske 
skupnosti, ki pa je parla
ment bolj po imenu kot pa 
po resnični vseoini svojega 
dela, saj nima zakonodajnih 
pristojnosti. V njem poslan
ci ne zasedajo po nacional
ni, ampak po strankarski 
pripadnosti. Najštevilnjša je 
skupina krščanskih demokra
tov, slede jim socialisti, libe
ralci, francoski degolisti. bri

tanski konservativci in ko
munisti.

Evropski parlament ima 
skupno 193 članov. Veliki 
štirje izberejo iz nacionalnih 
parlamentov 36 poslancev, 
Nizozemci m Belgijci po 14, 
Danci in Irci po 10 in Luk
semburžani 6 poslancev. Ker 
britanski laburisti doslej od
klanjajo sodelovanje v ev
ropskem parlamentu, imajo 
Britanci v njem le 21 zastop
nikov.

Parlament ima predvsem 
posvetovalen značaj. Svet

ftiesraenni sosedge
OD NAŠEGA STOCKHOLMSKEGA DOPISNIKA

STOCKHOLM, 14. marca — Finska vla
da se je pritožila pri švedskem zunanjem 
ministrstvu, češ da je švedska obveščeval
na služba kršila finsko nevtralnost, ker je 
bila izkoriščala finsko ozemlje, teritorial
ne vode in zračni prostor za vohunsko de
javnost proti SZ. Finski veleposlanik v 
Stockholmu je ostro protestiral že 18. fe
bruarja.

Zadeva se je razvedela včeraj, ko je 
finska vlada izročila zunanjepolitičnemu 
odboru finskega parlamenta poročilo o 
nedovoljeni dejavnosti švedske obveščeval
ne službe na Finskem. V poročilu je re
čeno, da je švedska obveščevalna služba 
uporabljala hotel v mestu Imatra, ki leži 
komaj 10 kilometrov od sovjetske meje. 
Hotelsko osebje se še vedno spominja sku
pine Švedov, ki so najeli več sob, in v njih 
imeli velike zaboje elektronskih naprav.

Po poročilu finske vlade je tudi rečeno, 
da je švedska obveščevalna služba pri pri
sluškovanju • radijskega prometa v SZ upo
rabljala finski zračni prostor in teritori- 
jalne vode. Posebno opremljena švedska 
jahta je najmanj dvakrat operirala v fin
skem zalivu blizu sovjetske meje.

Za Finsko je afera zelo resna, ker ima 
ta država sporazum s SZ, po katerem 
finskega ozemlja, teritorialnih voda in 
zračnega prostora ne smejo uporabljati za 
oborožen napad ali sovražno dejavnost 
proti Sovjetski zvezi.

Druga zadeva je prijateljsko politično

razmerje med Finsko in švedsko, ki se 
štejeta za bratski državi. Na sinočnji ti
skovni konferenci v Stockholmu je Ander- 
sson precej neprepričljivo zanikal, da bi 
bila švedska obveščevalna služba uporab
ljala finsko ozemlje za svojo dejavnost 
Priznal pa je, da je posebna ladja te služ
be »delala vaje v radijskem prisluškova
nju« in sicer v mednarodnih vodah blizu 
Finske

Tretja plat zadeve pa se nanaša na 
švedsko notranjo politiko. Lani sta dva 
mlada novinarja v levičarskem tedniku 
FIB — Kulturfront objavila serijo član
kov, v katerih sta odkrila obstoj in delo
vanje švedske obveščevalne službe. Trdila 
sta, da je ta služba vohunila proti vzhod
noevropskim in arabskim državam, da je 
informacije izmenjavala z izraelsko in ame
riško obveščevalno službo.

Oba novinarja in eden njunih informa
torjev, nekdanji sodelavec švedske obve
ščevalne službe, so bili ob koncu lanskega 
leta obsojeni na leto dni zapora zaradi 
— vohunstva!

švedsko javno mnenje, se zdaj vprašu
je, ali oba novinarja morda nista bila ob
sojena zato, ker je vlada skušala prikriti 
resnico o vohunstvu proti SZ Sicer pa bo 
ob koncu tedna prišel v Stockholm pred 
sednik finske republike Kekkonen, ki se 
bo o aferi pogovoril s premierom Palme
jem.

MITJA JERMOL

ministrov pri sprejemanju 
odločitev lahko upošteva 
mnenje evropskega parla- 
mnenja ali pa tudi ne. Seve
da -parlamentarci s takim 
položajem niso zadovoljni, 
saj imajo upravičeno vtis, da 
njihove razprave in mnenja 
nalete v svetu ministrov na 
gluha ušesa >n da končno 
njihove razprave služijo le 
vajam v govorniški spretno
sti. Parlament niti nima nad
zornih pristojnosti nad de
lom sveta ministrov, ampak 
le nad delom komisije, ki ji 
tudi lahko izreče nezaupni
co. Toda ker tudi komisija 
nima nobene politične moči, 
je pravica nezaupnice komi
siji brez posebnega politič
nega pomena.

Pred tokratnim zasedanjem 
so socialisti nameravali iz
koristiti pravico do izglaso
vanja nezaupnice komisiji za 
posredni pritisk na svet mi
nistrov, ki vse predolgo za
vlačuje odločitve o razširit
vah pristojnosti parlamenta, 
ki bi od leta 1975 dalje mo
ral dobiti zadnjo besedo gle
de proračuna skupnosti. Ker 
je svet zaradi britanske vla 
dne krize to odločitev prelo
žil na 1. april, so socialisti 
vprašanje zaupnice prihrani
li kot grožnjo do prihodnje
ga zasedanja :n za primer, če 
svet ministrov ne bi sprejel 
sklepov o razširitvi pristoj
nosti parlamenta.

Sicer pa so parlamentarci 
v sredo, ko so se pričele raz
prave v novi sezoni, ob ob
ravnavanju dejavnosti sveta 
ministrov v letu 1973 izrekli 
marsikatero grenko na ra
čun sveta ministrov, ki ni 
več sposoben odločati. Od- 
prli so vprašanja regionalne, 
monetarne in kmetijske poli- 
tike. Najostrejši je bil fran
coski komunist Ansart, ki je 
dejal, da pri vprašanjih re
gionalne politike ne gre v 
bistvu za nič drugega, kot

za spor med različnimi sku
pinami velekapitala o novi 
prerazdelitvi ozemlja. Res je, 
da je EGS v preteklih letih 
dosegla dobre gospodarske 
rezultate, ki pa so koristili 
predvsem mur.inacionalnemu 
kapitalu. Zato trditev, da Je 
naša doba zlata doba, drži 
le, če to presojamo s stali
šča velekapitala v nekaterih 
glavnih gospodarskih pano
gah, kot v črni metalurgiji, 
kemiji in petrokemiji, infor
matiki in elektroniki, ne pa 
s stališča delovnih množic.

Evropa po njegovem ne bo 
mogla postati demokratična, 
samostojna in socialno na
predna, dokler se ne bo iz
vlekla izpod ameriškega vpli
va. Zato se s politiko majh
nih korakov v okviru mož
nosti približuje dan razpada 
skupnosti. Ce se hoče to 
preprečiti, je treba poseči po 
korenitih strukturah in so
cialnih reformah in se otre
sti ameriške dominacije in 
blokovskih pritiskov. In ko 
bodo uspeli uresničiti ta 
cilj, bo še vedno ostala tež
ka naloga osvotniditi se pri- 
tiska multinacionalnega ka
pitala.

K uresničevanju te težke 
naloge pozivajo komunisti k 
sodelovanju vse napredne 
sile, kajti Američani očitno 
mso pripravljeni zlahka iz. 
pustiti iz rok svojega vodst
va. Zato dr. K ssinger stop
njuje pritisk na svoje zavez
nike v duhu francoskega 
pregovora: varujte me pred 
prijatelji, sovražnikov se 
bom sam.

Nemški državni sekretar 
Apel, ki je zastopal zuna
njega ministra Scheela v vlo
gi predsednika sveta mini- 
strov, je potrdil, da je ev
ropska skupnost v krizi. Po
dobna je .Evropi & la carte’, 
saj vsakdo prihaja v Bru- 
sel j, da bi si naročil, kar mu 
prija. Velike linije evropske 
politike so se izgubile in prt 
delu skupnosti prevladuje 
ozki nacionalizem.

Toda po njegovem se ne 
gre predajati pretiranemu 
pesimizmu, kajti na Integra, 
cijski poti so dosegli lepa 
rezultate.

BORIS VERBIČ
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Dušan Bilandžič (60)

VODENJE KOT POKLIC
f Inflacija je bila in je visoka. Vemo, da od 

sredine 60. let noben planski proporc, ni
ti srednjeročni niti letni, ni bil dosežen. 
Prav tako je splošno znano, da so se nene
hno zaostrovala strukturna nesorazmerja: 
energetika, surovinska in kmetijska proiz
vodnja ter promet so zaostajali, razvijal se 
je sekundarni in terciarni sektor, zaostajal 
pa primarni. Mikavne so postale dejavno
sti, ki prinašajo velik dobiček, to pa je 
predvsem trgovina. Zato se je narodni do
hodek čedalje bolj prelival in stekal v trgo
vino, banke in razne ti. družbene sklade. 
Proizvodne zmogljivosti so bile nezadostno 
izkoriščene, naraščala je brezposelnost,.o če
mer priča tudi podatek, da se je v začetku 
sedemdesetih let število jugoslovanskih de
lavcev, zaposlenih na tujem, približalo mili 
jonu. Tega niso predvidele niti najbolj črno
glede projekcije ekonomske emigracije de
lavcev.

Zelo značilno je tudi dejstvo, da je bil 
tempo gospodarskega razvoja upočasnjen, da 
je kakovost gospodarstva padla obenem z 
naglo rastjo moči osamosvojenega kapitala 
in z zastojem delavskega samoupravljanja. 
Spremembam v proizvodnih odnosih so sle
dile spremembe v socialni strukturi jugo
slovanske družbe. Konec šestdesetih in v za
četku sedemdesetih let je tudi politika, ne 
pa samo znanost postavila vprašanje, ali se

jugoslovanska družba čedalje bolj deli na 
bogatejše in revnejše. V prvem delu te raz
prave smo prikazali, da je bila socialna 
struktura zelo izenačena, egalitaristična in 
nerazvita, kar je bil sad socialistične revolu
cije, ki je likvidirala buržoazijo in ustvari
la družbo brez razrednih razlik. Revoluci
onarna egalitarnost se je dolgo obdržala, še 
1955. leta se je na 3. kongresu jugoslovan
skih sindikatov njihov podpredsednik Ivan 
Bogičevič pritoževal, da kvalificirani delav
ci nočejo prevzemati vodilnih funkcij v pod
jetjih, ker ne zaslužijo več kot delovodje.

Potem ko je bilo jugoslovansko gospo
darstvo konec šestdesetih let v glavnem 
utirjeno v sistem tržnega gospodarstva, je 
nastalo vprašanje, ali mora taka ekonomska 
oblika neizogibno prinesti tudi nov družbe
ni. sloj, ki bi se po temeljnih značilnostih 
razlikoval od delavskega razreda po mestu 
v proizvodnih odnosih, po statusu in po 
ekonomskem položaju in ki bi se spreme
nil v »nasprotni razred.«

Do začetka šestdesetih let je imela domi
nantno vlogo v družbi politična struktura, 
zatem pa, zlasti po gospodarski reformi 
1965. leta, je družbeni proces čedalje bolj 
spravljal na krmilo »menažerje« in »tehno
kracijo«. Pomembno je opozoriti na to, da 
je ta proces dobil »legaliteto« v nerazvitem 
konceptu samoupravljanja.

Bistveno načelo in cilj delavskega samo
upravljanja sta namreč odvzem pravic poli

tičnim strukturam do upravljanja gospo
darstva in prenos upravljanja na delovne 
kolektive. Toda pravice, ki so jih »prena
šali« na delovne kolektive, so prevzemale 
čedalje bolj vodilne ekipe v njih, manj pa 
neposredni proizvajalci. Tako je nerazviti 
koncept samoupravljanja dal idejnopolitič
no legaliteto vzponu t. i. tehnostrukture.

Ta proces ni povzročil takojšnjega spo
pada med »tehnokracijo« in političnimi 
strukturami, pač pa je »politična birokra
cija« odhajala s prvega na drugo mesto, 
»menažerji« in »tehnokracija« — predvsem 
tisti zunaj proizvodnih organizacij — pa so 
se čedalje bolj vzpenjali na prvo mesto.

Tako je bila odprta pot krepitve druž
bene moči »upravljavskega sloja«, ob tem 
pa se je pokazalo, da se samoupravnega 
koncepta brez komunistične organizacije ne 
da uresničevati.

Obenem z ločevanjem upravljavskega 
sloja od delovnih množic je potekal tudi 
proces nastajanja socialnih razlik in boga
tenja. Nastajal je nekakšen »srednji raz
red.«

Nekateri raziskovalci cenijo, da je okoli 
dva odstotka prebivalstva doseglo standard 

t. i. srednjega razreda v visoko razvitih de
želah, okoli 10 odstotkov se približifje temu

standardu, medtem ko na drugi strani oko
li 20 odstotkov prebivalstva živi na eksi
stenčnem minimumu.

Znano je, da so zaposleni v bankah, za
varovalnicah, raznih gospodarskih združe
njih, državnih organih in trgovini imeli za
nesljivejši in večji dohodek kot zaposleni 
v proizvodnih delovnih organizacijah. Na
čelno je boljši položaj delavcev v panogah 
z visoko sestavo tehnike kot v panogah z 
nizko organsko sestavo sredstev.

Od vseh študentov 1969. leta je bil vsak 
drugi iz družin »drugi poklici«, se pravi 
pretežno nedelavskih, vsak peti je, bil de
lavski, vsak šesti pa kmečki otrok.

Od celotnih prejemkov prebivalstva je 
57,1 odstotka izviralo iz delovnega razmer
ja, medtem ko so vse drugo bili t. i. dru
gi prejemki, kar priča, da je del prebival 
stva (to pa niso delavci) dobival pomem
ben dohodek zunaj delovnega razmerja.

Vodilna struktura v gospodarstvu, osa
mosvojenih podjetjih in zlasti še bankah, 
trgovini itn, se je izmikala organizirani 
družbeni kontroli, naslanjajoč 'se na mono

pol na informacije in na znanje na eni ter 
na koncentrirano ekonomsko moč na drugi 
strani, s čimer je postajala čedalje močnej
ši družbeni dejavnik. Politična moč se je 
bolj in bolj »selila« Iz državnih In politič
nih teles v velike proizvodne organizacije, 
banke in podobne gospodarske centre.

Ob kritiki državnega socializma kot eko
nomsko neproduktivnega m neracionalnega 
sistema se je na eni strani porajala slepa 
zaverovanost v vsemogočnost trga kot avto
matično racionalne organizacije ekonomske
ga življenja, po drugi strani pa so sicer po
trebnemu zasebnemu sektorju dovoljevali 
bogatenje z oblikami, kot so bila »GG« pod
jetja, gostilne in obrtne delavnice, prekupče 
vanje s parcelami za gradnjo niš kar vse 

je pripeljalo do čezmernega bogatenja, pri

čemer so pogosto nekateri pripadniki up
ravljavskega sloja bili »avantgardisti«.

S takšno privatizacijo je nekdanji zave
stni socialistični državljan, revolucionar, bo
rec zoper vsakršno obliko privatne in celo 
osebne lastnine postal mali lastnik z vsemi 
značilnostmi lastnika, vendar s starimi zve
zami in vplivom, celo na regulativo, od lo
kalne pa do najvišje.

Tako so posamezniki iz državne oblasti 
izkoristili svojo politično moč, vpliv in zve
ze za lastno bogatenje, s pridobljenim bo
gastvom pa so snovali nove zveze in vplive. 
Ta pojav se je širil hitro zato. ker ni bilo 
kontrole, ker ni bilo ustreznega davčnega 
sistema. Temu je sledila reakcija zoper bo 
gatenje, pri čemer žele odpraviti družbi po
trebni zasebni sektor. Tako so nastajale 
absurdne družbene situacije.

Z raznimi španovijami, v glavnem nevid
nimi, med nosilci gospodarske, politične in 
državne oblasti so nastajali »vrhovi«, ki de 
facto razpolagajo z družbenimi sredstvi, 
akumulacijo itn. — seveda pod zaveso sa
moupravnih sklepov. Vse to je omogočalo 
velike, celo »legalne« zlorabe, kot so dol
gotrajna potovanja v tujino, dragocena da
rila, provizije itn., kar so opravičevali z 
nujnimi spremnimi pojavi tržnega načina 
proizvodnje, to pa razlagali kot zgodovinsko 
nujnost.

Takšno vedenje, legalizirano z realnim 
sistemom, prepovedano pa s formalnim si
stemom in družbeno etiko, je prinašalo sku. 
pinskolastninski odnos, ki je formalno pro
tiustaven, in s tem je nastajal hibrid med 
zasebno lastninskim in državno lastninskim. 
Vse to in vrsta drugih dejavnikov je ustvar 
jala t.i. srednji razred. Ta pojem pa zajema 
zelo različne kategorije tako po nastanku 
kot po položaju in ga zato uporabljamo 
pogojno, s pridržki.

Vzpon družbene moči odtujenega kapita

la, težnje po obnovi t.i. srednjega razreda
— vse to"vsiljuje vprašanje, kako Je .10 tega 
moglo priti v razmerah delavskega samo
upravljanja.

Bistvena prvina politične doktrine ZKJ 
je naslonitev na samoupravno delav- 
sko gibanje, izvirajoče iz Mantove teze, da 
mora biti osvoboditev delavskega razreda 
delo razreda samega.

Od zmage socialistične revolucije do sre
dine šestdesetih let Je bilo upravljanje druž
benega razvoja v Jugoslaviji v rokah partij- 
sko-državnega vrha federacije, ki je odločal 
o tem, kakšne družbene spremembe bodo 
izpeljane in kdaj. V tem smislu se Jugosla
vija bistveno ni razlikovala od drugih držav 
»državnega socializma«. Razlika, in sicer di
ametralna, pa je bila v Ideološkem koncep
tu in smeri družbenega razvoja. Tam so 
ohranjali administrativno centralistični si- 
stem, tu pa uresničevali zamisel o antiblro- 
kratskem razvoju. Toda kot tam ni bilo 
avtentičnega gibanja delovnih množic, tako 
tudi v Jugoslaviji to gibanje v celotnem 
omenjenem obdobju ni bilo posebno inten
zivno. čeprav so — kar te treba poudariti
— delovne množice bolj ali mani oodpirale 
smer družbenega razvoja, ki jo Je določalo 
vodstvo.

Pri uresničevanju svojih zamisli se le 
partijsko-državni vrh opiral na monolitno 
partijo, na organizacije ZKJ Partijski vrh 
se je razen tega naslanjal na množične poli
tične organizacije, kakor tudi na državni 
aparat, se pravi, na administrativne metode 
v družbenopolitičnem življenju.

Konec šestdesetih let pa Je bil položaj 
znatno spremen jen.

Dva nova momenta sta bila, zavoljo ka
terih je bil družbeni položaj bistveno razli
čen kot v petdesetih letih.

Nadaljevanje Jutri
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Trojni dialog
Pred sestankom zunanjih 

ministrov Indije, Pakistana 
in Bangladeša, ki se bo začel 
5. aprila v Delhiju, prevladu
je na podcelini optimistično 
razpoloženje. Neposreden po
vod temu optimizmu je pri
znanje Bangladeša s strani 
Pakistana in pa Islamabada 
s strani Dake, in sicer nepo
sredno pred začetkom vrhun
ske islamske konference, ki 
je bila prejšnji mesec v pa
kistanskem mestu Lahoreju.

Že takrat se je govorilo, 
da je sklenil pakistanski pre
mier Ali Buto priznati Ban
gladeš tudi zaradi tega, ker 
je prišel iz Dake namig, češ 
da bi se glede sojenja 195 
pakistanskim oficirjem lahko 
dokopali do kompromisne re
šitve. Kakšne, ni bilo jasno 
niti tedaj niti še ni jasno 
sedaj, čeprav je iz Delhija 
pricurela novica, da bi Ban
gladeš odstopil od sodnega 
procesa tem oficirjem, če bi 
se Pakistan »javno opravi
čil« zaradi nasilja nad civil
nim prebivalstvom pred in 
med izbruhom indijsko-paki- 
stanske vojne decembra 1971 
v takrat še Vzhodnem Paki
stanu.

če je temu dejansko tako, 
se bo morda pokazalo še med 
bližnjimi pogovori treh zu
nanjih ministrov, morebiti pa 
še prej, 20. marca, ko bo pri
spel v Delhi na drugi držav
niški obisk bangladeški pre
mier Mudžibur Rahman. V 
Delhiju pa tačas že poteka 
indijsko - bangladeški dialog 
na ravni sekretarjev zunanjih 
ministrstev, med katerim naj 
bi pripravili stališča obeh 
držav pred trojnim sestan
kom. ta stališča pa bodo do
končno oblikovali med Rah- 
manovim obiskom v Indiji.

Drugi element, ki govori v 
prid zbliževanja na podcelini, 
je zadnji predlog Islamaba
da, nai bi takoj obnovili ko
munikacije in trgovinske sti
ke med Indijo in Pakistanom 
brez vsakršnih poprejšnjih 
pogojev. V Delhiju so ta 
predlog sprejeli s precejšnjo 
zadržanostjo in zatrdili, da bi 
bilo bolj koristno, če bi prej 
obnovili diplomatske stike, 
ki sta jih državi pretrgali ob 
izbruhu zadnje podcelinske 
vojne. Skoraj gotovo je, da 
bo o teh dveh predlogih go
vora tudi na aprilskem se
stanku diplomatske trojice.

Poleg že omenjenih razlo
gov. ki so verjetno pospešili 
sklicanje pogovorov med mi
nistri Svaranom Singhom, 
Azizom Ahmedom in dr. Ka- 
malom Hossainom, je treba 
omeniti še problem repatria
cije pakistanskih vojnih in 
civilnih ujetnikov iz indijske
ga ozemlja, biharskega živ
lja iz Bangladeša v Pakistan 
ter Bengalcev iz Pakistana v 
Bangladeš. Kolikor je mogo
če zvedeti iz bolj ali manj 
skopih agencijskih poročil, se 
repatriacija Pakistancev po 
določenih zatikanjih sedaj 
normalno nadaljuje, končala 
pa naj bi se do 15. aprila. 
Tako je vsaj zapisano v del
hijskem sporazumu, ki sta 
ga avgusta lani podpisala In- 
dira Gandhi in Ali Buto.

čeprav torej tudi pri vra
čanju vojnih ujetnikov ni po
tekalo vse ravno naibolj 
gladko, se je še bolj zatak
nilo pri »selitvi narodov« v 
smeri Pakistan—Bangladeš in 
obratno. O tem govori že 
dejstvo, da že dolgo časa ni 
nobenih novic o tem, koliko 
Bengalcev se je iz Pakistana 
vrnilo domov in še manj o 
tem. koliko Biharcev je do
slej sprejel Pakistan. Seveda 
pa to niti ni čudno, saj se 
Islamabad in Daka še nista 
dogovorila o številu ljudi, ki 
se bodo vrnili oziroma pre
selili. Najbrže bosta ministra 
Hossain in Aziz Ahmed čez 
pičle tri tedne našla dovolj 
časa tudi za ta problem, saj 
prevladuje mnenje, . da bo 
trojica plodno izkoristila se
danje ugodno ozračje med 
tremi državami tudi za poga- 
jalno mizo. A. PUDGAR

FISCHETTI: AMERIŠKA OBLJUBLJENA DEŽELA

»International Herald Tribune«, Pariz

V krempljih kritikov
Ameriški predsedniški sistem doživlja najusodnejšo dramo v zgodovini ZDA 
— Ali je Nixon rekel, da bi bilo »narobe«, ko bi podkupili Hovvarda Hunta?

Skrbi velikana
Doma proda Fiat kar 45% manj avtomobilov kot pred le
tom dni, pa tudi izvoz tega velikana je za četrtino manjši

OD N A ŠE GA R I M S K E GA DOPISNIKA

RIM, 14. marca. — Kašna bo usoda torinskega Fiata? Glasovi, ki prihajajo iz vod
stva tega največjega italijanskega zasebnega podjetja (200.000 delavcev), trdijo da 
se Fiat v svoji zgodovini še nikoli ni znašel v tako zagatnem položaju kot te me
sece. Padle so celo besede o prodaji Fiatovih delnic Fordu, toda^le-te so bile takoj 
demantirane.

OD DOPISNIKA »OSLOBODJENJA« POSEBEJ ZA »DELO«

NEW YORK, 14. marca. — Nasprotje je tipično ameriško: naj si Bela hiša še tako 
prizadeva, da bi se na površju vse zdelo mirno in normalno, je drama, ki pretresa 
njene prostore, tako resna, da jo bodo kronisti lahko uvrstili med najusodnejše 
v ameriškem predsedniškem sistemu.

Kadar je odvetnikova 
stranka predsednik države in 
kadar mora preiskovalec, pa 
čeprav se imenuje »posebni« 
preiskovalec, zbirati dokazno 
gradivo proti šefu države, ki 
je na oblasti, je celotni po
stopek nenavadna kombinaci
ja pravnega dokazovanja in 
politično-strankarskih mani
pulacij.

Nixon ne da trakov
Spor med Nixonom in prav

nim odborom kongresa, ki 
raziskuje vprašanje, ali ob
stoji podlaga za odpoklic 
predsednika, je dosegel vrhu
nec z najnovejšim sklepom 
Bele hiše, da ne bo dala na 
voljo 42 magnetofonskih tra
kov, na katerih je predvido
ma gradivo o prikrivanju za
deve Watergate. Nixon vztra
ja na poziciji, ki je glavna li
nija njegove obrambe — va
rovanje avtoritete predsedni
ške funkcije, kar ima tudi 
močno ustavno podlago.

V zadnjem času je Nixon v 
nasprotju z navado nastopil 
na več tiskovnih konferencah. 
Njegova priljubljena tema je 
zunanja politika, takoj ko pa 
pridejo na vrsto novinarji, da 
zastavljajo vprašanja, pa se 
vse začenja in končuje z Wa- 
tergatom. Pod žarometi in ra
fali nenaklonjenega tiska, se 
Nixon poti in drhti v živčnih 
krčih.

Utišanje s podkupnino
Kritični dan za Nixona je 

bil 21. marec lanskega leta, 
ko je njegov svetovalec Dean 
prišel k njemu in mu pove
dal vse, kar mu je bilo zna
nega o zadevi Watergate. Dva 
dni pred tem je Dean izve
del, da Howard Hunt, eden 
glavnih »inštalaterjev«, zahte
va 122.000 dolarjev in grozi, 
da bo drugače povedal mar
sikaj slabega o Beli hiši. Nje
gova žena je že pred tem do
bila 300.000 dolarjev iz skriv
nega sklada Bele hiše.

Sporno vprašanje je, ali je 
predsednik ZDA rekel, da bi 
bilo »narobe«, ko bi Hunta 
podkupili, da bi molčal. Ni- 
xon trdi, da je to rekel samo 
posredno, Haldeman, njegov

tedanji pomočnik, da je pred
sednik to rekel direktno in 
določno, John Dean pa, da 
predsednik česa takega sploh 
ni rekel.

Časnikarji so Nixona vpra
šali, zakaj so Huntu izplačali 
samo nekaj ur po tem se
stanku še 75.000 dolarjev. 
»Jaz nisem odobril izplačila. 
Sploh nisem vedel, da so to 
storili,« odgovarja Nixon.

lastno stranko
pa je, da

Težave z
Nabjolj nevarno 

se Nixon srečuje s politični

mi problemi, ki so zunaj 
pravniških polemik o vpraša
nju, kaj je pravzaprav pre
kršek, ki bi ga bilo mogoče 
tolmačiti kot uremeljen po
vod za impeachment. Na do
polnilnih volitvah v štirih ok
rožjih so republikanci izgu
bili v treh. Zmagali so samo 
v Kaliforniji, kjer se je Ni- 
xonovemu kandidatu skušalo 
postaviti po robu sedem de
mokratov, ki so vlekli vsak 
na svojo stran.

Glede na takšno stanje ob
čuti Nixon zlasti velik pritisk

svoje lastne stranke. Oblju
bil je, da bo plačal vse zao
stale davke, ko bo komisija 
ugotovila, koliko je dolžan. 
Toda 'vplivni in dobro pouče
ni republikanski kongresnik 
Mills nedvoumno napovedu
je, da se bo »predsednik kma
lu umaknil, češ da bo do
končno poročilo o davčnih 
utajah zanj tako neugodno, 
da sama poravnava teh ob
veznosti ne bo zadoščala.«

Kljub temu pa Nixon še 
naprej izraža neomajno voljo, 
da bi ostal na predsedniškem 
položaju ne glede na to, kaj 
si misli kongres, kaj zahteva 
republikanska stranka in ka
kšno mnenje ima o tem jav
nost. Prav res, to je politična 
drama, kakršne v ZDA še ni 
bilo. EFRAIM KURTAGIČ

Zaradi nasprotovanja konservativcev v ZRN niso mogli 
uvesti triletne poskusne omejitve hitrosti na cestah

OD NAŠEGA BONSKEGA DOPISNIKA

BONN, 14. marca. — Od jutri naprej bodo zahodnonemške avtoceste spet dirka
lišča. Bonska vlada namreč ni prodrla z načrtom, da bi uvedla omejitev hitrosti na 
130 kilometrov na uro (prvotni predlog je bil za 120 kilometrov na uro z izje
mami), ker jo je v zveznem svetu (Bundesratu) preglasovala opozicija (CDU-CSU). 
Tako se je moral razum , spet umakniti zagrizeni strankarsko-politični bitki, ki jo 
bijejo konservativci proti vsemu, kar pač Brandtova vlada hoče uveljaviti.

»Dramatični teden«, ki -bo 
dosegel vrh jutri, ko se bo se
stalo vodstvo podjetja, ozna
čujejo naslednji dogodki: 
podpis nove pogodbe s sin
dikati (povečanje plač za 
18.000 lir), grožnja direktorja 
podjetja Umberta Agnellija, 
da bo odstopil, ker podjetje 
ne bo moglo prenesti »dodat
ne« obremenitve, ki je nasta
la s povečanjem delavskih 
plač, in glasovi, ki se iz Tori
na širijo v Rim in po katerih 
naj bi bilo v kratkem odpu
ščeno z dela večje število de
lavcev.

S podpisom nove delovne 
pogodbe so sindikati uspeš
no izbojevali več kot trime
sečni boj za izboljšanje delov
nih razmer v tem italijan
skem industrijskem velikanu. 
Delodajalci so dolgo odbijali 
vse zahteve, ki zadevajo inve
sticije, organizacijo dela, mez
dne pogoje in socialne pri
spevke. Nasprotja med sindi
kati in delodajalci so dosegla 
vrh v splošni državni stavki, 
ki je bila — čeprav so vodite
lji sindikatov izjavljali, da 
nočejo s stavko doseči padca 
vlade — uperjena prav proti 
Rimu. Tri dni po stavki je 
vlada v Rimu padla, nekaj dni 
po njenem padcu je Fiatova 
vodstvo »popustilo« in podpi
salo s sindikati novo pogod
bo, ki »stane« podjetje veli
ko dodatnih milijard lir in ta 
izdatek po mnenju vodstva 
sedaj življenjsko ogroža pod
jetje.

Zakaj je potem vodstvo 
podpisalo s sindikati novo 
delovno pogodbo? »Podpisu
jem jo samo zato,« je pohitel 
Agnelli, »ker bi v nasprot
nem primeru prispevali k po
slabšanju že tako dramatične
ga političnega in socialnega 
trenutka Italije. Toda jasno 
mora biti, da bo morala pod
jetju pomagati država, če se 
bo gospodarska kriza še na
daljevala.«

Torinski Fiat je energetska 
kriza, ki sicer ni v splošnem 
vplivala na padec proizvod
nje v Italiji, dokaj prizadela: 
domači trg kupuje te dni kar 
za 45 odstotkov manj avtomo
bilov. V zadnjih dneh je Fiat 
prodal dnevno samo 1800 av
tomobilov. Prodaja v tujini 
je padla za 25 odstotkov, v 
skladiščih bo ta mesec že 
250.000 vozil. V tem vzdušju, 
trdi Fiatovo vodstvo, se ne 
da več napredovati.

dalo, kakšne karte ima v igri 
in zakaj. Pokazalo bo tudi 
pot, ki naj bi podjetje spe
ljala iz krize, v katero so ga 
ob že tako nezavidljivem po
ložaju po njihovem mnenju 
sedaj pahnili še sindikati. 
Morda pa ta Fiatov »mazohi
zem« preračunan na prihod
nost. Umiril naj bi sindikalno 
bazo vsaj v prehodnem ob
dobju gospodarske krize, dr

žavo pa naj bi opozoril na 
pozitivno vlogo, ki jo ima v 
njenem življenju in hkrati do
bil tudi njeno pomoč. Itali
janska vlada, ki se sedaj po 
raja, se zaveda možnosti, ki 
jih Fiat lahko da predvsem 
nerazvitim krajem. S to karto 
pa lahko podjetje doseže 
praktično vse.

PETER BREŠČAK

Nasilje 
v J. A friki

NAIROBI, 14. marca 
(Tanjug) — Sporočilo Ju
žnoafriškega ministra aa 
policijo MtUlerja, da so 
policijske sile v Južni 
Afriki lani ubile 117, ra
nile pa 352 ljudi, je zbudi
lo zaprepadenost celo prt 
tistih, ki si o naravi juž
noafriškega režima ne de
lajo nobenih iluzij. Ker 
so oblasti obvestile jav
nost samo o tem, da so v 
lanskem septembru v Car- 
letonvillu ubili 11 rudar
jev, opazovalci sklepajo, 
da so ostala prikrita še 
marsikatera druga policij
ska hudodelstva. Doslej 
je bil videz, kakor da je 
v Južni Afriki mir ali vsaj, 
da ni neredov, ki bi po
jasnjevali takšno policij
sko naslje. Očitno je, da 
južnoafriška policija ne 
potrebuje posebnega po
voda, da strelja na Afri
čane.

Prevarani upi
Kaj je Argentina pričakovala od Perona — Generali 
in gverilci niso imeli utvar — Globok razdor v gibanju

OD NAŠEGA BRAZILSKEGA DOPISNIKA

BRASILIA, marca. — Argentinskih zdrah še ni konec. Ob Peronovi vrnitvi v Bu
enos Aires so mnogi napovedali začetek nove dobe v politični zgodovini Argentine, 
pa se je izkazalo, da Peron ni sposoben razrešiti glavnih problemov dežele, in 
utvare so se oh zadnjih dogodkih v Argentini razblinile kot kristalni vrč.

Dobra dva meseca je pote
kala žolčna gonja proti na
menom prometnega ministra 
Lauritza Lauritzena, da bi 
uvedel triletno poskusno ome
jitev hitrosti na avtocestah. 
Bonn je dal preveriti javno 
mnenje ter ugotovil, da bi 
velika večina voznikov bila 
za to, da omejijo hitrost na 
avtocestah. Pomembna podla
ga za takšen korak je tudi 
statistika: odkar so zaradi
stiske z nafto omejili hitrost 
na 100 kilometrov na avtoce
stah in na 80 na ostalih, se 
je za nad polovico zmanjšalo 
število smrtnih žrtev v pro
metu.

Avtomobilska industrija je 
zagnala vik in krik: od nas je 
odvisen vsak sedmi delavec v 
državi, če ne bomo prodajali 
večjih avtomobilov, ho vsega

konec. Pridružil se ji je avto
mobilski klub ADAC, pa ves 
»auto-lobby«. Vsem pa je sto
pila na čelo konservativna 
opozicija, ki je zaslutila novo 
občutljivo točko bonske vla
de.

Bonn ne more uzakoniti 
prometno-vamostnih predpi
sov brez pristanka zveznih 
dežel, torej zveznega sveta 
(Bundesrata), kjer imajo 
konservativci večino.

Brandt je sicer delno kapi
tuliral. Njegov prometni mi
nister zares ni naredil naj
boljšega vtisa v javnosti, ko 
je bil skoraj vsak dan pri
pravljen na kakšen kompro
mis, namesto da bi morda 
angažiral javno mnenje za 
razumno omejitev hitrosti.

Zahodnonemški in tuji voz
niki bodo v prihodnje torej

vljudno naprošeni z modrimi 
tablicami, naj ne vozijo hi
treje kot 130 kilometrov na 
uro. Nikakršnih kazni pa ne 
bo za »poklicne« dirkalce in 
ubijalce na cestah. Bencina 
je dovolj in Bonnu ni treba 
več zatezati vajeti na doseda
njem kriznem zakonu. Za 
zvezne ceste bo spet veljala 
poprejšnja omejitev 100 kilo
metrov na uro, na avtocestah 
(teh je zdaj 5258 km) pa bo 
očitno ZR še edina po
membnejša avtomobilistična 
država v Evropi, ki bo dovo
ljevala vrtoglavo vožnjo. Pred 
dnevi so uvedli Švicarji ome
jitev na 130 km na uro, v 
Franciji je zgornja meja 120 
km na uro, prav tako v Ita
liji in Avstriji.

ANTON RUPNIK

Kljub tako poraznim po
slovnim uspehom, kakršnih 
»industrijski ponos Italije« 
pač ni vajen, pa zlasti v sin
dikatih govore, da Agnelli z 
dramatiziranjem položaja 
pre.tirava. Za to pretiravanje 
je več. razlag. Po eni izmed 
njih naj bi Agnelli v dneh, 
ko dobiva Italija novo vlado 
levega centra (vlado, ki ji po
litični opazovalci prerokujejo 
izredno kratko življenje, 
skušal izsiliti močno in odloč
no vlado, ki bi znala načrto
vati in voditi dobro gospo
darsko politiko, prav to po
dročje pa je utrnilo že nekaj 
prejšnjih vlad.

Vsekakor pa bo Fiatovo 
vodstvo jutri na svojem »vr
hu« zagotovo, če ne narav
nost pa vsak posredno, pove-

Zadnje predsedniške volit
ve, na katerih je zmagal Cam- 
pora, so bile v bistvu zmaga 
peronistične levice. Zato so 
si opazovalci razlagali Pero
novo vrnitev takole: Peron in 
njegovo gibanje sta se pre
usmerila v levo. Take ocene 
niso bile čisto iz trte izvite: 
začetna vladavina dr. Campo- 
re je vzbujala vtis, da je pe- 
ronistično gibanje podaljšana 
roka ljudske želje po večji 
socialni pravičnosti in soci
alistični preobrazbi.

Nenadni padec dr. Campo- 
re je presenetil le tuje opa
zovalce, nikakor pa ne Pero
na, ki je izdatno pripomogel 
k Camporovi »ostavki«. S 
tem so se končali tudi zlati 
dnevi levičarstva v Argentini.

Le del tujih opazovalcev oh 
Perdnovi vrnitvi ni verjel, da 
se je stari »caudillo« v špan
skem izgnanstvu spreobrnil, v 
levičarja. Generali, ki so mu 
prepustili oblast, pa so na
tanko vedeli, da Peron nima 
nič skupnega s socialistični
mi težnjami in da se ni spre
menil; isto so vedeli ljudje 
iz glavne gverilske skupine 
»Ejercito Revolucionario del 
Pueblo« (ERP). Njen vodja, 
Mario Roberto Santucho je 
izjavil, da so »Peronovo vr
nitev organizirale imperiali
stične sile, ki se hočejo pola
stiti oblasti v Argentini .. .« 
In res. Peron je kmalu začel 
gonjo proti »marksistični in
filtraciji«, ideološko pa se je 
opredelil kot »liberalni nacio
nalist argentinskega tipa«.

Peronov odmik v desno je 
kriv za številne težave, s ka
terimi se ubada Argentina. Le
vičarska mladina, ki je pred 
volitvami podpirala Perčna, 
se je znašla pod udarci poli
cijskega terorja, iz katerega 
išče rešitev v gverili. Argen
tinski gverilci so danes naj
bolje organizirani in oprem
ljeni v Latinski Ameriki. 
Uspelo jim je zasejati obču
tek splošne negotovosti, kar 
utegne imeti za posledico 
osip tujih investicij in beg 
tujega kapitala. Pod vojaško 
vladavnio se je tuji kapital 
izogibal Argentini prav zaradi 
socialnega nemira in splošne 
politične negotovosti; Perd- 
nova vrnitev naj bi bila jam

stvo za stabilizacijo razmer.
Perdn sam gverile ne more 

obrzdati. Za to mu je potreb
na pomoč armade. Le-ta pa 
je postavila svoje pogoje: 
ideološko opredelitev peroniz- 
ma in temeljito čistko v gi
banju samem.

Peronistično gibanje je kor- 
porativistično, to je, združuje 

sebi delavske množice in 
velekapital. Delavske rrfhoži- 
ce zahtevajo večje plače, ka
pital privilegije zase. Perdn 
je skušal, kot že mnogi dru
gi, na korporativistični pod
lagi utišati ene in druge. KOj

stičnem- gibanju, ki ni več 
takšno, kot je bilo pred 18 
leti: množice ne poslušajo sle
po svojega »caudilla«, marveč 
se ravnajo po svojih intere
sih.

In ti interesi niso istovetni 
z Interesi peronizma. Razplet 
v Cordobi, največjem indu
strijskem središču Argentine, 
Je to prepričljivo pokazal.

Konflikti med različnimi in
teresi so vidni povsod; vsa 
prostranstva Argentine so po
litično vzburkana in glaj 
»caudilla« ne more več po
miriti razburjenih duhov.
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NA ZAČETKU JE BILO UPANJE — Z velikimi napisi 
»Peron ali smrt« so mladi peronisti željno čakali na 
»caudillov« povratek iz španskega izgnanstva. Tedaj je 
bil Peron simbol upanja. Je zdaj že simbol razočaranja?

Foto: »Arhiv Dela«

ren lečen naj bi bil takoime- 
novani »pacto social« (social
ni sporazum), s katerim so 
se delavci zavezali, da dve le
ti ne bodo zahtevali večjih 
plač, delodajalci pa, da bodo 
zamrznili cene.

Toda delavci so kmalu ugo
tovili, da koristi »pacto soci
al« predvsem kapitalistom. 
Množice, ki so 17 let pod vo
jaško vladavino zahtevale, 
naj se Perdn vme, sedaj od 
Perdna zahtevajo, naj Jim 
odreže boljši kos kruha. Tu 
so začetki razdora v peroni-

Globokega razdora v argen
tinskem nacionalnem življe
nju ni moč več prikrivati. 
Perdnova vrnitev ga Je samo 
še poglobila. V Argentini med 
mnogimi prevladuje občutek, 
da je bil Juan Domingo Pe
rdn zadnji potnik, ki je sto
pil na ladjo pred brodolo
mom, kajti zdaj je že vsem 
jasno, da ni on tisti, ki bi 
ladjo popeljal iz megle nego
tovosti in eksplozivne kon
fliktnosti.

BOGDAN ŠALEJ
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Slobodan Nešovič (13)

Stalin je zaskrbljen
Te preveč »mračne« Churchillove misli 

je takrat in po 22. juniju 1941 pregnala ja
sna zavest, da je bojno zavezništvo s Sov
jetsko zvezo in s Stalinom nujno potrebno. 
Tako se je skupaj s sovjetskim voditeljem 
znašel v veliki protihitlerjevski zvezi na 
križpotju najusodnejšega obdobja v svetov
ni zgodovini, na prelomnici, ki je ogrožala 
tudi prihodnost britanskega naroda.

Churchilla so v Sovjetski zvezi sprejeli 
s tradicionalno rusko dobrodošlico in go- 
stoljubljem. Premier pa je vso pozornost 
in skrb s katero so ga obdali, označil na 
njemu svojstven način s »totalitarnim raz
košjem.«

Še istega večera, v sredo 12. avgusta 
1942, se je Winston Churchill ob sedmih 
zvečer v Kremlju prvič srečal s Stalinom. 
Tega — kakor je pozneje zapisal — »veli
kega revolucionarnega voditelja, razumne
ga ruskega državnika in bojevnika, s kate
rim smo bili naslednja tri leta v pristnih, 
ostrih, vendar vedno vznemirljivih, včasih 
pa tudi v prijetnih odnosih.«

Poglejmo kaj pravi Churchill v steno
grafskem zapisniku, ki so ga kot zelo za
upen dokument izročili članom britanskega 
vojaškega odbora, en izvod pa so poslali 
Rooseveltu. Iz zanimivega zapisnika je raz
vidno, da so bili na pogovorih samo Win- 
ston Churchill, osebni predstavnik ameriš
kega predsednika Averel Harriman, britan

ski veleposlanik Sir Archibald Clark Kerr, 
prevajalec Dunlop. Na sovjetski strani pa 
Stalin, Molotov, maršal Vorošilov in. pre
vajalec V. N. Pavlov.

Churchil je začel pogovor z določenimi 
opazkami glede položaja v Egiptu, nato pa 
je vprašal Stalina, kakšen je vojaški polo
žaj v Sovjetski zvezi.

Stalin je povedal, da novice niso dobre. 
Nemci si na vso moč prizadevajo, da bi 
prišli do Bakuja in Stalingrada. Ni mu 
znano, kako da so lahko zbrali tolikšno 
število čet in tankov in toliko madžarskih, 
italijanskih ter romunskih divizij. Prepri
čan je, da so Nemci pritegnili čete iz cele 
Evrope. Položaj v Moskvi je ugoden, ven
dar ne more vnaprej zagotoviti, da se bodo 
Rusi lahko upirali nemškemu napadu. Na 
jugu Rusi niso mogli zaustaviti nemške 
ofenzive. Sovjetske čete sedaj napadajo pri 
Rževu in Vjazmi in rezultati niso slabi. N&- 
men teh napadov je, da bi sovražnika pri
silili, da bi moral pregrupirati svoje sile.

Britanski premier je vprašal, če imajo 
Nemci zadosti moči, da bi lahko začeli novo 
ofenzivo pri Voronježu ali na severu. Po 
Churchillovem mnenju tega ne morejo sto
riti, ker nimajo dovolj letal.

Stalin je rekel (izgledal je zelo zaskrb
ljen), da bi Hitler glede na dolžino fronte 
lahko pritegnil 20 divizij in organiziral moč
ne sile za napad. Zadostovalo bi 20 divizij

in 2 do 3 tankovske divizije. Ce upošteva
mo vse. sile, ki jih ima Hitler na sovjet
ski fronti, mu ne bi bilo težko izločiti toli

ko divizij.
Po Churchillovi predpostavki bi Stalin 

sedaj verjetno želel, da bi prešli na vpra
šanje druge fronte.

Stalin je odgovoril, da to želi.
Britanski premier je izjavil, da bo go

voril odkrito, zato bi želel, da bi bil tudi 
Stalin popolnoma iskren. Churchill ne bi 
prišel v Moskvo, če ne bi bil prepričan, 
da se bo lahko pogovarjal na 'realni osno
vi. Ko je prišel Molotovov London je po
vedal, da poskušamo izdelati načrte za na
pad na Francijo. Churchill je jasno pove
dal sovjetskemu komisarju, da v letu 1942 
ne more dajati nobenih obljub in mu o 
tem izročil tudi memorandum. Od takrat 
so Angleži in Američani temeljito proučili 
ves problem. Britanska in ameriška vlada 
menita, da septembra ne bi mogli začeti s 
pomembnejšimi operacijami, čeprav je to 
edini mesec z ugodnimi vremenskimi raz
merami.

Z drugimi besedami: problematična je 
operacija, ki bi naj prisilila Nemčijo, da bi 
s sovjetske fronte umaknila pešadijo in 
tankovske divizije. Stalin pa je seznanjen s 
tem, da britanska in ameriška vlada pri
pravljata veliko operacijo v letu 1943. V ta

namen naj bi že spomladi 1943 prepeljali 
na določeno mesto v Britaniji milijon ame
riških vojakov. Te čete bi tvorile ekspedi
cijske sile 27 divizij, britanska vlada pa bi 
dodala še 21 divizij. Polovica od teh sil bi 
bile oklepne enote. Doslej je v Britanijo 
prispela pol tlet j a ameriška divizija, do ve
likih transportov pa bo prišlo oktobra, no
vembra in decembra.

Churchil je nadaljeval, da se popolno
ma zaveda, da si Rusija s tem načrtom ne 
bo mogla pomagati v letu 1942. Po njego
vem mnenju je možno, da bodo imeli Nem
ci, ko bo načrt za leto 1943 pripravljen, 
močnejšo armado na zahodu, kakor pa jo 
imajo sedaj. (Stalin se je namrščil) Chur
chill ima oprijemljive razloge proti napa
du na francosko obalo v letu 1942. Britani
ja ima samo toliko ladij, da bi zadostovale 
za izkrcavanje oziroma za napad le na del 
obale. Izkrcale bi lahko 6 divizij in jih po
tlej z ognjem podprle. Ce bi takšen na
pad uspel, bi lahko poslali še druge divi
zije, vendar pa je omejevalni faktor šte
vilo desantnih ladij, ki jih sedaj v velikem 
številu gradijo v Britaniji, še posebno pa 
v ZDA.

Po njegovem (Churchillovem) mnenju bi 
lahko letos prepeljali samo manjši del di
vizij, drugo leto pa bi jih lahko že osem
krat ali desetkrat več. Do podrobnosti je 
proučil dve posebni operaciji: septembra bi 
lahko z manjšimi silami nekaj storili pri 
Pas de Calaisu, ali pa v pasu med Dun- 
querquom in Diepom. S takšno operacijo 

bi prisilili sovražnikovo letalstvo, da bi se 
intenzivno vključilo v boje. Vseeno pa ni
mamo dovolj transportnih sredstev za takš
ne sile, M bi bile sposobne za zadosti 

globok in koristen prodor. Pas de Calais 
ima veliko prednost, ker bi na tem ob
močju prevladovali v zraku in verjetno bi 
prišlo do težkih bojev s sovražnikom.

Po drugi strani pa nasprotnik ve za vse 
to in brez dvoma bi na tem območju po
slal v boj večje kopenske sile, kot bi jih 
lahko 'mi izkrcali v tem letu. Po vsem tem 
in če upoštevamo še velik razpon med pli
mo in oseko v Dovrski ožini, ki doseže tu
di do 9 metrov, bi vsaka operacija izkrca
nja povzročala ogromne težave. Edina pred
nost bi lahko bila letalska bitka, vendar bi 
tudi ta prednost skopnela s porazom in 
uničenjem kopenskih sil. Na ta način bi 
sovražnik slavil zmago, mi pa bi doživeli 
katastrofo, ki ne bi nikomur koristila. Ce 
bi to leto izvršili napad na Pas de Calais, 
bi morali ustaviti tudi urjenje velikega šte
vila čet za operacije v letu 194.3. Izločili 

bi torej najbolj potrebne ljudi in uporabili 
veliko število desantnih ladij ter druge op
reme, kar vse pripravljamo za leto 1943. 
Glede na vse omenjeno in na druge razlo
ge menimo, da poskus napada na Pas de 
Calais ne bi bil moder.

Stalina (izgledal je zelo mračen) razla
ga ni prepričala in je vprašal, če bi lahko 
napadli kakšen drug del francoske obale.

Churchill je pokazal zemljevid, na kate
rem so bile razvidne težave za letalski dež
nik nad sevemofrancosko obalo. Nad Pas 
de Calaisom bi dežnik zajel 60 odstotkov 
območja, nad Cherbourgom do dvajset od
stotkov, nad Bretanjo pa le do pet od

stotkov vsega območja.
Kaže, da Stalin tega ni razumel, zato je 

postavil nekaj vprašanj o radiju vojnih le
tal. Stalin je vprašal, če letala na primer rie 
bi mogla nenehno prihajati in se vračati.

Churchill je pojasnil, da bi letala lahko 
letala sem in tja, v takih okoliščinah pa se 
ne bi mogla bojevati. Premier je dodal, da 
je učinkovitost letalskega dežnika v tem, da 
je nenehno prisoten nad določenim območ
jem.

Stalin je zatem predlagal, da bi zavzeli 
otoke v prelivu La Manche.

Britanski premier je odgovoril, da Je tu
di on razmišljal o tem, skupaj z Američani 
pa je proučeval problem globokih pristanišč, 
ki imajo očitno prednost.

Takšna pristanišča so na območju, kjer 
bi lahko našim silam nudili najmanjšo za

ščito. In čeprav bi lahko vzpostavili letal
ski dežnik nad Pas de Calaisom. bi Ml uči

nek šibak, ker so tukaj samo plitva prista. 
nišča.

Nato je Stalin predlagal, naj bi pokazali 
demonstracijo napada na Pas de Calais in 
izkrcanje v Cherbourgu.

Churchill je odvrnil, da so to že prou
čili in meni, da bi s tem samo izgubljali 
čas in moči. Bili bi v defenzivi, kar bi po
menilo umik za nas, ne pa za nasprotnika. 
S tem bi utrpeli večjo škodo mi, ker bi 
uporabili vse sile, ki so predvidene za veliki 

napad v prihodnjem letu.
Stalin je dodal, da v Franclji ni niti 

ene nemške divizije, ki bi bila kaj vredna.
Premier se ni strinjal s tem in Je dejal, 

da je v Franciji 25 nemških divizij, od ka
terih jih je 9 najbolj elitnih.

Stalin je odgovoril, da ima on drugač
ne informacije in da so v vsakem primem 
nemške divizije v Franciji sestavljene iz po 
dveh regimentov.

Churchill je izjavil, da ima točne podat
ke o številu in značilnostih teh divizij.

Stalin je podvomil v to in ponovil svo
jo izjavo, da so nemške divizije zmanjšane 
na po dva regimenta in da bi njihovo top
ništvo lahko uničili iz zraka. Konec kon
cev, v vojni smo.

Jutri: V vojni je treba tvegati
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Ob robu

Za vi ra!na praksa
Ondan je glavnemu tržne

mu inšpektorju vodilni usluž
benec neke delovne organiza
cije zabrusil približno takole: 
»Kar prijavite nas, obsojeni 
tako ali tako še dolgo ne 
bomo!«

Lani so tržni inšpektorji 
vložili 503 prijave zaradi gos
podarskih prestopkov, od ka
terih so jih tožilstva 28 od
bila kot neutemeljene, pre
ostale pa so šle v nadaljnji 
sodni postopek. Vendar: pred 
gospodarskimi sodišči je bi
lo dokončno rešenih samo 
125, kar predstavlja komaj 
dobro četrtino vseh prijav.

Tudi pri predlogih za kaz
novanje prekrškov slika ni 
dosti boljša, nasprotno, Še 
več skrbi vzbuja. Od 2192 ta
kih predlogov tržnih inšpek
torjev je bilo lani rešenih 
vsega 1269, kar je sicer več 
kot polovica, a je treba pri 
tem upoštevati, da — zlasti 
e novim republiškim zako
nom o prekrških, ki ima pre
cej kratke roke — zaradi 
počasnega reševanja in zavla
čevanja dobršen del predlo
gov za prekrške zastari. Oce
njujejo, da je lani zastarala 
četrtina vseh prijavljenih 
predlogov.

Podatki dokazujejo, da je 
rmel omenjeni vodilni usluž
benec prav, saj je očitno, da 
ob vseh naporih tržnih inš
pektorjev njihovo delo še 
zmeraj ne doseže tistega, kar 
je njegov najvažnejši družbe
ni smisel. To je odkrivanje 
in KAZNOVANJE kršiteljev 
veljavnih predpisov; kot opo
zorilo za vse tiste, ki si na 
podobne načine lajšajo pota 
poslovne uspešnosti. Trčimo 
torej ob poglavitni cilj inš
pekcijske oziroma sodne de
javnosti — ob preventivo, ki 
ravno zaradi počasnega reše
vanja posameznih spornih 
zadev ne pride do pravega 
izraza; včasih celo do po
vsem popačenega.

Ob gospodarskih prestop
kih. ki so jih sodišča sicer 
rešila, je treba- omeniti, da 
gre večinoma za zadeve 
manjšega pomena, za prime
re, ki predstavljajo le ne
znatno družbeno nevarnost. 
Pri hujših •prestopkih, deni
mo, kršitvah predpisov O ce
nah stanovanj, grajenih za 
trg, kjer so tržni inšpektorji 
na račun neupravičenega zri- 
ševanja ugotovili tudi petmi- 
lijonske razlike, pa se stvari 
mesece ne premaknejo z

mrtve točke! Podobno je pri 
ugotovljenih razlikah v ce
nah lesa nekaterih slovenskih 
gozdnih gospodarstev.

»Olajševalna okoliščina«, ki 
jo te pri počasnem delu so
dišč v zvezi s prijavami trž
nih inšpektorjev vsekakor 
treba upoštevati, je predvsem 
v tem, da so posamezni pri
meri gospodarskih prestop
kov resnično sila zapleteni, 
tako da jih je ob pomanjka
nju sodne prakse nemalokrat 
težko tolmačiti z obstoječimi 
predpisi, ki dostikrat le de
loma odgovorijo na pravni 
problem.

Kaznovalni politiki na tem 
področju ne moremo šteti 
v dobro tudi tega, da so iz
rečene kazni za gospodarske 
prestopke večinoma zelo niz
ke, često najnižje v okvirih 
zakonskih pooblastil.

Lani ni bil zabeležen niti 
en primer, da bi sodišče 
zaradi gospodarskega pre
stopka prepovedalo opravlja
nje poklica kakšnemu posa
mezniku, čeprav je na dlani, 
da je kršitev zakonskih pred
pisov delo ožjih vodstvenih 
.skupin oziroma vodilnih lju
di v delovnih organizacijah. 
Takšna praksa je nesprejem
ljiva že zato, ker predobro 
vemo, da denarne kazni, ki 
jih določi sodišče, ne gredo 
iz posameznikovega žepa, 
marveč v obliki, recimo, po
sebne nagrade, iz skladov ce
lotnega kolektiva, čeravno 
niso imeli samoupravni orga
ni s tem nikoli opraviti.

Poglavitna posledica takš 
nega stanja je, da v gospo
darskih krogih pogosto nale
timo na razmišljanje, češ da 
je slabo stoječim delovnim 
organizacijam pravzaprav na- 
tihoma dovoljeno, da svoj 
negotov finančni položaj »po- 
pravljajo« tudi s kršenjem 
predpisov. Zaradi tega. pred
vsem pa zaradi preventivne
ga delovanja vseh, ki nadzo
rujejo spoštovanje veljavnih 
predpisov, bi bilo treba v 
zvezi z nezakonitimi pojavi, 
na katere opozarjajo tržni 
inšpektorji, odločno pospe
šiti sodne postopke. Res, ne
kateri razlogi za počasnost 
sodišč so utemeljeni, vendar 
pa drži, da je odstotek »re
šenih zadev« pretirano nizek.

Prizadevamo si, da bi bilo 
neupoštevanja predpisov čim 
manj. Sedanja praksa k te
mu še zmerom ne prispeva 
veliko! BORIS DOLNIČAR

Gorenjska skup
V kranjskem statutu, ki so ga sprejeli prve dni marca, so še posebno po
zornost posvetili medobčinskemu sodelovanju petih gorenjskih občin
Prve dni marca so odborniki kranjske občinske skupščine sprejeli statut. Končno 
besedilo »občinske ustave« so obravnavali več mesecev, saj je kranjska občina 
prva v Sloveniji pripravila osnutek statuta. Skupaj z novomeškim je bil ta statut 
tudi temeljno gradivo za posvetovanje o statutih občin septembra lani v Kranju, 
kjer so poudarili, da mora statut občine pomeniti reševanje osnovnih problemov 
in temeljnih interesov občana.

Kako so v kranjski obči
ni uspeli prilagoditi besedilo 
temeljne listine posebnostim 
občinskega področja in ka
ko uspešni so bili pri avto
nomnem iskanju najustrez
nejših rešitev? Na to vpra
šanje bo odgovorilo šele pri
hodnje obdobje, ko bodo 
uveljavljena delegatska raz
merja in ko bodo določila,

f v* v*Iz oa v oa

Aktiv delavcev
Pogovor z Justinom Kranjčičem o aktivih delavcev v 
Novem mestu, ki še niso našli najboljše oblike dela
Med celo vrsto telefonskih pogovorov in nenehnimi 
»obiski« ljudi, ki so si kar podajali kljuko, sem za ne
kaj minut ujel razmnoževalca v kopirnici Novoteksa 
v Novem mestu, Justina Kranjčiča.

»Sekretar aktiva neposred
nih proizvajalcev ste v No- 
voteksu,« sem mu rekel, »in 
očitno je, da imate neposre
den stik z delavci, sodeč 
po tem, kar sem videl.«

»Sekretar aktiva delav
cev?« je rekel in se zamis
lil. »Veste, pri nas ta ak
tiv skoraj ne živi. Nismo 
našli pravega načina, da bi

*

JUSTIN KRANJČIČ — 
aktiva skorajda ni

ga oživili. Tak aktiv bi naj
brž moral delati na ravni 
cele občine, ne pa v posa
meznih delovnih organizaci
jah. Zdi se mi, da je drugod 
tako. Pri nas v Novem me
stu pa tega res nismo znali 
prav narediti.«

»Zakaj ne?«
»Ne vem. Lani poleti so 

mi rekli, da sem postal se
kretar tega aktiva v Novo
teksu in dobil sem vabilo 
na posvetovanje sekretarjev 
aktivov iz vse Slovenije na 
republiških in sindikatih. 
Na tem posvetovanju so 
nam obljubili, da bodo po
slali gradivo, kako in kaj 
naj delamo, kdo naj dela v 
aktivu in kdo še naprej' v 
osnovni organizaciji. Toda, 
morda so to gradivo res po
slali, jaz ga nisem dobil, še 
do danes ne. In tako smo 
delavci, ki smo najmanj ve
šči takih organizacijskih re 
čl, prepuščeni bolj sami se 
bi.«

»Kaj pa osnovna organiza
cija v Novoteksu?«

»To je pa druga pesem. 
Vsaka TOZD ima svojo os 
novno organizacijo in Vse 
Skupaj svoj aktiv. Bili smo

rped prvimi, ki smo se za
res zagrizli v delo pri ustav
nih spremembah, prav tako 
pa je ta organizacija že od 
nekdaj skrbela za delavce, 
že dolgo imamo svoje na
selje delavskih stanovanj, 
prav tako smo kreditirali de 
lavcem gradnjo hiš. Pred 
vsem tistim iz okolice. Naj 
prej smo zahtevali, da po 
stavijo hiše kvečjemu v od 
daljenosti 10 km od Novo
teksa, zdaj pa smo uvideli, 
da nima pomena postavlja
ti teh mej, ker imajo delav
ce svojo zemljo in jih po
tem manj stane. To je sa
mo primer.

Tako je ZK v Novoteksu 
delala vsa leta, šele v zad
njem obdobju smo morali 
skrbeti malo bolj za strokov
njake, kajti rabili smo jih 
več in več in prav je, da 
jih dobimo. Ni pa prav, da 
izsiljujejo razkošna stanova
nja, kadar že imajo čisto 
spodobna in dovolj velika za 
svoje potrebe. Toda, kaj ho
češ, strokovnjaka potrebuješ, 
pa jim moraš ugoditi. To se 
mi z njihove strani ne zdi 
prav. Delovne organizacije pa 
si tu ne more nič pomagati.«

»Kako pa je zdaj glede 
delavskih stanovanj?«

»Zdaj je malo slabše, ker 
položaj tekstilne industrije 
ni ravno rožnat, razen tega 
pa nas je prizadel novi zem
ljiški zakon, ko smo imeli 
za delavce skoraj odkuplje
no zemljo za gradnjo blo
kov. Je pa res, da je ta zem
lja najboljša -n da imajo 
prav tudi tisti, ki jo ščitijo. 
Toda težave le padejo na 
nas.«

»Iz vsega tega je mogoče 
sklepati, da je že od nekdaj 
intenzivno sodelovanje v ok
viru vaše osnovne organiza
cije ZK pri reševanju teh 
reči.«

»To že, toda vseeno nisem 
zadovoljen z vlogo sekretar
ja aktiva delavcev, ki ga 
skoraj ni. Saj je, res, da se 
briga ZK pri nas za ta vpra
šanja že od nekdaj, pa bi 
bilo dobro, ko bi si razde
lili delo in bi bilo več nare. 
jenega. Razen tega mislim, 
da bi moral biti sekretar ta
kega aktiva delavec za stro
jem, ne pa jaz, ki sem v 
skupnih službah. Nimam ta

kega stika z ljudmi v nepo
sredni proizvodnji. To pa je 
prvi pogoj,- da bi dosegli os
novni namen takih aktivov.«

»Kaj pa je osnovni na
men?«

»Nima pomena ponavljati 
znane reči, toda to bi le rad, 
da se mora neposredni pro
izvajalec politično organizi
rati v ZK samostojno, posta
viti v njej »svojega moža,« 
kot temu pravimo. To pa 
je mogoče najbrž le, če so 
združeni na ravni vse občine 
in povezani«.

PETER BOŽIČ

zapisana v statutu tudi de
jansko zaživela. Specifično
sti občine, kjer je lani žive
lo 58.620 prebivalcev, kjer je 
v družbenem sektorju zapo
slenih skoro 26.000 ljudi, od 
tega polovica žensk, in v ka
teri so že leta 1972 zabele
žili 23.516 dinarjev narodne
ga dohodka na prebivalca, so 
poudarjene že v temeljnih 
načelih statuta. Posebej pa v 
2. členu, ko je zapisano, da 
so za občino Kranj značil
ni ustvarjeni pogoji za raz
voj višje stopnje industrij
ske proizvodnje, dobri po
goji za razvoj družbenega in 
zasebnega turizma, trgovine 
in prometa, ugodni pogoji za 
razvoj kmetijstva v družbe
nem in zasebnem sektorju, 
za razvoj kulturnih in izo
braževalnih institucij ter te
lesne kulture in rekreacije.

Tem značilnostim so prila
gojene določbe statuta, med 
drugim tudi, da je podlaga 
za materialni in družbeni po
ložaj delovnega človeka v 
občini Kranj njena gospo
darska razvitost in ustvarje
ni dohodek na zaposlenega, 
ki pogojuje tudi stopnjo nje
govih posebnih pravic in od
govornosti, kakor določa 10. 
člen.

Pcsebej je v statutu pou
darjeno medobčinsko sodelo
vanje z ostalimi občinami 
Gorenjske (Jesenicami, Ra
dovljico, Tržičem in Škofjo 
Loko). Kot predvideva 134. 
člen statuta bodo ustanovili 
skupščino gorenjskih občin 
(doslej je deloval le medob
činski svet) kot stalni skup

ni medobčinski organ. Skup
ščina bo urejala predvsem 
zadeve, ki so skupnega po
mena za več občin 'ali celot
no območje ter usmerjala, 
usklajevala in določala enot
no politiko družbenoekonom-

Kadrovska beležnica

Za večje 
povezovanje

Na zadnji seji medobčinskega 
sveta zveze komunistov za Do
lenjsko so ponovno izvolili za 
sekretarja Ludvika Goloba iz 
Novega mesta. Ludvik Golob, ki 
Je že vsa povojna leta znan dru- 

| žbenopolitičm delavec, opravlja 
to pomembno družbeno zadolži
tev že od leta 1969.

Ob ponovni izvolitvi smo Lud
viku Golobu postavili dve vpra

šanji. Zanimalo nas je, za kakšno politiko se bo 
zavzemal medobčinski svet zveze komunistov ozi
roma katerim perečim družbenim vprašanjem na
merava posvetiti posebno pozornost.

Ludvik Golob je dejal: »Medobčinski svet ZK se 
bo zavzemal za večjo enotnost in učinkovitost zveze 
komunistov pri uresničevanju smernip organizacije 
na Dolenjskem kot tudi v Sloveniji. Naloga med
občinskega sveta je, da oblikuje metode povezova
nja in sodelovanja občinskih organizacij zveze ko
munistov z območja ožje Dolenjske.

Tudi v bodoče bomo vso pozornost posvetili 
utrjevanju in razvoju samoupravnih odnosov ter 
uveljavljanju družbenoekonomske politike. Gre tudi 
za to, da se še bolj uveljavijo organizacije združe
nega dela in smernice, lri jih prinaša nova ustava. 
Posebno pozornost moramo posvetiti tudi nadalj
njemu razvoju družbenih služb, zlasti problematiki 
srednjega šolstva, težave pa so tudi v kulturi, so
ciali itd.

Do zdaj je bila morda preveč zanemarjena infor- 
mativno-propagandna dejavnost. Ker se zavedamo, 
da ravno sredstva Javnega obveščanja lahko veliko 
prispevajo k utrjevanju vloge zveze komunistov in 
krepitve zavesti delovnih ljudi, jih je treba še bolj 
spodbuditi, da bodo spremljala vsa dogajanja na 
našem območju.

Ker sta pred nami kongresa zveze komunistov, 
je naša dejavnost usmerjena v glavnem v priprave 
na ta dva pomembna dogodka.« 8. DOKL

Dva pogleda
»V naši politični prak

si se v zvezi z vlogo or
ganiziranega subjektivne
ga dejavnika pojavljata 
tudi tale dva pogleda:

Prvi je subjektivističen 
in zatrjuje, da je vse, kar 
se dogaia v družbi, plod 
delovanja subjektivnih 
sil, pri čemer je pomen 
družbene baze docela ne
pomemben. Gre torej za 
to, da pametni vladajo 
vsem ostalim, kj so ne
sposobni, da bi lahko 
vplivali na družbeno do
gajanje.

Drug pogled pa, ravno 
nasprotno, povsem zani
ka pomen subjektivnih 
sil in zagovarja misel, da 
je ves družbeni razvoj 
odvisen le od objektiv
no danih pogojev, izklju
čno rezultat danih poli
tičnih in gospodarskih gi
banj, na katere človek 
praktično ne more vpliva
ti,« je dejal sekretar 
mestne konference ZKS 
Ljubljana Vinko Hafner.

B. D.

skega, kulturnega in urbani- 
st.ično-prostorskega razvoja 
regije.

Glavne naloge skupščine 
so določene že v kranjskem 
statutu, podobno kot so že 
ali bodo določene v statutih 
drugih gorenjskih občin. 
Skupščina naj bi predvsem 
zagotovila enotno obravnava
nje določenih vprašanj, v 
njej pa bodo sodelovali de
legati temeljnih samouprav
nih skupnosti v posameznih 
občinah.

Med najpomembnejše pri
stojnosti skupščine sodi go
tovo, da bo skupščina raz
pravljala in predlagala ob
činskim skupščinam v spre
jetje dolgoročni in srednje
ročni program gospodarske
ga in družbenega razvoja re
gije, programe razvoja posa
meznih dejavnosti in regio
nalni prostorski plan. Spre
mljala bo tudi gospodarska 
gibanja na Gorenjskem us
klajevala .politiko investira
nja, cen, finančno in davč
no politiko občin, politiko na 
področju urbanizma, komu
nalnega in stanovanjskega 
gospodarstva, varstva okolja, 
prometa, vzgoje in izobraže
vanja, kulture in znanosti, 
telesne kulture, zdravstvene
ga in družbenega varstva, 
narodne obrambe m samoza
ščite ter kadrovsko politiko. 
Med drugimi nalogami, ki 
so naštete v statutu sodi 
tudi spremljanje in koordi- 
nirtnje dejavnosti delovnih 
organizacij, ki opravljajo za
deve posebnega družbenega 
interesa. Skratka skupščina 
naj bi zagotovila, da bedo 
številne zadeve urejene ena
ko za vse področje, saj je 
tudi Gorenjska enoten pro
stor.

ALENKA LESKOVIC

Pred kongresom ZK Srbije

Delavska večina 
skozi prakso

Raznovrstne in številne dejavnosti ter 
naloge pred naslednjim kongresom zveze 
komunistov Srbije pomenijo hkrati tako 
nadaljevanje prejšnjih številnih nalog in 
akcij, s katerimi -se je ZK Srbije boje
vala za odpravljanje posledic liberaliz
ma in tehnokratizma, kakor tudi širjenje 
dejavnosti v bazi. Po volilnih konferencah 
v občinah je prišlo do številnih kadrov
skih sprememb, akcija za uveljavljanje 
stališč iz pisma pa se je izražala predvsem 
v večji mobilnosti in pripravljenosti ko
munistov in organizacij, da se odločneje 
bojujejo za novo usmeritev ZK. Razprave 
na večini volilnih konferenc in drugih se
stankov so pokazale, da imamo opraviti 
z organiziranim delom zveze komunistov 
in da je čutiti pripravljenost, da bi uspeš
neje reševali aktualne družbene naloge.

Poleg omenjenih dejavnosti v občinah 
in delovnih organizacijah je bilo v prete
klem obdobju čutiti nekatere tendence, ki 
so oteževale uveljavljanje nalog iz pisma. 
Na to je pravočasno reagiral centralni ko
mite, ko je na nekem posvetovanju s se
kretarji občinskih komitejev poudaril, da 
se zveza komunistov ne more pretežno 
ukvarjati sama s sabo, da boj za pismo 
ni samo boj proti negativnim pojavom v 
družbenem in političnem življenju, kajti 
»socializma ni mogoče graditi samo z bo
jem proti njegovim nasprotnikom, temveč 
ga gradimo predvsem z uresničevanjem 
pozitivnega akcijskega programa, z zbira
njem in angažiranjem najširših plasti de
lovnih ljudi m občanov za uresničevanje 
programa ZKJ,« je rekel novi sekretar CK 
ZK Srbije Djordje Lazič.

Lani skoraj 40.000 novih članov
V predkongresnem obdobju dobivajo 

delavci postopoma večino v ZK, vendar ne 
za vsako ceno in v obliki kampanje. Gre 
za to, da mora vsestranski boj za vodilni 
položaj združenega dela pri razpolaganju 
s celotnim presežkom dela pomeniti — 
nenehno zbiranje delavcev in mladine v 
zvezi komunistov, v samoupravnih organih 
in delegacijah .Po še nepopolnih podatkih 
je bilo lani v ZK sprejetih okrog 40.000 
novih članov, tako da se je število pove
čalo skoraj na 450.000, v istem obdobju 
pa je iz zveze komunistov zaradi najraz
ličnejših razlogov odšlo okrog 20.000 ljudi.

To so pomembne spremembe, ki so rezul
tat jasne idejne akcije in boljše organizi
ranosti zveze komunistov. Delavska večina 
oziroma boj za vodilno vlogo delavskega 
razreda v družbi se uveljavlja s prakso, 
a tudi z nadstavbo. Od skupnega števila 
novih članov ZK je samo tretjina delav
cev, kar je še zmeraj premalo, saj pomeni, 
da se razredna sestava partije sicer spre
minja, vendar počasi. Pozitivno pa je, da 
prejšnje tendence (iz obdobja liberalizma)
— da delavci zapuščajo zvezo komunistov
— ni več. Lani je bilo namreč zelo malo 
delavcev, ki so svojevoljno ali kako dru
gače prenehali biti člani partije. Ena po
membnih nalog v naslednjem obdobju, do 
kongresa ZK in po kongresu Je, da še na
prej ih še bolj poskrbimo za to, da bomo 
v zvezo komunistov sprejeli Se več delav
cev. Zlasti na podeželju, med kmetijskimi 
proizvajalci, je velika praznina, saj kar v 
751 vaseh ni osnovne organizacije zveze 
komunistov.

Marksistični izobraževalni center
V »večini organizacij ZK posvečajo naj

večjo pozornost idejnopolitičnemu in mar. 
ksističnemu izobraževanju članstva, tako 
da bi se skozi nadstavbo Siril prostor za 
marksistično misel, ki ni le golo razmiš
ljanje, temveč družbena in materialna res
ničnost in praksa samoupravljanja. Pri 
centralnem komiteju je bil ustanovljen 
marksistični center kot nova institucija, 
ki začenja bolj uskladeno širiti marksistič
no izobraževanje. Kajti večkrat Je bilo 
potrjeno, da se marksistični pogled na svet 
ne razvija avtomatično in spontano, tem
več da je še kako potrebno, da zveza ko
munistov organizira vse sile za razvijanje 
marksistične misli in za Sirjenje te zave
sti. Marksistični center se med drugim 
ukvarja s proučevanjem družbene prakse, 
z izobraževanjem delavcev, mladine in 
drugih delovnih ljudi. Ta center ni nado
mestek za že obstoječe izobraževalne ali 
znanstveno-raziskovalne ustanove, temveč 
nova institucionalna oblika za uresničeva
nje specifične potrebe zveze komunistov. 
V centru so sekcije za samoupravljanje, 
mednacionalne odnose, ekonomijo soclaliz. 
ma, teorijo partije ter za kulturo in izo
braževanje.

ZDRAVKO ILIČ

Vsaka en glas
V »Iskri« preko skupščine urejajo zadeve, za katere 

so se dogovorili, da jih bodo reševali skupno
Skupščina združenega podjetja Iskra je skupni organ 
upravljanja, sporazumevanja, dogovarjanja in usklaje
vanja temeljnih organizacij združenega dela v združe
nem podjetju Prek nje urejajo zadeve, za katere so 
se dogovorili, da jih bodo, reševali skupno. Tako so se 
delavci temeljnih organizacij v združenem podjetju 
Iskri odločili v samoupravnem sporazumu o združe
vanju v sestavljeno organizacijo združenega dela.

Skupščina je eden od vo
ljenih organov upravljanja v 
združenem podjetju. Sestav
ljajo jo neposredno voljeni 
delegati iz vrst delavskih sve
tov temeljnih organizacij, 
podpisnic sporazuma. Dolo
čeno število delegatov iz vsa
kega delavskega sveta TOZD 
torej sestavlja delegacijo za 
skupščino združenega podje
tja. Tako je zagotovljena ce
lovitost samoupravnega od- 
ločaija, hkrati pa tudi pove 
zanost interesov vseh TOZD, 
katerih sleherna ima v skup 
ščini združenega podjetja po 
en glas.

Delegati, ki bodo tako v

skupščini Zp zastopali sta
lišča delavcev temeljnih or
ganizacij in njihovih organov 
upravljanja v TOZD, bodo 
odločali zlasti o najpomemb
nejših zadevah združenega 
podjetja: o poslovanju, o od
nosih v družbeni reprodukci
ji, o medsebojnih razmerjih 
pri delu, o dohodku in oseb
nem dohodku itd. V skupšči
ni bodo sprejemali program- 
sko-razvojne usmeritve zdru
ženega podjetja kot celote, 
odločali o poslovni politiki, 
dajali smernice za gospodar
sko planiranje ter odločali 
o politiki porabe sredstev 
skupnih skladov.

Teoretična pravica?
Proizvajalci traktorjev in opreme so se s kupci sporazumeli za zvišanje 
cen, a pri vprašanju, kdaj začnejo nove cene veljati, je nastal nesporazum

OD NAŠE BEOGRAJSKE DOPISNICE

Proizvajalci traktorjev in opreme so se s kupci na sestanku v gospodarski zbor
nici Jugoslavije nedavno sporazumeli, da bodo zvišali cene. Izkoristili so svojo 
samoupravno pravico, da odgovorno preračunajo proizvajalne stroške in postavijo 
poslovanje na rentabilno podlago. Svojo zahtevo s podpisi zastopnikov obeh strani 
in z utemeljitvijo so poslali zveznemu zavodu za cene, ki naj o tem pove zadnjo 
besedo. Zavod mora novi sporazum bodisi potrditi ali zavrniti, lahko pa tudi zniža 
odstotek podražitve na raven, ki se mu zdi potrebna itd.

Do tod se zdi vse lepo in 
prav. Nesporazum pa je na
stal pri vprašanju, kdaj lah
ko nove cene začnejo velja
ti. Proizvajalci so poskušali 
najtj odgovor v zakonu o 
družbenem nadzoru nad ce
nami (ki je bil objavljen v 
Uradnem listu št. 25/72,
člen 26), kjer piše- »Spora
zum o spremembi cen, s ka
terim se je strinjal organ za 
cene, je treba objaviti v 
uradnem glasilu ustrezne
družbenopolitične skupnosti. 
Sporazum začne veljati dan 
po objavi, razen če je v spo
razumu določeno, da začne 
veljati kak drug dan.«

Proizvajalce je zapeljal 
prav zadnji, spomj stavek, 
ker jim je ponudil zakon
sko možnost, da se traktor
ji podražijo takoj. Toda, so 
se vprašali, kaj se bo zgo
dilo, če bodo morali na 
sklep zvezne uprave (ki o 
tem edina odloča) čakati 
mesece in mesece, na kon
cu pa morda sploh ne bodo

dosegu tistega, Kar zahteva
jo, ali pa jim bodo odobri
li samo nižje cene (lahko 
tudi višje, vendar se to do
slej. še ni zgodilo)?

Cene brez potnega lista
Ce ima človek smisel za 

humor, si lahko predstavlja, 
kakšno zmedo bi to povzro
čilo v blagajnah, računih, 
knjiženjih m pri dohodku 
proizvajalca, trgovskih orga
nizacij itd. Ali bi na primer 
morali poiskati vsakega člo
veka, ki bi mu medtem pro
dali traktor, in mu vrniti de
nar? Ali narobe, seveda. 
Skratka, to bi bilo absurd-' 
no in nemogoče.

Tudi tržna inšpekcija tak
šnega samoupravnega skle
pa lie priznava. Zanjo so 
te cene brez potnega lista.

In potem na koncu, kdo 
je odgovoren, kdo je dolžan 
razvozlati ta vozel? V Indu
striji motorjev in traktorjev 
trdijo, da so se obračali na

razne strani, dobivali razne 
odgovore in tolmačenja, ni
hče pa ni hotel napisati nič 
uradnega. Celo predstavnik 
gospodarske zbornice Jugo
slavije je nesrečne sporne 
besede označil kot »teoretič
no pravico, ki pa je v prak
si na žalost težko uresnič
ljiva«.

Kaj nam bodo torej pravi
ce, ki pravzaprav niso pra
vice, ker o njih odločajo 
drugi: te teorije so teorije 
brez prakse bolje rečeno, te
orije, ki prakso izkrivljajo? 
Takšne nepreciznosti drago 
plačujemo — z nezaupanjem, 
z zmedo na trgu, z možnost
mi za kombinacije, v kate
rih je zmeraj oškodovan 
tretii — kupec (pa naj je to 
industrija ali posamezniki. 
O tem, kako so oškodovani 
tisti, ki mesece tn mesece 
čakajo, da jim bodo prizna
li stroške poslovanja, to je 
višje cene, pa tokrat ne bo
mo govorih.

BOJANA JAGER

BERITE V TV-15:
PRILAGODLJIVI ZAKONI 
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— stran 5 
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USTAŠKI KRALJ, 
USTOLIČEN V LJUBLJANI
— stran 16

Pristojnosti skupščine zdru
ženega podjetja pa so šir
še. V nje) bodo tako delega
ti tudi sprejemali poslovnik 
o delu organov upravljanja 
združenega podjetja, obrav
navali izvajanje gospodarske
ga plana, spremljali delo ko
legijskih izvršilnih organov in 
skupnih služb ter odločali o 
drugih vprašanjih, ki zade
vajo združeno podjetje kot 
celoto. Med takšna sodijo tu
di samoupravni sporazumi in 
družbeni dogovori združenega 
podjetja z drugimi organiza
cijami združenega dela. sta
tusne zadeve, razporeditev 
dohodka In naložb, imenova
nje in razreševanje individu
alnega poslovodnega organa 
— direktorja organizacije 
skupnega pomena itd. Poleg 
tega pa sodijo med pristoj
nosti skupščine združenega 
podjetja tudi volitve in raz
reševanje kolegijskih izvršil
nih organov skupščine ter 
njihovih predsednikov in na
mestnikov le-teh, predsedni
ka skupščine združenega po 
djetja tn njegovega namest
nika. individualnih poslovod
nih organov združenega po 
djetja idr.

Predsednik skupščine, nje
gov namestnih in predsedniki 
odborov skupščine — odbora 
za razvojno in programsko 
politiko združenega podjetja, 
za gospodarsko-finančne za
deve, za inovacijsko dejav
nost, za marketing in infor
matiko itd. — sestavljalo 
predsedstvo skupščine. To 
predsedstvo programira in 
koordinira delo skupščine ter 
njenih izvršilnih organov in 
usklajuje priprave na seje 
skupščine združenega podje
tja, v predsedstvu pa s« 
usklajuje tudi delovanje or
ganov upravljanja in družbe
nopolitičnih organizacij.

Skupščina iz vrst delegatov 
izvoli predsednika skupščine 
združenega podjetja, katere
ga delo je profesionalno. 
Predsednik predstavlja zdru
ženo podjetje in njegovo 
skupščino, sklicuje in vodi 
njeno zasedanje tor delo 
predsedstva skupščine in op
ravlja druge naioge, za ka
tere ga pooblasti skupščina. 
Tej je tudi odgovoren za svo
je delo.

J02E OLAJ
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— Doslej smo poslanca bolj redko videli, poslej pa nas bo, kot kaže, on večkrat omenjal!
»Borba«, Beograd

Morala monopolista
Tudi ob telefonu se lahko zastavi vprašanje velikih načel — Kako so v 
JAT prodali več kart, kot je bilo sedežev — Potrošnika naj bi zaščitili
Pred nedavnim je neki poslanski dvoboj v zvezni skupščini pokazal, da se lahko 
tudi ob telefonu zastavi vprašanje velikih načel. Poslanec Mustafa Šabič je vpra
šal: »Zakaj v osnutku zakona o osnovah zvez ni niti enega samega določila, ki bi 
uporabnika zaščitilo pred komercializacijo podjetij ptt?« Navedel je primer s te
lefoni. ,

»Ko še ni bilo avtomatskih 
central,« je dejal poslanec, 
»je bilo laže dobiti zvezo z 
manjšimi kraji v notranjosti. 
Poklicali ste medkrajevno 
centralo, zaprosili, da vas 
zvežejo s to in to številko, 
nato pa ste po krajšem ali 
daljšem čakanju dobili zve
zo Odkar pa imamo avtomat
ske centrale, je to včasih po
polnoma nemogoče! če po 
več poskusih, da bi dobili 
zvezo, zaprosite centralo, naj 
vam priskoči na pomoč, vam 
odgovori, da si morate šte
vilko zavrteti sami. In tako 
uporabnik ure in ure vrti šte
vilčnico — velikokrat zaman!«

Po šabičevem mnenju je 
tako zaradi tega, ker število 
priključkov, ki so jih nape
ljala podjetja ptt, presega 
zmogljivosti telefonskega om
režja.

Prvi hip so predlagatelji 
zavrnili zahtevo poslanca, 
naj bi v predlagani zakon 
vnesli določilo, s katerim bi 
uporabnikom telefona dali do
ločena poroštva. Toda ker so 
Šabiča podprli skoraj vsi na
vzoči poslanci, so predlagate
lji morali popustiti. Obljubili 
so, da bodo predlog preteh 
tali ter predloženi zakon mor
da izpopolnili še z enim ali 
dvema členoma.

Višja sila kot izgovor
Ko se je Šabič zavzel za 

to, da bi zaščitili uporabnike 
storitev podjetja, ki ima jav
ni značaj, je pravzaprav storil 
nekaj takega kot Leon Ger- 
škovič v lanski polemiki s 
članom zveznega izvršnega 
sveta Blagojem Popovom. Ta
krat je šlo za nekorektnost 
JAT s potniki, ki niso mogli 
odpotovati, ker so pri JAT 
prodali več kart, kot je bilo 
sedežev. Gerškovič je zahteval, 
tako kakor zdaj Šabič, da je 
treba državljane s takšno ali 
drugačno zakonsko uredbo 
zaščititi pred monopolom in 
škodljivimi platmi komercia
lizacije.

Tako sta ta dva primera, 
na videz neznatna, spodbudi
la poslance in javnost k raz
mišljanju o nekaterih velikih 
načelih. Kajti tukaj ne gre 
samo za telefone in za slabo 
poslovanje letalskih družb. 
Gre za to, da so državljani, 
uporabniki storitev mnogih 
podjetij, nasploh slabo zašči
teni. Državljani so velikokrat 
žrtve komercializacije in sa
movolje ljudi, ki jim je za
upana skrb za dejavnost šir
šega pomena.

noflHTHttn
BEOGRAD

Primerov je zares veliko — 
od popolnoma nedolžnih do 
zelo drastičnih. Ce zaradi ma
lomarnosti pride do preki
nitve televizijskega programa, 
nima televizijska postaja 
pravzaprav nobenih obvezno
sti do naročnikov — razen' 
moralnih. Če se nam opravi
či ljubeznivo bitje na televi
zijskem zaslonu, nam to se
veda lahko nekaj pomeni, to
da. ali je takšno opravičilo 
zares dovolj?

Toda če je to reoimo ne 
dolžna in ne posebno resna 
zadeva, pa vsekakor ni mo 
goče reči česa takega o odno 
su podjetij za distribucijo 
električne energije do odje
malcev: odjemalci plačujejo, 
da bi dobili energijo določene 
kakovosti, toda napetost je 
velikokrat precej nižja, kot 
znaša dovoljeni minimum. 
Uporabniki električne energi
je pa v glavnem nimajo no
bene možnosti, da bi se za
varovali pred posledicami! Da 
bi bilo vse skupaj še slabše, 
se je razširilo prepričanje, da 
je prekinitev in prodajanja 
nekakovostne električne ener 
gi-je zmeraj kriva »višja si
la«

Včasih lahko upravičeno 
govorimo tudi o malomarno
sti in neodgovornosti tistih, 
k’ so dolžni skrbeti za redno

dobavo električne energije 
ustrezne kakovosti.

Kaj drugega kot malomar
nost dokazujejo tisti ljudje 
v elektrogospodarstvu, ki so 
se lansko suho jesen odločili, 
da je treba pregledati in ob
noviti termoelektrarne, in do
volili izprazniti že tako in 
take na pol suha zbiralna je
zera, ki omogočajo hidroelek 
tramam, da lahko delajo?

Tukaj je tudi zadeva z ben
cinom. Inšpekcija ugotavlja 
pri vsaki kontroli, da na ne
katerih črpalkah prodajajo 
gorivo, v katerem je voda. 
Toda lastnikom avtomobilov 
n' še nihče plačal odškodni
ne- V najboljšem primeru je 
bilo kaznovano podjetje, ni 
pa znano, da bi komu odvzeli 
dovoljenje za prodajo benci
na, potem ko je storil tako 
škandalozen prekršek.

In tako gre to naprej — 
vse do dokaj razširjene prak
se hotelov, da odpovedujejo 
rezervacije sredi turistične 
sezone. Prizadeti niso samo 
gostje, ki so prispeli od da
leč- nato pa ostali bodisi brez 
sobe ali brez možnosti, da 
bi stanovali tako, kot so ze
leh

Takšno ravnanje hotelov in 
agencij ne škoduje samo na
šemu turizmu, temveč tudi 
državi sploh. Lani so hoteli 
in agencije odpovedali celo 
vrsto aranžmajev s tujci in 
časniki v konkurenčnih turi
stičnih državah so poskrbeli, 
da so tovrstni primeri dobili 
najširšo publiciteto. •

Pred časom je bilo slišati 
o možnosti, da bi takšno od
poved rezervacije ocenjevali 
ket kaznivo dejanje spodko
pavanja ugleda naše države. 
Na žalost je usoda nekaj tožb 
prepričala oškodovance, da 
jim naši zakoni niso ravno 
najbolj naklonjeni in da jim 
v opisanih situacijah ne jam
čijo tako rekoč niti najmanj 
še zaščite!

Znano je, da je mestno sta
novanjsko podjetje v Beogra 
du pred dvema zimama celo

Preobrazba 
ZK Kosova
Ni več sledu o nekdanji praksi v par
tijskem življenju - Sredi mobilizacije

Zveza komunistov Kosova si v vsej širini prizadeva, da 
bi uresničevala duha in priporočila iz pisma tovariša 
Tita in izvršnega biroja ter izhodišč za X- kongres ZKJ, 
tako da v njenem delu ni več sledu o nekdanji praksi, 
ki je zapostavljala izredno pomembne organizacijske 
komponente partijskega življenja, kakršne so metoda 
in slog dela, demokratični centralizem in odgovornost.

Tekmeci delajo 
precej drugače
Bencin bi bil lahko močno propagandno sredstvo za pri
vabljanje turistov v naša letovišča — Velik »zakaj«
V Zagrebu so se pred dobrim mesecem dni zbrali delavci iz naših turističnih pred
stavništev v tujini, da bi povedali, kakšno je stanje na tujih trgih. Med drugim so 
poudarili, da je letos posebno pomembno, da tujim turistom pravočasno zagoto
vimo, da bodo pri nas dobili dovolj bencina, in da je treba čimprej izdati ben
cinske bone, da jih bodo začeli prodajati v tujih avtomobilskih klubih.

naprodaj. Zvezni izvršni svet cin trenutno dražji kot v Ju- 
je doslej šele sporočil, da goslavija. V Španiji velja li- 
benoin bo, nič pa ni povedal ter 4,80 din, preračunano v

poskušalo izsiliti sklep, po 
katerem bi morali najemniki 
sami kidati sneg pred stav
bami, v katerih stanujejo. 
Stanovanjsko podjetje naj bi 
bile dolžno pripraviti samo 
natančen seznam, iz katere
ga bi bilo razvidno, kdaj naj 
kateri najemnik kida sneg. 
Toda ta podjetja so bila ven
dar ustanovljena predvsem z 
namenom, da bi skrbela za 
vzdrževanje stavb in prevzela 
obveznosti nekdanjih hišni
kov Ni nam jasno, od kod 
je stanovanjsko podjetje vze
lo toliko poguma, da je hote
lo izsiliti tak sklep. Jasno pa 
je, da je to drastičen primer 
monopolističnega ravnanja.

Tudi če upoštevamo, da 
uporabniki raznih storitev 
včasih lahko kaj izterjajo po 
sodni poti, pa je treba zasta 
v.ti vprašanje: ali jih je tre
ba pustiti same, da bodo me
sece in mesece iskali pravico, 
aii pa je družba dolžna pred 
pisati nekatera pravila ravna
nja, obvezna za tiste, ki so 
dobili »licenco« za opravlja
nje določenih zadev javnega 
pomena?

Spomnimo se, da je in
špekcija pred kakimi deseti
ni dnevi v Beogradu prepo
vedala prodajo barvnih tele 
vizorjev elektronske industri
je Niš. Razlog: naprodaj ni 
bilo niti najosnovnejših re
zervnih delov za te aparate! 
Mar ni ravnala prav?

Primer s televizorji pa se
veda ni nikakršen recept. Do
bava električne energije je 
nekaj drugega kot prodaja 
televizijskih sprejemnikov 
Kljub temu pa pri obravna 
vanju omenjenih primerov ne 
bi kazalo delati velike razli
ke. državljan mora biti zašči
ten. Kupec, ki si omisli te
levizor, dobi garancijsko pi
smo. Zagotovljen mora biti 
servis. Toda kadar gre za 
razne druge storitve, držav
ljan običajno sploh ni zašči
ten in je prepuščen samemu 
sebi.

Mar ni že čas, da za takšne 
primere predpišemo z zako
nom nekatere oblike zaščite? 
Da predvidimo zakonsko mo
žnost, da bodo posameznim 
kolektivom ali posamezni
kom, ki so se huje prekršili 
v razmerju do uporabnikov 
storitev, celo odvzeli pravico 
do nadaljnjega opravljanja 
dela, ki je v javnem interesu?

ZVONKO LOGAR

Organizacija ZK Kosova 
in njeno vodstvo sta sredi 
nenehne mobilizacije, disci
plina se veča, delo poteka na 
podlagi programa akcij in 
operativnih načrtov, vpraša
nja rešujejo konkretneje, na-' 
raščata individualna in skup
na odgovornost za izpopolnje
vanje nalog, v celotni zvezi 
komunistov in ne samo v 
njej teče proces kvalitativne 
in organizacijske preobraz
be. Takšno preobrazbo je vi
deti tudi v drugih druž
benopolitičnih organizacijah, 
predstavniških organih, sa
moupravnih organih in dru
gih samoupravnih struktu
rah. To je lepo in prav, to
da na začetku takega proce
sa se zaradi prvih uspehov 
še ne smemo predajati pre
velikemu zadovoljstvu z last
nim delom, kajti potem bi 
se takoj začela stagnacija, ta 
pa bi kmalu odprla vrata, 
skozi katera bi se lahko vr
nile že odpravljene pomanjk
ljivosti. Zato je izmenjava 
mnenj o organizaciji življe
nja v zvezi komunistov v tem 
trenutku zares nujna. Dobro 
bi bilo, ko bi zajela tudi os-

TEKSTJL, LJ. 
TOZD GALANT- 
TRGOVINA
LJUBLJANA 
Cesta v hrib 1

išče:

1. PRODAJALCA
za prodajalno »KORA
LA« v Piranu

2. VAJENCA
za prodajalno »KORA
LA« v Piranu

POGOJI:
pod 1.: K — prodajalec, 
pod 2.: zaključena osem
letka.
Nastop službe mogoč ta- 
,koj ali po dogovoru. 
Pismene ponudbe pošljite 
upravi TEKSTIL, Ljub
ljana, TOZD GALANT — 
TRGOVINA, Ljubljana, Ce
sta v hrib 1. 2328

IZRC ZZB NOV
SLOVENIJE
Strunjan
vabi
k sodelovanju 
več delavcev 
za
prosta delovna mesta 
ZA DOLOČEN ČAS:

1. Kuhinjske pomočnice
2. Kvalificirane ■ natakarje
3. Priučene natakarje
4. Sobarice
5. Hišnika
6. Delavca za vzdrževanje 
plaže

Za vsa delovna mesta je 
zagotovljeno stanovanje v 
domu.
Nastop dela 15. april 1974. 
Rok za pošiljanje ponudb 
je 15 dni, na gornji na
slov. 2311

Boni kot poroštvo, da za 
bencin sredi poletja ne bo 
treba plačati 50 odstotkov 
več kot danes, so lahko tu
di močno propagandno sred
stvo, ki utegne bistveno vpli
vati na odločitev: kam na 
letovanje. Za nas je to po
membno, kajti po podatkih 
Avto-moto zveze Jugoslavije 
prihaja na naš del jadranske 
obale okrog 80 odstotkov tu
jih turistov z osebnimi avto
mobili.

Kljub temu, da so turistič
ni predstavniki opozorili, da 
se mudi, bencinskih bonov 
še danes ni. Prejšnja leta so 
jih izdajali decembra za pri
hodnjo sezono, ob tem času 
pa so bili v vsej Evropi že

VJESNIK
ZAGREB

o tem, po kakšni ceni ga 
bomo poleti prodajali. Ker 
cena ni znana, tudi bonov še 
ni. Na Avto-moto zvezi Hr
vaške pravijo, da bi prišlo 
do velikih nevšečnosti, če bi 
bone izdali po sedanjih ce
nah, nato pa bi se bencin 
podražil. Turisti bi na črpal
ke prihajali z boni, proda
jalci pa bi od njih zahtevali, 
naj doplačajo razliko ali pa 
hi jim natočili ipanj benci
na, kot bi pisalo na bonu. 
Verjetno bi se našli tudi ta
ki prodajalci, ki bi izkoristili 
zmešnjavo ter turista sleparili 
in dinarčke spravljali v svoj 
žep.

Naša prednost so samo so
razmerno nižje cene benci
na: v vseh drugih evnopskib 
državah razen Švice je ben-

naš denar, v, Italiji 6,30 
Franciji 5,60, v Grčiji pa ce
lo 8,50 Toda če ga drugje 
prodajajo domačim kupcem 
za dražje denarce, pa so Grki 
in Španci že razglasili, da 
bodo tujci deležni popusta, v 
Grčiji celo 40-odstotnega. V 
sosedni Romuniji, ki je naša 
naijresnejša tekmica, je su
per le za 20 par dražji kot 
pri nas. Poleg tega so te 
države tujcem zagotovile, da 
bodo plačevali bencin po se
danji ceni, mi pa ne.

Samo s cenejšim bencinom 
za zdaj ne bomo privabili tu
ristov, ker nihče ne ve, kaj 
bo jutri. Z besedo moramo 
čimprej na dan, če ne želimo 
izpustiti iz rok močnega 
propagandnega aduta.

VLASTA KOVAČ

jdžuolžz 1300
romunski model RENAULT -12

SAMO 52.200 DIN
fco jugoslovansko-romunska meja

DOBAVA IZ SKLADIŠČA
inDUSTRIJR mOTORniH VOZIL

novo mESTo

Nadomestne dele dobite v poslovalnicah I1VIV 
in specializiranih servisih IM V - RENAULT

Nadrobna pojasnila in dobava v poslovalnicah 
IMV:
LJUBLJANA, Titova cesta 172 a, tel. 061 343-485 
NOVO MESTO, Zagrebška 18—20, tel. 068 21-075

novne organizacije in čim 
večje število članov zveze ko
munistov.

Zadnja leta je bilo veliko
krat slišati izraz »superpro- 
dukcija sklepov«, čeprav se

RILI NOJA
PRIŠTINA

5*52-552-1

izraz nanaša na sklepe, ne 
pa na diskusije, je v tem 
vendarle nekaj resnice.

Drži, da nihče ne želi 
“prejemati sklepov samo za
radi sklepov. Vsak sklep iz
vira iz dejstva, da je bil ta 
ali oni problem razčlenjen, 
obdelan, ocenjen in da so 
Dila nato zavzeta določena 
stališča, da so bile zastavlje
ne naloge in da se začenjajo 
akcije, katerih cilj je nadalj
nje delo. Sklepi so torej re
zultat določene aktivnosti. 
Zato ne bi mogli govoriti, da 
je njihova poglavitna značil
nost superprodukcija.

Kljub temu pa smo že za
radi tega, ker se je takšno 
mnenje razširilo, dolžni spre
govorit; o nekaterih negativ
nih pojavih, ki jih velikokrat 
srečujemo v praksi.

Gre za to, da o enem sa
mem vprašanju marsikdaj v 
sorazmerno kratkem času 
sprejmemo kar več sklepov. 
To ni dobro. Kljub temu pa 
se to dogaja v praksi, v tej 
ali om organizaciji ali vod
stvu, kadar sklepov ne spre
jemajo na podlagi analiz, ka
dar ne mislijo na tisto, kar 
so dosegli, in ne razčlenjuje
jo pozitivnih izkušenj, iz ka
terih bi se morali naučiti, 
tako kot ne razčlenjujejo ne
gativnih vzrokov, ki so krivi, 
da te ali one naloge niso 
opravili.

Velik pomen ima analiza 
negativnih vzrokov, ki nam 
praviloma morajo odgovoriti 
na nekatera temeljna vpraša
nja: prvič, kaj so objektivne 
okoliščine, ki so otežile ures
ničitev določenih nalog, in 
kje so korenine obektivnih 
nasprotij? Drugič, kaj so 
subjektivne sile odpora proti 
ciljem, ki jih vseb.ujejo skle
pi? Tretjič, ald smo bili do
volj realni v analizah, stali
ščih in ocenah, na podlagi 
katerih smo sprejeli sklepe 
in rešitve?

Korist od takšne metode 
dela je dvojna —. po eni stra
ni omogoča novo razvrščanje 
na fronti boja za uresničitev 
naših ciljev, po drugi pa ve
liko pomeni korekcija, ki 
nam pomaga, da odpravimo 
pomanjkljivosti, napake in 
morebitne druge slabosti pri 
zastavljanju nalog, kar nas 
pripelje na realna torišča 
našega idejnega in politične
ga ooja. Politična realizacija 
je najboljši ključ za vse dru
žbene probleme določenega

JUSUF KELMENDI

Inflacija
Sporočilo uradne statistike, da so se 

v industriji cene pri proizvajalcih zadnja 
dva meseca povečale v primerjavi z 
ustreznim obdobjem leta 1973 za 19,1 od
stotka, v primerjavi z decembrom pa za 
3,8 odstotka, je povod za skeptične na
povedi, da bo povečanje, če se bo tako 
nadaljevalo, do konca leta ne samo moč
no preseglo tisto, ki ga predvideva re
solucija o temeljih politike družbenogo
spodarskega razvoja za letošnje leto, 
temveč tudi stopnje, »korigirane« s tuji
mi faktorji inflacije. V zvezi s kritičnimi 
besedami predsednika ZIS Džemala Bi- 
jediča, da »negospodarski dejavniki mar

sikje še ne kažejo dovolj pripravljeno
sti, da bi se čemu odpovedali ali da bi 
sprejeli praktične ukrepe«, to je, da bi 
»od deklaracij o stabilizaciji prešli 
k delu«, je trenutno težko reči, 
kdaj bodo ukrepi, o katerih govo

rita resolucija in program antiinflac.ij- 
ske akcije, objavljen pred krajšim ča
som, oziroma operativni program ukre
pov, ki je konkretna razčlemba tega pro
grama, začeli delovati antiinflacijsko, in 
kateri ukrepi bodo to.

Inventar izoblikovanih in sprejetih 
ukrepov je zares skromen, sodeč po ura
dnih sporočilih s seje ZIS pa je usoda 
večjega števila tistih, ki so še v »postop
ku« — negotova. Po nekem poročilu, ki 
ga je ZIS obravnaval prejšnji teden, je 
bilo do konca februarja predloženih sa
mo 10 od 37 predmetov in predlogov, ki 
bi jih bili v tem času morali predložiti 
zvezni organi uprave in zvezne organi
zacije. Vendar bi bila navsezadnje še sre
ča, ko bi šlo samo za problem »ažurno
sti« teh organov pri pripravljanju tolikš
nega števila predlogov. Do zdaj so bili 
predloženi le tisti, katerih specifični po
men in vpliv na gospodarske tokove sta 
manjša, manjkajo pa tisti, ki bodo od
ločilni za okoliščine, v katerih bomo go
spodarili, ustvarjali dohodek in gradili 
temelje za obrzdanje inflacije.

Torta pri večini takih ukrepov je spre
jetje predlogov šele začetna pobuda ZIS 
za sklenitev medrepubliških družbenih 
dogovorov in samoupravnih sporazumov 
o rešitvah, ki se lahko šele nato izkažejo 
v bolj stabilnih gospodarskih tokovih.

Težko bi bilo določiti, v kateri od 
znanih štirih akcijskih usmeritev iz anti- 
inflaci.iskega programa je to zaostajanje 
največje — ali tam, kjer moramo omo
gočiti višjo stopnjo rasti, ali tam, kjer 
naj zmanjšamo stroške reprodukcije, ali 
tam, kjer bo treba sprejemati ukrepe za 
obrambo domačega gospodarstva, za 
njegovo zaščito pred neugodnim delova
njem svetovnih gibanj — ali pa pri delu 
za usklajevanje družbenogospodarskega 
sistema z novo ustavo.

Na prvi pogled bi lahko brez kakrš
nekoli apologije rekli, da delo najhitreje 
napreduje na zadnjem področju, vsaj kar 
zadeva sfere, v katerih se neposredneje 
izraža združeno delo. Toda temeljnim 
organizacijam združenega dela ni treba 
veliko časa, da se prepričajo, kako 
majčken je tisti krogov izsek, tisti pro
stor, v katerem lahko vplivajo na pove
čanje proizvodnje z boljšo organizacijo, s 
samoupravno koordinacijo in z združe
vanjem svojih neznatnih sredstev, s spo
razumevanjem o medfaznih cenah svojih 
izdelkov aii z varčevanjem materiala — 
medtem ko na drugi strani še ni sploš
no družbenega dogovora o politiki cen in 
okvirih njihovega paritetnega gibanja, 
čeprav je rok potekel januarja in vsaka 
posamezna zahteva, zadevajoča cene — 
vseeno, ali gre za zamrzovanje ali za 
sprostitev — gre skozi dolgo proceduro 
medrepubliških dogovarjanj in sporazu
mevanj, z novim »amandmajskim« tol
mačenjem starih parcialnih motivov.

Prav tako še niso na vidiku družbeni 
dogovori — če omenimo samo najnuj
nejše, to je tiste, ki naj bi bili sprejeti 
v prvem četrtletju — o dolgoročnem raz
voju elektrogospodarstva, črne in barva
ste metalurgije, bazične kemije, prometa, 
a tudi proizvodnje mesa ter turizma, če
prav že dolgo slišimo, da jih priprav
ljajo. Prav tako še ni konkretnih »sti
mulativnih intervencij« za večje izkori- 
ščarfje zmogljivosti in spodbujanje izvo
za (s postopnim opuščanjem in prenaša
njem te funkcije na gospodarstvo) in tu

di ne dogovora o načinu zagotavljanja 
sredstev za kreditiranje izvoza kapital
nih dobrin. Enako velja za rešitev vpra
šanja, kako bo z zavarovanjem izvozni 
kov in uvoznikov — in to vprašanje je 
včasih odločilno pri poslovanju v nesta
bilnem mednarodnem monetarnem polo
žaju.

še neposrednejši antiiiiflacijski uči
nek na znižanje stroškov lahko pričaku
jemo ocl ukrepov za zmanjšanje deleža 
splošne in skupne porabe v družbenem 
proizvodu (ki danes presega 40 odstot
kov) oziroma za usmerjanje tega dela 
porabe — na proizvodno porabo, kre
pitev fiksnih skladov. Prvi korak v to 
smer bi morala biti sukcesivna imobili
zacija presežkov preliva od prometnega 
davka na računih družbenopolitičnih 
skupnosti na ravni, ki nn1 bi bila za en 
odstotek nižja kot leta 1973, in za pora
bo tega presežka za kreditiranje proiz
vodnje in' potrošnje (hrana). Vendar se 
zdi. da se družbenopolitične skupnosti 
ne morejo zediniti — prvič, o konkretnih 
merilih in o — ravni omejitev splošne 
in skupne porabe v posameznih okoljih 
(glede na neenake lanske ravni in letoš
nje predvidene stopnje rasti), drugič pa 
o tem, kako omenjena sredstva usmer 
jati, za kaj jih uporabljati, in to je ver- [ 
jetno glavna ovira pred sklenitvijo do £ 
govora o višini obremenitve dohodka or- H 
gsnizacij združenega dela in občanov, o j 
čemer že dolgo govorimo.

Program antiinflaciiske akcije po dru- K 
gi strani predvideva, da. bi v prvem pol- ® 
letju 1974 dosegli trajno »odvisnost« 
spiošne in skupne porabe »od potreb in 
možnosti razvoia«, s prehodom na nov 
sistem njenega financiranja, oprt na 
skupne osnove davčnega sistema, ki jih 
je treba z medrepubliškim dogovorom 
šele postaviti.

V takšnih okoliščinah, na to ni treba 
pozabljati, delujejo namesto antiinflacij- 
skih mehanizmov — inflacijski mehaniz
mi. In to tako v pritisku na cene in 
življenjske stroške kot tudi dolgoročno, 
v poglabljanju dobro znanih nesorazme 
rij, v potrošnji in proizvodnji, kar spod
kopava možnost In učinkovitost združe
nega dela. a tudi moč uobude boja zn 
dohodek in večjo storilnost, te prave 
prvine antiinflacije. Naihuiše od vsega 
pa je za gospodarstvo neskladje v pred
videvanju in načrtovanju dejavnosti. Go 
tovo je v tem mogoče videti razlog, za 
kal tudi najbolj urejene organizacije 
združenega dela danes poslujejo samo 
na temelju fizičnih planov proizvodnie 
o kvalitetnih in zanesljivih finančnih pla
nih pa sploh ni mogoče govoriti. Razu
me se. da je to tudi ovira, ki preprečuje 
prizadevanje, da bt uredili osnovne no
tranje odnose med temeUnimi organiza
cijami združenega dela. a tudi med po
sameznimi fazami proizvajalnih ciklov 
da sploh ne govorimo o ohliknh samo
upravnega združevanja dela in sredstev 
ki lahko zagotovijo alokacijo sredstev s 
stranskih na bistvene tire antiinflacijske- 
ga boja.

Bre/ daljšega dokazovanja Je razum 
ljivo, da je nujno treba »diskreditirati 
vse instrumente, institucije in subjekte 
ki mimo procesa združevanja dela delijo 
in prenašajo sredstva akumulacije«, kot 
so pred kratkim poudarili na seji CK 
ZK Hrvaške. Paradoks trenutnega polo 
žaja v zvezi s programom antiinflacijskc 
akcije je, da je ta program na vseh stra 
neh deležen soglasne podporč, ni pa 
ukrepov, potrebnih za njegovo uresniči
tev, ali pa ti ukrepi prihajajo prepočasi

BEOGRAD
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Razredna usmerite 
amaterskega gibanja
»Kulturni amaterizem — ena izmed najboljših oblik delavskega kulturnega 
ustvarjanja in sodelovanja delavcev pri oblikovanju kulturne politike«
Zeniško posvetovanje o temi »Delavski razred in kultura« je bilo v precejšnji meri 
posvečeno problemom kulturnega amaterizma kot eni najboljših oblik delavskega. 
kulturnega ustvarjanja. Praksa nas uči, da prav tukaj najširše plasti delavstva 
neposredno sodelujejo pri oblikovanju kulturne politike zlasti na področju ama
terskega kulturnoumetniškega dela, kar je v duhu osnutka dokumenta »Politika 
in naloge ZKJ v kulturi in znanosti«, pripravljenega za X. kongres ZKJ.

■Vse kaže, da stanje v kul
turnem amaterizmu pri nas 
ni brez problemov. Problemi 
so številni, nekateri pa celo 
terjajo, da jih uredimo brez 
odlašanja.

Kaj ima v tem trenutku 
prednost pred vsem drugim?

Najprej je treba odločneje 
premakniti zgodovinsko vsi
ljene razredne meje tako v 
pojmovanju fenomena kul
turnega amaterizma in ust
varjanja, ki iz njega veje, 
nastaja, deluje, kakor tudi v 
družbenem osvobajanju neo
gibnih okoliščin za njegovo 
vsestransko rast. Nadalje se 
mora amaterizem otresti 
shem in komercializacije, ki 
ga še zmeraj bremeni. Tu 
ima velik pomen sindikat, 
ki očitno ponovno dobiva 
vlogo v naraščanju in krepi

tvi množičnega kultumo-
umetniškega amaterizma. 
Dejstvo, da sindikat to vlogo 
ponovno dobiva, ne pomeni, 
da se vračamo k zastarelim 
tvorbam ali da bomo obdr
žali določene deformirane 
amaterske tvorbe, je nedavno 
dejal sekretar sveta zveze 
sindikatov Boro Petkovški in 
v istem kontekstu poudaril: 
»Naša naloga je, da v vsa
kem okolju omogočimo ma- 
terialno-ekonomske in kad
rovske možnosti za množič
no amatersko dejavnost ka
kor tudi za ^odpravo organi
zacijskih togosti in vzorov, 
prevzetih iz poklicne kultur
ne dejavnosti.«

O usodni zaprtosti je bilo 
veliko razprav na vseh rav
neh. To je problem, ki ena
ko zaposluje tako profesio

nalce v kulturi kot amater
ske kulturne delavce. Zaradi 
tega je zelo pomembno, da 
se vse amaterske skupine v 
državi izmenjujejo in pove
zujejo, da se povezujejo vse 
kulture na jugoslovanskih 
tleh. Neenakomerno zanima
nje jn neenakomerno izobra
ževanje zadevo precej otežu
jeta. V tem smislu lahko de
mokratizacija kulture znatno 
olajša stvari. Toda kulturna 
preobrazba nikakor ne sme 
biti sama sebi cilj, temveč 
široka družbena akcija, ki si 
bo prizadevala za živahnejšo 
izmenjavo in povezovanje v 
jugoslovanskih okvirih.

V izmenjavi amaterskega 
ustvarjalnega dela Imajo po
membno vlogo samoupravne 
Interesne skupnosti, vendar 
se je treba varovati nekate

rih pasti. Formalna preobra
zba dosedanjih skladov za 
kulturo v Interesne skupno
sti na primer ne bo poseb
no spremenila bistva družbe
ne pozicije- teh dejavnosti. 
Nevarna past je tudi ustvar- 
janje posrednikov, ki mani
pulirajo z amaterskimi skupi
nami oziroma s posamezni
ki v njih. Kajti če smo trne- 
h ali če tu in tam Se imamo 
manipuliranje z delavskim 
razredom v neposredni pro
izvodnji, je treba izključiti 
možnost, da bi izvršilni or
gan skupščin interesnih sku
pnosti razporejal kulturni 
dinar (beri: razpolagal z
njjm) ipd.

Amaterizem si mora izbo
jevati optimalne možnosti za 
svoje delo oziroma za preteh
tano m posodobljeno tdejno- 
razredno usmerjenost vseh 
vrst svojega ustvarjanja.

DUŠKO BABIC

OSLOBODISNJE
SARAJEVO
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Bogat
kulturni

dan
V nedeljo bodo v 
Pomurju odprli kar 

tri likovne razstave
V nedeljo, 17. marca, bodo 

odprli v Veberičevi galeriji 
»Domačija« v Seliščih raz
stavo članov likovnega kluba 
»Djuro Salaj« iz ueograua, 
zatem pa razstavo risb učen
cev pomurskih osnovnih šol 
na temo o kmečkih uporih v 
Vidmu ob Ščavnica.

Prizadevni organizatorji so 
program teh prireditev do
polnili še z razstavo akvare
lov Ljubljančana Milana Kri
stana v stekleni dvorani 
zdravilišča Radenska. Ta raz
stava, ki jo bodo odprli do
poldne, ni prišla po naključ
ju na seznam kulturnih do
godkov v Slovenskih goricah 
na pragu letošnje sezone, za
kaj Milan Kristan je mentor 
kiparjev videmske kolonije 
»Od Gubca do Lacka«, poleg 
tega pa predstavljata oba 
kraja, tako Videm ob Ščav
nici in Selišče z galerijo »Do
mačija« zaledje zdravilišča 
Radenska, ki vključuje vse 
kulturne dogodke na tem 
območju v svoj program pri
reditev.

Naj zapišemo, da bodo raz
stavo beograjskih slikarjev v 
galeriji »Domačija« v Sefli- 
ščih odprli v nedeljo ob 13. 
uri, razstavo izbranih risb 
pomurskih šolarjev pa ob 14. 
uri v Vidmu ob Ščavnici.

BORO BOROVIČ

Domači film 
bliže občanom

V Ljutomeru bo od 16. do 
22. marca že peti teden ju
goslovanskega filma, katere
ga namen je predstaviti lju
dem nekatere najboljše do
sežke domačega filma. To
krat bodo prebivalci ljuto
merske občine videli sedem 
jugoslovanskih filmov, in si
cer: »Sutjesko«, »Cvetje v je
seni«, »Bombaše«, »Živeti od 
ljubezni«, »Zastopiš, stari«, 
»Paja in Jare« ter »Predsta
vo Hamleta v vasi Spodnji 
Mrduši«. Kinosekcija je raz
pisala za ta filmski teden 
tudi abonma s 40-odstotnim 
oziroma za šolske skupine s 
50-odstotnim popustom.

V čim širšo presojo
»Letošnji program slovenske raziskovalne skupnosti predočen širšemu kro
gu ljudi kot kdaj doslej« — Toda skrb zaradi pojemanja sredstev ostaja

Slovenska raziskovalna sku
pnost in njene službe so v 
tem času • globoko zakopane 
v razreševanju več pomemb
nih nalog, med katerimi naj 
naštejemo priprave za skle
nitev samoupravnih sporazu
mov, pa sklepne priprave za 
sprejetje že dolgo nastajajo
čega zakona o raziskovalni 
dejavnosti, nato načrtovanje 
preosnove sedanje raziskoval
ne skupnosti v novo, sodob
no skupnost, sledeč pri tem 
seveda ustavnim intencijam, 
verificiranje programov razi
skovalnih inštitutov in tako 
dalje. Poleg tega že nekaj 
časa tečejo zbori raziskoval
cev, na katerih po že vteče- 
r.em postopku tretje leto za
pored sprejemajo posamezne 
raziskovalne projekte in na
loge, pri čemer pa je razisko
valna skupnost seveda prav 
tako udeležena.

Ta zapis je namenjen zgolj 
enemu izmed pokazanih vpra
šanj, vprašanju, ki po svoji 
družbeno-politični teži, da se 
tako izrečemo, pravzaprav 
prednjači v aktualnosti in si
ceršnji pomembnosti, saj gre 
tu tudi za finance, ki omo
gočajo bolj ali manj normal
no delovanje nekega družbe
nega področja. Gre potemta
kem za sklenitev, samouprav
nega sporazuma o združeva
nju sredstev v samoupravni 
interesni skupnosti, konkret
no v raziskovalni skupnosti 
oziroma njenem skladu, 
skladu Borisa Kidriča.

Za uresničitev delovnega 
programa za leto 1974 ter za 
pokritje lanskoletnega pri
manjkljaja bi raziskovalna 
skupnost potrebovala 270 mi
lijonov dinarjev združenih 
sredstev, naslanjajoč se tu
kaj kajpak na zadevni predlog 
RSS. Vendar o tej vsoti ozi
roma o možnostih za dosego 
tega zneska kasneje. Potreb
no je, zaradi specifičnega po
ložaja raziskovalne skupnosti 
najprej pojasniti nekaj sploš
nih zadev. .

V akciji za samoupravno 
sporazumevanje o združeva
nju sredstev v samoupravnih 
interesnih skupnosti, ki je v 
tem trenutku v Sloveniji na 
višku (ustanovljeni so poseb- 
n. občinski štabi, mobilizira
ne so TOZD, da bi se odločili,

kolikšna sredstva bodo name
nih za posamezne družbene 
dejavnosti), ima raziskovalna 
skupnost poseben položaj. 
Ta se kaže v naravi razisko
valnega dela in organizaciji 
slovenske raziskovalne skup
nosti. Medtem ko so druga 
področja družbenih dejavno
sti, kot je znano, urejena ta
ko, da za uresničevanje de
lovnih programov skrbijo re
publiške interesne skupnosti 
Ln »nižje« regionalne in te
meljne skupnosti, pa je na 
raziskovalnem področju stvar 
drugačna. Po današnjem de
janskem stanju teče namreč 
tri četrtine slovenske razisko
valne dejavnosti mimo razi
skovalne skupnosti in se od
vija v samih delovnih organi
zacijah in njihovih združe
njih, na podlagi neposrednih 
aodločitev uporabnikov.

Sedanja raziskovalna skup
nost ima torej na skrbi le 
tisti program 'raziskovalnega 
dela, za katerega je zaintere
sirana družba kot celota. Za
voljo navedenih okoliščin je 
raziskovalna - skupnost enot
na organizacija za vso repub
liko in nima še svojih temelj
nih ali področnih skupnosti, 
kar je, kot povedano, skrb za 
raziskovalno delo na drugih 
ravneh (izven RRS) prepu
ščena TOZD ali njihovim 
združenjem. TOZD in združe
nja prevzamejo v nekem mi
slil, kot misli tajnik RRS, 
dr. Edo Pirkmajer, analogne 
funkcije, kot jih imajo te
meljne ali področne skupno
sti na področju zdravstva in 
šolstva.

Ob znesku 270 milijonov di
narjev združenih sredstev, ko
likor bi jih potrebovala RRS 
letos, naj precej pojasnimo, 
da je v vsoti tudi kakih 17 
milijonov omenjenega lansko
letnega primanjkljaja, ki je 
nastal, ker republiški zakon 
o stalnih sredstvih za razisko
valno delo ni bil v celoti rea
liziran in ker obenem niso 
bila pridobljena sredstva, ki 
bi raziskovalni skupnosti 
omogočila valorizacijo oseb
nih dohodkov v raziskovalnih 
organizacijah v skladu z 
aneksom družbenega dogovo
ra iz leta 1973. Akcija za zbi
ranje teh milijonov teče že 
nekaj časa, od lani, in sicer

gre za sklepanje samouprav
nih dogovorov o sofinancira
nju posameznih raziskovalnih 
projektov in nalog z zaintere
siranimi gospodarskimi orga
nizacijami, združenji itd.

Raziskovalna skupnost bo 
seveda tako kot tudi druge 
skupnosti podpisala družbeni 
dogovor o splošni in skupni 
porabi za leto 1974, ki pa po
rabo določa tako, da je le-ta 
pod rastjo družbenega proiz
voda. Tajnik raziskovalne 
skupnosti, dr. Edo Pirkma
jer, sodi, izhajajoč iz ome
njene okoliščine, da bo sred
stev za raziskovalno skupnost 
zato manj, kot pa bi jih RRS 
potrebovala za uresničitev de
lovnega programa. Po njego
vem znesek ne bo bistveno 
presegel 200 milijonov. »Če
prav se zavedamo nujnosti 
skrajnega varčevanja,« pravi, 
»pa to vseeno pomeni osiro- 
mašenje dejavnosti, za katero 
vs; naši dokumenti trdijo, da 
je osnova napredka. Situaci
ja je še toliko bolj kritična, 
ker so analize pokazale, da 
obenem pojema količina vseh 
sredstev za raziskovalno delo 
v Sloveniji. Ta pojav je bil 
viden vsa zadnja leta. Kaže, 
da se bo trend nadaljeval tu
di letos. V zvezi s tem pri
pravlja raziskovalna skupnost 
posebno analizo.«

Sicer pa dr. Edo Pirkma
jer, izven zapisane, upravi
čene zaskrbljenosti, vidi po
men akcije za samoupravno 
sporazumevanje o združeva
nju sredstev v samoupravnh 
interesnih skupnostih ne to
liko v zbiranju sredstev, »ki 
so se zdaj tudi nekako zbra
la«, ampak predvsem v tem, 
da je program raziskovalne 
skupnosti (le-ta obsega poleg 
raziskovalnega programa še 
več drugih akcij: izobraževa
nje, graditev raziskovalnih 
kapacitet itd.) tokrat predo
čen širšemu krogu ljudi kot 
kdaj. »S tem se odgovornost 
za program,« razlaga glavni 
tajnik RSS, »prav tako pre
naša na bistveno širši krog. 
Z določenimi programskimi 
idejami bo seznanjen tako re
koč vsak slovenski delavec. 
Vse TOZD v občinah so dobi
le, na primer, natisnjen 
skrajšan program našega de
la V vseh občinskih štabih

pa imamo tudi svojega pred
stavnika, ki na posvetih raz
laga naš program.«

Preostane nam še posebno 
vprašanje, kaj misli storiti 
raziskovalna skupnost z raz
liko med 270 načrtovanimi, 
teorijskimi milijoni, »potreb
nimi za uresničitev program
skih nalog v letu 1974«, ter 
očitno dosegljivimi, kot pač 
kaže v tem trenutku, 200 ali 
natančnejše 206 milijonov di
narjev. Ali misli manjkajoči 
znesek zbrisati iz spomina 
ali pa kani vseeno nekako 
napolniti milijonsko dinarsko 
praznino. Dr. Edo Pirkmajer 
govori o dveh možnostih. Po 
prvi bi pač morali skrčiti 
piogram raziskovalne skup
nosti in se pri tem sprijazniti 
3 posledicami, ki bi jih bri
sanje manjkajočega zneska 
imelo. Po drugi možnosti, za 
katero pa so se, kot je vide
ti, na RSS že odločili, pa je 
zbrati dodatna sredstva za 
uresničitev posameznih razi
skovalnih projektov pri tistih 
organizacijah združenega de
la. ki so za izvedbo teh ob
jektov in za njihove rezultate 
neposredno zainteresirane. 
Raziskovalna skupnost je us- 
strezne predloge že poslala 
270 organizacijam združenega 
dela.

Izidov te akcije še ne po
znamo. Verjetno bo v dolo
čenih primerih terjala ali ce
lo povzročila, kadar bo uspe
la, tudi kake popravke že 
sprejetih raziskovalnih pro
jektov oziroma njihove pre
mike k praktičnejšim ciljem 
gospodarskih panog, pri če
mer globina znanstvenega 
dela najbrž ne bi bila okr
njena.

Bodi kakorkoli, morebitno 
uspešno zajetje manjkajočih 
milijonov nam ne bo smelo 
vzbuditi iluzij, kakor pra-vi 
tajnik RSS, dr. Edo Pirkma
jer, »da bo zato slovenskega 
denarja za raziskovalno delo 
več. Ker bi ta sistem le pre
nesel nekaj sredstev iz sfere 
individualnega in neposredne
ga odločanja podjetij v razi
skovalno skupnost (za skupne 
programe), je jasno, da bi to 
še ne imelo nobenega vpliva 
na splošni trend usihanja 
sredstev za raziskovalno delo 
v Sloveniji.« PRIMOŽ ŽAGAR

Pred kongresi

Idejni boj 
kulturni boj

Ideja in svoboda sta bistveni sestavini 
vsake kulture. Ker sta pomembni družbe
ni vrednoti, nekakšen simbol družbenih gi
banj, odsvitata vsakokratne družbene tež
nje. Zato je kultura vedno področje idej
nega boja, kulturni boj pa torej mnogo
krat le izraz merjenja sil na drugih po
dročjih. V zrcalu kulturnih tokov se sku
šajo uveljavljati različne smeri.

Naš program razvoja samoupravnih so
cialističnih razmerij je program človeške 
in družbene osvoboditve. Tudi kultura ima 
takšen osvobodilni program, širokopotezen 
po obsegu in načrtih, moderen po svojem 
duhovnem in idejnem konceptu, občečlo
veški po svojem mestu in vlogi v sodob
ni družbi. Njegova uresničitev bi nas po
stavila na visoko mesto v svetu. Ne dela
mo si utvar, da je izpolnitev tega načrta 
stvar rokov, ki jih je moč določiti. Pot 
do osvoboditve dela in človeka je še dol
ga in zapletena. Preden pa bodo kultura 
in njeni sadovi postali lastnina slehernega 
delovnega človeka, kakor to terja sociali
stični kulturni program, bo treba podedo
vano stanje pač izboljševati in korak za 
korakom slediti idealom socialističnega 
humanizma.

Čeprav živimo za prihodnost in v nje
nem imenu, pa vendar živimo predvsem 
današnji dan, zato ga tudi oblikujemo po 
današnjih potrebah in ciljih. Kulturni

ustvarjalci so pri nas privrženi osvobo
dilni stvari razreda delavcev, zato je pre
vladujoča idejna usmeritev prežeta s hu
manizmom dn naprednostjo pa tudi z 
ustvarjalnim in kritičnim duhom. Takšna 
idejnost, zrasla z zgodovinskimi interesi 
delovnega človeka, se je zato lahko spo
padla s tujimi miselnimi smermi, bodisi 
da so izvirale iz starih etatistično-birokrat- 
skih teženj, bodisi iz tehnokratsko-mono- 
polističnih konceptov.

Veliki smisel idejnega boja v kulturi 
je pač ta, da dokončno utre pot sociali
stični, svobodni kulturni ustvarjalnosti in 
da odpravi anahronizem kulturne avtarki
je, ki je ločevala in še ločuje kulturo od 
materialne proizvodnje, kulturnega ustvar
jalca od delavca. Videti je, da bo samo
upravljanje kulturnih delavcev in njihovo 
sodelovanje z drugimi dejavniki združene
ga dela ne samo zaključilo staro »nas
protje«, temveč odprlo povsem novo dobo.

Kultura je delo za človekovo osvobaja
nje. Beseda osvobajanje sama pove, da 
je ni mogoče doseči brez boja. Idejni boj 
v kulturi bo kazal svojo upravičenost vse 
dotlej, dokler ne bodo doseženi osvobodil
ni cilji družbe in kulture: popolna inte. 
gracija vseh družbenih ustvarjalnih sil v 
osvobojenem delu.

FRANCE NOVSAK

Čile prva tema
Založniški center »Komunista« v Beogradu začel izdajati 
novo mesečno revijo z nasl ovom »Marksizem v svetu«
že dolgo je čuititi potrebo 

po publikaciji, ki bi bolj 
smotrno objavljala prevede
na dela iz marksističnih in 
drugih naprednih revij in 
knjig, ki v velikem številu 
izhajajo po svetu. Nova re
vija »Marksizem v svetu«, ka
tere prvi dve številki sta 
pravkar izšli, skuša ustreči 
tej potrebi.

Mesečnik je ustanovil za
ložniški center »Komunista«, 
glavna in odgovorni urednik

GLASBENI PEDAGOG FRAN STANIČ 80-LETNIK — Visoki jubilej zaslužnega in 
znanega violinskega pedagoga, avtorja odlične šole za violino in drugih pedagoških 
del ter nekdanjega direktorja glasbene šole Center bo ljubljanski zavod za glas
beno in baletno izobraževanje počastil z javnim nastopom, ki bo drevi ob 18.30 
v Hubadovi dvorani v Vegovi ulici 5.

OB RAZSTAVI »SPOMENIKI STAREGA EGIPTA« V ARKADAH — Ob tej infor
mativni razstavi, ki je v javnosti zbudila veliko zanimanje, so organizatorji pripra
vili za zadnji teden, od 18. do 23. marca, poseben program predavanj, ki bodo vsak 
dan ob 17. uri. Po predavanjih bodo prikazovali barvne diapozitive. Prvo preda
vanje bo imel v ponedeljek 18. marca akademik prof. dr. Viktor Korošec o zgo
dovini Egipta.

je Miloš Nikolič, v uredni
štvu revije pa so David At- 
ladič, dr. Miroslav Pečuljič, 
Ivan Saiečlč, dr. Vanja Sut- 
lič, dr. Arif Fanovič in Hoti 
Ukšin. Vlogo revije je, kot 
navaja uvodna opomba v 
prvi številki, da bralce »se
znanja z rezultati raziskova
nja, z idejami in usmerje
nostjo sodobnih marksistič
nih in drugih napredno ori
entiranih piscev v svetu, ki 
skušajo priti do teoretičnih 
odgovorov na vprašanja vse
binskega pomena za uspešen 
revolucionarni boj proleta
riata proti odnosom in ide
ologijam meščanske družbe, 
v nacionalnih in mednarod
nih okvirih.«

Redakcija je izrazila pri
pravljenost, da objavlja tu
di tiste tekste, v katerih ob
delava posameznih vidikov, 
včasih pa tudi sam pristop 
k problemu ni v skladu z 
njenimi idejnimi in teoretič
nimi pozicijami, ker to omo
goča seznanjanje z gibanji 
in idejami, ki se v svojem 
idejnem in političnem boju 
uvrščajo na stran komuni
stov in širši prostor za kri
tičen dialog s takšnimi poj
movanji s stališča naših te
meljnih opredelitev za sa
moupravna družbeno-ekonom- 
ska razmerja in nacionalno 
enakopravnost.

V težnji, da se uresniči 
širši pristop k problemom, 
o katerih je beseda v preve
denih delih, bo redakcija ob
javljala tudi stališča jugo
slovanskih marksistov pa tu
di svoje kritične zapise. Prav 
tako bo enkrat ali dvakrat 
letno izdala posebne števil
ke, v katerih bo z idejnega 
In teoretičnega stališča zve
ze komunistov podvrgla te

meljiti kritični analizi posa
mezne probleme in teme, o 
katerih se govori po svetu.

»Revolucija in kontrare
volucija v Čilu« je glavna te
ma prve številke revije 
»Marksizem v svetu«. V tem 
delu so objavljeni prispevki 
»Juriš proti nebu« dr. Miro
slava Pečujliča, odlomki iz 
razprave za okroglo mizo 
»Komunista«, o čilski drami, 
članki' Salvadora Allendeja, 
Luisa Corvalana, Yvesa Ker- 
huela, Al en? Wallona, Alena 
Joxeja in Kyleja Steenlan- 
da, kot tuci kronologija tri
letne Allemdejeve vlade. Po
leg tekstov, posvečenih Čilu, 
prinaša številka tudi druge 
prispevke iz marksistične li
terature ter ocene novih 
knjig.

Vodilna tema v drugi šte
vilki revije bo »Italijanska 
levica in delavska strategi
ja«. Med tematskimi prispev
ki privlačijo pozornost član
ki, katerih avtorji so Longo, 
Berlinguer, Basso in drugi 
pomembni italijanski komu
nisti. V rubriki »Delavska 
praksa« je objavljen članek 
»Delegatsko gibanje« Lucia
na Castellina, iz sodobne 
zgodovine pa je natisnjen 
Leninov članek o federaciji. 
Poleg tega je revija v dveh 
nadaljevanjih objavila članek 
»Reprodukcija proizvajalnih 
odnosov«, ki ga je napisal 
Henri Lefebvre.

(TANJUG)
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Izpeljave brez posebnih pravil
Čisto osebno odzivanje in prepletanje asociacij ob gostovanju razstave »Od Bonnarda do Soulagesa« v ljubljanski 
Moderni galeriji — 80 let francoskega slikarstva: njegove značilnosti in besede o naši upodabljajoči umetnosti
Prišla je skoraj tako, kot 

če bi iz Meke poslali na tur
nejo znameniti črni kamen, 
kd je padel nekoč izpod ne
ba. Zbirka slikarskih del sa
mih pomembnih francoskih 
slikarjev predstavlja tisto 
umetniško produkcijo, ki je 
bila zadnjih osemdeset let 
posredno — mimo Miinchna, 
Prage, Zagreba — ali nepo
sredno vzor in korektiv ne
štetim evropskim slikarjem 
in seveda tudi našim. Bila 
naj bd povračilo za veliko 
razstavo »Umetnost Jugosla
vije od prazgodovine do da
nes«, ki je — vsaj z umetni
nami prejšnjih stoletij — 
presenetila in osupnila Fran
coze. Beau geste — in ne gre 
nam, da bi sodili v direktni 
primerjavi. Kvalitet je zbra
nih toliko, da ob njih poza
bimo na dodane, resda red
ke, manj pomembne pred
stavnike in na nekatera dela, 
ki so očitno depojska. Mor
da smo postali zahtevnejši, 
morda so ta dela izgubila 
mik novosti, preden so si 
pridobila romantični čar na
novo odkritih starin. Kakor 
koli: nič ne omaje v naših 
očeh njihove kulturnozgodo
vinske teže in umetnostno- 
razvojne dokumentarnosti in 
z malenkostnim trudom in

vživljanjem še danes zlahka 
odkrivamo njihovo pionirsko 
svežino, neposrednost in pro
dornost, s katero so krčila 
pot novim spoznanjem, no
vim sprostitvam in novim 
vrednotenjem.

Razmerje do znanega 
in tudi domačega

Dokazovati, odkrivati in 
cementirati vrednote je v 
tem primeru danes že čisto 
brez pomena. A vendar so 
te podobe prerez neke per
manentne revolucije v upo
dabljajoči umetnosti, v sli
karstvu, in delujejo na nas 
še danes — toda s čim? Naj
brž odklanjamo merilo za 
snobe in povprečne plitke 
dušice, na katere deluje do
sedanja slava tega slikarstva, 
njegova nacionalna pripad
nost in pa že neštetokrat ese
jistično in znanstveno ute- 
meljevane vrednote.

Cista slikarska občutljivost 
naj bo torej tisto merilo in 
most, po katerem bomo tem 
delom prišli blizu, delom, ki 
nas gotovo še danes, ko je 
njihova revolucionarna vloga 
le še zgodovinski, podatek, 
prevzemajo in navdušujejo s 
svojimi pristnimi slikarskimi 
gledanji, čustvovanji in fak

turami? Toda v tem primeru 
so besede odveč, kajti manj 
ustreznega posrednika za vid
no umetnost, kot je literatu
ra, si danes skorajda ne mo
remo več misliti. In razen 
tega — ta nadvse subjektiv
ni umetniški medij vklepati 
v vsebovano objektivnost pi
sanega besedila? Ali pa po
skušati najti ustrezno sub
jektivni pristop na področju 
pisane besede? Ali ni vse 
skupaj precej jalov posel?

A ta umetnost je živa in 
deluje tudi drugače. Budi 
nam spomine in poraja aso
ciacije, nazaj in morda celo 
vnaprej. Odvisnost od zgle
dov ali morebiti samo od 
duha, sprejemanje, sprejema
nje in morda kdaj pa kdaj 
neznatno posredno vračanje 
ali vsa izmenjava, pa spet 
sprejemanje — vse to ustva
ri posebno razmerje, kljub 
razdaljam in brezosebnosti 
tesno, toplo, pogosto doma
če. Koliko naših slikarjev je 
tem, katerih dela visijo v 
Modemi galeriji, duhovno so
rodnih? Koliko naših podob 
izžareva duha, ki je vel so
časno po Evropi in katerega 
so v marsikaterem primeru 
spočeli prav mojstri gostujo
čih umetnin!

Prehodi preko zemljepisnih

razdalj in še bolj tisti preko 
duhovnih razlik so vselej 
pogojeni s pogumom in fan
tazijo. Posebno velja to za 
romarja, ki hodi za svojo re
patico — in naši slikarji so 
bili dolgo taki romarji, ki 
so hiteli za lučjo, katero so 
prižigali današnji gostje. A 
luč je včasih stvarniku že 
ugasnila, ko je svojo iskro že 
prenesla in jo razgorela v 
svetel plamen pri iskalcu. To 
je posredno vračanje, to je 
oddolžltev in zahvala in do
kaz želje po svetlobi, ki je 
morda sam Prometej ni več 
občutil — in zavest tega, 
kljub vsemu včasih oboje- 
smemega pretakanja, je 
učenca bodrila in mu kazala 
pot.

Bonnard da, a zlasti 
še Jakopič

Kot polemika o tem, ali je 
bila v bizantiskem slikarstvu 
že predgiottovska renesansa 
ali ne, zveni primerjava na
šega Jakopiča z Bonnardom. 
Jasno, duh je bil drugi, a 
preprosto, neobremenjeno 
opazovanje nam pove, da so 
nekatere slikarske faze pri 
tem francoskem mojstru, ki 
je začel po impresionizmu, 
presenetljivo podobne neka

terim našega Jakopiča — le 
da jih je slednji, ki je začel 
kot impresionist, absolviral 
prej! In se potem še razvil 
v mnogo silnejšo in slikar
sko naprednejšo osebnost, 
medtem ko je njegov veliki 
predhodnik (najbrž ne vzor
nik?!) ostal v svoji zreli fazi 
precej dlje.

Primerjave seveda niso ne 
globoko strokovne in najbrž 
tudi ne do zadnjega vlakna 
pravične: a ponujajo se kar 
same. Kot — vzemimo samo 
za primer delo s te razstave 
— zgodnje platno Raoula 
Dufyja »Aperitiv« iz leta 1908. 
Fauvistične značilnosti napo
vedujejo med drugim tudi 
nekatere temeljne črte poz
nejšega ekspresionizma in, če 
ne prav te pa vsaj mnoge 
druge podobne značilnosti v 
marsičem pojasnijo nekatere 
črte našega prelomnega sli
karstva dvajsetih let; poseb
no še v primorskem, zlasti 
goriškem, v svet mnogo bolj 
odprtem umetniškem krogu. 
Ce že ne za vsebinsko, temat
sko, za oblikovno plat ta 
primerjava nedvomno velja.

Groharjeve pointilistične 
faze najbrže ne moremo raz
ložiti brez vpliva njegovega 
znanega vzornika Segantinija. 
A fizikalno načelo, ki je spo

čelo ta način gledanja in to 
tehniko slikanja, so odkrili 
v Franciji in na tej razstavi 
zastopani Cross, Petitjean in 
Signac so ga razvili v smer. 
Ki- je peljala povsem drugam, 
kot slikarstvo skoraj mistič
no poetičnega, izraznega Gro
harja. Pri vsej draži tega sli
karstva seveda ne moremo 
prezreti nekaterih trdot in v 
tehniki že zajetega nujnega 
posnemanja stilizacije moza
ika — s tem pa tudi odmika 
od zgornjih impresionističnih 
izhodišč v smeri nekakšnega 
linearnega barvnega ekspre
sionizma.

Četrto desetletje je v Ju
goslaviji nasploh (tudi v Ev
ropi) in tako tudi v Slove
niji spet in deloma povsem 
na novo ovrednotilo barvo, 
intimnost, interier ali mirni 
Izrez iz krajine, tihožitje, du
hovno usmeritev navznoter. 
Zato so deloma ustrezala ne
katera nazorska stališča na- 
bisovcev in najbrž ni slučaj, 
da si nenadoma upamo pri
merjati na tej razstavi, deni
mo, Bonnardov »Pejsaž z vla
čilcem« iz leta 1930 z upo
dobitvami podobnih snovi N. 

, Omerse v njegovi zreli fazi, 
da, in celo brez škode za 
slikarsko občutljivost, soč
nost in celovitost transpozi-

cije slednjega. In če v okvi
ru res zelo ohlapne asocia
cije povežemo kakšno Mar- 
quetovo veduto z iskanji na
šega Sajovica štiri desetletja 
pozneje, mu prav goto.vo ne 
želimo narediti krivice. Ka
kor tudi najbrž ne A. Lav
renčiču, ki razvija, bogati in 
po svoje oblikuje duha, ka
kršen veje iz podobe, ki za
stopa R. Magritteja na tej 
razstavi.

Ekspresionizem Franceta 
Kralja, zlasti tista faza, v 
kateri si je pri sočasnih kri
tikih pridobil vzdevek »ger
manski«, najbrž dolguje kak
šno formalno pobudo tako 
Marcu kakor tudi na tej pri
reditvi zastopanemu Frieszu. 
Toda prav tako bi lahko, v 
okviru že prisvojene svobode 
svobodnih asociativnih izpe
ljav v tem pisanju, ugotav
ljali plodne prispevke, bodisi 
v splošni klimi, bodisi v do
ločenih posameznostih zlasti 
pariške šole, ki so jih posre
dovali naši umetniki — naj 
omenim samo Mušiča in Šu- 
teja.

Komu in kako so stvari 
namenjene

In tako se seveda laže pri
bližamo tudi tistim velika
nom razvoja modeme ev
ropske umetnosti, ki so s 
svojim delom ustvarjali ce
lotne klime in nepregledne 
šole učencev, paberkovalcev, 
Idejnih naslednikov in navad
nih plagiatorčkov. Pa čeprav 
v okviru nakazanih asociacij 
ne najdemo posebnih zvez z 
umetnostjo, ki nam je bližja, 
to je, z našo. A o Picassu, 
Matissu, Chagallu, > Legeru,

Kupki, Hartungu, Miroju, 
Grisu, Gleizesu, Estevu, Fau- 
trieru, Ernstu, Derainu, De
nisu, Delaunayu, Braqueu, 
Bazaineu, Vlamincku, Villo
nu, Vuillardu, Van Dongenu, 
Vasarelyju, Soulagesu, Utril- 
lu, Vallottonu, Soutineu, Ro- 
uaultu, Singieru, Poliakoffu, 
Picabii, Moreauju, Manessie- 
ru, Marcoussisu, Lhoteu, Klei
nu in Gromaireu — da ome
nim samo te — so že pisali 
s tolikih zornih kotov, da 
njihovo delo poznamo tako 
dobro, kot ga le zmore pri
bližati medij pisanja.

Seveda same asociacije ne 
razložijo kaj prida pojava, 
ki se nam ponuja v vsej svo
ji anatomiji razvoja na tej, 
razmeroma bogati prireditvi. 
Razlag so polne umetnostno
zgodovinske knjige, monogra
fije posameznih zastopanih 
mojstrov in uvodi katalogov, 
strokovni slovarji in enciklo
pedije, časopisni in revijalni 
članki in študije. Vse te omo
gočajo pristop k temu izjem
no pomembnemu kulturno
zgodovinskemu in umetnost
no - zgodovinskemu gradivu 
(kajti kljub svežini je že obo
je!) strokovnjaku ali vsaj 
izobražencu sorodnih smeri, 
estetu in umetnostnemu teo
retiku. Asooiacija pa morda 
približa to bogastvo tudi lju
bitelju brez potrebnih viso
kih kvalifikacij, in. mu tudi 
na ta način izostri oko in 
pozornost za njegove mnoge 
trajne vrednote, ki so posta
le že zidaki temeljev novejše 
evropske (in svetovne) kul
ture in umetnosti.

JANEZ MESESNEL

Knjižni^ trg
PAVLA ROVAN: SONCE

IN SENCE — trpki spomini 
— Avtorica Pavla Rovan je ▼ 
tej knjižici zbrala nekaj svo
jih novel in črtic, ki se vse
binsko malodane vse nana
šajo na doživetja iz pretekla 
vojne, o kateri pripoveduje, 
večinoma retrospektivno — 
tako da v razpoloženja v se
danjosti komponira trpke 
spomine glavnih junakinj. Ob 
tem je avtoričin namen do
kaj jasno razviden: zbuditi
človečnost in dobroto, hkrati 
pa pokazati oziroma opozo
riti na nasilje in hudodel
stva okupatorja in njegovih 
domačih pomočnikov. Ne da 
bi kajpak bralec dvomil o res
ničnosti in prizadetosti njene
ga čustva in spoznanja, pa

je nazadnje vendar lahkd 
mnenja, da so besedila sestav
ljena preveč preprosto, da bi 
mogla pričarati kakšno »svo
jo«, »višjo« realnost, brez ka
tere pač literarna zgradba ne 
more stati pokonci. Po dru
gi strani je tudi njena doku
mentarnost premalo konkret
na in s tem premalo prever
ljiva, da bi ob povprečnem 
jezikovnem prizadevanju da
jala kaj več kot le vtis, da 
gre za knjigo, ki je le ena iz
med mnogih. Izšla je pri ma
riborskih Obzorjih. Cena: 34 
dinarjev.

VENJAMIN KAVERIN: 
PRED OGLEDALOM — ro- 
man v pismih — Ruski pisec 
Kaverin je posegel po soraz
merno znani pripovedni me
todi, s katero je izpovedal 
zgodbo o ljubezni med slikar
ko Lizo Turajevo in matema
tikom Kostjem Kamovskim: 
gre v glavnem za pisemsko 
komunikacijo med obema, 
čeprav je avtor pri tem izra
bil ponujajočo se možnost in 
vpletel vmes nekaj svojega 
besedila, s čimer je pripoved 
formalno razgibal ter Jo pre-

[ enjaro

pred ogledalom
lomil na več ravni. SiceT pa 
je roman razgiban tudi /no
tranje: gre za človeka, ki sta 
rasla pred prvo svetovno voj
no, po revoluciji pa se slikar
ka Liza preseli na Zahod, v 
Parizu jo Kostja nekajkrat 
obišče . .. Zivopisana, široka 
krajevna panorama, ki skozi 
glavno osebo kaže podobo ne
mirnega časa. pa kajpak tu
di nemir v nastopajočih ju
nakih. Vsekakor gre za bra
nje z mnogimi pisateljskimi 
potezami ruske klasike, ne 
da bi zbujalo občutek o kon
strukciji. Delo Je prevedel 
Janko Moder, izšlo Je pri DZS. 
Stane 78 dinarjev.

DOROTHY FISK: DR. ED- 
WARD JENNER — življenje
pis o znamenitem zdravniku 
— Kot je znano, gre angle
škemu zdravniku dr. Jenner- 
ju zasluga za iznajdbo učin
kovitega cepiva proti kozam: 
njegovo cepljenje s kužnino 
kravjih koz v človekovem te
lesu najprej »sproža« kravje 
koze, ki pa jih posameznik 
lahko preboli, toda s tem po
stane hkrati odporen tudi 
proti »pravim« kozam. Pot 
do tega njegovega odkritja je 
izhajala tudi iz preproste 
ljudske izkušnje, ki so jo do
živeli kmetje in Jo je Jenner 
potemtakem le »povzel«: nji
hovo misel, da človek, ki pre
boli kravje koze (ki se jih 
je bil nalezel od govedi), ne 
potrebuje zoper nevarno va- 
riolo preventivnega ukrepa, 
je revolucionarno »predelal« 
v vakcino. Njegovo življenje, 
ki se je začelo v Gloucester- 
shiru, avtorica opisuje na ši- 
roko, natančno, zlasti potek 
in nastajanje njegovega od
kritja, seveda z ne presenet
ljivo pisno veščino. Knjigo je 
prevedel Boris Verbič, izdala 
Obzorja. Cena 80 dinarjev.

I. H.
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Knjige brez založnikov - 
in drame brez pisateljev
Risani junaki hitijo v Zagreb — 26 knjig po 60 dinarjev — Kako intendant mora biti šef — Ne
kajletne denarne stiske — Aplavz Bratku Kreftu v Zagrebu — Adaptacije Marinkovičevih del

Zdaj je že dokončno skle
njeno, da bo mednarodni fe
stival filmskih risank od 10. 
do 15. junija v Zagrebu. To 
bo že drugi tak festival. Go
stitelj in soorganizator te 
prireditve bo tudi tokrat Za- 
greb-film, ob katerem se je 
zbrala skupina navdušencev 
in pravih zanesenjakov. To 
niti ni čudno, če vemo, da je 
Zagreb rojstno mesto po 
vsem svetu znane šole film
ske risanke. In prav to me
sto so z raznih koncev ze
meljske krogle pred 21 mese
ci prišli filmski avtorji, ka- 
terih domišljija oživlja z gi
bajočimi se risbami. Zdaj 
bo isto mesto ponovno žive
lo v znamenju črke »A«, ma
gične začetne črke besede 
»animacija«. Programska ko
misija festivala, katere pred
sednik je naš ugledni oskar
jevec Dušan Vukotič, je iz
delala nekakšne smernice za 
ta veliki festival. V doku
mentu piše, da bo glavni po
udarek na kulturni, ustvar
jalni komponenti festivala, 
na katerem bodo predstav
ljena dela vseh obstoječih 
smeri, tako da bo festival 
svobodna, demokratična tri
buna. Pripravljajo tudi neko 
novost: ker bo prikazanih
veliko del mladih, pretežno 
neznanih avtoriev, so sestav
ljavci filmskega programa 
uvedli posebno kategorijo za 
debutante — »prvi film«. 
Druga novost, še pomemb
nejša od te, pa ie, da se za 
nagrado potegujejo tudi ju
goslovanske filmske risanke. 
V žiriji bodo ugledni stro
kovnjaki za risani film: Ivan 
Ivanov Vano iz Sovjetske 
zveze je bil v žiri-o izbran 
kot avtor filma Bitka pri 
Kerženci, za katerega je do
bil grand prix, drugi člani 
žirije pa so Sidnev Gold- 
smith iz Kanade, Bretislav 
Pojar iz Češkoslovaške, Do- 
nio Donev iz Bolgarije, Bru
no Bozetto iz Italije in naš 
Ante Zaninovič.

V okviru festivala priprav
ljajo velike retrospektive Di- 
snevevih filmov, prikazali pa 
bodo tudi retrospektive B. 
Pojarja, Fjodoria Hitruka, 
Boba Godfreya in Johna Hu- 
bleya. V Zagrebu imajo še 
310 prijav za filme, med ka
terimi so tudi kandidati za 
Oskarja. Ta velika svetovna 
manifestacija bo letos v no
vi koncertni dvorani Vatro- 
Blav Lisinski. Mrzlično priča
kovanje se je že začelo!

V Zagrebu se je zgodil 
prav nevsakdanji založniški 
čudež. Nihče drug kot za

grebški center za kulturno 
dejavnost mladine se je po
prijel dela, ki bi moralo biti 
v rokah močnih zagrebških 
založnikov, vendar teh založ
nikov sploh ni blizii. Ome
njeni center bo namreč za
čel izdajati zbirko z naslo
vom Izvori i tokovi, v kate
rih bo pri nas prvič izšlo 26 
filozofskih del. Naj navedem 
naslove: Hegel: Znanost logi
ke, prvi del; Nietzche: Gene- 
logija morale, Onkraj dobre
ga in zlega, Somrak bogov, 
Antikrist; Marx: Izbrani filo
zofski teksti; B. Luxemburg: 
Uvod v nacionalno ekonomi
jo; Althusser-Balibar: Kako
brati Marxov Kapital; Schel
ling: O bistvu človekove svo
bode in drugi spisi; Stimer: 
Edini in njegovo lastništvo; 
Rozdolski: Zgodovina na
stanka Kapitala; Marž: Eks- 
cerpti za doktorsko diserta- 
cPo, Mladohpoel lanski '“vi
ca (izbori; Hegel: Logika,
Propedevtika: Fichte: Politič
ni spisi: Heidegger: Bit in
čas; Rozdolski: Zgodovina
nastanka Kaoit.ala (drugi 
deli; Bakunin: Bog in drža
va; Hess: Izbor iz spisov;
Lenin: Ekscerpti in komen
tarji ob branju filozofskih 
tekstov; Marcuse: Heglova
ontologija: Maier, Engels, Le
nin: Izbrani teksti o revo- 
luoiji; Habermas: Spoznan'a 
in interes: Adorno: Izbrani
eseii o umetnosti; Sohn-Re- 
'hel: Duhovno in materino 
delo. Revizionizem; Sorel: 
Izbor iz del; Luk^cs: Marxo- 
va femelina načela.

Vsaka od teh debelih knjig 
bo imela od 300 do 520 stra
ni, prodaiali pa jih bodo po 
60 dinarjev. V uredništvu 
(Vanja Sutlič, Boris Hudo- 
letnjak, Branko Despot, Ra
de Kalanj, Dimitrije Savič 
in Zvonko Miljak) poudarja
jo, da je zbirka namenjena 
slušateljem političnih šol, 
študentski mladini, intelek
tualcem in političnim delav
cem ter da bo bralce nava
jala k bolj poglobljenemu 
razmerju do marksizma, nje
govih virov in glavnih tokov. 
Lahko rečemo, da je ta ak
cija že zdaj, ko so jo šele 
napovedali, izredno ugodno 
odjeknila v kulturni javnosti 
Zagreba, založniki pa modro 
molčijo in vsaj javno ne 
priznavajo, da bi bilo to ko
nec koncev delo, ki bi ga mo
rali prevzeti ravno oni!

Kreftova glavna 
vloga

Intendant Hrvaškega naro
dnega gledališča Mladen Ški-

ljan je zaradi nevzdržnega 
finančnega položaja v tem 
gledališču odstopil. Finančne 
težave spremljajo gledališče 
že nekaj let, natančneje reče
no od takrat, ko so Slovesno 
odprli obnovljeno gledališko 
poslopje. Sestanek, na kate
rem je škiljak odstopil, je 
bil zelo buren, polemičen, 
vendkr je gledališki svet 
sklenil, da intendant ne mo
re in ne sme oditi, dokler 
ne bo izpeljal sanacijskega 
programa, ki ga je sam izde
lal. Torej bi lahko rekli, da 
bo njegovo nadaljnje uprav
ljanje gledališča — prisilno.

Ugledni slovenski pisatelj 
in akademik Bratko Kreft, ki 
je zagrebškemu gledališkemu 
občinstvu znan tudi kot re
žiser Velike puntanje (na 
odru Hrvaškega narodnega 
gledališča'), je v zagrebškem 
tedniku VUS priobčil svoj 
sedemdnevni dnevnik iz Ljub
ljane, v katerem je inspira- 
tivno in polemično spregovo
ril o vrsti vprašanj, pomemb
nih ne le za Ljubljano, tem
več, kakor jih tukaj komen
tirajo, za vso državo.

V zagrebških književnih m 
novinarskih krogih je i*»-2ft 
zbudil pozornost zlasti zaradi 
tega, ker je o mnogih pro
blemih spregovoril tako na
ravnost in brez pomišljanja. 
Slišati je mnenje, da takšna 
stopnja polemičnosti tukajš
njim mlajšim ustvarjalcem 
in kulturnim delavcem manj
ka. Ob njegovem fragmentu 
v zvezi z vprašanjem, zakaj 
Kosmač baje ni dobil nagra
de, je izbruhnila polemika 
tudi v sarajevskem Oslobo- 
djenju, katerega urednik 
Aco štaka je Kreftu očital, 
da sprevrača dejstva in n» 
robe razlaga pisanje Oslobo- 
djenja. Kljub vsemu je Kre
ftov prispevek v VUS zapu
stil v Zagrebu močan v-is, 
saj rcelo govorijo, da zadnje 
mesece še noben kn iževnik 
ni tako odkrito in bojevito 
nastopil na tribuni javnega 
tiska kot ravno Bratko 
Kreft. In to mu seveda še 
zlasti štejejo v dobro.

Zadnjič sem zapisal, da bo 
tednik za kulturo Oko od 
marca naprej izhajal kot pet
najstdnevnih zdaj pa mo

ram to preklicati. Člani sve
ta tega lista so na nedav
nem sestanku, ki je bil zelo 
živahen in polemičen, zavr
nili tak predlog, češ da bi to 
omrtvilo bojevitost Oka, ter 
zahtevali, naj bi še naprej 
izhajal kot tednik. Skilepa ni. 
bilo mogoče prezreti in tako 
bo list prihajal med bralce 
po starem ritmu.

V pičlih dveh mesecih ugle
dni hrvaški književnik Ran- 
ko Marinkovič seveda ni na
pisal, tako kot že leta ne, no
bene nove drame, vendar so 
ga na dveh zagrebških odrih 
predstavili -udi ko dram
skega pisatelja. Na sceni 
dramskega gledališča Gavel- 
la so prikazali njegov Objem 
po noveli z enakim naslo
vom — v adaptaciji in režiji 
Božidarja Violiča — na sce
ni Teatra itd. pa Maestrovo 
smrt, adaptacijo iz romana 
Kiklop. Zagrebčani se z» obe 
predstavi izredno zanimajo. 
Marinkoviča ni bilo opaziti 
na nobeni od teh premier.

JOŽO PULJIZEVIC

KOSTA ANGELI RADOVANI: PORTRET GRGE NOVAKA, bron, 1972 — Z razstave 
hrvaškega kiparja v ljubljanski Mali galeriji. I

Novice
Povezanost akademije z družbo

SARAJEVO — Predsedstvo skupščine Bosne in Herce
govine je ugotovilo, da se akademija znanosti BiH zlasti 
v zadnjem času uspešno povezuje s samoupravnimi tokovi 
naše socialistične družbe in da je svoje programe posta
vila na realne zahteve te družbe. Predsedstvo meni, da naj 
znanstvena misel BiH v prihodnje še bolj prispeva k afir
maciji in razvoju samoupravnega sistema in združenega 
dela in da se na višjem nivoju splošnega razvoja uspeš
neje funkcionalno povezuje z gospodarskimi in družbenimi 
gibanji. Predsedstvo je podprlo pobudo akademije, da se 
hitreje in širše mobilizirajo mladi znanstveniki, ki jih je 
v tej republiki vsak dan več.

James Cagney nagrajen za življenjsko delo
HOLLYWOOD — Ameriški institut za film je podelil 

nagrado znanemu junaku številnih kriminalnih filmov Ja
mesu Cagneyu. Cagney ima danes devetinšestdeset let in 
je najbolj znani »grobijan« ameriškega filma.

Novosadsko gledališče v Romuniji
TEMIŠVAR — Dramska skupina Srbskega narodnega 

pozor ista iz Novega Sada je gost Narodnega gledališča iz 
Temišvara. Med obema gledališčema je že več let razvito 
sodelovanje. Jugoslovanski umetniki bodo v Temišvaru 
uprizorili deli »Vas Sakule v Banatu« in »Pogospodena 
butica«.

Festival azijskih in afriških filmov
TAŠKENT — »Za mir, socialni napredek in svobodo 

ljudstev« bo geslo festivala azijskih in afriških dežel, ki 
ga že tradicionalno prireja Taškent in se bo letos začel 
20. maja. Povabila za udeležbo so romala vsepovsod po 
svetu, ne le v Afriko in Azijo, pač pa tudi v latinskoame
riške države in na naslove drugih naprednih kinematogra
fij. Vsaka povabljenka lahko sodeluje z enim celovečernim 
filmom in sporedom kratkih filmov. Taškentski festival 
nima tekmovalnega značaja, pač pa želi popularizirati 
filmsko umetnost. Prireditelji so zato povabili tudi distri
buterje iz 46 držav. Vendar tudi brez častnih priznanj ne 
bo šlo, saj- so jih najboljšim filmom pripravljeni deliti 
filmski delavci, pisatelji, novinarji, Komite za zaščito miru 
in Komite solidarnosti azijskih in afriških dežel.

»Rafal v nebo« v Kinoteki
LJUBLJANA — V okviru retrospektive filmov igralca 

Berta Sotlarja, ki jo je v dvorani Kinoteke organ izit al o 
društvo slovenskih filmskih delavcev, bo Kot predzadnji 
film prikazan film režiserja Vanja Bjenjaša »Rafal v ne
bo«. Film je bil posnet v produkciji USTTFA leta 1956. po'“g 
B. Sotlarja pa v filmu igra še Dara Calenič. Zadnji večer 
retrospektive bo v ponedeljek, 25 marca, ko bo na spo
redu film režiserja Tanhoferja »Dvojni obroč«.

Peti pevski tabor
LJUBLJANA — Zveza kulturno-prosvetnih organizacij 

Slovenije in organizatorji kulturnega tedna v Šentvidu pri 
Stični organizirata že peti pevski tabor, ki bo 6. in 7. ju
lija letos. Na reviji pevskih zborov in množičnem r.astopu 
bo nastopilo okrog 60 zborov iz Slovenije in zamejstva in 
skupine (vokalne) naših delavcev, ki so zaposleni v tujini 
Program bo tematsko vezan na 125-letnico smrti dr. Fran
ceta Prešerna in 30-letnico 1. kongresa kulturnih delavcev. 
Organizatorja vabita k sodelovanju slovenske pevske 
zbore.

Gostovanje v Krškem in Senovem
HORJUL — Gledališka skupina iz Horjuta ima že več

letno tradicijo, temu primerni pa so tudi njeni uspehi, saj 
jo strokovnjaki uvrščajo med najboljše amaterske skupine 
ljubljanskega območja. V okviru kulturne akcije bodo 
horjulski igralci gostovali s Koreninami Arnolda Weskerja 
v petek, 15. marca, v Krškem, v soboto, 16. marca, pa v 
Senovem.

Zgodovina umetnosti na Hrvatskem v 6 knjigah
ZAGREB — Inštitut za umetnostno zgodovino zagreb

ške univerze in društvo umetnostnih zgodovinarjev Hrvat- 
ske sta podpisala z založbo »Liber« pogodbo o skupni iz
daji Zgodovine umetnosti na Hrvaškem v šestih knjigah. 
Ta izdaja bo sestavni del velike biblioteke »Zgodovin«, ki 
jo pripravlja založba skupaj z ustreznimi inštituti zagreb
ške univerze. Vsaka knjiga bo imela 350 strani teksta in 
250 strani slikovnega gradiva.

V skladu s 16. in 17. členom Zakona o evidenci vo
lilne pravice (Ur. list SRS, št. 7/74 objavljamo

RAZGLAS,
s katerim pozivamo občane mesta Ljubljane, da 
pregledajo splošni volilni imenik in v primerih, ko 
so za to podani upravičeni razlogi zahtevajo po
pravek.

Delovni človek oziroma občan lahko zahteva popra
vek zato, ker on ali kdo drug ni vpisan v splošni 
volilni imenik volišča, na katerem ima pravico uve
ljaviti volilno pravico; zato ker je vpisan v splošni 
volilni imenik kdo. ki nima volilne pravice ali nima 
volilne pravice na območju te občine oziroma tega 
volišča, ali kdo, ki je umrl; ali pa zato, ker je ne
pravilno vpisano ime ali drug podatek, ki se nanaša 
nanj ali na koga drugega.

Občane, ki so spremenili naslov stalnega prebivali
šča, pa tega niso prijavili na prijavno-odjavni služ
bi uprave za notranje zadeve skupščine mesta Ljub
ljane prosimo, da to store takoj in -s tem omogoči
jo nemoten potek volitev na dan 31. 3. 1974.

Občane mesta Ljubljane prosimo, da opravijo po
trebne popravke splošnega volilnega imenika v up
ravi za notranje zadeve, Ljubljana, Mačkova ul. 1 
čimprej, najpozneje do 26. 3. 1974.

SKUPŠČINA MESTA 
LJUBLJANE

UPRAVA ZA NOTRANJE ZADEVE
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SKUPŠČINA OBČINE 
ZAGORJE OB SAVI
Po 36. členu pravilnika o samoupravljanju in 
delovnih razmerjih

razpisuje
oziroma objavlja Svet delovne skupnosti upra- 

, ve Skupščine občine Zagorje ob Savi v so
glasju s predstojnikom uprave naslednja 
prosta delovna mesta:

1. SVETOVALCA za ekonomske zadeve
2. REFERENTA za premoženjsko 

pravne zadeve
3. REFERENTA za socialno varstvo
4. REFERENTA za gospodarsko upravne 

zadeve II.
5. REFERENTA za komunalne 

in stanovanjske zadeve
6. ŠEFA krajevnih uradov
7. HIŠNIKA in kurjača

Poleg splošnih pogojev za razpisana delovna mesta 
so stavljeni še naslednji pogoji:
pod 1.: visoka strokovna izobrazba ekonomske sme
ri in 3 leta delovnih izkušenj;
pod 2.: visoka strokovna izobrazba pravne smeri ln 
2 leti delovnih izkušenj;
pod 3.; višja šola za socialne delavce in 2 leti delov
nih izkušenj;
pod 4. in 5.; višja šola ekonomske, pravne ali 
upravne smeri in 2 leti delovnih izkušenj; 
pod 6.; 4-letna administrativna šola in 2 leti delov
nih izkušenj;
pod 7.: KV — kovinske stroke — izpit za kurjača 
parnih kotlov.

Obvezen pogoj za vsa razpisana in objavljena de
lovna mesta so tudi družbenopolitične kvalitete 
kandidatov. •

Pismene prijave oz. ponudbe pošljite v 15 dneh po 
objavi razpisa skupno z dokazili o strokovnosti in 
praksi ter življenjepisom Svetu delovne skupnosti 
uprave Skupščine občine Zagorje ob Savi.
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V zadnjih desetih letih so se v glasbeni klimi na Švedskem zgodile takšne spremembe, da je upravičeno govoriti 
o »revoluciji« — Vzroki manjvrednostnega glasbenega kompleksa — Kvaliteta odloča v vseh vrstah glasbe

OD NAŠEGA SKANDL

Najnovejšega razvoja v 
švedski giasbeni kulturi ni 
mogoče pravilno razumeti, 
če ga ne postavimo v zgo
dovinsko perspektivo: več
stoletna zemljepisna osam
ljenost švedske na robu ev
ropskega prostora je imela 
odločilen vpliv na vso du
hovno kulturo švedskega 
ljudstva. Z »duhovno kultu
ro« pri tem ne mislim sa
mo na umetnost,. temveč tu
di na filozofijo, moralo, re
ligijo, jezik in politične vred
note.

Zaradi zemljepisne oddalje
nosti od evropskih kulturnih 
središč je bila od vseh umet
nosti morda najbolj priza
deta glasba Glasbena ustvar
jalnost švedske ' družbene 
elite pred 17. stoletjem je 
komajda omembe vredna. V 
17. in 18. stoletju se je po
ložaj malo izboljšal, toda le 
po zaslugi tujih glasbenih 
ustvarjalcev ki so prišli de
lat na švedsko. Umetna glas
ba z izrazito nacionalnim zna
čajem se je na švedskem 
pojavila šele v dobi roman
tike, sredi minulega stolet
ja. Toda medtem ko je Nor
veška imela Griega, Finska 
pa Sibeliusa, se švedska v 
tisem času ni mogla ponaša
ti z nobenim znanim ime
nom.

Zgodnja zgodovina švedske 
glasbe torej ni razburljiva 
in ne vsebuje prav nobenih 
dogodkov mednarodnega po
mena. Ker Švedi nimajo slav
ne glasbene tradicije, že de
setletja trpijo zaradi svoje
ga kompleksa glasbene manj
vrednosti. Tega kompleksa 
se Švedi, niso znebili niti po 
drugi svetovni vojni, ko se 
je švedska glasba začela ži
vahno razvijati; dokaz za to 
je dejstvo, da je ravno da
nes, ko to pišem, zvečer na 
televiziji debata z pasovom 
»švedska — glasbeno neraz
vita država«.

fAVSKEGA DOPISNIKA

Dve šibki točki
Kljub mednarodnemu us

pehu redkih posameznikov 
pa Švedi v prvi polovic} te
ga stoletja niso razvili svoje 
glasbene umetnosti,, kar je 
seveda utrdilo njihov manj
vrednostni kompleks na tem 
umetnostnem področju. Za 
to stanje sta najmanj dva 
važna vzroka: prvi, odsotnost 
ljudske glasbene tradicije, in 
drugi, nerazvit sistem za od
krivanje in razvijanje mladih 
talentov.

Ljudska glasba pri Švedih 
še zdaleč nima tako globo
kih korenin kot, na primer, 
pri nas. na Madžarskem ali 
v Romuniji, V dobi švedske 
nacionalne romantike je bi
lo izvajanje ljudske glasbe 
omejeno na meščanske salo
ne. To je bila oblika glas
benega . akademizma ali — 
kot bi dejal Clement Green- 
berg — »kiča za višje slo
je«. Zanimanje za ljudsko 
glasbo v njeni izvirni obliki 
se je pojavilo šele v prvih 
desetletjih 20. stoletja. To
da celo tedaj ni bilo nobene
ga razumevanja za ljudsko 
glasbo kot izrazno sredstvo; 
ljudska glasba je bila za 
Švede edinole zanimiva etno
grafska starina.

Drugo: nerazvit sistem za 
odkrivanje in razvijanje mla
dih talentov. Švedska se v 
tem sploh ne more primer
jati s Sovjetsko zvezo ali — 
kar zadeva proučevanje glas
be — s Češkoslovaško. Po
vrhu švedska tudi nima ta- 
kč zemljepisno razširjenega 
glasbenega življenja kot, na 
primer, ZRN ali NDR; in 
naposled, umetna glasba na 
švedskem nima takč mno
žične odzivnosti kot, na pri
mer, v Italiji.

Toda — se bo bralec mor
da vprašal — kaj pa Jussi 
Bjčrling, Nieolat Gedda in 
Btrgit Nilsson? Odgovor je 
preprost: pevci so edina iz

jema od zgoraj opisanega 
pravila. V amaterskih zborih 
po vsej državi deluje več kot 
200.000 ljudi, kar znese 2,5 
odstotka celotnega švedske
ga prebivalstva! Da, zborov
sko petje je na švedskem 
že dolga leta pravo kultur
no gibanje, ki preveva prak
tično vse šole in družbene 
organizacije. Mladi pevski ta
lenti imajo nato obilo mož
nosti dobiti štipendije in štu
dirati na eni od treh glasbe
nih šol (v Stockholmu, Go- 
teborgu in MalmSju).

Zaradi učinkovitega siste
ma odkrivanja in razvijanja 
mladih pevskih talentov to
rej ni čudno, da so od vseh 
sektorjev sodobne švedske 
kulture ravno pevci dosegli 
največ mednarodnega uspe
ha. Na švedskem je zato 
možno pogosto slišati, da bi 
Švedi morda lahko postali 
velika glasbena nacija, če1 bi 
v državi le obveljal tudi 
učinkovit sistem za rekruti
ranje skladateljev, instru
mentalistov, dirigentov, mu
zikologov in pedagogov. To
da takega sistema ni; razen 
petja je edina izjema pop 
glasba, toda v tem primeru 
so v proces zapleten} moč
ni komercialni interesi.

Potreba po 
decentralizaciji

Tretja slabost glasbenega 
življenja na švedskem je 
koncentracija dejavnosti na 
velika mesta v južni tretjini 
države, predvsem na Stock
holm, GOteborg in Malmo. 
Edini iziemi sta zborovsko 
petje in amaterske pihalne 
godbe. Toda vse prireditve, 
ki živijo od dobička ali do
tacij, so prizadete zaradi kru
tega dejstva, da je Švedska 
po površini ena na j več j ih 
držav v Evropi, skoraj dva
krat večja od Jugoslavije. Od 
mesta Malmbja na jugu do 
skrajnega konca Švedske na 
severu je enako daleč kot

od Malmoja do Rima. (Kdor 
tega ne verjame, naj preve
ri.).

Zgovoren primer neravno
težja v zemljepisni razpo
reditvi glasbene dejavnosti je 
dejstvo, da so vsi državno 
subvencionirani simfonični 
orkestri, vse operne hiše in 
vse višje glasbene šole v naj
južnejši tretjin} švedske. Tš,- 
ko stanje nepoučenemu tuj
cu zlahka daje vtis, da je 
tudi zanimanje za glasbo os
redotočeno na velika mesta 
na jugu, kar pa še zdaleč 
ni res.

Posledica takšnega stanja 
je, da si uradna kulturna po
litika močno prizadeva de
centralizirati glasbeno dejav
nost. Ambiciozni, a osamlje
ni poskusi v tej smeri so bi
li storjeni že V začetku tega 
stoletja, toda prelomnico po
meni šele ustanovitev zavoda 
državnega za koncerte. Ta 
ustanova z nazivom Rikskon- 
certer je poskusno delovala 
do leta 1963. ko je bila z za
konom spremenjena v stalno 
telo, financirano iz državne
ga proračuna.

Rikskoncerter vodi deset
članski upravni odbor, ki ga 
sestavljajo predsednik, direk
tor in še osem članov. Polo
vico članom določi kulturno 
ministrstvo (vključno pred
sednika in direktorja), pre
ostale člane pa državna up
rava za šolstvo, združenje 
občin, združenje okrajev, 
združenje organizacij za iz
obraževanje odraslih in zdru
ženje glasbenih umetnikov.

Rikskoncerter je dobil za 
tekoče proračunsko leto 
(1973—74) okoli 17 milijonov 
kron (približno 58 milijonov 
novih din). Največ denarja 
gre za organizacijo koncer
tov, ki jih je za tekočo se
zono 1973—74 planiranih oko
li 7000: 4.300 v šolah, 2.500 v 
gospodarskih organizacijah in 
ustanovah (bolnicah, kaznil
nicah' itd.) ter 400 za široko

javnost. Razen tega Rikskon
certer podpira tudi druge or
ganizatorje koncertov, sode
luje z glasbenimi organizaci
jami v tujini, proizvaja gra
mofonske plošče, izdaja peri
odične in druge publikacije, 
podpira eksperimentalno de
javnost, financira glasbena 
dela po naročilu, organizira 
festivale Itd. Praktično vsa 
dejavnost je locirana zunaj 
Stockholma. Pripomnim naj 
še, da je Rikskoncerter naj- 
večja koncertna posredoval
nica na švedskem (obstajajo 
tudi majhne, privatne); med 
drugim je pomagala organi
zirati in financirati gostova
nje Slovenskega okteta v za
četku marca letos.

Spremembe 
v glasbeni klimi

Rikskoncerter ni zanimiva 
ustanova samo zaradi velike
ga števila prireditev, ki jih 
organizira in (so)finaneira, 
temveč tudi zaradi svoje po
litike. Spremembe v struktu
ri dejavnosti te ustanove na
mreč odsevajo nekatere te
meljne spremembe v glasbe
ni klimi na švedskem.

V šestdesetih letih je na 
švedskem potekala živahna 
javna razprava — ki nekoli
ko spominja na sedanje estet
ske polemike v Sloveniji — 
ki je polagoma spremenila 
tudi glasbeno klimo v deželi. 
Javna razprava se je razvne
la kot reakcija na delova
nje glasbene avantgarde, ki 
je pretrgala z (bomo) doma
čo tradioijo in na podlagi ni
hilistične ideologije začela 
ustvarjati »odprta dela«. Dve 
najbolj znam tovrstni skupi
ni sta bili Fylkingen (ki še 
deluje in ima v Stockholmu 
edino dvorano za .predvaja
nje elektronske glasbe na 
švedskem) in skupina okrog 
revije Gorilla. Obe skupini 
sta zastopali ideologijo art- 
and technology.

Kot reakcija na delovanje 
avantgarde in na uvedbo tre
tjega radijskega programa 
(ki je namenjena izključno po
pu in jazzu), je vrsta vpliv
nih kulturnih osebnosti zače
la dvomiti o upravičenosti 
delitve na »resno« in »zabav
no« glasbo, trdeč, da je v 
glasbi — enako kot v dru
gih umetnostih — odločilen 
edinole kriterij kvalitete. Po 
mnenju istih osebnosti je bi
lo dotedanje' pojmovanje 
glasbe na švedskem preozko 
in etnocentrično.

Polagoma se je na podlagi 
novih estetskih — in tudi 
družbenih — kriterijev izob
likovala nova delitev glasbe 
na »kvalitetno« in »komerci
alno«. Delitev je logično sicer 
nedosledna, vendar pa po mo
jem ustreza dejanskemu sta
nju glasbene kulture na 
švedskem.

Sedaj torej prevladuje sta
lišče, da kvaliteta obstoja v 
vseh vrstah glasbe: godalni 
kvartet torej za Švede ni 
a priori bolj kvaliteten kot 
dober jazz ali pop. Švedi pri
znavajo razen estetskih vred
nosti tudi družbene.

Na Švedskem zdaj prevla
duje težnja, da kritiki preso
jajo gasbeno delo in umetni
ke edinole v razmerju do 
drugih glasbenih del in umet
nikov v istem žanru.

Takšna idejna klima ni 
edinstvena za glasbo ali za 
Švedsko. Toda po mojem 
mnenju so vrednostni pre
miki v švedski glasbeni kul
turi pripomogli k razvoju 
glasbenega ustvarjanja na 
Švedskem po drugi svetovni 
vojni. Do večjih premikov v 
strukturi javnega subvencio
niranja glasbe sicer še ni pri
šlo, toda zadnji dve leti je 
o tem potekala javna raz
prava, ki se še ni končala. 
Na podlagi novih kvalitetnih 
meril se je na primer izob
likoval konflikt, ker kraljeva 
opera v Stockholmu dobiva

lemo nič manj kot 46 mili- j 
jonov kron (približno 160 mi
lijonov novih din), medtem 
ko se švedski jazz — ki je 
izredno živahen in uživa med
narodni sloves — mora pre
življati z majhnimi dotacija
mi in štipendijami.

Čeprav je celotna državna 
mašinerija na kulturnem pod
ročju zelo toga, pa se Je 
Rikskoncerter že prilogodila 
novi glasbeni klimi: gostova
nja profesionalnih simfonič
nih orkestrov na podeželju 
so postala samo manjši del 
njene koncertne dejavnosti, 
medtem ko večina sredstev 
odpade na koncerte ljudske 
glasbe, jazza, baladnega pe 
tja in različnih vrst popa. 
Pripomniti moram, da druž
ba podpira — resda le s skraj
no skromnimi sredstvi — 
samo nekomercialni pop, 
ker komercialni pop živi po 
vseh zakonih kapitalistične 
industrije.

Prodor ljudske 
glasbe

Nova glasbena klima na 
švedskem je razen decentra
lizacije glasbene dejavnosti 
povzročila tudi razvoj posa
meznih žanrov. Zaradi po
manjkanja prostora naj se 
omejim samo na dve kvali
tetni novosti v najnovejšem 
razvoju švedske glasbe: pro
dor ljudske glasbe in uve
ljavitev stockholmskih filhar
monikov.

V začetku tega članka sem 
zapisal, da so Švedi v prvih 
desetletjih našega stoletja 
šteli svojo Hudsko glasbo 
zgolj za zanimivo etnograf
sko starino, niso pa v njej 
videli izraznega sredstva za 
nove svtaritve. Spremenjena 
glasbena klima, ki je pre
drugačila pojmovanje kvali
tete. je sredi šestdesetih let 
omogočila naravnost senza
cionalno uveljavitev šved
ske ljudske glasbe med pro
fesionalnimi in amaterskimi 
glasbeniki.

Pobude so prišle iz dveh 
virov: iz jazza in popa. Jazz 
pianist Jan Johansson je bil 
med prvimi na Švedskem, ki 
so uporabili domač folklorni 
material in ga . združili z jaz
zovskim načinom izražanja. 
Johunssonov rezultat — plo
šča »Jazz pa svenska« (Jazz 
po švedsko) — je takoj po
stala izredno priljubljena. 
Tudj Johanssonove posthum

no izdane plošče »Musik ge
nom 4 sekler« (Glasba štirih 
stoletij) vsebujejo priredbe 
najbolj znanih švedskih ljud
skih melodij za jazz.

Po drugi strani pa je skraj
na komercializacija švedske
ga popa pripeljala do tega, 
da so se nekatere švedske 
pop skupine — Tr&d, Gršs 
och Stenar, Contact, Arbete 
och Fritid — začele zanima 
ti za ljudsko glasbo ir tn 
prirejati za pop stal. Podob
no kot v ZDA je pop na te
meljih ljudske glasbe tudi na 
švedskem postal simbol ne
kakšne nove skupnosti mla
dih, ki se je izražala v veli
kih pop festivalih na pro
stem. Na enem takšnih fe
stivalov v Stockholmu leta 
1971 je sodelovalo okoli 
15.000 poslušalcev.

Ljudska glasba pa se ni 
uveliavila samo v jazzu in 
popu, temveč je v svoji iz
virni in. umetni obliki pro
drla tudi med amaterje po 
vsej deželi. Leta 1955 je bilo 
na švedskem 5.500 Hudi v 
folklornih skupinah, zdaj jih 
je več kot 40 000! Na enem 
najboli znanih amaterskih 
srečanj — »glasbenem tednu« 
v kraju Delsbo — se je v 
zadnjih letih vsakokrat zbra
lo več kot 20.000 ljubiteljev 
ljudske glasbe: pevcev, in
strumentalistov, skladateljev 
plesalcev — in seveda poslu
šalcev. Televiziia ima razen 
tega tečaje v učenju kitare in 
flavte, nenehno potekajo vse 
državna tekmovanja v pisa
nju novih melodij, v igranju 
na dromljo itd., itd.

Nekomercialno 
izdaianie ološč

Ustanova Rikskoncerter 'e 
takoj uvidela, da je množič
no zanimanje za švedsko 
ljudsko glasbo posebno do
brodošlo ravno v sedanjem 
času, ko razmah množičnih 
občil grozi, da bo ponudba 
ljudske glasbe postala po
enotena kar na mednarodni 
ravni. Zato Rikskoncerter ne 
podpira samo različnih pri
reditev ljudske glasbe, tem 
več izdaja tudi plošče.

In tako smo prišli do šved
skega pojava, ki je verjetno 
edinstven v kapitalističnem 
svetu: do nekomercialnega iz
dajanja gmm-fonskih n'r>šč 
Najvažnejši producent} so

Rikskoncerter, švedski radio 
in STIM (Mednarodni biro 
švedskih skladateljev). Riks
koncerter financira, proizva
ja in distribuira simfonično 
glasbo, domači Jazz in ljud
sko glasbo; STIM samo sne
ma izvirna švedska dela, tra
kove pa predaja komercial
nim podjetjem za proizvod
njo in distribucijo. Vse to 
nekomercialno izdajanje 
plošč si sicer nd uspelo pri
dobiti večjega dela švedskega 
tržišča, vendar pa Je kultur
ni pomen te delavnosti ne
sporen. ker so zdaj v proda
ji tudi poceni in kvalitetne 
plošče, ki zapolnjujejo vrze
li v komercialno izbranem re
pertoarju.

Najboljši primer uspeha te 
nekomercialne dejavnosti po
meni jJlošča s Sedmo simfo
nijo Allana Pettersona v Iz
vedbi stockholmskih filhar
monikov.

Stockholmski filharmoni
ki so bili v tujini malo zna
ni, preden jih nt leta 1966 
»vzel v roke« madžarski di
rigent Antal Dorati, ki Je bil 
prišel v švedsko prestolnico 
prek Avstralije, ZDA, Rima 
'n orkestra BBC v Londonu. 
Ta energični Madžar Je v 
zadnjih osmih letih — » tr
dim delom in številnimi go
stovanji — uspel vliti glas
benikom zaupanje vase in iz 
njih narediti simfonični or
kester mednarodnega slovesa. 
Uspeh se zdaj lepo pozna v 
številu ponudb za gostovanja 
v tujini, v kritikah ln hono
rarjih. V nedeljo 3. februarja 
'e imel Dorati zadnji kon
cert kot šef dirigent stock
holmskih filharmonikov, ker 
bo postal šet dirigent lon
donskih filharmonikov in 
»mušic director« za Washing- 
ton National Symphony. Do- 
ratija bo v Stockholmu za
menjal Rus Gennadij Rožde- 
stvenskij.

In glejte dogodek, ld b4 
se Švedom pred komaj de
setimi leti zdel kot neures
ničljive sanje: Sedma simfo
nija Allana Pettersona, po
sneta leta 1989 na pobudo in 
stroške Rikskoncerter, v iz
vedbi simfoničnega orkestra 
v Stockholmu pod taktirko 
Antal a Dor atija, je Iz neko
mercialno Izdane plošče po
stala velik mednarodni uspeh*.

, MITJA JERMOL
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Moji deseteri otroci

Kupa otrok ne rodi Se beda
Oni dan so se v Celju zbrali na nenavadni prireditvi — Povabili so matere, 
in več otrok — Vsaka ženska, ki rodi deset otrok, jim posveti trideset let
CELJE, marca. Pred odrom celjskega gledališča je bil to nedeljsko dopoldne zbran 
nevsakdanji avditorij. Vsaj za večino gostov lahko trdimo, da so prvič sedeli na 
stolih katerekoli gledališke hiše. To je bilo pisano občinstvo: stare, zvečine kmeč
ke ženičke, mlade mestno opravljene žene in možje, ki so se držali bolj ob strani 
In vendar je bilo med tem občinstvom okrog sto žensk, za njih je bil tudi ves cere
monial pripravljen, ki so rodile več kot deset otrok. Med njimi je bila tudi Su- 
hovršnikova z Lenarta nad Novo Štifto pri Gornjem gradu, ki je rodila enaindvaj
setkrat, ter najmlajša, Marija Colnarič, doma iz Predence pri Šmarju, katere naj
mlajša hčerka je stara šele dobri dve leti.

Pred skoraj sedmimi leti so 
novinarji tedanjega Celjskega 
tednika sprožili zamisel, da 
bi pisali o materah, ki so 
svoje življenje posvetile ma
terinstvu. Ugotovili so, da na 
primer mati, ki rodi deset ot
rok, jih vzredi in vzgoji do 
osamosvojitve, žrtvuje za svo- 
je otroke okrog trideset let 
svojega življenja. Točneje, 
skoraj polovico svojega živ
ljenja. V želji, da bi čim 
realneje prikazali življenje 
teh mater, so novinarji na
leteli na majhen, vendar bi
stven problem. Le redko so 
namreč imeli priložnost, da 
bi te družine obiskali v ča
su, ko so prisotni vsi njeni 
člani.

Pred dvema letoma je za
misel končno le začel uresni
čevati Jore Krašovec pri No
vem tedniku. Iz družine je iz- 
luščil matere, te nevsakdanje 
svetle like, ki so se odločile 
za svojo edino in največje po- 
slanstvo — materinstvo. V 
dveh letih so v Novem tedni
ku objavili pripovedi in zgod
be 125 mater, ki so rodile več 
kot deset otrok. Novinarji so 
jih obiskovali doma, od Po
horja do Bizeljskih goric, Ve
ternika in Savinjskih Alp, od 
Boča do Mrzlice. Pri tem so 
ugotovili, da je teh m^ter 
mnogo več, kot pa je bilo to 
moč sklepati po prvih podat
kih in da je marsikatera ma
ti med njimi izgorela za svo
je otroke.

Brez primere
Med najsvetlejše primere 

materinstva vsekakor sodi

Subovršnikova mama z Le
narta nad Novo Štifto pri 
Gornjem gradu. Reportažo o 
njej in njenem življenju smo 
pred leti že objavili v Delu. 
Rodila je enaindvajset otrok. 
Prvega moža so ji okupatorji 
ubili, bila je preganjana, bi
la je in je še gonilna sila ve
likega posestva, ki je še po 
vojni merilo več sto hektarov. 
Pred dnevi je dobila dvain
dvajsetega vnuka in je še 
zmeraj središče in glava dru
žine, ki se v celoti enkrat na 
leto zbere v veliki hiši na 
hribu pod Črnivcem, še da
nes, tako kot pred štiridese
timi leti ob obroku pozvanja 
z zvonom, ki visi na pročelju 
hiše in kliče domače k jedi. 
V veliki kuhinji in izbi pestu
je vnuke, jih spravlja v šolo, 
svoje mesto pa počasi odsto
pa snahi.

Med stopetindvajestimi obi
skanimi materami, te so ro
dile 1.475 otrok, pri življenju 
jih je ostalo okrog 1.400, le 
tri svojega večera ne uživajo v 
krogu svojih družin. Ena ži
vi pri drugih v Obsotelju, za 
njo pa mora pri njenih dese
tih otrocih skrbeti celo obči
na. Kljub temu ženička ne 
toži nad otroki, ki žive mno
go bolje, kot je ona kdajkoli. 
Podoben primer je bil tudi z 
materjo, ki je zatisnila oči 
pri tuji hiši, njenih enajst ot
rok pa se je pred sodiščem 
skoraj steplo, ko so si delili 
premoženje, ki jim ga je pri
garala mati ...

Danes imajo te matere 1.866 
vnukov ter okrog 300 pravnu
kov Največ potomcev ima 
Uršula Vrečko, doma iz Ho-

tunj pri Ponikvi in sicer kar 
91. Med njimi je tudi eden, ki 
je sodnik v Beogradu. Sicer 
pa so med otroci teh mater 
zdravniki, inženirji, pravniki 
in drugi ugledni strokovnjaki, 
največ pa jih je ostalo na 
kmetijah ali v industriji bliž
njih mest. Približno sto svoj
cev teh mater je darovalo 
življenje za svobodo, velika 
večina mater pa je med os
vobodilnim bojem poleg mno. 
štva svojih otrok prehranjevat 
lo tudi partizane.

»Ljudje so me pogosto spra
ševali, kako zmorem nahrani
ti toliko ust,« pripoveduje 
mamica, ki se vsaj po svojem 
videzu v ničemer ne razlikuje 
od ka/terekoli kmečke žene. 
■»Danes, ko sedim med temi 
materami, ki so spravile k 
življenju toliko ali še več ot
rok kot jaz, se mii zdi, da bi 
na to vprašanje vse enako od
govorile. Velikokrat so me 
spraševali, če bi še enkrat bi
la mlada, ali bi še rodila to
liko otrok? Bi! Zdaj pa sploh. 
Poglejte, tu je elektrika, tu 
je družbena skrb, tu so pral
ni stroji. Me pa smo poznale 
le en stroj, svoje roke.«

Otroci so veselje 
in bogastvo

Med skoraj dveumim pro
gramom, ki so jim ga pri
pravili novinarji, je mnogo 
mater jokalo. Jokale so ob 
recitaciji Slavice Fevžer, ene 
izmed hčera Marije Fevžer, 
doma iz Mlač pri Ločah, ki 
je prav tako rodila več kot 
deset otrok, njena Slavica pa 
zdaj obiskuje tretji razred gi
mnazije.

V času, ko so se v časniku 
vrstile zgodbe o teh nevsak
danjih materah, so se vrstile 
tudi vesti* da se jih je nekaj 
poslovilo. Tako tudi Malika 
Pregrad, doma iz Obsotelja, 
sestrična predsednika Tita. 
šestnajst otrok je imela, ob
jokuje jo 24 vnukov in en 
pravnuk. Ko smo jo pred le
ti obiskali, nam je rekla: »Ot
roci so veselje in bogastvo. 
Nekateri trdijo, da rodi mno- 
go otrok beda. Jaz trdim, da 
to ni res. Otroci so ljubezen. 
Kaj ima ženska več, če ima 
le enega otroka. Jaz sem po
lovico moje ljubezni razdelila 
med otroke, polovico pa da
rovala možu. Nihče ni bil pri
krajšan. Sama pa sem bila 
pogosto neizmerno srečna. Za 
mater je največ, ko zasliši pr. 
vi otroški glas, prvi korak, 
prisostvuje poroki svojega 
otroka in rojstvu vnukov, 
škoda je le v tem, da ob 
tem ugotoviš, kako se sta
raš, pa še nisi oddal vsega, 
kar nosiš v sebi.«

Kdo bi lahko zabeležil vse 
tiste trenutke iz življenja teh 
mater, ko so bile izpostavlje
ne nadčloveškim naporom ob 
delu in skrbi za svoje otroke? 
Kao bi lahko opisal ves smeh 
in srečo teh mater ob nešte
tih dneh življenja, ko se jim 
je lice razpotegnilo v smehu 
in sreči, zadovoljstvu, da so 
od svojega življenja darovale 
drugim velik del?

»Na lojtrskem vozu so mi 
pripeljali domov sina. Zrli so 
vame, kaj bom storila. V gla
vi mi je odzvanjala samo mi- 
sei. zakaj je moral umreti ta
ko mlad. Zakaj prav on? Za
kaj ne nekdo drug? Potem 
sem pomislila: zakaj drugi? 
To je moj sin. Gledala sem 
drobno rano, iz katere je iz
teklo njegovo življenje. Ni
sem mogla razumeti, da je 
drobna' krogla v trenutku ubi
la vse za kar sem jaz živela le
ta in leta. Pol življenja. In 
potem me je Švaba vprašal, 
če "poznam tega bandita. Moj

ki so rodile deset 
svojega življenja
bog, če poznam tega bandita? 
To je vendar moj sin . . .«

Najstarejša hčerka najmlaj- 
še matere, ki je rodila deset 
otrok, Marija Colnarič, doma 
iz Predence pri Šmarju, je 
prisotnim materam takole 
med drugim povedala: ima 
deset let, najmlajša sestrica 
pa dobri dve. Oče je delavec 
v celjski Cinkarni, mama je 
nekoč delala v Rogaški stek
larni. Dolgo so živeli v tujih 
stanovanjih, v prostorih, kjer 
ni bilo vode in elektrike. Zdaj 
grade lepo, svetlo in veliko 
hišo. »Naša mama ima zlate 
roke pri svojih opravilih za 
dvanajstglavo družino. V 
majhni kuhinji nimamo vsi 
naenkrat prostora, zato se ve
selimo nove hiše. Ker nas Je 
veliko, nimamo mnogo oblek 
in perila, zato mora mama 
prati vse sproti. Ne mine dan, 
da ne pere in to kar z ro
kami in zunaj. Čeprav se ot
roci radi igramo, ji vendar 
pomagamo. Starejši pazijo na 
mlajše, jaz skrbim, da mlajši 
opravljajo v redu šolske na
loge. Delo si razdelimo in se 
prj tem izmenjujemo. Pri 
tem smo srečni.«

Materinstvo je 
dragoceno poslanstvo

Zanimivo je, da te matere, 
s katerimi smo se prej in 
zdaj pogovarjali ne sprejema
jo ideje o tem, da je mate
rinstvo prevelik napor sodob
ne žene. Materinstvo je dra
goceno poslanstvo, trdijo. Pr 
vo in največje poslanstvo. Ve 
čina se ne strinja s kakršni 
m- koli posegi zoper rojstva 
Ne, ne gre za prepovedi cer
kve ali drug, kakršenkoli tu 
ab onostranski strah. Mate
rinstvo je poslanstvo, za ka
terega si rojen, trdijo in po
navljajo.

Matere, ki se po zunanjem 
videzu v ničemer ne razliku
jejo od žena, ki jih vsak dan 
srečujemo. Razlikujejo pa se 
v nečem, čemur pravimo res
nično materinstvo.

JANEZ SEVER

DESET IN VEG OTROK Foto: Drago Medved

DAN: pokrita kolena

Oblačenje
VEČER: doba tridesetih let

Laboratorijska moda
Zdaj že vemo, da bomo nosile kolena pokrita — To ukazujejo celo pri Dior
ju — Njegovo modo si oglejmo, ni pa nujno, da jo bomo tudi posnemale

Recept
za

lepoto
Saj vam nočemo reči, 
da požrešno jejte — 

Pazite na zdravje
Stradanje, ki se mu v 

razvitih deželah podvrže 
vse več deklet, da bi bi
le dovolj suhe za to ali 
ono modo, v zadnjem ča
su pripelje takšne nesreč
nice celo tako daleč, da 
se morajo za nekaj časa 
prepustiti bolniški negi. 
Cisto izčrpane pripeljejo 
v bolnišnice, nekatere pa 
so celo od stradanja na 
račun vitke linije že iz
dihnile. K tej norosti je 
v zadnjih desetih letih 
precej pripomogel ideal 
angleške manekenke Twi- 
ggy. S takšnimi pacient
kami, ki iščejo zdravniš
ko pomoč, da bi se spet 
opomogle, je potrebno 
postopati kot z otroki.

Razstava

Nega

0 dojenčku
Naše malčke je treba kopati vsak dan 
— Privoščite jim sonce, a ne preveč
Koža je eden najpomembnejših organov človeškega te
lesa in zato zahteva pravilno in previdno nego že od 
začetka življenja.

Pri Diorju so ostali zvesti 
visoki modi in tudi tokrat 
prikazali svojih sto in toliko 
modelov. Kajti Marc Bohan,

Moda doma in v svetu gre svojo pot, pri nas smo ravnokar preživeli sejem mode, 
v tujini pa so nekaj podobnega, ne ravno sejma, ampak manifestacijo nove mode, 
novih linij za pomlad in poletje, doživeli že pred dobrim mesecem.

ki pred svetom že 13 let pred- drugi, nepriviligiranci, pa se 
st&vlja »Diorja« pravi, da je lahko tolažimo le s tem, da 
zanj visoka moda vse kaj dru
gega, kot le nekakšen labora
torijski izvleček za poizkus
ne kunce. Zaradi včasih kar 
težko razumljivih linij, ki si
cer dajejo vsemu nek vzvišen 
ton, se je v zadnjem času za 
visoko modo uveljavil vzde
vek »laboratorijska« moda.
Vsaj »Diorju« se ta vzdevek 
ne zdi prav nič laskav in se 
ran razhudi, češ, vse to ,ahko 
obstoja kjerkoli v modi, sa
mo pri visoki ne.

Institut za fiziatrijo 
in rehabilitacijo
SARAJEVO-ILIDŽA

razpisuje

NATEČAJ
za sprejem v delovno 
razmerje za nedoločen 
čas, in sicer

3 FIZIOTERAPEVTE
Pogoji: končana višja ali 
srednja medicinska šola 
— oddelek za fiziotera
pevte. Obvezno je posku
sno delo, ki bo tri mese
ce.

Ponudbe pošljite sekreta
riatu inštituta v 8 dneh 
od dneva objave natečaja.

2268

Tako je njegova kolekcija 
narejena v duhu čiste rafini- 
ranosti. Kreator je želel, da 
h: se čutilo kot, da je materi
al živa snov, ustvarjena, da 
zaživi na pravih, živih osebah. 
Ce mu je to uspelo, bodo ugo
tovili tisti, ki si te modele 
lahko privoščijo, kajti visoka 
moda je draga. Ce povzamem 
kreatorjevo misel, bi se rek
lo, da je visoka moda pač ne
kaj absolutnega, dovršenega 
;n da kot takšna pravzaprav 
lahko zahteva svojo ceno. Vsi

se bomo morda navzeli nekaj 
duha te visoke mode, da se 
nam bo izoblikoval okus in 
izostrilo oko, tako da bomo 
nekaj tega razkošja znali poi
skati in uporabiti pri pre
prostejših in tudi cenejših ko
sih garderobe. ,

In kaj je pravzaprav tisto, 
ker se imenuje stil Dior? 
Marc Bohan bi rekel, da ne 
smemo misliti, da je stil Dior 
pojem, tradicija in da se iz 
leta v leto ponavlja. Tista 
prava eleganca, ki zaznamuje 
njegove kolekcije, je menda 
le posrečen skupek potreb do
be in njenega utripa.

Pravzaprav daje kolekcija 
vtis, kot da bi kreator imel 
pved očmi določen tip ženske, 
za katero ustvarja. Pa vendar 
m tako. Bohan se rad pohva 
li, da ima v sebi precej žen- 
skc občutljivosti in zaradi te
ga menda ženske tudi bolje 
razume. Od kcd mu ideje 
piav nič ne skriva, saj priz

na, da veliko hodi med ljud
mi, jih opazuje in ugotavlja, 
ka, ženske želijo nositi in 
kakšne bi želele biti.

Ravno sedaj, pravi, želijo 
ženske ugajati (to seveda ni 
nič novega, a danes menda 
tega vsaj ni treba skrivati). 
Po Diorjevo bodo torej žen
ske ugajale v daljših krilih 
(čez kolena!), daljših jopicah, 
bluzah, 3/4 paletojih, klasič
nih dežnih plaščih ... Zdi 
se da je najpomembnejše to, 
da ni nobenih šokantnih do
datkov in nooene glavne, vo
dilne barve. Vse barve so 
ljubke mešanice, ki pa so na 
moč zapeljive. Poudarjajo 
obraz in silhueto, pa vendar 
ne delajo uniformirano. Kaže. 
torej, da smo daleč od tira
nije ene barve, ki se je znala 
vsiliti povsod in na vsako
gar.

Ob morskih in sivih tonih 
prevladujejo naravne barve 
zemlje in peska in ker je vse 
v znamenju pomladi, so tak; 
šn. tudi vzorci: češnje, borov
nice in marjetice. Enak nav
dih prinašajo tudi materiali, 
zračni in lahki jerseji, šan- 
tungi, muslini in krep deši- 
n- TAMARA

Poglejmo danes nekatere 
značilnosti kože pri dojenč
kih. Ko se otrok rodi, ima 
zelo nežno in precej mastno 
kožo, to pa zato, da je bila 
zaščitena, ko je dete še bilo 
v porodni tekočini. Ko se ot
rok rodi, taka zaščita ni več 
potrebna, vendar pa otrokova 
koža še nekaj časa proizvaja 
veliko, sedaj že odvečne ma
ščobe.

Poleg tega se rožena plast 
zelo hitro obnavlja in nasploh 
so procesi v dojenčkovi' koži 
zelo hiltri, koža je tudi zelo 
občutljiva, tako da morajo 
matere paziti, da je one, ali 
pa tudi otrok sam (na pri
mer z nohtki) ne rani, saj bi 
kaj lahko nastale brazgotine, 
ki ostanejo vse življenje. Ker. 
se otroška koža zelo hitro 
obnavlja, se tudi hitreje olu
ščijo vrhnje, rožene plasti, ki 
so prepojene z odvečno kož
no maščobo.

Zato je treba otroka do 
enega leta starosti kopati vsak 
dan, kajti njihova koža mo
ra nemoteno opravljati svoje 
funkcije, da bo občutljivo te
lo lahko nemoteno raslo in 
se razvijalo.

Posebno pozornost terjajo 
otroci, katerih koža se prej na
vadi na novo okolje in prej 
neha proizvajati velike ko
ličine. maščobe. S pretiranim 
umivanjem bi kožo preveč iz-

Kaj najmlajšim
Prejšnji teden smo si lahko ogledali kaj za najmlajše
pripravljajo naši proizvaja Ici — Papirnate plenice

*
V Potrošniško-informativnem centru so se posvetili najmlajšim in prikazali tisto, 
kar zanje uporabljamo: papirnate in tetra pleničke, hlačke, predloge, pa srajčke in 
dolge hlače iz frotirja ali gama. Poleg ljubkih posteljic smo videli tudi spalne 
vrečke, odejice, blazinice in majhne vzorčaste jogije. Najbolj pa so prav gotovo 
ugajali vozički in vrsta ličnih, zavidljivo okinčanih zibelk.

Enajst proizvajalcev je pri
pravilo prikaz opreme za do
jenčke, ki naj bi bila prakti
čna, nekaj artiklov pa je takš
nih, da so namenjeni bolj 
ekonomični uporabi, saj star
šem olajšujejo delo in jim 
prihranijo veliko časa.

Industrijski obrat »Pohorje« 
Iz Doba pri Mimi prikazuje 
zibelke in majhno posteljo, 
ki naj nadomesti košaro. Za
nimivo je, da »Pohorje« ta 
program dela že celih pet
najst let in da ves čas izvaža^

jo svoje izdelke, največ v 
Nemčijo in Fr.ancijo, medtem 
ko doma poznamo le en tip 
njihovih zibelk, ki se je v na
ših trgovinah pojavil pred 
štirimi leti. Kot marsikoga 
pa tudi ta obrat pestijo po
dražitve, posebno rade se dvi. 
gaje cene surovinam, tako da 
tudi sami ugotavljajo, da so 
cene končnim izdelkom do
kaj visoke. Gotovo ni napač- 

! na njihova misel, da bodo 
skušali najti pot, kako potro
šniku tudi s primemo ceno

približati svoje, sicer ozko 
specializirane izdelke.

Ugotavljamo, da so papirna 
ti izdelki, ki naj bi zamenjali 
tkanino, posebno pri pleni
cah, res precej dragi, in mar
sikomu težko dostopni, pred
vsem pa pri nas nismo nava
jeni in si ne moremo pred
stavljati, da lahko kuhinjske 
krpe. namizne prtičke in mar
sikatero brisalko iz blaga za
menja papir.

TAMARA VARACHA

sušili, še posebej, če bi otro
ka vsakič tudi namilili. Taka 
koža zelo hitro postane izsu
šena, razpoka, cesto se poja
vijo izpuščaji in podobne bo
lezni. Najbolje je kožo takoj 
po kopeli nekoliko namastiti, 
za kar je dobro parafinsko 
olje ali pa mastne vitaminske 
kreme.

Zelo je treba paziti, da ot
rokove kože ne poškoduje 
mraz, saj bi tako razpokale 
žilice in bi rdeči madeži ostali 
vse življenje, pa tudi sončni 
žaiki so lahko tako nevarni, 
da matere ne smejo pretira
vati. Otrok naj pred soncem 
sicer ne skrivajo, naj pa bo
do kar se le da previdne in 
preudarne. Pred soncem in 
mrazom otrokovo kožo iahko 
zaščitite z ustreznimi krema
mi.

če se pri majhnih otrocih 
pojavijo izpuščaji, vnetja, ek- 
cemo ali druge kožne bolez
ni, je treba takoj k zdravni
ku, to pa ne le zaradi videza, 
ki tudi lahko ostane za vedno 
pokvarjen, temveč predvsem 
zaradi splošne nevarnosti, ki 
so v zvezi s ternj boleznimi.

CVETA VRHOVNIK

POTU
LABIRINTA

Stalno rubriko za po
govore o osebnih te
žavah vodi dipl. psi
hologinja Azra Kri
stančič

NAMIŠLJENI BOLNIČEK

IZ MALEGA RASTE VELIKO

Dva sina imam, starej
ši je star petnajst let, 
mlajši pa osem let. S sta
rejšim nisem imela po
sebnih težav. Res je tudi 
starejši potreboval mojo 
pomoč pri pisanju doma
čih nalog in učenju na
sploh. Toda že v petem 
razredu osnovne šole sem 

. mu prenehala pomagati 
pri učenju. Od takrat se 
je učil sam.

Težave pa so nastale pri 
mlajšem. Za šolo se ne 
pripravlja rad, k učenju 
ga moram kar naprej pri
ganjati. Ne, ni neumen, 
saj to ugotavljam, kako 
zna razmišljati in rešiti 
marsikakšen problem, ko 
se ukvarja s svojimi ig
račami — sestavlja in raz
stavlja jih. Ko sem govo
rila z učiteljico, je sicef 
rekla, da je v šoli nemi
ren in da pri pouku nb 
sodeluje rad. Mene kdove 
kako ne moti njegova po
časnost in nepripravlje
nost, saj je šele v dru
gem razredu osnovne šo
le. Potreboval bo verjet
no nekaj časa, da bo 
teve šole bolj resno spre
jel.

Hujše je to, da je več
krat bolan. Bolezen ni 
resna, toda zelo pogosto 
pripoveduje, da mu je sla
bo, da ga boli glava, da 
se ne počuti dobro. Ze od 
majhnega je bil tako ob
čutljiv in sem ga večkrat 
peljala k zdravniku. 
Zdravnik mi je venomer 
zagotavljal, da ni nič res
nega. Nekoč mi je celo 
omenil, da otrok uporab
lja bolezen, da bi se izog
nil dolžnostim. Tako pre
senečena nad takšno ugo
tovitvijo, saj je otrok še 
tako majhen, da si takš
nih izgovorov ne more iz
misliti. Ali pa .. .?

L. P., Koper .
Odrasli večkrat nihamo 

pri svojih presojanjih 
otroka; pripišemo mu vse 
najhujše, tudi tisto, če
sar ne zmore storiti, ali 
česar ni sposoben niti po
misliti, na drugi strani pa 
spet pretiravamo, ko otro
ka presojamo kot nedolž
nega, nesposobnega, da 
bi znal, uporabiti tudi ne
gativne oblike vedenj a-za- 
vestne ali podzavestne, da 
bi se izognil zahtevam 
okolja, predvsem staršev. 
Pri teh skrajnostnih pre
sojanjih nozahjmo gledati 
nanj kot na človeka. K 

. veka, ki se šele oblikuje, 
in ki ima tako pozitivne 
kot negativne značilnosti, 
katere moramo prav 
vzgojitelji tako usmerjati, 
da bo osvojil takšne obli
ke vedenja, ki mu bodo 
pomagale pri prilagajanju 
življenju.

Določenih oblik vede
nja, ki pripomorejo otro
ku, da se izogne dolžnos
tim se otroka kaj hitro 
nauči. Načine izogibanja 
dolžnostim se čedalje 
bolj utrjujejo, zlasti če 
starši brez preverjanja 
sprejmejo vsak otrokov 
izgovor.

Tudi izgovarjanja na 
bolezen se otrok hitro 
nauči. Tisti, ki je ob vsa
kem manjšem znaku sla
bega počutja bil deležen 
pretirane pozornosti in 
zaskrbljenosti staršev, kaj 
kmalu ugotovi, da je to 
način, s katerim si pri
dobi njih čustveno odziv
nost in naklonjenost. Z 
bolezenskimi znaki skuša 
otrok — tudi, ko ni več 
bolan — pritegniti pozor
nost, pridobiti nežnost, 
ker smo ga tako navadili.

Toda otrok ne zaide v

bolezen le takrat, ko si 
želi čustvene topline in 
nežnosti staršev, ampak 
tudi takrat, ko je v kakr
šnikoli življenjski stiski. 
Med te otroške — lahko 
bi rekla življenjske sti
ske — sodijo tudi strah 
pred spraševanjem v So

li, strah, da ne bo zmogel 
domače ali šolske nalo
ge. Tako kot odrasel člo
vek se tudi otrok slabo 
počuti, občasno pa »sla
bost telesa« izkoristi za
to, da »slab dan« preživi 
v postelji. Starši, ki pri 
pogostih otrokovih »sla
bih dnevih« reagirajo 
pretirano skrbno, pa ot
roku v bistvu pomagajo, 
da se razvije v osebnost, 
ki slabo počutje spreme
ni že v strašno bolezen. 
Tak način pripomore k 
oblikovanju hipohondra- 
namišljenega bolnika, ki 
si zaradi malenkostnega 
vzroka domišlja, da je 
hudo bolan.

Otroku, ki se potoži za
radi wfabega počutja ali 
bolezenskih znakov, mo
ramo posvetiti določeno 
pozornost in mu pomaga
ti. Toda hkrati morajo bi
ti starši v svoji zaskrblje
nosti za otroka realni. 
Saj ga najbolj poznajo.

ZA PRAZNIK-METLO?
Ko pišem to pismo, 

sem prepričana, da ver
jetno ne gre za problem 
ali težave, ki bi zahteval 
posebno psihološko obra
vnavo. Zlasti še zaradi te
ga, ker sem prepričana, 
da ima podobne težave 
verjetno več kot polovica 
slovenskih žena. Zveni 
kot stara pesem: doma
sem gospodinja, vzgojitel
jica, pobudnica družabne
ga življenja in rekreacij
skega življenja družine; v 
službi sem na odgovor
nem delovnem mestu, 
kjer moram pokazati vse 
svoje sposobnosti in ve
ščine. Biti moram bolj 
sposobna, kot marsikate
ri moški. Pravim, da je 
stara pesem, ki se počasi 
obnavlja, nekaj pa se je 
le spreminja v odnosih 
moškega in ženske. Te 
spremembe, so bolj vidne 
prt mlajših- generacijah, 
čedalje več moških — 
očetov je na primer, ki 
vozijo svoje otroke vsaj 
v vrtec ali šolo. Verjetno 
je k temu pripomogel tu
di avtomobil, saj ni tako 
na očeh, kot bi bil, če bi 
svojega otroka spremljal 
peš ali vozil v vozičku. 
Miselnost družbe se poča
si spreminja, kar je tu
di razumljivo, toda ne ra
zumem, zakaj se misel
nost vsaj nekaterih delov 
družbe — mislim moške 
— spreminja, toda na 
slabše. Očiten primer je 
osmi marec-dan žena in 
način »praznovanja«. Ver
jetno bi marsikatera žen
ska lahko povedala še 
hujše primere, kot ga 
bom jaz: ko smo se pogo
varjali o nepomembnih 
rečeh in ne vem kako

prišli do pometanja, je 
eden izmed navzočih pri
pomnil, naj pobaram mo
ža, če mi bo kupil za os
mi marec krasno metlo, 
ki kar sama pobira prah.

Ne morem vam pove
dati, kako užaljena in ža
lostna sem bila zaradi 
tega. Je to ženski dedek 
Mraz?

A. V., Ljubljana

Kaj naj rečem? Marsik
daj obsojamo miselnost 
moških, ne da bi pri 
tem upoštevale, da Je tu
di »ženske miselnosti« ve
liko v »moški miselnos
ti«. Ko so nam včasih 
priredili v podjetju ali 
ustanovi proslavo in nas 
skromno obdarili s cvet
jem, »držali govor«, kot 
smo temu rekle o zgodo
vinskem m sedanjem po
menu dneva žena — os
mem marcu, nismo bi
le zadovoljne. Predlaga
le smo prost delovni dan, 
predlagale, da nam pri
redijo izlet, da nas obda
rijo z bolj praktično re
čjo,- ki ne bo tako hitro 
uvela, kot cvetje. Predlo
gi, ki so jih meški spre
jeli, upoštevali in izvaja- 
li; skratka, uspele smo 
jih prepričati, da Je osmi 
marec obdarovalnl dan. 
Zakaj nas potem Jezi, če 
moški ob dnevu žena mi
slijo le na to, kaj bodo 
podarili ženski. Saj smo 
jim same vsilile način ka
ko naj počastijo naš dan 
— dan žena in kako naj ga 
(tudi s pijačo) počastijo 
z nami.

Nedvomno pa bi lahko 
prebrali bonton, kaj gre 
skupaj in kaj ne ob raz
nih praznikih.
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Obisk v akademiji kopenske vojake

Cilj je in bo - isti
V tridesetih letih se je marsikaj spremenilo — Ista je ostala samo želja, 
da bi vzgojili dobre strokovnjake in ljudi — Iz SRS trenutno le 20 gojencev

OD NAŠE BEOGRAJSKE DOPISNICE

Medtem ko smo sedeli v udobnih naslanjačih kluba gojencev akademije kopenske 
vojske (v Beogradu) in poslušali polkovnika Jovana žarkoviča, ki nam je pripove
doval, da se tukaj izšola 60 do 80 odstotkov našega oficirskega kadra, je bilo vse 
skupaj nekoliko podobno besedam, kakršne so navadno posvečene priložnostnim 
trenutkom. Tokrat so bile namenjene skupini 66 profesorjev predvojaške vzgoje 
iz slovenskih srednjih šol.

Profesorji so izvedeli, da 
je pouk na tej visoki šoli 
organiziran tako kot na fa
kultetah in da traja štiri le
ta. Gojenci imajo možnost, 
da se specializirajo za peho
to, oklepne topniške, inženir
ske enote, enote protiletal
ske obrambe, geodetske eno
te itd.

Gojenci študirajo v naj
sodobneje opremljenih kabi
netih, kjer jim je na voljo 
vse »od šivanke do lokomo
tive«. V laboratoriju za tu
je jezike se lahko izpopolni
jo v angleščini, ruščini, nem
ščini in francoščini. Knjiž
nica je izredno bogata, na 
voljo je vsa potrebna litera
tura, 52 domačih in 62 tujih 
časopisov. Izvedeli smo, da 
so pri akademiji ustanovili 
komisije za znanstveno-razi- 
skovalno delo, ter da je nad 
250 gojencev vključenih v 
šolske svete in odbore, tako 
da neposredno sodelujejo v 
življenju in delu šole, in še 
marsikaj drugega.

Vse to smo si zapisali v 
beležko, zlasti pa smo pod
črtali dejstvo: vojaška fa
kulteta omogoča svojim go
jencem veliko boljše razme
re, kot jih imajo študentje 
—civilisti. Nato so nas pova
bili, naj si akademijo neko
liko ogledamo.

Od šivanke 
do lokomotive

Začeli smo s sobami bo
dočih mladih starešin. Svet
li hodniki in številke na vra
tih spominjajo na hotel. Op
rema se lahko kosa z opre
mo v kateremkoli hotelu, 
kaj šele s tisto v študent
skih domovih. V vsaki sobi 
so po tri postelje, delovne 
mize in vzidane omare. Skrb
no zloženo orožje in vojaška 
oprema v omarah na hod
nikih spominjajo, kje smo.

V učilnicah in nepregled
ni vrsti kabinetov smo ime
li priložnost videti vso me
hanizacijo in tehniko moder
nega pouka. Besede so se 
sproti spreminjale v resnič
nost in naše navdušenje je 
čedalje bolj naraščalo.

Ogled smo končali v šport
nem centru akademije. Mir
no bom preskočila številne 
dvorane — za gimnastiko, 
namizni tenis itd. — dovoli
te pa, da rečem besedo ali 
dve o bazenu iz čudovitih 
modrih- ploščic. Bazen je po
krit in temperatura v tem 
prostoru (27 stopinj), a tudi 
topla voda, sta nas spomnili 
na poletje. Skoraj bi se bi
li dali prepričati, ko ne bi

skozi steklene stene videli, 
kako košava zunaj zvija in 
lomi veje.

Tega ni mogoče 
primerjati

V kinematografski dvora
ni smo si ogledali film o 
razvoju akademije kopenske 
vojske. Ustanovljena je bila 
z ukazom tovariša Tita 21. 
novembra 1944, »takrat ko 
so na sremski fronti še gr- 
pieli topovi«. V porušene 
prostore nekdanje gardne vo

jašnice je prišla skupina 
borcev, da bi začela študira
ti »po partizansko«, še pred 
koncem vojne.

Eden od njih je bil Miro- 
ljub Atanaskovič iz Prokup- 
lja, ki že dvajset let poučuje 
na gradbeni tehniški šoli v 
Ljubljani. Z eno samo oble
ko, z enim samim parom čev
ljev in s puško je prišel ta 
19-letni mladenič skupaj s 
tovariši iz 6. črnogorske udar
ne brigade v Beograd, postal 
je gojenec 1. letnika akade
mije, nato pa celo najboljši 
na akademiji — Titov goje
nec

In tudi čas, ko je 30 gojen
cev spalo v isti sobi, s hod
nika pa je silil vonj po pu
škah na stojalih in čevljih, 
čas, ko so imeli eno samo

učilnico, tablo in zaboj s pe
skom, vsa telovadba pa je 
obstajala . iz pet kilometrov 
teka okrog topčiderskega par
ka, je bil za vojaka, ki ni 
bil navajen takšnega »razkoš
ja«, čudovit. Tega seveda ni 
mogoče primerjati s tem, kar 
imajo danes«, se nasmehne 
bivši Titov gojenec: »To bi 
bilo tako, kot če t>i primer
jali kako staro hribovsko os
novno šolo in našo novo, mo
derno šolo v Ljubljani.«

Na filfnskem platnu se pri

kaže pobočje nad Kranjsko 
goro, obsijano s soncem. Na 
pobočju se meri skupina go
jencev v smučarski spretno
sti. Za nekatere so to prvi, 
začetniški koraki, drugi so 
nekoliko spretnejši. Nato za
gledamo gojenca, ki stoji 
pred omaro in razmišlja, ali 
naj za v mesto obleče uni
formo ali civilno obleko. Po
tem ples, slikanje v ateljeju 
akademije, vaje v judu ... 
Cela vrsta zgodbic iz filma, 
ki je velika zgodba o življe
nju teh mladih ljudi.
Zakaj le malo 
Slovencev?

V tridesetih letih se je mar
sikaj spremenilo, ista je osta
la samo želja, d’a bi akade
mija vzgojila dobre vojaške

strokovnjake - in ljudi. S tem 
namenom se vsakega septemb
ra odpro njena vrata sto in 
sto mladeničem, ki z rahlo 
tesnobo v srcu in s kovčki, 
v katerih prinašajo s seboj 
fotografije in spomine na 
dom,, prihajajo z vseh kon
cev Jugoslavije.

Najmanj jih je iz Sloveni
je. Zakaj? Zdaj je na akade
miji vsega skupaj le okrog 
20 Slovencev. Med njimi je 
rudi Viljem Ušaj, dvejsetlet- 
nik iz Nove Gorice. Prišel je 
zaradi vojaške štipendije in 
seveda zato, ker čuti nagnje
nje do oficirskega poklica. 
Danes že ve, da se je prav 
odločil in da bo kjerkoli, bo
disi v Sloveniji ali kje dru
gje v naši državi, povsod, ka
mor ga bo zanesla služba, 
predvsem oficir in človek. To 
je obveznost, ki mu jo poleg 
znanja vliva akademija in 
uniforma.

Nekoč je bilo tukaj 
taborišče

Obenem pa je to tudi dolž
nost do preteklosti tega kraja. 
Kajti prav tukaj je bilo med 
vojno zloglasno banjdško ta
borišče, v katerem so ustre
lili 80.000 rodoljubov. Pod 
učilnicami je spominska so
ba — soba smrti, kjer so jih 
mučili in od koder so jih 
vodili pred puške. Predmeti, 
ki so v njej ohranjeni, pri
povedujejo o strahotah, trp
ljenju in pogumu ujetnikov. 
V vitrinah so razstavljeni do
kumenti z zasliševanj, igra
čke, punčka iz celuloida, 
platneno srce z izvezenimi 
besedami »Očku in dragi 
mami«.

V tej sobi je neka mati, 
Zora Obradovič, v noči pred 
ustrelitvijo napisala pismo 
svoji hčerki. Deklica je bila 
takrat morda kje v mestu, 
onlkraj žične ograje taborišča 
in spraševala svojo babico, 
okamenelo od bolečine, in 
strahu, kie je mama.

»Moja draga Ljolja! Pišem 
ti iz ječe v upaniu in in že
lji, da te bo moje pismo do
bilo živo in zdravo. Nikar ne 

. žaluj za mano. Huba moia 
deklica, če boš jutri ostala 
brez mene. Ne boš sama, za
te bodo skrbeli moji preži
veli tovariši in tovarišice. Ko 
boš odrasla, boš razumela, 
da pošten človek ni imel no
bene druge izbire, kakor da 
je šel v boj za osvoboditev 
naše domovine, ki jo ogroža
jo sovražniki vseh vrst, v boj 
za socialistično skupnost. Ta 
boi terja velike žrtve, ven
dar ni zaman, kajti zmaga .ie 
naša . . . Prisrčno te poljub
lja tvoja mama.«

Takšne besede so oporoka, 
ki zavezuje, tako kakor člo
veške kosti in rdeče platno z 
napisom »Življenje dajemo za 
svobodo — zadnja skupina iz 
sobe smrti. 20. aprila 44.«

BOJANA JAGER

V ENEM IZMED KABINETOV — Učitelji .predvojaške 
vzgoje so se seznanili z delom akademije kopenske 
vojske. Foto: B. J.

TRENTA — Le štirje ljudje na kvadratnem kilo
metru. Foto: arhiv Dela

Prazne hiše
Kako ustaviti odhode domačinov 
iz Trente — KS opozarja javnost
Vrhunec lepote Soške doline je Trenta, ki pa hledi 
zaradi hitrega upadanja prebivalcev. Tako pravijo 
v krajevni skupnosti Soča—Trenta, kjer so se od
ločili, da s pomočjo svojega občinskega odbornika 
Marjana Brica opozorijo slovensko javnost na se
danji težavni položaj doline Trente, kjer živijo le 
štirje ljudje na kvadratni kilometer.

Na zadnji seji tolminske občinske skupščine je Mar
jan Bric v odprtem pismu skupščini opozoril, da se 
je v zadnjih desetih letih število prebivalcev Trente 
zmanjšalo za 200. Od 474 prebivalcev krajevne skupno
sti Soča—Trenta je četrtina ljudi starih nad 60 let, 
otrok do 15. leta starosti je 15 odstokov, upokojencev 
je 107, zaposlenih pa 117. Pol vasi Lepena je prazne. 
Tukaj imajo le še dva otroka. Prazna je dolina Zapod- 
na, kjer je pred dvajsetimi leti bila še šola. V zaselkih 
Lemovje, Skala in Vrsnik je vseh 40 hiš praznih. Po
družnično šolo imajo le v vasi Soča, kjer je vpis v 
prvi razred vsako drugo leto.

Da bi ustavili razseljevanje ljudi v Trenti, je vod
stvo krajevne skupnosti med prebivalci treh vasi iz
vedlo anketo. Vpraševali so 92 družin, želje so nasled
nje:

Trenta je z zunanjim svetom slabo povezana. Ozka 
in nevarna cesta, ki povezuje Bovec,' Sočo, Trento, 
Vršič in Kranjsko goro, je zastarela. Dolina bi naj bila 
z Vršičem povezana tudi pozimi ali pa naj bi pod 
Vršičem speljali predor do Kranjske gore. Sodobnejša 
cesta na Vršič ali pod njim, bi omogočila hitrejši raz
voj alpskega turističnega središča Bovec. Zaradi slabe 
ceste traja turistična sezona v Trenti le julija, avgusta 
in septembra.

Največ Trentarjev je zaposlenih v gozdarstvu, ki da
je težak kruh. Vso sezono obratujejo le dve gostilni 
v Soči in planinska koča v Trenti. Zato se Trentarji 
zaposlujejo v Bovcu in v italijanskem rudniku Rajbelj. 
Izumrlo je tudi kmetijstvo. Poleti pasejo ovce le še na 
dveh planinah. Kljub temu je šestdeset anketirancev 
odgovorilo, da bi se ukvarjali s sirarstvom, če bi bile 
boljše možnosti za zaslužek. Kakih 30 Trentarjev pa je 
odgovorilo, da bi želeli delati v tovarni, če bi ta bila 
v Trenti.

V Trenti ni telefona, električno in vodovodno omre-, 
žje je zastarelo, televizijski in radijski sprejem je slab. 
V odgovorih na anketo so tudi poudarili, da niso na
sprotniki graditve vikendov v Trenti. Le-teh je sedaj 
nad 70.

V zadnjih letih je bilo precej razprav o ohranitvi 
narodnega parka v Trenti. O tein je v pripravi tudi 
republiški zakon. Trentarji pravijo, da jim narodni 
park mora dati možnosti (ob zaščiti naravnih lepot), 
da ljudje na tej zemlji ostanejo. Zato se zahteve Tren
tarjev zlivajo v sedem predlogov za ureditev sedanjega 
položaja in prihodnosti te pokrajine.

Odbornik Marjan Bric je na seji tolminske skupšči
ne poudaril, da vidi pot k ureditvi položaja Trentarjev 
v ureditvi sodobne ceste Bovec—Vršič—Kranjska gora, 
v napeljavi sodobnega telefonskega omrežja, v hitrej
šem razvoju turizma, ki ima z narodnim parkom pose
ben pomen, v postavitvi manjše konfekcijske tovarne; 
v ureditvi šole, turistične poti Lepena—Krnsko jezero— 
Komna, kjer je bila turistična sezona tudi pozimi in 
v ureditvi električnega in vodovodnega omrežja. Toda, 
je dejal, pomagala naj bi širša družbena skupnost.

PETER POTOČNIK

Zadovoljni otroci

Abeceda smuke
Najmlajši tečajnik ima tri in pol leta, najstarejši pa 
šest let — Prvi koraki na varnem in lepem smučišču
Med tistimi, ki niso povsem obupali nad letošnjo zimo, za katero so imeli toliko 
načrtov, je tudi smučarski klub Snežinka. Za šolsko mladino jim je še nekako 
uspelo prirediti smučarski tečaj med semestralnimi počitnicami, medtem ko v 
kraju, kjer so nameravali prirediti tečaj za predšolske otroke, to Je bila Rakitna 
pri Ljubljani, ni bilo snega. Zdaj pa je na Rakitni 40 cm snega, in potem ko po
noči živo srebro zdrkne pod ničlo, se podnevi kar dobro upira toplim sončnim 
žarkom. Le-ti pa še posebej dobro denejo 44 malčkom, ki so tu na tečaju Snpžinke.

Obisk na Rakitni (789 m). 
Na njenem svežem zraku, 
toda toplem soncu, v kate
rem se lesketa vsa v belo 
odeta planota. Njena blaga 
in strma, toda gola pobočja 
so prostrano, vendar izredno 
pregledno smučišče, kot na
lašč za smučanje najmlajših, 
saj se tod ne morejo izgu
biti. Toda glavno smučišče 
za vešče smučarje, na- 800 m 
dolgem pobočju Novačkega 
vrha, sameva, ker letos ni 
tudi tiste vlečnice, o kateri 
so pravili, da je bila boljša 
kot nič.

nega tečaja. Na razpis v ča
sopisju so starši iz raznih 
krajev Slovenije prijavili 44 
otrok, seveda bi jih bilo ne
dvomno še enkrat več, če se 
ne bi tečaj začel že dva dni 
po razpisu. »Čakati nismo 
mogli, ker smo se bali, da 
bi medtem pobralo sneg«, je 
povedal vodja tečaja Jaka 
Matičič. On sam je smučar
ski učitelj, kakor tudi nje
govi pomočniki Irena Kaste
lec, Zvezda Belak, Marjan 
Smonig in Miha Uhan.

Staršem — kot kaže — ni 
žal, ker so za svojega malč-

med smučanjem za igro, 
predvsem pa na njih poseda
jo in počivajo. Sicer pa tra
ja dopoldanski del tečaja la 
poldrugo uro, po opoldan
skem spanju pa eno uro. 
»Pred popoldanskim smuča
njem opravimo z vsemi kra
tek test v domu s poskokom, 
s tekom itd. Ce opazimo, da 
je otrok utrujen, potem to 
popoldne počiva«, nam je 
pojasnjeval Jaka Matičič, ko 
nas je seznanjal z njihovimi 
metodami.

Bližal se Je čas kosila, to- 
da razigrani in srečni otroci

OTROCI NA RAKITNI — Prišli so iz raznih krajev Slovenije, smučanja pa se učijo 
v dveh tečajih. Foto: Janez Zrnec

Veseli otroški glasovi, tam
kaj na smučišču ob Zdrav
stvenem domu, so bili preveč 
vedri, da bi motili takorekoč 
popoln mir. Na vsej poti, 
6kozi gozdove in ob rakitni- 
ški planoti, smo srečali ie 
dve vozili pa avtobus ob 
zdravstvenem domu, kjer se 
hranijo tudi otroci s tečaja, 
ki ga je organiziral zanje 
Partizan Tabor iz Ljubljane.

Medtem ko se otroci Par
tizanovega tečaja vsak dan 
vračajo v Ljubljano in se na
slednje jutro spet pripeljejo 
z avtobusom, pa bodo tečaj
niki Snežinke nastanjeni v 
domu do konca sedemdnev-

ka — naj mlajši ima tri in 
pol leta, na j starejši pa šest 
— odrinili 550 din za dobro 
pripravljen tečaj (skupaj z 
vožnjo), že po tretjem dne
vu so se vešče spuščali po 
dobro steptanem smučišču, 
ki je povsem varno. Smučajo 
brez palic »ker je tako bolje 
in varneje za začetek,« so 
nam pojasnili mladi smučar
ski učitelji, ki pa tudi sicer 
bdijo nad svoiimi varovanci. 
Ponoči dežurajo, podnevi ih 
oblačijo itd. Z njimi se igra
jo na snegu in v domu. Sne
žinka je nabavila velike, lah
ke kocke iz stiropora v ži
vahnih barvah. Otrokom so

so neradi zapuščali smuči
šče, ld je takorekoč pred 
pragom doma. Tu so posedli 
še na gugalnico in vrtiljak 
ter veselo čebljali.

V zdravstvenem domu so 
ta čas tudi učenci 5. razreda 
osnovne šole iz Sostra pri 
Ljubljani, ki obiskujejo na 
Rakitni »šolo v naravi«. 
»Zdaj je tu živahno, sicer pa 
zmogljivost doma ni dovolj 
izkoriščena. Vse premalo 
nam pošljejo otrok v okviru 
socialnega zavarovanja«, Je 
potožila dolgoletna upravnica 
zdravstvenega doma Vida 
Stepišnik.

DUŠAN KURET

Brazilski vsakdan

Trpinčenje po etru
Brazilske radijske in televizijske postaje se 24 ur na dan borijo za gledalce 
in poslušalce — Najbolje gredo športni prenosi in marsikatere melodrame

OD NAŠEGA BRAZILSKEGA DOPISNIKA

Večkrat sem se prepričal, da sem junaško preživel vse tegobe, ki jih prinaša služ
bovanje v Braziliji. Težave z jezikom sem prebrodil, tudi vročino prenesem, če
prav se mi v poletnem času kuhajo možgani, medtem ko me je mestni hrup lepega 
Ria oglušil do take mere, da se ne zmenim več zanj.

OBSUTO Z RADIJSKIMI VALOVI — Rio de Janeiro, 
ki ga nekateri imajo za najlepše mesto na svetu.

Foto: arhiv Dela

Na vse, na prav vse sem 
se navadil, le na radio in te
levizijo ne.' Še danes sta bra
zilska televizija in radio pra
va muka za mojo skromno 
pamet, oči >n ušesa.

Tako radijske, kot televi
zijske postaje so last privat
nih družb. Radio se zadnja 
leta zaradi konkurence tele
vizije spreminja. V Rio de 
Janeiru ter Sao Paulu ima
jo nekaj prav solidnih postaj, 
ki oddajajo samo glasbo. Te 
oddaje, ki so tehnično dobro 
pripravljene, imajo pester 
spored: zvečer in opoldne 
resno glasbo, vmes kakšno 
pop glasbo, pa seveda bra
zilsko bosso novo. Te odda
je, ki so nu najljubše, so 
na žalost omejene na obe 
metropoli, ne da bi jih lah
ko poslušal v drugih mestih, 
kaj šele v oddaljeni Bra- 
siliji. Poleg omenjenih od
daj, ki jin seveda spremlja 
propaganda in kratke vesti, 
pa najdemo v Braziliji več 
kot tisoč radijskih postaj, ki 
pravzaprav onesnažujejo oz
račje.
Bach postane Back

Del teh postaj oddaja 24 
ur na dan. Oh sedmih se 
napovedovalec zadere v mi
krofon kot, da je obseden: 
Dobro juitro v imenu vaše 
zobne paste Kolynos. Zače
njamo našo oddajo z zad
njimi novicami, ki vam jih 
sporoča vaš preprodajalec av

tomobilov (tu pove ime fir
me), katerega, kot vas, pod
pira banka ta in ta. Potem 
pridejo na vrsto včerajšnje 
novice, med katerimi se vr
sti vsake tri minute minuta 
propagande. S častno izjemo 
radia Pan Iz Sao Paola, ki 
posreduje v okviru posebne 
dopisniške mreže aktualne 
novice iz vse Brazilije, pa 
druge radijske postaje čen
čajo neumnosti, ki jih bere
jo iz pravkar tiskanih dnev
nikov. Napovedovalci dobe
sedno kričijo v mikrofon, pri 
tem pa so lim tuja imena 
španska vas. Spominjam se 
nekega napovedovalca, ki je 
nemškega skladatelja Bacha 
napovedal kot Američana 
Backa.

Pri aktualnih novicah so 
aktualne le športne novice. 
Reporterji obveščajo poslu
šalce o vseh še tako nepo
membnih dogodkih v nogo
metnih klubih, o barvah 
srajc in hlač nogometnih 
zvezdnikov, o tem ali je tre
ner prišel nerazpoložen, in ne 
na koncu o poteku treninga.

Poleg športnih so jim za
nimive tudi novice iz polici
je. Včasih so najbolj smešen 
del programa. Napovedoval
ci pravzaprav pripravijo skeč 
o dogodku: s šalami, ki so 
zasoljene do take mere, da 
je cenzura že prepovedala 
nekaj programov. Vendar na 
koncu programa opozorijo, 
da vedno in povsod zmaga 
pravica.

Nogometni prenos — 
posebno doživetje

Radio igra veliko vlogo pri 
■ prenosu nogometnih tekem. 
| Naši reporterji se lahko skri-

ma. Prvenstveno tekmo med 
dvema pomembnima klubo
ma prenaša kakšnih dvanajst 
postaj, ki poleg napovedo
valca pošljejo še komentator
je in »leteče« reporterje. 
Medtem ko je funkcija na
povedovalca in komentator
ja jasna, je »leteči« reporter 
zadolžen za intervjuje z ig
ralci, sodniki in nogometni
mi funkcionarji. Vsi odgovo
ri so enaki: igralec ob vsto
pu na igrišče pravi, da je v 
božjih rokah, kar se bo zgo
dilo v naslednjih 90 minu
tah, čeprav bo on naredil 
vse, da bo njegovo moštvo 
zmagalo, če zmaga, pravi, da 
je bila zasluga vseh jn, da 
trud ni bil zaman. Ce pa iz
gubijo pa naredi odgovor, da 
je nogomet pač taka igra, 
da enkrat zmagaš, drugič ig
raš neodločeno in včasih ce
lo izguDiš. Prenos tekme, ki 
je z malimi sprejemniki pri
lepljenimi na ušesa, poslu
šajo celo gledalci na stadijo- 
nih, je zanimivost posebne 
vrste.

Ko napovedovalec zavpije: 
Comeqou peleja, to je »tek
ma se je začela«, se začne 
tudi bitka za poslušalca. 
Medtem - ko reporter s hit
rimi stavki prenaša tekmo, 
vpije vmes še razne oglase. 
In dokler se ne navadiš na 
to, se ti zdi čudno, da imajo 
igralci ista imena, kot vrsta 
piva, britvice, pa zobne pa
ste, banke in podobno.

Radio, ki ga uporablja tu
di ministrstvo za prosveto, 
ko dvakrat . na dan oddaja 
šolske ure, je še zmeraj ti
sto komunikacijsko sredstvo, 
ki ga posluša največ Brazil
cev. Poleg šolskih ur je po
membna tudi enourna večer
na oddaja Hora de Brasil, 
ki jo nadzoruje vlada. V tej 
oddaji, ki jo, kot pravijo 
Brazilci, poslušajo samo tuji 
novinarji, lahko zveš vse 
uradne vesti, od pozicije raz
nih svetilnikov do sprejemov 
predsednika republike.

V daljnjih krajih amazon
skih področij ljudje posluša
jo Glas Amerike in oddaje 
iz Pekinga, kajti radijske 
postaje niso tako močne, da 
bi jih dosegle.

jo ameriški filmi, nadalje
vanke, kot Serif v New Yor- 
ku, Detektivi, Hawai 5. 0 in 
druge. Brazilski programi so 
v veliki večni za tujca pra
vo mučenje četudi pozna je
zik. Bolje rečeno, tudi veči
ni vprašanih Brazilcev niso 
všeč. O reklami, ki je urad
no dovoljena 15 minut na 
uro, čeprav včasih doseže 
kar 20 minut, ni treba govo
riti, kajti po kvaliteti nema
lokrat prekaša sam program. 
Televizijski dnevniki so kar 
solidni, vsekakor nad ravni
jo ostalih programov.

Najbolj znan je program 
gospoda Abelarda Barbose, 
ki ga vsi poznajo kot Chac- 
rinha (Šakrnja). Na televi
ziji Tupi ima dva program- 
ma tedensko. Na prvem na
stopi v kratkih hlačah, v dol
gi lasulji, na kateri ima obe
šene banane, na drugem v 
pižami ali v ženski spalni 
srajci, pa spet oblečen v In
dijanca itd. Njegov program 
prenašajo iz študija, polnega 
občudovalk, ki navdušeno 
ploskajo in kričijo.

Program je do neke mere 
podoben našemu Pokaži, kaj 
znaš. Kandidati' pridejo na 
oder, kjer jih Chacrinha 
sprašuje razne neumnosti 
(če pride neporočeno dekle, 
ga mora poljubiti. Takrat se 
pa zadere, oj in avditori za 
njim oj, oj). Zanimivi so 
tudi njegovi natečaji na ka
terih deli nagrade tistim, ki 
v eni uri pojedo največ ba
nan, tistim, ki stoje najdlje 
na glavi, papagaju, ki pravi 
Chachinha, najlepši služkinji. 
Včasih meče med občinstvo 
banane, pomaranče in suhe 
ribe, da se v bojul, za šalo 
ali zares, stepe, medtem, ko 
on kriči, da so požeruhi.

Tudi Brazilci imajo 
svoje Peytone

Ker je število gledalcev 
tesno povezano s propagan
do, ki je draga, ter finan
čnim uspehom televizije, je 
jasno, da so programi prila
gojeni velikemu število ob
činstva. Le-to pa si želi ta
kih programov, kot jih dela 
Chacrinha.

jejo pred Brazilci, ki govo- | Televizija ni dosti boljša
re hitreje, kot pa teče tek- Brazilsko televizijo rešuje-

Od dveh televizijskih mrež, 
ki gospodarita na tržišču, 
poskuša TV mreža Globo iz
koristiti vladne napore da iz
boljša raven programov. To 
ji je uspe,o z nadaljevanka
mi brazilskih avtorjev, ki se 
vlečejo tudi po nekaj let 
in v katerih se prepleta lju
bezen, spletke, drama in ko

medija, vse do trenutka, ko 
so jih glectalci siti. Jokajo
če novele, kot jih imenuje
jo v Braziliji, priklenejo k 
sprejemnikom družine, spre
minjajo začete ure raznih 
sestankov.

Barvna televizija, ko so jo 
uvedli pred letom in pol, je 
samo pobarvala čmobelo

kulturno revščino brazilskih 
programov. Ne spominjam 
se, da bi videl na brazilski 
televiziji kakšno opero, dra
matizacijo kakšnega pomem
bnega gledališkega dela, ali 
kakšno drugo kulturno od
dajo.

BOGDAN ŠALEJ
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Predlagani
kandidati

SKUPŠČINA MESTA 
LJUBLJANA

LJUBLJANA, 14. marca — Mestna kan
didacijska konferenca je včeraj sprejela 
enotno listo 30 kandidatov za družbeno
politični zbor mesta in podprla predloge 
naslednjih kandidatov za vodilne funkcije 
v skupščini mesta Ljubljana:

za predsednika skupščine mesta inž. 
Toneta Koviča; za podpredsednike mest
ne skupščine: dr. Borisa Kuharja, Staneta 
Vrhovca in Julko Zibert; za predsednika 
družbenopolitičnega zbora mesta Janeza 
Cemažarj a; za predsednika zbora združe
nega dela mesta Iva Gorjupa in za pred
sednika zbora občin Danila Sbrizaja.

Na listi kandidatov za delegate druž
benopolitičnega zbora pa so naslednji: Al
bin Benvenuti, Jože Bučar, Janez Cema- 
žar, Milica Gajšek, Stane Keber, Tone 
Kolar, Uroš Korže, Božo Kovač, Tone Ko
vič, Olga Krsnik, Ivanka Kukovec, Mari
ja Legan, Miša Mesec, Radovan Petje, Jo
že Petrič, Milan Plevnik, Jože Podvršan, 
Staša Rejc, Miha Ribarič, Pavla Samuda, 
Janez Sluga, Mira Svetina, Alenka Selih, 
Zofka Tribušon, Janez Trtnik, Dušan Vo
glar, Ignac Voljč, Janez Zaplotnik, Oldrih 
Zavrnik in Julka Žibet.

OBČINA BEŽIGRAD
Na seji kandidacijske konference SZDL 

Ljubljana-Bežigrad so v torek potrdili 
evidentirane možne kandidate za vodilne 
funkcije v občini, in sicer: za predsedni
ka občinske skupščine Janeza Riglerja; za 
podpredsednika občinske skupščine Rajka 
Bašlja; za predsednika izvršnega sveta 
občinske skupščine Jožeta Vidmarja; za 
predsednika družbenopolitičnega zbora 
Borisa Burdycha; za predsednika zbora 
združenega dela Borisa Bemetiča; za pred
sednika zbora krajevnih skupnosti Silvo 
Bauman — Cencič.

Sprejeli so tudi predlagano listo evi
dentiranih kandidatov za družbenopolitič
ni zbor občinske skupščine Ljubljana Be
žigrad, na kateri je 30 delegatov: Rajko 
Basel j, Brane Bertoncelj, Vinko Bešter, 
Vinko Brdnik, Boris Burdych, Darinka 
Butala, Marjan Curk, Marija Čepon, Sta
ne Fortuna, Milan Grad, Stane Hrast, 
Stane Koman, Andrej Logar, Gojko Ma
rič, Zvone Mencej, Janez Pavčič, Janko 
Plevnik, Joško Pirnar, Jožica Rabzelj, Ja
nez Rigler, Slavica Robida, Jože Simšič, 
Jože Slovenc, Jože šeme, Janez Šilc, Loj
ze Sester, Janez Šušteršič, Rato Tatalovič, 
Zlata Vidovič, Jože Vozelj.

OBČINA CENTER
Za nosilce vodilnih funkcij, v občinski 

skupščini Ljubljana-Center so predlagani 
naslednji kandidati:

za predsednika občinske skupščine 
Drago Flis — Strela; za podpredsednika 
občinske skupščine Vid Štempihar in Sta
ne Uhan; za predsednika izvršnega sveta 
Miro Samardžija; za predsednika družbe
nopolitičnega zbora Marjan Rainer; za 
predsednika zbora delegatov krajevnih 
skupnosti Dušan Kompare; za predsedni
ka 'zbora združenega dela Ivica Prosenc.

Za delegate v družbenopolitičnem zbo
ru je kandidacijska konferenca v torek 
potrdila naslednje kandidate: Roman Al
breht, Meta Bele, Andrej Bore, Ladislav 
Božič, Ana Brvar, Miloš Bučar, Magda 
Čuk, Ivanka Debeljak, Karel Destovnik, 
Drago Flis — Strela, Barbara Furlan, Da
nijela Gošnik, Ivan Hvala, Lijana Kalči- 
na, Zlatko Mali, Janez Marinšek, Zvone 
Novak, Krešo Piharič, Marjan Rajner, Ed
vard Renčelj, Rado Roter, Jaka Rozman, 
Anton Stritar, Vilijem Sušnik, Zlata šilih, 
Bogo Šest, Vid Štempihar, Anka Tekstor, 
Saša Valentinčič, Denis žust.

OBČINA MOSTE-POLJE
V občini Ljubljana Moste-Bolje so kot 

možne kandidate za opravljanje vodilnih 
funkcij v občinski skupščini evidentirali 
naslednje kandidate;

za predsednika občinske skupščine 
Marjana Moškriča; za popredsednico ob
činske skupščine Niko Modic; za predsed
nika izvršnega sveta Boga Bratino; za 
podpredsednika izvršnega sveta Francija 
Briclja; za predsednika zbora združenega 
dela Ljuba Zabukovca; za predsednika 
družbenopolitičnega zbora Slavka Gerlico

in za predsednico zbora krajevnih skup
nosti Slavko Jerman.

Moščanski družbenopolitični zbor bo 
štel petindvajset delegatov. Koordinacij
ska konferenca je v isredo sprejela nasled
njo kandidatno listo: Stanislav Babnik, 
Stane Meljo, Jože Cerar, Darinka Dem
šar, Majda Dolinar, Robj Dotorenzo, Ma
tevž Gantar, Slavko Gerbca, Peter Grum, 
Matija Ježek, Slavko Kastelic, Leopold 
Kos, Franc Mandeljc, Ivan Mažgon, Nika 
Modic, Marjan Moškrič, Ljuba Novak, 
Jože Petek, Miran Planinc, Ivanka Rahne, 
Dušan Rozman, , Barbfca Strašek, Alojz 
Trtnik, Feliks Zakrajšek in Vilko Sluga 
mlajši.

OBČINA ŠIŠKA
V šišenski občini so za vodilne funkcije 

v občinski skupščini evidentirali naslednje 
kandidate:

za predsednika skupščine ing. Staneta 
Plemenitaša; za podpredsednika skupščine 
Antona Plešca in Majdo Lenič; za pred
sednika izvršnega sveta Jožeta Dimnika; 
za podpredsednika izvršnega sveta Staneta 
Rutarja; za predsednika zbora krajevnih 
skupnosti Tomaža šavmika; za predsedni
ka zbora združenega dela Karla Gornika 
in za predsednika družbenopolitičnega zbo. 
ra Emo Barle.

Kandidacijska konferenca je potrdila 
kandidatno listo naslednjih tridesetih dele
gatov za družbenopolitični zbor občine 
šiška: Karel Arko, Ema Barle, Mira Bole, 
Franc Bulc, Irena Čargo, Franc Dejak, 
dr. Nenad Djinovič, Zlatko Drabnik, Anč
ka Dolgan, Vinko Hrabar, Marjan Jakus, 
Željka Jerebica, Leopold Krebelj, Martin 
Kos, Majda Lenič, Božo Logar, Vukašin 
Lutovac, Ivan Mišič, Marko Mrak, Anica 
Novak, Dragica Pajnič, Stane Plemenitaš, 
Tone Plešec, Marija šček, Ivan šlosar, 
Anka Tominšek, Ida Zajc, Jože Zajec, 
Boris Zore, Mihael Žilavec.

OBČINA VIČ-RUDNIK
Na kandidacijski konferenci SZDL Lju

bljana Vič-Rudnik so v torek potrdili evi
dentirane možne kandidate za vodilne 
funkcije v občini;

za predsednika občinske skupščine Vi
ljema Beliča; za podpredsednika občinske 
skupščine Petra Durjavo in Franca Kram
bergerja; za predsednika izvršnega sveta 
občinske skupščine Franceta Martinca; za 
predsednika družbenopolitičnega zbora 
Pepco Oprešnik; za predsdenika zbora 
združenega dela Desana Justina; za pred
sednika zbora krajevnih skupnosti Nika 
Valjavca.

Sprejeli so tudi listo evidentiranih kan
didatov za družbenopobtčini zbor občinske 
skupščine Ljubljana Vič-Rudnik: Marija 
Aleš, Ivan Beti, Alenka Brglez, Milan Buh, 
Anton Černivec, Emil Dolčič, inž. Jože 
Gerkšič, Vera Gorjup, Nuša Homec, Franc 
Jakša, Franc Kranjc, Franc Kramberger, 
Anton Kustec, Pepca Oprešnik, Dani Pur- 
kat, Marjan Rogelj, Andrej Suhadolnik, 
Franc Svetic, Jože Šilc, Jožica Šut, Stane 
Tesner, Gabrijel Trček, Tatjana Valetič, 
Metka Vidmar, Stana Virtič, Tončka Vr
hunc, Jože Zevnik, Pavle Zdežar, Rudi 
Ziemicki.

VRHNIKA
VRHNIKA, 14. marca — Na današnji 

seji občinske kandidacijske konference 
SZDL Vrhnika so za vodilne funkcije v 
občinski 'skupščini potrdili evidentirane 
možne kandidate:

za predsednika občinske skupščine inž. 
Branka Strgarja, za podpredsednika občin
ske skupščine Antona Krašovca, za pred
sednika izvršnega sveta inž. Marjana Ker
mavnerja, za predsednico družbenopolitič
nega zbora Emilijo Bradač, za predsednika 
zbora krajevnih skupnosti Rudija Dobro
voljca in za predsednika zbora združenega 
dela Marcela Turka.

Za delegate družbenopolitičnega zbora so 
potrdili naslednje kandidate: Emilija Bra
dač, Stane Bulc, Franc Drašler, Franc 
Fortuna, Maks Hrovatin, Tone Krašovec, 
Franc Mavec, Stane Mihalič, dr. Jože Pe
trovčič, Tine Rode, Anton Sokač, Franc 
Strelec, Jože Stanovnik, inž. Branko Str
gar, Andreja Velkavr in Ljudmila Velka
vrh.

L. J., M. T.,J. O.
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GORENJSKA
OBLAČILA
KRANJ

iščejo delavce za naslednja delovna mesta:

I Zvedeli smo
Pirniče brez vode
• MEDVODE — Prebival

ci Pirnič so že nekaj dni 
brez pitne vode. Vzrok je ok
vara motorja na črpališču. 
Ker pa podjetje »Vodovod« 
Kranj nima rezervnega mo
torja, so ga morali odpeljati 
na popravilo v svoje delavni
ce v Kranju. Občani so ne- 
zadovoljii zaradi počasnega 
popravila, obenem pa si v 
prihodnje tudi želijo obvesti
la o okvari. F. R.

Za obrat konfekcije v Kranju
1. 20 KROJAČEV — ŠIVILJ
Pogoj: kvalificiran krojač ali šivilja

2. 20 NEKVALIFICIRANIH DELAVCEV za
priučitev konfekcijskega šivalca

Za obrat konfekcije Jesenice
3. SKLADIŠČNIKA MATERIALA
Pogoj: kvalifikacija krojaške oz. šiviljske stroke ali 
kvalificiran trgovec, 3-mesečno poskusno delo.

Vse pismene ponudbe vložite v upravi podjetja Go
renjska oblačila Kranj, Prešernova c. 6. Osebni do
hodki so zagotovljeni s pravilnikom o razdeljevanju 
OD. Ponudbe sprejemajo do 20. marca 1974.

Z novim šolskim letom 1974/75 sprejme podjetje 
na 6-mesečno priučevanje poklica konfekcijski šiva- 
lec 20 fantov in deklet z dokončano ali nedokonča
no osnovno šolo. Prijave sprejema splošno kadrov
ska služba do 30. 6. 1974. 2296

Avtopralnica 
spet odprta
• MEDVODE — Avtopral

nica pri črpalki »Istrabenza« 
Na klancu v Medvodah spet 
rednp obratuje. Odprta je 
vsak dan od 7. — 19. ure, ob 
nedeljah pa od 7. — 13. 
ure.

F. R.
Plašči za pomlad
• LJUBLJANA — Od 440 

do 550 dinarjev stanejo plašči 
»balonarji« v modemih bar
vah, namenjeni so ženskam, 
prodajajo pa jih pri Galebu 
na Tromostovju. Moški mo
demi vetrni jopiči različnih 
barv in krojev so naprodaj 
od 265 do 450 dinarjev.

S. V.

Bluze in puloverji
• LJUBLJANA — Ženske 

raznobarvne bluze, ki so pri
merne za k hlačam in stane-

CICIBAN ZA CICIBANE — Včeraj opoldne so v bežigrajski soseski BS—7 (za Ruskim carjem) s prisrčno 
slovesnostjo odprli novo vzgojnovarstveno enoto vzgojnovarstvenega zavoda Ciciban Stožice. V novem vrtcu v 
Ulici prvoborcev bo našlo težko pričakovano varstvo in vzgojo 194 cicibanov ih 56 dojenčkov, ki jih bodo raz
poredili v 10 predšolskih in 5 jasličnih oddelkov. Graditelje pri vrtcu (ki so ga zgradili s samoprispevkom in 
finančno pomočjo bežigrajske občine) čaka še veliko dela, saj morajo urediti še okolico in opremiti igrišče.

Foto: J. Zrnec

Angažirano
Zveza komunistov se mora bojevati 
za socialistično usmerjeno kulturo
LJUBLJANA, 14. marca. Kulturo moramo vzpostaviti 
kot del naše socialistične bitnosti, kajti uveljavljanj® 
kulture ima pomembno mesto v boju za samoupravni 
socializem. V tem smislu je treba tudi razvijati narav
nanost ZK na teh področjih.

O tej problematiki m o 
nalogah je danes popoldne te. 
kla beseda na seminarju za 
sekretarje organizacij ZK na 
področju kulturnih dejavno
sti v Ljubljani ter komuni
ste — delavce v kulturi. Raz 
pravo, ki je to problematiko 
obravnavala predvsem z vidi
ka idejnopolitčnega izobraže 
vanja in usposabljanja v ZK, 
je vodil Franc Šali, član se- 
kretariata CK ZKS. Poudar
jeno je bilo med drugim, da 
je na področju kulture treba 
krepiti oragniziranost ZK, ak

cijsko enotnost in idejno eno. 
tnost izhodišč za 10. kongres 
ZKJ in 7. kongres ZKS, pri 
černer se je treba borita za 
uveljavlajnje socialistično us
merjene kulture. Razvijati 
moramo prizadevanja za uve
ljavljanje samoupravnega po- 
ložaja kulture, vzpostaviti od
nose z delavskim interesom 
(pr: čemer ;ma skrb za
usmerjen razvoj amaterske 
kulture pomembno vlogo) ter 
odnos svobodne menjave vseh 
subjektov dela.

Boj
proti

fašizmu
Sinoči odprli razstavo o 
boju nemških protifaši- 

stov proti Hitlerju
LJUBLJANA, 14. marca — 

Nocoj so v prostorih ljub
ljanskega muzeja ljudske re
volucije odprli razstavo

Boj nemških protifašistov 
1933-45«, ki s številnimi do
kumenti, fotografijami in 
drugim gradivom prikazuje 
prizadevanja in trpljenje 
Nemcev, ki so se dosledno 
borili zoper Hitlerja in na
cistično diktaturo. Med nji
mi so bili predvsem komu
nisti.

Na otvoritvi, ki se je je 
udeležilo večje število ljudi, 
sta govorila direktor muzeja 
revolucije Anton Avsec in 
generalni konzul Nemške de
mokratične republike v Za
grebu Horst Schadow. Di
rektor vzhodnoberlinskega 
zgodovinskega muzeja Wolf- 
gang Herbst, ki je organizi
ral razstavo, je govoril o 
nemškem, protifašističnem 
boju. Pri otvoritveni sloves
nosti je sodeloval tudi moš
ki zbor ZB Zgornja šiška.

Podpora 
Popitu in 
Šetincu

OK ZKS Ljubljana-Šiška 
je včeraj soglasno pod

prla kandidaturi
LJUBLJANA, 14. marca — 

Današnjo sejo občinske kon
ference ZKS Ljubljana-šiška, 
ki so se je udeležili tudi čla
ni aktiva delavcev komunis
tov, so posvetili razpravi o 
razreševanju socialne proble
matike v občini, verifikaciji 
kandidatne liste za člane or
ganov ZKS in ZKJ iz Slo
venije, predvidenih kandida
tov za zasedbo vodilnih funk
cij v občini ter nekaterim 
nadomestnim volitvam.

V dokaj temeljiti razpravi 
o socialni problematiki so se 
posvetili predvsem stano
vanjski gradnji, otroškemu 
varstvu in izsledkom komi
sije za ugotavljanje izvora 
premoženja. Plodna razprava 
je dala precej konkretnih 
predlogov.

člani aktiva delavcev ko
munistov in delegati konfe
rence so soglasno podprli 
kandidaturi Franceta Popita 
in Franca Šetinca.

V. SMOLE

Naš pomenek

Marsikje nevzdržno
Tatjana Pinoza: »Materialna baza dijaških domov je sila različna, prav tako 
tudi pogoji dela v posameznih domovih — Vzdrževalnina občutno previsoka«
V Ljubljani je četrtina vseh slovenskih dijaških domov, v njih pa živi in dela 
skoraj tretjina vseh gojencev domov. Prav v Ljubljani je tudi nekaj takih domov, 
ki so nujno potrebni obnovitve, nekaj pa jih je treba zapreti in zgraditi nove. 
Tatjana Pinoza iz Krškega, dijakinja srednje tehnične šole, oddelka za kemijo 
v Ljubljani, sicer pa gojenka doma tehničnih šol, je o problematiki dijaških do
mov povedala:

»V minuiem šolskem letu 
sem živela v domu srednjih 
šol, ki se od tega, v kate
rem zdaj živim, razlikuje ta
ko po življenju samih dija
kov kot tudi po možnostih 
dela, kar kaže, da je ma
terialna baza domov sila 
različna in pogoji za delo v 
posameznih domovih popol
noma različni.«

Pravijo, da so nekateri do
movi tudi življensko nevar
ni, higijensko in zdravstve
no neprimerni?

»V Ljubi iani bi morali 
čimprej zapreti nekatere do
move, med njimi dom Anice 
Cmejeve, dom medicinskih 
sester, dom mladine v go
stinstvu in trgovini, ki dija
kom resnično ne omogoča-

Za mrzle glave
Na živilskem trgu kljub vse toplejšemu vremenu še ved
no lahko kupite krznene kape Dragi šopki peteršilja

LJUBLJANA, 14. marca, čeprav se bližajo toplejši dne
vi, je na glavnem živilskem trgu še vedno moč dva do 
trikrat tedensko kupiti pokrivala iz lisičje kože od 250 
do 300 dinarjev, ustrojene lisičje kože po 600 dinarjev, 
kože kun od 500 do 600 dinarjev in nerce od 700 do 
1000 dinarjev.

Prodajalci z družbenega 
sektorja so danes prodajali
lepo glavnato solato po 26,70 
dinarja, ohrovt po 10,25 di
narja, cvetačo po 7,60 dinar
ja, zasebni prodajalci, pa so 
zahtevali za kilogram cveta
če kar 12 dinarjev, bila pa 
je precej lepša kot pri pro; 
dajalcih z družbenega sek
torja. Endivijo je bilo moč 
kupiti od 14 do 16 dinarjev, 
špinačo po 16 dinarjev, reg
rat po 24 do 32 dinarjev,
rdeča radič od 20 do 36 di-

jo 179-50 din, izdelane so iz 
žoržeta, prodajajo pri Perlo
nu v čopovj ulici. Za lepe 
raznobarvne ženske bluze iz 
diclena je treba odšteti 113,80 
din, 157-60 dinarjev pa stane
jo bluze različnih barv iz jer- 
seya. Angora je znižala ceno 
kretkim ženskim puloverjem 
na patent in je treba sedaj 
odšteti zanje le 79,60 din.

S. V.

Šolarji razstavljajo
MEDVODE — V maldin- 

skem klubu je v tem tednu 
odprta razstava likovnih del 
učencev osnovne šole »Franc 
Bukovec« iz Preske, ki je 
vzbudila med občani precejš
nje zanimanje ter privabila 
števinle obiskovalce.

F. R.

narjev kilogram in motovi
lec po 36 dinarjev kilo. Za 
četrt kile rdečega korenja so 
prodajalci zahtevali dva di
narja, prav toliko za šopek 
zelenega peteršilja. Kilogram 
čebule je bil naprodaj po 4 
dinarje, rdeče pese pa po 5 
din.

Okoličanke zahtevajo za 
jajca po 1,50 din, za 50 par 
pa so cenejša pri prodajal
kah iz Podravine, ki proda
jajo jajca v pokriti tržnici.

Znova je bilo naprodaj do-

Pogrebi
• LJUBLJANA: Na Žalah 

bodo danes svojci pospremili 
na zadnjo pot 62-letno gospo
dinjo Frančiško Cengle (ob
11.45) ; 54-letno upokojenko 
Jožo Jagerman (ob 12.30); 71- 
letnega šoferja Adolfa Kuer- 
nerja (ob 13.15); 77-letno go
spodinjo Nežo Okrupa (ob
14.45) ; 72-letnega upokojenca 
Vinka Ježa (ob 15.30); 64-let- 
nega upokojenca Vinka Kači
ča (ob 16.15) in 85-letnega 
upokojenca dr. Emila Gaja 
(ob 17. uri).
• POLHOV GRADEC: V

Dvoru pri Polhovem Gradcu 
bo danes oh 15. uri pogreb 
gospodinje Marije Zdešar.

R. D.

volj banan po 6,7 dinarja, do
volj pa je bilo tudi vsega 
južnega sadja, grozdja po 8 
dinarjev, hrušk po 7 in ja
bolk od 4 do 6 dinarjev ki
logram.

V ribarnici so prodajali 
sveže papeline po 9 dinar
jev, sardele po 8 dinarjev in 
krape po 25 dinarjev. Vse 
druge ribe so oile zmrznje
ne.

V mesnicah je bilo napro
daj dovolj mesa, prav tako 
so imeli veliko izbiro .kup
ci, ki so se odločili za nakup 
cvetja na glavni tržnici. Ker 
so mnogi vrtičkarji že začeli 
obdelovati svoje gredice, 
imajo dovolj dela tudi pro
dajalke s semeni in sadika
mi.

SONJA VRAZ

Nov 
asfalt 

na Ježici
Komunalno podjetje 

Ljubljana gradi parki
rišče za tovornjake

LJUBLJANA, 14. marca — 
Pr; križišču Titove ceste in 
kamniške proge na Ježici se 
zdaj uresničuje dolgoletna že- 
ij,a ljubljanskih komunalcev, 
sa.j tam Komunalno podjetje 
Ljubljana gradi prvo urejeno 
parkirišče za tovornjake. Na 
13.200 kvadratnih metrih as
faltnega parkirišča se bo lah
ko ustavilo 70 velikih tovor
njakov, za gradnjo pa Dodo 
morali s komunalnimi taksa
mi zbrati 700.000 dinarjev. Za 
zdaj želijo ob parkirišču 
zgraditi le vratarnico, pozne
je pa naj bi Zavarovalnica 
Sava na parkirišču zgradila 
tudi večje poslopje, v kate
rem bo njena poslovalnica, 
restavracija, soba za počitek 
in sanitarije.

Predvidevajo, da bodo ta
koj, ko bodo zbrali dovolj 
denarja, začeli graditi prepo
trebna parkirišča tudi ob 
ostalih ljubljanskih vpadni
cah.

J. ODAR

jo življenja kot bi ga v do
movih morali imeti. S taki
mi domovi le še povečuje
mo socialne razlike med mla
dimi.«

Pa vaš dom?
»Dom tehniških šol je med 

najbolje opremljenimi in ure
jenimi v Ljubljani, čeprav 
tudi tu ni vse kot bi moralo 
biti. Nimamo dovolj klub
skih prostorov, ki so nujni 
za izvenšolsko aktivnost mla
dine, imamo pa dobro ureje
ne kopalnice, prostore za bi
vanje, kar marsikje ni ure
jeno.«

Kakšne pa so možnosti za 
nove domove v Ljubljani?

»Možnosti je dovolj, le de
narja ni! Imamo čudovito lo
kacijo za nov dom srednjih 
šol v Gerbičevi, tudi projek
ti so že pripravljeni, a ker 
ni denarja, doma še nekaj 
časa ne bo.«

Kako pa ste mladi organi
zirani v domovih, je mladin-

Revija mode
NOVA GORICA, 14. marca 

— V petek oh 20. uri bo v 
hotelu Park modna revija 
spomladanskih in poletnih 
modelov, ki jo je pripravil 
novogoriški Ideal. Na reviji 
bodo prikazali najnovejše 
modele za prihajajočo sezo
no. P. P-

SZDL o Večeru
MARIBOR, 14. marca — 

Danes se je sestala občinska 
konferenca SZDL Maribor in 
sprejela programske zasnove 
časopisa Večer in akt o usta- 
noviteljstvu.

Občinska konferenca je po
oblastila tudi izvršni odbor 
občinske konference, naj v 
sodelovanju s predsedniki 
krajevnih organizacij SZDL 
in člani žirije pripravi in 
sprejme predlog za podeli
tev OF slovenskega naroda, 
ki jih podeljuje vsako leto 
občinska konferenca SZDL 
Maribor. M. K.

TATJANA PINOZA: »Neka
tere domove bi morali za
preti.«

ska organizacija prisotna pri 
reševanju vseh vprašanj, ki 
se porajajo v domovih?

»Pri nas aktiv zveze mla
dine dobro deluje, marsi
kje pa ne. Prav zato, ker 
smo aktivni, a še vedno pre
malo enotni, se tudi laže 
vključujemo v samoupravlja 
nje v domu. Eden od dija
kov je ceio podpredsednik 
sveta doma, kar kaže, da 
imamo tudi v tem najviš
jem organu doma, možnosti 
soodločati in se vključevati 
v reševanje vse problemati
ke. Žal, da ne moremo do
volj vplivati na samo vzdr- 
ževalnino, ki je iz dneva v 
dan višja m za marsikateri 
dijaški žep občutno previso
ka.«

Pred kratkim je bila v 
Ljubljani problemska konfe
renca MK ZMS Ljubljana o 
dijaških domovih. To je bila 
že tretja po vrst; in je od
ločno postavila vsa vpraša 
nja dijašk-h domov na dnev
ni red vseh odgovornih insti
tucij. Je vaše prizadevanje 
rodilo kaj uspeha?

»Sama sem ob prvih dveh 
konferencah mislila: saj zdaj 
se bo le kaj uredilo. No,

Odlok o obredu
Občutljivo vprašanje pogrebov bo uredil odlok ljubljan
ske mestne skupščine o javnem pogrebnem obredu

LJUBLJANA, 14. marca. Ljubljanska mestna skupščina 
namerava sprejeti odlok o javnem pogrebnem obredu. 
Besedilo odloka bodo pripravili zastopniki sveta za 
splošne in notranje zadeve ter komisije za verska vpra
šanja pri mestni skupščini.

V skladu z odlokom mest
ne skupščine je potek pogre
bov doslej urejal pravilnik

Za pravično 
delitev stanovanj

MUTA, 14. marca — V to
varni poljedelskega orodja in 
livarni Gorenje Muta še ved
no hudo manjka stanovanj 
za delavce. S spremembo na
činov kreditiranja bank za 
zasebne gradnje je nastala še 
težja situacija. KLjub temu, 
da letos gradijo dva stano
vanjska objekta, bodo stano
vanja še nekaj časa eden naj
resnejših problemov podjetja. 
Prav zaradi tega so izdelali 
poseben pravilnik o dodelje
vanju stanovanj, ki je zdaj v 
javni razpravi. S tem bodo 
poskušali doseči vsaj največ
jo možno mero pravičnosti 
p«*! dodeljevanju stanovanj. 
Samo za letošnji nakup so na
menili 800 tisoč dinarjev.

komunalnega podjetja Žale 
Vprašanje pogrebov pa je ze 
!o občutljivo ,saj zadeva ime 
rese raznih verskih skupnosti 
— čeprav v Ljubljani zaradi 
tega v zadnjem času ni bilo 
nobenih težav — zato name
rava mestna skupščina spre
jeti odlok, ki bo urejal te 
zadeve za celo Ljubljano.

Svet za splošne in notranje 
zadeve pri mestni skupščini 
je danes obravnaval izhodi
šča za pripravo takega odlo
ka. Pri izhodiščih so v bistvu 
upoštevali sedaj običajne po
stopke.

Svojci imajo pravico zahte
vati pogreb pokojnika v dru
žinskem krogu. Ce se odloči
jo za javen pogreb, se ga 
sme udeležiti vsak, ki želi po
častiti spomin pokojnika. Ka
dar se pogreba udeležijo za
stopniki enot jugoslovanske 
ljudske armade ali milice, se 
razporedijo na čelu sprevoda 
tik za zastavo, oziroma tako,

kot predpisujejo službena 
pravila JLA ali milice.

Ce sodeluje v sprevodu za
stopnik verske skupnosti z jn- 
signijami, hodi tik pred kr
sto. Morebitne molitve za po
kojnikom lahko zastopnik 
verske skupnosti opravi v 
cerkvi alj prostoru, namenje
nemu verskim obredom* — 
na grobu pa potem, ko so 
vsi ostali že opravili svoj del 
pogrebnega obreda.

LOJZE JAVORNIK

danes pa vidim, da iz vseh 
naših lepih sklepov in zah
tev ni bilo nič. V zadnjih 
dveh letih nismo dobili niti 
ene nove postelje, kaj šele, 
da bi se začel uresničevati 
sanacijski program, ki Je 
predvideval teta 1972 1000
novih ležišč in tako za vsa 
leta naprej «

Kdo pa je kriv za tako 
stanje?

»To pa je vprašanje, ki bi 
ga morali mi mladi zastavi
ti drugim Prav gotovo, da 
niso krivi starši tistih dija- 
kot (v Sloveniji Je trenut
no okolf 6000 srednješolcev), 
ki so v domovih. Oni in pa 
vsi tisti, kt bodo svoje otro
ke še dali v domove, bi bili 
prav gotovo zainteresirani in 
še več, da se prične urejati 
sedanje stanje v domovih, 
da se zagotovi tistih 9500 no
vih ležišč do 1980. leta, ki bi 
bila potrebna že danes ali 
Jutri.«

VILI PSENICNT

Trije 
„M“ za 
glasbo

Bralci revije Mladina 
so izbrali najboljše 

v zabavni glasbi
LJUBLJANA, 14. marca — 

Revija Mladina že štin leta 
nazaj prireja med svojimi 
bralci glasovanje za najus
pešnejše slovenske zabavno 
glasbene ustvaralce. Tako iz
berejo vsako leto najuspeš
nejšega pevca, pevko, vokal
no instrumentalno skupino, 
popevko, glasbenika in za
bavno glasbeno radijsko od
dajo.

Jutri bo ob 20.30 v dvorani 
kina Umon podelitev pri
znanj, ki Jih bodo prejeli 
pm trije v vsaki skupim. 
Prvi prejme zlati »M«, drugi 
srebrni »M« ln tretjeuvršče- 
ni bronasti »M«.

Na prireditvi bodo vsi, ki 
bodo priznanja prejeli, tudi 
nastopili. Tako bo ponovno 
po nekajmesečnem premoru 
nastopila skupina Srce, ma
riborska skupina Čudežna po
lja, potem pa še New swmg 
quartet, Ditka Haberl, Mar
jetka Falk, Majda Jazbec in 
Oto Pestner. Kot gost bo 
nastopil tudi Tomaž Pengov, 
ki Je pred kratkim izdal svoj 
prvi samostojni album.

Na prireditvi bodo poleg 
pevcev, pevk ln ansamblov 
prejeli priznanja tudi Mojmir 
Sepe, Jože Privšek, Ati Soss, 
Marjanca Vojnovič, Vili Vo
dopivec in Nino Robič.

M. C.

Poroke
• LJUBLJANA: Danes bo 

v poročni dvorani na Magi
stratu sklenjena ena zakon
ska zveza.

R. D.

PRODAJNA RAZSTAVA KNJIG
založbe SPRINGER (Berlin-Dunaj) 
od 14. do 23. marca 1974
Razstava bo v spodnjih prostorih Inozemskega od- 
delka DZS, Titova 25, Ljubljana. Knjigarna je odprta 
NON-STOP.
Teme: medicina, biologija, matematika, fizika, teh
nična kemija, čista kemija, tehnika, geologija, mine
ralogija ...
Vabljeni!

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE
2303
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Prvi dan Raška 146 m
Začel se je 18. teden smučarskih poletov v dolini pod Poncami -— Planiška 
velikanka pripravljena kot še nikoli — Prvi je čeznjo poletel V. Blaznik
PLANICA, 14. marca. — Prvi današnji preiskus planiške velikanke je povsem uspel. 
Zdaj že lahko trdimo, da bo veliki planiški jubilej izreden v vseh pogledih. Vreme 
je idealno, skakalnica pripravljena kot še nikoli, vse službe samo čakajo na Start, 
skakalci pa se tudi že zbirajo, da se spopadejo za naslov najboljšega lovca daljav 
na 18. tednu smučarskih poletov v Planici in 44. na svetu sploh. Med njimi so tudi 
najslovitejši lovci daljav, še posebej pa velja poudariti, da bodo skakali tudi vsi 
nosilci kolajn prvega svetovnega 'prvenstva leta 1972 v dolini pod Poncami — Wal- 
ter Steiner, Heinz Wosipiwo in Jifi Raška. Prav slednji je že danes poletel 133 
in 146 metrov in zaupamo lahko tudi skrivnost, da se bo eden najboljših smučar
skih skakalcev na svetu najbrž prav s Planico in njenim jubilejem tudi poslovil 
od aktivnega skakanja.

Velikanka je bila že zgo
daj zjutraj pripravljena na 
preizkušnjo, toda dokler je 
sonce ni vsaj malo zmehčalo, 
skakalci niso mogla prek nje
nega odskočnega mostu. Žal 
danes še nj bilo moč meriti 
hitrosti na mostu, ker oa- 
prava še ni delovala. Pa ven
dar je bilo očitno, da je son
ce smučino na zaletišču že 
preveč načelo, da so bile za
to hitrosti premajhne in so 
se gibale po površnih ocenah 
med 100 in 104 km na uro.

Prvi, ki se je spustil leto6 
čez velikanko, je bil Vojko

Blaznik, ki je nekako na 
vseh velikankah Evrope »po
skusni kunec«. Njegovih 91 
m na vrhu hrbta velikanke 
je pokazalo, da je hitrost res 
premajhna. Za njim sta na
mreč pristala še Krznarič pri 
92 in Mlakar pri 89 m, vsi 
trije pa so se spustili s tre
tjega zaletišča. Žirija je od
ločila, da gredo drugi na za- 
letišče više in daljave so se 
nato vrstile: Loštrek 104, Ko
bal 86, Balzar (ČSSR) 95; na
slednji pa so šli že z najviš
jega zaletišča: Gorjanc 103, 
stari mojster Raška pa 133
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Beseda še 
L. Zajcu

KRANJSKA GORA. 14. marca. Mnogi so mnenje o ve
likanki pod Poncami. letošnjih poletih in smučarskih sko
kih nasploh te dni že povedali. Zato smo tokrat dali be
sedo tudi našemu zveznemu trenerju Ludviku Zajcu, saj 
nas ne nazadnje mora zanimati tudi položaj v ekipi in 
mnenje našega prvega trenerja o Planici in smučarskih 
poletih* ter skokih.

»Res je, da trenutno nimamo skakalca, ki bi posebej 
Izstopal. Toda prav ta izenačenost pa vseeno daje upanje, 
da bomo lahko zapuščali Planico zadovoljni tudi zaradi 
naših skakalcev,« pravi trener Zajc. »Marsikdaj nastop do
ma, domače občinstvo in domača skakalnica pomagajo pre
mostiti pregrado, ki se je zunaj mnogokrat ne da, pa je 
vendarle meja k večjim uspehom. Zakaj ne bi bilo letos 
v Planici tako? Jurman, Blaznik, Mesec, pa tudi Štefančič 
so skakalci, ki so sposobni nekaj doseči. Tudi Dolhar in 
Danilo Pudgar sta na velikanki že dokazala svoje sposob
nosti. Tu pa je še Bogdan Norčič, tipičen letalec. Med temi 
gre tudi najbrž iskati najboljšega Jugoslovana. Devet, mor
da tudi enajst skakalcev bomo imeli na štartu in ni vrag, 
da vsaj enemu nekaj ne uspe. Prepričan sem, da bo vsaj 
nekaj lepih poletov tudi med našimi, tako da bo dolina 
lahko zadovoljna.«

— Kaj pa planiška letalnica letos?
»Menim, da tako pripravljene skakalnice v Planici še ni 

bilo. Sneg, ki je zapadel zadnje dni, je bil organizatorjem 
v veliko pomoč. Da pa so profil skakalnice pripravili že 
prej, ko še ni bilo snega, je bila izredna poteza. Tako je 
zdaj v snegu objekt takorekoč idealen. Predvsem pa se ml 
zdi pomembno, da so odskočni most podaljšali za poldrug 
meter, kar pomeni pri 11 stopinjah naklona veliko zago
tovilo, da bomo priča izredno lepi prireditvi, na kateri bo 
dovolj pravih poletov. Skakalci se bodo po radiusu res 
imeli čas pripraviti za odskok in pokazati, kaj znajo. Tudi 
gledalci bodo imeli od letošnjih poletov zato mnogo več 
kot leta 1972 ali tudi 1969. Letalnica je povrhu vsega izred
no varna, saj je krivulja leta skorajda idealna. Vso pozor
nost pa bo zato treba posvetiti zaletišču, radiusu na njem 
in odskočnemu mostu samemu. Pri tem morata tudi tele
vizija in njeno občinstvo upoštevati, da mora biti smučina 
v senci, kajti najbolj nevaren je hiter radius ob mokrem 
odskočnem mostu. Praksa je pokazala, da je to izredno 
nevarno in lahko povzroči hude probleme in težke padce.«

Veliko je govora o ekstremnih skakalnicah, o razmerju 
H/n, ki naj bi pokvarilo že vrsto prireditev. Kaj menite 
o tem?

»Zadnja leta do tega res vse pogosteje prihaja. Moder
ne skakalnice, ki Imajo majhen H/n. razmerje med dolžino 
in višino celotnega objekta, so izredno težke in zahtevne, 
povzročajo pa tudi velike razlike. Najboljši skakalec lahko 
skoči v dno, salbši pa tudi po 20 m manj. Nizke in dolge 
skakalnice, s potegnjenim hrbtom, pa skoraj vedno prikraj
šajo tudi gledalce, ki od nizkih in razpotegnjenih skokov 
nimajo kaj posebnega, ker je ob tem tudi velik odstotek 
povsem pokvarjenih skokov. Zato so najlepše prireditve na 
bolj »klasičnih« skakalnicah, ki so višje in krajše. Skakalci 
resda lete nekoliko više, toda to ni slab občutek. Prav 
zaradi modemih prijemov pa lahko počasi izgubimo tudi 
gledalce. Zato so recimo težje skakalnice nadvse primerne 
za trening, saj hudo kaznujejo vsako napako, a na tiste 
za tekme bi morali gledati drugače. Planiška velikanka ima 
zdaj podaljšano mizo, H/n 0,57, zaradi česar bodo poleti 
mnogo bolj privlačni. Vsaj o tem zdaj ni nobenega dvoma.«

S. T.

ter Niko Belopavlovič, Voje Šer
bec in inž. ^anez Gorišek. Po pet 
udeležencev bo še iz Oberstdorfa 
in Kulma, dva pa bosta zastopa
la Vikersu.id

O čem bodo
razpravljali
na sestanku KOP

KRANJSKA GORA — Danes ob 
20.30 se bodo sestali v hotelu 
Larix tudi organizatorji vsakokrat
nih smučarskih poletov v Kul- 
mu, Oberstdorfu in Planici ter 
Vikersundu. Pod predsedstvom 
predsednika združenja KCP Petra 
Wiša bodo razpravljali o kongre
su mednarodne smučarske zveze 
FIS na Cipru, referenta pa bosta 
inž. Lado Gorišek in zastopnik 
KOP iz Kulma. nadalje bodo iz
menjali mnenja o pravilih FIS 
o smučarskih poletih, poslušali 
poročilo o pripravah za svetovno 
prvenstvo v poletih v Kulmu 1975 
itd. Posebna točka dnevnega re
da je tudi pogodba z American 
Broadcasting Companies Inc. iz 
New Yorka o televizijskih pre
nosih prireditev v poletih v letu 
1975 in 1976. Pred točko »razno« 
se bodo zborovalci pomenili še o 
jesenski skupščini KOP.

Planiške organizatorje bodo za
stopali člana združenja LING La
do Gorišek in dr. Saša Reicher

Veliko zanimanje 
»sedme sile«

KRANJSKA GORA — Kolikšno 
zanimanje je za letošnjo planiško 
prireditev, kažejo tudi prijave po
sebnih poročevalcev. V tiskov
nem središč v hotelu Alpina, 
kjer je tudi ptt center, so akre
ditirali 28 domačih radijskih re
porterjev in 25 domačih televizij
skih komentatorjev, tujih repor
terjev in komentatorjev pa je 20. 
Jugoslovanskih novinarjev je kar 
73, tujih pa 12, skupno torej več 
kot 150 zastopnikov »sedme sile«, 
še zmeraj pa prihajajo nove pri
jave »padalcev«, kakor jih v ti
skovnem središču imenujejo. Ti
ste novinarie. ki so se pozabili 
prijaviti pravočasno. Za dobre 
možnosti za delo poročevalcev se 
je osebno zavzei tudi direktor 
gostoljubnega kolektiva hotela Al
pina, znani športni delavec Maks 
Završnik.

Začel s 
Planico

Ob jubileju smučarskih poletov in doline skakalnic pod 
Poncami, velja omeniti tudi novinarsko zanimivost ob takratnem 
uveljavljanju Planice Znano je, da je imel profesor Drago Ulaga 
prvi radijski prenos s smučarskih poletov, le malokdo pa ve, 
da je tudi začetek kariere našega znanega radijskega In televi
zijskega reporterja Kadivoja Markoviča povezan s Planico.

15. marca 1936 je namreč Radivoje Markovič prvič spregovoril 
o Planici po radiu — z 20 minutnim predavanjem. Šele leto 
dni kasneje je nastopil redno službo pri Radiu Beograd, kjer 
je še danes.

Ko je z veliko mero sreče 16 aprila 1944 ostal živ v pov
sem poi*ušenem stanovanju po bombnem napadu na Beograd, 
je med redkimi spomini ostala nepoškodovana tudi dopisnica, 
ki potrjuje Markovičevo predavanje o Planici, 15. marca 1936 
ob 14.30.
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V ODLIČNI FORMI — 
Jifi Raška ‘

m. Hitrost vetra se je gibala 
med 1 in 1,8 m na sekundo. 
Poskusni skoki so se zavlek
li skoraj do dvanajstih.

V drugi seriji je bilo na 
štartu 14 skakalcev, ki so do
segli naslednje daljave: Blaz
nik ■ 75, Krznarič 99, Mlakar 
98, Loštrek 100, Kobal 85, 
Balzar 115, Gorjanc 112, Ra
ška 146, Richar (Fr) 103, Poi- 
rot (Fr) 103, Verli (Fr) 107, 
Dunhofer (It) 93, Dargay 
(ZDA) 93, WindspergCT 
(ZDA) 115. Huje je padel sa
mo Tom Dargay, na srečo 
brez posledic.

Okrog velikanke je zavla
dalo zadovoljstvo. Vse je do
bro pripravljeno. Krivulja le
ta skakalcev je idealna. Edi
ni problem je hitrost. Tudi s 
tem pa jutri ne bo težav, saj 
bodo s skoki začeli nepri
merno bolj zgodaj, najbrž že 
okrog 9,40, razen tega pa bo
do zaletišče po vsej dolžini 
zavarovali z zaveso proti son-

Sigmund Rund 
obžaluje

KRANJSKA GORA — Norvežan 
Sigmund Ruud, ki se je udeležil 
planiške prireditve pred 40 leti, 
se je v posebnem pismu dr. Sa
ši Reicherju zahvali planiškim 
prirediteljem za vabilo za ogled 
jubilejne prireditve v Planici. V 
pismu med drugim pravi: »Zame 
bi bilo veliko in resnično doži
vetje, če bi po letih spet lahko 
srečal stare prijatelje iz veselih 
dni, ko je tekla zibelka smu
čarskih poletov, vnovično sreča
nje s Planico, ob njenem jubi
leju, bi bilo zame novo doži
vetje. Zal pa imam težave z 
zdravjem (s kolki' zlasti po na- 
pronih dneh na razstavi športne 
opreme v Mtinchnu in svetovnem 
prvenstvu v Falunu — veliko sem 
potoval in zdravnik mi novih, na
pornih potovanj sicer ni prepo
vedal. pač pa odsvetoval. Mislim, 
da je pametno poslušati njegov 
nasvet. Žal — ne bo me v Pla
nico. v mislih pa bom z vami. 
želim vam vse dobro ob viso- 
sem jubileiu«

ABC Sports 
bo poklonil film

KRANJSKA GORA — Newyor- 
ška televizijska družba AB’C 
Sports bo v dneh planiške prire
ditve našim organizatorjem poklo
nila film o planiški prireditvi le
ta 1969. ko Je dolino skakalnic 
in planiške orle obiskal tudi pred
sednik Tito; intervju z njim za
vzema v filmu posebno mesto.

Slovesen sprejem 
za planiške goste

KRANJSKA GORA, 14. marca. 
Predsednik skupščine občine Jese
nice Franc Žvan je danes prire
dil sprejem za vse udeležence ju
bilejne planiške prireditve. V ho
telu Alpina so se zbrali vsi ska
kalci, vodje ekip, trenerji, člani 
mednarodne smučarske zveze, čla
ni komiteja KOP. zveznih in re
publiških smučarskih in telesno- 
kultumih forumov, člani služb 
organizacijskega komiteja Plani
ca. novinarji in drugi gostje.

Po dobrodošlici in krajšem 
predsednikovem nagovoru, so se 
gostje na sprejemu zadržali v 
daljšem nrisrčnem razgovoru, kjer 
pa je beseda seveda tekla pred
vsem o Planici in smučarskih po
letih.

Wosipiwo vodi NDR, 
Steiner Švico.

KRANJSKA GORA. 14. marca. 
Med zadnjimi so danes zvečer pri
speli v Kr. goro tudi skakalci 
Švice in NDR. V ekipi trenerja 
Roscherja je tudi prvi svetovni 
prvak v smučarskih poletih iz 
Planice 72 Walter .Steiner. V eki
pi NDR pa bodo tokrat nastopili 
samo trije skakalci: svetovni re
korder Heinz Wosipiwo. bivši sve
tovni rekorder Manfred Wolf in 
znani lovec daljav Jochen Dan- 
neberg, ki je že star planiški 
znanec. S. T.

Zadnja novica
Že danes 
prva tekma

KRANJSKA GORA - Med
narodna žirija, ki vodi letoš
njo planiško prireditev v p.o- 
letih, je pozno zvečer skle
nila, da bo prvi tekmovalni 
dan že v petek, ko bodo ska
kale: jzvedli poskusni skok in 
dva v konkurenci. Boljši iz
med slednjih bo štel za konč
ni rezultat skupaj z boljšim 
skokom vsakega tekmovalne
ga dne v soboto in nedeljo.

E. B
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cu. Zavarovali bodo tudi od
skočni most, na katerem bi 
danes Vojko Blaznik v drugi 
seriji skoraj padel naprej, 
ker je bila hitrost v smučini 
od metra do metra izredno 
različna.

Tudi skakalci so hvalili ve
likanko, kd kraljuje v dolini 
skakalnic.- Danes je taka kot 
je lahko le ob največjih praz
nikih. Tudi kakšnih tisoč gle
dalcev je bjlo navdušenih in 
je uživalo v pravem zimskem 
paradižu.

S. TRBOVC

Prijavljenih 38 

skakalcev iz 11 

držav
štartne številke so nasled

nje: 1. Loštrek, 2. Drago
Pudgar, 3. Demšar, 4. Dani* 
lo Pudgar (vsi Jug), 5. Yerly 
(Fr) 6. Wusthorn (ZRN), 7. 
Blaznik (Jug), 8. Wolf (NDR), 
9. Kalso (Fin), 10. Fosum 
/Nor), 11. Guinard (Svi), 12. 
Windspergcr (ZDA), 13. Bal
zar (CSSR), 14. Hyv5nen 
(Fin) 15. Bonetti (Svi), 16. 
Halversen (Nar), 17. Dunho
fer (It), 18 Norčič (Jug) 19. 
Dolhar (Jug), 21. Danneberg 
(NDR), 22. Dargay (ZDA), 23. 
Wanner /Av), 24. Gorjanc
(Jug), 25. Poirot (Fr), 26.
Raška (CSSR), 27. Rautlo- 
naho (Fin), 28. Steiner (Svi), 
29. Štefančič (Jug), 30. Satre 
(Nor), 31. Mesec (Jug), 32. 
Wallner (Av), 33. Grosche
(ZRN), 34. Richard (Fr), 35. 
Steele (ZDA), 36. Yliantt!la 
(Fin), 37. Woslpiwo (NDR), 
38. Jurman /Jug).

Predskakalci so Krznarič, 
Kobal in Mlakar, uradni tre
ning z ocenjevanjem pa se 
začne ob 9.40.

Odbojkarice CSKA 
najboljše
1 OSIJEK — Odbojkarice moskov
skega CSKA so zmagovalke poka
la pokalnih odbojkarskih prva
kinj. Vrstni red: 1. CSKA 6. 2. 
Rude zvezda 4, 3. Dinamo (Buka
rešta) 2, 4. AZS (Varšava) 0.

Dosežki 
letalcev

t

Deseterica najdaljših
169 m Wosipiwo (NDR) — 1973 Oberstdorf 
167 m Kampf (NDR) — 1973 Oberstdorf 
166 m Schmid (Švica) — 1973 Oberstdorf 
165 m Wolf- (NDR) — 1969 Planica 
164 m Raška (ČSSR) — 1969 Planica 
163 m Steiner (Švica) — 1973 Oberestdorf 
163 m VVirkola (Norveška) — 1969 Planica

Ruotsoalainen (Fin) — 1972 Oberstdorf 
Schwabl (Avstr) — 1973 Oberstdorf

Najdaljši s padci
179 m Steiner (Švica) — 1973 Oberestdorf 
178 m Ito (Jap) — 1973 Oberstdorf 
175 m Steiner (Švica) — 1973 Oberstdorf 
166 m Danneberg (NDR) — 1973 Oberstdorf

Državni rekordi
169 m NDR — Wosipiwo — 1973 Oberstdorf 
166 m Švica — Schmid — 1973 Oberstdorf 
164 m ČSSR — Raška — 1969 Planica 
164 m Japonska — Ito — 1973 Oberstdorf 
162 m Norveška — Wirkola — 1969 Planica 
162 m Finska — Ruotsalainen — 1972 Planica 
162 m Avstrija — Schwabl — 1973 Oberstdorf 
158 m Jugoslavija — Mesec 1973 Oberstdorf 
156 m SZ — Kalinin — 1973 Oberstdorf 
153 m Švedska — Nordgren — 1973 Oberstdorf

Deset najboljših Jugoslovanov 
vseh časov
158 m Mesec — 1973 Oberstdorf 
150 m Stefančič — 1969 Planica 
145 m Danilo Pudgar — 1972 Planica 
145 m Blaznik — 1973 Oberstdorf 
141 m Šlibar — 1961 Oberstdorf 
138 m Zajc — 1969 Planica 
136 m Dolhar — 1969 Planica

Štrucelj — 1973 Oberstdorf 
134 m Norčič — 1973 Oberstdorf 
132 m Eržen — 1964 Oberstdorf

Rudar
KEGLJANJE

Odločitev v Sevnici
SEVNICA — Pot za 10. svetov 

no prvenstvo v kegljanju vodi naše 
kegljače že drugič skozi Sevnico.
V tem mestu bo to soboto in ne
deljo zadnje, 5. izbirno tekmova
nje, po katerem bodo določil ii 
po 7 moških in žensk.

Med moškimi je strokovni svet 
KZJ že določil v ekipo uradnega 
svetovnega prvaika Dragaša in 
Steržaja. Z eno nogo so v repre
zentanci tudi že Turk. Česen m 
Biber, medtem ko za zadnji dve 
mesti kandidirajo Miklavčič, Mi- 
haj«lovič Boroš, in Muše. Nastopil 
bo še Janša, vendar so njegove 
možnosti prav minimalne.

Med ženskami so si že pridobile 
prednost Urh, Marinc, Janša in 
Krištof, za vstop v reprezentanco 
pa se potegujejo še Ludvig, Mi
klavčič, Ctulič, Sivka, Kodmja in 
Kovačevič.

Moška reprezentanca se bo do 
SP, ki bo od 17. do 23. maja v 
Heidelbergu pomerila z NDR, Ro
munijo in CSSR. S. P.

Lj. Center 
7096:6808

TRBOVLJE, 14. marca. V na
daljevanju republiške lige so keg
ljači domačega Rudarja premagali 
tretjeuvrščeno ekipo Ljubljano — 
Center.

RUDAR: 7096 (Lipovšek 899, Je
reb 871, J. Tomše 910, Spec 839, 
Kramar 924, Goljuf 864, Dolanc 
854, R. Tomše 935).

LJ. CENTER 6808 (Nagode 884, 
Koritnik 877, Okroglič 805, Mojš- 
krc 845, T. Križaj 847, Mencinger 
856, M. Križaj 864, Culič 830).

F. SADAR

Triglav : Gradis 
7995:7759

KRANJ, 14. marca — V derbi
ju republiške kegljaške lige je 
Triglav zasluženo dobil.

TRIGLAV: Kordež 967, Pavlin
962, Vehovec 915, Jenkole 1024,

• Jereb 1032, rTijon 1019, Ambrožič
* 1003, Turk 1073.

GRADIS: Mezgec 809, Mitar 930, 
Farkaš 1007, Zdešar 960, Rupar 
942, Janša 960, Belcijan 1011, Če
sen 1059. J. JAVORNIK

MOSKVA — V okviru tekmova
nja v evropski namiznoteniški li
gi Je Madžarska premagala SZ s 
6:1.

LANDOVER — VI. kolu te
niškega turnirja je Pilič premagal 
Američana Pattinsona s 6:4, 4:6, 
6:3. Nagradni sklad je 50.000 do 
larjev.

Rekli so o 
velikanki

Wolfgang Happle, tehnični delegat mednarodne smu
čarske zveze FIS: »Velikanka je odlično pripravljena. 
Tudi vetra m. če bo tako ostalo, se nimamo česa bati. 
Krivulja leta skakalca je taka, kot mora biti. Samo 
hitrost je bila danes premajhna, toda za jutri tudi 
zanjo ni skrbi.«

, Inž. Lado Gorišek, sokonstruktor skakalnice: »Vse- 
je šlo po načrtih in računih. . Jasno pa je, da okrog 
poldneva sonce, že preveč pritisne. Zato ni bilo potreb
ne hitrosti. Ko bomo zaščitili zaletišče in odskočni 
most, potem smo lahko prepričani, da bo prireditev 
res na ravni.«

Zdenek Remsa, trener CSSR: »Skakalnica je taka, 
kot si jo lahko samo želimo. Izredno je pripravljena. 
Zato vam tudi lahko zaupam, da smo prišli zmagat. 
Jifi Raška, stan junak, je v Planici dosegel nekaj svo
jih največjih uspehov v karieri in povsem na uho vam 
lahko povem, da se bo najbrž prav s svojo Planico 
tudi poslovil od aktivnega skakanja. Tudi sam in mno
gi ljubitelji skakanja bi mu to privoščili, saj je Raška 
pobral mnogo najvišjih lovorik v Planici. In kaj lepše
ga, kot se posloviti z zmago v Planici, si najbrž ni moč 
zamišljati«.

Jifi Raška: »Skakalnica je fantastična. Mislim, da 
je lepša, bolje pripravljena kot je bila v letih 1969 in 
1972. Tudi sam sem dobro razpoložen in upam, da 
bom letel tako, kot želim.« S. T.

PLANICA POVSOD NA SVETU — Velik delež bo imela na planiški prireditvi tudi televizija, saj bo tekmovanje 
v poletih prenašala evrovizija in intervizija. Foto: Busid

Kandidati 
dvakrat z 
Liberecom
Zadnji preskušnji' jugo
slovanske reprezentan
ce pred SP skupine B

LJUBLJANA — Drevi in jutri, 
obakrat ob 19. uri, se bodo naši 
najboljši hokejisti, kandidati za 
državno reprezentanco za nastop 
na SP skupine B, pomerili v 
dvorani Tivoli z Liberecom, dru- 
goligašem iz CSSR.

Zvezni kapetan Tone Franzot bo 
v obeh tekmah preskusil vseh 26 
kandidatov, po sobotni tekmi pa 
bo določil 20 igralčev in tretjega 
»letečega« vratarja za nastop na 
SP. Ti se bodo v Tivoliju zbrali 
spet v ponedeljek.

Vsi kandidati so bili na dose
danjih treningih zelo prizadevni. 
2al sta se lažje poškodovala Ja
kopič in M. Jan na katera pa 
zvezni kapetan resno računa. Vsi 
drugi so zdravi v obeh tekmah 
pa bodo skušali dokazati veljavo 
in upravičiti nastope v dresih z 
državnimi grbi

»Preskusili bomo več taktičnih 
inačic. Naši sparing partnerji so 
odlični hokejisti, izvrstno obvla
dajo tehniko. Prav zato bodo tu
di gledalci lahko prišli na svoj 
račun«, je dejal Franzot. »Naša 
prva naloga je še bolj uigrati 
moštvo, zato seveda rezultat ne 
bo prvega pomena.« K. B.

[ KOŠARKA

Zmaga C. zvezde 
v Madridu

MADRID — V prvi polfinalni 
tekmi pokala pokalnih prvakov so 
košarkarji Crvene zveze v Madri
du premagali domači Estudiantes 
z 79:74 (42:26).

C. zvezda si je zmago zagotovila 
že v prvem polčasa. Povratna 
tekma bo 20.“t. m. v Beogradu.

C. ZVEZDA: Rakočevič 2, Sarja- 
novič 4, Kapičič 23, Simonovič 
11, Vučinič 17 Slavnič 22.

ESTUDIANTES: Taylor 34, Bol- 
tran 10, Lopez 4, M. Garcia 2, 
Cambronero 4, Vela 16. Sien 4.

Sacla : Spartak 
86:70 (34:34)

TORINO — V prvi polfinalni 
tekmi pokala pokalnih prvakov 
je domači Sacla zanesljivo pre
magal Spartaka iz Brna. Skupni 
zmagovalec se bo v finalu sre
čal z zmagovalcem Zvezda — 
Estudiantes.

NOGOMET

Milan : PAOK 
3:0 (2:0)

MILANO — Za zaostali prvi tek
mi pokala pokalnih prvakov je 
branilec naslova Milan visoko pre
magal PAOK iz Soluna. Gole so 
dali Bigon 12., Benetti 37. in Cia- 
rugi 87. Povratna tekma bo pri
hodnjo sredo.

Arsenal 
1:3 (0:0)

Barcelona

LONDON — V prijateljski no
gometni tekmi je vodilno špan
sko moštvo Barcelona premagalo 
domači Arsenal s 3:1 (0:0). Gole 
so dali As e risi, Sotil m Tome.

Zaire prvi v Afriki
KAIRO, 14. marca. Nogometna 

reprezentanca Zaira je osvojila 
deveti pokal afriških narodov, po
tem ko je v ponovljeni finalni 
tekmi premagala Zambijo z 2:0 
(1:0). Prva tekma se je pred dve- 
mi dnevi v Kairu končala 2:2.

Mercator : Ljubljana 
2:0 (0:0)

LJUBLJANA — Stadion na Vi
ču, vreme sončno, igrišče težko 
za igro, gledalcev 200, sodnik 
inž. Novakovič (Novo mesto), 
tekma za jugoslovanski pokal.

STRELEC: 1:0 — Djekič (76.,
11-m), 2:0 — Djekič (82).

Dobršen del igre so se morali 
Vičani dobro potruditi, da so 
ugnali dobro uigrane Siškarje. Se
le v 76. minuti so domačini, po
tem ko je oil v kazenskem pro
storu nepravilno zaustavljen J. 
Zavrl, prek Djekiča povedli z be
le točke. Pc napaki gostujoče 
obrambe pa je DJekiču samo ne
kaj minut zatem spet uspelo pre
magati sicer zanesljivega Dodiča.

T. 2.

Grosuplje : Elan 
4:2 (2:2, 2:2)

IVANČNA GORICA — V tekmi 
za jugoslovanski pokal so Grosup 
lje premagale novomeški Elan s 
4:2. V regularnem času se je tek 
ma končala z 2:2 (2:2). v podali 
šku pa so imeli Grosupeljčani več 
moči in zasluženo zmagali. Strel
ci: za Grosuplle Lavrič 2 ter Dre
melj in Rebolj, za Elan pa Ro 
žanc in Weiss. M. Z

IDRIJA — V šahovskem dvo
boju med ekipama kluba idrij
skih študentov in tukajšnjo gim
nazijo so zmagali študenti z 22,5 
:2,5. S. K.

Predstavljamo naše nasprotnike na »Hokeju 74«

Kanadska šola
Naš hokejski strokovnjak C. Klinar, ki trenira ekipo 
iz Nijmengena, ocenjuje nizozemsko reprezentanco
NIJMEGEN — Nekdanji igralec Jesenic ter držav
ne hokejske reprezentance Ciril Klinar 1e že pol
drugo leto na Nizozemskem, kjer je prevzel stro
kovno vodstvo ekipe National Nederland Nijme- 
gen. To moštvo se je v zadnjih šestih letih prebilo 
iz III. v I. ligo, kjer je letos, pod Klinarjevim 
vodstvom, osvojilo 5. mesto. Naš hokejski strokov
njak nam bo v naslednjem skušal na kratko opi
sati kvaliteto nizozemske reprezentance, ki se je 
po dolgih letih spet prebila v skupino B svetovne
ga prvenstva.

»Kvaliteta nizozemske
ga hokeja je samo med 
prvo in drugoligaši, saj 
so vsi okrepljeni s hoke
jisti kanadskega porekla 
in češkoslovaškimi emi
granti. V vsakem klubu je 
najmanj sedem tujcev, iz
med katerih jih ima veči
na nizozemsko državljan
stvo. Igro najboljših mo
štev lahko primerjamo s 
kvaliteto Jesenic in Olim
pije, zato je tudi repre
zentanca sestavljena v 
glavnem z igralci klubov 
najboljših dveh ekip — 
RAK Ishockey in Tilbur- 
ga. Vsi igralci, razen dveh, 
treh so kanadskega po
rekla.

hotei 74

Hitrost in ostrina
Vsi »Kanadčani« se od

likujejo po izredni borbe
nosti tn hitrosti, pri • če
mer je ostrina eno iz
med poglavitnih orožij. 
Glede na to, da igrajo ze
lo napadalno, jih je mo
goče presenetiti v obram
bi le s preudarno In tak
tično premišljeno igro.

V tej sezoni so imeli 
samo tri dni skupnih pri
prav in odigrali dve tek
mi z Norvežani. Resda so 
obe izgubili, toda to m 
merilo njihove moči, saj 
so bili tedaj prvič v živ
ljenju skupaj na ledu. Ju
trišnja prijateljska tekma, 
z ZRN pa bo zadnja pre- 
skušnja pred odhodom v 
Ljubljano. Po mojem mne
nju je neutgranost repre
zentance največja po
manjkljivost, razen tega 
pa si bo na Sp bržčas 
nabrala precej kazenskih 
minut, kar lahko slabo 
vpliva na razpoloženje.«

Trener Robert Jestrem- 
ski, ki je poljskega rodu, 
je v razgovoru z menoj 
izrazil, da je optimistič
no razpoložen glede na 
bližnje SP. Zadovoljen je, 
ker je ekipa sposobna

m
i. ,
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NOVE IZKUŠNJE — 
Ciril Klinar

vseh 60 minut tekme ob
držati enak tempo. »Pre
pričan sem, da Je naša 
izbrana vrsta na lanski 
turneji po Kanadi dobro 
preučila njihovo Solo in 
da bo pridobljene izkuš
nje s pridom uveljavila v 
Tivoliju.

Morda še tole; Kanad
čani, ki igrajo po Evropi, 
se kolektivni igri znajo 
podrediti, kar je samo 
njim v dobro. Poudarjam, 
da igrajo zelo napadalno, 
naglo se vračajo v ob
rambno tretjino, sicer pa 
igrajo dosledno »mož na 
moža«. »Bodiček« je nji
hova specialiteta. Imajo 
dober občutek, kdaj je 
treba streljati proti vra
tom. Udarci so navadno 
močni in natančni«.

Toliko o nizozemskem 
hokeju z željo, da bi se 
naša izbrana vrsta na SP 
v Ljubljani uvrstila čim- 
bolje.

CIRIL KLINAR

Prvenstvo
vojaških
gimnazij

Na II. prvenstvu bodo 
dijaki merili moči 

v plavanju in gimnastiki
LJUBLJANA — Tn dni bodo di- 

jak: vojaške gimnazije in gojen
ci vojaškega internata »Franc Roz
man Stane« imeli v gosteh vrstni
ke vojaških gimnazij iz Beogra
da, Zagreba in Mostarja. V dneh 
od 15. do 17. t. m. bo namreč 
v Ljubljani II. prvenstvo vojaških 
gimnazij v orodni telovadbi in 
v plavanju.

Slovesen začetek gimnazijade bo 
v soboto v domu JLA. odkoder se 
bodo potem vsi udeleženci z av
tobusom odpeljali v Kranj, kjer 
se bodo pomerili v plavanju. Po 
končanem tekmovanju se bodo 
vrnili v Ljubllano. kjer si bodo 
oopoldne ogledali mesto. V nede
ljo pa se bo v TVD Partizan na 
Taboru že ob 8 uri začelo tek
movanje v orodni telovadbi. Po 
tekmovanju bo slovesna razglasi
tev rezultatov.

Pohvalno je, da prireditelji ni
so mislili le na tekmovanje, saj 
bodo mladim gojencem vojaških 
gimnazij pokazali tudi znamenito
sti mesta Ljubljane, pa ne le to, 
v načrtu imajo tudi izlet na Bled, 
ki naj bi si ga ogledali v nede
ljo popoldne po končanem tekmo
vanju. To pa še ni vse, kajti od 
petka do nedelje si bodo tekmo
valci lahko ogledali filme, ki jih 
bodo predvajali v okviru te pri
reditve, v soboto zvečer pa bo v 
domu JLA tudi ples. Kot kaže so 
mislili na vse in so združili ko
ristno s prijetnim.

M. MATVOZ

RUGBV

Ljubljana finalist
MAKARSKA — V polfinalu dr

žavnega mladinskega prvenstva v 
rugbvju je Ljubljana premagala 
splitsko Nado z 32:16 (16:4) in 
se tako uvrstila v finale, kjer bo 
igrala z Dinamom iz Pančeva.

V drugi tekmi je Dinamo pre 
magal Energoinvest z 21:11 (11:8).

Tekme 
ob dnevu 
invalidov

Prireditve v sedeči od
bojki, šahu, namiznem 

tenisu in kegljanju
LJUBLJANA — Zveza društev in

validov Slovenije bo v sode lova 
nju z zvezo za šport in rekreaci 
jo .nvalidov priredila v počastitev 
mednarodnega dneva invalidov vr 
sto prijateljskih srečanj v števil
nih športnih panogah.

Ze 16 t. m. bo v telovadnic; 
zavoda za rehabilitacijo invalidov 
v Ljubi lani tekmovanje v sedeči 
odbojki, teden dni kasneje pa 
v telovadnici železniških šol v na 
miznem tenisu. Doslej so prijav 
IJene odbojkarske ekipe tz Ljub 
ljane, Ponikve, Kamnika in Kra 
n j a, za namizni tenis pa še iz 
Tržiča. Kopra in Maribora

Istega dne (23 t. m.) pa se bo 
v prostorih kluba Invalid pomen 
lo na hitropoteznem turnirju več 
ko 120 šahistov in 40 ekip iz vseh 
področij SRS.

V zelo priljubljenem kegljanju 
pa bo tekmovanje v 2alcu. Pri
čakujejo več ko 150 tekmovalcev, 
ki se bodo pomerili v borbenih 
partijah.

Seveda pa v okviru mednarod 
nega dneva invalidov ne bodo sa 
mo športna tekmovanja Kulturne 
prireditve v organizaciji Športnih 
društev Invalid se bodo zvrstila 
po vsej Sloveniji, organizirali bo
do sestanke, na katerih bodo pre
gledali dosedanje delo in uspehe 
na področju rehabilitacije in za 
poslovanja invalidov. V načrtu 
imajo še program, ki na1 pripo 
more k reševanju vseh problemov 
delovnih invalidov.

V BAVCON

MEDVODE — Na kegljišču Hi
dro Je bilo tekmovanje v bor
benih igrah za pokal TTKS Ljub
ljana — šiška, na katerem so na
stopile ženske ekipe Oolor.la, Do
nita in dve ekipi Jane. Po pri 
čakovaniu je prvo mesto zased 
la Jana T s 388 podrtimi keglji 
perd Jano II 7 ->55, Colorjem
235 in Donitom 206.

F. R.

Več ko 50 
dvigalcev 
v Velenju

Sobotno republiško 
prvenstvo bo general
ka pred DP v Sarajevu

LJUBLJANA — V soboto bo V 
Velenju letošnje republiško prven
stvo v dviganju uteži Priredite
lju, domačemu Rudarju, so do
slej prijavili svoja zastopstva 
Olimpija (18 tekmovalcev), Prevo
je (16), Celje (9), Kočevje (2), 
domače pa bo zastopalo 1B dvigal
cev

Favorite je iskati med tekmoval
ci Olimpije m Rudarja, seveda pa 
m izključeno, da bi presenetil tu
di kak mlajši tekmovalec.

Republiško orvenstvo bo pote
kalo v dveh delih Dopoldne sa 
bodo, z začetkom ob 9. uri, po
merili dvigalci lažjih kategorij, po
poldne. ob 15 uri, pa dvigalci 
težjih kategorij Najboljši v po
samičnih kategorijah bodo nasto
pili čez 14 dni v Sarajevu na dr
žavnem prvenstvu. J. G.

DVIGANJE UTEŽI

Skupščina 
TAK Olimpija

LJUBLJANA. 14. marca. Težke 
atletski kluL Olimpija Je v Klu 
bu poslancev v slavnostno skup 
ščino proslavil 25 zelo uspešni! 
let svojega letovanja. Stevilr 
udeleženci so pregledali delo klu 
ba v zadnjih letih, sestavili na 
črte za v bodoče, najzaslužneji 
športnike in sodelavce pa »o na 
gTf»<*li. O skupščini bomo Se po 
ročali. j. p

Modni hiši 
na smučeh

LJUBLJANA — V smu£arsk«n 
dvoboju mod modnima hiSam 
Maribor In Ljubljana Je rmaRa 
Maribor pri fenslfah. pri moški! 
pa Ljubljana Moški: Tenar«i 
Damian <oba LJ), Kandus (Mrb) 
žensko Strmšek, Anderli«, Bila 
(vse Mrb).
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Danes na RTV
TV ob 9.30 In ob 16.20:

Štiridesetletnica 
na zaslonu

Prvi planiški prenos bo na 
sporedu danes ob pol dese
tih. Spričo velikega zanima
nja za polete je TV Ljublja
na poleg neposrednega preno
sa (predviden je ob 9.30 do 
13.00) pripravila tudi za po
poldne posnetek, dolg eno 
uro. Tako bo danes, na de
lavnik. V soboto in nedeljo 
pa bosta na sporedu samo 
dva neposredna prenosa. Ko
mentiral bo Marko Rožman.

TV ob 17.20:

Mladi mozaik
Ko se bomo nagledali smu

čarskih poletov, nas bo od
daja »Pisani svet« preselila v 
svet mladostnega poleta, is
kanja, znanja, veselja in do
sežkov. Kot vselej bo tudi 
danes sestavljena iz več pri
spevkov, ki predstavljajo delo 
pionirjev v raznih slovenskih 
krajih. V Lescah se borno 
vrnili k 8. marcu in si ogle
dali nekaj programa, ki so 
ga šolarji pripravili svojim 
mamicam. Kranjski pionirji 
bodo pokazali, kako delajo 
nam, starejšim novinarjem, 
nevarno konkurenco in da 
novinarska spretnost z nami 
res ne bo izumrla. Posebej pa 
so se postavili mladi iz Ljub
nega ob Savinji, ki so prei
skali domača in sosedova 
podstrešja, kašče in kleti ter 
zbrali pravo pravcato muzej
sko zbirko, pričevanje o pre
teklosti domačih krajev.

Kulturna akcija 
med delavci naj 
se začne 
s knjigami 
Prešernove 
družbe!
V vsako delovno ofganizacijo zaupnika 
Prešernove družbe!

PREŠERNOVA DRUŽBA, Ljubljana, Borsetova ulica 27

TV ob 19.05;

Za zdravo 
življenje

Iz cikla »Nalezljive bolezni« 
bomo danes gledali oddajo o 
kožnih zajedavcih, prenašal
cih nalezljivih bolezni. So
dobna higiena in skrb za či
stočo, pa tudi urejene raz
mere, v katerih živimo, so bo
lezni te vrste močno omejile 
in pozabili smo že skoraj na 
njihovo nevarnost, če pa se 
n. pr. spomnimo, koliko žrtev 
je bilo v NOB samo zaradi ti
fusa, ki so ga prenašale uši, 
če se spomnimo, da so para
ziti trdoživi in bodo mogoče 
premagali sedanjo moč raz
kuženih sredstev, bomo pri
znali, da je tudi opozorilo na
nje povsem upravičeno, da 
se oddaja, kot to želi njeno 
uredništvo, vključuje v širo
ko akcijo za zdravo življenje. 
Besedilo zanjo je pripravil 
dr. Stjepan Bunta, realizirali 
so jo sodelavci izobraževalne 
redakcije ljubljanske televi
zije.

TV ob 20.40:

Še en oskar 
ta teden

V sredo zvečer smo kot 
film tedna gledali sugestivno 
oblikovano, odlično režirano 
in doživeto zaigrano »čudo
delko«, nagrajeno z Oskarjem 
za leto 1962. Nocoj se bomo 
z oskarji preselili v nasled
nje leto, 1963, ko je dobila 
to visoko priznanje za nean- 
gleški film psihološka drama, 
francoskega režiserja Sergea 
Bourgnignona »Nedelja v me
stu Avray«. Film upodablja 
proces zbliževanja med tuj
cem, neznancem, ki je povrh 
vsega še izgubil spomin, in 
doraščajočim dekletcem, či
ste in lepe čustvene poveza
nosti pa zatohlo podeželsko

okolje s svojimi vsakdanjimi 
sumničenji ne more razume
ti. V glavnih vlogah nastopa
ta naš znanec lz »Sutjeske« 
in številnih drugih filmov, 
Hardy Kriiger, in Patricia 
Gozzi.

R I ob 9.05:

Človek je del 
narave

Tako, kot piše v naslovu, 
bo poučila današnja radijska 
ura učence nižjih razredov, 
zlasti še tiste iz mest, ki 
včasih kar pozabljajo, da 
»narava« niso tlakovane uli- 
oe, stolpnice, semaforji, av
tomobili ter tu in tam kakš
no skromno zeleno drevo, za
plata trate v parku. Da je 
to pravzaprav premagana, od 
človeka in njegove zagleda
nosti v tehnični napredek 
zadušena narava in da se 
nam pretirano poseganje va
njo maščuje z zadušljivim 
zrakom, umazanimi vodami. 
Da je, skratka, treba naravo 
varovati, ne pa nasilno pose
gati v njen davno določeni 
red. S. G.

Hardy Kriiger igra v no
cojšnjem filmu »Nedelja 
v mestu Avery«

Ocena

Lek privrženosti
V spominu nam ostaja Pennov ne

navadni film čudodelka, v spominu za
radi kalvarije pisateljice Helen Keller 
in zaradi nenavadno sugestivne igre 
osrednjih dveh igralk. Ta kinemato
grafski spomin nam zdaj obuja televi
zija, ki je v okviru Tedna filma prika
zala to nenavadno močno delo, spet 
nam je prikazala film, ki ga ni moč 
tako lahko pozabiti kljub detajlom, ki 
nam uhajajo.

Režiser Arthur Penn, eden najbolj 
svojevrstnih sodobnih ameriških reži
serjev, je svoj drugi film — nastal je 
leta 1962 — naslonil na Gibsonovo dra
mo, ta pa na avtobiografske zapiske 
znane pisateljice. Helen Keller, že od 
svojega drugega leta gluhonema in sle
pa, vendar z visoko izobrazbo in dok
toratom znanosti, je zaslovela s svoji
mi socialnimi romani in avtobiograf
skimi deli, v katerih je ena prvih oseb
nosti trdovratna učiteljica Anne Sulli- 
van Macy. Takšne pripovedi nenavadno 
inteligentne in močne osebnosti, ki 
kljub temu, da je bila prikrajšana za 
vid, sluh in dar govora, s pomočjo 
okolja ni popustila, se vdala v usodo, 
marveč je nadaljevala pot »normalne
ga« človeka, kajpak zamikajo poustvar
jalce na različnih umetniških področ
jih. Po drami je našla pot tudi v film 
in prav je tako. Prav je tudi, da jo je 
dobil v roke veliki režiser Penn, ki iz 
nje ni napravil solzave melodrame, 
marveč spretno realno zgodbo, ki nas 
ne pusti ravnodušnih, ne more si kaj, 
da nas ne bi ganila, nikakor pa ne 
zdrsne z ravni sprejemljivega in ver
jetnega. Pri tem je imel odlični so
ustvarjalki v Anni Marii Italiano, alias 
Ann Bancroft, do tedaj zapostavljeni 
gledališki m filmski igralki, ter v Pat- 
ty Duke, ki je igrala mlado Helen Kel
ler že v gledališkem delu. Obe sta do
bili oskarja, tedaj 14-letna Patty je ce
lo najmlajša v zgodovini teh ameriških 
akademskih nagrad, ki je dobila to od
ličje. Njuni vlogi sta tako močni, da 
zatemnita vse ostale. Sila,' s katero in
terpretira Bancroftova prevzgojo »vol
čiče«, je prav nenavadna v filmski zgo
dovini. To je vloga, ki je nef>3zai>na, 
kot je nepozaben film sam tudi z zgod
bo in režijo. MIŠA GRČAR

oglašujte 
v dnevniku

DELO
V Trstu pri firmi »UNIVERSALTECNICA« naprodaj avtoradii za 
vse vrste avtomobilov po neverjetno nizkih cenah:
avtoradio GRUNDIG, PHILIPS, VOXON, BLAUPUNKT, od 17.900 
lir dalje
avtoradio s kasetami PHILIPS, VOXON od 48.000 lir dalje 
magnetofoni, radio magnetofoni s kasetami EUROPHON, PHILIPS, 
PHONOLA,
GRUNDIG NATIONAL BASF od 21.000 lir dalje
HI Fl Stereo kompleti GRUNDIG — PHILIPS — AKAI — AR — 
DUAL — EMPIRE — GALACTRON — GARRARD — HARMAN 
KARDON — HECO — JBL — KOSS — LEAK — LENCO — MA- 
RANTZ — PIONEER — RECTILINEAR — REVOX — SANSUI — 
SME — TANBERG — THORENS — TRANSCRIPTOR
gramofoni, kasete, magnetofoni a »dolby« 
video magnetofoni, dodatni deU za odličen prenos

UNIVERSALTECNICA
TRST
Corso Saba 18 — Piazza Goldoni 1 
Via Zudecche 1 — Via Machiavelli 3

VSAKEMU KOLEKTIVU POČITNIŠKI DOM, 
VSAKEMU DELAVCU POCENI DOPUSTI 

To ni parola, to je današnja stvarnost. 
Vprašajte vaše predstavnike sindikata.

Afc inDUSTRI JR mOTORniH VOZIL 
™ novo mESTO .

Program

RADIO
4.30— 8.00 Dobro jutro! 8.00 Poročila; 8.10 

Glasbena matineja; 9.00 Poročila; 9.05 Radij
ska šola za nižjo stopnjo — Dimek je del 
ra ve; 9.35 »Planica 74« — prenosi — vmes 
Danes dopoldne; Poročila, Z nami doma in 
na poti; 12.30 Kmetijski nasveta — ing. Bran
ko Štampar: Gozdnogospodarski načrti za kme
čke gozdove; 13.00 Poročila; 13.15 Obvestila in 
zabavna glasba; 14.00 Poročila; 14.10 Iz mladih 
grl — Deška mladinska zbora »Mladost# in 
»Severaček«; 14.30 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo; 15.00 Dogodki in odmevi; 15.30 
Napotki za turiste; 15.35 Glasbeni intermezzo; 
15.40 L. van Beethoven: Sonata za klavir, op. 
10 št. 3 v D-duru, igra lan Novotny; 16.00 
»Vrtiljak«; 17.00 Poročila — Posebna obve
stila; 17.10 Operni koncert; 17.50 Dlovek in 
zdravje; 18.00 Poročila — Aktualnosti doma 
in po svetu; 18.15 »Signali« — propagandna 
oddaja; 18.50 Ogledalo našega časa; 19.00 
Lahko noč, otroci! 19.15 Minute z Zadovolj
nimi Kranjci; 19.30 Radijski dnevnik; 20.00 
Stop-pops 15; 21.15 Oddaja o morju in po
morščakih; 22.00 Poročila; 22.15 Besede in 
zvoki iz logov domačih; 23.00 Vremenska na
poved in poročila; 23.05 Literarni nokturno; 
23.15 Jazz pred polnočjo; 24.00 Poročila in 
konec oddaje.
IZ DRUGEGA PROGRAM

9.30— 13.00 Petek na valu 202 — vmes Pla
nica 74 — prenosi; 13.00—14.00 Panorama zvo
kov; 14.00 Radijska šola za nižjo stopnjo 
(ponovitev) Dlovek je del narave; 14.35 Glas
beni variete; 15.35 Vodomet melodij; 16.00 
Filmski vrtiljak; 17.40 Odmevi z gora Bajde 
Inko: Vojak in gora: 18.00 Glasbeni cocktail; 
18.40—19.00 Jazz na drugem programu.

TELEVIZIJA
9 30 Mednarodni smučarski poleti — barvni 

prenos iz Planice (Lj)
14.10 TV v šoLi (Zg)
16.20 Mednarodni smučarski poleti — barvni 

posnetek iz Planice (Lj)
17 20 Pisani svet — mladinska oddaja (LJ)
18.05 Obzornik (Lj)
18.20 Indijska narodna glasba, barvna oddaja 

(Ljubljana)
18.50 Mozaik (Lj)
18.55 Cesta in mi (Lj) Kolesarjd v prometu
19.05 Nalezljive bolezni: Kožni zajedalci (Lj)
19.25 TV kažipot (Lj)
19.45 Barvna risanka (LJ)
19.50 Cikcak (Lj)
20.00 TV dnevnik (Lj)
20 25 Tedenski gospodarski komentar (LJ) 
20.30 3—2—1 (Lj)
20.40 Nedelja v mestu Avray — celovečerni 

film (Lj)
22.25 TV dnevnik (Lj)
22.40 Umetnost in človek, barvna oddaja (Lj)
UHF— oddajnik Krvavec:
17.40 Otroški spored (Bgd)
18.15 Narodna glasba ((Skopje)
19.00 Mozaik (Sa)
20.00 TV dnevnik (Zg)
20.30 Vse ali nič, kviz (Zg)
21.30 Clochmerle —' serijski film (Zg)
Oddajnik Sljeme:
8.10 Šolski spored (Zg, Bgd)

14.30 Posnetek iz Planice (Zg)

Prehitro 
in brez 
izpita

LJUBLJANA, 14. marca — 
26-letni Sadik GJinovcd iz So
jerjeve 39 v Ljubljani je bil 
danes pred okrožnim sodi
ščem v Ljubljani obsojen 
na deset mesecev zapora.

Z neprevidno vožnjo in 
brez potrebnih šoferskih iz
kušenj, je 26. julija 1973 pov
zročil prometno nesrečo, v 
kateri je izgubila življenje 
Danica Andolšek. Na odseku 
Vodnikove ceste, ki so jo 
takrat popravljali, ni zmanj
šal hitrosti na 30 km na uro, 
kot so to zahtevali promet
ni znaki in slabo vozišče, 
pač pa je vozil naprej z oko
li 60 km na uro. Začelo ga 
je zanašati in po nekaj me
trih take vožnje se je z av
tom prevrnil ter pod njim 
pokopal Andolškovo, ki je 
stala . tam poleg svojega av
tomobila. Pri tem je dobila 
tako hude poškodbe, da jim 
je v bolnici podlegla.

Po zaslišanju prič in sod
nega prometnega Izvedenca, 
ki so potrdili vse navedbe 
obtožnice, ga je sodišče spo
znalo za krivega hudega ka
znivega dejanja zoper sploš
no varnost in ga temu pri
memo tudi obsodilo.

V. V.

Pazljivost 
bi ohranila 

življenje
LJUBLJANA, 14. marca — 

Danes je senat okrožnega 
sodišča v Ljubljani obravna
val prometno nesrečo, v ka
teri je v Kočevju na Roški 
cesti pred trgovino »Rudar« 
izgubila življenje 7-letna Eri
ka Ostriž.

Ta prometna nesreča se je 
zgodila 5. junija ob 19.50, ko 
je Erika nenadoma pritekla 
na cesto pred avto, ki ga je 
upravljal 39-letni Tomaž 
Škufca iz Kočevja, Ljubljan
ska cesta 31.

Škufci je obtožnica očitala, 
da ni vozil s primemo hi
trostjo, zaradi česar ni mo
gel pravočasno avta ustaviti 
in preprečiti nesreče.

Res, da so ob levem robu 
ceste, od koder je pritekla 
Erika stali parkirani avto* 
mobili, kar je Škufci one
mogočalo boljši pregled. To
da mnenje prometnega izve
denca je bilo tako, da se 
Škufca ni prilagajal danim 
okoliščinam.

Sodišče ga je spoznalo za 
krivega in ga obsodilo na 
štiri mesece zapora pogojno 
za dobo enega leta. Povrniti 
pa bo moral tudi stroške 
kazenskega postopka.

V. V.

Prijeli dve 
avtomobilski 

kobilici
LJUBLJANA, 14. marca 

— Ljubljanski kriminalisti 
so v sodelovanju s split
skimi kolegi zgrabili te 
dni dva kar podjetna 
lumpa, 22-letnega Josipa 
Razina iz Splita in 19-let- 
nega Antona Burazerja, 
prav tako Splitčana. Fan
ta sta se specializirala za 
vlome v avtomobile, in to 
na področju Ljubljane.

V Ljubljani na Rimski 
cesti sta si prisvojila Za
stavo 750 In jo odpeljala. 
Iz nje sta vzela vse, kar 
se pač da. Vse, na krat
ko, školjko avtomobila, 
ki je bil pred tem last 
Viljema G. iz Ljubljane, 
pa sta odvrgla na smeti
šče. Obstaja pa še ute
meljen sum, da sta fanta 
vlomila v osebni avto Ja
neza B. in odnesla radio- 
aparat, vreden 2500 dinar
jev, hip nato pa se lot.la 
še osebnega avta Ivana 
O. iz Ljubljane in tudi iz 
tega odnesla radio, vreden 
3000 din.

Josip in Anton tega se
daj ne počenjata več. 
Kriminalisti so pač taki, 
pa so jima to onemogo
čili. M. S.

Kratek poštni rop
Dušan Mahne priznal, da je 8. marca iz vreče v koz in
ski pošti ukradel vrednostno pismo za 171.500 dinarjev
DIVAČA, 14. marca. Danes so na tiskovni konferenci 
v koprski upravi javne varnosti povedali, da so razi
skali skrivnostni rop 171.500 din, ki so 8. marca izginili 
v obliki kreditnega pisma iz poštne vreče s pošte v 
Kozini. Ropa vrednostnega pisma so osumili 21-letnega 
Dušana Mahneta, doma na Tatrah (Brkini) ki je za
časno živel v Divači.

Mahne je rop priznal, sicer 
pa so dokazi neizpodbitni. 
Mahne je, potem ko je to pi
smo vnovčil, pa do včeraj, 
ko so ga prijeli, porabil 5.800 
din, preostanek 165.700 din 
pa je skril v neki baraki na
kladalne železniške postaje v 
D.vači. Včeraj so o-menjeni 
znesek vrnili pošti.

Mahne je rop naredil 8. 
marca med 16. in 17. uro. To.

da že po 17. uri istega dne 
se je za rop izvedelo. Takrat 
se je namreč vrnila v službo 
Aiojzija Resinovič in opazila 
ključ zapomične ključavnice 
na poštni vreči in sicer na 
nepraven mestu. Razen tega 
ja opazila tudi drug zaporni 
listič poštne vreče, ki je bila 
pripravljena za odpremo.

To je bil znak, da nekaj ni 
v redu. Zato je v prisotnosti

Zlata pomota
ŠIBENIK, 14. marca — V Šibeniku so končno zaključili 

»zlatarsko afero«, ki je vznemirjala zlatarje. Več kot osem 
mesecev je namreč minilo od dne, ko je tržna inšpekcija 
šestim zasebnim zlatarjem zaplenila 7,5 kilograma zlata, ker 
bi ga naj bili nabavili ilegalno. Zlatarji brez zlata seveda 
niso mogli delati, zato so delavnice zaklenili. Po osmih me
secih pa so končno ugotovili, da inšpekcija ni imela trdnih 
dokazov, zato so .zlatarjem zlato vrnili.

En pes - dva rodovnika
LJUBLJANA, 14. marca — Zgodha o dveh Vidah in 

plemenitem psu, ki smo jo objavili pred dnevi, je raz
burila Vido Podržaj iz Eipprove ulice v Ljubljani.

Kot pravi Vida Podržaj, nikakor ni oni drugi Vidi, 
ki se piše Remic, iztrgala psa iz rok, saj se je španjel 
veselo poganjal za golobi. Ko je Podržajeva zagledala 
psa, ga je poklicala po imenu, Robby. Pes je reagiral 
na to ime in pritekel k njej.

Španjel se danes nahaja pri Podržajevih, ki imajo 
tudi vetermarsko potrdilo m druge dokumente, s ka
terimi dokazujejo, da je pes njihov.

Pes sicer sliši tudi na ime Dari kot so ga klicali 
pri Remičevih. No, Vida Podržaj pravi, da se je pes 
imenu privadil, ker je bil tam tri mesece.

Remičevi pa pravijo, da so psa dobili pred tremi 
meseci pri nekem kmetu, kajti prav takega psa so že 
nekaj časa pogrešali. Prepričani so bili, da je pes nji
hov, kajti popolnoma je odgovarjal rodovniku, ki ga 
imajo za takega psa.

Plemeniti pes ne pravi nič!

koiegice odprla zapečateno 
poštno vrečo; ugotovili sta 
tatvino vrednostnega pisma 
za 171.500 dinarjev.

Takoj sta alarmirali posta
jo milice in koprske krimi
naliste, ki so nemudoma pri
šli in ugotovili, da pri ropu 
ni bilo sledu nasilnega odpi
ranja vrat, ne poštne pošiljke.

Poizvedba med uslužbenci 
poste in domačini so krimina. 
liste privedli do 21-letnega 
Dušana Mahneta, ki je sicer 
oa 23. do 28. februarja nado
meščal poštnega raznašalca 
in si takrat priskrbel ponare
jen ključ vhodnih vrat kozin- 
ske pošte. Za Dan žena pa se 
je Mahne napotil iz Divače v 
Kozino in ukradel omenjeno 
vrednostno pismo. F. S.

Tople goljufije
Obrtnik Anton Vidmar iz Kamnika jemal akontacije za 
centralno kurjavo, potem pa je s 23.000 dinarji izginil

LJUBLJANA, 14. marca. — Zima letos ni bila ravno 
huda, v pripravah nanjo pa z milo zimsko klimo res 
ni nihče računal. Vsak se je skušal proti mrazu čim
bolj zavarovati. In nabaviti ogrevalne naprave. Kaj je 
lepšega kot obrtnik, ki kar takoj za manjšo akonta
cijo pride na dom in naredi in montira peč za central
no kurjavo. Tak je bil 37-Ietni Anton Vidmar, elektro- 
varilec, obrtnik z delavnico v bližini Kamnika, sicer 
doma iz okolice Celja.

Anton se je pojavil, po 
krajši debati sklenil ustno 
ah pa, po želji pač, pismeno 
pogodbo o tem, kdaj, kje in 
kako narediti centralno ogreva-

Motorist huje 
ranjen

CELJE, 14. marca. Karl Žni
dar (26 let) iz Razgora pri Voj
niku je vfleraj popoldne vozil 
osebni avto po mariborski cesti 
proti mestu. V križišču s stran
sko cesto je zavijal v levo pro
ti Trnovljam in pri tem izsilje
val prednost motoristu Dragu 
Pukmajstru (21 let) iz Lipe pri 
Frankolovem. V trčenju se je mo
torist* hu e rani in so ga odpe
ljali v bolnišnico. A. M.

Zdrobljen med 
tovornjakoma

CELJE, 14. marca. Voznik to
vornjaka Marjan Naglič Je danes 
ob 6.50 pelial iz Levca proti 
Celju. V Medlogu je ustavil za 
kolono vozil ki je čakala pred 
spuščenimi železniškimi zaporni
cami. Za njim je pripeljal voz
nik osebnega avta Vlado Hudour
nik (38 let> iz Prebolda,' ki Je 
prav tako ustavil. Za njim pa je 
pripeljal voznik tovornjaka Mar
tin Vodovni) (21 let) iz Bras
lovč, ki zaradi neprimerne hitro
sti vozila ni moge! pravočasno 
ustaviti. Zadel Je v spredaj sto
ječi osebni avto ’n ga potisnil v 
Nagličev tovornjak. Ranil se ni 
nihfe. Gmotno- škodo so ocenili 
na 50.000 din A. M.

nje. Akontacija je znašala od 
2Cno do 10.000 dinarjev. Vsak 
je rad plačal, le da bi se grel!

Obrt je lepo stekla, Vid
mar si je omislil delavnico 
pr, nekem obrtniku v bližini 
Kamnika in tam zares začel 
s proizvodnjo. Sprejel je več 
predplačil, nekaj mesecev 
lastniku delavnice ni plačal 
najemnine, ko pa so začele 
stranke sitnariti okoli stavbe 
m zahtevati ali pa si hotele

vsaj ogledati svoje peči, j« 
možakarju klima postala zo
prna. Izginil je.

S svojimi »uslugami« je za- 
S'užil 23.000 dinarjev. Koliko 
njegovih peči greje ljudi, ni 
zrano, verjetno pa je ta vso
ta manjša od njegovega de
janskega zaslužka. Trenutno 
je možakar zelo iskan. Zad
njič so Antona 'videli v akci
ji v Savinjski dolini!

UJV opozarja interesente za 
peči. naj jih ne naročajo pri 
Antonu Vidmarju, zlasti pa 
naj ne plačajo akontacije. 
Prosi tudi vse morebitna 
predplačnike, ki so vplačali, 
peči pa ne dobili, pa tega 
še Qiso prijavili, naj to čim- 
prej store. Da se naredi ob
račun Vidmarjevega poslova
nja

Konec sanj
LJUBLJANA, 14. marca — K. V. iz Ljubljane se Je 

vrnil iz sanjskega sveta, v katerega se Je podal s po
močjo mamil. Včeraj so ga v bifeju Rio prijeli milič
niki in ga predali v nadaljnjo preiskavo. Fant je že to
liko star, da bi lahko vsaj vedel, kako nezdravo Je 
jemati mamila. R. P.

Dober čuvajev prijem
LJUBLJANA, 14. marca — Delavec podjetja Varnost 

je imel včeraj dober prijem. V restavraciji Triglav Je 
zagledal gosta, ki pa prav gotovo ni prišel Jest, ker je 
bila restavracija takrat že zaprta. Pa ga Je prijel. Mi
ličniki pa so pozneje ugotovili, da Je pozni gost 33- 
letni Anton Menart iz A pa trna. Zdaj večerja drugje.

R. P.

Ubita šipa in 
dolgi nosovi
LJUBLJANA, — Dogodek se je ne dol

go tega odigral v ljubljanski Emoni, bil 
pa je hkrati žalosten in simpatičen. Jože 
z Drenovega griča se ga je nalezel. Rojstni 
dan pač. In pijača mu je rahlo razmehčala 
noge in ga sploh utrudila. V malem pred
prostoru je padel prvič na tleh pa mu je 
kar ugajalo, kot kaže, saj si je vrgel plašč 
čez glavo in skušal najprej zaspati. No, 
mimoidoči mu tega niso privoščili, pa si je 
kmalu premislil. Skušal se je pobrati, pa 
ga je zaneslo v stekleno pregrado, ki je 
pod težo seveda popustila.

»In to se zgodi meni, staremu pošte
njaku ... postal sem kriminalec ...!« je 
Jože popolnoma obupal in skušal plačati, 
ampak že se je na klice ostalih približal 
miličnik. Razumevajoče Je potrepljal Jo
žeta po rami, mu pomagal na noge, mu 
smehljaje razložil, da se kaj takega lahko 
primeri vsakomur, da je steklo zavarova
no, in da naj si vsega vendar ne žene tako 
k srcu. Potem mu je miličnik prijazno 
svetoval, naj gre domov, k ženki, pa naj 
se malce oprha z mrzlo vodo.

Zanimivo pri vsem pa Je razočaranje 
vseh zijal, ki so dogodek opazovali. Zakaj 
nič pendreka, kje Je marioa, zakaj na tako 
v redu način ... Kaže, da nekateri še ve
dno v miličnikih vidijo zgolj zlobo * da 
nekateri miličniki to med ljudstvom zako
reninjeno miselnost uspešno rušijo. M. S.

Manj otrok
Prometno-preventivno delo z mladino 
je v litijski občini obrodilo sadove

LITIJA, 14. marca. — V litijski občini so v minulem 
letu prvič zabeležili zmanjšanje prometnih nesreč, v 
katerih bi bile žrtve ali huje poškodovani otroci.

m pravilno ravnanje pešcev 
v prometu. To je pripomoglo, 
da v žalostni bilanci promet
nih nesreč lani ni bilo veliko 
otrok.

Kljub 226 prometnim ne
srečam, ki so terjale šest 
človeških življenj (48 ljudi 
je bilo huje in 41 laže po
škodovanih) so se laže po
škodovali le trije otroci.

Na postaji milice v Litiji 
pripisujejo to boljši preven
tivni vzgoji otrok, zlasti šo
larjev.

Tako je na primer v začet
ku novega šolskega leta ste
kla po osnovnih šolah akcija, 
ko so šolarjem in njihovim 
staršem razlagali in pojasnje
vali o pravilni hoji in sploh 
obnašanju na cesti. Ko pa se 
je začel pouk, so miličniki 
opozarjali otroke na napake

Prometne napake
Celjska občinska skupščina o celjskih cestno-prometnih 
problemih — Odlok o cestnem prometu se ne izvaja

CELJE, 14. marca. — Odborniki občinske skupščine so 
na zadnji seji največ razpravljali o vprašanjih, ki jih 
je v svojem poročilu nakazal svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu. Ta je predlagal tudi nekaj 
ukrepov, ki naj bi prispevali k ureditvi razmer.

Gre zlasti za ugotovitve, 
da sprejetega odloka o cest
nem prometu v občini ne 
upoštevajo oziroma ni nad
zora nad njegovim izvaja
njem. Cestna signalizacija na 
mnogih krajih ne ustreza, 
kot na primer na križišču 
Mariborske , in Dečkove ce
ste, kjer je semafor za kole
sarje odprt trikrat dlje kot 
za pešce.

V mestu ni parkirnih pro
storov za tovornjake, zato 
parkirajo ti celo na ploč
nikih, nekateri parkirni pro
stori pa so taki, da avtomo
bili nanašajo z njih blato 
na ceste.

Prav tako so večne teža
ve s semaforji, žive meje in 
plotovi pa marsikje' zmanj
šujejo voznikom pregled
nost itd.

Po mnenju sveta bi mora
li predvsem zagotoviti spo
štovanje občinskega odloka, 
urediti parkirne prostore za 
tovorna in osebna vozila ob 
mestnih vpadnicah, obstoje
če prostore pa bi moralo 
podjetje, ki pobira pristojbi
no, tudi ustrezno vzdrževa
ti. Razen tega, da bo treba 
poskrbeti za nadzor nad 
parkirnimi urami (sicer so 
brez vsakršnega smisla) in 
urediti vprašanje semafor

jev, bo za razbremenitev že 
tako ozkih mestnih ulic in 
za varnejše poučevanje voz
nikov treba urediti promet

ni poligon (predvidoma na 
prostoru med Voglajno in 
staro cinkamo).

V ta okvir spada tudi ure
ditev prometnega prehoda 
čez Ljubljansko cesto za 
učence pete osnovne šole, ki 
bo sicer zelo draga, ne bo 
pa se ji mogoče odpoveda
ti. D. HRIBAR

Slepe vožnje
Novomeški sodnik za prekrške je lani 
kaznoval 602 voznika brez dovoljenja

NOVO MESTO, 14. marca. — Občinski sodnik za pre
krške je imel minulo leto v obravnavi kar 5955 zadev, 
kar je precej več kot leto prej. Lani je uspel rešiti 4129 
zadev, precej pa je ostalo nerešenih, v glavnem zaradi 
velikega zaostanka iz leta 1972.

Zdaj je obveza vseh, ne sa
mo miličnikov in šol, da za
četo delo v preventivni vzgo
ji otrok v prometu, nadalju
jejo, izboljšujejo in to nene
hno. P. B.

Halo 94
Počene cevi
LJUBLJANA, 14. marca — 

Na gradbišču novega S tepanj
skega naselja je danes 17-let- 
nemu varilcu Rajku Vasilje
viču razneslo cevi, ki pove
zujejo bombi z varilnim apa
ratom. Prišlo je do požara, 
pr: katerem je bil Vasiljevič 
huje opečen, najbolj po no
gah in rokah. Zdaj je v bol
nišnici, njegovo stanje pa ni 
več kritično. Reševalci so ra
zen opečenega varilca danes 
peljali v bolnišnico 270 bol
nikov, 21 poškodovancev in 
sečem porodnic, imeli pa so 
še nekaj daljših voženj, kot 
v Maribor, Ilirsko bistrioo, 
Valdoltro in Mursko Soboto.

Mopedist 
umrl pod 

avtobusom
LJUBLJANA, 14. marca — 

Alojz Kordiš, štiridesetletni 
mopedist je danes ob 10.46 
v Valburgi pri Medvodah za- 
peljal pred avtobus in umrl.

Zapeljal je izpred gostilne 
ne da bi se prepričal, če js 
cesta prosta. Prav takrat js 
numo pripeljal avtobus 
Kranj—Ljubljana, ki ga js 
vozi’ 32-letni Franc Dolinar. 
Voznik se je hotel umakniti, 
vendar zaradi ljudi na cesti 
tega ni mogel. Mopedist js 
bil pri priči mrtev.

F. S.

Na prvem mestu so pro
metni prekrški na javnih ce
stah. Teh je bilo kar 3.318, 
drugih prekrškov pa je bilo 
precej manj. Izmed prekr
škov s področja prometne 
varnosti na javnih cestah je 
na prvem mestu vožnja brez 
vozniških dovoljenj, takih 
»slepih voznikov« je bilo kar 
602, kar posebej opozarja na 
resnost tega vprašanja. Veli
ko voznikov je bilo obravna
vanih zaradi tega ker so se

deli za volanom vinjeni, ne
kaj pa jih je bilo v obravna
vi zaradi neprimernega pre
hitevanja, zavijanja, izsiljeva
nja prednosti itd. Večina pre- 
kršiteljev je dobila denarhe 
kazni, sodnik za prekrške pa 
je izrekel tudi nekaj ukorov 
in opominov. V tem času je 
bilo odvzetih 271 vozniških 
dovoljenj, doba kazni pa je 
največkrat trajala samo tri 
mesece.

S. DOKL
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Vse bolj črni stolpci
Ko smo si nedavno ogle

dali nekaj podatkov o pro
metnih nesrečah na Sloven
skem v zadnjih letih, smo 
ugotovili, da se v vseh teh 
krvavih letih niti ni toliko 
povečalo število nesreč kot 
so se »povečale« posledice, 
zlasti tiste najhujše. Dana
šnji grafikon nam to nazor
no pokaže

Že na prvi pogled lahko 
ugotovimo, da se je število 
poškodovanih, če primerja

mo obe skrajni leti 1969 in 
1973) sorazmerno zelo malo 
zvečalo. Od 10.605 na 11.939. 
Ali, napisano v drugih šte
vilkah, število vseh poško
dovanih se Je povečalo za 
nekaj več kot 12 odstotkov. 
In število mrtvih? Od 533 
mrtvih v letu 1969 smo pri
šli na 701 mrtvega v lan
skem letu. To pa je porast 
nič manj kot za 31,5 odstot
ka.

Ne narašča pri nas torej 
število nesieč na splošno, 
ampak število smrtnih ne
sreč ln - ne narašča število 
poškodovancev v prometnih 
nesrečah na splošno, ampak 
število -nrtvih pri promet- 
nih nesrečah. To število pa 
bi lahko zmanjšali. Omeji
tev hitrost, varnostni paso
vi, prepoved alkohola za vo
lanom in morda še kaj. BI 
že pomagalo. Samo kdaj bo
mo to spoznali?
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Martinček: sin brigade Napisal: "Tone Seliškar 

Narisala: Marjanca Jemec
JOHN AMILA

Ranjenci so hudo trpeli. Zavest, da ne morejo 
hoditi, da se ne morejo boriti in da so v breme 
bataljonu, jih je še bolj žgala ko hude rane. 
Zlasti Urh, mlad fant iz Bele krajine, je hudo 
trpel, ker je imel prestreljen želodec. Mučila ga 
je strašna žeja. Njemu ni bilo pomoči. Ko so 
spet sestopali v dolino, je začutil smrt in je zavpil 
s poslednjimi močmi:

»Bataljon, stoj!«

Kolona je obstala od groze, kajti to je bilo 
povelje krvi in smrtne rane.

»Urh, potrpi, kmalu bomo pod streho!« ga je 
tolažil komandant.

»Fantje, saj je vse v redu...,« je šepetal Urh. 
»Zdaj je konec... Povejte materi, da nisem bil 
figar!«

In tako je umrlo sredi temne noči mlado 
junaško srce.

Kmet je srečno pripeljal bataljon do štaba 
brigade. Po podatkih obveščevalcev so sovraž
nikove železne klešče že popuščale. Zato so se 
odločili, da se prebijejo skozi obroč in rešijo 
ranjence. V temni noči so z naskokom planili 
v vrzel med nemškimi tanki in presenečeni so
vražnik, ki ni pričakoval take drznosti, je brez 
uspeha zasipal brigado z ognjem svojih topov.

Brigada se je izmuznila.

Šerif z zaslona
Večje televizijske družbe dobro zaslužijo z nadaljevan
kami, mnoge dežele uvozijo večino zabavnega sporeda
PARIZ — Na zaslonih od New Yorka do Tokia šerif v 
raznih jezikih preganja zločin. ZDA so si zagotovile v 
donosni televizijski kupčiji lep delež, ki znaša od 20 od
stotkov v zahodnoevropskih programih do 90 odstot
kov v Južni Koreji, ugotavljata finska izvedenca, ki sta 
po naročilu UNESCO sestavila pregled.

Med najbolj znane primere 
sodijo: kavbojska serija NBC 
»Bonanza«, ki si jo teden za 
tednom ogleduje po svetu 
okoli 350 milijonov ljudi, na
daljevanka »Mestece Peyton«, 
katere 514 epizod zadošča za 
deset let, in kavbojska zgod
ba »Virginijec«, dolga 337 ur. 
Letni izvoz ameriških televi
zijskih družb je ocenjen na 
85 milijonov dolarjev.

Mea evropskimi izvoznicami 
zavzema vidno mesto BBC, 
katere obdelavo Galsworthy- 
jeve »Sage o Forsytih« si je 
ogledalo 116 milijonov ljudi. 
To serijo so Britanci sinhro
nizirali tudi v ruščini, za 
Arabce pa so pripravili pose
bno verzijo Dickensovega 
»Oliverja Twista«. Francozi iz
važajo televizijske filme zla- 
st. v Afriko, zahodni Nemci

pa v Brazilijo in Argentino.
Med največjimi uvozniki je 

Guatemala, ki kopuje 87 od
stotkov, za njo pa je Islandi
ja s 67 odstotki uvoženega za
bavnega programa. Podobno 
je tudi s črnim delom Afrike, 
vendar je bilo tam predlan
skim le četrt milijona televi
zijskih Sprejemnikov, torej 
manj kot v Hongkongu. Iz
voz je med drugim posledica 
razmeroma visokih proizvod
nih stroškov. Oddaja kavboj
ske serije na primer stane 
100.000 dolarjev, kupec’ z 
manjšo televizijsko mrežo pa 
jo lahko dobi že za 500 do
larjev.

In zdaj 
plastika 
za kolo

6 plastičnimi bicikli so 
brez okvar prevozili 

5.000 kilometrov
NEW YOEK — Na tržišču 

so se pojavila kolesa iz pla
stičnih snovi. Penasti polikar- 
bonat je dovolj odporen in 
omogoča odlitek okvira bicik- 
la v eni delovni operaciji. 
Tudi kolesa, verige in drugi 
de., so iz plastičnih snovi, ka, 
terih sestava pa ni znana. 
Domnevajo, da gre za polia- 
cetate in poliamide. Plastični 
bicikel je uspešno prestai pre
izkušnjo, z njim so prevozili 
5.000 kilometrov daleč s hi
trostjo do 40 kilometrov na 
uro.

Cenejša luč
HAAG — Nizozemski stro

kovnjaki so izdelali fluore
scentno cev, ki daje dvakrat 
močnejšo svetlobo kot dose
danje. Britanci so izračunali, 
da bi s takšnimi cevmi lahko 
za tretjino znižali število sve
tu v ustanovah, tovarnah, de
lavnicah in šolah.

Pisec 
napada 
cucelj

Umetna hrana za dojen
čke zahteva tudi ureje
ne higienske razmere
LONDON — Razprava z na

slovom »Morilec otrok« napa
da britanska podjetja, češ, da 
prodajajo hrano za dojenčke 
tudi tistim, ki je ne 
znajo pravilno uporabiti. Mi
ke Muller trdi, da umre pre
cej dojenčkov zato, ker jim 
matere dajejo v umazanih 
stekleničkah hrano, priprav
ljeno iz mleka v prahu. »Žara 
di slabih higienskih razmer, 
nevednosti in revščine otroci 
umirajo, mnogi pa imajo ka 
sre je motnje,« piše Muller in 
navaja zdravniške ugotovitve, 
da je materino mleko v prvih 
šestih mesecih najboljša hra
na »Materinega mleka ni tre
ba greti, zanj nista potrebna 
umazan cucelj in steklenič
ka,« pravi Muller in graja 
podjetja, ki z reklamo zava
jajo matere, da takoj začno 
dajati naraščaju umetno hra. 
no.

Enajst 
trgovcev 
z mamili

Odpuščeni newyorški 
policisti so obtoženi tu

di podkupljivosti
NEW YORK — Enajst kri

minalistov newyorškega od
delka za boj proti mamilom 
je obtoženih, da so zaplenje
na mamila preprodajali, hkra
ti pa obdržali tudi skupno 
380.000 dolarjev, ki so jih vze
li prijetim prekupčevalcem. 
Po navedbah v obtožnici so v 
obdobju 1969—72 preprodali 
velike količine zaplenjenega 
heroina in kokaina, razen te
ga pa so prijetim prekupče
valcem namigovali, da so pro
ti ustrezni nagradi priprav
ljen: zamolčati vso reč.

»DS-143«
LONDON — Novi britanski 

preparat »DS-143« je baje 
uč-nkovitejšd kot DDT, razen 
tega pa ne ogroža okolja, ker 
na zraku in soncu razpade v 
neškodljive sestavine. Zdaj 
prepovedani prašek DDT se 
je nabiral v zemlji in je ne
posredno ogrožal tudi ljudi.

SOCIOLOG 
O VOLITVAH

LONDON — Oxfordski 
sociolog Shelley Fintodu- 
shinsky je po svoje raz
ložil izid britanskih voli
tev: v Heathu, ki je v 
predvolilnih govorih pogo
sto uporabljal besedi »fa- 
Ir« (56) in »močan« (54), 
so Angleži videli »avtori
tarno očetovsko podobo«, 
zato se jih je več odločilo 
za »materinskega« Wilso- 
na, v čigar govorih sta bi- 

najpogostejši besedi 
»družina« (79) in »gospodi
nje« (33).

DAN CEN
HAAG — Nizozemci do

bijo nov dan: dnevom dre
vja, mleka, denarja 'pd. se 
bo to soboto pridruži) 
»dan stalnih cen«. Na baa- 
ških, ulicah se bodo zbrale 
predvsem gospodinjci

KLUB
NEUSPEHA

LONDON — Olivier Me 
zon, »ki mu je že drugič 
spodletelo na volitvah, se 
tolaži s tem, da bo tudi 
v prihodnje član »kluba 
blestečih poražencev«, ki 
ga je sam ustanovil leta 
1970. »Cilj naše skupnosti 
je,« pravi »da opravimo 
z lastno povprečnostjo.«

VREME 
SKOZI OKNO
LONDON — Britanski 

vremenoslovci so s petur
no stavko izrazili nejevo
ljo zaradi zavlačevanja 
sporazumom o prejemkih. 
Vreme pa je šlo svojo pot. 
To je potrdil tudi radijski 
napovedovalec, ki se je po 
slušalcem opravičil: »Vre
menska napoved: skozi
okno vidim bledo sonce.«

RAZOČARAN 
V POKOJ

LAUGHTON — »Ce bi 
bil vedel, da ta poklic ni
ma nobene družbene ve
ljave, se prav gotovo ne 
bi lotil tega dela,« je de
jal ob odhodu v pokoj 84- 
ietna George Roddis, ki je 
bil v angleškem mestu 
Laughton 60 let cestni po
metač. .

KRIŽANKA

VODORAVNO: 1. prihod v goste, 3. zelo plodovit francoski 
romantični pisatelj (Alexandre. »Grof Monte Cristo«), 11. najbolj 
znani francoski knjigovezec 17. stoletja, ki je, izpopolnil ornamen
tiko vezave (Florimond). 13 svetlobni sij, ki obdaja nebesno telo 
(latinska pisava), 14. del voza, 15. duhovni oče, naslov katoliških
gibalo, »duša« česa, 20 votla in utežna mera na Vzhodu, 21.
redovnikov, 17. reka v Angliji, 18. pristanišče v Izraelu, 19. vodilo, 
skandinavsko moško ime, 23. skrajšano ime slavne ameriške film
ske igralke Taylor. 24 neznanka v matematiki, 25. mesto v Dal
maciji na desnem bregu Krke. 26. češka pritrdilnica, 27. gorata
pokrajina na jugu arabskega po: otoka. 29. angleški estetik in soci
olog (John, 1819—1900) 31 star naziv za osrednji del, 32. trtni
hrošč, 34. gradbeni material.

NAVPIČNO: 1. majhna leseno pihalo, 2. kozmodrom pri Kara- 
gandi v SZ. s katerega so leta 1961 'zstrelili v tirnico okrog Zem
lje prvo vesoljsko ladjo z Jurijem Gagarinom, 3. privrženec ali 
predstavnik idealizma, 4. kemični znak za silicij, 5. sprimek sne
ga ali zemlje, 6. angleška filmska igralka (Diana), 7. staro pred- 
sumersko mesto v južni Mezopotamiji, 8. v kemiji oksid z enim 
atomom kisika na molekulo, 9. nasilna politična priključitev tu
jega ozemlja, 10. reka v Bosni, desni pritok Une, 12. ohlapen
moški površnik z rokavi in ramnimi deli iz enega kosa, 13. ura
dnik ali državni organ za opravljanje cenzure, 16. alkaloid v čaju, 
22. enlca, 24. glavno mesto romunske pokrajine Moldavije, 25. 
žival, ki rije pod zemljo, 28. huda bolezen, 30. kemijski znak
za iridij, 32. črki s konca abecede.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE 
VODORAVNO: 1. topničar, 9. Asa, 12. arhitekt, 13. Knin, 14. 

Nen, 15. ose, 16. potok, 17. klop, 19. mrhovina, 21. meli, 23. Reis, 
24. kaplanka, 27 Neda, 30. omelo, 31. Ems, 33. mer, 34. Luna,
35. Grbavica, 37. irh, 38. dramatik.

Križanka

Pes za avto
Taksisti kot najpogostejše žrtve na
padov so si priskrbeli dobre čuvaje
NEW YORK — Najnovejša newyorška statistika: zlo
čin z nasiljem podnevi vsako četrto, ponoči pa vsako 
tretjo minuto. V velikem mestu so prizadeti zlasti voz
niki taksijev, ki so med žrtvami raznih nasilnih dejanj 
na prvem mestu.

»Pištola v žepu ne pomaga, 
saj se moramo posvetiti pred
vsem cesti. Ropar na potni
škem sedežu torej zlahka iz
bere ugodni trenutek,« pravi 
;o newyorški taksisti. Skoraj 
75 odstotkov napadenih voz
nikov je bilo oboroženih. 
Zdaj ima čedalje več taksi- 
5;tov pri sebi dresirane pse.

Voznik gleda na cesto, pes 
«ecL zraven njega in zarenči 
ob vsaki sunkoviti Kretnji 
potnika na zadnjem sedežu. 
Ce bi ropar izvlekel pištolo, 
bi pes takoj skočil nanj. 

Mnogi potniki se ustrašijo

Čista 
voda 

v rekah
Skrb za ohranitev Se
vernega morja, Baltika 
in Atlantskega oceana

PARIZ — Petnajst dežel se 
je na posvetu sporazumelo o 
ukrepih, ki naj zagotovijo, da 
odplake ne bodo onesnaževale 
-ek, ki se izlivajo v Severno 
morje, Baltik in Atlantski oce. 
an Gre za varstvo morja, se 
pravi, da bi onesnaženje pre
prečevali že pri viru, t. j. v 
rekah. K nevarnim snovem, 
ki jih tovarne spuščajo v re
ke, sodita živo srebro in kad
mij razen teh pa tudi arzen, 
baker, fosfor in cink. Dežele, 
ki so podpisale sporazum, so 
dolžne preprečiti, da bi prišle 
v reke in po njih v morje ra
zne umetne snovi.

ob pogledu na prežečega psa. 
Voznik pojasnjuje: »Kar brez 
skrbi, ne bojte se ga, če ni
mate nič slabega za bregom. 
Samo mene čuva ...«

Newyorški taksisti si veliko 
obetajo od te novosti, zato je 
precej povpraševanja po več
jih psih, zlasti tistih ovčarske 
pasme

oglašujte v dnevniku

DELO

Dobra lekcija
41. nadaljevanje »Za dobra dela ni nikoli prepozno,« 

je rekel zdravnik in ji ponudil škatlico. 
»Tablete so sladke ko vi, kar pohrustal 
bi jih.«

Porabil je priložnost, da jo je ujel
»Bil sem žrtev napada.«
Coutet je prebledel. Široko je razprl _______ ^_______

oči in ustnice so mu vztrepetale kot za zapestje!” Ker je imela rokave zavi- 
lovcu, ki pride divjadi na sled. hane, j0 je bežno poljubil na laket.

»Zaboga...« »Smenta,« je naveličano rekla mala,
Zravnal se je v vsej svoji velikosti »§e vedno vas drži.« 

in rekel čisto tiho: Niti roke mu ni poskusila iztrgati,
»Ne trudi se več, prepoznal sem tako je bila utrujena. Počutila se je 

te ... Renč Grof.« potna in izčrpana. Pustila je, da jo je
potegnil k sebi, in se mu znašla na 

XVII kolenih.
Na ženskem oddelku je Sylvie prav- . ^ejo J®,božal po stegnih,, 

kar končavala novo oblogo ledu pri
bolnici številka 23. Led je bilo treba b J l poskusom, da
po koščkih spraviti v ozko vrečico. bl f*
Prsti so ji odreveneli od mraza. fPJfom hnib-iuQ )r>w

Tudi bolnica v sosednji postelji je Tni doiol? d^ vTa^Pzana defa 
bila ledena. Sovražno, jo je gledala, ll
kako dela, in mislila pri tem n! svojo P^ejo nate, povrhu je treba biti Se 

’ J zdravniku v zabavo Sita sem vsegasvojo
sparjeno melono. Kakšen cirkus za . Kakšen sviniski Doklic« 
eno samo žensko. Koliko zapravljenega ,vpardon« ie rekel Carrč ' »anrnak 
ledu vno.že „o tohimo >!„,?£ s p&lS"

dušo še prid jutrom, coprMca. Tatice
ledu... Vse za sestrine miljenke in 
nič za melone spodobnih bolnic, ki 
nikomur ne delajo sitnosti... Sra
mota!

»Sestra«!
»Gospa?«

trpeti, da kdo joče. Mine me volja do 
vsega...«

»Joj, kako sem sita... Do grla 
sita ...«'

Jokala je iz vsega srca, ne da bi 
se poskušala zadrževati. Kot majhna,

»Bodite tako prijazni in recite dok- utrujena punčka. Ni se več poskušala 
torju, da hočem govoriti z njim.« braniti, samo prenašala je še.

»Drugo delo imam in doktor prav Kot vsem dekletom, ki znajo od 
tako.« govarjati, sl je mislil Carrč, je tudi

»Opozarjam vas, da se bom prito- £ej jezik edina obramba. Ko pa so 
žila. To je nedopustno, kar vi delate, utrujene, so ob orožje. Dovolj je, da 
Poznam nekoga, ki pozna profesorja aatuo roko stegneš, pa jih dobiš.. 
IS®?Jn±£L^krbela b°m’ da VaS Vendar ni stegnil roke. Zdela se

»Ce bi vedeli, kam naj me pišejo ““J® *“
vaši znanci, bi vam postalo nerodno. IPravil nadnjo o J .
Lahko noč, gospa.« žu- J1 brisal s?lze m K13.™ osladnosti,

se mu je zazdel herkulski napor.

Sončni 
žarki 

in barve
Kmalu podatki o trpež* 
nosti barv in lakov po 

zemljepisnih širinah
MOSKVA — V zavodu za 

barve in lake v Hotkovu pri 
Moskvi proučujejo učinek 
sončnih žarkov na razne bar
ve. Kakor je znano, je trpež- 
nost barv odvisna predvsem 
oa ultra vijoličnih žarkov kot 
energetsko najbolj aktivnega 
o.ela sončnega spektra. Uči
nek teh žarkov na barve je 
različen. Sodelavci raziskoval
nega inštituta so zbrali podat
ke, ki so jih uporabili pri iz- 
deiavi zemljevida za trpež- 
nost barv in lakov na vseh 
zemljepisnih širinah v Sovjet- 

’ ski zvezi. V sodelovanju z raz. 
iskovalci v drugih deželah bo
do poskušali izdelati svetov
ni zemljevid.

Sylvie tudi za ogorčenje ni imela Postavil jo je na noge in Ji z' rahlima 
več moči. Počutila se je neskončno udarcema prilepil dlani na zadnjo plat. 
utrujena, z napetimi živci in razbole- #Pnm Kakšna nrožna obram-
»mi mišičen,, Sldjanje7 ZunanJ, do te. 
godki? Da, nedvomno je bilo vse to _
silno zanimivo, ampak niti trenutka »Pusti me.« je prosila,
si ni mogla utrgati za zunanji svet. Ni bila ne jezna ne užaljena. Samo

Kakšna neskončno dolga noč! Se neskončno utrujena od napornega dne- 
štin ure do jutra, ko pride dnevna va *n te dolge noči. 
izmena. Te ure so mrzle, te ure je naj- »Rekel bl, da se ti je poklic pri- 
teže preboleti, tako bolnikom kot oseb- studil,« je dognal Carrč. 
ju. Ure, ko ležeči umirajo, tisti na »Se sanja se ti ne, kako,« Je hli-
nogah pa spijo z odprtimi očmi... pala. »Pustila bom vse skupaj, ti po

sla je v prvo nadstropje in potrka- vem- Utrudiš se, da klecaš, prihodnosti 
la pri Carrčju. Pa nobene.«

»Naprej!« je rekel. »Kaj pa je že Na silo ji je dal v usta dve tableti 
spet?« amfetamina. Smejala se je in jokala

V večernih urah ji .je bil ponudil hkrati od nervoze in še opazila ni,
amfetamin, da bi jo droga držala po- da mu je vračala tikanje, tako je bila
konci. Ali je zdaj prepozno, da bi jo navajena svojih številnih bratov in 
vzela? sester.
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Punčke 
za zlat 
nakit

Nepridiprava sta otroke 
nagovarjala, da so do

ma kradli zlatnino
OLBIA — »Prinesi od doma 

kaj zlatega,« sta dva moža 
nagovarjala otroke v sardin
skem mestu Olbia, » pa a bo
va dala čudovito punčko.« 
Kakor je ugotovila policija, 
so se otroci radi odzivali za
peljivemu vabilu. Doma so 
staršem kradli verižice, pr
stane in zlatnike, za kar sta 
iim prijazna strica res dajala 
punčke. Ko ju je prijela poli
cijska patrulja, sta imela pri 
sebi približno kilogram zlata 
in dragih kamnov.

V Švici 
ponovno 
130 km

Lansko jesen uvedene 
omejitve so odpravljene 

do konca leta 1975
BERN — Od danes dalje 

smejo Švicarji spet voziti po 
avtomobilskih cestah s hitro
stjo do 130 kilometrov. Zvezni 
svet je z odlokom odpravil 
omejitev na sto kilometrov, 
ki jo je uvedel v začetku 
energetske krize lansko Je
sen. Na drugih švicarskih ce
stah še nadalje velja zgornja 
meja sto kilometrov. »Tempo 
130« bo veljal do konca pri
hodnjega ieta, nato pa bodo 
po zbranih podatkih dokon
čne odločili o najvišji hitro
sti.
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JUTRI ZA VSELEJ
32. nadaljevanje

--------------------------------------------------------------  ^
neprijetno?« J

»Da, pa tudi Lys Rival Je opazil. Zelo * 
se je zabaval. Veliko smisla za humor ? 

»Se vedno bo koristila, če Jo sporočimo jma „ 
na pravi naslov. V Španiji pod površjem 1)Ali o je sestra?« •
še vedno ni vse mimo in še dolgo ne bo. »Zelo. Zares mi je všeč, kako se vede v J 
Starega sovraštva in maščevanja ni lahko svoji službi. Tako preprosto in nič se ne ¥ 
pozabiti... »Dotaknil se je skrivne vzmeti pretvarja. Za ponosnega, plemenitega člo- J 
na pisalni mizi in spustil list papirja v veka, ki Je bil gotovo vajen boljših časov, ¥ 
tajni predal. »Se kaj?« Je hotel vedeti. to ne more biti lahko. Tudi zelo privlačen £

»Nič več. Kot vedno sem pregledala m Vsi kujejo v zvezde njegovo petje, ¥ 
vsa pisma, ki so prispela v tem tednu, toda on se ne meril kaj dosti zato. Kadar J 
Nobeno ni bilo tako, da bi vam ga morala dela pri točilni mizi, zares dela kot točaj. ¥ 
pokazati.« To mi je pri njem tako všeč. Nekateri

»Kaj pa črnka? Ne zaupam ji. Ali Imaš mladi ljudje .« 
oči m ušesa dobro odprte?« »Ali se ta res zdi privlačen?« jo Je pre-

»Seveda. Do zdaj je dala mir. Tudi mi- krnila Lucy. 
lostljiva in njena sestra se nista pogovar- )>Prav gotovo. Ali tebi ne?« 
jali nič sumljivega.« »Prijetne zunanjosti je,« se je strinjala

»Dobro. Ali so tole računi? Presneto, Lucy, »samo oči ima tako čudne. Take so 
kako se nabirajo. Saj že ne vem več, kam kot VOda. skoraj brezbarvne.« 
bi se obrnil.« »Oh ne, mso brez barve,« je naglo rekla

»Ali vam povezava s tem Angležem ni Anna. »Samo kadar gleda v močno svetlo- 
pomagala?« bo, se zdi tako. Sive so in kadar ga kaj

»Malo že. Toda to je kot kaplja v mor- v pogovoru zanima, mu potemnijo in po- 
je-w stanejo skoraj čisto črne. Mislim, da Ima

»Ali ne bi mogli opustiti nekaj najdraž- mamljive oči. Razen tega Se nikoli nisem * 
Jih izdatkov?« srečala človeka, ki bi bil tako inteligen-

»Ne,« je ostro odgovoril. »Ne bom živel ten.« 
zmemeje. Jaz sem don von Heilder, zato »Inteligenten pa Je, prav zares,« se Je 
moram živeti, kot se človeku na mojem zasmejala Lucy. »Ela, bodi no tako do- 
položaju spodobi.« bra, zlikaj mi rožnato obleko, prosim.«

»Ce bd lahko načeli glavnico milost- Klepetala je naprej m skrbno pazila, 
ljive ...« da ne bi več omenila Lysa. Skušala Je za-

»Ce, če, če,« je nestrpno odrezal. »Hva- treti drobno bolečino ljubosumnosti ki Jo 
la bogu, da imamo vsaj njeno rento. Brez je bodla v srcu. Torej so Lysove oči po 
nje bi bili brez dohodkov.« temnele m postale popolnoma drugačne,

»Toda že majhen del glavnice bl nad o- jtaj? Kaj takega ona ni videla nikoli, za-
mestil izgube, ki ste jih imeli z nesrečni
mi naložbami.«

»Dovolj, Frieda. Dobro veš, da glavni- Anno. 
ce ne morem načeti. Pojdi zdaj in spravi

njo so vedno ostajale skoraj brezbarvne. 
Sicer pa z njo ni nikoli govoril tako kot z

„ . __+ TT„0 . . ... . ... Zdaj sta bila pravzaprav že skoraj pri- -r-
^ jatelja. Nič več ni bil v njeni družbi ta. J

o j njegovi ko tog, smejala sta se In se zbadala, kot ¥
»Ne, gospod grof. Dobro pazim nanjo.« to počno fantje in dekleta. Toda do Anne J 
Pokimal je in ženska se je neslišno se je obnašal popolnoma drugače: z njo ¥ 

umaknila. Pri vratih je postala in se ozrla je ravnal, kot da se bo vsak_ čas sesula, 
na plečato postavo ln ozko glavo, sklonje- Tako se je zdelo Lucy. Naj * je bilo res 
no nad pisanje. Oči na koščenem obrazu tako ali ne, do Anne se je vedel nežno in 
so žarele v vdanem ognju, ki je mejil že pazljivo, kar )e bilo v ostrem nasprotju z 
na obsedenost. Na obrazu ji je Dila zapi- njegovim običajno hladnim m vzvišenim 
sana nora strast ženske, ki ji ni sveto nič vedenjem.
razen zveste službe svojemu idolu. Prav »seveda, zaljubljen je vanjo,« je vzdih 
nič prijetna ni bila na pogled, ko je tako niia L,ucy. »Kdo pa ne bi bil? Tako ljubka 

¥ strmela v Wolfgangov hrbet, toda nihče je. Samo m mi jasno kaj sa prestavlja, j 
^ je ni videl. Obrnila se je in molče odšla lahko doseže? Z ljudmi, ka se brezupno 

iz sobe. zaljubljajo, nimam potrpljenja. To so sla-
Medtem sta se Lucy in Anna kot že biči.« Pri tem je pozabila ali pa sl ni ho-

mnogokrat prej pogovarjali o majorju in tela priznati, da njej preti ista nevarnost,
njegovem mladem prijatelju. Prejšnji ve- Kljub temu, da je bila ljubosumna m 
čer sta bili z VVolfgangom v Kazinu, kjer ^ ^ jj Lys ^ m hotel približa«, Je 
se jim je pridružil tudi Sinclair. imela Lucy sestro še vedno enako rada.

»Revež,« je menila Lucy. »Ob pogledu v novem okolju se je sijajno zabavala, 
na Lysa, ki toči pijačo, je zares trpel. Všeč ji Je bila ruša ln mestece s svojo 
Sjjnoči v baru je komaj spravil iz sebe slikovitostjo, s strmimi ozkimi ulicami, be- 
naročilo. Ali si opazila, kako mu je bilo limi hišicami in pisanim cvetjem.

-K-*«-*-*-*-*-«-«-«-*-«-«-K-K-K-*«-*-«-K-K-K-K-K-K««-«-K««*-«-k-K«.«-«-k«.« .«.ac.|[.K.|t.K.fc.k*

IZDAJA IN TISKA ČASOPISNO GRAFIČNO PODJETJE DELO LJUBLJANA, TOMŠIČEVA 1 — TELEFONI 23-522 DO 23-526 — OGLASNA AGENCIJA LJUBLJANA, ŠUBIČEVA 1 — TELEFON 21-896 MALI OGLASI 22-657 
— ODDELEK ZA LJUBLJANSKE NAROČNIKE 20-463 ZA ZUNANJE'NA ROČNIKE 23-522 POSTNI PREDAL 29 — EKSPEDIT TELEFON 321489 — BRZOJAVNI NASLOV DELO LJUBLJANA — ŽIRO RAČUN PRI SLUŽ
BI DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA LJUBLJANA 501-02-60120012 — MESEČNA NAROČNINA 42 DIN — ZA ZASEBNIKE NAROČNINA 36 DIN — POSEBNE NAROČNINE: — PETEK 6 DIN, SOBOTA 8 DIN, PETEK 
IN SOBOTA 14 DIN — ROKOPISOV NE VRAČAMO — OPROŠČENO PROMETNEGA DAVKA PO PRISTOJNEM SKLEPU 421 — 2/72

telefon dežurnega 
urednika 20-646



16. stran -fr DELO OGLASNA TURISTIČNA AGENCIJA Petek, 15. marca 1974

& ATLAS
Jugoslovanska potovalna agencija 
v Ljubljani, v NAMI (telefon 21-333)

r?r\
nolrej Indiana

Spet pri nas: 
svetovno 
prvenstvo 
HOCKEY 74 
Od 21. do 30. III.

Vse informacije. Vse vstopnice. Organizacija sku
pinskih obiskov.

PALMA DE MALLORCA
odhod vsak ponedeljek od 20. 5.
7 in 14 dni
cena 1.490 din

COSTA DEL SOL
odhod vsak ponedeljek od 27. 5.

■7 in 14 dni
cena 1.490 din

SKOK V AMSTERDAM
Dvodnevni letalski Izlet za 1.475,00 din. Odhod 
6. aprila.

POČITNICE NA JADRANU
Na voljo je pestra izbira krajev in hotelov med 
Istro in Črno goro. Sedemdnevne počitnice (prevoz 
z letalom in penzion) že od 395 din dalje.

POMLAD V PARIZU
Tridnevni izlet z letalom za 1440 din;
Petdnevni izlet — tudi z letalom — za 1840 din.

DOŽIVETJE ŠPANIJE
Šestdnevni izleti z letalom; odhodi 5., 10. in 15. 
maja. Cena: 2550 din.

PANORAMA ITALIJE
8-dnevno potovanje z avtobusom
FIRENZE—RIM—NEAPELJ—SAN MARINO—BENETKE
CENA; 1.690 din
ODHODI: 20. maj, 24. junij, 16. september,

7. in 28. oktober

Pred potovanjem, izletom in dopustom bo
ste v naši trgovini lahko kupili marsikaj, 
brez česar ne morete na pot!

Knama
Razen v Ljubljani tudi v Kočevju, 
Velenju in Škofji Loki

ICni\/lPAQ
KOMPAS

® PRVOMAJSKA POTOVANJA:
škotska. Danska. Finska—Leningrad. Kijev—Lenin
grad—Moskva—Zagorsk. Sovjetska srednja Azija. 
Libanon—Sirija. Egipt. Sicilija. Pariz—Versailles. 
Rim z okolico. Rim—Capri. Grčija. Bolgarija—Tur
čija. Romunija—Madžarska. Bosna in Dalmacija. Po 
Jugoslaviji. Beograd—Djerdap. Budimpešta. Bologna 
—San Marino.

@ MADRID-ANDALUZIJA
8-dnevno potovanje z letalom, odhod 28. 4.

® KROŽNO POTOVANJE 
Z LADJO
Španija—Tunis—Korzika—Sardinija—Sicilija, 16 dni, 
odhod 27. 10.

® POTOVANJE V DALJNO 
SIBIRIJO
10 dni, letalo, odhod 28. 6.

® LENINGRAD-MOSKVA
6 dni, letalo, odhod 5. 5., 12. 5., 30. 6.

® MILANSKA SCALA
3-dnevno potovanje v Verono, Milano, Bergamo z 
ogledom Bizetove opere CARMEN, odhod 8. 5.

© AVTOKARAVANA
Z revijo »AVTO« organiziramo 11-dnevno potovanje 
z osebnimi avtomobili v SSSR na Krimski polotok 
pod imenom »POMLAD NA JALTI«. Odhod 24. 4.

Posamezne sporede potovanj lahko dobite v KOM
PASOVIH poslovalnicah.

KOMPAS

RENT
ACAR

Hertz!

PLANICA: KONTROLA, PARKIRANJE, URNIKI, TRIKOTNIKI, 
NALEPKE, POSEBNI VLAKI, „PAKETI“...

Danes dopoldne Starta ju
bilejna planiška prireditev.

Tiste, ki se bodisi danes 
ali jutri, zlasti pa v nedeljo 
odpravljajo pod Ponče, sko
raj tolj kakor sami rezulta
ti tekmovanja zanima kako 
se bodo prebili do Planice 
in kako nazaj . ..

Cestno podjetje iz Kranja 
zagotavlja, da je cesta med 
Jesenicami in Ratečami oči
ščena na ceh širini in da bo 
lahko kolona avtomobilov vo
zila 30 do 40 kilometrov na 
uro. Na območju Planice je 
pripravljenih, tako so nam 
zagotovili pred tednom dni 
— okrog 5000 parkirnih pro
storov za osebne avtomobile 
in prostor za okrog 600 av
tobusov.

Po vsej verjetnosti bo ce
sta med Jesenicami in Pla
nico v soboto in v nedeljo 
med peto uro zjutraj in de
seto dopoldne zaprta za ves 
promet, razen za tiste, ki bo
do potovali v Planico.

Glavna kontrola vozil ozi
roma vstopnic bo že na Je
senicah. Avtomobili, ki bo
do brez trikotnikov in pot
niki v njem ne bodo imeli 
vstopnic, bodo morali zaviti 
z glavne ceste in po poti pro
ti Golici in potem po Boka
lovi ulici do kontrole in pro
dajalne vstopnic. Ko bodo 
vozniki in potniki kupili 
vstopnice in dobili na avto 
trikotnik bodo lahko nada
ljevali z vožnjo po Dolini. V 
tem času najbrž ni predvide
no, da bi kdo kar tako poto
val v Dolino, brez želje, da 
bi odšel v Planico.

Avtobusi bodo vozili po le
vi obvoznici, to je po jese
niški Tavčarjevi ulici. Tudi 
če bodo imeli trikotnike in 
potniki vstopnice, bodo mo
rali tja, da bodo kontrolor
ji vstopnice pretrgali. Seve
da bodo imeli možnost vstop
nice tam tudi kupiti. Upajo 
in trdijo, da bo kontrolor- 
na služba delovala dovolj 
hitro in da zaradi tega ne 
bo zastojev.

Viatorjevi avtobusi, ki bo
do vozili potnike z vlakov v 
Planico bodo pred postajo 
obrnjeni v ljubljansko smer 
(!). Ko bodo potniki, ki se 
bodo pripeljali z vlaki vsto
pali v avtobuse bo kontrolna 
služba pregledala vstopnice, 
ali pa bo omogočila nakup. 
Ti avtobusi bodo potem brez 
obvozov peljali naravnost v 
Planico. Imeli bodo posebne 
večje trikotnike.

Seveda pa bo v Kranjski 
gori še ena kontrola, ki bo 
»lovila« zlasti tista vozila, ki 
ne bodo imela trikotnikov in 
potniki ne vstopnic. Kontro
lo bo vršil dežurni miličnik 
in kontrolorji planiške pri
reditve.

Rumeni avtomobili za po
moč in informacije bodo na 
voljo tudi Cin še posebej) na 
cesti med Jesenicami in Pla
nico.

Vsa vozila morajo biti v 
Planici vsaj 45 minut pred

pričetkom prireditve (do 9.00 
ure!).

Avtomobilisti, ki bodo pri
šli v Rateče potem ko bodo 
vsa parkirna mesta že zase
dena, bodo lahko parkirali 
le na novi obvozni cesti med 
Podkorenom in Ratečami, ne 
pa na glavni cesti.

Planiški paket, ki ga posre
duje potovalna agencija 
»Kompas« vsebuje:

1. okroglo parkirno nalep
ko z napisom 100 din (za

soboto rdeča, za nedeljo pa 
modra!). S to nalepko kupec 
ne dobi obvezne štiri vstop
nice!

2. zagotovljen parkirni pro
stor pred iztekom 165 metr
ske planiške skakalnice,

3. Nalepko pl Planica 74.
Vsakdo, ki gre danes v Pla

nico z avtom, mora obvezno 
kupiti 1 trikotnik za avto in 
2 vstopnici.

Vsakdo, ki bo šel z avtom 
v Planico jutri ali v nedeljo

pa mora kupiti trikotnik in 
najmanj 3 vstopnice.

Samo okrogla nalepka bo 
pomenila, da ima kupec pla-- 
čan parkirni prostor.

Do Jesenic bo danes in v 
soboto ter nedeljo peljalo 
več posebnih vlakov iz Ljub
ljane, Brežic, Maribora, Mur
ske Sobote, Novega mesta in 
Nove Gorice.

Murskosoboški vlak bo od
peljal iz Murske Sobote zju
traj ob 2.28 in bo prišel na

YUGOTOURSO
SOVJETSKA 
ZVEZA

VSE POTI VODIJO V PLANICO
Avtomobilisti iz tistih de

lov Slovenije odkoder vodi 
več pobi v Planico, ugibajo 
po kateri naj se napotijo do 
cilja; to velja zlasti za Ma
riborčane, Koprčane in 
prebivalce Soške doline.

Pot iz Ljubljane v Plani
co (do skakalnice) je dolga 
92 kilometrov. Celjani ima
jo do Planice — mimo Ljub
ljane — 154 km, Novomešča- 
ni 161 km Postojnčani pa 
144.

Iz Maribora vodijo v Pla
nico dve oziroma tri poti. 
Po cesti skozi Celje in sko
zi Mengeš mimo Ljubljane 
ter naprej v Planico je 189 
kilometrov. Ce pa se Mari
borčan pelje skozi Dravograd, 
Celovec, Beljak ter čez Ko
rensko sedlo in »pade« v 
Podkoren, ima pred seboj 
pot, ki je le za 3 kilometre 
daljša od smeri mimo Ljub
ljane. Seveda pa ima precej 
prosto pot, brez kolon, tu 
m tam celo avto cesto.

Tak prišlek v Planico bo 
seveda prišel hitreje kakor 
mimo Ljubljane, varneje in 
brez živčnosti, bo pa imel 
težave v Podkorenu, ko bo 
trčil bočno v glavno ljub-
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VA TURISTIČNA AGENCIJA 
TRDINOVA 3, LJUBLJANA 
TELEFON 314-544

VIATO R
AKCIJE NEDELJSKEGA DNEVNIKA

3 dni RIM — odhod 18. 3. 1974 — letalo. 
Cena 980.— din 
3 dni LICHTENSTEIN - 
— avtobusom. Cena 
NEDELJSKEGA

ljansko kolono. Ce bo uteg
nil kje parkirati bo lahko 
peš stopil do Planice (pičla 
ura hoje do skakalnice). 
Lahko pa se bo Mariborčan 
odločil tudi za pot iz Belja
ka v Trbiž in od tam do 
mejnega prehoda pri Rate
čah. Lahko bo najbrž par
kiral kar na italijanski stra
ni meje in od tam odkorakal 
do dobra dva kilometra od
daljenega prizorišča tekmo
vanja. Ta pot pa je 16 ki
lometrov (torej kar neznat
no) daljša od smeri čez Ko
ren. Bo pa seveda moral sa
mo v eni smeri kar trikrat 
čez mejo.

Iz Kopra v Planico je skozi 
Ljubljano 207 km, če pa se 
peljete iz Kopra skozi Op
čine in potem pri Rožni doli
ni nazaj v Jugoslavijo ter 
naprej po Soški dolini in 
čez Predel v Trbiž, je pot 
za 26 kilometrov krajša ka
kor pot skozi Ljubljano, ra
zen tega pa je seveda tudi 
manj prometna tn na njej 
najbrž ne bo ne kolon in ne 
gneče.

O tem, kje bodo kontroli
rali prišleke čez mejna pre
hoda Korensko sedlo in Ra
teče, pa nimamo nobenih ob
vestil.

Jesenice ob 8.05. Z Jesenic bo 
odpeljal ob 15.27 in bo doma 
zvečer ob 21.16.

Mariborski vlak bo odpe
ljal iz Maribora ob 3.28 in 
bo na Jesenicah ob 7.25. Z 
Jesenic se bo premaknil ob 
15.56 in bo spet doma zve
čer ob 19.37.

Iz Brežic bo poseben vlak 
odpeljal ob 4.20 ln bo »pri
stal« na Jesenicah ob 7.48. 
Odpeljal bo ob 16.25 in bo 
doma ob 20.00.

Novomeški vlak bo odpeljal 
iz Novega mesta ob 3.29 in 
bo na Jesenicah ob 6.53. Vra
čal se bo ob 16.59, da bi bil 
doma v Novem mestu ob 
19.50.

Novogoriški vlak bo odpel
jal iz Nove Gorice ob 4.53 
in bo prisopihal na Jesenice 
ob 7.06. Z Jesenic bo odpel
jal od 15.43 in bo doma ob 
17.46.

Osebni avtomobili ln avto
busi bodo lahko odpeljali s 
parkirnih prostorov šele ka
ke pol ure po končani prire
ditvi, ko se bodo s prizori
šča že odpeljali vsi tekmo
valci, sodniki in tehnično 
vodstvo.

Vožnja z vlakom in avto
busom (ena vozovnica ter 
vstopnica bo stala mladince 
iz Brežic (in nazaj) 56 (63) 
(70—78) din, iz Zidanega mo
sta 50 ( 57) (61—78. din, iz
Murske Sobote 73 (80) (95— 
110) din, iz Maribora 64 (71) 
(82—99) din, iz Novega mesta 
52 (59) (64—81) din, iz Treb
njega 48 ( 55) (59—76) din, iz 
Ljubljane 40 (47) (49—67) din 
in iz Nove Gorice 44 (51)
(53—70) din. Cena v prvem 
oklepaju velja za mladince 
za soboto in nedeljo, cena 
pred oklepajem pa velja za 
danes. Ceni v drugem oklepa
ju pa veljata za odrasle: pr
va za danes, drug$ pa za 
jutri in za nedeljo).

BOHINJ, IZOLA 
IN STARI VRH

Posebej pa bi vas želeli opozoriti in pova
biti na naša prva pomladanska potovanja:
• LENINGRAD — SAMARKAND — BU

HARA — TAŠKENT — MOSKVA. Od
hod 22. aprila; 9 dni; cena: 4.950,00 din. 
Odhod 16. maja; 8 dni; cena: 4.900,00 
din.

• MOSKVA in LENINGRAD. Odhod 1. ma
ja; 8 dni; cena: 3.100,00 din.

• MOSKVA in LENINGRAD (izredna pri
ložnost: kratko in poceni!).
Odhod 4. maja; 6 dni; cena; 2.530,00 
din.

PRVOMAJSKA
INDIJA
Izredno 9-dnevno potovanje z leta
lom v Delhi in Agro, v Kadžuraho in 
Džaipur ter po želji še v Katmandu 
(Nepal). Polet z veleletalom »Jumbo- 
jet« letalske družbe Air-lndia; prvo
vrstne storitve, najboljši hoteli, 
izbrana hrana. Cena potovanja je 
8950,00 dinarjev.
12-mesečno posojilo za vsa naša 
potovanja!

NAŠ NASLOV:
YUGOTOURS, LJUBLJANA.
TITOVA 36; TELEFON 322-458

Prosim pošljite mi podrobnejše Informa
cije oziroma programe vaših potovanj v 
letošnjem letu.

Ime In priimek:__________________________

naslov:

IZVEDELI SMO Viktrinpš H^icinus

- odhod 29. 3. 1974 
810,00 s kuponom

| SEJEM |
| 2 dnj VERONA — odhod 22. 3. 1974 — avto- |
j§ bus — kmetijski sejem j
| 3 dni MUNCHEN — sejem mode — odhod |
| 26. 3. 1974 |
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naj vam zaupam bistvene prednosti 

~ -‘JJ |Ly peciva!
• je HITRO inENOSTAVNO PRIPRAVLJENO 

\ .je POCENI
•ima LEPO in PRAKTIČNO EMBALAŽO
• imaPESTRO IZBIROirolade,mini 

rolade,kolači,TO-PO express, 
tonka.jurko, rozinček, poljubčke 
kosmiSeve, lešnik in kokos

•je vedno SVEŽE IN dobite V VSAKI 
TRGOVINI!

ŽIVILSKI KOMBINAT »ŽITO« UUBUANA

Transturist že prodaja pr
vomajski smučarski paket. 
Na voljo je majhen in velik 
aranžma za prvi maj. Veliki 
smučarski paket traja od 26. 
aprila (večerja) do 2. maja 
(kosilo). V Zlatorogu, v ho
telu Pod Voglom m v bruna
rici stane paket od 780 do 
840 din (odvisno od sobe, 
oziroma prhe). V Jezeru in 
Triglavu stane paket od 720 
do 780 din, v Rodici, Bellevue 
m Slavici 1020 din ter v Ski 
hotelu prav toliko — 1020 
din. V to ceno je vračunan 
polni penzion v hotelu, upg- 
raba vseh žičnic na Voglu 
ter po potrebi avtobusni pre
voz do spodnje postaje žični- 
za 6 din ceneje.

Mah paket, ki vsebuje tri 
nočitve pa stane največ 164 
din (v Rodici) in najmanj 
124 din (v raznih hotelih).

Transturist posreduje tudi 
počitnice v Simonovem zali-

0tab

vu pri Izoli. Dnevni penzion 
v hotelu Hallietum, ki ima 
bazen, stane 79 din (morate 
pa ostati vsaj 3 dni); v de
pandansah (možnost kopa
nja v glavnem hotelu) pa je 
za 6 din cene.

Na Starem vrhu nad Škof
jo Loko, kjer je še sneg za 
smuko, stane polni penzion 

‘pri zasebnikih 60 din, če pa 
bi radi neomejeno uporabo 
žičnice pa boste plačali na 
dan 83 din. Prostor pri za
sebnikih na Starem vrhu re
zervira tudi ljubljanska po
slovalnica Transturista. Seve
da velja zgornja cena le, če 
ostanete vsaj tri dni.

AVTOBUS OKROG 
TROMEJE

Jutri prireja nakupovalni iz
let v Trbiž 'in Beljak ljub
ljanski SAP. Cena izleta je 
100 din. Odhod je zjutraj ob 
7.00 iz Ljubljane, povratek pa 
zvečer ob 20. uri.

a
tc

r0

vabi
na

planinski
ples

ki bo 
6. aprila.

Obveščamo
cenjene
goste,
da zančnemo 
s 13. aprilom 
redno 
poslovati.

VSTOPNICE 
ZA HOKEJ

Hokejsko prvenstvo je 
pred durmi. Vstopnice za 
tekme prodajajo v mnogih 
krajih Slovenije. V Ljubljani 
pri Atlasu (v Nami) ln pri 
Kompasu. Na Jesenicah pri 
Kompasu. V Celju pri Izlet
niku, v Mariboru pri Glob 
touru, v Novi Gorici pri po
tovalni agenciji Avtopromet 
Gorica, v Celovcu pa pri 
Springerju. Vstopnice so še 
na voljo prav za vse tekme, 
so pa začele, za nekatere 
tekme že pohajati.

BAVARSKI VIKEND
Vikend v Mtinchnu (od 4. 

do 7 aprila) prireja ljubljan-

Na turistična potovanja:
® ATENE — z letalom, 2 dni — 

odhod 13. 4.
• LISBONA —- PORTUGALSKA, 

z letalom, 4 dni — odhod 14. 5.
Na prvomajska potovanja:
® ZLATA PRAGA — z avtobusom, 

4 dni — odhod 1. maja
® MALI DRAGULJI ITALIJE, z 

avtobusom, 4 dni — odhod 
1. maja

® WARSZAWA — KRAKOW — 
z letalom, 7 dni — odhod 27. 4.

Na počitnice:
• SOVJETSKA ZVEZA, 10- do 

13-dnevne počitnice v Sočiju 
ob črnem morju, v juniju in 
septembru — plačilo močno na 
obroke.

Vse informacije in prijave ALPE-
ADRIA. Ljubljana, Masarykova 14,
telefon 315-092.

/❖v____________TURISTIČNA
AGENCIJAINEX

Vabimo na zanimiva potovanja in izlete 
z obročnim odplačevanjem

— 8 dni INDIJA (letalo) — Delhi, Agra in po 
želji Khajuraho ter Jaipur, odhod 34. marca.

— 2 dni RIM (letalo), odhod 23. marca
— 9 dni HOLANDIJA, odhod 27. aprila
— 7 dni RIM — NEAPELJ, odhod 28. aprila
— 6 dni AŽURNA OBALA, odhod 27. aprila
— 3 dni ISTANBUL (letalo), odhodi 24., 26., 

28. in 30. aprila.
_ 7 _ 8 — 12 dni SICILIJA (letalo — avto

bus), odhodi 24., 29. aprila in 5. maja
— 5 dni PORTUGALSKA (letalo), odhod 23. 

maja.
Gospodarske organizacije, ustanove in ostale 
interesente obveščamo, da prodajamo in po 
želji tudi dostavimo letalske vozovnice za vse 
linije INEX-ADRIE in da najceneje organizi
ramo za kolektive charterske izlete.

Prijave in informacije v poslovalnici Ljubljana, 
tel. 312-995, Maribor tel. 24-572 in Jesenice tel. 
81-673.

sk_ SAP. Odhod iz Ljubljane 
v petek popoldne ob treh, vr- 
n:tev v nedeljo zvečer. Z av 
tobusom skozi Tauemski 
predor. Prosto sobotno dopol
dne. Popoldne pa ogledi. V 
nedeljo obisk slovitega Nem
škega muzeja in olimpijskega 
strupa. Cena izleta je 765 din 
(prevoz tja in nazaj, dvakrat 
prenočišče, dva zajtrka, tri 
večerje, ogled in vstopnine).

RAZSTAVA 
V »GRAFIKI«

V mah galeriji v knjigarni 
Mladinske knjige na Mikloši
čevi cesti (palača »Grafika«) 
razstavlja grafike Lojze Spa
cal Prodajna razstava bo od
prla do srede aprila.

MARCA — 250 
NAŠIH NA MALTI
Danes leti zadnje »serijsko« 

letalo na Malto. V tem me 
seču je bilo v organizaciji At
lasa kar šest izletniških pole
tov (z današnjim vred) na ta 
lep sredozemski otok. Vseh 
teh potovanj se je udeležilo 
okrog 250 izletnikov iz Slo
venije, kar je dobra tretjina 
vseh, ki so te dni leteli iz 
Jugoslavije na oglede na Mal 
to Ostati izletniki so bili v 
glavnem iz Zagreba in Beo
grada ter iz Bosne.

VEM ZA IMENITNO^ 
&A.VNO, KI Tl NA
REDI TELO BOLI

mikavno...
!/-\

<2>>-----------------

Aatriuml}adviktring
VETRINJ oddfto vlak

dan od 10. do 22 u.a

Pri prvem semaforu 
pred Celovcem na levo!

k-kk-k-k-k-K-k-k-K-k-K-K-fc-k-K-K-Mc-k-K-K-k-K-ft-K-K-k-k-K**********'

T-sa
Obveščamo turistične, mladinske, počitniške ter de 
lovne organizacije, ki izvajajo dela na terenu ali 
imajo počitniške domove oziroma taborišča, kakor 
tudi posameznike, da imamo na voljo nekaj najno
vejših tipov stabilnih avto kamp hišic.
Lahko so prestavljive, odporne na atmosferske vpli
ve ter primerne za dnevno bivanje ali prenočevanje 
Tovarniška cena začetnega tipa T—S4 s štirimi leži 
šči (teža ca. 400 kg) fco. naložena na vagon v Skopju 
je: 15.000 dinarjev. Nudimo tudi ugodne kreditne 
pogoje.
Hišico T—S4 si lahko ogledate v Ljubljani pri pro 
dajalnl pohištva »Treska«, Celovška 38 ter v Mari
boru pri »Mercurju« (Jeklotehna).
Podrobnejše informacije pri »Treski« v Ljubljani, 
telefon 313-035 ter v Zagrebu. Jurišičeva 3, telefon 
36537.

IS
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POLOŽAJ, NAČRTI 
IN NALOGE 
RTV V SLOVENIJI

mg®
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Gradivo, ki ga danes objavljamo 
v okviru redne tedenske priloge 
»Delo-RTV«, je RTV Ljubljana pre
dložila v obravnavo Skupščini SRS 
21. novembra 1973. V bistvu pome
ni plod snovanj in razmišljanj de
lavcev RTV Ljubljana in njihovih 
samoupravnih organov, hkrati pa 
tudi raziskav javnega mnenja, zah
tev in želja poslušalcev in gledal
cev ter napotil programskih sosve
tov in interesnih skupnosti. O 
gradivu pa je tekla razprava v 
Skupščini SRS dne 28. februarja 
1974 in v njenem Izvršnem svetu 
dne 27. februarja 1974. Predloženo 
pa je tudi RK SZDL.

O njem smo sicer že doslej sku
šali podrobno seznaniti naše gledal
ce in poslušalce v informativnih 
oddajah televizije in radia. Vendar 
menimo, da bi morala biti širša 
javnost vsestransko seznanjena z 
razmišljanji in načrti, kako nada
lje .razvijati RTV v Sloveniji, da bo 
učinkovita v svojem idejnopolitič
nem, vzgojnem in kulturnem poslan
stvu in da bo šla vštric z razvojem 
socialistično samoupravne družbe.

To je namreč osnova za uresniči
tev sklepa dveh zborov Skupščine 
SRS, da naj Izvršni svet na pod
lagi predloženega gradiva organizi
ra razpravo v vseh tistih organiza
cijah, ki združujejo tvorce progra
mov zavoda in v drugih organiza
cijah, zlasti v samoupravnih inte
resnih skupnostih, ki so nosilke kul
turne, izobraževalne in druge poli
tike v Sloveniji ter nato v sodelo
vanju z Zavodom RTV, republiško 
konferenco SZDL, samoupravnimi 
interesnimi skupnostmi, Zavodom 
za planiranje in drugimi zaintere
siranimi organizacijami pripravi 
dokument o nadaljnjem razvoju 
RTV v Sloveniji ter ga predloži 
Skupščini SRS.

Prav to pa je tudi hkrati želja in 
potreba vseh delavcev RTV Ljub
ljana, ki se zavedajo, kot je dejal 
v svojem poročilu generalni direk
tor Janez Vipotnik, da je čimvečja 
odprtost radia in televizije delovne
mu človeku in njegovemu organizi
ranemu naprednemu vplivu na obli
kovanje programa tista pot, ki ob 
uporabi znanstvenih izsledkov in 
izmenjavi izkušenj z drugimi radij
skimi in TV hišami v Jugoslaviji in 
v svetu zanesljivo vodi k večji kva
liteti programa.

In ker z doseženim še zdaleč ni
smo zadovoljni, upamo, da bo tak 
način seznanjanja slovenske javno
sti ena od osnov, ki naj bi resnič
no zagotovile vpliv delovnega člo
veka na programsko politiko radia 
in TV. Obenem pa je to verjetno 
najbolj ustrezen način, da se slo
venska javnost temeljiteje seznani z 
drugimi problemi vsebinskega in 
tehničnega razvoja obeh medijev.



ODPRTOST IN ORGANIZIRAN 
VPLIV DELOVNIH LJUDI NA
PROGRAM RTV

Obrazložitev generalnega direktorja RTV Ljubljana 
Janeza Vipotnika

Slovensko skupščino obveščamo o pro
blematiki radia in TV v trenutku, ko kon
čujemo prilagajanje našega zavoda novim 
ustavnim načelom; ko dopolnjujemo delo
vanje radia in TV kot dejavnost posebnega 
družbenega pomena, ki ga v imenu delov
nih ljudi uresničuje SZDL s svojim vpli
vom, pravicami in dolžnostmi kot najširša 
povezovalka vseh družbenih subjektov in 
ko se je potrebno dogovoriti, kako nada
lje razvijati radio in televizijo v Sloveniji, 
da bosta bolj učinkovita v svojem idejno 
političnem, vzgojnem in kulturnem poslan
stvu. pa tudi, da bosta šla vštric z razvo
jem sodobnega sveta

Prav gotovo se vsi, k! neposredno de
lamo na radiu in TV, zavedamo izredne 
pomembnosti teh dveh sredstev informi
ranja in njune občutljivosti, saj sta po
stala vsakdanja spremljevalca domala vsa
ke družine na Slovenskem. Zavedamo se. 
da delovnim ljudem nobeno sredstvo in
formiranja ni tako domače in ga ne ob
ravnavajo tako kritično, kot obravnavajo 
radio in TV. Da moramo pri vsaki pro
gramski oddaji računati z različnimi oku
si, željami in zahtevami. Da vsem gle
dalcem In poslušalcem nikoli ni mogoče 
do kraja ustreči. Da je največkrat tisto, 
kar Je enemu všeč, lahko drugemu malo 
vredno in obratno.

Vsekakor je čimvečja odprtost radia 
In televizije delovnemu človeku in njego
vemu organiziranemu naprednemu vplivu 
na oblikovanje programa tista pot, ki ob 
uporabi znanstvenih izsledkov in Izmenja
vi Izkušenj z drugimi radijskimi In TV 
hišami v Jugoslaviji in v svetu zanesljivo 
vodi k večji kvaliteti programa.

Na tej poti je gotovo še veliko mož
nosti. Na drugi strani pa je nepristransko 
treba priznati, da sta radio in televizija 
Ljubljana v samoupravni socialistični druž
bi napravila Izjemen razvoj. Po vsebini 
In po obsegu Razvoj, ki niti najmanj ni 
potekal v ugodnih kadrovskih, 'materialnih 
In prostorskih razmerah. Razvoj, ki mu je 
dajalo trdno oporo splošno družbeno vzdu
šje In želja po napredku, pa tudi zagre
tost, sposobnost in iznajdljivost velikega

števila programskih in tehničnih delavcev 
radia in televizije.

Seveda z doseženim še zdaleč nismo 
zadovoljni.

Predsedstvo RK SZDL bo v kratkem 
obravnavalo programsko zasnovo radia in 
televizije. Obravnavale jo bodo tudi ne
katere interesne skupnosti. Programsko 
zasnovo smo pripravili na temelju kri
tične ocene dosedanjega dela in potreb, 
ki jih terja sedanji politični trenutek. Pri 
njenem oblikovanju so sodelovali tudi 
družbeni organi posameznih redakcij, pro
gramski sosveti. Program zajema tako na
kopičene politične naloge, da tolikega ob
sega in teže sredstva informiranja brž
kone še nobeno leto v povojnem obdob
ju niso imela Gre za izvedbo ustave, za 
volitve, za spodbujamo delovanja TOZD, 
delegatskega sistema, skupščinskega si
stema, za kongrese ZK, za nadaljnje izpo
polnjevanje sistema socialistične demo
kracije, SZDL, sindikatov, mladine, za go
spodarske probleme, ki nas tarejo, za ne
nehno poudarjanje potrebe po večanju 
produktivnosti dela, po ustvarjanju sred
stev, da Jih bomo lahko delili in tako 
dalje, in tako dalje. Gre torej za izvedbo 
informativno mobllizatorske vloge pri iz
jemni zgostitvi nalog, ki si jih Je zasta
vila ta družba, toda na nevsiljiv, razum
ljiv in razumen način, brez vznesenosti, 
citatov, gesel, protokola, kar se v naši 
dejavnosti zelo hitro lahko sprevrže v pro- 
tipropagando. >

Gre za nenehen napor, kako gledalcem 
in poslušalcem predstaviti bistvo, vsebino 
političnih odločitev, kako- biti pri tem 
izviren in privlačen, pa tudi dosleden. 
Zelimp torej čim več angažiranosti v no
vinarskem delu, angažiranosti, ki mora biti 
kritična, toda ustvarjalno kritična, da pri
zna tisto, kar je dobrega In graia, kar je 
slabega, In pri tem ponuja boljše rešitve. 
Želimo v političnih oddajah vključiti člm- 
več zunanjih sodelavcev, želimo čimbolj 
predstaviti na radiu In televiziji neposred
nega delavca, n|egovo mišljenje o bistve
nih vprašanjih družbe, pa tudi njegov boj 
za bol|šl kos kruha. Ni dovolj, da v teh 
dveh medijih samo nakazujemo probleme,

marveč jih moramo obravnavati in raz
čiščevati do rešitve, Piti vztrajni v svoji 
doslednosti. Radio zlast- pa televizijo ne 
smemo razvijati kot medij samogovorov, 
marveč kot resničen odsvit življenja z vse
mi nasprotji. Razvijati polemiko, toda hkra
ti prispevati k strnitvi in utrjevanju enot
nosti. Doslednost pri boju za samouprav
ni socializem in kontinuiteto revolucije in 
hkrati odločno zoperstavljanje vsemu, kar 
nasprotuje naprednemu, razrednemu zna
čaju socialistične graditve je prvo pravilo 
programske politike.

Gre torej na eni strani za izvedbo 
informativno mobilizatorskih nalog, ki si 
jih je zastavila ta družba in gre na drugi 
strani za nenehno dviganje kvalitete, za 
kulturo celotnega programa pa tudi za 
pokrivanje vseh dobronamernih interesov, 
ki iščejo zadoščenja v programu. Hočem 
reči, da je ob obilici političnih nalog v 
programu treba imeti tudi dobro mero za 
kulturno ustvarjalnost in razvedrilo. 1

Ko govorimo o kulturnem programu ra
dia in TV Ljubljana, mislimo na celovito 
kulturno zmogljivost, ki z njo razpolagata 
Slovenija in Jugoslavija Radio in TV se 
ne moreta ustaviti zgo-lj ob eni izmed 
svojih opravil, ne moreta biti zgolj na 
primer politični poročevalec in razlagalec, 
ne moreta služiti le na primer rekreativni 
zabavi, ne da bi bila hkrati tudi pobud
nika temeljnih socialističnih in humanistič
nih duhovnih vrednot, ne da bi bila samo 
nosilca temeljne kulturne ravni. Zato je 
toliko pomembnejši boj za odpravo poja
vov, ki vnašajo v program elemente ma- 
lomeščanščine, plehkosti in primitivizma.

RTV kot velika kulturna institucija na 
Slovenskem se vsakodnevno srečuje na 
področju kulturne ustvarjalnosti z vso za
pletenostjo sodobnih domačih, slovenskih 
in jugoslovanskih pa tudi svetovnih du
hovnih tokov, ideologij in umetniških sme
ri. Ob takšni odprti kulturni politiki so 
seveda odločilne trdne programske zasno-' 
ve, dogovori in merila, oblikovani na splo
šno sprejetih načelih socialistične druž
be in izhodiščih kulturnega programa ZK. 
Odprta programska politika se ne zaustav- >.
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Ija zgolj ob eni ali nekaterih umetniških 
smereh, niti ne zgolj ob eni ali nekaterih 
generacijah ustvarjalcev. Odprta je na vse 
strani. Toda odprta do resnične, umetni
ške izpovedi, resnične kvalitete, do tiste 
ustvarjalnosti, ki na tak ali drugačen 
umetniški način utrjuje deiovnega člove
ka v njegovi veri v življenje, ga spodbuja 
v boju za napredek, mu bogati njegovo 
notranjo podobo,

S tem seveda ni rečeno, da ne pri
tiskajo na naše redakcije teži.je po elitiz
mu, po kulturnem snobizmu, po kultur
nem klikarstvu. Niti ni rečeno, da se nam 
tu in tam takšne oddaje ne vtihotapijo 
na program. Toda omenjeni pojavi so pred
vsem odraz notranjih slabosti in pomanj
kljive organiziranosti zavoda RTV, nikakor 
pa ne odraz načrtne programske politike. 
Nič manjšo, če ne večjo zaskrbljenost nam 
povzročajo drugi pojavi: popuščanje pre
proščini, slabemu okusu, malomeščanšči- 
ni malikovanje potrošniške miselnosti in 
podobne zadeve. Tudi na tem področju 
nam je potrebna večji iaejna čvrstina, 
dober okus in občutek za mero, ki smo 
ga dolžni nenehoma izostrovati pri vseh 
programskih delavcih.

Posebni napori nas čakajo na področju 
filmske politike in uvozu filmov nasploh 
za televizijo, kar seveda ni samo naš pro
blem, marveč je skupna zadeva vseh TV 
postaj v okviru JRT. Pri ocenjevanju fil
mov, serijalk, dokumentarcev lahko človek 
dobi vtis, da nam v politiki uvoza tujih 
TV filmov primanjkuje jasna, čvrsta idejna 
usmeritev. Gledalci se nam včasih upra
vičeno smejejo, kadar televizijski filmski 
program preveč prilagajamo trenutnim po
litičnim dogodkom. Potrebno bo mnogo 
temeljiteje pregledovati filmske ponudbe, 
preden jih uvozimo, aa ne bomo z neka
terimi stvaritvami rušili tisto,'kar na dru
gi strani skrbno gradimo. Da bodo v 
skladu z našo zunanjo politiko v tem pro
gramu enakopravno zastopane vse države, 
ki imajo kvalitetno filmsko proizvodnjo. 
Da ne bodo nenehoma prevladovali ame
riški filmi, da ne bo na malih zaslonih 
idejno nesprejemljivih stvari, da ne bomo 
popularizirali nasilja, da ne bomo na pri
mer z risankami gojili pri otrocih vero v 
nadljudi in podobne zadeve.

Tudi glasbeno področje nas sili k do
polnitvi programske politike, da bo v skla
du s splošnimi napori družbe. Hočemo 
razvijati kvalitetno glasbo zagotoviti ustre
zno zastopanost vseh zvrsti glasbene de
javnosti, pa tudi zastopanost najboljših 
dosežkov vseh dežel. Potrebno je v zabav
ni glasbi zapreti vrata omlednosti, sla
bemu okusu, bedastim tekstom in malo- 
meščanščini ter^zagotoviti v (fcogramu pra
vilno razmerje z resno glasbo Več po
udarka smo dolžni dati našemu lastnemu, 
nacionalnemu, družberemu, duhovnemu 
dostonjanstvu na glasbenem, kot tudi na 
vsakem drugem področju. V programski 
politiki želimo nameniti v prihodnje več 

* prostora in časa domači, partizanski, so
cialni revolucionarni pa tudi mednarodni 
delavski pesmi. Želimo dati več spodbude 
amaterskim pevskim zborom in amaterski, 
dejavnosti nasploh.

Radio in TV mora izhajati iz celotnega 
slovenskega prostora in se mora vanj 
spet vračati s svojimi dosežki. Zato je eno

pomembnih programskih vodil načelo o 
slovenskem kulturnem policentrizmu. Na 
račun sodelovanja ustvarjalnega kulturne
ga zaledja v radijskem in televizijskem 
programu je tu in tam slišati, češ da se 
zlasti na gledališkem in glasbenem pod
ročju včasih uveljavlja po.itika ožjih sku
pin, privatizacija, monopolizem. Takšnim 
pojavom, ki so nedvomno družbeno in 
kulturno škodljivi, se je treba upreti. Pri 
tem bo v pomoč uveljavljanje novih pro
gramskih sosvetov in novih oblik uve
ljavljanja družbenega interesa v zavodu 
RTV. Program, ki bo v teh oblikah oziro
ma v teh telesih družbeno verificiran, bo 
gotovo manj izpostavljen omenjenim ne
varnostim.

Poseben problem programske politike 
radia in TV je zastopanost In odslikavanje 
cele Slovenije. Primanjkljaji, ki so bili do
slej v tem smislu v programu, so zago
tovo tudi subjektivne narave, vendar pa 
v večji meri tehnične in materialne. Dru
gačen status lokalnih radijskih postaj in 
njihova razširitev, širjenje radijske in TV 
dopisniške mreže, ter izpopolnjeni delov
ni odnosi med radiom in TV in lokalnimi 
radijskimi postajami bodo prispevali k 
spremembi položaja.

Radio in TV bosta v skladu s svojo 
programsko politiko in ustavo redno 
spremljala življenje, probleme in položaj 
italijanske in madžarske narodnostne sku
pine v SR Sloveniji in življenje Sloven
cev v Italiji, Avstriji in na Madžarskem. 
Posebno vlogo pri tem imajo radio in 
eksperimentalni TV program v kopru, ra
dio Maribor in lokalna radijska postaja v 
Murski Soboti, oziroma v Lendavi. Utrje
vanje stikov z Italijo, Avstrijo in Madžar
sko, nadaljnje sodelovanje, razvoj malo
obmejnega.in blagovnega prometa, kultur
ni stiki in poglabljanje prijateljskega vzdu
šja pri delovnih ljudeh na obeh straneh 
meje, je sestavni del zunanjepolitične ak
tivnosti naše dežele in v tem odseva tudi 
programska politika radia in TV.

Da bi bila prisotna cela Jugoslavija v 
Sloveniji v informativnem smislu, bo po
trebno podvzetl nove ukrepe. Tako na po
dročju političnih vesti, kot v predstavlja
nju umetniških in kulturnih dosežkov dru
gih narodov in narodnosti RTV Ljubljana 
bo v tem pogledu dajala in sprejemala po
bude za različne oblike medsebojnega so
delovanja in povezovanja med radijskimi 
in TV postajami, med njimi tudi za skup
ne oddaje, ki bodo seveda ob popolni pro
gramski samostojnosti vsake postaje vse
binsko in tehnično kvalitetno prikazovale 
prizadevanja posameznih republik.

Ni vedno lahko in preprosto ob vsa
kem trenutku in ob sleherni stvari raz
poznavati novinarju pravo naravo in bistvo 
stvari, ki naj jo obravnava v sredstvih in
formiranja.

Zato Je treba nenehoma izostrovati idej
ni, politični in strokovni posluh za druž
bene pojave. Toda ne absi-aktno, temveč 
v sprotnem živem in tuBi polemičnem 
razčlenjevanju konkretnih odnosov, s se
znanjanjem o konkreinih problemih in re
šitvah. Sistematično Idejno in strokovno 
usposabljanje programskih delavcev je 
eden od pogojev za niihovo dobro delo. 
Ni mogoče zagotoviti kvalitetnega politič
nega in kulturnega programa brez dobrih,

idejno formiranih programskih delavcev, 
kot ni posebne koristi od idejno neopo
rečnih zunanjih sodelavcev, če govore v 
nerazumljivi, razvlečeni ali celo odbijajoči 
radijski ali TV govorici. Kadrovska politika 
na radiu in TV zlasti kar zadeva program
ske delavce terja v kvalitetnem pomenu 
gostejša sita pri sprejemanju novih ljudi. 
Zahteva več, ker to terja razvoj, toda do
bro izbarne ljudi, da bo zagotovila uspeš
no izvajanje svojega poslanstva. In ne 
samo v dnevnopolitičnem programu, mar
več v celotni dejavnosti, literarnem in 
glasbenem delu, radijsKi in TV igri, v 
mladinskih in izobraževalnih oddajah, v 
športu in rekreaciji. V celotni dejavnosti 
radia in TV se morajo odražati tiste pr
vine, na katerih je grajena naša sociali
stična samoupravna družba. Hkrati pa mo
ra vse programe prevevati ustvarjalna zve
stoba revoluciji in njenemu nadaljnjemu 
razvoju.

Več pozornosti bomo posvetili tudi ob
ravnavanju tematike odnosov med ljudmi, 
moralnim, etičnim, vzgojnim vprašanjem, 
tematiki odnosov v družini kot v družbi, 
v delovni organizaciji, v okolju, v katerem 
človek živi. Sem sodijo tudi vprašanja so
lidarnosti. humanizma, domovinske vzgoje, 
tovarištva, tradicij, najlepše izpričanih v 
NOB.

Končno ne gre prez-eti vloge radia in 
TV pri skrbi za slovenski jezik, za pisano 
in govorjeno besedo in vpliva, ki ga imata 
ta dva medija na jezikovno kulturo poslu
šalcev in gledalcev.

' Naštel sem le nekaj, bistvenih sesta
vin programske politike radia in TV.

Vam, tovarišice in tovariši poslanci 
smo za to sejo posredovali material o 
nekaterih odprtih vprašanjih radia in TV 
in lokalne radiodifuzije V svojem uvodu 
seveda ne bom ponavljal predlogov, o ka
terih je govora v omenjenem gradivu. 
Želim pa posebej opozoriti na nekaj stva
ri. ki se zdijo pomembne.

Najprej kako zagotoviti čimvečji na
predni vpliv delovnega človeka, organizi
ranega po interesu v najrazličnejših orga
nizacijah, društvih, združenjih v okviru 
SZDL, na "programsko politiko radia in TV. 
Ne mislim le na neposredni vpliv SZDL 
kot ustanovitelja radia in TV in lokalnih 
radijskih postaj. Ne le na veliko neposred
nih stikov radia in TV z gledalci in poslu
šalci ali na sistematične ankete z gledal
ci in poslušalci o programu, ki jih oprav
lja pri zavodu RTV posebna študijska gru
pa. In tudi ne na ocene programa radia 
in TV v različnih časopisih kot posebnem 
načinu družbenega vpliva na program ra
dia in TV. Povedati hočem predvsem, kak
šne rešitve iščemo v smislu ustavnih 
izhodišč, da bo dejavnost radia in TV naj
tesneje povezana z različnimi družbenimi 
interesi in da bodo tl interesi imeli tudi 
možnosti soodločanja pri snovanju dejav
nosti radia in TV in razvijanju družbeno
ekonomskih odnosov. Kakšne rešitve išče
mo s SZDL kot ustanoviteljico radia in 
TV, s SZDL torej, v kateri delovni ljudje 
ne le kot posamezniki, marveč tudi organi
zirani v najrazličnejših organizacijah, dru
štvih in združenjih uveljavljajo svoje inte
rese in te svoje Interese želijo uveljav
ljati tudi v programu radia in TV. ki ga s 
svojo naročnino financirajo. SZDL torej ne
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gre razumeti le kot formalnega ustanovi
telja. marveč najširšo organizacijo, ki ji je 
na skrbi ne le programski, marveč tudi 
družbenoekonomski odr.os z radiom in TV. 
Pri skupščini RTV oblikujemo poleg zbora 
delegatov TOZD še dva zbora Družbeni 
zbor, ki ga volijo na podlagi določil RK 
SZDL predvsem zainteresirane skupnosti 
in organizacije s področja gospodarstva, 
kulture prosvete, znanosti, socialnozdrav- 
stvene dejavnosti, družbenopolitičnih or
ganizacij, lokalne radiofuzije in organov 
RK SZDL. In kulturnoznanstveni zbor se
stavljen iz delegatov s področja kulturnih 
In znanstvenih dejavnosti in umetnosti. 
Ta zbor bodo sestavljali deiegati skupno
sti in društev s področja gledališča, film
ske, glasbene, literarne in znanstvene de
javnosti ter likovne umetnosti. Se pravi 
Iz tistega zaledja radia in TV, brez kate
rega radio in TV ne more opravljati svo
jega dela. Ta zbor bo na eni strani enako
pravno z drugima dvema zboroma obrav
naval Izvjanje programov, perspektivne 
načrte radijskega in televizijskega progra
ma in razširjene reprodukcije, letne načrte 
radijskih In televizijskih programov in raz
voj radijske in televizijske dejavnosti v 
skladu s programom razvoja radiodifuzne 
mreže v SR Sloveniji, tn na drugi strani 
vplival na dosledno zagotavljanje samo
upravnih pravic ustvarjalcev .n poustvar
jalcev zunanjih sodelavcev s področja kul
ture, znanosti in umetnosti.

Poleg tega utrjujemo širok krog sosve
tov pri posameznih redakcijah radia in 
televizije kot organov skupščine RTV. se
stavljen iz delovnih ljudi, gledalcev in 
poslušalcev radia in TV. Člani sosvetov, 
ki predstavljajo organizirane družbene in
terese, sodelujejo pri oceni izvajanja pro
gramov posameznih redakcij In dajejo pre
dolge za izpopolnjevanje programa.

V skladu z novo ustavo menimo, da 
Je potrebno zagotoviti, da je neposredni 
Izvrševalec programske politike med dve
ma zasedanjema skupščine njen predsed
nik, ki bi s tem profesionalno prevzel 
programske odgovornosti sedanjega gene
ralnega direktorja, medtem ko bi poslovna 
opravila zavoda prevzela oseba, kvalifici
rana za takšno delo.

Drugo vprašanje, ki je izrazito politič
ne prirode in o katerem bo morala reči 
svojo besedo tudi ta skupščina, je zago
toviti Slovencem v Avstriji sprejem slo
venske TV. V tej smeri Je bilo naslovlje
nih že nešteto prošenj, predlogov in ofi- 
cialnih zahtev slovenskih organizacij na 
Koroškem. Kot veste, ie možno sedaj gle
dati slovensko TV le na majhnem delu 
Koroške. Stanje bi se bistveno spreme
nilo, če bi postavili dva pretvornika, enega 
na Petelinjeku pri tromeji med Jugoslavi
jo, Italijo In Avstrijo, In drugega na Go
lici. Slovenskim narodnostnim skupnostim 
v sosednjih državah kajpada želimo zago
toviti gledanje našega slovenskega pro
grama, ob seveda materialni pomoči vlad 
sosednjih držav, ki so dolžne tudi sloven
ski manjšini pomagati na osnovi njihovih 
demokratičnih načel in po njihovi lastni 
praksi, ki jo uporabljajo, pri reševanju 
problemov svojih manjšin Tako Je na pri
mer avstrijska vlada izposlovala pri Itali
janski vladi poseben dekret o pokrivanju 
Jjjžne Tirolske s tujim TV programom, 1.

novembra' 1973. leta. Dekret govori v 
svojem 10. členu o izvajanju člena 8/4 
odredbe predsednike italijanske republike 
z dne 31. avgusta 1972 leta št. 670 in 
pravi, da je provinca Bolzano pooblaščena, 
da postavi in upravlja primerno mrežo, ki 
omogoča, s katerimkoli tehničnim sredst
vom sprotno sprejemanje in oddajanje ra
diodifuznih (zvokovno ;n vizuelno) pro
gramov tujih RTV organizacij iz kulturnega 
področja predvsem Avstrije, pa tudi Nem
čije. Provinca sme uporabljati za prenos 
teh programov, če je potrebno in v okvi
ru zakona, tehnične naprave, s katerimi 
razpolaga javna nacionalna telekomunika
cijska mreža italijanske pošte ...

Tehnična služba radia in TV je pripra
vila dokumentacijo in načrte za izvedbo, 
ideje o pokrivanju Koroške s slovenskim 
TV signalom. Rešitev omenjenega proble
ma bi terjala 15 milijonov novih dinarjev. 
To je vprašanje, ki nikakor ni in ne more 
biti na ramenih RTV Ljubljana, marveč je 
zadeva te naše družbe in predvsem tudi 
avstrijskih oblasti, ki so dolžne enako
pravno obravnavati svoje manjšine. Drugo 
vprašanje pa je nasploh razpoloženje av
strijskih činiteljev do takšne rešitve. Raz
govor tehničnih ekspertov RTV Ljubljana 
in avstrijske RTV decembra lam ni v tem 
pogledu niti najmanj optimističen. Potreb
no bi bilo, da slovenski predstavniški 
organi sprožijo preko zveznega sekreta
riata za zunanje zadeve pri avstrijski vladi 
zahtevo, da zagotovi na Koroškem mož
nost gledati slovenske TV in zahtevo po 
sredstvih, da se ta zamisel izpelje v prak
si. Prav gotovo bo slovenski TV signal na 
Koroškem lahko dragocen doprinos k utr
jevanju dobrososedskih odnosov in med
sebojnega razumevanja, tako kakor jč 
eksperimentalni koprski TV program v tem 
duhu že doslej opravil pomembno vlogo 
v odnosih med Jugoslavijo in Italijo.

Naslednje vprašanje, o katerem bi bilo 
potrebno spregovoriti na tem mestu, je 
šolska TV. Na tem področju Slovenije 
močno zaostaja v primerjavi z Zagrebom 
in Beogradom. Prav gotovo bi sistematič
no uvajanje šolske TV hitreje zmanjševalo 
razlike v šolskem standardu med razviti
mi in manj razvitimi področji v Sloveniji, 
kot katerakoli druga pot. Razvoj šolske 
TV ima, po izkušnjah razvitih držav, tako- 
rekoč neomejene možnosti. Zato nam ne 
bi smelo biti žal sredstev, ki bi jih mo
rala zagotoviti republiška izobraževalna 
skupnost zlasti, ker imamo zadosti in spo
sobne pedagoške delavce, ki bi bili kos 
omenjeni nalogi. RTV seveda pri šolski 
TV ne more nuditi drugega kot tehnične 
usluge, ker tudi kvalificirana ni za drugo. 
To je predvsem stvar republiških prosvet
nih institucij in prosvetnih delavcev na
sploh.

Pereče vprašanje, na katerega želim 
posebej opozoriti, so lokalne radijske po
staje. Prav gotovo njihov pomen najbolj 
stvarnega krajevnega in občinskega obve
ščanja neizmerno raste z uvedbo delegat
skega sistema. Poleg tega lahko lokalne 
radijske postaje s svojo informacijo učin
kovito dopolnjujejo republiška javna občila 
s svojo konkretno informacijo, izkušnjami, 
praktičnimi rešitvami. Tehnično stanje teh 
postaj ni dobro. Poleg nuje po njihovi 
obnovi se pojavljajo upravičene potrebe

ustanoviti nove postaje. V jugoslovanskem 
prostoru so že doseženi tehnični dogovo
ri o preobrazbi LRP iz srednjega vala na 
UKV, razen na mejnih področjih z drugimi 
državami. Odprto je vprašanje financiranja 
LRP, njihovih Izhodišč in smotrov na pod
ročju gospodarskega, kulturnega, izobraže
valnega in drugega oogajanja, njihovo 
vključevanje in izpopolnjevanje v central
nem programu itd. Zato bi bil potreben 
družbeni dogovor o lokalni radiodifuziji, 
ki bi ga sprejeli v okviru SZDL. Skupščina 
Slovenije pa je dolžna sprejeti načrt raz
voja lokalne radiodifuzije v SRS in hkrati 
tudi dogovor, kako bomo ta načrt finančno 
uresničili.

V materialih, ki smo vam jih posredo
vali, so našteti še drugi problemi, vse
binskega in tehničnega razvoja obeh me
dijev. Zato jih ne bom ponavljal.

Izvedba načrtov, o katerih je govora, 
seveda terja nemalo sredstev. Nekoliko 
dolgoročnejši program zahteva najmanj 250 
milijonov ND. Zbirnik kratkoročnih potreb 
pri enostavni reprodukciji, dopolnitvah in 
razširjeni reprodukciji znaša 78 milijonov 
ND. V to so vključene dopilnitve v Kopru 
in Ljubljani, razvoj LRP, pričetek izgradnje 
Mariborskega centra, ki ga zavod RTV 
obljublja že 11 let, vključen je sistem zvez, 
izgradnja pretvornikov na Trdinovem vrhu 
in drugod, rekonstrukcija 2. radijskega pro
grama itd. Poleg tega zahteva vsaka raz
širitev programa ali njegova večja kvali
teta nova sredstva. Nikakor ne namera
vam trditi, da uporabljamo sredstva na 
radiu in TV do kraja racionalno. Prav go
tovo je za dobro gospodarnost potreben 
vztrajen boj. Treba je iskati tudi nove 
možnosti boljšega gospodarjenja. Tako je 
na primer RTV dala spodbudo za skupno 
dogovarjanje in medsebojno sodelovanje 
med Iskro, Gorenjem, PTT, elektrofakul- 
teto, banko in RTV pri usmerjanju proiz
vodnje, ki lahko nadomesti uvoz, pri us
klajevanju uvoza, pri izmenjavi informacij 
na področju radijske in TV tehnike. Morda 
bi se dalo z raširitvijo kasetne produkcije 
na šolske in edukativne programe ustvar
jati nova sredstva. Morda bi našli še kak
šne vire financiranja. Vendar bosta kot 
doslej tudi vnaprej ostala naročnina in 
ekonomska propaganda osnovna vira fi
nanciranja radia in TV. Moram pa opo
zoriti, da smo glede možnosti ekonomske 
propagande na meji dopustnega in da je 
vsaka razširitev preko dosedanjih 8 odst. 
programa nesprejemljiva. Kar zadeva na
ročnino, je z radijskimi naročniki ni mo
goče več širiti, ker je prakitčno radio 
aparat že v vsaki slovenski družini. Glede 
TV sprejemnikov se njihovo število lahko 
poveča iz dosedanjih 310.000 naročnikov 
na približno 400.000, potem je tudi z rast
jo števila TV sprejemnikov konec. Hočem 
reči tole: tako reševanje odprtih proble
mov, želja in potreb, kot zadostitev hote
njem po drugačni kvaliteti, je odvisna od 
materialnega položaja. Ta položaj pa se 
lahko bistveno spremeni le z dodatnimi 
sredstvi. To je seveda politična odločitev. 
O njej bi morala reči svojo besedo usta
noviteljica radia in TV, SZDL, pa tudi ta 
skupščina. Če torej pridemo tako ali dru
gače do dodatnih sredstev za potrebe ra
dia in TV, bo reševanje naštetih potreb 
in problemov seveda hitreje potekalo, kot 
pa če ostanemo s sredstvi na tem, kjer 
danes smo.
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RTV JE SREDSTVO DELOVNIH 
LJUDI ZA GRADITEV 
SAMOUPRVNE DRUŽBE

Gradivo za skupščino SRS

i.

1. Pričujoče poročilo ima namen se
znaniti z nekaterimi najpomembnejšimi 
ali najznačilnejšimi sestavinami sedanjega 
položaja in vloge RTV Ljubljana v slo
venskem družbenem in kulturnem prosto
ru. Na sedanji položaj je mogoče navezati 
tudi poglavitne smernice prihodnjega raz
voja ali vsaj opozoriti nanje.

K takšnemu poročilu in njegovi zasnovi 
vodi še posebej misel, da sta radio in te
levizija izredno pomembni sredstvi javne
ga obveščanja, hkrati pa po dejavnosti in 
vplivu najmočnejši kulturni ustanovi na 
Slovenskem. S takšnim mestom v druž
benem življenju Slovenije pa ni v skladu 
dejstvo, da širša politična in kulturna 
javnost dokaj redko razpravlja o teh usta
novah, čeprav po svoje tako ali drugače 
prevzema zanju tudi svoj del odgovor
nosti.

2. Poročilo je skupščini predloženo v 
času, ko nova ustava globoko posega v 
družbene odnose v slovenski in jugoslo
vanski samoupravni družbi. Revolucionar
na plima posega tudi na področje mno
žičnih sredstev obveščanja, na področje 
družbene dejavnosti in v tem okviru tudi 
na področje kulturnih ustanov. Politični 
dokumenti Zveze komunistov, SZDL opre
deljujejo vlogo sredstev obveščanja kot 
sredstva delavskega razreda in delovnih 
množic sploh v njihovem boju za gra
ditev socialistične samoupravne družbe. 
To je neposredno družbeno in program
sko vodilo RTV Ljubljana. Ob tem pa je 
razumljivo, da ustavne spremembe nare
kujejo tudi globlje razmišljanje in ravna
nje v celotnem organiziranju radia in te
levizije, da bo delavec v združenem delu, 
zasledujoč zgodavinski interes delavskega 
razreda in pod vodstvom svoje avantgar
de Zveze komunistov dejansko lahko vpli
val na politiko in razvoj RTV.

Posebna pozornost bo morala veljati 
ustavnemu določilu, po katerem si de
lovno ljudstvo znotraj SZDL kot posa
mezniki in v vseh oblikah svojega interes
nega povezovanja in združevanja za ures
ničevanje. takšne vloge prizadevajo za 
vsestransko in objektivno informiranost.

3. Poročilo se vključuje tudi v pripra
ve srednjeročnega programa razvoja RTV 
Ljubljana. Nedvomno bo • prispevalo k ob
likovanju izhodišč za ta program oziroma 
smernic za njegovo izdelavo.

4. Poročilo ne obravnava nadrobneje 
programske in vsebinske usmeritve radia 
in televizije na Slovenskem in njune raz
vojne problematike v tem smislu. To ne 
pomeni, da teh vprašanj ne daje na druž
beno rešeto in preverjanju letnih progra
mov širši krog delovnih ljudi iz različ
nih družbenih področij zunaj hiše. Mimo 
tega pa RTV Ljubljana redno daje poro
čilo o svojem delu in letno programsko 
zasnovo v verifikacijo republiški konfe
renci SZDL Slovenije. Letos bo ta nalo
ga še pomembnejša, saj bo v okviru SZDL 
kot skupni fronti organiziranih socialistič
nih sil potrebno z vso pozornostjo in teht
nostjo spregovoriti o problemih in nalogah 
RTV v luči pisma predsednika Tita in 
Izvršnega biroja ter družbene preobrazbe, 
ki jo nakazujejo ustavne spremembe.

II.

RAZŠIRJENOST RADIA IN TELEVIZIJE 
V SR SLOVENIJI

Socialistična republika Slovenija je po 
stopnji razvitosti radiofuzije v primer
javi z evropskimi državami uvrščena v 
spodnjo drugo tretjino lestvice.

Oktobra 1973 je bilo v SRS prijavljenih 
536.786 radijskih sprejemnikov in 308.243 
TV sprejemnikov. Od tega števila prijav
ljenih sprejemnikov je bila plačana RTV 
naročnina za 405.358 radijskih sprejemni
kov, ostali radijski sprejemniki so bili 
ali drugi sprejemniki, za katere naročni
ne ni bilo treba plačevati ali pa so bili 
naročnine oproščeni. TV naročnino pa 
so plačevali za 293.967 TV sprejemnikov. 
(Po statističnih podatkih je v Sloveniji 
cca 515.000 gospodinjstev).

V SRS pride dejansko en radijski spre
jemnik na 2,2 prebivalca in en TV spre
jemnik na cca 6 prebivalcev. Predvide
vamo,. da je Slovenija že zasičena z ra
dijskimi sprejemniki. Glede TV bo do tega 

prišlo, ko bo deseženo v republiki šte
vilo 400.000 TV sprejemnikov. To stanje 
pa je možno doseči s TV sprejemniki že 
v prihodnjih nekaj letih.

To dejstvo ima seveda odločilne posle
dice: medtem ko se dohodek iz poveča
nega števila naročnikov v tem primeru 
nič več ne povečuje ali pa se povečuje le 
malenkostno, pa so programski stroški 
večji, programske potrebe pa še nove in 
širše.

Slovenija ima cc 14 odstotkov vseh ra
dijskih sprejemnikov v SFRJ in nekaj 
več kot 11 odstotkov vseh TV sprejemni
kov v SFRJ.
Radijski programi

Preteklo leto je zavod pripravil in od
dajal 50 ur in 17 minut radijskih progra
mov dnevno.

Prvi radijski program je po vsebinski 
zasnovi klasičen radijski program z moč
nim poudarkom na informativnem pro
gramu. Program zajema vrsto specializi
ranih govornih oddaj, od gospodarskih, 
kulturnih, dramskih, do mladinskih, edu- 
kativnih in rekreacijskih. Delež vseh go
vorjenih odddaj se giblje okoli 50 od
stotkov programa, glasbeni program pa za
jema vse zvrsti glasbe. Značilnost tega 
radijskega programa je predvsem v 
njegovi usmerjenosti na najbolj sploš
nega poslušalca, pri čemer upošteva 
tudi dejstva, da okoli 45 odstotkov 
posestnikov radijskih sprejemnikov za
radi zastarele strukture sprejemnikov 
— brez UKV področja — ne more 
poslušati II. ali III. radijskega progra
ma, ki poteka pretežno ali v celoti preko 
UKV oddajnikov. Posledica tega je mar
sikdaj slab sprejem, ki radijsko vzgoje

nega kultiviranega poslušalca moti celo 
pri informativnih oddajah, nevzdržen pa 
postane še posebej v zahtevnejših oddajah, 
zlasti kulturnih, radijskih igrah in kaj
pada koncertih. V času, ko Je stereo 
že osvojil svet, naš radio torej v 45 od
stotkih ne more kolikor toliko zadovolji
vo opravljati pomembne kulturne naloge. 
Ta radijski program je že vedno najbolj 
poslušan in dosegljiv praktično vsem po
slušalcem v SR Sloveniji in tudi daleč 
v Evropi, o čemer bomo navedli podrob- 
nješe podatke pozneje.

Drugi radijski program je po program
ski vsebinski usmerjenosti predvsem zna
čilen po pogostih strnjenih informativnih 
oddajah, široko razpredenim sistemom 
oblikovno lahkotnejšega kontaktiranja s 
poslušalcem in rekreativnim značajem glas
be. Ta radijski program je še vedno v 
procesu oblikovanja, ne glede na to. da 
je osnovna podoba že zgrajena. Poteka 
kombinacija programa 202 in II. progra
ma, vsak dan od 13. do 19. ure in ob 
četrtkih, petkih, sobotah in nedeljah tudi 
v dopoldanskem času.

Tretji osrednji radijski program po
teka vsak dan od 19. do 23. ure preko 
iste oddajniške mreže kot II. program. 

Njegova osnovna značilnost Je pretežna 
usmeritev na zahtevnejšega poslušalca ta
ko v govornih, kot glasbenih oddajah. Gla
sbeno je redvsem orientirani na klasično 
in sodobno glasbo.

Program radia Koper ima dva osnovna 
dela. Program v slovenščini, ki Je moč
no regionalno oziroma lokalno obarvan, 
in obsežnejši program v italijanščini, ki 
služi tako potrebam italijanske narodne 
skupnosti v Sloveniji in Istri, kot tudi 
informiranju prebivalcev v sosednji Italiji 
o dogajanju v Jugoslaviji in o ostalih sta
liščih naše skupnosti do pomembnejših 
mednarodnih dogajanj.

Radijski program v italijanščini ra
dia Koper je na »snovi italijanskih in 
tudi naših analiz nedvomno izredno učin
kovito sredstvo informiranja. Število ra
dijskih sprejemnikov, preko katerih redno 
spremljajo v sosednji državi italijanski 
program radia Koper, za trikrat presega
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Število sprejemnikov v Sloveniji. Ob kri
tičnih mednarodnih dogodkih pa se ob
seg poslušanja intenzivno povečuje.

Struktura programa radia Koper v 
italijanščini je usmerjena v kombinacijo 
informativnega programa s posebnimi go
vornimi oddajami in večjim deležem re
kreativne glasbe.

Radijski program v Mariboru ima za 
sedaj še vse značilnosti regionalnega ra
dia z močnejšim poudarkom na glasbeno 
in govorno ustvarjalnost Maribora, kot 
drugega največjega centra v republiki.

Radijski program v Murski Soboti ima 
razen lokalnega programa v slovenščini 
tudi reden dnevni program v madžarščini 

za prebivalce madžarske narodne skupno
sti v Sloveniji, prav tako pa tudi po
sebne oddaje za Porabje.

Lokalna radiofuzija

V SR Sloveniji deluje lokalni radijski 
program v Murski Soboti, Ormožu, Ptu
ju, Šmarju pri Jelšah, Celju, Brežicah, 
Sevnici, Slovenj Gradcu, Radljah, Jeseni
cah, Tržiču, Cerknem, v Ljubljani Radio 
študent. Lokalni radijski programi služi
jo predvsem lokalnemu obveščanju.

Zavod RTV Ljubljana ima z vsemi lo
kalnimi radijskimi programi sklenjene po
godbe, po katerih vzdržuje in nosi stroške 
obratovanja oddajnikov za lokalne radij
ske programe, daje brezplačno na razpo
lago glasbeni program, nosi stroške dveh 
programskih- delavcev na vsaki lokalni ra
dijski postaji in nudi potrebne program
ske in tehnične usluge.

Televizijski programi

TV programi so v Sloveniji leta 1972 
trajali povprečno 8 ur in 55 minut dnevno. 
Od tega prvi TV program 6 ur dnevno 
in TV program iz studia Koper približno 
3 ure dnevno.

Obseg TV programa v Sloveniji je rasel 
hitro in se je povečal od 68.330 minut leta 
1965, na 135.656 minut leta 1972.

Te hitre rasti niso spremljali ustrezni 
tehnični, proizvodni in drugi materialni 
pogoji. Primerjava med TV Beograd in 
TV Ljubljana za leto 1971 na primer po
kaže, da je število TV sprejemnikov in 
s tem dohodek iz 'naročnin pri TV Beo
grad 3,3 krat večji kot pri TV Ljublja
na, medtem ko je bil programski obseg 
TV Beograd le za 7,7 odstotka večji.

Prvi TV program

Razmerje med lastnim in tujim TV 
programom je znašalo na I. TV programu 
v letu 1972 50:50, kar pomeni, da so pro
gramski delavci pripravljali vsak dan po
vprečno 3 ure različnih programov. Dnev
no so na sporedu tri informativne od
daje in sicer Obzornik,- TV dnevnik in 
informativna oddaja na koncu programa.

Najbolj zgovorno pokaže dejavnost tega 
programa njegova struktura. V letu 1972 
so bili odnosi med posameznimi zvrstmi 
programa:

aktualno politične oddaje 
športne oddaje 
izobraževalne oddaje 
kulturne oddaje 
mladinske oddaje 
filmske oddaje 
zabavno glasbene oddaje 
oddaje resne glasbe

31.114 minut 
19.692 minut 
7.761 minut 
3.118 minut 

10.883 minut 
25.419 minut 
11.451 minut 
3.788 minut

TV drame 9.125 minut
propagandne oddaje ‘ 8.219 minut
razno 5.086 minut

V primerjavi zadnjih šestih let je na
rasel delež aktualno političnih oddaj od 
22.430 minut na 31.114 minut, delež izo
braževalnih oddaj od 3.107.minut v letu 
1968, na 7.761 minut lani, mladinskih od
daj od 6.000 minut na 10.883, obseg film
skih oddaj je ostal skoraj nespremenjen, 
delež TV dram pa je narasel od 4.079 mi
nut leta 1968 na 9.125 minut lani.

Navedeni podatki kažejo na izredno 
povečanje posameznih programskih zvrsti 
v zadnjih petih letih, predvsem vseh ti
stih, ki jih lahko označimo kot zahtevnejše.

TV program studia Koper ima kot os
novo TV dnevnik v italijanščini, ki je na 
sporedu vsak dan in traja 20 minut. Ostali 
del programa pa je sestavljen iz barvnih 
oddaj iz slovenske in jugoslovanske pro
izvodnje in programov, kupljenih za po
trebe JRT v tujini. Močnejši je delež film
skih programov in oddaj.

TV program v italijanščini je name
njen italijanski narodnostni skupnosti v 
Sloveniji in je viden tudi v pretežnem 
delu Istre, pokriva pa tudi pomembno pod
ročje sosednje Italije v globino do Milana. 
Objavljene italijanske analize pa tudi 
naše ocene kažejo, da program TV stu
dia Koper lahko spremlja v Italiji štiri
krat več TV sprejemnikov, kot jih ima 
Slovenija, oziroma področje, ki je po šte
vilu sprejemnikov enako polovici TV spre
jemnikov v vsej SFRJ. Zaradi tega pred
stavlja sicer samo 3-umi program dnev
no izredno pomemben dejavnik seznanja
nja sosednjega področja z dogajanjem v 
Jugoslaviji in njenimi stališči do medna,- 
rodninh dogajanj. Informativne oddaje 
TV studia Koper imajo, po podatkih ra
ziskav izredno velik vpliv in številne gle
dalce.

Evropska unija za radiofuzijo in OIRT
RTV Ljubljana je preko JRT (združe

nje jugoslovanskih RTV postaj) včlanjena 
v Evrovizijsko unijo za radiofuzijo (Evro- 
vizija) in sodeluje kot opazovalec v de
lu OIRT (intervizija). Obe evropski med
narodni organizaciji med seboj sodelujeta 
predtvsem pri dnevni izmenjavi informa
tivnih programov. RTV Ljubljana do
biva preko oddajnlških zvez, ki poteka
jo iz Italije in Avstrije z vstopom preko 
Slovenije v center v Zagreb vsak dan 
informativni TV servis. Pretežen del gra

diva za informativne oddaje s področ
ja Intervizije prihaja po isti poti, obstoji 
pa tudi posebna zveza iz Madžarske, pre
ko Beograda za vso državo.

Odnosi med RTV centri v posa
meznih državah na zahodu in vzhodu 
Evrope so močneje razviti- predvsem na 
bilateralnih dogovorih med RTV in po
sameznimi radiofuznimi organizacijami, 
dopolnjujejo pa se tudi z. neposrednimi 
dogovori med posameznimi RTV centri 
in tujino.

RTV Ljubljana se v okviru mednarodnih 
radiofuznih organizacij udeležuje raznih 
tekmovanj v. programskih dosežkih in je 
že dvakrat bila med nagrajenci Prix Ja
ponske, posebno pomembna priznanja je 
dobila za prenose z raznih svetovnih pr
venstev in je kljub skromnim tehničnim 
možnostim nekaterim razvitejšim evrop
skim državam neposredno pomagala s 
svojimi izkušnjami.

Dopisniška mreža in sodelovanje
Radio in televizija Ljubljana imata 

posebno stalno dopisništvo v Beogradu, 
radio tudi v ' Zagrebu, stalne honorarne 
dopisnike pa v • vseh republikah in pokra
jinah. Razen tega ima tudi stalna do
pisništva v Trstu in Celovcu. Radio in 
televizija imata v načrtu razširiti omrež
je stalnih dopisnikov v drugih republi
kah, kajti ob vsem dosedanjem prizadeva
nju je seznanjanje ' poslušalcev v Slove
niji o dogajanju drugod v Jugoslaviji še 
zmerom prešibko. Ustanavljanje dopisni
štev po republikah pomeni nove investi
cije tudi v dopisniške prostore, stanovanja 
itd. V okviru Združenja JRT so skupni 
radiotelevizijski dopisnik^ pri Združenih 
narodih, v Moskvi, Londonu in Parizu. 
V sodelovanju s posameznimi časopisi in 
z občasnimi dopisniki pa skuša pokri
vati važnejše mednarodne dogodke v skla
du s svojimi materialnimi možnostmi.

V Sloveniji deluje mreža profesional
nih ' RTV dopisnikov, mreža dopisnikov 
pri lokalnih radijskih postajah in zelo 
široka mreža stalnih honorarnih dopis
nikov.

Radijski programi v SFRJ imajo izdelan 
poseben sistem dnevne teleprinterske za
menjave informativnih oddaj med postaja
mi, televizijskimi programi pa prav tako 
dnevno TV izmenjavo informativnih pri
spevkov. Ob pomembnejših dogodkih pa 
zamenjava poteka v obliki zvočnih ali 
slikovnih zapisov ali direktnih RTV pre
nosov.

ŠTEVILO IN STRUKTURA DELAVCEV NA ZAVODU RTV

Zavod RTV ima zaposlenih 1798 delav
cev. Razporeditev zaposlenih ln rast šte
vila v zadnjih štirih letih je razvidna iz 
priloženega pregleda:

konec
leta 1970 1971 1972 31.8. 1973

Gen. direkcija 40 46 46 44
Radio 340 363 386 388
TV 284 294 299 321
Tehnika 390 420 440 447
UGS 313 349 373 371
Koper 142 169 192 197
Maribor 24 26 30 30
Biro za gradnje 10 — — —

Skupaj 1543 1667 1766 1798

Primerjava števila delavcev v posamez
nih RTV centrih v SFRJ pa je taka (po
datki 31. 12. 1971):

Beograd 3.073
Zagreb 2.270
Ljubljana 1.667
.Sarajevo 1.096
Skopje 1.421
Titograd 242
Novi Sad 506
Priština 230

Samo mimogrede naj navedemo, da de
la na TV v Beogradu skupno 1.771 zapo
slenih.
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PREGLED ŠTEVILA PROGRAMSKIH DELAVCEV

Na dan 31.12. Skupaj
zaposlenih Umetniki Glasbeniki Novinarji Napovedo

valci
Tehnično

osebje

1967 1175 47 98 186 31 238
1968 1227 48 98 195 34 251
1969 1369 45 99 218 35 273
1970 1543 48 97 264 37 330
1971 1667 53 102 286 44 353
1972 1766 48 101 314 41 392

Leto 1972 Skupaj Umetniki Glasbeniki Novinarji Napove
dovalci Ostali

.Radijski program 386 10 101 151 30 104
TV program 299 34 — 89 2 174
Radio Koper 192 4 — 57 7 124
Radio Maribor 30 — — 12 2 16

OBSEG RADIJSKIH IN TV PROGRAMOV 
V ZADNJIH 5 LETIH

Leto Radio TV

1967 13.259 ut 75.731 minut
1968 13.740 ur 93.056 minut
1969 15.067 ur 108.802 minut
1970 15.784 ur 117.894 minut
1971 16.016 ur 121.067 minut
1972 18.412 ur 135.656 minut

TV STUDII

Beograd 7 1165 m«
Zagreb 3 530 m*
Ljubljana 3 311 m*
Skopje 3 297 ms

Opomba: pri Ljubljani je vštet tudi stu
dio v Kopru.

TV PRETVORNIKI

13. Zagorje II
14. Sorica 
13. Zali log
16. Goriška Brda
17. Podpeca
18. Smolnik pri Rušah
19. Podkraj
20. Vreme
21. Levpa
22. Rob na Dolenjskem
23. Polhov Gradec
24. Logarska Dolina
25. Ciginj — Kozarišče
26. Bača
27. Žiri II
28. Lom pri Poljanah
29. Col
30. Sovodenj
31. Ožbalt II
32. Ljubno pri Savinji
33. Ortnek
34. Žužemberk
35. Dolenjske Toplice
36. Materija
37. Zagorje II
38. Planina pod Golico
39. Trnovo ob Soči
40. Velenje — novi del
41. Zidani most
42. črni vrh nad Idrijo

PODATKI O MOŽNOSTI SREJEMA 
DRUGIH TELEVIZIJSKIH PROGRAMOV 
V SRS

TV DOKUMENTARNE ODDAJE
Zbirni pregled na film posnetih ■ oddaj 

TV studia v Ljubljani, ki imajo značaj 
kratkih dokumentarnih filmov v povpreč
nem trajanju 20 minut in nekaterih serij
skih dokumentarnih oddaj, kot so bile na 
primer oddaje »Naših 50 let« in »Po poteh 
slovenske državnosti«, kaže da je bilo po 
posameznih letih posneto in predvajano 
naslednje število:

1968 posneto in predvajano 169 doku-
mentamih filmskih oddaj

1969 posneto in predvajano 126 doku-
mentamih filmskih oddaj

1970 posneto in predvajano 193 doku-
mentamih filmskih oddaj

1971 posneto in predvajano 136 doku-
mentamih filmskih oddaj

1972 posneto in predvajano 171 doku-
mentamih filmskih oddaj

V ta pregled pa niso zajete filmske se.
rialke, kot so na primer: »Srnji galeb«,
»Dakameron«, »Srečni' metulj« in »VOS«.

RADIJSKI STUDII

Število Skupna
studiev površina

Beograd 20 1535 ms
Zagreb 24 1922 m=
Ljubljana 12 501 ms
Skopje 6 150 m2
Sarajevo 8 490 ms
Titograd 3 150 m2
Priština 5 150 m2
Novi Sad 10 690 m*

Oktobra 1973 je bilo v Sloveniji za prvi 
TV program 84 TV pretvornikov, ki posre
dujejo TV signal iz osrednjih oddajnikov 
na Krvavcu, Kumu, Pohorju, Plešivcu in 
Nanosu v kraje kamor direktni signal iz 
oddajnikov ne seže.

Seznam PTV za prvi program, ki so v 
gradnji:
Boč >
Tinjan 
Borovnica 
Ilirska Bistrica 
Fara 
Košana

Seznam PTV točk, za katere Je projekt 
v izdelavi:

Trdinov vrh
Planina pri Rakeku
Otalež
Kanomlja
Vitanje
Postojna
Vuzenica
Kočna pri Jesenicah 
Lovrenc na Pohorju

Seznam krajev, kjer še pričakujejo grad
njo PTV točk:

1. Stan trg pri Kolpi
2. Vinica
3. Breginj
4. Vransko
5. Kozje
6. Lesično
7. Podčetrtek
8. Podsreda
9. Žetala

10. Brestanica
11. Zelenica I
12. Zelenica II

V SRS Je bilo 1. 9. 1973 306.999 TV 
sprejemnikov.

1) II TV program — odd. 100/20 W (Elrad 
— 1965 ) 21 kanal
a) direktno pokrivanje 72 004 sprejemni
kov.
b> preko pretvornikov 2 665 sprejemnikov: 
skupno 74.669 ali 24 odstotkov od skup
nega števila sprejemnikov.

2) II. Eksperimentalni program — studio 
Koper odd. 20/2 kW (Ph.lips — 1971) 27 
kanal
a) direktno pokrivanje 29.951 sprejemnikov 
ali 10 odstotkov od skupnega števila spre
jemnikov

3) Možno sprejemanje drugih TV progra
mov v Sloveniji:
a) hrvatski program — 765.20 TV sprej. 
ali 25 odstotkov
b) italijanski program (RAI) 29.411 TV 
sprej. ah 9,5 odstotkov
c) avstrijski program (ORF) 59.100 TV 
sprej. ali 19 odstotkov
d) madžarski program 9.564 TV sprej. alt 
3 odstotke

I. Preko oddajnih naprav, ki so na slo
venskem področju Je možno program 
sprejemati pri 104.620 TV sprejemnikih 
(ali 33 odstotkih od vseh v SRS).

II. Preko oddajnikov izven Slovenije, 
ki segajo — pokrivajo preko meje tudi 
Slovenijo. Skupno 174.595 TV sprejemni
kov ali 56 odstotkov od vseh v SRS.

III. V Sloveniji je približno 30.000 TV 
sprejemnikov (10 odstotkov), ki ne more
jo gledat: nr>v-»nega drugega orno rama kot 
I. slovenskega.
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OSNOVNI FINANČNI PODATKI O DOHODKU IN STROŠKIH RTV LJUBLJANA 2. ODDAJNIK FM

vredn. v milj. din a) I mreža

1968 1969 1970 1971 1972

1) rad. in TV naročnina 76 86 113 132 142
drugi eks. dohodki 29 43 58 73 80

skupaj celotni dohodek 105 129 171 205 222

2) Struktura celotnega dohodka

rad. in TV naročnina 72 67 66 64 64
drugi eks. dohodki 28 33 34 36 36

skupaj celotni dohodek 100 100 100 100 100

\

3) Stroški po enotah vredn. v milj. din

centr. rad. programa 18 23 28 33 37
TV program 22 29 41 47 51
te tehnika 14 16 22 27 34
rad. program Koper 5 6 x 8 14 21
r rad. program Maribor 1 1 1 2 2
ostale enote (direkcija, UGS) 15 16 20 26 31
skupne potrebe 11 15 17 22 28

SKUPAJ 86 106 137. 171 204

41 Investicijski stroški za RTV center v 
milijon din

1968 —

1969 4 dejanska poraba
1970 7 dejanska poraba
1971 15 dejanska poraba
1972 41 dejanska poi aba
1973 48 plan

5) Nove investicije:

leto milijon din

1968 10
1969 32
1970 9
1971 26
1972 17

6) Povprečni čisti osebni dohodki za redni 
delovni čas po letih

leto milijon din

1968 1.507
1969 1.653.
1970 1.871
1971 2.226
1972 2.341

I—IX 1973 2.446

7) Stanje kreditov:

v milijon din______________
, črpano

odobreno do 31.12. 1973

krediti za RTV center 188 66
krediti za opremo
II TV programa 101 —
ostali krediti 25 20

PREGLED POVEČANJA ŠTEVILA MOČI 
ODDAJNIKOV V DESETIH LETIH

1. ODDAJNIKI SV

a) Oddajniki večjih moči

n

fr
ek

ve
nc

a 
v k

H
z

19
63

 k
w

19
73

 k
w

Ljubljana—Domžale 917 135 2 x 100
Koper—Beli Križ 1169 6 6
Koper—Beli Križ 1079 — 100
Koper—Beli Križ 1079 — 2x 10 rez.
Maribor—Tezno 1412 5 2x 10 rez.
LjubljanaA-šance 1484 2 2 .
Celje 1484 2 2
Murska Sobota 1484 1 2

Odd.. 151 kW 12 Odd. 352 kW

b) Lokalni oddajniki

Brežice 1562 0,05 0,05
Ptuj 1511 0,05 0,06
Radlje 1241 0.05 0,05
Slovenj Gradec 1511 0,05 0,05
Črnomelj 1241 0,05 0,05
Tolmin 1484 0,05 0,05
Tržič 1484 0,05 0,20
Lj.--Študent 1954 — 0,05
Jesenice 1594 — 0,20
Cerkno 1484 — 0,05
Kobarid 1594 — 0,05
Bovec 1484 — 0,05
Trbovlje 1594 — 1,00
Sevnica 1403 — 0,05
Šmarje pri Jelš. 1554 — 2,00
Ormož 1546 — 0,05

7 Odd. 0,35 kW 16 Odd. 4,00 kW
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Ljublj ana-Grad 96,5 0,250. 0,250
Krvavec 98,9 1,000 10,000
Krvavec 98,9 0,250 0,250 rez.
Pohorje 88,5 0,250 5,000
Kum 94,1 3,000 10,000
Kum 94,1 0,250 0,250 rez.
Nanos 95,3 0,250 3,000
Nanos 101,1 — 1,000
Plešivec 92,5 0,250 5,000
Plešivec 92,5 — 0,250 rez.
Koper-Beli Križ 97,7 1,000 1,000
Koper-mesto 89,3 0,250 0,250
Mirna gora 97,7 0,250 0,250
Bohinj-Vogel 97,6 — 0,005
Idrija 90,9 — 0,002
Celje 97,0 0,005 0,005

12 Odd. 3,805 kW 16 Odd. 36,512 kW

b) II mreža

frekvenca ,ac„
7 MHz 19W 1973

Ljubljana-Grad 93,5 0,25 0,25
Krvavec 91,8 0,25 10,00
Pohorje 96,9 0,25 5,00
Kum 99,9 1,00 3,00
Kum 99,9 — 1,00 rez.
Nanos 92,9 1,00 5,00
Nanos 92,9 — 0,25 rez.
Plešivec 90,1 0,25 5,00
Plešivec 90,1 — 0,25 rez.
Koper-Beli Križ 96,5 0,25 0,25
Stol nad Kobaridom 96,4 0,25 0,25

8 Odd. 3,50 kW 16 Odd. 30,25 kW

3) ODDAJNIKI VHF-TV

is £« •a M M
g coco co
«

Nanos ti 3,50 3,50
Krvavec 5 1,00 5,00
Kum 3 0,30 5,00
Kum 3 — 0,30 rez
Pohorje 11 0,25 5,00
Pohorje 11 — 0,40
Plešivec 6 0,10 5,00
Plešivec 6 — 0,10 rez

9 Odd. 5,15 kW; 8 Odd. 24,30 kW

4) ODDAJNIKI UHF-TV

Krvavec 21 — 0,1
Nanos 27 — 20,0
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POVZETEK:

1973 kW 1963 kW
a O
s H % 3

>to S SS E
1) Oddajniki SV

a) večje moči 6 151,000 12 352,000
b) lokalni 7 0,350 16 4,000

2) Oddajniki VHF-FM 
a) mreža 12 3,805 16 36,512
b) II. mreža 8 3,500 12 30,520

3) Oddajniki
VHF-TV 5 5,150 8 24,300

4) Oddajniki
UHF-TV — — 2 20,100

38 Odd. 163,805 kW 66 Odd. 467,162

GLASBENA PRODUKCIJA

V sestavi zavoda RTV deluje oddelek 
za glasbeno produkcijo, ki ima v svojem 
sestavu simfonični orkester, plesni orke
ster, komorni zbor in otroške zbore. Glas
bena produkcija oskrbuje radijske in TV 
programe z glasbenimi posnetki iz lastne 
dejavnosti, glasbene ustvarjalnosti v SRS 
in SFRJ ter skrbi za mednarodne zame
njave glasbenih posnetkov.

Simfonični orkester je leta 1972 na
redil 1569 minut arhivnih posnetkov in 
imel 15 javnih koncertov, od tega 8 izven 
Ljubljane. Plesni orkester je naredil 850 
minut arhivnih posnetkov in imel 15 jav
nih nastopov.

Komorni zbor je naredil 198 minut 
arhivnih posnetkov in imel 2 koncerta.

Otroški zbori so naredili 82 minut ar
hivnih posnetkov in imel 4 koncerte.

RTV programi so v letu 1972 prenašali 
27 koncertov simfoničnega orkestra Slo
venske filharmonije v trajanju 2158 minut.

V programih je sodelovalo 29 pevskih 
zborov, 38 ansamblov domače zabavne glas
be in bilo arhivno posnetih 1464 minut soli
stične komorne glasbe.

RTV Ljubljana je poslala v letu 1972 
RTV Beograd 2360 minut glasbenih posneta 
kov, RTV Zagreb 1334 minut, RTV Sa
rajevo 1488 minut, RTV Skopje 1315 mi
nut, RTV Titograd 1202 minut, RTV Novi 
Sad 1311 minut, RTV Priština 1200 mi
nut glasbenih posnetkov.

MEDNARODNO PROGRAMSKO 
SODELOVANJE

1970 10.404 32.630
1971 17.186 18.680
1972 17.219 28.228

Zahvaljujoč takemu obsegu zamenjave 
glasbenih posnetkov so bila dela sloven
skih komponistov in izvajalcev na spore
du radijskih postaj skorajda po vsem 
svetu od radijskih programov v Senegalu 
in Keniji, do programov v azijskih in 
latinskoameriških državah, pa do radij
skih programov v vzhodno in zahodno ev
ropskih državah. Razen tega slovenski ra
dio redno sodeluje tudi v vrsti glasbenih 
oddaj evropskih radijskih postaj tako 
na področju zabavne kot resne glasbe.

Enako pomembna, čeprav po obsegu 
manjša je zamenjava tekstov radijskih 
iger. RTV Ljubljana izdeluje vsako le
to katalog š prevodi originalnih slovenskih 
radijskih iger in jih pošilja radijskim po
stajam, s katerimi sodeluje. Na ta način 
je vsako leto pet do osem izvirnih sloven
skih radijskih iger na sporedu tujih ra
dijskih postaj. Za primer naj navedemo 
radijsko igro Ciril Kosmač-Mitja Mejak: 
Tantadruj, ki je bila samo v dveh letih 
na sporedu 8 tujih radijskih postaj. Ali pa 
radijske igre Franceta Pintarja: A, ki je 
bila v enem letu na sporedu radia Mo
skva in Malte.

Zadnja leta se je močno razvila iz
menjava celovečernih TV programov. 
Tako so gledali ali pa bodo v kratkem ce
lovečerne programe iz naše TV proizvod
nje v Avstriji, Danski, Bolgariji, CSSR, Ro
muniji, Finski, Madžarski, Kubi, SZ, Nor
veški, Švici in ZDA. Njihove programe pa 
smo ali pa jih bomo v kratkem še imeli 
pri nas. *

Na področju koprodukcije je v teku 
produkcija serije »Srečni metulj« z ORTF, 
poprej pa so bile končane koprodukcije 
z Avstrijo, ZDA in CSSR. Navezujemo tu
di prve informativne stike za koprodukcijo 
»Ukane«.

Prodaja naših TV oddaj se vedno bolj 
širi. TV serija »Sinji galeb« je bila pro
dana v Italijo, ZR Nemčijo, CSSR, Nizo
zemsko, Japonsko, »VOS« v NDR in SZ, 
»DEKAMERON« na Finsko, Švedsko in 
NDR.

Radio redno- pošilja posnetke z infor
macijami iz Slovenije za zdomce v ZRN, 
Švico in Avstrijo, kjer jih objavljajo v slo
venščini, televizija pa kratke filmske no
vice v ZRN..

SLIŠNOST RADIJSKIH PROGRAMOV

RTV Ljubljana sodeluje v programski 
izmenjavi s 70 državami vseh kontinen
tov. Najobsežnejša je zamenjava glas
benih sposnetkov, ki omogoča redno pred
stavljanje slovenske glasbene ustvarjalno
sti in poustvarjalnosti v svetu. V zadnjih 
petih letih je potekala zamenjava glabe- 
nih posnetkov takole:

S §
E 1
3 3

2 8 ¥O« Pe

1968 18.533 18.944
1969 12.614 29.151

Srednjevalovni oddajnik v Domžalah 
pokriva s kvalitetnim signalom v dnev
nem času po površini 85 odstotkov repub
like Slovenije. Merjeno po številu prebi
valcev pa kvalitetno pokrivanje doseže 
95 odstotkov prebivalstva SRS. Slabša ali 
slaba slišnost osrednjega SV oddajnika je 
na skrajnem severovzhodnem delu Slove
nije v okolici Murskega središča, na se
vernem delu v okolici Raven m Dravogra
da ter na severozahodnem delu Slovenije 
v Posočju severno od Gorice.

Srednjevalovna oddajnika na Belem 
Križu kvalitetno pokrivata v dnevnem ča
su 31 odstotkov površine SRS in 34 od
stotkov prebivalstva in to na področju za
hodno od črte Ljubljana, Radovljica in 
Julijske Alpe na severu ln črte Ljubljana

—Velike Lašče—Sodražica, Prezid na jugu.
Srednjevalovni oddajnik v Mariboru 

kvalitetno pokriva v dnevnem času 19 od
stotkov ozemlja SRS m 25 odstotkov pre
bivalstva SRS. Področje kvalitetne sliš
nosti je vzhodno od črte Dalje, Vojnik, 
Celje, in na vzhodu do Beltincev in šalov- 
cev.

V evropskem prostoru je SV oddajnik 
Domžale dobro slišen v nočnem času v 
Italiji, Švici, vzhodnem delu Francije, v 
srednjem m južnem deiu Zahodne Nemči
je, v CSSR, Madžarsk. srednji in južni 
Poljski, zahodnem delu Romunije in delu 
Sovjetske zveze, zahodnem delu Bolgarije, 
v Albaniji in severni Grčiji.

Prvi radijski program razen SV od
dajnika v Domžalah in oddajnikov na Be
lem Križu in na Teznem ter lokalnih od
dajnikov, posreduje tudi I. UKV mreža.

UKV oddajniki I. mreže so razmeščeni 
na Pohorju, Plešivcu, Kumu, Krvavcu, 
Ljubljani, Nanosu, nad Idrijo, Cerknem, 
na Voglu, pri Breginju, na Mimi gori in 
Belem Križu.

Večje bele lise, ki jih oddajniki ne po
krivajo kvalitetno z UKV signalom, so na 
severovzhodu neposredno okoli Radgone, 
na manjših področjih Pohorja, v nepo
sredni okolici Zidanega mostu jn Krške
ga, okolici Ribnice, v okolici Pudoba, v 
Brdih, Kanalu. Vsa ostala Slovenija pa Je 
pokrita s kvalitetnim UKV signalom I. 
mreže.

Skoraj docela enako kot s I. UKV 
mrežo je pokrito ozemlje SRS tudi z II. 
UKV mrežo, ki posreduje drugi in tretji 
radijski program.

Razen UKV oddajnikov pa posredujejo 
drugi radijski program tudi SV oddajniki 
v Brežicah, Šmarju pn Jelšah, Trbovljah, 
Ljubljani, Tržiču in na Jesenicah. Ti SV 
oddajniki pokrivajo podnevi 17 odstotkov 
površine Slovenije in 40 odstotkov pre
bivalstva.

POKRIVANJE SLOVENIJE S TV 
SIGNALOM

Preko osrednjih TV oddajnikov in mre
že pretvornikov je s kvalitetnim signalom 
pokritih 96 . odstotkov prebivalstva Slove
nije. Področja, kjer je TV signal slab ali 
pa ga ni, so v slovenskih krajih sledeča: 
južno od ptuja, manjša področja tik ob 
republiški meji okoli Turskega vrha, Ve
like Varnice, Žetal, zatem ozea pas ob 
Pesnici, pas vzhodno od Slovenskih Ko
njic in zahodno od Slovenske Bistrice, ki 
se rasteza preko Pohorja: ožji pas zahod
no od Frankolovega v smeri Doliča in na
to proti Paki; področja med Podčetrtkom 
— Kozjem in Bizeljskim, področje jugo
zahodno od Krškega in južno od Sevnice, 
področje Crmošnjic, Uršnih sel. Soteske v 
smeri Žužemberka in Zagradca po dolini 
Krke in ožji pas v smeri Straža—Bršljin. 
Področja ob Kolpi, ki zajemajo Adlešiče, 
Vinico, Stasi trg, Nemško loko, Banjalo- 
ko, Trava, Podpeška, Babno polje, Lesko
va dolina Področje južno od Ilirske Bi
strice in zatem v ožjem pasu v smeri Vre
menskega Britofa, manjše področje okoli 
Planine, zahodno od Idrije; okolica Do
brove in Kojskega, zgornji del Trente ter 
okolica Davče in Sorice. Na Koroškem st* 
dve beli lisi zahodno od Poljane v smeri 
Podpece in manjša lisa severozahodno od 
Slovenj Gradca. ..—--------------------------- *



POKRIVANJE IZ SOSEDNJIH PODROČIJ

TV program, ki ga oddajajo oddajniki 
g področja SR Hrvatske, lahko v Sloveniji 
spremlja neposredno 76.520 TV sprejem
nikov ali 25 odstotkov, italijanski TV pro
gram RAI lahko neposredno spremlja 
29.411 TV sprejemnikov ali 9,5 odstotka, 
avstrijski TV program lahko neposredno 
spremlja 59.100 TV sprejemnikov ali 19 
odstotkov in madžarski TV program 9.564 
TV sprejemnikov ali 3 odstotke.

POKRIVANJE SOSEDNJIH PODROČIJ

TV signale iz SRS je mogoče spremlja
ti na Madžarskem od mesta Lent do 
Monoštra.

Na Avstrijskem štajerskem je sloven
ski TV program viden severno od Lipnice 
po črti v smeri avstrijsko-jugoslovansko- 
madžarske tromeje, na Koroškem pa v 
pasu od Pliberka do vključno Velikovca, 
Trdnje vasi, Škofjega dvora in vzhodnega 
predmestja Celovca. V Italiji sega TV sig
nal prvega TV programa iz Slovenije po 
celotnem tržaškem ozemlju z izjemo oz
kega pasu okoli Milj in vključno s Trži
čem, do Vidma.

TV program studia Koper pa je viden 
do Milana.

PROSTORI

RTV deluje danes v prostorih, ki so 
bili pred desetletji zgrajeni zgolj za ra
dijsko dejavnost in še to v takratnih raz
merah, v katerih niti ni bilo mogoče slu
titi kasnejšega razvoja.

V delu teh zasilno preurejenih radijs
kih prostorov deluje tudi TV. Zato je 
eden le prezidan pisarniški prostor. V 
takšnem položaju se tudi ni mogel ustrez
no razvijati radio, k1' danes nima niti do
volj montirnic, snemal nic, studiev in ne 
ustrezne opreme. Delovni in uredniški pro
stori so v petih stavbah v Ljubljani. Glas
beni ansambli delujejo prav tako v treh 
komaj za silo ustreznih prostorih na raz
ličnih krajih. Razmere za normalno delo 
so težavne, izboljšale se bodo šele z zgra
ditvijo novega televizijskega centra in z 
adaptacijo starih radijskih prostorov.

Pred podobnim vprašanjem je tudi Ra
dio Maribor, ki že snuje načrte za nov 
radijski dom m morebitni televizijski stu
dio, nekoliko manjše probleme pa ima 
trenutno Radio Koper, čeprav je tudi ta 
že zašel v precejšnjo prostorsko stisko.

Večina lokalnih radijskih postaj bo 
pred tem, da si zgradi in z novo opremo 
Izpopolni svoje studie.

III.

PROBLEMATIKA RTV SIGNALA NA KO
ROŠKEM, V BENEČIJI IN V PORABJU

Koroška

Z obstoječih TV oddajnikov in pretvor
nikov razen že omenjenega pasu od Pli
berka, Velikovca, do vzhodnega predmest
ja Celovca, področju Koroške ni mogoče 
zagotoviti vidnosti TV programa iz Slo
venije. Zaradi tega že dalj časa tečejo 
študije in strokovno proučevanje te nalo
ge. Raziskave so pokazale, da je mogoče 
precejšen del Koroške pokriti z dvema 
pretvornikoma, ki bost? postavljena na 
Golici in na Peci ob tromeji. Ta dva pre

tvornika bosta pokrivala področje Celov
ca, Šmarjete, Sretne vasi, Kotmar vasi, 
Škofiče, st. Jakob, Šmart-n, Domačele, 
Vrbo, Malošče, Podklošter, Bistrico, Go- 
žioe, Beljak do Osojskega jezera.

Za zagotovitev vidnosti slovenskega TV 
programa na Koroškem so potrebne inve
sticije razen za potrebne aparature tudi 
za izgradnjo pretvorniških zgradb in do
vod električne energije na Izredno težki 
lokaciji. Zaradi tega tudi stroški za po
stavitev teh dveh TV pretvornikov prese
gajo investioije 15 milijonov din. Tehnič
ne ekspertize za postavitev pretvornikov 
so izdelane in projekti naročeni.

Pregled slovenskih vasi in krajev na 
Koroškem, ki jim lahko z zgraditvijo pre
tvornikov na ozemlju SR Slovenije omo
gočimo vidnost slovenskega TV programa 
pa kaže,1 da bo še vedno ostal pretežen 
del slovenskih vasi pod Karavankami brez 
možnosti, da gleda Tv program v svojem 
jeziku Zagotovitev vidnosti slovenskega 
TV programa na Koroškem ni in ne mo
re biti samo zadeva RTV Ljubljana. 
Benečija

Iz sedanjih oddajnikov in pretvornikov 
v SRS, Slovenske Benečije in TV signa
lom nj mogoče pokriti. Zato je bila izde
lana posebna tehnična študija in oprav
ljene potrebne ekspertize, ki So pokazale, 
da je mogoče pomemben del Slovenske 
Benečije pokriti z zgraditvijo posebnega 
pretvornika na Kuku blizu Livških Raven. 
Ta pretvornik bo pokrival razen ozkih do
lin vsa področja vzhodno od vasi Mažerol 
do jugoslovansko-italijanske meje, zatem 
Čedad ter smer Vidma.
Milje

Z izgradnjo pretvornika v Tinjanu bo 
rečeno tudi sprejemanje slovenskega TV 
programa na področju Milj in Doline.
Porabje

Redne posebne oddaje ža Slovence v 
Porabju pripravlja Radijska postaja v 
Murski Soboti. Slišnost tega programa je 
v dnevnem času zadovoljiva, čeprav ne 
najbolj kvalitetna. V večf rnem in nočnem 
času pa se pojavljajo večje motnje. S 
prestavitvijo SV oddajnika v Murski So
boti in novim antenskim sistemom pa bo 
kvalitetna slišnost v Porabju zagotovljena. 
Projekti za obnovo oddajniškiih naprav v 
Murski Soboti so izdelani.

IV.

DRUŽBENO VPLIVANJE NA PROGRAM
SKO IN RAZVOJNO POLITIKO RTV 
LJUBLJANA

Zavod RTV Ljubljana je imel že doslej 
organiziran sistem družbenega vplivanja 
na programsko in razvojno politiko, z uve
ljavljanjem ustavnih sprememb pa se 
družbeno vplivanje še stopnjuje.

Osnovne programske in razvojne kon
cepte RTV Ljubljana sprejemata predsed
stvo in izvršni odbor republiške konferen
ce SZDL Slovenije.

V organizaciji združenega dela RTV 
Ljubljana pa deluje družbeni organ so
odločanja, ki bo z uveljavitvijo ustavnih 
sprememb kot je v osnutku zamišljeno, 
deloval kot samostojen zbor družbenega 
interesa in ga bodo sestavljali delegati 
s posameznih področij družbenega življe
nja Ta dom bo enakopravno z delavskim 
svetom OZD soodločal o programski in 
razvojni politiki RTV.

Pri radijskem in televizijskem progra
mu že deluje 18 sosvetov za posamezna 
problemska področja ali oddaje.

Skupno je pri programskem delu na 
radiu in televiziji udeleženih v sosvetih 
226 delavcev iz celotne Slovenije in vseh 
področij družbenega dogajanja. Tako raz
vejan sistem programskih sosvetov vse
kakor lahko učinkovito poveča družbeni 
vpliv na programsko delovanje. Poveza
nost delovanja teh sosvetov v sistemu de
legatov v družbenem organu soodločanja, 
bo z uveljavitvijo ustavnh sprememb v 
organizaciji združenega dela RTV Ljub
ljana prav gotovo lahko v celoti zaživelo.

Vsekakor bo RTV Ljubljana v nasled
njem obdobju v smislu ustavnih izhodišč 
intenzivneje iskala ustrezne oblike, da bo 
dejavnost RTV najtesneje povezana z raz
ličnimi družbenimi interesi (od gospodar
stva, kulture, znanosti, šolstva itd.) in da 
bodo ti interesi tudi imeli možnost sood
ločati pri snovanju te dejavnosti.

V.

RAZVOJNA VPRAŠANJA

Pred RTV Ljubljana so pomembne pro
gramske in tehnične razvojne naloge, ki 
po zahtevnosti presegajo poznane mate
rialne možnosti same RTV. Dohodek iz 
naročnine je pri radijskih sprejemnikih 
zaradi ^zasičenosti že dosegel svojo skraj
no mejo in ga je zaradi tega mogoče po-, 
večetvati samo s povečevanjem naročnine, 
pri televizijskih sprejemnikih pa bo zasi
čenost s sprejemniki nastopila že čez tri 
do štiri leta. Zaradi tega ostaja kljub na
porom po ustvarjanju dohodka iz drugih 
virov vrsta razvojnih na.log sicer ugotov
ljenih toda materialno odprtih.

Radijski program

V perspektivi nadaljnjega razvoja ra
dijskih programov bo moral sedanji I. 
program doživljati določene spremembe, 
predvsem v govornem programu. Razvoj 
radijskih programov namreč odpira za
htevo po večji izbiri programov za poslu
šalce, hkrati pa tudi razvijanje programov 
za nove interesne skupine poslušalcev. 
Drugače povedano, ob razvoju specializi
ranih ali interesno usmerjenih radijskih 
programov mora tudi sedanji I radijski 
program, ki je zadržal vse osnovne zna
čilnosti iz časa enega samega radijskega 
programa, doživeti postopoma preobrazbo. 
To pomeni, da bi moral sedanji I. pro
gram del svojih nalog prepustiti usmer
jenim ali specializiranim interesnim pro- 
gramom, hkrati pa povečati svojo dejav
nost po načelu, da zajema iz vseh pod
ročij družbenega dogajanja najbolj značil- 
čilne m ilustrativne probleme.

Drugi radijski program ir se moral še 
v bližnji prihodnosti razširiti na 
dopoldanski čas tudi ob ponedeljkih 
torkih in sredah. Ustvariti je treba teh
nične možnosti za uvajanje drugega pro
grama v večernem času in zgraditvi več 
UKV oddajniških mrež. Dejstvo, da je v 
večernem času precej veliko poslušanje 
tujih radijskih postaj, kd oddajajo pro
grame podobne našemu drugemu progra
mu, že samo narekuje hitrejšo rešitev. 
V večernem času imajo poslušalci mož
nost izbiranja samo med prvim radijskim 
programom in zahtevnejšim tretjim radij
skim programom.
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Tretji radijski program se bo moral 
sčasoma nekoliko povečati, doživeti pa bo 
moral tudi nekatere vsebinske spre
membe

Lokalni radijski programi bodo po vseh 
predvidevanjih doživeli v prihodnjih letih 
zelo pomemben razvoj. Izdelan je osnu
tek načrta razvoja lokalne radiodifuzije 
v SRS. Načrt predvideva povečanje šte
vila obstoječih lokalnih radijskih oddajni
kov in programov od sedanjih 12 na mož
nih 30. Poleg že obstoječih lokalnih ra
dijskih oddajnikov je predvidena mož
nost, da bi zgradili nove lokalne radijske 
oddajnike še v: Kočevju, Grosuplju,'Lo
gatcu, Litiji, Bohinju, Cerknici, Postojni, 
Idriji, Novi Gorici, Ilirski Bistrici in Len
davi. Na osnovi doseženih dogovorov v 
SFRJ bodo vsi lokalni oddajniki delovali 
na UKV področju m le Izjemoma tudi na 
SV področju. RTV Ljubljana se zavzema 
za enotnost radiodifuzije v SRS, ki bo te
meljila na družbenem dogovoru.

Za realizacijo načrta lokalne radiodi
fuzije v SRS bodo potrebne investicije v 
višini cca 30 milijonov din ob udeležbi 
ustanoviteljev lokalnih radijskih postaj in 
zavoda RTV.

Izdelani so potrebni tehnični projekti 
za lokacijo novih oddajnikov in enotno 
opremljenost lokalnih radijskih postaj.

Hkrati z urejanjem lokalne radiodifu
zije pa je predvidena tudi razrešitev ne
katerih pomembnih vprašanj na posamez
nih področjih. Tako je na primer pred
videna v Lendavi izgradnja radijskega stu
dia m UKV oddajnika za pripravljanje 
radijskega programa v madžarščini. Ta 
program pa bo hkrati oddajan tudi preko 
obnovljenega SV oddajnika' v Murski So
boti.

Stereofonlja

Z oddajami v stereotehniki je RTV 
Ljubljana začela redno leta 1967. Zastarela 
tehnična oprema je onemogočala hitrejši 
razvoj stereofonije v Sloveniji in zaradi 
tega danes že krepko zaostajamo tako za 
posameznimi republikami v Jugoslaviji, še 
posebej pa za Avstrijo in Italijo. Stereo- 
fonija je zelo pomembna iz dveh razlogov. 
Prvič zaradi tega, ker odpira nove mož
nosti kvalitetnega poslušanja in s tem 
nadaljnje perspektive radijskih progra
mov tako pri govorih, Še posebno pa pri 
glasbenih programih. Drugič pa zato, ker 
je 'mogoče učinkovito sodelovati v med
narodni programski zamenjavi samo s ste
reo posnetki.

Zaradi navedenega bo potrebno uspo
sobiti za stereo program oddajniško in 
studijsko tehniko vseh treh programov in 
hitreje povečati količino programov v ste
reo tehniki.

V svetu se začenia razvoj kvadrofonije, 
ki pomeni korak naprej od stereofonije 
glede plastičnosti zvoka.

TV program

Navzlic hitremu razvoju prvega televi
zijskega programa je že danes več kot 
občutno, da bo potrebno v najkrajšem 
času povečati programsko ponudbo tele
vizijskim gledalcem. Samo na prvem pro
gramu tega nj mogoče narediti dovolj 
uspešno zaradi tega, ker je optimalni čas 
gledanja televizijskega programa koncen
triran predvsem na čas med 19 m 22. Uro. 
Pred 19. uro Je krog gledalcev sestavljen

le iz posameznih kategorij prebivalstva, 
po 22. uri pa gledanost zaradi zgodnjega 
začetka delovnega časa izredno hitro 
upada

Programski razvoj bo zaradi tega 
usmerjen predvsem v soreminjanje struk
ture in v kvalitetno rast.

že po letu 1975 je predviden začetek 
drugega TV programa, ki bo imel pred
vsem dve osnovni značilnosti. Oddajan bo 
pretežno v barvni tehniki, po svoji pro- 
gramsko-vsebinski strukturi pa bo moral 
biti alternativni program, k omogoča gle
dalcu na področju SRS večjo programsko 
izbiro. Drugi TV program že obstoji v 
Zagrebu in Beogradu m v teh dveh repub
likah nosi karakteristike vsebinsko neko
liko lažjega programa, kot Je prvi. Verjet
no je tudi možna programsko politična 
usmeritev, toda pred končno odločitvijo 
je vendarle potrebno opraviti temeljite 
študije in analize. Jedro problema je nam
reč v dejstvu, da ni mogoče koncipirati 
razvoj drugega programa ločeno od prve- 
ga programa in da mora v naši stvarnosti 
tudi drugi TV program izhajati iz enotnih 
programsko političnih izhodišč samouprav
ne družbe. Zaradi tega bo verjetno pri
mernejša usmeritev v širjenju program
skih področij na obeh programih in tako 
razvrstitev oddaj na prvem m drugem 
programu, ki bo omogočala izbiro s stra
ni gledalca brez škode za programsko 
politično, vzgojno in kulturno ter rekre
ativno učinkovanje.

Z uvedbo 'drugega TV programa bo po
stopno mogoče na vsem področju Slove
nije in zamejstva spremljati dva sloven
ska TV programa, na obalnem pasu pa bo 
po predvidevanjih dodatno ostal še pro
gram za italijansko narodno skupnost v 
glavnem v sedanjem obsegu ln nekoliko 
spremenjeni strukturi.

Šolski in izobraževalni TV program

Slovenska televizija sedaj prenaša šol
ske in izobraževalne oddaje, ki Jih pri
pravljata TV centra v Zagrebu in Beo
gradu. V Sloveniji pa že več let trajajo 
razprave o potrebi po šolskih TV oddajah 
tako v zavodu za šolstvo in izobraževalni 
skupnosti SRS kot tudi v skupščinskih 
in drugih organih. Kaj prida dlje kot do 
najbolj splošnih ugotovitev o koristnosti 
in potrebnosti te vrste TV programa še 
nismo prišli.

Vzroki za takšno stanje in s tem zao
stajanje so poenostavljeno povedano v 
dejstvu, da lahko TV program to pomem
bno družbeno dejavnost, opravlja po teh
nični in izvedbeni stran., da pa mora biti 
skrb za vsebinsko jn sistemsko stran na 
ustreznih prosvetnih institucijah, oziroma 
v okviru izobraževalne skupnosti. Po teh
nični in izvedebni strani bi bilo mogoče 
šolske TV oddaje že pripravljati, z novim 
RTV centrom pa bodo ustvarjeni vsi teh
nološki pogoji — razen finančnih sred
stev. Zaradi tega je v sedanji fazi priprav 
osrednje vprašanje odločitev o programu 
in konkretni vsebinski zasnovi šolskih TV 
oddaj.

Kombinacija šolskih TV oddaj in video 
kaset ter rekorderjev odpira izredne mož
nosti za posodabljanje izobraževanja v 
SRS.

Radio ima nasprotno že dolgo In uspeš
no tradicijo v radijski šoli kot dopolnilu 
redne šole. Vendar pa se tudi tu odpira

več možnosti za hitrejši razvoj in vklju
čevanje v modernizacijo šolskega sistema. 
V sodelovanju z republiško uobraževaino 
skupnostjo bodo stekle raziskave o teh 
vprašanjih, začela pa se je že proizvodnja 
kaset s programom iz radijske šole. RTV 
Ljubljana ima nasploh v načrtu razviti 
produkcijo kaset tudi v različnih smereh 
izobraževanja.

Integracijski procesi

Razvoj drugega TV programa ln struk
turalne spremembe novega TV programa 
pa je povsem nemogoč, če se hkrati inten
zivno ne odpro najrazličnejše oblike po
vezovanja in sodelovanja med RTV de
javnostjo v SFRJ. Scdan e sode ovanje je 
sicer veliko, toda š« vedno usmerjeno 
predvsem v enoten nastop do tujine, v 
določanju enotne programske sheme ln 
zamenjave programov. Relativno majhno 
programsko zaledje posameznih RTV cen
trov ne omogoča nikomur, da bi lahko z 
lastno programske ustvarjalnostjo pokri
val potrebe dveh TV programov Zaradi 
tega sta realno možni samo dve alterna
tivi. Ali ostati v sistemu republiške za
prtosti in nenehno povečevati delež v tu
jini kupljenih programov ali pa razviti 
intenzivno sodelovanle med republikami 
ne samo v zamenjavo programskih, stori
tev, pač pa predvsem z obširnejšimi ko
produkcijami. skupnimi naročili in uskla. 
jevanjem programskih projektov. Zavod 
RTV Ljubi iana se odločno zavzema za 
drugo možnost na osnov trdnega pre
pričevanja. da le ob zavzemanju za samo
stojno programiranje vsakega RTV centra 
v Jugoslaviji treba hkrati uresničiti enot
no in medsebojno trHno povezano tele
vizijsko dejavnost v SFRJ Tako izhodišče 
nima nič skupnega z uniformiranim ali 
unitarističnim TV programom in prav ta- 
ko ne s sedanjo republiško nuroarceFra- 
nostio, ki sedanie TV oec tre realno spre
minja v lokalne TV postaje.

VI.

TEHNIČNI RAZVOJ

Tak v osnovi nakazan programski raz
voj pogojujejo pomembna vlaganja v teh
nično bazo, brez katere Je programsko 
delovanje nemogoče.

Pri radijski tehniki so usmerjena glav
na razvojna razmišljanja v obnovo obsto
ječih oddajniških naprav predvsem na 
srednjem valu. Razen nujnih stalnih na
porov za obdržanje slišnosti osrednjega 
TV oddajnika v Domžalah so izdelani na
črti za preureditev in novo lokacijo oddaj
nika v Mariboru najprej zaradi čedalje 
manjše slišnosti tega oddajnika, potem pa 
tudi zaradi odprave motenj med radio 
Priština m Maribor, ki sedaj dedujeta na 
isti valovni dolžim Nujno je potrebno ob
noviti skoraj vse lokalne TV oddajnike, 
ki so zastareli in v glavnem amortizirani 
ter hkrati zagotoviti izgradnjo nove mreže 
lokalnih radijskih oddajnikov na oanovi 
načrta razvoja lokalne radiodifuzije v 
SRS. Sočasno z izgradnjo mreže lokalnih 
oddajnikov pa vpada tudi .zgradnja nove 
tretje UKV mreže v Sloveniji, ki bo omo
gočila že nakazan razvoj drugega in tret
jega radijskega programa in vključevanje 
lokalnih radijskih programov v osrednje 
programe.
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Na področju TV tehnike je mogoče 
opredeliti trj osnovne naloge. Najprej do
končanje in opremo novega RTV centra, 
ki bo predvidoma v letu 1975 dokončan 
in bodo s tem ustvarjeni normalni tehno
loški pogoji za delo TV programa. Druga 
prioritetna naloga je obnova mreže od
dajnikov in TV pretvornikov za prvi TV 
program in tretja, izgradnja mreže oddaj
nikov m pretvornikov za drugi TV pro
gram.

Razen opreme RTV centra je izgradnja 
druge TV mreže prav gotovo tako finan
čno kot tehnično najzahtevnejša.

RTV center

V novem RTV centru, ki smo ga začeli 
graditi leta 1970, so predvideni štirje tele
vizijski studii in sicer studio I. 600 kv. 
m, studio II. 400 kv. m, studio III. 200 
kv. m in studio IV. 200 kv. m. Razen tega 
so v centru predvideni ustrezni prostori 
za energetsko centralo, delavnice, ured
ništva, oddajni stolp, fotofilmsko službo 
in tehnične naprave.

Skupna površina vseh uporabnih pro
storov v novem RTV centru znaša 36.100 
kv m. Skupno je za kompletno izgradnjo 
RTV centra potrebno 200 milijonov din. 
Sredstva so zagotovljena na osnovi last
nih sredstev in ustreznih kreditnih po
godb.

Za kompletno tehnološko opremo RTV 
centra pa je potrebno zagotoviti 202 mili
jona dinarskih sredstev in od tega 13 mi
lijonov dolarjev deviznih sredstev. Prvi 
del tehnološke opreme v znesku 4.300.000 
dolarjev je bil devizno financiran iz zvez- 
znih kreditov za uvajanje II. TV progra
ma. Doslej je že sklenjenih pogodb za 
dobavo tehnološke opreme v vrednosti 70 
milijonov deviznih din.

Po dosedanjih projektih novega RTV 
centra ne bo mogoče takoj in v celoti 
tehnološko opremiti zaradi pomanjkanja 
sredstev in bo v letu 1975 začel obratovati, 
čeprav ne s celotnimi pa vendarle z os
novnimi zmogljivostmi. Studio I. 600 kv. 
m bo do nadaljnjega uporabljen kot stu
dio za glasbena snemanja, ki se sedaj iz
vajajo na štirih mestih po Ljubljani.

Sočasno z adaptacijo m rekonstrukcijo 
sedanjih prostorov za radio bo izgradnja 
RTV centra omogočala normalne tehnološ
ke in delovne pogoje tako za radijske kot 
za TV programe. Kako pomembno pa je 
to dejstvo, nam najbolje ilustrira podatek, 
da so sedanje tehnološke zmogljivosti ra
dia zaradi razvoja televizije v radiu na
menjenih prostorih maniše, kot so bile 
pred desetimi leti.

Izgradnja II. TV mreže

zahteva postavitev novih osrednjih TV od
dajnikov na Krvavcu, Nanosu, Kumu, Ple. 
šivcu in Pohorju, kompletno preureditev 
oddajniške postojanke na Krvavcu 
in izgradnjo pretvomiške mreže v 
SRS. V prvi fazi bosta nabavljena dva od
dajnika druge TV mreže in se bo potem
takem TV signal drugega programa po
stopno širil po Sloveniji.

Izgradnja druge TV mreže in tehno
loška oprema RTV centra sovpada z raz
vojem barvne TV v Sloveniji. Glede barv
ne TV SR Slovenija že zaostaja za raz
vojem drugih republik, predvsem Srbije, 
Hrvatske in Bosne in Hercegovine, nepri
merno bolj pa zaostaja za evropskimi dr

žavami. Osnovni problem barvne televizi
je ni v oddajniški in studijski tehniki, pač 
pa v vedno dragih TV sprejemnikih. Ve
lik del tehnološke opreme za TV se eno
stavno več ne proizvaja v črno beli teh
niki, pač pa izključno v barvni. Stroški 
priprave barvnih TV programov pa so za 
okoli 20 odstotkov večji kot pri črno beli 
tehniki. Ne glede na prednosti barvne 
TV pa povečuje nujnosi uvedbe barvnega 
TV programa tudi dejstvo, da v medna
rodnem programskem sodelovanju kroži 
samo še slabih 5 odstotkov programov v 
črno beli tehniki in 95 odstotkov progra
mov v barvni tehniki. To pa pomeni, da 
lahko relativno enakopravno sodelujemo v 
svetu samo z barvnimi programi. Prav 
tako pomembna pa je uvedba barvnih pro
gramov tudi za elektronsko industrijo, 
saj s sedanjo črno belo tehniko ne sledi 
razvoju.

Pomembnejše razvojne naloge in inve- 
stijska dejavnost bodo tudi na področju 
tehničnih zvez in sicer tako pri povezova
nju v jugoslovanskem in v evropskem 
prostoru, kot tudi pri zgraditvi zvez zno
traj republike.
Odpravljanje belih lis

oziroma področij v SRS, kjer je vidnost 
TV signala slaba ali je celo ni, predstav
lja zelo zahtevno nalogo. V situaciji, ko 
je 95 odstotkov prebivalstva Slovenije vid
nost TV programa zagotovljena, pomeni 
povečanje vidnosti za vsak nadaljnji od
stotek izredno drago investicijo, saj je 
potrebno za majhno število TV sprejem
nikov na razmeroma tehnično težkem te
renu postavljati drage pretvornike. Pri 
tem pa' ni odveč opozoriti, da je obseg 
vidnosti TV programa v SRS z nekaterimi 
dopolnitvami, ki so razvidne iz prilože
nega seznama predvidenih novih TV pre
tvornikov že danes daleč nad sosednjo 
Avstrijo ali Italijo.

Kabelska in satelitska TV

Razvoj kablovske TV se je začel pred 
20 leti in nekoliko poenostavljeno temelji 
na naslednji osnovi: na ugodnem mestu 
postavljena sprejemna antena, ki omogoča 
sprejem več TV signalov, od antene do 
sprejemnikov pa je signal distribuiran po 
kablih. Od te začetne osnove se je sistem 
kablovske TV zelo razvil. Pomembna nova 
pridobitev je predvsem možnost dvosmer
nega komuniciranja, torej ne samo preko 
sprejemne antene preko kabla do spre
jemnika, marveč tudi iz posebnega centra 
za reprodukcijo programov preko kabla 
do sprejemnika. Tako razvit sistem kab
lovske TV lahko služi za pripravljanje po
sebnih programov v posameznih krajih, 
bodisi za normalne, specializirane progra
me ali pa celo za manjšinske programe. 
Začetne investicije v kabelsko TV so zelo 
visoke in je zaradi tega praktična uporab
nost kabelske TV v Sloveniji omejena.

Po dosedanjih tehničnih in razvojnih 
predvidevanjih pa bo lahko kabelska TV 
odigrala v svoji prvotni zamisli pomemb
no vlogo pri odpravljanju belih lis. Prt 
sedanji pokritosti SRS, ki ima 95 do 
96 odstotkov prebivalcev zadovoljiv TV 
sprejem, bomo 2 do 3 odstotke nadaljnje
ga pokrivanja lahko reševali na klasičen 
način s TV pretvorniki. Nadaljnje pove
čanje pokrivanja SRS pa bo možno samo 
s kabelsko TV.

Satelitska TV. Julija 1971 je svetovna 
radiodifuzijska konferenca določila frek
venčne pasove za satelitsko radiodifuzijo. 
Realne napovedi kažejo, da bi Evropa lah
ko začela s satelitsko radiodifuzijo okrog 
leta 1977 — 1978. Pred tem pa bo treba 
prebroditi še precej ovir, gaj je treba ure
diti vrsto avtorsko pravnih in drugih prav
nih vprašanj, skleniti več temeljnih med
narodnih sporazumov, preden bo lahko 
satelit za posredovanje radiodifuznih pro
gramov lansiran v orbito. Individualne na
prave za sprejem satelitskih radiodifuznih 
signalov — parabolična antena, komiverter 
— bodo imele tako ceno, da ne bodo do
stopne posamezniku. Zato bo racionalno 
uporabljati skupne satelitske sprejemne 
naprave in razpošiljati TV signale do 
sprejemnikov po kabelskih sistemih.

Tehnične službe RTV Ljubljana so na 
tekočem glede razvoja kabelske in sate
litske TV.

VII.
ZAKLJUČEK

Iz orisa položaja in problemov RTV 
Ljubljana se jasno nakazujejo zaključki 
v naslednjem:

— Radio in televizijo je potrebno še 
hitreje in v skladu z najnovejšimi dog
nanji znanosti in tehniite razvijati kot 
sredstvo delovnih ljudi na področju ob
veščanja in kulturnega delovanja z name
nom, da jim neposredno služi v njihovih 
težnjah in naporih za zgraditev samo
upravne socialistične družbe.

V skladu s tem je potrebno v smislu 
ustavnih in zakonskih določil radio in te
levizijo tako organizirati, da bo lahko 
čimbolje uresničevan vpliv delavcev v 
združenem delu na gospodarjenje in delo
vanje RTV Ljubljana.

Ugotavljati, proučevati in razvijati je 
potrebno vse tiste elemente, ki povezujejo 
dejavnost RTV Ljubljana z osnovnimi 
družbenimi interesi v široko interesno 
skupnost.

— Celotna slovenska družba je zainte
resirana za hitrejši vsebinski in tehnični 
razvoj obeh medijev kot tudi za zboljša
nje materialne baze za njuno programsko 
dejavnost. Sem sodijo tudi takšna vpraša
nja, kakršna so slišnost radia in vidlji
vost televizije v tistih normah, ki so da
nes povsod v razvitem svetu že v veljavi. 
To pomeni optimalno in še racionalno od
pravljanje belih in sivih lis, hkrati pa 
uvajanje vseh inovacij, ki so na področju 
radijske in televizijske tehnike že preiz
kušene. Ta interes se razteza celo na tak
šna, na videz obrobna vprašanja, kakor 
je število UKV sprejemnikov oziroma pri
zadevanj, da bi uresničili določilo, po ka
terem trgovina ne bi mogla več prodajati 
sprejemnikov brez UKV. To je namreč 
bistveno za nadaljuje kvalitetno delovanje 
radia zlasti kot kulturne ustanove (pre
nosi koncertov, literarnih večerov, radij
skih iger itd.).

Razumljivo je, da uvajanje inovacij in 
tehničnih izboljšav ne gre presojati zgolj 
z vidika tehnične kvalitete. Še veliko bolj 
so pomembne za aktualizacijo programa 
samega, z njimi stopata radio in televizi
ja neposredno v dogajanje bodisi v naši 
ožji ali širši domovini bodisi v svetu. 
Hkrati pa nam omogočijo tudi hitrejši 
proces demokratizacije programa, če lah-
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ko pod tem pojmom razumemo tudi to, 
da nastopa živo, neposredno v programu 
čedalje več delovnih ljudi, delavcev, kme
tov, intelektualcev, ne da bi jih bilo po
trebno posebej vodici v studio.

— Ob obstoječih relacijah (naročnina 
kot edini vir za program in razširjeno re
produkcijo) ne bo mogoče dovolj naglo 
zadostiti osnovnim potrebam, učinkovito 
odpravljati primanjkljaje in uspešno re
ševati nove probleme. Očitno je namreč, 
da ob večjem vlaganju v razširjeno re
produkcijo ne bo mogoče dalje izpopol
njevati in širiti programe m obratno. Po
iskati bo torej treba — če je tak interes 
družbe kot celote — še druge dodatne 
možnosti za pospešeno vlaganje v razvoj 
radia in televizije. Med njimi je zagotovo 
tudi neposreden interes industrije.

— Medtem ko je problem slišnosti ra
dia in vidljivosti televizije (poleg izgradnje 
RTV centra) minimalni program znotraj 
slovenskih državnih meja, je zlasti vid
nost televizije med našimi rojaki zunaj 
meja Slovenije prioritetno vprašanje, ki 
ni predvsem investicijsko-finančne narave, 
temveč eminentno politično in kulturno. 
To vprašanje RTV Ljubljana obravnava 
z vso odgovornostjo. Ob tem pa je ven
darle potrebno reči, da ne more biti zgolj 
skrb RTV samega, temveč širše slovenske 
in jugoslovanske skupnosti. Z združenimi 
sredstvi slovenske družbe bi bilo mogoče 
ta problem kmalu odpraviti z dnevnega 
reda, kajti tehnično-strokovno ni nikakrš
nih ovir več. Nič manj pomembno pa ni 
uvrstiti to vprašanje tudi . uradno (zlasti 
za Koroško) med zahteve, ki jih imamo 
do sosednjih dežel, podobno kot je ravna
la Avstrija s svojo tirolsko manjšino.

V težnjah za nadaljnji razvoj sloven
skega radia je potrebno mimo že ome
njenih vprašanj posvetiti skrb zlasti

a) kompletiranju I. programa, da bi po
tekal celodnevno od 0—24. ure.

b) kompletiranju II. programa na vse 
dni v tednu s postopnim prehodom na 
celodnevne oddaje

c) razširitvi III. programa
d) ustvarjanju tehničnih možnosti za

IV. program, ki naj bi bil pretežno lokal
ni program

e) rekonstrukcija .zastarelih tehničnih 
naprav, adaptacija studiev m povečanje 
njihovega števila, uvedba nove opreme 
sočasno z zgraditvijo TV centra

f) smotrnemu ustanavljanju lokalnih 
radijskih postaj in njihovemu program
skemu vključevanju v enotno slovensko 
radiodifuzno omrežje

g) razvijanju dejavnosti RTV Ljublja
na zunaj njegovega sedeža, predvsem pa 
dejavnosti glasbenih ansamblov.

— Slovensko televizijo čakajo v najbldž- 
prihodnosti poleg omenjenih nalog zlasti:

a) uvedba II. slovenskega TV programa
b) hitrejše uvajanje barvne TV.
V tem je potrebno izoblikovati skupni 

interes zlasti z industrijo, obenem pa po
litično premagati odpore, ki nastajajo iz 
nepoznavanja položaja jn nerazumevanja 
pomena barvne televizije. Upoštevati je 
namreč potrebno, da barvna TV omogoča 
tudi sprejemanje programa v čmo-beli 
tehniki, hkrati pa dejstvo, da odpira nove 
možnosti za kulturno ustvarjanje oziroma 
popularizacijo tega ustvarjanja. Brez uved
be barvne televizije se bomo programsko 
Izolirali od Evrope in ostalega sveta, na
mesto da bi izkoristili možnosti, ki jih

daje TV za prodor naše kulture'in infor
macije v svet.

— Razvoj kabelske m satelitske TV v 
svetu ni več ideja v laboratoriju, temveč 
postaja čedalje močnejša realnost. Vloga 
satelitov bo izredno daljnosežna čudi na 
radijskem področju. Na to fazo razvoja 
teh dveh medijev se mora takoj in dobro 
pripravljati tudi Slovenija. Pri tem ne gre 
za nikakršne prenapete ambicije, pač pa 
med drugim tudi za predvsem preprosto 
dejstvo, ki nanj manj razvite dežele že 
nekaj časa opozarjajo. Razvijanje moder
nih sredstev in s tem veukih sistemov na 
področju komunikacij prinaša poleg ve
likega napredka tudi nevarnost za propa
gandni in politični monopol teh velikih 
sistemov. V tem smislu je nadvse važen 
boj zlasti manj razvitih za svobodno in
formacijo v svetu. Nanj je potrebno biti 
vsaj v najnujnejših okvirih tudi tehnično 
pripravljen.

— RTV Ljubljana je v slovenskih raz
merah močan kulturni in ustvarjalni po
tencial s svojimi glasbenimi ansambli, teh
nično televizijsko filmsko bazo, možnost
mi za radijsko ali televizijsko gledališče, 
kasetno produkcijo itd. Ves ta potencial 
bi bilo smotrno — v takšnih razumnih 
mejah, da ne bi prizadevalo neposrednih 
programskih nalog — močneje angažirati 
zunaj hiše v celotnem slovenskem pro
storu pa tudi zunaj njega. Poleg teh nalog 
bi v povezavi s kulturno skupnostjo in 
založništvom kazalo odpreti novo poglavje 
v dejavnosti RTV: izdajanje publikacij z 
gradivom iz programov, gradivom, ki je 
nesporne umetniške ali publicistične vred
nosti (izbor poezije, proze, publicistike) 
in bi bilo koristno dopolnilo v slovenskem 
kulturnem življenju.

Hkrati pa bosta radio in televizija mo
rala še bolj sistematično prevzemati v 
svoj program razne kulturne in umetniške 
stvaritve vseh kulturnih področij iz vse 
Slovenije ter v tem smislu postati ne sa
mo intenzivnejši kulturni informator, tem
več neposreden posredovalec kulturnih in 
umetniških prizadevanj Slovenije ter vpli
ven dejavnik v širjenju te kulture in v 
njenem demokratiziranju, še bolj siste
matično kot doslej si bo moral prizade
vati, da bo v okviru svoiih radijskih in 
televizijskih sredstev prenašal slovenske 
dosežke tudi v svet. Nedvomno bodo za 
to potrebna še dodatna sredstva. Učinko
vito pa bo RTV Ljubljana te naloge lahko 
izpolnjevala predvsem, če bo ob organizi
ranju v smislu ustavnih načel našla tako 
ustrezne oblike, da bo široko kulturno 
zaledje (preko kulturnih skupnosti, dru
štev in organizacij, ustanov in posamezni
kov) lahko neposredno in soodlpčujoče 
vplivalo na ta program ter zanj prevzema
lo tudi velik del družbene (torej ideine, 
vsebinske, vzgojne ter materialne) odgo
vornosti.

— Zavod RTV Ljubljana ne bo samo 
v tem smislu opravlja' svoje programske 
integrativne vloge Že nekaj časa se trudi 
z drugimi radijskimi in televizijskimi hi
šami v Jugoslaviji za močnejše sodelova
nje vseh bodisi pri skupnih oddajah bo
disi v pripravljanju lastnega gradiva za 
druge in v prevzemanju oddaj od drugih. 
Za to se bo potrebno tehnično še bolje 
opremita (radio npr. nima za to posebnih 
prostih kanalov za zvezo z Zagrebom) in 
tudi kadrovsko še izpopolniti.

Posebej pomembno poglavje v tem po

vezovanju z Jugoslavijo bodo morale po
stati zlasti televizijske koprodukcije (kot 
je npr. predlog za Svetinovo Ukano), 
predvsem takšna dejanja, ki je zanje ne
sporno. da jih zaradi obsežnosti ne v fi
nančnem ne v kadrovskem in organizacij- 
sko-poslovnem pogledu ne zmoremo sami.

— V zavodu RTV, tako na radiu kot 
na televiziji obstajajo zametki izobraževal
ne dejavnosti kot dopolnila k drugim, zla
sti rednim oblikam izobraževanja. Nujno 
je povečati delež obeh medijev v izobra
ževalnem sistemu in v njegovi hitrejši 
modernizaciji. Zavod je — kot dokazujejo 
že dosedanja prizadevanja — pripravljen 
prevzemati to nalogo, vendar pa je nje
na izpolnitev stvar, ki seže čez njegove 
lastne možnosti, tako v finančnem kot 
konceptualnem in kadrovskem pogledu. 
Nujno bi bilo zato čimprej domisliti (zla
sti v okviru pripravljajoče se resolucije 
o vzgoji in izobraževanju) delež RTV v 
vzgojnem in izobraževalnem sistemu ter 
v zvezi s tem storiti vse potrebno za 
uresničevanje.

— Slovenska družba je v zadnjem času 
pokazala več pozornosti do slovenskih 
ljudi,, ki so na delu v tujini. Tem prob
lemom posvečata tudi radio in televizija 
dokajšnjo pozornost, a vendar predvsem 
Informacijsko. Vprašanje pa je zagotovo 
potrebno postaviti tudi z drugega zornega 
kota: ali ne bi bila radio in televizija, 
predvsem seveda radio, katerega slišnost 
je, kot nam kažejo izkušnje, v večini pri
zadetih dežel dokaj dobra, dolžna to po
zornost izraziti v večjem obsegu in v raz
ličnih organiziranih oblikah (v večjem 
obsegu oddaj, morda posebni radijski šoli 
itd.). Tudi to je naloga, ki bo zahtevala 
dodatne sile in sredstva.

— Lokalne radijske postaje so v na
šem sistemu obveščanja, ki je oziroma 
naj bi postal dejansko funkcija delovne
ga človeka, izredno velikega pomena. To 
spoznanje je po različnih oscilacijah v 
preteklem odnosu do lokalnih radijskih 
postaj že prevladovalo v naši družbi kot na
predno stališče. V zvezi s tem je priprav
ljeno gradivo, ki je skupščini tudi pred
loženo. Koncepte, zapisane v tem gradivu 
je potrebno temeljito ovrednotiti in se 
postopno tudi lotiti uresničitve. Hitrost 
uresničevanja je odvisna tudi od sredstev, 
ki bodo za to na razpolago. Vsekakor pa 
je ob tem potrebno še posebej poudariti, 
da morajo lokalne radijske postaje posta
ti del enotnega radiodifuznega' sistema na 
Slovenskem, enotnega predvsem v pro
gramskem, idejnem vidiku. Načelo, da si 
delovni ljudje v sleherni komuni lahko or
ganizirajo za svoje potrebe lokalno radij
sko postajo, seveda ne pomeni avtomatič
nega in mehaničnega povečevanja in usta
navljanja lokalnih radijskih postaj. To 
svojo pravico si namreč delovni ljudje 
lahko uresničujejo v mnogih primerih bo
lje in uspešneje v lokalnih radijskih po
stajah, ki so integrirane in zato tudi bolj 
usposobljene.

— Zavod RTV Ljubljana se intenzivno 
usposablja tudi za svojo vlogo v sploš
nem ljudskem odporu. Poleg programskih 
bolje izpolnjeval svojo funkcijo v obram- 
nalog v zveza s SLO se torej tudi sam or
ganizira, da bi v primeru potrebe čim- 
bj domovine. Ni potreba posebej prika
zovati, kako pomembna je ta funkcija.
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STALIŠČE IZVRŠNEGA SVETA 
SKUPŠČINE SR SLOVENIJE

Izvršni svet ugotav:ia. da navedeno 
gradivo nazorno prikazuje sedanji polo
žaj In prihodnjo usmeritev radiotelevizije. 
Izkazana zavzetost celotne siovenske druž
be za ustrezno urejanje vprašanj, ki so s 
stališča programskih in razvojnih vidikov 
radia in televizije podana v tem gradivu 
In njene vloge ter oomena, narekuje, da 
se takoj po opravljeni skupščini raz
pravi opredelijo konkretne naloge in no
silci za njihovo izvedbo

Izhajajoč iz ustavnega načela, da je 
pravilna in vsestranska informiranost ob

čanov predpogoj za ustrezen razvoj samo
upravnih odnosov in družbeno angažira
nost občanov ter njihova ustavna pravica, 
zaradi česar je nadaljnji razvoj slovenske
ga radia in televiziie skupnega pomena 
vseh delovnih ljudi in občanov, ki bi bilo 
potrebno upoštevati še naslednje:

— obravnavo položaja in razvoja radia 
in televizije je vključiti v pripravo druž
benega plana razvoja SR Slovenije za ob
dobje 1976 do 1980. Pri načrtovanju nju
nega razvoja Je potrebno oceniti realne 
materialne možnosti in zagotoviti usklaje

nost razvoja radia in televizije z druž
benim razvojem,

— tako bodo zaključki 6 razvoju radia 
in televizije lahko naši' svojo odobritev in 
potrditev šele v programu njunega raz
voja, ki bo usklajen in predviden s srednje
ročnim družbenim planom,

— pri tem je položaj in razvoj radia 
in televizije obravnavati v okviru položaja 
in razvoja celovitega sistema informira
nja, vključno z njuno materialno osnovo 
kakor tgdi medsebojno, racionalno delov
no povezanostjo,

— da razvoja radia in televizije ni 
mogoče obravnavati pretežno v >uči reše
vanja organizacijskih in tehničnih vpra
šanj, brez obravnave In širšega vpogleda 
v vsebinske in programske zasnove. To 
še zlasti velja za izobraževalno vlogo tele
vizije ter njeno povezovalno vlogo znotraj 
slovenskega prostora In še posebej s 
Slovenci v zamejstvu,

— pri nadaljnjem razvoju radia in tele
vizije je potrebno upoštevati načela poli
centričnega razvoja SR S'ovenije, kakor 
tudi izhodišče, da je potrebno vsakemu 
občanu v SR Sloveniji omogočiti posluša
nje radia in gledanje televizije, tako pri 
širjenju radijske in te^vizijske mreže, lo
kalnih radijskih postaj, kot tudi lokalnih 
televizijskih postaj (TV studia v Kopru in 
Mariboru).

RAZVOJ RTV JE NALOGA VSE 
SLOVENSKE DRUŽBE

Razprava v prosvetno kulturnem zboru

V prosvetno kulturnem zboru je v "raz
pravi najprej sodeloval predsednik odbora 
za kulturne dejavnosti dr. Boris Kuhar. 
Zadržal se je najprej pn ugotovitvi, da 
obširne dejavnosti RTV nismo dovolj vklju. 
čevali v naše kulturne programe, še pose
bej v dejavnost kulturnih skupnosti. Pri
mer filma »Cvetje v jeseni« kaže, kako 
uspešno je lahko sodelovanje med RTV 
in kulturno skupnostjo. Zal takih pobud 
za kooperacijo tudi na drugih področjih 
primanjkuje. Poudaril je odgovornost RTV 
za krepitev in razvoj kulturnega in umet
niškega ustvarjanja v SR Sloveniji in po
trebo po .večjem povezovanju s kulturno 
skupnostjo. O konkretnln letnih program
skih načrtih bi morale razpravljati tudi 
interesne skupnosti. Odločno se je zavzel 
sa zahtevo avstrijski vladi, da omogoči

Slovencem na Koroškem spremljanje slo
venskega TV programa. Zavzel pa se je 
tudi za realen razvoj barvne TV v SR 
Sloveniji.

Poslanec Miran H asi je poudaril, da 
je gradivo, ki ga je RTV predložila skup
ščini, čeprav predvsem o organizacijsko- 
tehničmih problemih razvoja, prvič razgr
nila vprašanja, o katerih slovenska javnost 
mora biti obveščena. Zavzel se je za po
litično zaostritev zahtev po omogočanju 
vidnosti slovenskih TV programov v za
mejstvu in hitrejše razreševanje tega vpra
šanja Vloga RTV naj bi bila po njegovem 
mnenju bolj slovenska in manj ljubljan
ska, predvsem glede spremljanja kulturnih 
dogajanj. Pri tem bi morala RTV zagoto
viti boljšo kvaliteto obveščanja in skrbeti 
za jasneje začrtano kadrovsko politiko ter

tudi za specializirane novinarje, ki poro
čajo in spremljajo dogajanje na posamez
nih področjih Slovenije Na RTV je po 
mnenju tov. Hasla treba hitreje razvijati 
problemske debatne večere in živahne 
okrogle mize ter opuščati dolgovezne mo
nologe.

Treba bi bilo stremeti po resničnem 
policentričnem razvoju RTV, je dejal v 
razpravi poslanec Lojze štefanič in predla^ 
gal, naj bi razmislili o umestnosti spre
membe naziva iz RTV Ljubljana v RTV 
Slovenija. Menil je, da bi tak naziv bolje 
odražal enotnost hotenj v Sloveniji. Pred
lagal je neposredno vključevanje lokalnih 
radijskih postaj v osrednji program in 
opozoril na premalo poudarjeno izobraže
valno funkcijo radia in televizije.

Poslanec Vladimir Mušič se jo posebej 
zavzel za hitrejše razvijanje vizualnega je
zika, likovne kulture ,n občutljivosti kot 
ene važnejših komponent razvojnega dela 
TV. še vedno se preveč srečujemo s filma- 
nim radiom ali preproste« ilustriranem go
vornem podajanju. Strokovno vodstvo RTV 
naj bi posvetilo likovni izobrazbi TV de
lavcev večjo pozornost in s tem prispevalo 
k večji zanimivosti TV oddaj, pa tudi k 
dviganju likovne kulture naših ljudi.

Direktor zavoda za šolstvo SR Slove
nije Boris Lipužič se je podrobneje zadr
žal pri dosedanjih prizadevanjih za razvoj 
šolske televizije. Lani Je bila po dogovoru 
med RTV Ljubljana, Rep. sekretariatom 
za prosveto in kulturo. Izobraževalno sku
pnostjo in Zavodom za šolstvo ustanovlje
na redakcija za šolsko televizijo Lani so 
bile pripravljene prve oddale za pedago
ške delavce. Emitiranih je bilo 9 oddaj o
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»Novi matematiki« v pripravi pa so še tuji 
ciklusi oddaj za pedagoške deiavce. Dose
žen je bil sporazum o tehnični pomoči 
RTV pri emitiranju šolskega TV progra
ma. Menil je, naj bi se redakcija šolske 
TV, ki bi jo financirala Izobraževalna sku
pnost Slovenije, vključila v zavod RTV. 
Zavzel se je za hitrejše opremljanje šol 
s TV sprejemniki in raziskave učinkovito
sti edukativnih programov. Podrobneje je 
govoril tudi o dejavnosti zavoda za šol
stvo pri razvijanju šolske TV.

Poslanec dr. Ernest Petrič se je pose
bej zavzel za to, da bi dejavnost RTV na 
izhodiščih, kot so bila zastavljena v gra
divu in razpravah v Skupščini, postala 
naloga tako delavcev RTV, kot vse sloven- 
ske družbe. Domet, kvaliteta in rast slo
venskega radia in televizije mora biti od
nos skupnih slovenskih prizadevanj tako 
pri razreševanju vprašan; družbenega vpli
va, kot pri razreševanju materialnih vpra
šanj.

Posebej se je zavzel za smotrnost ka
drovske politike, pri čemer šele dejanska 
kvalificiranost kadrov omogoča dobro no
vinarsko in komentatorsko delo. Zaradi 
pomanjkljive usposobljenosti se dogaja vr
sta nepotrebnih spodrsljajev in napak.

Poslanec Jože Švajncer je podprl pred
log o policentrični usmeritvi RTV in še 
posebej o hitrejšem razvoju radia Maribor, 
ki je po njegovem mnenju v gradivu pre
malo opredeljen. Podprl je predlog o hi
trejšem vključevanju regionalnih in lokal
nih programov v osrednje radijske pro
grame. Posebej se je zavzel za hitrejšo 
uresničitev vidnosti slovenskih TV progra
mov na Koroškem.

Poslanec Vlado Uršič je govoril o vid
nosti slovenskih TV programov v Benečiji. 
Slovenci v Benečiji so naleteli pri tej 
upravičeni zahtevi pri italijanskih oblasteh 
na izrazite odpore z izgovorom, da je to 
področje vojaških služnosti. Poudaril je, 
da so občinske skupščine in organizacije

v Posočju zbrale že pretežen del sredstev 
za postavitev TV pretvornikov, ki bi vsaj 
delno omogočili spremljanje slovenskega 
TV programa tudi v Benečiji.

Poslanec Janez Meglič je opozoril na 
problem področij v Sloveniji, kjer TV 
program se ne morejo gledati in hkrati 
opozoril, da je zveza kulturno prosvetnih 
organizacij Slovenije že pred dvema leto
ma na konferenci v Celju zelo ostro po
stavila, na pobudo predstavnikov iz za
mejstva, zahtevo po zagotovitvi vidnosti 
slovenskih TV programov na Koroškem. 
V zvezi z uvajanjem barvne TV se je 
zavzel za hitrejši razvoj in še posebej za 
proizvodnjo cenejših barvnih TV sprejem
nikov. Menil je, da je tretiranje barvnih 
TV sprejemnikov kot luksunega blaga pri 
obdavčitvi docela neprimerno.

Mnenju o policentričnem razvoju RTV 
in večje profesionalnosti radijskih in TV 
delavcev se je v razpravi pridružil tudi 
poslanec Drago Sega. Toda samo profesio
nalizacija problema odprtosti ali zaprtosti 
RTV ne rešuje. RTV bo morala zajeti vse, 
kar je zanimivega pri nas in kar sloven
skemu poslušalcu in gledalcu lahko širi 
obzorje. Četudi bi število delavcev na RTV 
podvojili, tega problema ne bomo rešili, 
če ne bomo dejansko kot potencialne so
delavce na RTV šteli vse Slovence. Ce 
bomo prelomili z nekaterimi tradicijami 
In se odprli navzven, bo tudi vprašanje 
policentrizma in profesionalizacije uspeš
no rešeno.

Poslanec Milan Merčun se je zadržal 
predvsem pri omogočanju vidnosti slavem 
skih TV programov na Koroškem. Nave
del je, da s pretvorniki na Golici in Fete- 
linjeku, katerim pa se avstrijski predstav, 
niki v mednarodnih tehničnih komisijah 
upirajo, ne rešujemo docela tega vpraša
nja. Avstrijska vlada mora biti po istih 
kriterijih, kot je to dosegla za svojo na
rodno skupnost na Južnem Tirolskem v 
Italiji, odgovorna za to, da Slovencem na

Koroškem omogoča vidnost slovenskih TV 
programov. Vprašanje n- tehnično, marveč 
predvsem politično, saj gre za zagotavlja
nje osnovnih človečanskin pravic. Zvezni 
izvršni svet bi zaradi tega moral pri av
strijski vladi zastaviti ustrezne zahteve.

Predsednik Miloš Poljanšek je povzel 
razpravo, rekoč, da se saupščina SRS 
prvič tako temeljito sooča s problematiko 
radia in televizije. Pozornost, m so jo tej 
tematiki namenili Zavod RTV, skupščina 
in predvsem razprava poslancev, pa potr
juje vlogo in pomen samega medija. Po
ljanšek je menil, da mora biti razprava 
začetek trajnega spremljanja in obravna
vanja celotne problematike, spodbuditi mo. 
ra dolgoročno programsko m tehnično ob
likovanje samega dela, povezujoč z vsemi 
dejavniki, ki prispevajo h kakovostni grad
nji programa. S tem v zvezi je treba kon
kretne akcijske naloge vključiti v letna 
programe in dokumente o načrtovanju raz. 
voja naše republike. Samoupravno razre
ševanje problematike v zavodu bi lahko 
služilo kot primer in možnost razreševa
nja podobnih vprašanj v nekaterih drugih 
naših kulturno umetniških ustanovah v 
Sloveniji in Jugoslaviji. Tovariš (jpljanšek 
je nadalje ocenil, da je spremljanje od
mevnosti posameznih oddaj zelo koristno 
zlasti s področja vzgoje in izobraževanja. 
Ugotovitve takega spremljanja pa bi mo
rale spodbuditi programske delavce, da bd 
tudi vzgojne, izobraževalne in kulturne 
oddaje, dobile kar največjo odmevnost, 
česar zdaj ne moremo trditi.

Ko je v imenu skupščine podprl priza
devanja, da bi Koroški in Beneški Slovenci 
lahko spremljali slovenski televizijski pro
gram, je med drugim dejal, da je politi
čen pritisk na Avstrijo v tej smeri nujen, 
vprašanje je koliko bo tudi uspešen; vso. 
kakor pa, če ne bo šlo z njihovo podporo, 
bo treba z lastnimi sredstvi omogočiti Slo
vencem onkraj meje spremljanje domačega 
televizijskega programa.

Tako smo začeli pred leti s prvim slovenskim TV dnevnikom.
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POLICENTRIČNI RAZVOJ 
IN CELOVITO OBVEŠČANJE

Razprava v republiškem zboru

V republiškem zboru je v razpravi naj
prej sodeloval Avgust Majerič. Potem, ko 
Je orisfl politični, družbeni in kulturni 
pomen radia in televizije, je opozoril na

dejstvo, da je program RTV Ljubljana 
preveč ljubljanski in da premalo odseva 
celotno slovensko problematiko. Predlagal 
je tudi, naj bi se preimenoval v RTV Slo

venija. Policentričnemu razvoju pa naj bi 
tudi prilagodil svoj program, 30 lokalnih 
postaj — ki delajo v skromnih tehničnih 
razmerah na amaterski osnovi — teh zah
tev namreč ne bi mogle uresničiti. Zato 
se je zavzel za oblikovanje take mreže 
radiotelevizijskih študijev, ki bi zagotav
ljala enakopravnost informiranja vseh de
lovnih ljudi, vnašajoč njihove izkušnje in 
potrebe s posameznih območij Slovenije.

Rado Pušenjak je pritrdil zahtevam po 
policentričnem razvoju radia in televizije 
ter pri tem opozoril na slabe pogoje mari
borskega radia, ki bi ga bilo treba kar 
najhitreje urediti in povečati ter moder
nizirati njegovo prostorsko in tehnično 
bazo.

Sekretar za informacije pri izvršnem 
svetu Jak KopriVc je poslance seznanil z 
mnenji izvršnega sveta.

Miloš Polič se je nekoliko kritično do
taknil zahteve po objektivnem poročanju, 
predvsem kar zadeva prizadevanja skupno
sti za varstvo okolja in gradnje nekaterih 
elektrogospodarskih objektov, kot nukle
arne elektrarne Krško m šoštanjske ter
moelektrarne IV. S tega vidika o obeh 
objektih televizija še ni rekla niti besede.

wmm

SEDANJA STALIŠČA SO 
OSNOVA ZA ŠIROKO 
USTVARJALNO RAZPRAVO

Sklep obeh zborov Skupščine SRS

Na ločenih razpravah obeh zborov pro- Razprava o položaju in razvoju radia
svetno-kulturnega In republiškega zbora in televizije v Sloveniji je pokazala na
•o poslanci soglasno sprejeli ta sklep: izredno politično, informativno, kulturno,

umetniško, izobraževalno in zabavno po
membnost tega medija, ki je postal v do
sedanjem razvoju največja kulturna usta
nova v Sloveniji in tako tudi soodgovorna 
za razvoj kulturnega in drugega ustvarja
nja.

Izvršni svet naj na podlagi predlože
nega gradiva organizira razpravo v vseh 
tistih organizacijah, ki združujejo tvorce 
porgramov zavoda in drugih organizacijah, 
zlasti v samoupravnih interesnih skupno
stih, ki so nosilke kulturne, izobraževalne 
in druge politike v Sloveniji ter nato v 
sodelovanju z zavodom RTV, republiško 
konferenco SZDL. samoupravnimi interes
nimi skupnostmi, zavodom za planiranje 
in drugimi zainteresiranimi organizacijami 
pripravi dokument o nadaljnjem razvoju ra
dia in televizije v Sloveniji in ga pred
loži skupščini Socialistične republike Slo
venije, pri čemer naj upošteva tudi oceno 
in pripombe Izvršnega sveta, pristojnih 
odborov republiškega zbora in prosvetno- 
kulturnega zbora in razpravo na seji zbo
rov.
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PRVIČ V BARVI! PRVIČ V TUJIH JEZIKIH! PRVIČ V TAKI OBLIKI!
' 4f *“\r>V ' 
• }■• r‘ • :

Fotomonografija »SLOVENIJA"
bo navdušila vsakega ljubitelja knjige in vse, ki želijo nadrob
no spoznati Slovenijo.

Knjiga je tiskana v slovenskem, angleškem, nemškem in 
italijanskem jeziku.

Fotomonografija »Slovenija« nudi bralcu številne podatke o 
ljudeh, krajih, načinu življenja in vsem tistem kar je Slovenija 
danes in kar je bila v preteklosti.

V knjigi je več kot 200 barvnih slik, ki ji dajejo poseben čar.

Pokrajine, jezera, planine, reke ... vse lepote Slovenije so 
zbrali v eno knjigo.

V ednstveni knjigi boste našli vse kar želite izvedeti. Z vese
ljem jo boste brali in spoznali vse zanimivosti ter lepote 
Slovenije.

Za vse ljubitelje lepe knjige, za vse, ki želijo navdušiti po
slovne prijatelje z jepotami svoje domovine, bo knjiga po
sebno doživetje. Vsak tujec bo vesel takega darila. Kdor bo 
knjigo podaril bo zadovoljen, ker bo podaril nekaj IZJEMNE
GA in se hkrati pohvali z veseljem in ponosom.

Lepoto Slovenije je z besedami izrazil znani književnik PRI
MOŽ KOZAK, ilustriral pa ILIJAS BEŠIČ.

Format knjige: 23 X 28, cena 300 dinarjev.

Knjiga ima 200 strani. '

Uredništvo »JUGOSLOVENSKA REVIJA« — BEOGRAD 
predstavništvo — ZAGREB, Gavelina 26.

NAROČILNICA D-01
Nepreklicno naročamo Fotomonografijo »SLOVENIJA« po ceni 300 din za 
en izvod

izvodov v slovenskem jeziku 

izvodov v angleškem jeziku 

izvodov v nemškem jeziku 

izvodov v italijanskem jeziku 

skupno Izvodov

— Plačali bomo z virmanom v 30 dneh.
— S povzetjem z 20 odstotki popusta za posamezna naročila.

Naročnik

KRAJ ulica in štev.

t

Podpis In žig naročnika (pooblaščene osebe) ali podpis posameznika za 
naročilo s povzetjem

! '

m6Hasi
LOKAL ▼ Kraljervu, 43 lev. m od

dam ▼ najem. Tel. 021*58-872.
2337-6

DOBRO ohranjen italijanski fiat 
124, garažiran z dodatno opremo 
in skoraj novimi michelin ZX 
gumami, 41000 km, servisiran v 
Italiji, 5 let star, registriran do 
novembra 1074 prodam. Ravni
kar, Trbovlje, Trg revolucije 15, 
tei. 821-396 . 608-3

6ADIKE vrtnic, veldkocvetne, raz
ličnih barv in novih sort, pro
daja in pošilja drevesnica Do
linšek, Kamnica. Zahtevajte po
nudbo! 637-4

NOV ali rabljen varilni aparat 
za avtogeno varjenje kupim. Po 
možnosti na karbid. Ponudbe 
pod oznako »Stari fičo«.

6937-5
NA Jesenicah vzamem v najem 

garsonjero ali dvosobno stanova
nje za dobo dveh let. Ponudbe 
pod »Predplačilo«. 7050-6

DELOMA renovirano vseljivo hi
šo v Bovcu prodam. Možnost 
preureditve v dve trisobni sta
novanji. Lokacija hiše je pri
merna tudi za turistično dejav
nost. Ponudbe pod »ATC«.

7051-7
MLAD par nujno išče enosobno 

stanovanje v Ljubljani. Ponudbe 
pod »April«. 7068-6

IŠČEMO starejšo žensko za var
stvo 3 mesece starega fantka v 
Šiški na domu. Informacije po 
tel. 57-890. 7083-1

NUJNO prodam TAM 2000, letnik 
1965, registriran do 18. 10 74. 
Informacije po tel. 814-218.

7132-3
\ DOMŽALAH kupim zazidljivo 

paroeilo, 500—800 kv. m. Ponud
be pošljite pod »Parcela«.

7029-7
SLIKE za vse vrste legitimacij 

vam v dveh urah lepo izdela 
»Foto grad«, Miklošičeva 36.

4548-8
FOTOGRAFSKI povečevalnik pro

dam. Informacije po tel. 21-125.
7360- 4

ODSTOPIM vrstni red za zastavo 
750 delux. Fani Solce, telefon 
317-088 od 12. do 14. ure.

7361- 3
ISCEM dekle za delo v bifeju, ne

delje in prazniki prosti. Ponud
be po tel. 323-081 do 9. ure zjut
raj. 7368-1

HIŠO, nedograjeno v tretji fazi 
Ljubljana—Bežigrad prodam. Po
nudbe pod »Hiša«. 7369-7

ZAMENJAM enoinpolsobno stano
vanje za večje kjerkoli v Ljub
ljani Ponudbe pod »Zamenjava«.

7370-6
NAJMANJŠI elektronski računalnik 

znamke »Sinclair« Cambridge 
prodam. Tel. 317-285 po 20. uri 
vsak dan. 7372-4

SPALNICO, «jIo lepo in dobro 
ohranjeno prodam. Ponudbe po 
tel. 315-991 od 8. do 12. in 16. 
do 16. ure, razen sobote in nede
lje ali pod oznako »Ugodna pri
ložnost — 5000». 7374-4

ROMI NOR razmnoževalni offset 
stroj A-4 format, skoraj nov, 
odlično ohranjen prodam. Infor
macije vsak dan po tel. 54-010 
od 15. do 16 -ure in od 19. do 
20. ure. 7373-4

LOKAL 18 kv. m oddam v bližini 
centra ra mimo obrt in dobo 
več let. Ponudbe pod »Kletni 
prostor«. 7220-6

ZA avto DKW 11, 12 kupim ohra
njena leva vrata in ostale zuna
nje površine in dele. Tel. 59-252.

7311-3
ISCEM več delavcev za priučitev 

v kovinski stroki. Plača po do
govoru. Končan, Ključavničar
stvo, Domžale. 7314-1

FIAT 1300, 7000 km po generalni, 
registriran ra vse leto prodam 
sa 10.000 din. Ogled popoldne. 
Stane Kopač, Cesta na Bokalce 
25 (Brdo), Ljubljana-Vič. 

l 7345-3

STARO hišo kupim v Rožni doli
ni. Ponudbe pod »Rožna dolina«.

7345-7
ZA delo v galvani potrebujem de

lavca, nastop službe je lahko 
takoj, plača po dogovoru. Ivan 
Solce, Ljubljanska 3, Trzin.

7315-1
ZA donosno obrt potrebujem 

30.000 ND, vrnem v kratkem 
času, ostalo po dogovoru. Nudim 
visoke obresti. Ponudbe pod 
»Jamstvo«. 7318-8

PRVE čitanke skrbno zbiram — 
vse začetnice za osnovne šole, 
starejše od leta 1950, zlasti med
vojne, predvojne, avstroogrske, 
vse dio Blaže ta in Nežice v ne
deljski šoli. Prosim, sporočite 
ali pošljite po povzetju: Karl 
Marinšek, 63301 Petrovče 9.

7321-5
GARSONJERO ali enosobno stano

vanje iščem Plačam za eno leto 
vnaprej. Informacije na številko 
314-448 vsak dan od 9. do 14. 
ure-. 7210-6

STAR fotoaparat, star medeninast 
objektiv »Ledco« model Standard, 
tudi nerabno kupim. Demšar, 
Ljubljana, Stari trg 8, telefon 
23-379. 7214-

ODDAM garažo v najem ob Ulici 
padlih borcev. Ponudbe pod »Sto- 
žice« 7216-3

l JUSI JAH1LCU0VŽKA 317, TELEFON: 53 SBI

OBLAZINJENO POHIŠTVO

LJUBUANA.CllOVŠKA 317. TELEFON: S3 CBS
V NAJEM dam prostor za mimo 

obrtno delavnico, ca. 80 kv. m 
ali stopim v kooperacijo z ne
kom, ki ima dobro vpeljano 
obrt. Razpolagam lahko z nekaj 
gotovine. Ponudbe pod »Donos
na obrt«. 7218-6

POCENI ppodam fiat 850 standard, 
letnik 1969. Generalno ima ob
novljen motor in celotni spodnji 
ustroj, zamenjati bi bilo treba 
samo spodnje blatnike. Ogled 
v nedeljo od 10. do 14. ure. 
Francka Bider. Ulica talcev 5, 
Ljubljana 7219-3

SPREJMEM kakršnokoli popol
dansko zaposlitev. Ponudbe pod 
»Vesten«. 7273-2

SPREJMEM kakršnokoli popoldan
sko zaposlitev kot šofer B, C, 
kategorije. Ponudbe pod »Zanes
ljiv«. 7273-2

KABINO za kombi VW, zavorne 
bobne s kolesi, menjalnik m 
premo prodam. Zglasite se pri 
Muhič, Streliška 36, v četrtek 
ali soboto od 17. ure dalje.

7299-3
ISCEM prazno enosobno stanova

nje ali večjo prazno sobo. Po
nudbe pod »Stanovanje — praz
no«. 7298-6

DVOKRILNA okna 4 kose 80 x 100 
z roletami, betonsko železo, 3 t, 
0 8—12, strešnike rabljene raz
ne vrste od 100 kosov dalje, 
chedel dimniške tuljave za cen 
tralno ogrevanje 7 m, osebni 
avto VW 1600, L 1967 prodam 
Dam v najem gradbeno zidano 
skladišče za 5 let. Predplačilo. 
Poizvedbe: Lado Kadunc, Kne
zov štradon 39, Ljubljana.

7195-4
DRŽAJE za lopate, ca. 2500 kosov 

prodam. Vprašajte po telefonu 
25-547. 7377-4

RENAULT 12 TL, 1. 1971 prodam 
(karamboliran zadnji del) ali za 
eventualno popravilo iščem kle
parja. Informacije tel. (061 > 
345 246. » 7495-3

HIŠO prodam v Murgljah za 35 
M. Ponudbe pod »Ljubljana«.

7248-7
RADA bi se zaposlila. Po poklicu 

sem knjigovez s petletno prakso. 
Najraje bi samo dopoldne. Po
nudbe pod »1. avgust«. 7194-2 

OSEBNI avto renault 12, letnik 
1971 prodam. Kličite ali mogoč 
ogled popoldne, tel. 310-856, Lju
bljana, Topniška 38. 7141-3

DVE postelji, žimnici in mreži 
prodam za 35 starih tisočakov. 
Soklič, Breg 22/H., Ljubljana.

7043-4
SPREJMEM monterja in delavca 

za centralno kurjavo. Ponudbe 
pod »Ljubljana — kurjava«.

6977-8
ZASTAVO 750, letnik 1969, regi

strirano do februarja 1975, pro
dam za 12.000 din. Ogled v so
boto in nedeljo od 9. do 13. ure. 
Colarič, Ljubljana, Pokopališka 
6. 7376-3

CITROEN ID 19, leto izdelave 
1971. prevoženih 65.000 km pro
dam. Informacije telefon (0G1) 
315-520. 7394-3

IŠČEM kakršnokoli delo na dom, 
najraje iz šiviljske ali krojaške 
stroke. Lahko je tudi delo iz 
druge stroke. Cenjene ponudbe 
pod »Stiska — delo na domu«.

7396-2
ZASTAVO 750, letnik 1969, ugodno 

prodam. Nada Berna t, Kleče 13, 
61262 Dol pri Ljubljani. 7401-3 

GARAŽO v triplexu ob šišenski 
cesti prodam. Informacije po 
tel. 57-057 . 7412-3

DNEVNO sobo, ohranjeno, ugodno 
prodam. Ogled pri Černivec, Ci
galetova 8/IX, od 17. ure dalje.

7419- 4
ZASTAVO 750, 1. 64 prodam.

Ogled popoldne v petek in sobo
to — Menardova 43, Ljubljana.

7420- 3
ZELO ugodno prodam peč na olje, 

štedilnik na elektriko in trdo 
gorivo. Ponudbe pod »Zelo ugod
no«. 7421-4

15.000 din zelo nujno potrebujem, 
vračam z visoko obrestno mero 
Ponudbe pod »Poslednji up«.

7422-8
POTREBUJEM sobo za Bežigra

dom za 2 do 3 kratno pomoč 
v gospodinjstvu. Ponudbe pod 
»Poseben vhod«. 7428-6

DNEVNO sobo z dvema ležišče
ma prodam tijidi po kosih. Na
slov: Konrad Hvale, Linhartova 
76, Ljubljana. 7430-4

SIMCO 1100 GLS, prevoženih
70.000 km prodam. Tel. 313-412.

7431-3
ŠPORTNI otroški voziček z avto- 

sedežem prodam. Nered, Celov
ška 83. 7432-4

OSEBNI avtomobil znamke ško
da, letnik 72-73, prevoženih do
20.000 km kupim. Ponudbe pod
»Plačam takoj«. 7434-3

UGODNO prodam NSU 110, 1. 68. 
Florjančič, Celovška c. 372.

7436-3
IZGUBIL se je majhen, čm psi

ček, mešanec, z rjavo liso na 
vratu m tačkah ter s košatim 
repom. Če ste ga našli, prosi
mo, da ga vrnete. Dobili boste 
nagrado. Tel. 320-278. 7437-8

UPOKOJENKI dam ogrevano sobo 
in hrano za dopoldanski nadzor 
dveh mirnih šolo obveznih deč
kov Ponudbe pod »Stanovanie 
dosmrtno«. t 7439-6

POCENI prodamo dnevno sobo, 2 
omari, dva fotelja, 2 kavča, ter 
mizico, vse za 2500 din. Ogled 
v petek in soboto. Naslov: Jože 
Kos, Privoz H a, Ljubljana.

7454-4
IŠČEVA neopremljeno sobo. Sva 

brez otrok. Ponudbe pod »500 
ND«. 7461-6

FIAT 750, letnik 1968 prodam. Jo
že Srovin, Ljubljanska 16, No
vo mesto. 651-3

SOBOSLIKARSKA dela ter tapete 
polagam. Ponudbe pod »Solid
no«. 7466-8

POCENI. prodam dobro ohranjen 
hladilnik ISO 1. Ogled od 15. do 
19. ure. Medved, Streliška 3/II.

7462-4
DEKLE išče neopremljeno sobo. 

Ponudbe pod »Predplačilo«.
7275-6

SKORAJ novo kredenco prodam 
po ugodni ceni. Marinkovič, Ko
per, Partizanska 14 d (Salaja).

649-4
NAMIZNI vrtalni stroj do 13 mm 

kupim. Milan Kos, Zagrad 59, 
Celje. 639-5

AKVARIJ, opremljen, prodam. 
Ogled od 16. ure dalje. Josip 
Kren, Trg revolucije 2/ni., Lju
bljana. 7293-4

POCENI prodam osebni avto DKW 
1000 S. Svoljšak, Mestni trg 19, 
Šk. Loka, tel. 61-993.

7231-3
MLADA zakonca z otrokom iščeta 

sobo v Ljubljani, možnost kuha
nja in pranja. Ponudbe pod 
»Nujno«. 7198-6

VOLVO 144 de luxe s stereo ozvo
čenjem prodam. Vprašajte po 
tel. 052-81-430 vsak dan od 16. do 
19. ure. 2344-3

KNJIGO za opravljanje izpita za 
voznika motornega čolna kupim. 
Tel. 067-73-429 popoldne.

2345-5
KOMPliET dveh vrat za ford tau- 

nus 15 M prodam. Ponudbe pod
ružnici »Dela« .Koper pod »Po
ceni«. 650-3

PEUGEOT 204 break, letnik 1973, 
prevoženih 5000 km prodam. In
formacije vsak večer po telefo
nu 48-345. 7304-3

UGODNO prodam zastavo 750, 1. 
68 za 10.000. Ogled vsak dan od 
15.30 do 20. ure. Adolf Rogelj, 
Streliška 6. . 7467-3

PLETILNI stroj Standard super 
72 — nerabljen prodam za 2600 
ND. Informacije tel. 20-119 do
poldne. 7473-4

PRI N Z 1200 C, star 3 leta prodam 
Ogled od 14. ure dalje. Grunt. 
Staretova 18, tel. 23-173.

7490-3
MIRNA in poštena fant in dekle 

iščeta opremljeno sobo s poseb
nim vhodiom, najraje za Beži
gradom, v Mostah ali Centru. 
Plačilo 800 dinarjev. Ponudbe 
pod »Cimprej«. 7492-6

ŠKODO 1000 MB. letnik 66, vozno.
reg. do konca julija prodam za 

’ 2500 din. Tel. štev. 76-253.
7533-3

DEKLE išče sobo s posebnim vho
dom. Ponudbe pod »V prostem 
času tudi šivam«. 7395-6

MAGNOLIJE sadike naprodaj. Pod
junska 15, po 15. uri. Telefon 
53-185. 7536-4

MIRNA in poštena uslužbenka 
išče opremljeno sobo s poseb
nim vhodom, najraje za Beži
gradom, Rudniku ali v Centru. 
Ponudbe pod »Cimprej«.

7493-6
ROVOKOPAČ — nakladalec traktor 

MF-65, osebni avtomobil merce
des 190-C in kompresor »Ci
klon« na 4 vrtalna kladiva pro
dam. Ponudbe pod »Ugodno«.

7280-4
ODDAM veliko sobo, možnest za 

predelitev v sobo in kuhinjo, 
posebni vhod. Pogoj do 2 M 
predplačila. Ponudbe pošllite 
pod »Vselitev takoj«. 7502-6

SKLADIŠČE ali delavnico, 160 kv. 
m, trofazni tok , voda, sanita
rije in telefon dam v najem. 
Ogled vsak dan — Plečko, Kob
larjeva 7 a, Ljubijana-Center.

7507-6
MLADA zakonca z otrokom iščeta 

v Savskem naselju, ali kjerkoli 
v Ljubljani sobo s kuhinjo ter 
osnovnimi sanitarijami. Ponud
be pod »1000 ND«. 7470-6

KRKA
KRKA
farmacevtika, kemija, 
zdravilišča
NOVO MESTO

vabi k sodelovanju

a) DIPLOMIRANE EKONOMISTE
za delo na področju:
— marketinga,
— investicij,
— organizacije,
— avtomatske obdelave podatkov,
— planiranja in analiz ter
— računovodstva

b) DIPLOMIRANE FARMACEVTE
ja delo na področju:
— razvoja farmacevtskih tehnologij in 
—■ zdravilnih zelišč

c) KEMIJSKEGA TEHNIKA
za delo v laboratoriju 
POGOJI:
pod a) diploma II. stopnje, interes za delo na enem od navedenih področij 
in zaželeno znanje 1 tujega jezika;
pod b) diploma farmacevtske fakultete, interes za delo na navedenih pod
ročjih in znanje vsaj 1 tujega jezika;
pod c) kemijski tehnik (moški) z odsluženim kadrovskim rokom (Na tem 
delu želimo zaposliti moškega kandidata zaradi posebnih pogojev dela).

Vse, ki izpolnjujejo pogoje in bi želeli postati naši sodelavci, vabimo, da nam 
pošljejo svoje ponudbe na naslov »KRKA«, farmacevtika, kemija, zdravilišča, 
Cesta komandanta Staneta 19, Novo mesto, kadrovsko splošni sektor, v 10 
dneh od dneva objave. 2321

TEOL
LJUBLJANA,
Zaloška 54
razpisuje 
vodilno delovno mesto
ŠEFA
plansko-analitske
službe

POGOJI:
visoka, višja ali srednja 
strokovna izobrazba in 
pet let delovnih izkušenj 
v plansko-analitski ali ra
čunovodski službi. 
Ponudbe sprejemamo 20 
dni od razpisa.

objavlja
prosta delovna mesta
za:

1. saldakontista
s končano srednjo šolo, 
po možnosti s prakso
2. referenta
za delovne odnose s' kon
čano srednjo šolo in 3 le
ta delovnih izkušenj
3. kvalificiranega zidarja 
Za vsa delovna mesta: de
lo za nedoločen čas, po
skusna doba.

2308

Odbor za medsebojna 
razmerja pri
Metalurškem 
inštitutu v Ljubljani

razpisuje 
prosto delovno mesto
administratorke
za oddelek ekonomsko- 
pravpa služba.

Pogoj: dobro obvladanje 
strojepisja in administra
tivnih del, po možnosti 
s prakso pri podobnih de
lih.
Stanovanje ni na razpola
go. Osebni dohodek po 
pravilniku o ugotavljanju 
in delitvi dohodka in o- 
sebnega dohodka.
Pismene ponudbe pošljite 
na naslov: Metalurški in
štitut, Ljubljana, Lepi pot 
11. 2336

HOTEL BOR
Z GRADOM HRIB 
V PREDDVORU

išče
stalne sodelavce:

1. IZUČENEGA 
KUHARJA-ICO

2. IZUČENEGA 
NATAKARJA-ICO

3. POMIVALKO — 
KUH. POMOČNICO

Opremljena soba za sam
ce v hotelu. Nastop služ
be takoj ali po dogovoru.

2326

BREST Cerknica
bo na

JAVNI LICITACIJI
dne 20. 3.1974 ob 8. uri 
v Cerknici prodal:
TOVORNI AVTO
FAP-MAN 6 GF, 7 ton
in
PRIKOLICO
ITAS P-8

Oboje vozno. Za leto 1974 
registrirano.
Izklicna cena 70.000,00 di
narjev.
Plačilo ob prevzemu. 
Interesenti vabljeni.

2322

Poklicna kovinarska 
in usnjarsko 
galanterijska šola 
Domžale

razpisuje 
prosto delovno mesto

PREDAVATELJA
slavista — filozof, fakul
teta, za nedoločen čas.

2323

Svet OOZT »Moški 
program« pri
»ASTIBO« Štip

razpisuje
NATEČAJ
za novo delovno mesto

• TRGOVSKEGA 
POTNIKA — 
PREDSTAVNIKA
za območje Slovenije, 
za prodajo moških 
srajc in kravat

POGOJI:
1. za to delovno mesto je 
potrebna ustrezna šolska 
izobrazba;
2. kandidati morajo ime
ti večletne izkušnje pri 
poslovanju s tekstilnimi 
in konfekcijskimi izdelki 
kot predstavnik (trgovski 
potnik) ali da je delal v 
komercialni službi ustrez
ne trgovsko-industrijske 
delovne organizacije;
3. da ima svoj avtomobil 
in telefon.
Natečaj velja 15 dni od 
dneva objave v dnevnem 
tisku.
Ponudbe s potrebnimi do
kumenti: diploma, potrdi
lo, da ni kaznovan, potr
dilo, da ni v kazenski pre
iskavi in kratek življenje
pis, pošljite na naslov: 
OZT Modna konfekcija 
»Astibo«, komisija za spre
jem delavcev. 2316

PEDAGOŠKA
AKADEMIJA
V LJUBLJANI,
Stari trg 34
1. razpisuje 
naslednja delovna 
mesta:

učitelja
za predmet nemška knji
ževnost in metodika nem
škega jezika (reelekcija)
zunanjega sodelavca
— učitelja
za predmet avdiologije s 
praktiku tnom
zunanjega sodelavca
— učitelja
za predmet anatomije in 
patologije centralnega 
živčnega sistema
Za navedena delovna me
sta se zahteva poleg sploš
nih pogojev visokošolska 
izobrazba ustrezne smeri 
in izkušnje v pedagoškem 
delu.
2. objavlja
naslednja prosta delovna
mesta:
referenta
za splošne in personalne 
zadeve — višja šolska Izo
brazba ali srednješolska 
izobrazba in 3 leta prakse
analitika in referenta
za osebni dohodek — viš
ja šolska izobrazba ali 
srednja šolska izobrazba 
in 3 leta prakse v raču
novodstvu
pisarniškega
referenta
— srednja šolska izobraz
ba z znanjem strojepisja, 
prednost imajo kandidati 
z znanjem stenografije
Kandidati naj vlože prija
ve, kolkovane z 2 din, v 
tajništvu najkasneje v 15 
dneh po objavi. Prijavi 
naj prilože dokazila o 
strokovni izobrazbi in de
lovni dobi, kandidati pod 
tč. 1. pa naj predlože tu
di dokazila o dosedanjem 
znanstvenem in strokov
nem delu.

2298

Tehniška šola 
za strojništvo
LJUBLJANA,
Aškerčeva c. 7/II

objavlja 
prosto delovno mesto
ČISTILKE
za nedoločen čas.

Nastop dela takoj. Posku
sno delo 1 mesec. Stano
vanja ni. Prijave pošljite 
v 15 dneh po objavi.

2342



#8. stran DELO OBJAVE — OBVESTILA Petek, 15. marca 1974

Gledališča Koncerti KinoObvestila

FESTIVAL
LJUBLJANA

Drevi ob 20. L5 bo v dvorani 
Narodne galerije 6. koncert cikla 
»Ljubljanski umetniki Ljubljani«. 
Nastopil bo basist Jože Stabej ob 
spremljavi pianista Marijana Li
povška. Izvedla bosta dela Lipov
ška, Iberta, Honeggera in Mu- 
sorgskega. __

Vstopnice so v prodaji od 11. 
do 13. in od 17. do 19. ure v 
Križankah ter uro pred začetkom 
koncerta pri blagajni Narodne ga
lerije. Pojasnila po telefonu 21-768.

E ledališča 
leda lisca

DRAMA SNG
Petek, 16. marca, ob IS.30 —

M^gelli-Tasič: SOJENJE PANIZ- 
ZI — LJUBEZENSKI KONCIL. 
Abonma H in izven. Vstopnice 
so tudi v prodaji. Zadnja po
novitev obeh del za redne abon
maje.

Ponedeljek, 18. marca, ob 19.30 — 
Witold Gombrowicz: OPERETA. 
Abonma Dijaški 7 večerni in 
izven. Vstopnice so tudi v pro
daji. Zadnja ponovitev »Opere
te« za dijaške abonmaje.

MALA DRAMA SNG 
(vhod iz Igriške ulice)

Petek, 16. marca, ob 20. uri — 
Miroslav Krleža: MAŠKARADA. 
Za redne abonmaje Drame SNG 
in izven. Vstopnice so v pro
daji pri blagajna v Drami, red
ni abonent je zamenjajo za vstop
nico zeleni bon. Za študente 
z indeksom vstopnice po 10 din. 
Igrajo D. Benedičič, B. Cavazza 
in M.‘ Kohkova.

Sobota, 16. marca, ob 20. uri — 
Roland Dubillard: NAIVNE LA
STOVKE (komedija). Za redne 
abonmaje Drame SNG in izven. 
Vstopnice so v prodaji pri bla
gajni v Drami, redni abonentje 
zamenjajo za vstopnico zeleni 
bon Za študente z indeksom 
vstopnice po 10 din. Igrajo D. 
Počkajeva, J. Souček, D. Valič 
in M. Vraničeva.

LEVI ODER DRAME SNG
(vhod pod arkadami v Gradišču)
Sobota, 16. marca, ob 20. uri — 

Bert Brecht: M02 JE MOŽ (ve
seloigra). Za redne abonmaje 
Drame SNG in izven Vstopnice 
so v prodaji pn blagajni v Dra
mi redni abonentje zamenjajo 
za vstopnico zeleni bon. Za štu
dente z indeksom vstopnice po 
10 din.

OPERA IN BALET SNG
Petek, 16. marca, ob 15. uri — 

Giuseppe Verdi: RIGOLETTO.

Zaključena predstava za SCBP 
iz Nove Gorice. Zasedba: Rigo- 
letto — Samo Smerkolj, Gilda 
— Nada Vidmar, Vojvoda — 
Arduino Zamaro k. g., Špara- 
fucile — Dragiša Ognjanovič, 
Magdalena -e- Božena Glavak, 
Monterone — Danilo Merlak. 
Dirigira Ciril Cvetko.

Sobota, 16. marca, ob 16. tiri — 
Georges Bizet: CARMEN. Abon
ma Sobota-I in izven. Zasedba: 
Carmen — Božena Glavak, Don 
Jose — Dimitar Damjanov, Esca- 
millo — Edvard Sršen, Micaela 
— Zlata Ognjanovič. Dirigira 
Vladimir Kobler. — V prodaji 
še stojišča.

Nedelja, 17. marca, ob 16. uri — 
Bedrich Smetana: PRODANA
NEVESTA. — Izven abonmaja. 
Nekaj vstopnic Je še v prodaji.
Prihodnji teden, v sredo, 20. 

marca, bo v Operi krstna uprizo
ritev nove slovenske opere, delo 
skladatelja Pavla Sivica, CORTE- 
SOVA VRNITEV, z vsebino po 
radijski igri Andreja Hienga. To 
bo peta premiera sezone. -Pripra
vili so jo: dirigent Ciril Cvetko, 
režiser Hinko Leskovšek, vodja 
zbora Jože Hanc. scenograf in 
kostumograf Vladimir Žedrinski 
ter korepetitorica Zdenka Lukec. 
Zgodovinske like Iz časa vojnih 
pohodov španskih konkvistadorjev 
v 16 stoletju bodo interpretirali: 
Danilo Merlak (Fernando Cortes), 
Samo Smerkolj (Don Francisco), 
Zlata Ognjanovič (Dona Maria), 
Karlo Jerič (Chincho), Franc Ja
vornik (Upravnik), Dragiša Ognja
novič (Don Antonio), Milka Evti- 
mova (Pestunja). Jože Gašperšič 
(Prvi gost), Jaka Jeraša (Drugi 
gost), Dolores Budal (2ena).

MESTNO GLEDALIŠČE 
LJUBLJANSKO 

Gledališka pasaža 
Petek. 15. marca, ob 19.30 —

I. Cankar. ZA NARODOV BLA
GOR Abonma red V.
Ob 18. uri — N Coward: KO
MEDIJA LJUBEZNI. Gostovanje 
v Hrastniku.

Sobota, 16. marca, ob' 19.30 — 
G. Feydeau: BOLHA V UŠESU. 
Abonma red Y.

šentjakobsko gledališče
Mestni dom

Petek, 15. marca, ob 17. uri — 
Linhart: MATIČEK SE ŽENI 
(komedija). Gostovanje v Kam
niku.

Sobota, 16. marca, ob 16. uri — 
Van Delft: HURA SONCU IN 
DEŽJU (pravljica) Abonma K. 
Ob 19.30 — Linhart: MATIČEK 
SE ŽENI (komedija). Abonma 
B in izven.

eksperimentalno
gledališče

glej
Petek, 15. marca, ob 20.30 —

Pavle Lužan: ŽIVELO ŽIVLJE

NJE LUKE D. Igra Polde Bi
bič. Predstava bo v gostilni 

% »Pri Narobetu« — Trzin. Vstop
nice po 15 dinarjev prodajajo 
v gostilni.

Sobota, 16. marca, ob 20.30 — 
Milan Jesih: GRENKI SADEŽI 
PRAVICE.
Ponovitev — doslej vedno raz

prodane — Jesihove interpelacije 
v enem nonšalantnem zamahu bo 
v Eksperimentalnem gledališču 
Glej, ki ima svoje prostore v mla
dinskem klubu Poljane — Poljan
ska 22*a. Prodaja vstopnic uro 
pred predstavo pri gledališki bla
gajni. Študentje imajo. 50% po
pust.

GLEDALIŠČE PEKARNA 
Petek, 15. marca, ob 21. uri — 

Matjaž Kocbek: DAN ZAKLAN. 
Sobota, 16. marca, ob 21. uri — 

Rudi Šeligo: ALI NAJ TE Z
LISTJEM POSUJEM?
Gledališče Pekarna, Tržaška 15 

(dvorišče) nasproti Tobačne to
varne. Prodaja vstopnic uro pred 
začetkom predstave v gledališču. 
Študentje imajo 50 odstotni po
pust.

MLADINSKO GLEDALIŠČE 
Ljubljana

Sobota, 16. marca, ob 11. uri — 
Astrid Lindgren: PIKA NOGA
VIČKA — za abonma »E« in 
izven.

Nedelja, 17 marca, ob 11. uri — 
Astrid Lindgren: PIKA NOGA
VIČKA — za Izven.
Lepo prosimo tiste naše obisko

valce, ki jim je prejšnjo nedeljo 
odpadla predstava PIKE NOGA
VIČKE 'in niso vstopnic vrnili, 
da nas obiščejo to nedeljo ob 11. 
uri.

Tudi_ druge prijatelje našega 
gledališča opozarjamo na nedelj- 
sko^ IZVEN predstavo, saj Je na 
voljo še precej dobrih sedežev. 
PIKO NOGAVIČKO bo odigrala 
Alja TkaČeva, v igri pa sodeluje 
ves ansambel Mladinskega gleda
lišča.

y stopnice po 5,00 din rezervi
rajte po telefonu št. 310-610 od 
9. do 12. ure, v prodaji pa so 
tudi pred predstavo pri blagajni.

LUTKOVNO GLEDALIŠČE 
LJUBLJANA

MARIONETE, Levstikov trg 2 
Petek, 15 marca, ob 20. uri — 

F L. Baum-M Loboda: ČAROV
NIK TZ OZA — za izven 
Izredna večerna predstava za 
mladino in odrasle, študentje, 
dijaki in učene: šol v gospo
darstvu imajo 50% popust. 

Sobota. 16. marca, ob 15 uri — 
F. L. Baum-M Loboda ČAROV 
NIK IZ OZA — za izven.

ROČNE LUTKE, Resljeva c. 36
Sobota, 16. marca, ob 17. uri — 

Matija Milčinski-Jože Rode: VE
SELI LUTKARJEV VOZIČEK — 
za izven.
Predprodaja vstopnic vsak dan

od 10. do 12. ure v upravi, Res
ljeva c. 36 in pol ure pred za
četkom pri blagajni gledališča. 
Rezervacije od 10. do 12. ure po 
telefonu 312-020.

SLOVENSKO LJUDSKO 
GLEDALIŠČE 

Celje
Petek, 15. marca, ob 15.30 —

Rudolf Franček: CELJSKI GROF. 
NA ŽREBCU. I. mladinski abon
ma in izven.

SLOVENSKO NARODNO 
GLEDALIŠČE 

Maribor
Petek, 15. marca, ob 19.45: KON

CERT — v Unionski dvorani. 
Ob 19.30 — W Shakespeare: 
KAKOR VAM DRAGO — pre
miera za red premierski in iz
ven.

PRIMORSKO DRAMSKO 
GLEDALIŠČE 

I Nova Gorica
Petek, 15. marca, ob 19.30 —

T. Partljič: ŠČUKE PA NI — 
gostovanje v Kranju.

PREŠERNOVO GLEDALIŠČE 
• . Kranj

Petek, 15. marca, ob 19.30 —
T. Partljič: ŠČUKE PA NI.
Predstava za red Kolektivi — 
petek. Predprodaja vstopnic v 
Prešernovem gledališču Kranj. 
Gostuje Primorsko dramsko gle
dališče Nova Gorica.
Prešernovo gledališče obvešča 

vse zainteresirane, da ima trenut
no na programu kar dve pred
stavi, ki sta obe doživeli ln do
življata velik odziv pri občinstvu: 
to sta KREFLOVA KMETIJA Iva
na Potrča in pa Svetina-Povše 
UKANA. Vse. ki bi želeli videti 
oziroma organizirati katero od 
predstav, prosimo, da se zaradi 
pravočasnega planiranja sezone 
obrnejo kar na upravo gledališča 
(tel 064 21355).

oncerti 
l\ oncerti

Danes ob 11.30 bo koncert 
Slovenske filharmonije
osnovno šolo Oskarja 
vačiča s sodelovanjem 
Lutkarskega gledališča 
Maribor Na sporedu 
Prokofjeva »Peter 
in volk«. Dirigi
ra Uroš Lajovic.

lije za 
a Ko-

/I
Slovenska filharmonija je pla

nirala 15 marca 1974 gostovanje 
zagrebške filharmonije za abonen
te 1 cikla, vendar Zagrebška fil
harmonija gostovanja ne more re
alizirati Koncert je prestavljen, o 
datumu koncepta bomo cenjene 
abonente obvestili v dnevnem ča
sopisu in Radiotelevizija. Sloven
ska filharmonija prosi za razume 
vanje k

bvestila f| bvestila 
bvestila U bvestila

mo
ino

SPORED ZA PETEK
KINOTEKA, Miklošičeva c. 28: 

ob 16. uri: amer. barv. mla
dinski film NAGAJIVI DELFIN. 
Režija. James B. Clark. Glav. 
vi.: Chuck Connors, Jane Rose, 
Conne Scott.
Ob 18. in 20. url: angl. barv. 
film BANKOVEC ZA MILIJON 
FUNTOV. Režija: Roland Neame. 
Glav. vi.: Gregory Pečk, Jane 
Gnffiths, Ronald Squire.
Prodaja vstopnic uro pred prvo 
predstavo. Prosimo cenjene obi
skovalke in obiskovalce, da ne 
zamujajo predstav!

KINO UNION:
ob 16 uri franc. barv. WS film
— komedija CEZAR IN ROZA 
LUA. Fest 73! Režiser: Claude 
Sautet. Glav. vi.: Romy Schnei- 
der, Yves Montand. Sami Frey 
in drugi. Tednik št 10 Ni pred
stav ob 18.15 m 20.30.
Ob 20.30 koncert zabavne glas 
be ob podelitvi zlatih, srebrnih 
in bronastih »m« revije »Mladi 
na«. Sodelujejo- Srce. Čudežna 
polja, New Swing Quartet, Dit- 
ka Haberl, Marjetka Falk, Maj 
da Jazbec Oto Pestner m drugi. 
Sobota, 16. marca ob 21.30 XI. 
kabaret, humor glasba »POD 
PAVLIHOVO MARELO« z Mar
janom Kraljem, Tofom & Comp., 
celjskim vokalnim kvartetom in 
sodelovanjem Centromerkurja z 
urami »Helvetia«. Predpremiera 
amer. barv. CS filma POZEJ 
DONOVA AVANTURA z Gene 
Hackmanom, Ernestom Borgna- 
nom, Shelley Winters m drugi
mi. Predprodaja pn blagajni 
Umona.

KINO KOMUNA:
ob 16 in 18.15 amer. barv. CS 
film GETAWAY — POBEG Sa 
ma Pekinpaha Režiser- Sam 
Pekinpah. Glav vi.. Steve Mc 
Queen Ali MacGraw, Ben John 
son in drugi. Brez tednika! Za 
radi dolžine filma zvišane cene. 
Ni primerno za otroke!
Ob 21.15 IX. »Petek domačega 
filma« slovenski kratkometraž- 
ni filmi na letošnjem festivalu 
Jugoslovanskega dokumentarne
ga in kratkega filma v Beogra
du. Revija EKRAN organizira 
po projekciji v prostorih Kluba 
poslancev srečanje z avtorji. Po
govor bo vodila filmska kriti
čarka Miša Grčar.
Ob 10. uri MATINEJA amer. 
barv. CS filma 24 UR LE 
MANSA s Steveom McQueenom 
v glavni vlogi

KINO VIC:
premiera ital barv. W filma
— parodije po delih G. Bocca 
ccia DEKAMERON (II Decame 
rone). Dobitnik »Srebrnega med 
veda« na festivalu v Berlinu 
1970. Glasba: Ennio Morricone

TRIGLAV KONFEKCIJA KRANJ

Malo truda, veliko užitka 
in počitka na našem 
posteljnem perilu

Fotografija. Tonino delil Colh. 
Scenarij in režija: Pier Paolo
Pasolini. Glav. vi.: Franco Citti, 
VVolfgang Chillinger, Vicenzo 
Amatto m drugi. Brez tednika! 
Predstave ob 15., 17., 10. in 21. 
uri. Ni primemo za otroke! 

KINO SLOGA:
amer. barv. film PANIKA V 
PARKU MAMIL — Fest 72. Ete 
žija: Jerry Shatzberg. V glav 
vi.: Al Pacmo, Kitty Winn m 
drugi Tednik št 9 Predstave 
ob 16., 18. in 20. un. Ni pri
merno za otroke!

KINO ŠIŠKA:
premiera nem barv. WS pust 
filma po romanu Jacka Londona 
KLIC ČRNIH VOLKOV (Der 
Schrei der schvvartzen Wolfe) 
Prod.- Lisa film, 1972. Glasba: 
Gerhard Heinz Fotografija 
Franz Lederle Scenarij: Dr
Kurt Nachmann Režiser: Dr
Harald Eteinl Igrajo: Ron Ely, 
Raimund Harmstorf, Gila von 
Weitershausen in drugi. Pred 
stave ob 16., 18 ln 20. uri. 

KINO SAVA:
amer barv. W film Walta Dis 
neya V DEŽELI PALČKOV. Ete 
žija: Robert Stevenson. Brez
tednika! Predstavi ob 17. ln 19 
uri.
Vstopnice prodajamo uro pred 
začetkom predstav.

KINO KRIŽANKE, 
franc, barv CS film OBRAČUN 
NA KARIBIH, ob 18 in 20. 
un. Režija: -Jacques Besnard.
Igrajo Frederick Stafford, Jean 
Seberg. Serge Gainsbourg. Pro- 
da.ja vstopnic uro pred začet
kom.

KINO TRIGLAV:
Disneyeva barv. risanka po mo
tivih knjig Rudyarda Kiplinga 
KNJIGA O DŽUNGLI, ob 16. 
uri.
Angl. barv. drama AVTOSTO- 
PARKA, ob 18. in 20. uri. Re
žija: Peter Hall Igrajo: Rod
Steiger, Claire Bloom, Judy 
Geeson. Slovenski podnaslovi! 
Prodaja vstopnic od 15. ure da
lje.

KINO VEVČE:
veliki amer. barv film po ro
manu Margaret Mitchellove V 
VRTINCU Zaradi dolžine filma 
je predstava ob 18. uri. Cene 
vstopnic dvojne! Etežija: Victor 
Fleming. Igrajo: Clark Gabi*.
Vivien Leigh, Olivia de Havil- 
land, Leslie Howard.

OZD KOPITARNA SEVNICA

razglaša 
prosta delovna mesta za:

1. VODJO PRODAJE
2. FAKTURISTA

Poleg splošnih pogojev za zaposlitev se zahteva še: 
pod 1.: višja ali srednja ekonomska ali komercialna 
šola ali vsaj poklicna trgovska izobrazba, vsaj pa
sivno znanje enega tujega jezika, odslužen vojaški 
rok in tri leta delovnih izkušenj na podobnih de
lovnih mestih;
pod 2.: srednja ekonomska ali administrativna šo
la, praksa zaželena.

Poskusno delo dva meseca.
Nastop dela takoj ali po dogovoru.

Interesenti naj pošljejo pismene prijave z opisom 
dosedanjih zaposlitev v 10 dneh po objavi na na
slov Kopitarna Sevnica, Sevnica.
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KINO VRHNIKA: 
danski barv. erotični film V 
PEKLU MAMIL ob 20. uri. 

KINO CENTER — KRANJ: 
angl. barv. kr im. film OPERA 
CIJA ŠAKAL, ob 15.30, 17.45 in 
20. uri. Režija. Fred Zinnemann.
V glav. vi.: Edward Fox.

KINO STORŽIČ - KRANJ:
amer. barv. krim film KLAN 
D.JUKE ANDERSENA, ob 16.. 
18 m 20. uri (James Bond).
V glav vi.. Sean Conery.

KINO TRŽIČ: danes zaprto! 
KINO RADIO - JESENICE:

Špan. barv CS film MOLČEČI 
ŠERIF, ob 17 m 19. un.

KINO PLAVŽ — JESENICE: 
itai -nem barv film POČIVAJ
V MJRU, ob 18 in 20 uri. 

KINO RADOVLJICA:
amer barv. vestem ZA 1000 
DOIARJEV DNEVNO, ob 20. 
uri.

KINO DEL. DOM — TRBOVLJE: 
amer barv. CS film KOČIČA 
JE PADLA, ob 18. uri.

KINO »SORA« - ŠKOFJA LOKA: 
ital. barv film VRT FINZI 
CONTINIJA, ob 18. in 20. uri 

KINO »KRKA« — NOVO MESTO: 
barv. vestem TEXAS JOE, ob 
17. in 19. uri.

KINO ČRNOMELJ: 
amer. barv CS film KOCKAR 
IN RAZVRATNICA, ob 17. in 
20. uri

KINO DEL. DOM — ZAGORJE 
OB SAVI:

ital. barv. vestem SKRIJ SE. 
ob 17 uri.
Slov. mladinski barv. film PA
STIRCI. ob 19.30.

KINO ROGAŠKA SLATINA: 
domači barv. CS film OVČAR, 
ob 17. ln 19.30 

KINO »PARK« — MURSKA 
SOBOTA:

franc. barv. VV film VARUJ 
SE PRIJATELJEV, ob 18. in 
20. url.

KINO »SOČA« — NOVA GORICA: 
ital. barv. film SEDEM MA 
ŠCEVANJ ZA SEDEM DOLAR 
JEV. ob 18. in 20 uri.

KINO »SOČA« — TOLMIN: 
mehiški barv film MEHIKA V 
PLAMENIH, ob 20. uri. 

MESTNI KINO AJDOVŠČINA: 
ital. barv film MOŽ IMENO

VAN POKOPALIŠČE, ob 20. uri. 
KINO PTUJ:

ob 17.30 in 10.30 amer. barv. 
film PRAVI KAVBOJI.

KINO ZARJA POSTOJNA:
italijanska barvni film DANES 
MENI, JUTRI TEBI, ob 18.15 in 
20.15

KINO GLEDALIŠČE: 
ob 15.45 amer barv. ljubezen
ski film SUSANNAH IN JERE- 
MY Režiser- Arthur Barron. V 
glav. vi.- Robby Benson, Glyn- 
nis 0’Connor. Film prikazan na 
Festu 1974
Ob 18. ln 20.16 na posebno že 
Ijo obiskovalcev amer. barv 
ljubez film POLETJE 42. Zad 
njič Režiser: Robert Mulligan
V glav vi.: Jennifer 0’Neil,
Garv Gnmes, Jerry Hauser.

KINO UNION:
ob 15.30 in 17.45 japonski barv.
V V vojni film BITKA ZA OKI 
NAWO Režiser. Kihachi Oka- 
moto. V glav vi.- Keiju Koba- 
jashi. Yuzo Kayama, Tetsuro 
Tauba
Ob 20. uri predstava odpade 

KINO PARTIZAN: 
ob 15.30, 17.45 ln 20. uri jug. 
barv. vojna komedija BOMBA 
ŠA. Režiser: Predrag Golubovič
V glav vi.. Bata živojinovič, 
Ljubiša Samardžič. Kratki film- 
JOZEF ŠULC.

KINO UDARNIK: 
ob 15.30, 17.45 ln 20 uri amer 
barv. VV komedija ZDAJ GA 
VIDIŠ, ZDAJ GA NE VIDI« 
Režiser: Robert Buti er. Zadnjič.
V glav. vi.: Kurt Russel, Cesar 
Romero, Joe Flynn, Jim Backus. 
Tednik št 10.

KINO POBREŽJE: 
ob 17. in 19 uri amer. barv. 
CS krim film ZADNJA PRI 
LOZNOST Režiser: Richard Fle 
scher. Režiser: Richard Fle
scher V glav vi.: George C
Scott Tonv Musante

12.00 Plošča tedna; 12.05 Poro
čila, obvestila; 12.16 Glasbena 
granatka; 12.30 Aktualna tema: 
Mladi delavci o organiziranosti; 
12.45—15 00 TOP 30 RŠ — vmes 
ob 13.30 Literarni zalogaj — Iz
bor: I. in F Zagoričnik; 14.00
Poročila, obvestila.

Jugoslovanska
loterija

Neuradna žrebna lista 11. kola
srečk. Žrebanje je bilo 14. 3. 1974.

Izžrebane so zadele
številke din

20 40
6». 20

52560 820
326450 5.000
386270 10.000

1 10
46441 1.010
46531 1.010
69071 - 810
84481 810

92 20
• 18202 800

22392 620
089372 5.000
55177ij 10.000

3 10
02743 1.010
56993 610
67753 '810

240483 5.010
262533 10.010

14 30
15437 600
16784 1.000
25114 630
67364 800

35 30
55 50

825 80
04095 600
32765 600
69725 600
86615 1.000

004925 5.000
156995 5.000

46 20
76 20

216 100
756 60

0606 300
26426 800
73326 1.000

228786 5.000
418546 10.020

637 80
16847 800
81987 1.000
88107 600
91307 800

. 050637 150.080
091657 5.000
163617 10.000

38 30
1898 500

68838 830
77598 600

09 20
29 40

139 60
2649 200

15419 1.000
84549 600

450909 5.020

Loto
LOTO 1.

1. Končno poročilo za 10. kolo.
Žrebanje je bilo 5. 3. 1074. 
Vrednost dobitkov: S 4 + 1 za

detki — 22 606,80 din, četverka — 
591,80 din, trojka — 19,55 din.

2. Začasno poročilo za 11. kolo.
Žrebanje je bilo 12. 3 1974.
Izžrebane številke so bile: 9,

10, 23, 25, 29 m dodatna 32.
Vrednost dobitkov: S 4 + 1 za

detki — 28.093,00 din, četverka — 
444,15 din, trojka — 17,05 din. 

Večji dobitki v Sloveniji: 
Ljubljana 
ČETVERKE 

1—700227—4 (1x4, 1x3)
1—S—274905(2x4, 4x3)
13—405748—4
Kranj
58— E—607014—2
59— 418095—4(1x4, 2x3)
Piran
94—263359—4
Bled
99—S—468450(3x4, 12x3)

LOTO II.
3. Končno poročilo za 10. kolo 
Žrebanje je bilo 5. 3. 1074. 
Vrednost dobitkov S 4 + 1 za

detki — 27.117,35 din, četverka — 
672.35 din — trojka 19,50 din.

4. Začasno poročilo za 11. kolo. 
Žrebanje je bilo 12. 3. 1974. 
Izžrebane številke so bile: 1, 10,

16, 31, 34 in dodatna 25.
Vrednost dobitkov: S 4 + 1 za

detki — 20.220,25 din, četverka — 
1.078,40 din, trojka — 30,95 din. 

Večji dobitki v Sloveniji.
S 4 + 1 zadetje — Kranj — 

št. 58 — S — 269399(1x4 + 1, 1x4, 
4x3)

ČETVERKE 
Ljubljana 
1—700154—4 
1—700349—4 ■
Celje
32—428684—4 
Maribor 
69—408077—4 .
Novo mesto 
92—437313—4 
Radovljica 
98—421272—4

Uprava Gospodarskega razstavi
šča obvešča javnost, da bo za
radi 5. mednarodne razstave JU
TRO 74 cesta, ki vodi preko Trga 
VII. kongresa, zaprta za ves jav
ni promet od 16. do 26. marca 
1974. 2327-0

V Moderni galeriji bodo danes 
zvečer ob 18. uri predvajali filme 
o francoskih slikarjih Cčzannu, 
Fovistih in Picassu Vabljeni.

2330-0

MI zavod
ing. Stanka 
Bloudka 

O Ljubljana 
^ Celovška 
^ cest a. 2 5
— telefon 315-522, ’

Ce si hočete ogledati eno od 28 
tekem na SVETOVNEM PRVEN
STVU V HOKEJU — skupina B 
— 1974 v Hali Tivoli od 21. do 
30. marca, potem takoj v poslo
valnico ATLASA v blagovnici Na
ma

zlati hlub
pričakuje danes od 8. do 20. žen
ske, jutri ob istem času pa me
šano moške in ženske! V tem 
času dobite tudi vsa pojasnila in 
rezervacije po tel. 317-468. Opo
zarjamo vas, da imate kot član 
ZLATEGA KLUBA znatne ugodno 
sti pr; cenah za vse storitve, 
prednost pri obiskih ter vodenje 
osebne evidence Pohitite s pra
vočasnim nakupom

je odprta danes in Jutn od 20. 
do 1 ure za vse ljubitelje glasbe, 
plesa, elektronskega light showa, 
prijetnega ambienta družbe, bo
gato založenega bifeja po nizkih 
cenah, ki pa morajo biti seveda 
starejši od 18 let. Vstopnina je 
danes 15 in jutri 20 din, garde
roba ie brezplačna 
Za vse (tudi mlajše od 18 let) 
pa je ob sobotah od 15.30 do 19. 
odprta SOBOTNA STOPOTEKA. 
Vstopnina ie le 10 din. Vabljeni!

Mladinski center 
Zgornja Šiška

Mladinski aktiv Zg. šiška prire
ja avdičijo za mlade igralce in re
citatorje. Avdicijo bo vodil režiser 
RTV Jože Vozny. Torej vsi, ki vas 
veseli igranje in recitiranje, dobi
mo se v ponedeljek, 18. 3. 1974 ob 
16. uri v prostorih Mladinskega 
centra Zg. šiška na Vodnikovi 141.

p estitke 
li estitke
JOZETV BONCLJU, ki se 

je v minulih dneh »težko« 
poslovil od svojih štirih de
setletij, želimo, da bi z enako 
vnemo nadaljeval v petem 
desetletm! Sodelavci

ezurm
zdravnik

LJUBLJANA
Nočna dežurna zdravniška služ

ba je za nujne obiske na domu 
od 19. do 7. ure, ob nedeljah in 
praznikih ves dan, in to v nasled
njih enotah Zdravstvenega doma 
Ljubljana:
Bežigrad: Kržičeva c. 10, telefon 

310-533.
Center: Miklošičeva c. 24, tel.

313-063.
Vič—Rudnik: Postojnska c. 24, tel. 

61-121
Moste—Polje: Prvomajska 5, tel. 

316-155
šiška—Šentvid: Derčeva ulica 5.

za občinsko stavbo, tel. 55-221 
Medvode: Medvode, tel. 71-215 
Grosuplje—Ivančna gorica: začas 

no v stavbi bivšega ZD Ivančna 
gorica, telefon 783-039. telefon 
LM štev. 783-002.
Služba stalne pripravljenosti Je 

na območju Črnuč, telefon štev. 
343-447, Dobrova — Polhov gra
deč, Vnanje gorice. Horjul in Ve
like Lašče.

Nočna nedeljska ln praznična 
dežurna zobna ambulanta Je v 
zobni ambulanti v nebotičniku. 
Kidričeva l/II. soba št. 5. Ambu 
lanta nudi prvo pomoč v nujnih 
primerih ln to vsak dan od 19 
do 7 ure naslednjega dne. ob 
nedeljah in praznikih — ves dan.

MARIBOR
V mestu: dr. Stojan Cergol.

okoliška dežurna služba: dr. Bo 
rut Kosi in dr. Marko Lovrič 
amublantna služba: dr Angela Be 
djanič; pediatrična dežurna služ
ba: dr. Marjeta Korbar.

OBALNI ZDRAVSTVENI DOM 
KOPER

Koper—Izola—Piran 
Nočna dežurna zdravniška služ

ba je za nujne obiske na domu 
od 19. do 7 ure,, ob nedeljah m 
praznikih ves dan, in sicer v na 
slednjih enotah Obalnega Zdrav 
stvenega doma:
Koper: Del la Valle Luciano 3,

tel 22-261.
Izola: Dantejeva 1. tel. 21-265. 
Piran: ŽUDanči«*eva 10 tel 73-657

Eezurna
lekarna

LJUBLJANA 
Lekarna Ajdovščina

MARIBOR
Tabor, Trg revolucije 3

KOPER
Kidričeva 2

»JUGOSLAVIJA«
ZAVAROVALNICA 
IN POZAVAROVALNICA
PE LJUBLJANA 
Titova 48

isce
ZUNANJE SODELAVCE

Za sklepanje življenjskih in premoženjskih zavaro
vanj v Ljubljani, bližnji okolici ter Celju in Kranju.

Potrebna samoiniciativnost, sodelovanje z občani 
ter veselje do dela na terenu z osebnim dohodkom 
po uspehu dela.

Poskusna doba 3 mesece in pri rednem delovnem 
razmerju poleg dohodka po uspehu dela zagotavlja
mo še osebni dohodek po pravilniku

Vloge z življenjepisom pošljite na gornji naslov.

Odbor za medsebojna delovna razmerja v 
združenem delu podjetja

» T E Ž M E R «
LJUBLJANA, Gornji trg 44

razglaša
prosta delovna mesta za:

1. KV KLJUČAVNIČARJE — 
za priučitev za tehtničarje

2. PK DELAVCA
3. MATERIALNEGA KNJIGOVODJO

POGOJI:
pod točko 1. in 2.: urejena vojaščina; 
pod točko 3.: srednja izobrazba.
Podjetje s stanovanji ne razpolaga.

Kandidati za navedena delovna mesta naj pošljejo 
svoje ponudbe v 8 dneh splošni službi podjetja, 
oziroma se zglase osebno.

2318

VELIKA IZBIRA 
NADOMESTNIH IN 
OKRASNIH DELOV 

TER
PLINSKA NAPELJAVA ZA 

VSE AVTOMOBILE

AUTO ŠPORT
TRST

ul. XXX OTTOBRE 17, 
tel. 61620

piiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiimm

V kioskih za prodajo časopisov, tobačnih iz
delkov in grafične galanterije v Kranju, Tr
žiču in na Bledu zaposlimo:

PRODAJALKO
ki ima trgovsko kvalifikacijo ali primerno 
prakso. «

Hkrati zaposlimo tudi

RAZNAŠALCE
za dostavo jutranjika DELO naročnikom na 
dom, za terene Škofja Loka, Kranj in Tržič.
Ugodni pogoji. Ponudbe sprejema:

ČGP »DELO«'podružnica Kranj, 
Koroška 16, telefon 21-280.

mnniiiirimi!iinimniiiimiiiminnmiiiniiiniiiinninnnnmmuiiiimimiiiiiiiimii!iiiiinimimiinimmimumi!iiTnn!m!mimmimmninmimii!'ii!niii

Razpisna komisija

RUDARSKEGA
ŠOLSKEGA 
CENTRA
razpisuje vodstveno delovno mesto

VODJE
stroškovnega računovodstva

Pogoji: visokošolska oziroma višješolska izobrazba 
ekonomske smeri, zaželena je praksa pri stroškov
nem računovodstvu.
Nudimo vam solidne osebne dohodke in možnost 
rešitve stanovanjskega problema v letu 1974.
Prijave sprejema kadrovsko-socialna služba RSC 
Velenje, Prežihova 3.

2339
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ISKRA
TOZD Tovarna usmerniških 
naprav Novo mesto

razpisuje naslednja prosta delovna 
mesta:

1. VODJO splošnega sektorja
2. TEHNIČNEGA RISARJA
3. VEČ KV ELEKTROMEHANIKOV 

in KV KLJUČAVNIČARJEV
4. VEČ PK DELAVCEV

Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje: 
p6d 1.: visoka ali višja izobrazba pravne smeri 
s tri oziroma petletno prakso na odgovornih de
lovnih mestih pravne smen, 
pasivno znanje enega od svetovnih jezikov, 
moralno in politično neoporečnost 
pod 2.: dokončana šola za tehničnega risarja 
zaželena praksa
pod 3.: poklicna šola elektro oziroma kovinarske 
smeri
pod 4.: veselje do električne stroke.
Osebni dohodek po pravilniku o delitvi osebnih 
dohodkov in samoupravnem sporazumu.
Rok prijave velja 15 dni po objavi razpisa.
Prijave pošljite na odbor za medsebojna razmerja 
in samoupravne odnose. *
Stanovanje pod točko 1. bo zagotovljeno v letu 1974.

2340

PREBRANE ČASOPISE IN REVIJE SHRANI
TE IN JIH PODARITE V ČASU ZBIRANJA 
ZA HUMANE NAMENE!
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Vašami
košarica za 

nakupovanje
po ugodnih Quelle cenah vam pomaga 
varčevati pri vsakdanjem nakupovanju!

^ Napolnite jo z blagom, ki vam ga posebno 
poceni nudimo v velikem in modernem 
oddelku za živila pri -

(Sluelle
Veleblagovnica Celovec/Klagenfurt,
Neuer Platz 13

Trgovina Ouelle za nakupe vesele

prava orientalska 
preproga, ročno 

tkana, 70 x 140

S 690.-

nakupovalna torba, 
sola-material

S149.-
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Po daljši bolezni nas je za vedno zapustila naša draga

AMALIJA LUDVIGER
rojena ANŽICEK

Pogreb drage pokojnice bo v petek, 15. marca 1974, ob 15.30 
iz kapele na pokopališču v Litiji

Žalujoči:
sinovi, brat, svakinja s hčerkama, vnukinje in drugo sorodstvo 

Venezuela, Brazilija, Miirichen, Novo mesto, Zagreb, 12. marca 1974

PREMINULA JE NASA DRAGA MAMA

MARILKA KALČIČ
POKOPALI SMO JO V OŽJEM DRUŽINSKEM KRO<?U 

V ČETRTEK DNE 14. MARCA 1974,
NA ŽALAH V LJUBLJANI

UŽALOŠČENI:
SIN IGOR Z DRUŽINO, DRUŽINI KALCIC IN POLAK

LJUBLJANA, 13. MARCA 1974

Nenadoma nam je bila iztrgana naša ljuba

ZLATA GROŠELJ
profesorica v pokoju

Pokopali smo jo 14. marca na Žalah v Ljubljani 

Žalujoči:
prof. dr. Milan Grošelj ter teti Marija Rapoc in Anica Ašič

Prosimo tihega sožalja

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, brata

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so ga spremili na njegovi zadnji poti in 
njegov grob prekrili s številnimi venci in cvetjem. Posebno zahvalo izrekamo 
dr. Slavi Stupar in dr. Jauku za dolgoletno zdravljenje, hvala med. sestri Lisac 
Malči in vsem med. sestram gastroenterološkega oddelka. Zahvaljujem se go
vorniku tov. Nemcu, Krajevni skupnosti ZB Ajdovščina. Iz srca hvala tov. m 
prijatelju Marjanu Staretu za vnjegove tople, prijateljske poslovilne besede in 
njegovim pevcem. Hvala dragemu prijatelju Ediju Kjudru, tov. Janezu Debe
ljaku, tonskim snemalcem in sindikalni organizaciji RTV Ljubljana, učencem 
3. b in 4. b razreda ter učit kolektivu osnovne šole Riharda Jakopiča sostano

valcem, nar. zabavnim ansamblom, posebno ansamblu Toneta Žagarja m 
Ottavia Brajka. — Vsem iskrena hvala!

Žalujoči:
žena Danica, sin Vanja, hčerka Nataša z možem Milošem, brata Ivan in Žarko 

z družinama in drugo sorodstvo.
Ljubljana, Cannes, Smederevo, 13. marca 1974.

ZAHVALA

Ob prerani izgubi našega dragega moža, očeta, sina, brata, zeta in svaka

KAZIMIRA PIŠČANCA
se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sosedom za 
tolažilne besede, številne vence m cvetje. Posebna hvala pevcem, godbi, kolek
tivu Agrane Koper za poslovilne besede in duhovščini za obred. Zahvaljujemo 
še tudi osebju interne bolnišnice v Ankaranu, posebno dr. Koršiču za izkazano

pomoč in nego.

V imenu žalujočih žena Marjeta in sin Kazimir 
Škocjan pri Kopru, 11. marca 1974

Umrla je naša mami

Pepca Bizjak
rojena BENEGALJA

Od nje se bomo poslovili v petek, 15. marca 1974, 
ob 16.30 na šmarskem pokopališču.

Žalujoča hčerka Anica z družino.
Šmartno pri Litiji

Za vedno me je zapustila moja nadvse ljubljena 
hčerka

Jožica Jageman
inv. upokojenka

Pogreb bo v petek, dne 15. 3. 1974, ob 12.30 izpred 
vežice Adama in Eve na Zalah.

Neutolažljiva mama Pepca Širaj.
Ljubljana, 13. marca 1974

Po kratki in mučni bolezni nas je za vedno 
zapustila naša mama

Frančiška Cengle
upokojenka

Pogreb drage pokojnice bo v petek, 15. 3. 1974, ob 
11.45 iz Petrove mrliške vežice na Žalah.

žalujoči:

otroci: Edo, Rado, Vera, Marta z družinami, brat 
Jože ter drugo sorodstvo.

Ljubljana, Vrhnika, 14. marca 1974

ZAHVALA
Ob boleči izgubi mojega dragega moža, očeta, sina, 

brata in strica

Danila Jelusiča
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem in znancem, ki ste ga spremili na njegovi 
zadnji poti, mu darovali vence in cvetje, izrazili 
sožalje in nam pomagali v najtežjih trenutkih. Tov. 
Darju prisrčna hvala za poslovilne besede, še en

krat iskrena hvala vsem.

Žalujoči: 
žena Ivanka s hčerkama

Merče, 14. marca 1974

ZAHVALA
. Ob boleči izgubi naše ljube in dobre mame, 

dade in sestre

Cecilije Kosar
rojene KATIC 
gostilničarke

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem, znancem m vsem, ki ste nam izrekli sožalje. 
Posebno zahvalo smo dolžni izraziti dr. Sikošku za 
tako požrtvovalno zdravljenje in č. gospodu župniku 
Kolenku za tolažilne besede ob mrtvaškem odru. 
Zlasti se iskreno zahvaljujemo sosedni družini Zu
pančičevi za tako nesebično pomoč v najtežjih urah, 
dalje gasilcem za tako veliko udeležbo pri pogrebu, 
pevskemu zboru za občutno zapete žalostinke ob 
mrliški vežici m ob grobu r^k-e "vrle '■ iem da
rovalcem prekrasnega cvetja ter vsem, ki ste v tako 
velikem številu spremili našo ljubo mamo na njeni 
zadnji poti. Vsem in vsakemu posebej iskrena hvala.

Žalujoči:
sin Mirko z družino in hčerka Cilka z možem.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dobrega moža, očeta, 

tasta in dedka

Viktorja Pivka
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sose
dom, prijateljem in znancem, ki so z nami so
čustvovali ter ga v velikem številu spremili na 
njegovi zadnji poti 8. marca 1974. Zahvalo smo 
dolžni g. duhovniku za tolažilne besede in vsem 

darovalcem cvetja in vencev.
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objavlja
prosta delovna mesta za določen in nedolo
čen čas za svoje obrate v Crikvenici, Jadra- 
novem in v Portorožu:

1. POSLOVODJO za Jadranovo
2. VEČ KV in PK NATAKARJEV-IC
3. VEČ KV in PK KUHARJEV-IC
4. VEČ POMOŽNEGA in PRIUČENEGA 

OSEBJA v gostinstvu
Pod 1. zaželena praksa.
Stanovanje in hrana zagotovljena, mesečni prejem
ki po pravilniku, ki se upošteva za sezonska dela 
oz. stalna zaposlitev.

Prijave pošljite na naslov podjetja oz. se zglasite 
osebno. 2324

JADRAN export import 
SEŽANA
razpisuje 
prosto delovno mesto

GENERALNEGA
DIREKTORJA

Kandidat mora poleg splošnih, izpolnjevati tudi na
slednje pogoje:
da ima visoko strokovno izobrazbo in 6 let ustrez
ne prakse ali višjo strokovno izobrazbo in 8 let 
ustrezne prakse, od tega najmanj 4 leta na vodilnih 
ali vodstvenih delovnih mestih; 
da aktivno obvlada en tuj jezik; 
da ima ustrezne moralno politične lastnosti.
Prednost imajo kandidati s prakso v zunanji trgo
vini.

Pismene ponudbe z dokazili o izpolnjevanju raz
pisnih pogojev in opisom dosedanjega dela spreje
ma razpisna komisija v 15 dneh od dneva razpisa.

2329

Prenehalo je biti od bridkosti izmučeno srce 
Omahnile so delovne roke

Umrla je naša draga marmca, omica, tašča, teta in svakinja

ALOJZIJA TOMINEC
\ rojena ARNECIC

učiteljica v pokoju

Pogreb drage pokojnice bo v petek, 15. marca 1974, ob 11. uri 
iz Frančiškove mrliške vežice na Žalah

Žalujoči:
hčerka Mija, zet Ljubo Knop, vnuka Marko in Seta, nečak Marjan 
Britovšek z ženo Anico, in družine Tominec, Knop, Britovšek, Junger

Ljubljana, Slovenj Gradec, Maribor, Beograd, 14. marca 1974

Sporočam, da je v 76. letu starosti po dolgotrajni bolezni umrla naša 
nadvse ljubljena mama

MARIJA TAVZES
rojena ZAJC

Od pokojnice smo se poslovili v Ljubljani, dne 13. marca 1974 
v krogu družine in sorodnikov

Hči Metoda Avbelj z družino

ZAHVALA
ob nenadni izgubi dragega moža, brata, strica, svaka in deda

KARLA BERČIČA
Zahvaljujemo se vsem sosedom, sorodnikom, prijateljem in znancem ter 
vsem organizacijam, za tolažilne besede, za vence in cvetje. Velika zahvala 
Ribiški družim za častno spremstvo in za izkazane časti kot svojemu častnemu 
članu. Posebna zahvala tov. prof. Dragu Vončinu, sošolcu pokojnika, predsed
niku RD tov; Antonu Pintarju m tov. Zoranu Slaviču za ganljive poslovilne 
besede ob odprtem grobu. Hvala tudi g. župniku za spremstvo in pevcem 
»Alpine« za pete žalostinke. Hvala vsem, ki ste v teh dneh sočustvovali z nami 

in ga spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči:
žena Slavka in drugo sorodstvo 

Žiri, Idrija, Nova Gorica, Ljubljana, Borovnica, 12. marca 1974

JADRANTURIST
Odbor za medsebojna 
razmerja v združenem 
delu
Osnovne šole 
MIRANA JARCA
LJUBLJANA- 
BEŽIGRAD 
Ipavčeva 1

razpisuj* 
naslednja delovna 
mesta:

1. administratorja
za nedoločen čas

2. snažilko
s polovično 
zaposlitvijo

3. snažilko .
za določen čas od 15.3. 
do 30. 6. 1974

Za razpisano- mesto pod 
št. 1 se zahteva končana 
srednja šola.
Razpis velja do zasedbe 
delovnih mest. 2317

Združene papirnice 
Ljubljana — 
Papirnica Vevče
p. LJUBLJANA-POLJE 

61260
razglaša 
prosto delovno mesto
administratorja 
družbenega standarda 

Zahteve Izobrazbe: popol
na srednja šola ekonom
ske ali administrativne 
smeri in 1 leto delovnih 
izkušenj.
Intormacije o delovnih 
nalogah in cilju delova
nja tega delovnega mesta 
daje kadrovska služba 
podjetja, ki sprejema tudi 
prijave z dokazili o izo
brazbi do vključno 30. 3. 
1974.

2315

Inštitut
za elektroniko 
in vakuumsko 
tehniko — IEVT — 
Ljubljana

vabi
k sodelovanju

kvalificiranega
delavca

industrijski klepar
za delo pri Izdelavi sestav
nih delov aparatur

NK delavca —
določen čas — za razna 
dela v skladišču.

2304

SATURNUS
LJUBLJANA 
Ob železnici 16
prodamo zelo dobro 
ohranjen osebni avto
citroen DS 20 Palas
model 1970,
103 KS 1985 ccm, pola
vtomatski vozen.

Ogled vsak dan od 9—10. 
ure v tovarni Saturnus, 
Ob železnici 16.

Cena 50.000,00 din.
Licitacija bo v petek, 22. 
marca 1974 ob 10. url.

2341

Komisija za razpis in 
sklepanje delovnih raz
merij podjetja
»VEDROG«
LJUBI.J AN A 
Titova 40

razpisuje 
prosti delovni mesti:

1. MATERIALNEGA 
KNJIGOVODJE

2. OPERATERJA
na fakturnem stroju
(obe delovni mesti sta 
na Lavrici)

Kandidati morajo poleg 
splošnih pogojev Izpolnje
vati še naslednje: 
pod 1.: zaželena srednja 
strokovna izobrazba,
1 leto prakse na sorodnih
delovnih mestih;
pod 2.: nižja strokovna
izobrazba,
znanje strojepisja.
Kot poseben pogoj za obe 
delovni mesti Je trome- 
sečno poizkusno delo.
Nastop službe mogoč ta
koj.
Ponudbe z dokazili o Iz
polnjevanju pogojev In po
datki o dosedanjih zapo
slitvah, naj kandidati poš
ljejo komisiji v 8 dneh 
od razpisa. 2320

VELETRGOVINA

Mercator
TOZD VRHNIKA, 
Stara cesta 4

* sprejme
1.2 PRODAJALCA

tehnične stroke 
za trgovino s tehničnim 
blagom v prodajalni Izbi
ra Borovnica.
2.2 PRODAJALKI

mešane stroke 
za trgovine v Borovnici.
POGOJ:
končana šola za prodajal
ce ustrezne smeri, ali izu
čen delavec v kovinski ali 
elektro stroki.
Pismene ponudbe spreje
mamo 15 dnt po objavi na 
naslov Veletrgovina Mer
cator TOZD Vrhnika, Sta
ra cesta 4. (svet za med
sebojna razmerja v zdru
ženem delu). 2338

ZAHVALA

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi naše drage mame, očeta, none m nonota

Žalujoči:
žena Pepca, sin Viktor, hčerki Zdravka in Sonja 

z družinami

JLILIJE in dr. VLADISLAVA 
GRAHU -JURLTIC

Idrija, Zagreb, Mansfield

ZAHVALA
Ob boleči izgubi mojega moža

iz KOBARIDA

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom in prijateljem za tolažilne 
besede, številne vence in cvetje. Posebno se zahvaljujemo ZB Kobarid, veteri
narjem Primorske, Tolmina in Kobarida, ribiškim prijateljem iz Tolmina in 
Kobarida, društvu upokojencev Kobarid in bivšemu očetovemu sodelavcu 
tov. Janku Volariču za poslovilne besede ter pevcem iz Tovarne igel Kobarid. 
Prav tako se zahvaljujemo dr. Cosiču iz Tolmina in osebju klinične bolnišnice 
v Ljubljani ter bolnišnice v Šempetru pri Novi Gorici, ki so poskusili vse, da 
bi nam naše drage starše očuvaU. Se enkrat posebna zahvala vsem, ki so 

mamo in očeta pospremili na zadnji poti.

Matija Tomšiča
se iskreno zahvaljujem vsem,.ki so mi ob tej težki 
uri staU ob strani, darovan cvetje ter z menoj so
čustvovali . Posebna zahvala inštitutu IZVT ter pod
jetju »Angora« za vence.in denarno pomoč. Prav 
tako se zahvaljujem tov. Jančarju iz IZTV za po
slovilne besede, duhovščini za obred ter vsem, ki 

ste ga spremljali na njegovi zadnji poti.

Sin Toni, hčerki Magda in Vojka z družinama 

Kobarid, 15. marca 1974

žalujoči: 
žena Anica in sorodstvo 

Ljubljana, Celje, 13. marca 1974

V 85. letu je umrla moja ljuba mamica, stara mama, pramama, teta,
svakinja, gospa

ALOJZIJA JERIČ
rojena CERER

vdova po ravnatelju Ljudske posojilnice v Celju

Pogreb bo v Kamniku na Žalah, v petek, dne 15. marca ob 16. uri.

Žalujoči:
hčerka Ruška Kristan z možem Dušanom, vnuki Ruška, Črtomir, Ostoj, 
Biserka; pravnuki Uroš, Matej, Tatjana, Lars, Mojca in družine Cerer, 

Demšar, Jarc, Jerič, Kristan, Pavlin in Srakar.

Kamnik, Ljubljana, Kranj, Podgorje, Novo mesto, 
dne 13. marca 1974
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»BOJ NEMŠKIH PROTIFASISTOV 1933—45« — Sinoči 
Je generalni konzul Nemške demokratične republike v 
Zagrebu Horst Schadow odprl v ljubljanskem muzeju, 
ljudske revolucije razstavo dokumentov in fotografij 
o nemškem protihitlerjevskem boju. Foto: S. Busič

OBVEZNICE FEDERACIJE — Tiskane so obveznice fede
racije, s katerimi naj bi krili del obveznosti, predvidenih v 
letošnjem zveznem proračunu. Obrestovale se bodo po 
10 odstotkov, v Sloveniji pa jih bo izdajala služba družbe
nega knjigovodstva. Telefoto: Tanjug

FILMSKI IGRALEC CAGNEY ODLIKOVAN — V Los Angelesu 
so na posebnem banketu na čast filmskega igralca Jamesa Cag- 
neya podelili nagrado za njegovo življenjsko delo. To nagrado 
so do zdaj podelili samo velikemu režiserju Johnu Fordu, nekaj 
mesecev pred njegovo smrtjo. Telefoto: UPI

POMANJKANJE KOKSA V ZDA — Ameriška družba za jeklo je 
sporočila, da imajo na zalogi koksa samo še za dva dni. Zato so 
morali ugasiti tudi dve visoki peči. Do pomanjkanja koksa je prišlo 
zaradi stavke rudarjev. Na sliki: polni vagoni koksa kot rezerva 
na stranskih tirih. Telefoto: UPI

Priznanje meje
Irsko vprašanje spet v ospredju — Preiskava o umoru 
senatorja Foxa — Cosgrave je priznal britanski Ulster

OD NAŠEGA LONDONSKEGA DOPISNIKA

LONDON, 14. marca. — Dublinske oblasti še vedno raziskujejo umor 34-letnega 
senatorja in poslanca Foxa, ki je bil pred dnevi ustreljen blizu meje med Ulstrom 
in irsko republiko Eire. Policija sedaj zaslišuje deset osumljenih, preiskava, v ka
teri sodelujeta tako vojska kot policija, pa se čedalje bolj usmerja v kalne vode 
protestantskega ekstremizma.

Šoli
■ V ■■

VIŠJI
čin?

Odgovornost za uboj sena
torja Foxa, ki je bil sicer 
protestant, vendar pa tudi 
kritik britanskega vmešavanja 
v irske zadeve, je namreč 
prevzela podtalna protestant
ska organizacija »Ulsterskih 
borcev za svobodo«, ki jo 
sumijo vrste drugih neraz
jasnjenih umorov, med dru
gim tudi uboja severnoirske-

Matura
odpira
vrata

Marko Bulc o reformi 
gimnazije in kongresnih 

dokumentih o vzgoji
BEOGRAD, 14. marca (Tan

jug) —■ V okviru javne raz
prave o idejnih osnovah sa
moupravne socialistične pre
obrazbe vzgoje in izobraže
vanja je predsedstvo skupno
sti gimnazij Jugoslavije danes 
razpravljalo o reformi gim
nazije in njenem mestu v 
novem sistemu srednjega izo
braževanja. Član predsedstva 
SFRJ in predsednik odbora 
za pripravo idejnega osnutka 
reiorme sistema izobraževa
nja in vzgoje inž. Marko 
Bulc je podal osnovne zna- 
či.nosti in družbenopolitične 
opredelitve tega dokumenta, 
pripravljenega za X. kongres 
ZKJ. V današnji razpravi so 
več govorili o prihodnjih re
šitvah, manj pa so razprav
ljali o samem dokumentu 
kot idejno-politični osnovi, 
čeprav je poudarjeno, da je 
brez dvoma najrevolucionar- 
nejš: akt o izobraževanju pri 
nas. Skupnost je bila mne
nja, naj bo gimnazija v pri
hodnje zaključna šola širše
ga in sodobnega splošnega iz
obraževanja, z izbranim pou
kom, ki bi omogočil tudi na
daljevanje šolanja, zaposlitev 
in nadaljevanje izobraževanja 
in izpopolnjevanju ob delu.

Diplomatska

ga poslanca Paddyja Wilsona 
v času lanskih volitev v Bel
fastu.

Vse te neprijetne vesti o 
nasilju na Irskem pa je vče
raj preglasila nadvse po
membna izjava, ki je prišla 
iz Dublina. Ministrski pred
sednik republike Irske, Cos
grave, je namreč včeraj iz
javil, da njegova vlada de 
facto priznava, da je Severna 
Irska (Ulster) del britanske
ga kraljestva, ter da tega dej
stva ni moč spreminjati vse 
dokler večina ulstrskega pre
bivalstva ne odloči drugače.

Na prvi pogled je ta izjava 
samo potrjevanje obstoječega. 
Ce pa jo pogledamo s stališča 
ožje irske politike in zgodo
vine, pa nedvomno predstav
lja nadvse pomembno — in 
celo zgodovinsko — prizna
nje. Dublinske vlade so v 
53-letni zgodovini razdeljene
ga irskega otoka obločno za
vračale priznanje obstoja 
razdeljene Irske in so se z 
večjo ali manjšo intenzivnost
jo vedno zavzemale za zdru
žitev obeh delov v eno samo 
državno celoto. Celo ustava 
irske republike iz leta 1937, 
ki je še vedno v veljavi, go
vor- o neodtuljivi ozemeljski 
pravici republike Irske nad 
Severno Irsko.

MITJA MERŠOL

Podpis
sporazuma

BONN, 14. marca (TASS) 
— Nemška demokratična re
publika in Zvezna republika 
Nemčija sta v Bonnu podpi
sali protokol o izmenjavi 
stalnih predstavništev.

Slovo od 
Milana 

Bartoša
Uglednega znanstvenika 
so pokopali v Beogradu 

z najvišjimi častmi
BEOGRAD, 14. marca (Tan

jug) — Danes so na beograj
skem novem pokopališču z 
naj višjimi častmi pokopali 
akademika dr. Milana Bar
toša, enega pri nas in na 
svetu najbolj znanih stro
kovnjakov za mednarodno 
pravo. Pogreba uglednega 
znanstvenika in javnega de
lavca so se udeležili številni 
njegovi sodelavci, študentje, 
javni in kulturni delavci ka
kor tudi velika množica ob
čanov.

Od akademika dr. Milana 
Bartoša so se poslovili de
kan beograjske pravne fa
kultete dr. Milan Despoto- 
vič, predsednik jugoslovan
skega združenja za medna
rodno pravo dr. Vladimir 
Ibler, Žika Berisavijevič v 
imenu državnega sekretariata 
za zunanje zadeve, podpred
sednik Srbske akademije 
znanosti in umetnosti akade
mik dr. Dušan Kanazir in 
predsednik fakultetnega od
bora zveze študentov pravne 
fakultete v Beogradu Rado
mir Matej ič

Predlagana pretvorba 
kranjske šole za orga
nizacijo dela v visoko
LJUBLJANA, 14. marca — 

Pretvorba kranjske višje šole 
za organizacijo dela v visoko 
šolo je bil eden izmed pred
metov obravnave na današ
nji seji pedagoško-znanstve- 
nega sveta ljubljanske uni
verze. Izkazalo se je, da je 
univerzitetna študijska komi
sija, ki je že proučevala 
predlog za omenjeno pretvor
bo in ki je glede tega tudi 
pripravila gradivo oziroma 
informacijo, razpolagala s 
premalo podatki.

Komisiji namreč doslej ni 
prišel v roke elaborat o pre
tvorbi višje šole za organi
zacijo v visoko šolo, ki ga 
je pripravila posebna komi
sija republiškega sekretari
ata za prosveto in kultjiro. 
Pripomba študijske komisije 
v gradivu je sicer bila, da 
iz podatkov o usmeritvi mo
rebitne prihodnje visoke šo
le za organizacijo dela (po
droben študijski program pa 
tej komisiji nj bi! predlo
žen) razvidno izhaja, da se 
posamezne študijske usme
ritve te šole pokrivajo z ne
katerimi študijskimi smer
mi. ki že obstajajo na ljub
ljanski univerzi. Zategadelj, 
je bilo stališče .komisije, mo
rajo prizadete fakultete ljub
ljanske univerze učni prog
ram kranjske šole ob nje
nem sodelovanju vskladiti. 
Kajti podvojevanja, da bi se 
enak predmet predaval tako 
na kranjski šoli kot na ust
rezni fakulteti, ne sme biti.

Na seji so sklenili, da bo 
rektorat pripravil obširnej
ši posvet, na katerem bodo 
predstavnik: posamičnih fa
kultet, kranjske šole, ustrez
nih univerzitetnih organov in 
drugi natančno opredelili, 
katere zadeve so v zvezi s 
pretvorbo kranjske šole še 
odprte.

PRIMOŽ ŽAGAR

kronika
TITOVI ČESTITKI — Predsednik 

republike Josip Broz Tito je po
slal generalu armade Ernestu Ged- 
selu, predsedniku federativne repu
blike Brazilije, ob prevzemu pred
sedniških dolžnosti brzojavno če
stitko. Predsednik republike je 

poslal brzojavno čestitko tudi pred
sedniku KP Italije Luigiju Longu 
ob njegovem rojstnem dnevu.

NOVI VELEPOSLANIK — Na 
ukaz predsednika republike so za 
izrednega in pooblaščenega vele
poslanika SFRJ v Maleziji imeno
vali diplomiranega inženirja Vlat- 
ko Cošiča, dosedanjega predsedni
ka gospodarskega zbora skupščine 
BiH.

Vabilo na sneg
Vsa slovenska smučišča dovolj zasnežena, proge ure
jene, vlečnice obratujejo — Pričakujejo rekorden obisk
LJUBLJANA, 14. marca. — Zdaj, ko se zima že veselo pregiba v pomlad, smo 
končno prišli do smuke. Vsa slovenska smučišča so dovolj zasnežena in vse žičnice 
obratujejo. Gotovo je od vseh najbolj obremenjen Krvavec, saj si mnogi Ljub
ljančani privoščijo popoldansko ali pa celo nočno smuko na osvetljeni progi.

Ob koncu tedna seveda pri
čakujejo še toliko številnejši 
obisk, zato pa. so veselo po
vedali, da zaradi novega sne
ga obratuje žičnica od vrha 
Krvavca v dolino, se pravi, 
do spodnje gondolske postaje. 
To je proga, dolga devet ki
lometrov. Snega je na Krvav
cu dovolj, saj ga je na zgor
nji postaji 80 cm, v Tihi do
lini 150 in žičnica dela ne
nehno, ker je toliko ljudi.

V Kranjski gori so poveda
li, da se kljub velikemu nava
lu, ki grozi v soboto in ne
deljo zaradi planiške prire
ditve, nadejajo smučarjev, ki 
bodo menda kljub zasedeno

sti še vedno lahko dobili kak- | 
šno sobo v katerem izmed ho
telov ali pri zasebnikih. Na 
vrhu Vitranca je 110^ cm sne
ga, v sredini 50, spodaj pa 20, 
to pa je za travnata kranj
skogorska smučišča dovolj.

Turistični center Golte nad 
Mozirjem vabi smučarje na 
90 cm snega, ki so ga' izme
rili ob hotelu in 110 na vleč
nici Stare Stani. Smučišča so 
dobro oskrbovana, saj jih ne
nehno gla£i ratrac, gondola 
pa ob večjem navalu ljudi 
cer pa na eno uro.

Glede na ugodne snežne 
razmere pričakujejo pohorski 
hoteli in domovi večji obisk 
v soboto in nedeljo. Na ma-

VAVIATOR 
PROMETNO 
HOTELSKO 
TURISTIČNO

LJUBLJANA VIATOR

Vsi na smučanje 
NA VELIKO PLANINO
Dnevna karta ob delavnikih — samo 25 din.
Neposredni avtobusi iz Ljubljane ob 6.30, 
7.40 in 8.30 in 11. uri.

riborskem Pohorju je okoli 
80 cm snega, na Ribniškem 
Pohorju pa celo 1,5 metra 
snega. Tudi n.a lovrenškem 
delu Pohorja so za smu
ko ugodne razmere. Po
štarski dom bo v soboto in 
nedeljo zaseden: pričakujejo 
večjo skupino gostov iz Za
greba. Ribniška koča bo v 
soboto in nedeljo. zasedena, 
saj so napovedale svoj pri
hod večje skupine iz Maribo
ra in Ljubljane. Cesta od 
Ribnice do spodnje postaje 
vlečnice je plužena. V hotelu 
Bellevue na Pohorju imajo še 
nekaj prostih mest. Tudi v 
Železničarskem domu imajo 
okoli 50 prostih ležišč, pripo
ročajo obvezno rezervaci
jo.

Dovolj snega za rekreacije 
željne nedeljske in sobotne 
smučarje nudi tudi Poljuka 
pa Velika planina in še mar
sikakšno slovensko smučišče 
od Pohorja do Kanina, zato 
izbira to pot zares ne bo 
težka.

B. GORIČAR 
M. KOS

Zadnje vesti

Mojsov 
napoti 

v Havano
Priprave neuvrščenih na 
sestanek koordinacij
skega biroja v Alžiru
NEW YORK, 14. marca 

(Tanjug) — V okviru sedan
jih posvetov neuvrščenih dr
žav pred alžirskim sestan
kom koordinacijskega odbo
ra na ravni zunanjih minis
trov je stalni jugoslovanski 
predstavnik v OZN Lazar 
Mojsov obiskal Georgetovvn 
(Gvajana), kjer se je razgo- 
varjal z gvajanskim premie
ram Lindenom Forbesom 
Bumhamom in zunanjim mi
nistrom Schriidathom Ramp- 
haiom. Razgovori so se na
našali na glavna vprašanja 
v zvezi s sedanjimi priprava
mi neuvrščenih na bližnje 
posebno zasedanje general
ne skupščine OZN, posveče
no problematiki surovin in 
razvoja. O tej problematiki 
bodo razpravljali na skoraj
šnjem sestanku koordinacij
skega biroja neuvrščenih dr
žav

Po dvodnevnih posvetih z 
gvajanskima državnikoma je 
veleposlanik Mojsov danes 
odpotoval iz Georgetowna v 
Havano, kjer se bo o teh 
vprašanjih in o bližnjem za
sedanju OZN pogovarjal . z 
zunanjim ministrom Raulom 
Roo in drugimi kubanskimi 
funkcionarji.

Pogovori 
o industrijski 
kooperaciji

MEXICO, 14. marca (Tan
jug) — Veleposlanik SFRJ v 
Mehiki Ignac Golob je imel 
daljši pogovor s finančnim 
ministrom Mehike Lopezom 
Portiglio o konkretnih načr
tih industrijske kooperacije 
med našimi in mehiškimi po
djetji.

Znova
smrtna
kazen

Odločitev ameriškega 
senata — S smrtjo 
kaznovana ugrabitev

WASHINGTON, 14. mar
ca (AFP, AP, UPI) — 
Ameriški senat je s 54 
glasovi proti 33 sprejel 
predlog zakona o ponov
ni uvedbi smrtne kazni 
za nekatere zločine, zlasti 
vohunstvo, izdajo, ugra
bitve in podobno. Za se
natom naj bi o tem za
konskem predlogu pove
dal svoje mnenje še pred
stavniški dom ameriškega 
kongresa. Ponovno uved
bo smrte kazni je pred 
letom dni zahteval pred
sednik Nixon. V ZDA ni 
bilo usmrtitev od leta 
1967, uradno pa so smrt
ne kazni preklicali leta 
1972.

Nobena propagandna 
akcija za slovensko 
tržišče ne more brez 
oglasov v časopisih in 
revijah, ki jih izdaja 
»DELO«.

Zasnova
tesnejših

stikov
Sporočilo o jugoslovan- 
sko-libijskih pogovorih 
bodo podpisali danes

(OD NAŠEGA
POSEBNEGA POROČEVALCA)

TRIPOLI, 14. marca (Po 
telefonu) — Takoj po spreje
mu pri libijskem predsedni
ku Gadafiju sta se predsednik 
ZIS Džemal Bijedič, skupaj z 
gostiteljem, libijskim premie
ram Džaludom odpeljala v 
rezidenco, kjer so se začeli 
plenarni pogovori med dele
gacijama Jugoslavije in Libi
je. Pod vodstvom obeh pred
sednikov vlad sta delegaciji 
obravnavali rezultate pogovo
rov štirih delovnih komisij, 
ki so dva dni razpravljale o 
razširitvi gospodarskih in po
litičnih stikov med obema 
državama.

Kot se je zvedelo v krogih 
naše delegacije, je bilo delo 
komisij — te so obravnavale 
vprašanje finančnega m banč
nega sodelovanja, sodelova
nja jugoslovanskih podjetij v 
industrializaciji Libije, skup
no načrte za izkoriščanje in 
predelavo nafte, sodelovanje 
v poljedelstvu in gradbeni
štvu — zelo uspešno, posebej 
še, ker pomenijo doseženi 
dogovori začetek dolgoročne
ga in vsestranskega sodelova
nja obeh dežel.

Člani libijske delegacije so 
med pogovori poudarili, da 
so izredno zadovoljni z dose
danjim delom naših podjetij 
v Libiji in da so poleg že 
doseženih dogovorov predla
ga!', naj bi v prihodnje usta
novili nekaj mešanih družb, 
k- bi delovale ne le v Jugo
slaviji in Libiji, pač pa tudi 
v sosednjih arabskih državah. 
Tako bo, recimo, Energoin- 
vest. ustanovil v Libiji meša
no podjetje za elektrifikacijo, 
ki bo poleg del pri elektrifi- 
kaciji Libije, sodelovalo tudi 
pri podobnih načrtih v dru
gih deželah tretjega sveta.

Telegrami
Spopad na Golanu

DAMASK — Ob sirsko-izraelski črti pre
mirja na Golanu so se danes spet spopadli. 
Izraelska stran obtožuje za kršitev premir
ja Sirijo. V Damasku so uradno objavili, 
da je imel sovražnik izgube v vojaštvu in 
opremi. V Tel Avivu izgube zanikajo.

Pomoč bolivijskim poplavljencem
LA PAZ — Jugoslovanski Rdeči križ je 

poslal Boliviji 16.000 enot teramicina, na
menjenega prebivalstvu, prizadetemu v hu
dih poplavah na štirih območjih države. 
Pošiljko je izročil naš veleposlanik v La 
Pazu Rediai Suroi.

Butzova turneja po Aziji
WASHINGTON — Ameriški sekretar za 

kmetijstvo Earl Butz bo v začetku aprila 
odpotoval na tritedensko turnejo po azij
skih državah. Obiskal bo Japonsko, Južno 
Korejo, Tajsko, Hongkong, Filipine in Taj
van. Kot so uradno objavili, se bo v teh 
državah pogovarjal o trgovinskem in kme
tijskem sodelovanju.

Belgijska delegacija na Bližnji vzhod
BRUSELJ — Danes bo pod vodstvom 

princa Alberta odpotovala na Bližnji vzhod 
belgijska gospodarska delegacija. Obiskala 
bo Bejrut, Riad, Džedo in Kuvajt. Turneja 
bo trajala 10 dni. ,

Začetek gradnje jezu
RABAT — Maroški kralj Hasan II. je 

danes otvoril gradnjo jezu na reki Ued 
Lukos. Ob tej priložnosti je imel govor. 
Slovesnosti ob začetku del so se udeležili 
tudi šefi diplomatskih predstavništev, akre
ditiranih v Rabatu.

Avstrijske cene naraščajo
DUNAJ — Bojazen avstrijskih gospodar

stvenikov, da bo indeks podražitev v državi 
letos segel čez določeno mejo 10 odstotkov, 
se že uresničuje: februarja so se cene v 
primerjavi z istim mesecem lani zvišale za 
8.4 odstotka. V primerjavi z lanskim letom 
so se najbolj podražili elektrika in ogreva* 
nje (za 14,8 odst.), stanarine za 11,7 odst., 
promet za 11 odst., obleka za 8,5 odst. itd.

Pomoč Zambiji
NAIROBI — Iz programa za razvoj OZN 

(UNDT) bo Zambija dobila za uresničitev 
drugega nacionalnega načrta za razvoj 20 
milijonov dolarjev. Načrti, ki jih namera
vajo uresničiti s tem denarjem, imajo na
men zagotoviti dovolj živeža za zambijske 
potrebe in pomagati gospodarstvu, da bi se 
otreslo prevelike odvisnosti od bakra.

Raul Castro odpotoval v Moskvo
SOFIJA — Drugi sekretar CK KP Kube 

in podpredsednik vlade ter minister obo
roženih sil Raul Castro je danes iz Sofije 
odpotoval v Moskvo. V Bolgariji Je bil na 
prijateljskem in neuradnem obisku od 9. 
do 14. marca na povabilo prvega sekretarja 
CK KP Bolgarije Živkova.

Pa še to:
NEOBČUTLJIVOST ZA VRTOGLAVICO 

— V kanadskem mestu Toronto gradijo 
550 m visok televizijski stolp, ki bo naj
višja zgradba na svetu. Težave imajo le z 
graditelji, saj lahko na taki višini delajo 
le ljudje z izredno močnimi živci, ki so 
tudi neobčutljivi za vrtoglavioo.

Morda pa bd si v Torontu lahko včaaih 
pomagali z našimi potrošniki, ki imajo 
zlasti na živilskih trgih že tako utrjene 
živce, da ob vrtoglavih cenah niso skoraj 
nič več vrtoglavi.

VREMENSKO POROČILO
Prognostična karta za 15. marec 1974 ob 7. uri
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V poltičnih pogovorih dru
gih delegacij so, kot se je 
zvedelo, ugotovili identičnost 
v političnih stališčih, posebej 
kar zadeva akcije neuvrščenih 
dežei pred sestankom koordi
nacijskega biroja v Alžiru ter 
pred izrednim zasedanjem ge
neralne skupščine OZN. Jutri 
bosta vodji delegacij podpi
sala skupno sporočilo o po
govorih .popoldne pa bo ju
goslovanska delegacija odpo
tovala v domovino.

BOŽO MASANOVIC

Turčija zaprla 
mejo proti Iraku

ANKARA, 14. marca (Tan
jug) — Turčija je včeraj po
poldne zaprla mejo proti 
Iraku zaradi oboroženih 
spopadov med rednimi iraš
kimi oboroženimi silami in 
Kurdi na obmejnem podro
čju Iraka proti Turčiji. Tur
čija je na tem mejnem pod
ročju zbrala precejšnje obo
rožene sile, ki imajo tam 
manevre.

Perez bo obiskal 
SFRJ

CARACAS, 14. marca (Tan
jug) — Predsednik Venezu
ele Carlos Andres Perez je 
izjavil, da bo »ob prvi pri
ložnosti obiskal Jugoslavijo«. 
Na sprejemu se je dlje ča
sa zadržal s šefom jugoslo
vanske delegacije Ratom Du- 
gojničem, kd mu je izročil 
pozdrave predsednika Tita in 
vabilo, naj obišče Jugoslavi
jo.

Vreme in temperatura 14. marca 1974

kraji ob 7. url 
vreme stopim

ob 13. uTi 
vreme stopinj

Ljubljana jasno
jasno

—3 jasno 11
Planica —6 jasno 7
Brnik jasno —5 jasno 10
Kredarica jasno —S poloblačno —6
Maribor jasno 0 jasno 11
Sl Gradac megla —2 jasno 10
Celje megla —3 jasno 10
Novo mesto jasno —4 jasno

iasno
9

Kope’- jasno 3 17
Reka jasno 6 jasno 15
Pulj jasno 3 jasno 12
Hvar jasno 6 oblačno 11
Dubrovnik oblačno 9 oblačno 14
Zagreb jasno —2 jasno 11
Beograd jasno —1 jasno 11
Sarajevo oblačno —3 poloblačno 6
Titograd oblačno 3 oblačno 17
Skopje oblačno 1 oblačno 9
Celovec * —
Gradec
Dunaj obalčno 0 jasno 11
Benetke jasno 3 jasno 15
Milano iasno —1 jasno 12
Genova — asno 16
M lin c h en dežuje 4 oblačno 9
Zlincb oblačno 6 :asno 14
Rim polo hlačno 4 oblačno 9
Panz oblačno 4 poloblačno 8
Berlin dežuje 4 poloblačno 8
Stockholm megla —4 poloblačno 2
Moskva oblačno —1 oblačno —1

SLOVENIJA:
Ponoči še jasno, čez dan 

poobiačitve. Najnižje nočne 
temperature bodo od —5 do 
0. v Primorju 5, najvišje dnev
ne do 10, v primorju 40 16 
stopnij C.

(ZGLEDI ZA SOBOTO:
Kaže na suho in nekoliko 

hladnejše vreme.

JUGOSLAVIJA:
Pretežno oblačno bo.

VREMENSKA SLIKA:
Alpe so še meja med top

lejšimi zračnimi gmotami, ki 
se zadržujejo v Sredozemlju 
in hladnejšimi severno od 
Alp. Sredozemski ciklon pov
zroča močan padec zračnega 
pritiska tudi na Južni stra
ni Alp; s tem so dani pogoji 
za vpliv hladnejšega zraka v 
naslednjih dneh nad vzhodne 
Alpe in Slovenijo.

Snežne razmere včeraj ob 7. uri zjutraj
Žičnica na Veliko planino: —1, Jasno, mimo, 

Šimnovec 00 cm zmrznjen Tiha dolina 120 cm, 
naprave obratujejo; Žičnica na Krvavec: —2,
jasnu, Zg postaja 75, Tiha dolina, Njivice 145 
cm, naprave obratujejo; Žičnica na Vogel: 1, ja
sno, 320 cm sren, proge teptane, vse naprave 
obratujejo; Komna: —4, jasno, 265 cm, pot pre
hodna, tovorna žičnica obratuje, pot do Savice 
je plužena; žičnica na Zelenico: —3, jasno, 200 
cm suh. žičnica obratuje; LjubelJ-Predor: —1, 
iasno 60 cm, suh; Kranjska gora: —4, jasno, 
spodnja postaja 30, srednja 40, zgornja 110 cm, 
povsod zmrznjen, vse naprave obratujejo; Bled: 
2, jasno, 4 cm suh, dostop do Bleda v redu; 
Žičnica Zatmtk: —3, jasno 43 cm, suh, dostop 
v redu sistem žičnic in vlečnic v redu; Po* 
kljuka: —4, sončno, 130 cm, vlečnica obratuje, 
žičnica na Španov vrh: —4, sončno, spodnja po
sta a 50. srednja 80, vrh 100 cm, povsod zmrz
njen, proge teptane, žičnica -obratuje; Stari vrh 
nad Škofjo Loko: 4 jasno, 60 cm, zrnat, žičnica 
obratuje, za smučanje Je uporaben samo zgornji

de.. Žičnica Golte nad Mozirjem: —2, sončno, 
pri hotelu 90 cm, na Stan Stani 110 cm, suh, 
proge urejene naprave obratuiejo; Žičnica Mežica: 
0, jasn- spodnla pivitaja 3P cm, zgornja 70 cm. 
Južen, žičnice obratujejo; Poho-aka vzpenjača: —1, 
jasno 80 cm, suh, obratujejo vlečnice Bellevue, 
Stolp Habakus tn Bolfenk; Bovec: —2, iasno, 
mimo snega ni; Kanin: —7, jasno, mimo, 380 
cm. suh krožna gondolska žičnica obratuje; Ko
čevje- C. Jasno, 5 cm, žičnica Jezersko: —6. jasno, 
V) cm žičnica obratuje; Cma na Koroškem: 
—3 jasno, spodnja postaja 30. zgornja 50 cm, 
suh žičnica obratuje od 13. Jo 19. ure, smuči
šče je osveženo. Vlečnica Mala Kopa na Pohor
ju: —5. jasno, spodnja postaja 50 zgornja 80 cm, 
suh, vlečnica Kasttvnik obratuje od 13. do 17. ur«, 
vlečnica Mala Kopa od 10. do 17. ure; Jezersko: 
—6, jasno, om; Kredarica: —2, jasno, 350 cm; 
žičnici Ošvcn pod Drsijo goro: —5, jasno, 50 cm, 
suh, vlečnica obratuje ob torkih in četrtkih od 
13—17. ob sobotah ln nedeljah od 9—17 ure
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Vprašujemo za vas

Postaja v Tržiču
TRŽIČ, 14. marca — Graditev nove -avtobusne po

staje v Tržiču se že dolgo vleče. Najprej se je zatak
nilo pri stanovalcih stare hiše, ki so jo morali podreti. 
Ko pa so pred dvema letoma to opravili, se je spet 
ustavilo in sedaj je na gradbišču še vedno vse mirno.

»Možnosti za to, da bi postajo zgradili, je v zad
njem času vedno manj,« je povedal Rihard Jerebic, 
načelnik oddelka za gospodarstvo in finance, ko smo 
ga pobarali, kako je s to zadevo.

In kje se sedaj zatika?
»V podjetju SAP Ljubljana, ki je investitor, zatrju

jejo, da imajo za avtobusno postajo v Tržiču letos na 
razpolago 2 milijona dinarjev. Po predračunu pa bi ce
loten objekt veljal že 7 milijonov dinarjev.«

Tržičani postajo že sedaj močno pogrešajo, promet 
pa še narašča. Prihodnji mesec bodo uvedli celo mestni 
avtobusni promet. Zadrega je torej vse večja, zato bi 
jo morali nekako rešiti.

»Ker je vrednost naložbe precejšnja, smo skušali 
dobiti soinvestitorje med domačimi podjetji. V okviru 
avtobusne postaje so namreč predvideni tudi prostori 
za gostinstvo in kegljišče ter morda tudi za trgovino. 
Vendar za sedaj slabo kaže,« je pojasnil Rihard Je
rebic.

L. STRUŽNIK

Bliže razvitim
Črnomaljsko gospodarstvo naj bi letos investiralo za 
139,815.000 din — Pomoč bank — Nov korak v razvoju

ČRNOMELJ, 14. marca. Naložbe prejšnjih let bodo pri
čele letos črnomaljskemu gospodarstvu vračati vložen 
denar. Novoteks na Vinici, nov obrat Iskre v Črnomlju 
in Viatorjeve mehanične delavnice, vse te pridobitve 
bodo gotovo močno vplivale na hitrejšo gospodarsko 
rast občine, ki še spada v klub manj razvitih sloven
skih občin. V občini pa že načrtujejo nove naložbe in 
če se bodo predvidevanja gospodarstvenikov izpolnila, 
bodo letos vložili skupno 139,815.000 dinarjev.

V TOZD »Belt« naj bi le
tos dokončno sanirali stanje. 
Za to bodo porabili 62,250.000 
dinarjev. »Iskra« iz Semiča 
namerava letos vložiti v raz
širitev proizvodnih prosto
rov ter za nakup nove stroj
ne opreme 32,721.000 dinar
jev. Ko bodo omenjeno in
vesticijo dokončali, naj bi 
namesto sedanjih 17 milijo
nov kondenzatorjev, naredili 
letno 56 milijonov teh izdel
kov. V OZD »Iskra« upajo- 
da bo za omenjene naložbe 
prispevala banka s posoji
lom 17,300.000 dinarjev.

Kolektiv »Beograda« na

merava letos zgraditi novo 
delavnico ter nakupiti stro
je in drugo potrebno opre
mo. Vse skupaj bo veljalo 
4,320.000 dinarjev, polovico 
pa naj bi prispevala banka 
s posojilom Kmetijska za
druga namerava kupiti stroj
no opremo za »Belsad« in 
zgraditi novo trgovino na Vi
nici. Kolektiv namerava za 
to porabiti 3,000.000 lastnega 
denarja, 4,500.000 din pa naj 
bi jim posodila banka.

Precej pogumne načrte o 
letošnjih investicijah ima tu
di črnomaljska TOZD novo
meške Industrije motornih

vozil. Graditi naj bi začeli no
vo proizvodno dvorano, ku
pili pa naj bi tudi nekaj 
novih strojev za izdelavo po
hištvenih elementov za av
tomobilske prikolice. Ome
njena naložba letos ne bo 
v celoti zaključena, vse sku
paj pa oo veljalo 32,524.000 
dinarjev. Seveda računa ko
lektiv na bančno pomoč, saj 
sam take naložbe gotovo ne 
bi zmogel. Res pa Je tudi, 
da je ta naložba za marljiv 
kolektiv zelo pomembna, saj 
delajo zaposleni sedaj v zelo 
težkih delovnih razmerah.

Zanimivo je, da vse leto« 
načrtovane naložbe, ne bodo 
v večji meri vplivale na ve
čje število novih delovnih 
mest. S pomočjo modernej
ših strojev, naj bi več nare
dili že zaposleni. To pa je 
značilno za razvitejše sredi
ne, ki se jim črnomaljska 
občina vse bolj približuje.

B. P.

Reševanje Krke
Novomeške čistilne naprave bodo zajele vse odpadne 
vode, ki jih v Krko pošilja industrija in gospodinjstvo

NOVO MESTO, 14. marca. V kratkem bodo v Ločni 
stekle kolektivne čistilne naprave, ki so sestavni del 
velikih novomeških čistilnih naprav, ki bodo s časom 
zajele vse odpadne vode, ki jih zdaj v Krko pošiljajo 
industrija in gospodinjstva. Prva se bo na čistilne na
prave priključila novomeška tovarna zdravil Krka v 
Ločni, ki leži v neposredni bližini naprav, potem pa po
stopoma še drugi.

Vodstvo Krke si je tudi do 
zdaj veliko prizadevalo, da 
bi čimmanj onesnaževali re
ko. S svojimi čist-mirni na
pravami, so jo do zdaj or
gansko prečiščevali, zdaj pa 
jo bodo še biološko.

Čistilne naprave v Kandiji 
še niso v uporabi. Kot kaže, 
jih bodo spravili v tek sredi 
letošnjega leta. Trenutno je 
v gradnji večji kolektorski 
vod v dolžini 250 metrov, ki 
ga ob Zagrebški cesti v No
vem mestu gradi novomeška 
IMV. Tovarna avtomobilov 
nima veliko odpadnih voda, 
zaradi velikih površin pa' jim 
nagaja mete ima voda, zato 
so se odločili, da dajo denar 
za gradnjo »debelega kolek- 
torja« saj premer cevi meri 
kar 1,80 mer.ra.

Letos bodo začeli graditi 
kolektorski vod od tekstilne 
tovarne Novoteks v Bršljinu 
do železniškega mostu v No
vem mestu. Vendar se Ne- 
voteks še vedno ne b> mo
gel priključit na čistilne na
prave, ker manjka koleklor-

Zakaj tako?
Znak namesto

ski vod skozi Novo mesto 
Ko ho vod zgrajen tudi v 
mestu, bo rešen najhujši 
problem, saj gospodinjstva 
bolj umažejo Krko, kot vsa

novomeška industrija.
Prizadevanja so torej že 

rodila prve sadove. Do konč
ne ureditve čistilnih naprav, 
ki bodo rešile Krko, je še 
precej časa. Dolenjci so po
kazali že precej pripravljeno
sti, da rešijo reko, ki je že 
umirala, prav hi bilo, da se 
k tem skupnim naporom pri
ključijo tudi drugi, saj ni 
prav, da si samo Dolenjci -be
lijo glavo.

SLAVKO DOKL

Predlagani
kandidati

SEVNICA, 14. marca — 
Za predsednika skupščine 
je kandidat Vojko Dvoj
moč, podpredsednika ne 
bodo imeli, predsednik 
izvršnega sveta Mišo Ker- 
šič; družbenopolitični
zbor šteje 21 članov. To 
so: Alojz Androjna, Maks 
Bilc, Vojko Dvojmoč,, Pa
vle Horjak, Franc Hri
bar, Franc Ilaš, Jože Je
ke, Stane Klenovšek, Pep
ca Malešič, Irena Mejak, 
Danica Močan, Janko Re
bernik, Stane Rešeta, To
ne Rupar, Konrad Saidi, 
Niko Saitl, Milka Senčar, 
Jelko štojs, Meta Tram- 
te. Drago Vrtačnik in 
Franc Zorko.

S. DOKL

lopate
Dokaj mila zima je letos 

•precej prizanesla tudi ljub
ljanskim vpadnicam. Res so 
ceste tu in tam pokazale 
nekaj reber, toda tako kri
tično, kot je bilo minula le
ta, letos vseeno ni.

Morda sta še najbolj pri
zadeti štajerska in dolenjska 
vpadnica, zlasti na stran
skem, netlakovanem voznem 
pasu, kjer so se poleg lukenj 
pojavili tudi »valovi«. Res 
neprijetno, pa morda le ne 
tako nevarno, kot se je 
očitno zdelo tistim, ki so ve
leli na štajersko, dolenjsko 
in primorsko vpadnico po
staviti prometne znake, ki 
opozarjajo na luknje in hit
rost omejili na 40 km na 
uro. Na Titovi cesti sta kar 
dva taka znaka na kilometru 
in, kot zelo pogosto na na
ših. cestah, tudi tu manjka 
znak, ki sodi v »komplet« in 
označuje konec omejitve.

Vozniki, ki se redno vozijo 
po omenjenih vpadnicah, ima
jo med polževo vožnjo o tem 
ukrepu svoje mnenje. Mnogi 
menijo, da je cestno podjet
je, ici skrbi za to ali ono 
vpadnico, našlo salomonsko 
rešitev. Znaki so namreč po
stavljeni, in ni ga voznika, 
ki bi lahko iztožil od podjetja 
morebitnb škodo, ki bi jo po
vzročila tu ali ona luknja. 
Z znakom, ta bi sicer same
val v skladišču, je torej že 
vnaprej rešilo vse morebitne 
zaplete.

Vozniki pa ugotavljajo še 
nekaj. Ce v gostem prometu 
vpadnice res niso sposobne 
za večjo hitrost kot 40 km na 
uro, bi jih bilo treba popravi
ti. Nekaj denarja za redno 
vzdrževanej cest pa najbrž 
le še imamo! In ker tempera
tura tudi ponoči ni več pod 
ničlo, bi lahko s popravili že 
pričeli.

Vsa ta vozniška modrova
nja in negodovanja pa kaj 
malo zanimajo prometne mi
ličnike, ki z radarjem skrbno 
nadzirajo hitrost vozil. Kako 
bo tekel promet v turistični 
sezoni, če bodo vsi vozniki 
vozili po teh vpadnicah le v 
»drugi«, pa se moramo vpra
šati že sedaj, ko je še čas, 
da kaj ukrenemo.

V. SMOLE

GRADNJA KOLEKTORSKEGA VODA NA ZAGREBŠKI CESTI V NOVEM MESTU
Foto: S. Dokl

Nedelja:
občanov
„da“?

Podaljšanje samopri
spevka v Logatcu 
za šole in vrtce?

LOGATEC, 14. marca — 
V nedeljo, 17. marca bodo v 
občini Logatec glasovali o 
podaljšanju samoprispevka za 
gradnjo šol in. vzgojno var
stvenih objektov.

Prvi referendum je pokazal 
veliko pripravljenost vseli, 
saj so ga izglasovali s 76 
odstotki. Uspeh ni izostal: v 
minulem obdobju so s skup
nimi močmi zgradili zdrav
stveni dom, šolo v Rovtah 
in šolo v Gornjem Logatcu, 
pod streho pa je že četrti in 
največji objekt — šola v Do
lnjem Logatcu.

V teku so že priprave za 
gradnjo otroškovarstvene 
ustanove, za popravilo ali 
gradnjo šole v Hotederšici 
in v Lazah. S. P.

Revija mode
NOVA GORICA, 14. marca 

— V petek ob 20. uri bo v 
hotelu Park modna revija 
spomladanskih in poletnih 
modelov, ki jo je pripravil 
novogoriški Ideal. Na reviji 
bodo prikazali najnovejše 
modele za prihajajočo sezo
no. P. P-

SZDL o Večeru
MARIBOR, 14. marca — 

Danes se je sestala občinska 
konferenca SZDL Maribor in 
sprejela programske zasnove 
časopisa Večer in akt o usta
noviteljstvu.

Občinska konferenca je po
oblastila tudi izvršni odbor 
občinske konference, naj v 
sodelovanju s predsedniki 
krajevnih organizacij SZDL 
in člani žirije pripravi in 
sprejme predlog za podeli
tev OF slovenskega naroda, 
ki jih podeljuje vsako leto 
občinska konferenca SZDL 
Maribor. M.. K.

Naš pomenek

rsikje nevzdržno
Tatjana Pinoza: »Materialna baza dijaških domov je sila različna, prav tako 
tudi pogoji dela v posameznih domovih — Vzdrževalnina občutno previsoka«
V Ljubljani je četrtina vseh slovenskih dijaških domov, v njih pa živi in dela 
skoraj tretjina vseh gojencev domov. Prav v Ljubljani je tudi nekaj takih domov, 
ki so nujno potrebni obnovitve, nekaj pa jih je treba zapreti in zgraditi nove. 
Tatjana Pinoza iz Krškega, dijakinja srednje tehnične šole, oddelka za kemijo 
v Ljubljani, sicer pa gojenka doma tehničnih šol, je o problematiki dijaških do
mov povedala:

ke. Žal, da ne moremo do
volj vplivati na samo vzdr- 
ževalnino, ki je iz dneva v 
dan višja m za marsikateri 
dijaški žep občutno previso
ka.«

»V minuiem šolskem letu 
sem živela v domu srednjih 
šol, ki se od tega, v kate
rem zdaj živim, razlikuje ta
ko po življenju samih dija
kov kot tudi po možnostih 
dela, kar kaže, da je ma
terialna baza domov sila 
različna m pogoji za delo v 
posameznih domovih popol
noma različni.«

Pravijo, da so nekateri do
movi tudi življensko nevar
ni, higijensko m zdravstve
no neprimerni?'

»V Ljubi lani bi morali 
čimprej zapreti nekatere do
move, med njimi dom Anice 
čmejeve, dom medicinskih 
sester, dom mladine v go
stinstvu m trgovini, ki dija
kom resnično ne omogoča
jo življenja kot bi ga v do
movih morali imeti. S taki
mi domovi le še povečuje
mo socialne razlike med mla
dimi.«

Pa vaš dom?
»Dom tehniških šol je med 

najbolje opremljenimi in ure
jenimi v Ljubljani, čeprav 
tudi tu ni vse kot bi moralo 
biti. Nimamo dovolj klub

skih prostorov, ki so nujni 
za izvenšolsko aktivnost mla
dine, imamo pa dobro ureje
ne kopalnice, prostore za bi
vanje, kar marsikje ni ure
jeno.« '

Kakšne pa so možnosti' za 
nove domove v Ljubljani?

»Možnosti je dovolj, le de
narja ni! Imamo čudovito lo
kacijo za nov dom srednjih 
šol v Gerbičevi, tudi projek
ti so že pripravljeni, a ker 
ni denarja, doma še nekaj 
časa ne bo.«

Kako pa ste mladi organi
zirani v domovih, je mladin
ska organizacija prisotna pri 
reševanju vseh vprašanj, ki 
se porajajo v domovih?

»Pri nas aktiv zveze mla
dine dobro deluje, marsi
kje pa ne. Prav zato, ker 
smo" aktivni, a še vedno pre
malo enotni, se tudi laže 
vključujemo v samoupravlja
nje v .domu. Eden od dija
kov je ceio podpredsednik 
sveta doma, kar kaže, da 
imamo tudi v tem najviš
jem organu doma, možnosti 
soodločati In se vključevati 
v reševanje vse problemati-

Pred kratkim je bila v 
Ljubljani problemska konfe-

Tovarna znakov
Delavci novogoriškega invalidskega zavoda »a + a« so 
edini izdelovalci sodobnih prometnih znakov pri nas

Nekdanji novogoriški okraj je aprila 1959 v Biljah usta
novil invalidsko delovno skupnost, ki se je v začetku 
leta 1962 združila s sorodno delovno'skupnostjo »Kovi- 
noservis« Gorica. Takrat je med 36 zaposlenimi delalo 
19 invalidov, ki so v majhnih delavnicah v Biljah, Šem
petru in Novi Gorici izdelovali otroške vozičke, košare 
in manjše usnjene izdelke. Od leta 1969 pa izdelujejo 
sodobne prometne znake.

To je bil začetek pomemb
ne usmeritve v proizvodnji, 
ki daje možnost zaposlitve 
večjemu številu invalidov. 
Sedaj je med 130 delavci 70 
invalidov. Zavod se z izdelo
vanjem sodobnih prometnih 
znakov iz plastičnih mas uvr
šča med edine izdelovalce 
sodobnih prometnih znakov 
v Jugoslaviji. Svetlobni od- 
bojniki in refleksna, stekla 
na obcestnih ograjah in ste
bričkih, svetlikajoči varnost
ni pasovi za otroke, cestarie 
in mibčnike, poliestrski pro
metna znaki, ki so zaradi ne- 
rjavenja trajnejši od navad
nih, prometna svetila — to 
so sedanji izdelki novogoriš
kega zavoda za poklicno re
habilitacijo in zaposlovanje 
invalidov.

V začetku marca so v 
Kromberku pri Novi Gorici 
odprli nove delovne prostore,

Koncert 
ob 100-letnici
godbe

JESENICE, 14. marca — V 
okviru proslavljanja 100-let- 
nice obstoja in uspešnega de
la pihalnega orkestra jeseniš
kih železarjev, bo v petek, 
15. marca, ob 19.30 v dvorani 
gledališča »Tone Čufar« na 
Jesenicah Večer vedrih melo
dij. Pri tej glasbeni priredit
vi bo pod vodstvom Marjana 
Jemca, sodeloval tudi moški 
oktet DPD Svoboda Irance 
Prešeren Zirovnici-Breznica, 
ki bo zapel več narodnih in 
umetnih pesmi. B. B.

TATJANA PINOZA: »Neka
tere domove bi morali za
preti.«

renca MK ZMS Ljubljana o 
dijaških domovih. To je bila 
že tretja po vrsti in je od
ločno postavila vsa vpraša
nja dijaških domov na dnev
ni red vseh odgovornih insti
tucij. Je vaše prizadevanje 
rodilo kaj uspeha?

»Sama sem ob prvih dveh 
konferencah mislila: saj zdaj 
se bo le kaj uredilo. No, 
danes pa vidim, da iz vseh 
naših lepih sklepov in zah
tev ni bilo nič. V zadnjih 
dveh letih nismo dobili niti 
ene nove postelje, kaj šele, 
da bi se začel uresničevati 
sanacijski program, ki je 
predvideval leta 1972 1000
novih ležišč in tako za vsa 
lete naprej «

Kdo pa je kriv za tako 
stanje?

»To pa je vprašanje, ki bi 
ga morali mi mladi zastavi
ti drugim. Prav gotovo, da 
niso krivi starši tistih dija- 
kot (v Sloveniji je trenut
no okoli 6000 srednješolcev), 
ki so v domovih. Oni in pa 
vsi tisti, ki bodo svoje otro
ke še dali v domove, bi bili 
prav gotovo zainteresirani in 
še več, da se pridne urejati 
sedanje stanje v domovih, 
da se zagotovi tistih 9500 no
vih ležišč do 1980. leta. ki bi 
bila potrebna že danes ali 
jutri.«

VILI PSENICNV

Kmalu 
načrti 
za Žiri

Uresničevanje programa 
graditve šolskih in 
varstvenih ustanov

ŠKOFJA LOKA, 14. marca 
— Vse kaže, da bodo v Zireh 
letos začeli uresničevati pro
gram graditve novih šolskih 
in vzgojnovarstvenih prosto
rov. Včeraj je namreč odbor 
za izgradnjo šolskih poslopij 
v občini med drugim skle
nil, da bodo razpisali javni 
natečaj za izdelavo načrtov 
za nove objek e.

Z referendumom so se Zi- 
rovci leta 1970 odločili za sa
moprispevek za telovadnico 
in dodatne štiri učilnice ter 
vrtec. Kasneje pa so ugoto
vili, da bodo ob osnovni šo
li rabili kar deset novih učil
nic ter knjižnico, predaval
nico ter večnamensk’ pro
stor. Za vse to bi rabili se
veda dodatna sredstva. Kot 
pa pravijo, so v delovnih or
ganizacijah pripravljeni pri
spevati več in tudi občani bi 
samoprispevek podaljšali.

Omenjeni odbor se je za
to odločil, da se graditve lo
tijo postopno. Najprej bosta 
prišla na vrsto telovadnica 
in vrtec, kasneje pa učilnice, 
ko bodo videli, koliko denar
ja imajo na razpolago. V 
idejnem načrtu bodo predvi
deli razširitev šole za vseh 
deset učilnic in drugi* pro
storov. Predvidevajo, da bo
do načrti in vsa druga po
trebna dokumentacija pri
pravljeni do konca leta.

L. STRUŽNIK

ki so veljali 10 milijonov di
narjev. Od takrat se zavod 
imenuje »a + a«. Povpraševa
nje za sodobnimi prometni
mi znaki presega ponudbo 
doma in v tujini. Za opremo 
avtomobilske ceste Vrhnika— 
Postojna z velikimi in maj 
hnimi prometnimi znaki, 'so 
dobili številna priznanja pro
metnih strokovnjakov doma 
in na tujem. Ocenjujejo, ela 
so 5 krat 3 metre veliki pro
metni znaki iz poliestra med 
največjimi na evropskih ce
stah.

Tako je bila usmeritev no
vogoriškega invalidskega za
voda pred štirimi !eti v 'z- 
delovanje sodobnih plastič-

Večer amaterske
ga filma

VELENJE, 14. marca — 
Kinoklub »Goren e« bo v pe
tek, 15. marca, priredil večer 
amaterskega klubskega filma 
v velenjski knjižnici.

Na prireditev je povabil 
kinoklub »Minifilm« iz Ljub
ljane. Predvajali bodo 5 fil
mov, ki so jih posneli člani 
ljubljanskega kinokluba: do
kumentarni film Berta Savo- 
dnika »Prvi preiskus«, doku
mentarni film »Pariš« Svata 
Kasala, dokumentarni film 
»Gotska plastika« istega av
torja, dokumentarni film 
»Dan v senci preteklosti« av
torjev Sveborja in Borisa 
Iveziča, Borisa Bibiča in Jo
žeta Resnika. Kot zadnji 
film »Cankarjanstvo je bi
lo«. Avtor tega filma je Jože 
Perko. J. H.

Trije 
„M“ za 
glasbo

Bralci revije Mladina 
so izbrali najboljše 

v zabavni glasbi
LJUBLJANA, 14. marca — 

Revija Mladina že štiri leta 
nazaj prireja med svojimi 
bralci glasovanje za najus
pešnejše slovenske zabavno 
glasbene ustvaralce. Tako iz
berejo vsako leto najuspeš
nejšega pevca, pevko, vokal
no instrumentalno skupino, 
popevko, glasbenika in za
bavno glasbeno radijsko od 
dajo.

Jutri bo ob 20.30 v dvorani 
kina Union podelitev pri
znanj, ki jih bodo prejeli 
prvi trije v vsaki skupini. 
Prvi prejme zlati »M«, drugi 
srebrni »M« in tjjetjeu^ršče- 
ni bronasti »M«.

Na prireditvi bodo vsi, ki 
bodo priznanja prejeb, tudi 
nastopili. Tako bo ponovno 
po nekajmesečnem premoru 
nastopila skupina Srce, ma
riborska skupina Čudežna po
lja, potem pa še New swmg 
quartet, Ditka Haberl, Mar 
jetka Falk, Majda Jazbec in 
Oto Pestner. Kot gost bo 
nastopil tudi Tomaž Pengov, 
ki je pred kratkim izdal svoj 
prvi samostojni album.

Na • prireditvi bodo poleg 
pevcev, pevk in ansamblov 
prejeli priznanja tudi Mojmir 
Sepe, Jože Privšek, Ati Soss, 
Marjanca Vojnovič, Vib Vo
dopivec in Nino Robič.

M. C.

nih prometnih znasuv pravil
na. Lani je znašala vrednost 
proizvodnje 20 milijonov di
narjev. Imeli so za 6 milijo
nov dinarjev dohodka, pol
drugi milijon pa so namenili 
v sklade. Za nakup sodob 
nejših strojev bodo letos od
rinili še dva milijona dinar- 
jev.

P. POTOČNIK

Zvedeli smo
Denar za škodo
• TRSTENIK — Za odpra

vo škode, ki je nastala ob 
lanskem neurju na cestah 
proti Povijam, Batnemu 
vrhu in Zabijam, je krajevna 
skupnost Trstenik dobila od 
občinske skupščine 1500 di
narjev. Odbornik iz Trstenika 
se je zaradi tako nizke vsote 
pritožil, nakar je strokovna 
komisija odšla na teren. 
Ugotovila je, da je bila ško
da v resnici precej večja, za
to je občinska skupščina na 
zadnji seji obravnavala do
datnih 27.0000 dinarjev.

L. S.

Samoprispevek za most
• BUKOVSCICA — Na 

referendumu se je 90 odstot
kov volilcev krajevne skupno
sti Bukovščica ter vasi Sevlje 
in dela Bukovice odločilo za 
samoprispevek za nov most 
čez Selško Soro, ki ga bodo 
prihodnje leto zgradili v Sev- 
ljah. S samoprispevkom bo
do v treh letih zbrali 400.000 
dinarjev. Pobirati ga bodo za
čeli prihodnji mesec.

Nov 
asfalt 

na Ježici
Komunalno podjetje 

Ljubljana gradi parki, 
rišče za tovornjake

LJUBLJANA, 14. marca — 
Pr; križišču Titove ceste in 
kamniške proge na Ježici s« 
zdaj uresničuje dolgoletna že
lja ljubljanskih komunalcev, 
sa; tam Komunalno podjetje 
Ljubljana gradi prvo urejeno 
parkirišče za tovornjake. Na 
13.200 kvadratnih metrih as
faltnega parkirišča se bo lah
ko ustavilo 70 velikih tovor
njakov, za gradnjo pa Dodo 
morali s komunalnimi taksa
mi zbrati 700.000 dinarjev. Za 
zaa.i želijo ob parkirišču 
zgraditi le vratarnico, pozne
je pa naj bi Zavarovalnica 
Sava na parkirišču zgradba 
tud' večje poslopje, v kate
rem bo njena poslovalnica, 
restavracija, soba za počitek 
in sanitarije.

Predvidevajo, da bodo ta
koj, ko bodo zbrali dovolj 
denarja, začeli graditi prepo
trebna parkirišča tudi ob 
ostalih ljubljanskih vpadni
cah. J. ODAR

Rušili bodo hišo
MARIBOR, 14. marca — 

Občinski upravni organ j« 
iza&l dovoljenje za rušenje 
enonadstropne stanovanjske 
hiše v Ilešičev! ulici 6. Stav
ba stoji za gostilno »Veseli 
kmet« med Mlinsko ulico in 
te.ezniško progo. Tako so 
začeb. rušiti dotrajane hiše 
na območju, kjer bodo t 
prihodnjih letih zgradili bo
doče avtobusno postajo ob

L. S. > Mlinski ulici. M. K.

PRODAJNA RAZSTAVA KNJIG
založbe SPRINGER (Berlin-Dunaj) 
od 14. do 23. marca 1974
Razstava bo v spodnjih prostorih Inozemskega od
delka DZS, Titova 25, Ljubljana. Knjigarna je odprta 
NON-STOP.
Teme: medicina, biologija, matematika, fizika, teh
nična kemija, čista kemija, tehnika, geologija, mine
ralogija ...
Vabljeni!

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE
2303
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GORENJSKA
OBLAČILA
KRANJ

iščejo delavce za naslednja delovna mesta:

Za obrat konfekcije v Kranju
1. 20 KROJAČEV — ŠIVILJ
Pogoj: kvalificiran krojač ali šivilja

2. 20 NEKVALIFICIRANIH DELAVCEV za
priučitev konfekcijskega šivalca

Za obrat konfekcije Jesenice
3. SKLADIŠČNIKA MATERIALA
Pogoj: kvalifikacija krojaške oz. šiviljske stroke ali 
kvalificiran trgovec, 3-mesečno poskusno delo.

Vse pismene ponudbe vložite v upravi podjetja Go
renjska oblačila Kranj, Prešernova c. 6. Osebni do
hodki so zagotovljeni s pravilnikom o razdeljevanju 
OD. Ponudbe sprejemajo do 20. marca 1974.

Z novim šolskim letom 1974/75 sprejme podjetje 
na 6-mesečno priučevanje poklica konfekcijski šiva- 
lec 20 fantov In deklet z dokončano ali nedokonča 
no osnovno šolo. Prijave sprejema splošno kadrov
ska služba do 30. 6. 1974. 2296
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Jugoslavija pripisuje velik pomen sestanku koordifeia-' 
cijskega biroja neuvrščenih, ki bo od 19. marca v Alžiru

BEOGRAD, 14. marca. (Tanjug). — Jugoslavija pripisuje velik pomen sestanku 
koordinacijskega biroja neuvrščenih držav, ki se bo začel 19. marca v Alžiru, je 
danes izjavil na tiskovni konferenci predstavnik zveznega sekretariata za zunanje 
zadeve Milan Zupan. Ta' sestanek je sklican v trenutku, ki je zelo važen za razvoj 
položaja na Bližnjem vzhodu, in v trenutku, ko se čedalje bolj neodložljivo vsi
ljuje naloga, temeljito spremeniti sedanje neenakopravne odnose na svetu.

»Ponovno se je pokazalo, da 
svetovnega miru in medna
rodnega sodelovanja ni mo
goče postaviti na trdne teme
lje in razvijati, ne da bi upo
števali poglavitne interese ne
uvrščenih držav in držav v. 
razvoju in ne da bi te ena
kopravno sodelovale pri reše
vanju najvažnejših medna
rodnih vprašanj,« je dejal 
Zupan. »Razvoj mednarodnih 
dogodkov po 4. konferenci 
neuvrščenih v Alžiru je potr
dil, kako aktualne in daljno
sežne so bile njene ocene in 
sklepi.

Očitno je, da so. neuvršče
ne države postale ne le po
memben moralnopolitični, 
temveč tudi materialni čini- 
telj v mednarodnih odnosih, 
čeprav je mednarodni polo
žaj izredno zapleten, pa ok
repljene pozicije neuvrščenih 
držav ustvarjajo objektivne 
možnosti za poglabljanja nji
hovega vsestranskega medse
bojnega sodelovanja, za po
spešeno urejanje njihovih 
življenjskih problemov, ki so 
tudi širšega pomena za med
narodno skupnost. Menimo, 
da je OZN slej ko prej naj
ustreznejši in najpomembnej
ši mednarodni forum za reše
vanje teh problemov.

Pričakujemo, da bo koordi
nacijski biro proučil in oce
nil najnovejši razvoj položa
ja na svetu, zlasti na Bliž
njem vzhodu in v mednarod
nih gospodarskih stikih, in 
da se bo zavzel za to, da bi 
čimprej in čim popolneje ure
sničili sklepe alžirske konfe
rence, ter s tem spodbudil 
nadaljnje skupne akcije ne
uvrščenih držav. Koordina
cijski biro bo seveda posve
til posebno pozornost bliž
njemu izrednemu zasedanju 
generalne skupščine OZN o 
surovinah in razvoju, priza
devajoč si prispevati k temu, 
da bi bile pripraive neuvršče-

Dogovor 
med ZRN 

in NDR
Izmenjali bosta diplo
matski predstavništvi 
v obeh glavnih mestih
BONN, 14. marca (Tanjug) 

— Zvezna republika Nemčija 
in Nemška demokratična re
publika sta se danes v Bonnu 
sporazumeli o medsebojni iz
menjavi diplomatskih pred
stavništev v glavnih mestih 
obeh držav. Naloga teh naj 
bi med drugim bila, »priza
devati sl za normalne dobre 
sosedske stike na političnem, 
gospodarskem, kulturnem in 
drugih področjih«.

Po dogovoru o temeljnih 
stikih med obema nemškima 
državama, ki so ga podpi
sali 21. decembra lani v Ber
linu, je to že drugi pomemb
nejši dokument za normali
zacijo stikov med ZRN in 
NDR.

nih držav in držav v razvoju 
čim širše in učinkovitejše.

Na vprašanje, kako komen
tira nedavno izjavo izraelske 
ministrske predsednice Golde 
Meir v parlamentu, da se Iz
rael ne bo umaknil z arab
skega ozemlja, zasedenega po 
letu 1967, je Zupan odgovo
ril, da je bila ta izjava izre
čena v trenutku, ko si ha 
drugi strani prizadevajo po
iskati pravično, miroljubno 
ureditev krize na Bližnjem 
vzhodu. »To kaže, da Izrael, 
v nasprotju z nekimi zagoto
vili, nadaljuje svojo agresiv
no politiko do arabskih dr
žav in narodov. Ta izjava ne

Bančniki
terjajo
pomoč

Pomoč naj bi razvite 
države dale državam v 
razvoju za nakup nafte
WASHINGTON, 14. marca, 

(Reuter) — Pet velikih med 
narodnih denarnih organiza
cij je zahtevalo nujno finanč
no pomoč državam v razvoju, 
katerih gospodarstvo je res
no ogrozila hitra rast naftnih 
cen. V sporočilu vztrajajo, da 
države, ki izvažajo nafto, »po
sebej poskrbe« in pomagajo, 
da bi našli dodatna sredstva 
za pomoč revnim državam 
tretjega sveta. Sporočilo so 
objavili po sestanku o ener
getskem položaju na svetu, 
ki so ga imeli predstavniki 
svetovne banke, mendarodne- 
ga monetarnega sklada, inter 
ameriške, banke za razvoj, 
azijske banke in afriške ban
ke za razvoj.

Kakšna
koristna
pomoč

Dejavnost UNEP naj bo 
koristna pomoč 

državam v razvoju
NAIROBI, 14. marca (Tan

jug) — Države v razvoju, 
med njimi tudi Jugoslavija, 
si jbetajo, da bodo odločitve 
z drugega zasedanja upiav- 
nega sveta UNEP veliko pri
pomogle k zaščiti človekove
ga zdravja, naravnih virov, 
surovin in človekovega oko
lja nasploh. Tako je izjavil 
vodja jugoslovanske delega
cije, pomočnik zveznega se
kretarja za kmetijstvo Kuz- 
manovski pred predstavniki 
60 držav. Izrazil je mnenje, 
naj bi dejavnost UNEP us
merili predvsem v pomoč dr
žavam v razvoju, ki bi bila 
za te države dragocena, če 
bi jim posredovali znanstvene 
dosežke, ter pomagali pri 
preprečevanju zastrupljanja 
človekovega okolja.

le ne izraža nobene dobre vo
lje in pripravljenosti za pra
vično In trajno ureditev kri
ze, ampak tudi brezobzirno 
nasprotuje sklepom in reso
lucijam OZN in številnih 
mednarodnih zborovanj ka
kor tudi zahtevam svetovne 
javnosti. Zato imajo vsi de- 
avniki, ki sodelujejo v seda

njem prizadevanju za politič
no ureditev krize, vštevši 
OZN, veliko odgovornost, da 
ne dovolijo Izraelu, da bi z 
različnim izigravanjem, ma
nevri in obstrukcijo izkori
stil sedanje stanje za nada
ljevanje okupacije arabskega 
ozemlja.«

Wagner: 
»zvezna 
zadeva"

VVagner za »notranje 
pogovore« glede 

Koroške
DUNAJ, 14. marca Tan 

jug) — Vodja vladajoče 
socialistične stranke Ko
roške VVagner je izjavil 
da je izpolnitev avstrijske 
državne pogodbe, kar za
deva manjšinsko vpraša
nje, »zvezna zadeva«, da 
pa bi bilo treba na Ko
roškem edino poskrbeti 
za »napredovanje notran
jih pogovorov« o tem 
vprašanju.

V intervjuju za koroški 
»Kamtner Tageszeitung« 
je VVagner dejal, da bo za 
Koroško in njene ljudi 
toliko bolje, če se bodo 
vsi, na katere se to vpra
šanje nanaša, čimprej »vr , 
nili za mizo«. Rekel je, 
da so medtem ljudje naj
brž ■ že doumeli, da je 
vsak poskus, da bi iz 
manjšinske politike ’ kova
li kapital, obsojen na ne
uspeh. Negativno se je iz
razil o možnosti, da bi 
koroški Slovenci dobili 
mesto v parlamenta, ne 
glede na sodelovanje na 
volitvah (»gre za enakost 
prebivalstva«), pa iua' o 
tem, da bi sodelovali v 
nekaterih telesih parla
menta pri posvetovanjih 
o manjšini. V intervjuju 
pa niso omenjena Wag- 
nerjeva mnenja ali pogle
di njegove stranke o Se 
»verificiranih« stališčih 
opozicijskih, strank glede 
ugotavljanja manjšine.

Komisija za Koroško je 
predlagala, naj bi v te.i 
pokrajini opravili »pose 
ben popis prebivalstva«. 
Katoliška cerkev pa ima 
medtem »na razpolago« 
manjšinski koncept, ki ga 
ponuja kot »pomoč za re
šitev etničnega konflikta 
na Koroškem«.

Gostje na 
slavju v 
Braziliji

Jugoslovanska delega
cija odpotovala iz Vene
zuele — Obisk v Limi
CARACAS, 14. marca (Tan

jug) —" Uradna jugoslovan
ska delegacija, ki jo vodi 
član predsedstvi SFRJ Rato 
Dugonjič, je sinoči končala 
svoj obisk v Venezueli in da
vi z letalom odpotovala v 
Brazilijo.

šefa jugoslovanske delega
cije je malo pred slovesno 
inavguracijo sprejel novi ve
nezuelski predsednik Andres 
Perez ter se z njim zadržal 
v krajšem prijateljskem po
govoru.

V Briziliji bo jugoslovan
ska delegacija prisostvovala 
slovesni inavguraciji novega 
brazilskega predsednika En- 
riqua Geizela, od tam pa bo 
odpotovala še v Peru.

Sodišče 
za osem 

teroristov
Sodili bodo morilcem 
treh diplomatov v su

danskem glavnem mestu
KARTUM, 14. marca (Ta

njug) — Sudanska časopisna 
agencija je sporočila, da so 
ustanovili posebno sodišče, ki 
bo sodilo osmim palestinkim 

| komandosom. Obtožujejo jih, 
da' so marca lani v Kartumu 
umorili tri zahodne diploma
te v veleposlaništvu Saudske 
Arabije. Obtožnica bremeni 
člane te skupine, ki so se 
predstavili kot pripadniki or
ganizacije »črni september«,. 
da so umorili ameriškega ve 
leposlanika Clea Noela, nje
govega namestnika Georgea 
Curtisa in odpravnika poslov 
belgijskega veleposlaništva 
Guya Eida, da so protizako
nito nosili orožje in da so ile
galno prišli v Sudan.

„Esso“ 
plačal za
direktorja
14,200.000 dolarjev za v 

Kampali ugrabljenega 
direktorja rafinerije

BUENOS AIRES,- 14. mar
ca (UPI) — Argentinska po
družnica naftne družbe »ES- 
SO« je izplačala rekordno 
odkupnino v znesku 14 mili
jonov 200.000 dolarjev za ug
rabljenega direktorja ene iz
med argentinskih rafinerij te 
družbe Victorja Samuelsso- 
na. Ugrabili so ga že 6. de
cembra lani v Kampali, ki le
ži 60 km severno. od Buenos 
Airesa, pripadniki prepoveda
ne »ljudske revolucionarne 
vojske«.

V pismu, v .katerem so za
htevali denar,’ so pripadniki 
gverilske skupine aftpisali, da 
je to samo »vrnitev majhne
ga dela dobička argentinske
mu ljudstvu«.

Skoti napadajo
Na »maratonskem« zasedanju britanskega parlamenta 
so najglasnejši VVilsonovi kritiki škotski nacionalisti

OD NAŠEGA LONDONSKEGA DOPISNIKA

LONDON, 14. marca. — Danes se začenja že tretji dan parlamentarne debate o 
programu nove britanske vlade laburista Wilsona. Kot kaže, je Wilson v dosedanji 
razpravi s svojim kratkoročnim programom razvoja Britanije požel precej pre
vidnega odobravanja z vseh strani. Del včerajšnjega britanskega tiska ga je celo 
proglasil za »novega Robina Hooda«, ki jemlj,e bogatim in daje revnim.

O njegovi predlogih za viš
je obdavčenje premožnejših 
Otočanov, subvencioniranje 
nekaterih osnovnih živil in 
višje starostne pokojnine, so 
imele opozicijske stranke — 
liberalci in konservativci —■- 
pripomniti le to, da Wilson 
in njegovi kolegi niso izdelali 
jasnejšega in 'podrobnejšega 
načrta o »redistribuciji boga
stva« v prid revnejšim, ter 
da niso pojasnili, od kod bo
do jemali denar za to pomoč. 
Sicer pa se glavna opozicijska 
stranka ;— torijevd bivšega 
premiera Heatha — še ni od
ločila, ali bo Wilsonovemu 
piogramu nasprotovala v ce
loti, predlagala le dopolnila, 
ai- pa se morda vzdržala gla
sovanja ob koncu petdnevne 
debate.

Za zdaj so bili najglasnejši 
kritiki Wilsomovega programa 
škotski nacionalistični poslan
ci, ki so že predlagali tri 
amandmaje. Skotje zahtevajo, 
da se dohodek, pridobljen s 
črpanjem nafte v Severnem 
morju (se pravi, ob škotski 
obali) avtomatično preliva 
v sklade škotskega parlamen
ta, dalje, da westminstrski 
parlament po hitrem postop
ku sprejme zakonodajo o 
škctski avtonomiji, ter da 
Wilson čimprej skliče referen
dum o britanskem članstvu v 
EGS. škotski poslanci nam
reč, odločno zahtevajo izstop 
Britanije iz EGS.

Včerajšnja debata pa se je 
s.cer vrtela tudi okoli pri
hodnosti britanske industrije, 
pri čemer sta novi minister 
za industrijo Wedgwood Benn 
in dosedanji minister za to 
področje Peter Walker izme
njala precej ostrih besed. 
Benn, ki je med vsemi labu
risti najodločnejši zagovornik 
nacionalizacije ključnih sek
torjev .britanskega gospodar
stva, je menil, da bi moral 
parlament odobriti postopno

podružbljanje zasebne lastni
ne. Walker pa je v svojem 
odgovoru zagrozil, da parla
ment nikakor ne bo sprejel 
tovrstnih laburističnih načr
tov in je obenem pozval Wil- 
sonovo vlado, naj takoj pre
kliče svoje odkritje in prikri
te načrte o podržavljanju in
dustrije ter tako odpravi 
negotovost, ki preprečuje na
daljnji pogumnajše investici
je v industriji.

Poslanci novega westmin- 
stiskega parlamenta pa poleg 
notranjih vprašanj razpravlja
jo tudi o britanski zunanji 
politiki. VVilsonova vlada je 
po vsej verjetnosti tik pred 
tem, da ponovno preuči svo

je odnose do Evrope in ZDA. 
Pc mnenju tukajšnjih komen
tatorjev bo Wilson skušal utr
dit: in poglobiti odnose z 
Washlngtonom in pri tem del
no zanemariti britanske odno
se z Bonnom in Parizom.

Britanska in mednarodna 
javnost bo zato prihodnji te
den še s toliko večjo pozor
nostjo spremljala obisk no
vega zunanjega ministra Cal- 
laghana v Bonnu. Britanski 
ambasadorji v deželah — čla 
nicah EGS, ki jih je Wi!son 
poklical v London na posve
tovanje, pa bodo morda tudi 
dobili povsem nova navodila.

MITJA MERŠOL

Trije Jobertovi 
kovčki za Rim

OD NAŠEGA RIMSKEGA DOPISNICA

RIM, 14. marca — Francoski zunanji minister Jo- 
bert, ki so mu v italijanskih političnih krogih prilepili 
ime »evropski antikissinger«, prihaja danes na pogo
vore z italijanskim zunanjim ministrom Aldom Mororrv 
s tremi diplomatskimi kovčki: v prvem so problemi 
zahodne Evrope v luči britanskih volitev, energetska 
kriza in razhajanja med Italijo in Francijo, ld so se 
rodila na washingtonski konferenci porabnikov nafte; 
v drugem odnosi med Francijo in Združenimi državami 
Amerike, ki so skoraj tako napeti, kot v času de Gaul- 
la, v tretjem pa so sadovi Fompidoujeve potil v Sov
jetsko zvezo, kjer je bil tudi Jobert.

Tukajšnji komentatorji menijo, da bo v teh pogo
vorih najmanj važen tisti del, ki se bo nanašal na 
dvostransko sodelovanje med državama. Mednarodni 
položaj, trdijo, ni bil še nikoli takp zamotan kot danes 
in ministra si imata marsikaj povedati, predvsem o 
krizi v Zahodni Evropi, pa o odnosih med Evropo in 
druženimi državami Amerike, ki so postali v teh dneh 
tako občutljivi. Jobert prihaja v Italijo kot protagonist 
in simbol mednarodne diplomatske krize, piše današ
nja torinska »Stampa«, ki omenja, da bi francoski zu
nanji minister rad pritegnil Italijo v »dialog proti 
ZDA«. Zdi se, da bo prav ta del pogovorov najtrši. Ko 
je mandatar nove vlade levega centra, v kateri bo 
Moro zadržal zunanje ministrstvo, govoril o zunanje 
politični usmerjenosti Italije, Je namreč poudaril prav 
pomembnost atlantskih okvirov Italije, s čemer Je 
gotovo imel v mislih sodelovanje z Washingtonom. 
Jobert, ki se bo v Italiji predstavil kot ključni sogo
vornik v mednarodnih odnosih Evrope z ostalim sve
tom, je torej vsekakor zanimiv gost.

PETER BREŠČAK

Neobvezna skupščina
V Strasbourgu je ta teden redno mesečno zasedanje evropskega parlamen
ta — Njegove zahteve nalete pri svetu ministrov EGŠ pogosto na gluha ušesa

OD NAŠEGA DOPISNIKA PRI EGS

BRUSELJ, 14. marca. — V slikovitem alzaškem mestecu Strasbourgu poteka ta 
teden redno mesečno zasedanje evropskega parlamenta. V torek so s ponovno 
izvolitvijo nizozemskega liberalca Comelisa Berhouvverja pričeli novo parlamentar
no sezono 1974/75. Med enajstimi novimi podpredsedniki so kljub nasprotovanju 
nemških krščanskih demokratov izvolili tudi francoskega komunista Gerarda 
Borduja.

Za bralce, ki evropskega 
parlamenta ne poznajo, naj 
omenimo, da je evropski 
parlament institucionalni or
gan evropske gospodarske 
skupnosti, ki pa je parla
ment bolj po imenu kot pa 
po resnični vsebini svojega 
dela, saj nima zakonodajnih 
pristojnosti. V njem poslan
ci ne zasedajo po nacional
ni, ampak po strankarski 
pripadnosti. Najštevilnjša je 
skupina, krščanskih demokra
tov, slede jim socialisti, libe
ralci, francoski degolisti, bri-

tanski konservativci in ko
munisti.

Evropski parlament ima 
skupno 198 članov. Veliki 
štirje izberejo iz nacionalnih 
parlamentov 36 poslancev, 
Nizozemci in Belgijci po 14, 
Danci in Irci po 10 in Luk
semburžani 6 poslancev. Ker 
britanski laburisti doslej od
klanjajo sodelovanje v ev
ropskem parlamentu, imajo 
Britanci v njem le 21 zastop
nikov.

Parlament ima predvsem 
posvetovalen značaj. Svet

Nesramni sosedje
OD NAŠEGA STOCKHOLMSKEGA DOPISNIKA

STOCKHOLM, 14. marca — Finska vla
da se je pritožila pri švedskem zunanjem 
ministrstvu, češ da je švedska obveščeval
na služba kršila finsko nevtralnost, ker je 
bila izkoriščala finsko ozemlje, teritorial
ne vode in zračni prostor za vohunsko de
javnost proti SZ. Finski veleposlanik v 
Stockholmu je ostro protestiral že 18. fe
bruarja.

Zadeva se je razvedela včeraj, ko je 
finska vlada izročila zunanjepolitičnemu • 
odboru finskega parlamenta poročilo o 
nedovoljeni dejavnosti švedske obveščeval
ne službe na Finskem. V poročilu je re
čeno, da je švedska obveščevalna služba 
uporabljala hotel v mestu Imatra, ki leži 
komaj 10 kilometrov od sovjetske meje. 
Hotelsko osebje se še vedno .spominja sku
pine Švedov, ki so najeli več sob, in v njih 
imeli velike zaboje elektronskih naprav.

Po poročilu finske vlade je tudi rečeno, 
da je švedska obveščevalna služba pri pri- 

. sluškovanju radijskega prometa v SZ upo
rabljala finski zračni prostor in teritori- 
jalne vode. Posebno opremljena švedska 
jahta je najmanj dvakrat operirala v fin
skem zalivu blizu sovjetske meje.

Za Finsko je afera zelo resna, ker ima 
ta država sporazum s SZ, po katerem 
finskega ozemlja, teritorialnih voda in 
zračnega prostora ne smejo uporabljati za 

.oborožen napad ali sovražno dejavnost 
proti Sovjetski zvezi.

Druga zadeva je prijateljsko politično

razmerje med Finsko in švedsko, ki se 
štejeta za bratski državi. Na sinočnji ti
skovni konferenci v Stockholmu je Ander- 
sson precej neprepričljivo zanikal, da bi 
bila švedska obveščevalna služba uporab
ljala finsko ozemlje za svojo dejavnost 
Priznal pa je, da je posebna ladja te služ
be »delala vaje v radijskem prisluškova
nju« in sicer v mednarodnih vodah blizu 
Finske

Tretja plat zadeve pa se nanaša na 
švedsko notranjo politiko. Lani sta dva 
mlada novinarja v levičarskem tedniku 
FIB — Kulturfront objavila serijo član
kov, v katerih sta odkrila obstoj in delo
vanje švedske obveščevalne službe. Trdila 
sta, da je ta služba vohunila proti vzhod
noevropskim in arabskim državam, da je 
informacije izmenjavala z izraelsko in ame
riško obveščevalno službo.

Oba novinarja in eden njunih informa
torjev, nekdanji sodelavec švedske obve
ščevalne službe, so bili ob koncu lanskega 
leta obsojeni na leto dni zapora zaradi 
— vohunstva! 1

švedsko javno mnenje, se zdaj vprašu
je, ali oba novinarja morda nista bila ob
sojena zato, ker je vlada skušala prikriti 
resnico o vohunstvu proti SZ. Sicer pa bo 
ob koncu tedna prišel v Stockholm pred
sednik finske republike Kekkonen, ki se 
bo o aferi pogovoril s premierom Palme
jem.

MITJA JERMOL

ministrov pri sprejemanju 
odločitev lahko upošteva 
mnenje evropskega parla- 
mnenja ali pa tudi ne. Seve
da parlamentarci s takim 
položajem niso zadovoljni, 
saj imajo upravičeno vtis, da 
njihove razprave in mnenja 
nalete v svetu ministrov na 
gluha ušesa tn da končno 
njihove razprave služijo le 
vajam v govorniški spretno
sti. Parlament niti nima nad
zornih pristojnosti nad de
lom sveta ministrov, ampak 
le nad delom komisije, ki ji 
tudi lahko izreče nezaupni
co. Toda ker tudi komisija 
nima nobene politične moči, 
je pravica nezaupnice komi- 
siji brez posebnega politič
nega pori) ena.

Pred tokratnim zasedanjem 
so" socialisti nameravali iz
koristiti pravico do izglaso
vanja nezaupnice komisiji za 
posredni pritisk na svet mi
nistrov, ki vse predolgo za
vlačuje odločitve o razširit
vah pristojnosti parlamenta, 
ki bi od leta 1975 dalje mo
ral dobiti zadnjo besedo gle
de proračuna skupnosti. Ker 
je svet zaradi britanske vla 
dne krize to odločitev prelo
žil na 1. april, so socialisti 
vprašanje zaupnice prihrani, 
li kot grožnjo do prihodnje
ga zasedanja in za primer, če 
svet ministrov ne bi sprejel 
sklepov o razširitvi pristoj
nosti parlamenta.

Sicer pa so parlamentarci 
v sredo, ko so se pričele raz
prave v novi sezoni, ob ob
ravnavanju dejavnosti sveta 
ministrov v letu 1973 Izrekli 
marsikatero grenko na ra
čun sveta ministrov, ki ni 
več sposoben odločati. Od
prli so vprašanja regionalne, 
monetarne in kmetijske poli
tike. Najostrejši je bil fran
coski komunist Ansart, ki je 
dejal, da pri vprašanjih re
gionalne politike ne gre v 
bistvu za nič drugega, kot

za spor med različnimi sku
pinami velekapitala o novi 
prerazdelitvi ozemlja. Res je, 
da je EGS v preteklih letih 
dosegla dobre gospodarske 
rezultate, ki pa so koristili 
predvsem muT.inacionalnemu 
kapitalu. Zato trditev, da je 
naša doba zlata doba, drM 
le, če to presojamo s' stali, 
šča velekapitala v nekaterih 
glavnih gospodarskih pano. 
gah, kot v črni metalurgiji, 
kemiji in petrokemiji, infor
matiki in elektroniki, ne pa 
s stališča delovnih množic.

Evropa po njegovem ne bo 
mogla {»stati demokratična, 
samostojna in socialno na
predna, dokler se ne bo iz
vlekla izpod ameriškega vpli
va. Zato se s politiko majh
nih korakov v okviru • mož
nosti približuje dan razpada 
skupnosti. Ce se hoče to 
preprečiti, je treba poseči po 
korenitih strukturah in so
cialnih reformah in se otre
sti ameriške dominacije in 
blokovskih pritiskov. In ko 
bodo uspeli uresničiti ta 
cilj, bo še vedno ostala tež
ka naloga osvoboditi se pri- 
tiska mul tinactonalnega ka
pitala.

K uresničevanju te težke 
naloge pozivajo komunisti k 
sodelovanju vse napredne 
sile, kajti Američani očitno 
niso pripravljeni zlahka Iz- 
pustiti iz rok svojega vodst
va. Zato dr. Kissinger stop
njuje pritisk na svoje zavez
nike v duhu francoskega 
pregovora: varujte me pred 
prijatelji, sovražnikov se 
bom sam.

Nemški državni sekretar 
Apel, ki je zastopal zuna
njega ministra Scheela v vlo- 
gi predsednika sveta mini
strov, je potrdil, da Je ev
ropska skupnost v krizi. Po
dobna je .Evropi A la carte’, 
saj vsakdo prihaja v Bru- 
selj, da bi si naročil, kar mu 
prija. Velike linije evropske 
politike so se izgubile in pri 
delu skupnosti prevladuje 
ozki nacionalizem.

Toda po njegovem se ne 
gre predajati pretiranemu 
pesimizmu, k.ijti na Integra- 
cijskl poti so dosegli lepe 
rezultate.

BORIS VERBIO
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VODENJE KOT POKLIC
Inflacija je bila in je visoka. Vemo, da od 

sredine 60. let noben planski proporc, ni
ti srednjeročni niti letni, ni bil dosežen. 
Prav tako je splošno znano, da so se nene
hno zaostrovala strukturna nesorazmerja: 
energetika, surovinska in kmetijska proiz
vodnja ter promet so zaostajali, razvijal se 
je sekundami in terciarni sektor, zaostajal 
pa primarni. Mikavne so postale dejavno
sti, ki prinašajo velik dobiček, to pa je 
predvsem trgovina. Zato se je narodni do
hodek čedalje bolj prelival in stekal v trgo
vino,. banke in razne ti. družbene sklade. 
Proizvodne zmogljivosti so bile nezadostno 
izkoriščene, naraščala je brezposelnost, o če
mer priča tudi podatek, da se je v začetku 
sedemdesetih let število jugoslovanskih de
lavcev, zaposlenih na tujem, približalo mili
jonu. Tega niso predvidele niti najbolj črno
glede projekcije ekonomske emigracije de
lavcev.

Zelo značilno je tudi dejstvo, da je bil 
tempo gospodarskega razvoja upočasnjen, da 
je kakovost gospodarstva padla obenem z 
naglo rastjo moči osamosvojenega kapitala 
in z zastojem delavskega samoupravljanja.- 
Spremembam v proizvodnih odnosih so sle
dile spremembe v socialni strukturi jugo
slovanske družbe. Konec šestdesetih in v za
četku sedemdesetih let je tudi politika, ne 
pa samo znanost postavila vprašanje, ali se

jugoslovanska družba čedalje bolj deli na 
bogatejše in revnejše. V prvem delu te raz
prave smo prikazali, da je bila socialna 
struktura zelo izenačena, egalitaristična in 
nerazvita, kar je bil sad socialistične revolu
cije, ki je likvidirala buržoazijo in ustvari
la družbo brez razrednih razlik. Revoluci
onarna egalitarnost se je dolgo obdržala, še 
1955. leta se je na 3. kongresu jugoslovan
skih sindikatov njihov podpredsednik Ivan 
Bogičevič pritoževal, da kvalificirani delav
ci nočejo prevzemati vodilnih funkcij v pod
jetjih, ker ne zaslužijo več kot delovodje.

Potem ko je bilo jugoslovansko gospo
darstvo konec šestdesetih let v glavnem 
utirjeno, v sistem tržnega gospodarstva, je 
nastalo vprašanje, ali mora taka ekonomska 
oblika neizogibno prinesti tudi nov družbe
ni sloj, ki bi se po temeljnih značilnostih 
razlikoval od delavskega razreda po mestu 
v proizvodnih odnosih, po statusu in po 
ekonomskem položaju in ki bi se spreme
nil v »nasprotni razred.«

Do začetka šestdesetih let je imela domi
nantno vlogo v družbi politična struktura, 
zatem pa, zlasti po gospodarski reformi 
1965. leta, je družbeni proces čedalje bolj 
spravljal na krmilo »menažerje« in »tehno
kracijo«. Pomembno je opozoriti na to, da 
je ta proces dobil »legaliteto« v nerazvitem 
konceptu samoupravljanja.

Bistveno načelo in • cilj delavskega samo
upravljanja sta namreč odvzem pravic poli
tičnim -strukturam do upravljanja gospo
darstva in prenos upravljanja na delovne 
kolektive. Toda pravice, ki so jih »prena
šali« na delovne kolektive, so prevzemale 
čedalje bolj vodilne ekipe v njih, manj pa 
neposredni proizvajalci. Tako je nerazviti 
koncept samoupravljanja dal idejnopolitič
no legaliteto vzponu t. i. tehnostrukture.

Ta proces ni povzročil takojšnjega spo
pada riied »tehnokracijo« in političnimi 
strukturami, pač pa Je »politična birokra
cija« odhajala s prvega na drugo mesto, 
»menažerji« in ^tehnokracija« — predvsem 
tisti zunaj proizvodnih organizacij — pa so 
se čedalje bolj vzpenjali na prvo mesto.

Tako je bila odprta pot krepitve druž
bene moči »upravljavskega sloja«, ob tem 
pa se je pokazalo, da se samoupravnega 
koncepta brez komunistične organizacije ne 
da uresničevati.

Obenem' z ločevanjem upravljavskega 
sloja od delovnih množic je potekal tudi 
proces nastajanja socialnih razlik in boga
tenja. Nastajal je nekakšen »srednji raz
red.«

Nekateri raziskovalci cepijo, da je okoli 
dva odstotka prebivalstva doseglo standard 

t. i. srednjega razreda v visoko razvitih de
želah, okoli 10 odstotkov se približuje temu

standardu, medtem ko na drugi strani oko
li 20 odstotkov prebivalstva živi na eksi
stenčnem minimumu.

Znano je, da so zaposleni v bankah, za
varovalnicah, raznih gospodarskih združe
njih, državnih organih in trgovini imeli za
nesljivejši in večji dohodek kot zaposleni 
v proizvodnih delovnih organizacijah. Na
čelno je boljši položaj delavcev v panogah 
z visoko sestavo tehnike kot v panogah z 
nizko organsko sestavo sredstev.

Od vseh študentov 1969. leta je bil vsak 
drugi iz družin »drugi poklici«, se pravi 
pretežno nedelavskih, vsak peti je bil de
lavski, vsak šesti pa kmečki otrok.

Od celotnih prejemkov prebivalstva je 
57,1 odstotka izviralo iz delovnega razmer
ja, medtem ko so vse drugo bili t. i. dru
gi prejemki, kar priča, da je del prebival
stva (to pa niso delavci), dobival pomem
ben dohodek zunaj delovnega razmerja.

Vodilna struktura v gospodarstvu, osa
mosvojenih podjetjih in zlasti še bankah, 
trgovini itn, se je izmikala organizirani 
družbeni kontroli, naslanjajoč se na mono

pol na informacije in na znanje na eni ter 
na koncentrirano ekonomsko moč na drugi 
strani, s čimer je postajala čedalje močnej
ši družbeni dejavnik. Politična moč se je 
bolj in bolj »selila« iz državnih in politič
nih teles v velike proizvodne organizacije, 
banke in podobne gospodarske centre.

Ob kritiki državnega socializma kot eko
nomsko neproduktivnega in neracionalnega 
sistema se je na eni strani porajala slepa 
zaverovanost v vsemogočnost trga kot avto
matično racionalne organizacije ekonomske
ga življenja, po drugi strani pa so sicer po
trebnemu zasebnemu sektorju dovoljevali 
bogatenje z oblikami, kot so bila »GG« pod
jetja, gostilne tn Obrtne delavnice, prekupče
vanje s parcelami za gradnjo hiš kar vse 

je pripeljalo do čezmernega bogatenja, pri

čemer so pogosto nekateri pripadniki up
ravljavskega sloja bili »avantgardisti«.

S takšno privatizacijo je nekdanji zave
stni socialistični državljan, revolucionar, bo
rec zoper vsakršno obliko privatne in celo 
osebne lastnine postal mali lastnik z vsemi 
značilnostmi lastnika, vendar s starimi zve
zami in vplivom, celo na regulativo, od lo
kalne pa do najvišje.

Tako so posamezniki iz državne oblasti 
izkoristili svojo politično moč, vpliv in zve
ze za lastno bogatenje, s pridobljenim bo 
gastvom pa so snovali nove zveze in vplive. 
Ta pojav se je širil hitrp zato, ker ni bilo 
kontrole, ker ni bilo ustreznega davčnega 
sistema. Temu je sledila reakcija zoper bo
gatenje, pri čemer žele odpraviti družbi po
trebni zasebni sektor. Tako so nastajale 
absurdne družbene situacije.

Z raznimi španov jami, v glavnem nevid
nimi, med nosilci gospodarske, politične in 
državne oblasti so nastajali »vrhovi«, ki de 
facto razpolagajo z družbenimi sredstvi, 
akumulacijo itn. — seveda pod zaveso sa
moupravnih sklepov. Vse to je omogočalo 
velike, celo »legalne« zlorabe, kot so dol
gotrajna potovanja v tujino, dragocena da
rila, provizije Itn., kar so opravičevali z 
nujnimi spremnimi pojavi tržnega načina 
proizvodnje, to pa razlagali kot zgodovinsko 
nujnost.

Takšno vedenje, legalizirano z realnim 
sistemom, prepovedano pa s formalnim si
stemom in družbeno etiko, je prinašalo sku- 
pinskolastninski odnos, ki je formalno pro
tiustaven, in s tem je nastajal hibrid med 
zasebno lastninskim in državno lastninskim. 
Vse to in vrsta drugih dejavnikov Je ustvar
jala t.i. srednji razred. Ta pojem pa zajema 
zelo različne kategorije tako po nastanku 
kot po položaju tn ga zato uporabljamo 
pogojno, s pridržki.

Vzpon družbene moči odtujenega kapita

la, težnje po obnovi t.i. srednjega razreda
— vse to vsiljuje vprašanje, kako Je do tega 
moglo priti v razmerah delavskega samo
upravljanja.

Bistvena prvina politične doktrine ZKJ 
je naslonitev na samoupravno delav
sko gibanje, izvirajoče iz Mantove teze, da 
mora biti osvoboditev delavskega razreda 
delo razreda samega.

Od zmage socialistične revolucije do sre
dine šestdesetih let Je bilo upravljanje druž
benega razvoja v Jugoslaviji v rokah partij- 
sko-državnega vrha federacije, ki je odločal 
o tem. kakšne družbene spremembe bodo 
izpeljane in kdaj. V tem smislu se Jugosla
vija bistveno ni razlikovala od drugih držav 
»državnega socializma«. Razlika, in sicer di
ametralna, pa je bila v ideološkem koncep
tu in smeri družbenega razvoja. Tam so 
ohranjali administrativno-centralistični si
stem, tu pa uresničevali zamisel o antibiro- 
kratskem razvoju. Toda kot tam ni bilo 
avtentičnega gibanja delovnih množic, tako 
tudi v Jugoslaviji to gibanje v celotnem 
omenjenem obdobju ni bilo posebno inten
zivno, čeprav so — kar je treba poudariti
— delovne množice bolj ali manj podpirale 
smer družbenega razvoja, ki jo Je določalo 
vodstvo. *

Pri uresničevanju svojih zamisli se |e 
partijsko-državni vrh opiral na monolitno 
partijo, na organizaclie ZKJ Partijski vrh 
se je razen tega naslanjal na množične poli
tične organizacije, kakor tudi na državni 
aparat, se pravi, na administrativne metode 
v družbenopolitičnem življenju.

Konec šestdesetih let pa Je bil položaj 
znatno spremenjen.

Dva nova momenta sta bila. zavoljo ka
terih je bil družbeni položaj bistveno razli
čen kot v petdesetih letih.

Nadaljctiuljr jutri
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Predlagani kandidati
MARIBOR

MARIBOR, 14. marca — Občinska kan
didacijska konferenca je določila kandi
date za vodilne funkcije v občini Mari
bor: inž. Vitjo Rodeta za predsednika 
skupščine občine, Maro Žlebnik za pod
predsednika občine, inž. Vinka Borca za 
predsednika izvršnega sveta skupščine ob
čine, Staneta Rebolja za predsednika zbo
ra združenega dela, Matijo Pajnkiharja za 
predsednika zbora krajevnih skupnosti in 
Marjana Dajčmana za predsednika druž
benopolitičnega zbora. '

Kandidacijska konferenca je določila 
tudi kandidatno listo za delegate družbe
nopolitičnega zbora občinske skupščine. 
Kandidati v družbenopolitičnem zboru so: 
Stane Bajec, Zvonko Bedenrk, Marija Bo- 
rin, Dubravka Breznik, Marjan Dajčman, 
Radovan Dobaj, Elica Dolenc, Branko 
Fingušt, Lučka Florjančič, Irena Fras, 
Ivan Gradišek, Anton Hriberšek, Alojz Je
re, Oto Kampuš, Tone Kirbiš, Brigita Ku
har, Katarina Kukovec, Radomir Lakič,

ORMOŽ
ORMOŽ, 14. marca — Na seji občin

ske kandidacijske konference SZDL v Or
možu, so podrobno pregledali im ocenili 
nedavno zaključeno evidentiranje kandi
datov ter sprejeli kandidatno listo za čla
ne občinskega vodstva in delegatov za 
družbenopolitični zbor. Za predsednika 
občinske skupščine kandidira Mirko No
vak, za podpredsednico Marica Brazda, ' 
medtem ko je kandidat za predsednika 
občinskega izvršnega sveta Franc Novak. 
Drago Zabavnik je kandidat za predsed
nika družbenopolitičnega zbora, Martin

Kristina Lovrenčič, Franc Lubej, Ignac 
Marčun, Janko Mlinarič, Breda Moeschl, 
Milena Muhič, Oskar Pajnik, Manja Pa- 
šek, Slavka Perger, Drago Pintarič, Sto
jan Požar, Vitja Rode, Mirjana Turudič, 
Sašo Uranjek, Drago Urekar, Ignac Vajs, 
Janko Vaupotič, Alojz Vindiš, Slavko Za- 
keršnik, Tine Zorič, Anton želj, Anton Ži
danik.

Občinska kandidacijska konferenca 
SZDL v Mariboru je enoglasno podprla, 
tudi kandidaturo Edvarda Kardelja za čla
na predsedstva SFRJ iz Slovenije in kandi
daturo za člane predsedstva iz SR Sloveni
je. Prav tako so podprli predlog možnih 
kandidatov za družbenopolitični zbor skup
ščine SRS in zvezni zbor z mariborskega 
področja. Možni kandidati za družbenopoli
tični zbor skupščine SRS so Stane Gavez, 
Franci Mrcina, Metka Smolko in Terezija 
Štefančič, 'za zvezni zbor skupščine SFRJ 
pa Štefka Dodič, Jelka Firbas, Maks Jabloč- 
nik, Mirko Ledinek in Vojko Ozim. M. K.

Kramar za predsednika zbora združenega 
dela, Matija Ratek pa za predsednika zbo
ra krajevnih skupnosti.

Kandidati za delegate v družbenopoli
tičnem zboru so: Marica Brazda, Anton 
Marčec, Slavko Kačičnik, Mirko Novak, 
Marjeta Petek, Mirko Tramšek.^ Drago Za
bavnik, Mirko Kuharič, Ivan Jerebič, Ani
ca Megla, Terezija Štefančič, Beno Valk, 
Maks Antolič, Silvo Bedrač, Marta Per
šak, Vera Zabavnik, Boris Polak, Martin 
Toplak, Majda Kaukler in Ivan Vajda.

D. U.

LENART V SLOVENSKIH GORICAH
LENART, 14. marca — Na občinski 

volilni konferenci SZDL so potrdili kan
didatne liste.

Tako so podprli kandidaturo Edvarda 
Kardelja za člana predsedstva SFRJ, kan
didaturo Sergeja Kraigherja za predsed
nika SR Slovenije in Toneta Boleta, Ančke 
Kuhar, Jožeta Lončariča, Vide Tomšič, 
Josipa Vidmarja in Janeza Vipotnika za 
člane predsedstva SR Slovenije.

Potrdili so tudi kandidaturo Boža Tuša 
za predsednika skupščine občine Lenart, 
Slavka Kurečiča za predsednika zbora 
krajevnih skupnosti, Julija Pečana za 
predsednika zbora združenega dela, Jan
ka Kšela za predsednika družbeno po
litičnega zbora in Franja Muršeca za 
predsednika občinskega izvršnega sveta.

Za možne kandidate za družbenopo-

LENDAVA
LENDAVA, 14. marca — Na drugi seji 

občinske kandidacijske konference so da
nes soglasno potrdili imena vseh predla
ganih možnih kandidatov za vodilne funk
cije v občinski skupščini in kandidate za 
delegate vseh treh zborov občinske skup
ščine.

Za predsednika občinske skupščine bo 
kandidiral Jože Varga, za predsednika iz
vršnega sveta občinske skupščine pa Ladi
slav Ivanec. Prav tako so udeleženci so
glašali s kandidaturami evidentiranih kan
didatov za predsednike posameznih zbo
rov občinske skupščine: za zbor združene- 

«

MOZIRJE

litični zbor republiške skupščine so po
trdili Staneta Gaveza, Metkft Smolko, Te
rezijo Štefančič in Franca Mrcino.

Kot možne kandidate za zvezni zbor 
skupščine SFRJ pa so potrdili Vojka 
Ozima, Mirka Ledineka, Štefko Dodič, 
Jelko Firbas in Maksa Jabločnika. Pri 
vseh teh listinah so skrbno pazili, da 
so zastopane tako ženske kot mladi in 
pa neposredni proizvajalci in kmetje.

Prav tako so danes potrdili možne 
kandidate za družbeno politični zbor skup
ščine občine Lenart. Ti so: Drago Štraus, 
Paula Tušak, Božo Tuš, Rozika Cučko, 
Ludvik Rajšp, Breda Zorko, Franc Ko
zar, Janko Kšela, Danica Brus, Leopold 
Hameršak, Ivan Cmčec, Alojz Zelenko, 
Jože Majcenovič, Slavko Jančič, Milan 
Gumzar, Alfred Pirher in Ivan Muršak. J. J.

ga dela Ivan Farkaš, za zbor krajevnih 
skupnosti Tone čemi in za družbenopoli
tični zbor Jože Vidič.

Popolno soglasje je obveljalo tudi za 
predlagane možne kandidate za delegate 
družbenopolitičnega zbora občinske skup
ščine. Ti so: Marija Horvat, Stevo Hor
vatič, Marija Fehir, Ladislav Fehir, Tibor 

■Uelen, Fridrik Grof, Jože Horvat, Jože 
Kocon, Jože Kuronja, Marjeta Pal, Franjo 
Strbad, Nikolaj Sabjan, Jože Tivadar, Ivan 
Utroša, Jože Varga, Jože Vidič, Jože Ze
lenko in Štefan Žižek.

B. B.

MOZIRJE, 14. marca — Na današnji 
kandidacijski konferenci so potrdili kan
didature možnih kandidatov za vodstvene 
funkcije v občini. Predsednik občinske 
skupščine naj bi bil Franc Sarp, pred
sednik občinskega izvršnega sveta Hubert 
Herček, podpredsednik občinske skupščine 
pa Franjo Gerdina.

Medtem ko bo zbor združenega dela 
štel 41, bosta zbor krajevnih skupnosti 
in družbenopolitični zbor štela 25 ozi

roma 21 delegatov.
Kandidati za družbeno politični zbor 

so: Toni Boršnak, Anka Čeplak, Franjo 
Gerdina, Roman Grudnik, Edi Herman, 
Jožica Knapič, Avgust Lenar, Franc Ma- 
rovt, Franc Omladič, Jožica Pečovnik, Jo
žefa Rakun, Jože Rakun, Meta Robnik, 
Jelka Rojten, Bogomir Strašek, Franc 
šarp, Vida Štiglic, Marija Sterbenk, Franc 
Tevž, Mirko Zavolovšek in Marta žagar.

D. H.

BARMANI SO TEKMOVALI — V sredo in četrtek je 
bil v* okviru prireditev letošnjega mariborskega kulina
ričnega tedna v hotelu Slavija v Mariboru prvi šampi- 
onat mest v mešanju barmanskih pijač za »zlati talis
man«, ki se ga je udeležilo 20 barmanov.

Foto: B. Čerin

Trije 
„M“ za 
glasbo

Bralci revije Mladina 
so izbrali najboljše 

v zabavni glasbi
LJUBLJANA, 14. marca — 

Revija Mladina že štiri leta 
nazaj prireja med svojimi 
bralci glasovanje za najus
pešnejše slovenske zabavno 
glasbene ustvaralce. Tako iz
berejo vsako leto najuspeš
nejšega pevca, pevko, vokal
no instrumentalno skupino, 
popevko, glasbenika in za
bavno glasbeno radijsko od
dajo.

Jutri bo ob 20.30 v dvorani 
kina Union podelitev pri
znanj, ki jih bodo prejeli 
prvi trije v 'vsaki skupini. 
Prvi prejme zlati »M«, drugi 
srebrni »M« in tretjeuvršče- 
ni bronasti »M«.

Na prireditvi bodo vsi, ki 
bodo priznanja prejeli, tudi 
nastopih. Tako bo ponovno 
po nekajmesečnem premoru 
nastopila skupina Srce, ma
riborska skupina Čudežna po
lja, potem pa še New swing 
quartet, Ditka Haberl, Mar
jetka Falk, Majda Jazbec in 
Oto Pestner. Kot gost bo 
nastopil tudi Tomaž Pengov, 
ki je pred kratkim izdal svoj 
prvi samostojni album.

Na prireditvi bodo poleg 
pevcev, pevk in ansamblov 
prejeli priznanja tudi Mojmir 
Sepe, Jože Privšek, Ati Soss, 
Marjanca Vojnovič, Vili Vo
dopivec in Nino Robič.

M. C.

Revija mode
NOVA GORICA, 14. marca 

— V petek ob 20. uri bo v 
hotelu Park modna revija 
spomladanskih in poletnih 
modelov, ki jo je pripravil 
novogoriški Ideal. Na reviji 
bodo prikazali najnovejše 
modele za prihajajočo sezo
no. P. P.

Mlade 
vrste 
v RK

V soboški občini pri
pravljajo tekmovanje 

ekip prve pomoči
MURSKA SOBOTA, 14. mar

ca —. Sinoči se je sestal pri
pravljalni odbor za organiza
cijo prvega občinskega tek
movanja ekip prve pomoči 
mladih članov RK in mladi
ne RK, kj bo predvidoma 11. 
maja letos v Murski Soboti.

Glavni namen tekmovanja 
je ,da bi čim večji krog mla
dih občanov soboške občine 
ime'- dodatno izobraževanje 
na področju RK, s tem, da 
bi dali večji poudarek redne
mu pouku prve pomoči po 
že obstoječih učnih progra
mih na osnovnih šolah v sed
mih razredih pri pouku bio
logije in v srednjih šolah 
pri pouku obrambne vzgoje 
in zaščite.

Organizatorji tekmovanja, 
občinski odbor rdečega križa, 
društvo prijateljev mladine 
in občinska konferenca ZMS 
v sodelovanju s temeljno izo
braževalno skupnostjo ter pod 
pckroviteljstvom oddelka za 
narodno obrambo, bodo v 
kratkem razposlali razpis te
ga tekmovanja vsem osnov
nim in srednjim' šolam v ob
čim.

Najboljši na občinskem te
kmovanju se bodo udeležili 
drugega, republiškega tekmo
vanja, ki bo letos 15. junija 
v Gradacu pri Metliki.

L. RAVENSKI

Za pravično 
delitev stanovanj

MUTA, 14. marca — V to
varni poljedelskega orodja in 
livarni Gorenje Muta še ved
no hudo manjka stanovanj 
za delavce. S spremembo na
činov kreditiranja bank za 
zasebne gradnje je nastala še 
težja situacija. Kljub temu, 
da letos gradijo dva stano
vanjska objekta, bodo stano
vanja še nekaj časa eden naj
resnejših problemov podjetja. 
Prav zaradi tega so izdelali 
poseben pravilnik o dodelje
vanju stanovanj, ki je zdaj v 
javni razpravi. S tem bodo 
poskušali doseči vsaj največ
jo možno mero pravičnosti 
pii dodeljevanju stanovanj. 
Samp za letošnji nakup so na
menili 800 tisoč dinarjev.

Komunisti
izvolili

delegate
Delegati iz Murske So
bote in Gornje Radgone 
za kongresa ZKS in ZKJ

GORNJA RADGONA, 14. 
marca — Tudi v radgonski in 
soboški občini so po tehtnih 
razpravah izvolili delegate za 
oba kongresa zveze komuni
stov. Komunisti v obeh obči
nah so zlasti ugodno ocenili 
strukturo delegatov, med ka
terimi prevladujejo neposred
ni proizvajalci in strokovni 
delavci iz delavnih organiza
cij.

Komuniste radgonske obči
ne bodo na kongresu ZK Slo
venije, ki se bo začel 13. 
aprila, zastopali: Štefan Ja- 
kopec, visoko kvalificirani de
lavec, Anica Miholič, prosvet
na delavka, Stane Ceh, dela
vec, in Vili Šrajer, ekonomist. 
Na kongresu ZKJ pa bo so
deloval Jože Vidic iz Len
dave.

Soboško občino bodo za
stopali na kongresu ZK Slo
venije naslednji delegati: 
Aleksander Lukas, kartonažer, 
Martin Puhar, inž. agronomi
je, Ivo Repič, mehanik, Jože 
Stvarnik, prosvetni delavec, 
Karel Sukič, politolog, Alek
sander Šiftar, kmetijski inž., 
Slika Šoštarič, inž. organiza
cije dela in Zmaga Trček, tr
govska. pomočnica. Na kon
gresu ZKJ pa bo iz soboške 
občine sodelovala Slavica Ro- 
gan, mlada kmetica iz Sodi- 
šinec. B. BOROVIC

SZDL o Večeru
MARIBOR, 14. marca — 

Danes se je sestala občinska 
konferenca SZDL Maribor in 
sprejela programske zasnove 
časopisa Večer in akt o usta
noviteljstvu.

Občinska konferenca je po
oblastila tudi izvršni odbor 
občinske konference, naj v 
sodelovanju s predsedniki 
krajevnih organizacij SZDL 
in člani žirije pripravi in 
sprejme predlog za podeli
tev OF slovenskega naroda, 
ki jih podeljuje vsako leto 
občinska konferenca SZDL 
Maribor. M. K.

Ai/rn

MED GRMOVJEM — Ob slovenskih cestah je malo napisnin taoei, ki di potniKe opozarjale, da so prispeli iz 
ene pokrajine v drugo. Žal pa tole, ki leži ob cesti Maribor—Murska Sobota, že prekriva šibje in grmičevje.

_ Foto: B. Čerin

Podlaga vzgoje
Maribor: razprava o osnutku resolucije o razvoju vzgo
je in izobraževanja v SRS — Osnutek je dobro zastavljen
MARIBOR, 14. marca. — Sinoči je občinska konferenca 
SZDL organizirala razpravo o osnutku resolucije o' raz
voju vzgoje in izobraževanja v SRS. Republiška sekre
tarka za prosveto in kulturo Ela Ulrih-Atena je odgo
varjala na vprašanja udeležencev in pojasnila nekatere 
značilnosti resolucije.

Med več kot 70 udeleženci 
razprave je bila večina pro
svetnih delavcev, medtem ko 
je bilo zelo malo predstav
nikov delovnih organizacij.

V razpravi so udeleženci 
poudarili, da je osnutek re
solucije zelo dobro opredelil 
idejnost in marskistično vzgo
jo. Razprava pa je pokazala, 
dga je morda program neko
liko prešibak na področju vi
sokega šolstva.

Opozorili so tudi na ka
drovske probleme in osip 
učencev na osnovnih šolah in 
pristavili, da je ta kadrovska 
problematika na srednjih,

Čas dejavnosti
Predkongresna in predvolilna aktivnost je močno razgi
bala politično dejavnost komunistov v celjski občini
CELJE, 14. marca. — Občinska konferenca ZKS Celje je na današnji seji ugodno 
ocenila politično aktivnost v celjski občini v zadnjih dveh mesecih in pol. Zna
čilno za to obdobje je med drugim tudi to, da je delovno vzdušje zajelo veliko 
večino delovnih ljudi, torej ne samo komuniste, ki pa so si tudi sicer, ne glede 
na skrajno obremenjenost, zelo uspešno prizadevali uresničevati začrtane naloge
in cilje.

široko organizirane akcije 
in razprave — predvolilne 
priprave, statutarne in ustav
ne razprave, načrtovanje in 
financiranje splošne ter sku
pne porabe, ustanavljanje 
TOZD in drugo, kar je anga
žiralo delovne ljudi, med 
drugim tudi dokazuje, da se 
proces podružbljanja politiki, 
ki ga v celjski občini že dalj 
časa sprejemajo kot trajno 
in eno najpomembnejših na- 
Log, uspešno uresničuje. Vse 
več je jedr, ki samostojno, 
vendar z metodo dogovarja
nja in po samoupravni peti 
načrtujejo in odločajo o raz
voju različnih področij druž

benega življenja in tudi s 
tem prispevajo k vidnim 
spremembam v položaju in 
perspektivi celjske občine 
Uresničevanje vsebine nove 
ustave in prizadevanja za še 
učinkovitejše gospodarjenje v 
organizacijah združenega de
la in v občini sploh pa osta
jajo najpomembnejše naloge 
tudi za prihodnje obdobje.

Javna razprava o kongres 
nih dokumentih je v celjski 
občini zajela vsaj 2300 komu
nistov, v njej pa je sodelo
valo tudi veliko nečlanov. 
Največ pripomb se je nana
šalo na preveliko jezikovno 
in formulacijsko zahtevnost

kongresnih dokumentov, iz
rečenih pa je bilo tudi več 
mnenj, ki se nanašajo na de
lovanje in odgovornost ko
munistov na vseh področjih 
družbenega življenja.

Na današnji seji je celjska 
občinska konferenca izrazila 
tudi svoje soglasje « predlo
gom za kandidate za organe 
ZKJ in ZKS — s tem, da pa 
je menila, da je med njimi še 
vedno premalo neposrednih 
proizvajalcev in mladine.

IVICA BURNIKjana

zlasti pa strokovnih šolah, še 
mnogo bolj pereča.

Po mnenju udeležencev hi 
kazalo v osnutku bolj ustrez
no opredeliti vlogo in pomen 
dijaških domov ter zlasti 
poudariti njihovo vzgojno 
izobraževalno, ne pa samo 
njihovo socialno funkcijo. V 
resoluciji bi morali na
kazati tudi specifično potrebo 
po izobraževanju profila dom
skega pedagoga.

Ce hočemo urediti številne 
probleme na področju vzgo
je in izobraževanja — so 
poudarili — bo treba pospe
šeno ustanavljati temeljne sa-

Poceni 
oddih za 
delavce
Mariborski sindikati 

organizirajo letos 
počitnice v Seči

MARIBOR, 14. marca — 
Občinski sindikalni svet Ma
ribor je razpisal letovanje za 
člane sindikati in njihove 
naj ožje svojce v svojem po
čitniškem domu v Seči pri 
Portorožu. Letos bodo lahko 
letovali v devetih izmenah 
od 11. junija do 30. avgusta. 
Vsaka izmena bo trajala de
set dni.

Največ popusta v ceni le
tovanja bodo imeli delavci 
z najnižjimi osebnimi dohod
ki.

Od 1. do 22. aprila bodo 
najprej sprejemali prijave sa
mo tistih delavcev, katerih 
dohodek na družinskega čla
na znaša do 600 dinarjev, po
zneje pa tudi ostalih.

MARJAN KOS

moup ravne interesne skupno
sti s področja vzgoje in izo
braževanja.

MARJAN KOS

Večer amaterske
ga filma

VELENJE, 14. marca — 
Kinoklub »Goren e« bo v pe
tek, 15. marca, priredil večer 
amaterskega klubskega filma 
v velenjski knjižnici.

Na prireditev je povabil 
kinoklub »Minifilm« iz Ljub
ljane. Predvajali bodo 5 fil
mov, ki so jih posneli člani 
ljubljanskega kinokluba: do
kumentarni film Berta Savo- 
dnika »Prvi preiskus«, doku
mentarni film »Pariš« Svata 
Kasala, dokumentarni film 
»Gotska plastika« istega av
torja, dokumentarni film 
»Dan v senci preteklosti« av
torjev Sveborja in Borisa 
Iveziča, Borisa Bibiča in Jo
žeta Resnika. Kot zadnji 
film »Cankarjanstvo je bi
lo«. Avtor tega filma je Jože 
Perko. J. H.

Rušili bodo hišo
MARIBOR, 14. marca — 

Občinski upravni organ je 
izaal dovoljenje za rušenje 
enonadstropne stanovanjske 
hiše v Ilešičevi ulici 6. Stav 
ba stoji za gostilno »Veseli 
kmet« med Mlinsko ulico in 
že.ezniško progo. Tako so 
začeli rušiti dotrajane hiše 
na območju, kjer bodo v 
prihodnjih letih zgradili bo 
dočo avtobusno postajo ob 
Mlinski ulici. M. K.

Zvedeli smo
Izvolitve na VTŠ Maribor
• MARIBOR — Za direk

torja visoke tehniške šole v 
Mariboru so izvolili dr. LJu- 
bomira Crepinška, diplomi
ranega inženirja, za pomoč
nika direktorja za pedago
ške zadeve dr. Mirka Ceha, 
za pomočnika direktorja za 
splošne in gospodarske za
deve pa dipl. ing. Ivana No- 
vaka. Novi predstojniki od
delkov so: dr. Anton Jezer, 
nik (oddelek za strojništvo), 
magister elektr. Tine Zorič 
(oddelek za elektrotehniko), 
dipl. ing. Branko Podlesnik 
(oddelek za gradbeništvo), 
dr. Bogdan Volavšek (odde
lek za kemijo), dipl. ing. 
Stanislava Jeler (odsek tek- 
stilne tehnologije), magister 
matematike Jože Lep (izred
ni študij), dipl. ing. Bruno 
Štiglic (center za tehniške 
raziskave) in prof. Milan 
Kac, dipl. matem. (center 
za računalništvo). M. K.

Gobarji bodo zborovali
• MARIBOR — V pone

deljek, 18. marca ob 18. uri 
bo v sejni sobi kluba upo
kojencev v Mariboru na. 
Slomškovem trgu v prvem 
nadstropju občni zbor go
barske družine Maribor. Pre
gledali bodo dosedanje delo 
in sprejeli program dela za 
letošnje leto. M. K,

Tri zlate poroke
• LJUTOMER — Pred 

dnevi so bile na tukajšnjem 
matičnem uradu v enem 
dnevu kar tri zlate poroke. 
Predsednik občinske skupšči
ne Ivo Šumak je izročil listi, 
ne o zlatih porokah Francu 
in Katarini Novak, Francu 
in Heleni Horvat ter Francu 
in Jožefi Vrabelj.

S. F.

PRODAJNA RAZSTAVA KNJIG
založbe SPRINGER (Berlin-Dunaj) 
od 14. do 23. marca 1974
Razstava bo v spodnjih prostorih Inozemskega od
delka DZS, Titova 25, Ljubljana. Knjigarna je odprta 
NON-STOP.

Teme: medicina, biologija, matematika, fizika, teh
nična kemija, čista kemija, tehnika, geologija, mine
ralogija ...
Vabljeni!

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE
2303

Kadrovske hibe
Občinska konferenca ZK v Murski Soboti ugotavlja, da 
so lahko le delno zadovoljni s kadrovsko dejavnostjo
MURSKA SOBOTA, 14. marca. — Na današnji seji občinske konference ZK v 
Murski Soboti so ob predlogih kandidatov za organe ZKJ in ZKS, analizirali tudi 
kadrovsko politiko zveze komunistov v občini, kjer so doslej kandidirali skupaj 
282 možnih kandidatov za občinsko konferenco ZK in za vse njene organe ter

Tudi
kandidati

mladih
Učenci na soboških 

šolah izbirajo 
svoje zastopnike

MURSKA SOBOTA, 14. 
marca — Na soboških sred
njih šolah so se v zadnjih 
dneh učenci srečali s pred
volilno aktivnostjo na svojih 
temeljnih kandidacijskih kon
ferencah, kjer so razpravljali 
o možnih kandidatih med svo
jimi vrstami. Kandidirajo za 
delegacije na področju vzgo
je in izobraževanja skupaj s 
svojimi pedagogi učitelji na 
konferencah delegacij zbora 
združenega dela. Skupno ima
jo 23 delegatskih mest v teh 
delegacijah.

Na temeljnih kandidacij
skih konferencah po šolah; 
gimnazijah, ekonomskem šol
skem centru, centru poklic-' 
nih šol, zdravstveni šoli, šol
skem centru za blagovni pro
met in kmetijskem šolskem 
centru so mladi evidentirali 
skupno 33 kandidatov, med 
katerimi bodo volili svoje 
delegate na volitvah konec 
tega meseca.

L. RAVENSKI

komisije.

Kandidatne liste za organe 
ZKJ in ZKS so po ugotovitvi 
članov soboške občinske 
konference zveze komunistov 
odsev mnenj celotnega član
stva. To velja' še posebej za 
predloge, da bi na 10. kon
gresu zveze komunistov Ju
goslavije. izvolili Josipa Bro
za Tita za predsednika z ne
omejenim mandatom, sogla
šali pa so tudi s predlogom 
za ponovno izvolitev Franca 
Popita za predsednika CK 
ZKS in Franca Šetinca za se
kretarja izvršnega komiteja 
CK ZK Slovenije.

Člani konference so ugod
no ocenili tudi predloge mo
žnih kandidatov za razne 
funkcije v občinski skupšči
ni, o čemer bodo še podrob
neje govorili na jutrišnji ob
činski kandidacijski konfe
renci.

Doslej opravljeno delo pri 
evidentiranju komunistov za 
razne funkcije v soboški ob
čini je kritično ocenil orga

nizacijski sekretar občinske
ga komiteja ZK Bela Banfi. 
To nalogo, ki jo uresničuje
jo že dobri dve leti, je de
jal, so vzeli premalo resno 
v osnovnih organizacijah 
zveze komunistov, kjer so za
radi nedoslednosti ponekod 
posamezniki uveljavljali oseb
ne koristi.

V večini od skupnega šte
vila 71 osnovnih organizac i 
aktivov ter štirih svetov ZK 
na ravni organizacij združe
nega dela v soboški občini, 
so po besedah Bele Banfija 
pokazali premalo posluha 
tudi za bolj izrazito razred
no usmeritev pri uresničeva
nju kadrovske politike.

Prav tako, je dejal, tudi 
zastopstvo žensk in mlajših 
članov ZK na listah evidenti
ranih možnih kandidatov ne 
ustreza strukturi partijske 
baze. Za dokaz je med dru
gim navedel podatek, da je 
na seznamu osemdesetih pre
dlaganih kandidatov za ob

činsko konferenco ZK le 19 
žensk in 13 mlajših ljudi, 
prav tako pa niso zadovoljni 
z zastopstvom neposrednih 
proizvajalcev, ki so zastopa
ni komaj s tretjino eviden
tiranih možnih kandidatov.

BORO BOROVIC

Mariborski 
modelarji gredo 
v Avstrijo

MARIBOR, 14. marca — 
Modelarska ' sekcija Maribor 
se bo udeležila medklubske
ga tekmovanja letalskih pro- 
stoletečih modelov, ki ga or
ganizira avstrijski modelar
ski klub Union iz Gradca v 
nedeljo ob 9. uri v Gnasu. 
Mariborski modelarji bedo v 
Gnas odpotovali z izbrano 
petčlansko ekipo, v kateri 
bosta tudi dva pionirja za
četnika. Tč je prvo tovrstno 
Ifetošnje tekmovanje mode
larjev- I. S.
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GORENJSKA
OBLAČILA
KRANJ

Iščejo delavce za naslednja delovna mesta:

Za obrat konfekcije v Kranju
1. 20 KROJAČEV — ŠIVILJ
Pogoj: kvalificiran krojač ali šivilja

2. 20 NEKVALIFICIRANIH DELAVCEV za
priučitev konfekcijskega šivalca

Za obrat konfekcije Jesenice
3. SKLADIŠČNIKA MATERIALA
Pogoj: kvalifikacija krojaške oz. šiviljske stroke ali 
kvalificiran trgovec, 3-mesečno poskusno delo.

Vse pismene ponudbe vložite v upravi podjetja Go
renjska oblačila Kranj, Prešernova c. 6. Osebni do
hodki so zagotovljeni s pravilnikom o razdeljevanju 
OD. Ponudbe sprejemajo do 20. marca 1974.

Z novim šolskim letom 1974/75 sprejme podjetje 
na 6-mesečno priučevanje poklica konfekcijski šiva- 
lec 20 fantov in deklet z dokončano ali nedokonča
no osnovno šolo. Prijave sprejema splošno kadrov
ska služba do 30. 6.. 1974. - 2296
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Prvi dan Raška 146 m
Začel se je 18. teden smučarskih poletov v dolini pod Poncami — Planiška 
velikanka pripravljena kot še nikoli — Prvi je čeznjo poletel V. Blaznik
PLANICA, 14. marca. —- Prvi današnji preiskus planiške velikanke je povsem uspel.
Zdaj že lahko trdimo, da bo veliki planiški jubilej1 izreden v vseh pogledih. Vreme 
je idealno, skakalnica pripravljena kot še nikoli, vse službe samo čakajo na štart, 
skakalci pa se tudi že zbirajo, da se spopadejo za naslov najboljšega lovca daljav 
na 18. tednu smučarskih poletov v Planici in 44. na svetu sploh. Med njimi so tudi 
najslovitejši' lqvci daljav, še posebej pa velja poudariti, da bodo skakali tudi vsi 
nosilci kolajn prvega svetovnega prvenstva leta 1972 v dolini pod Poncami — Wal- 
ter Steiner, Heinz Wosipiwo in Jifi Raška. Prav slednji je že danes poletel 133 
in 146 metrov in zaupamo lahko tudi skrivnost, da se bo eden najboljših smučar
skih skakalcev na svetu najbrž prav s Planico in njenim jubilejem tudi poslovil 
od aktivnega skakanja.

Velikanka je bila že zgo
daj zjutraj pripravljena pa 
preizkušnjo, toda dokler je 
sonce ni vsaj malo zmehčalo, 
skakalci niso mogla prek nje
nega odskočnega mostu, žal 
danes še m bilo moč meriti 
hitrosti na mostu, ker »a- 
prava še ni delovala. Pa ven
dar je bilo očitno, da je son
ce smučino na zaletišču že 
preveč načelo, da so bile za
to hitrosti premajhne in so 
se gibale po površnih ocenah 
med 100 in 104 km na uro.

Prvi, ki se je spustil letos 
čez velikanko, je bil Vojko

Blaznik, ki je nekako na 
vseh velikankah Evrope »po
skusni kunec«. Njegovih 91 
m na vrhu hrbta velikanke 
je pokazalo, da je hitrost res 
premajhna. Za njim sta na
mreč pristala še Krznarič pri 
92 in Mlakar pri 89 m, vsi 
trije pa so se spustili s tre
tjega zaletišča. Žirija je od
ločila, da gredo drugi na za
letišče više in daljave so se 
nato vrstile: Loštrek 104, Ko
bal 86, Balzar (ČSSR) 95; na
slednji pa so šli že z najviš
jega zaletišča: Gorjanc 103, 
stari mojster Raška pa 133

Rekli so o
velikanki

WoIfgang Happle, tehnični delegat mednarodne smu
čarske zveze FIS: »Velikanka je odlično pripravljena. 
Tudi vetra ni. Ce bo tako ostalo, se nimamo česa bati. 
Krivulja leta skakalca je taka, kot mora biti. Samo 
hitrost je bila danes premajhna, toda za jutri tudi 
zanjo ni skrbi.«

Inž. Lado Gorišek, sokonstruktor skakalnice: »Vse 
je šlo po načrtih in računih. Jasno pa je, da okrog 
poldneva sonce že preveč pritisne. Zato ni bilo potreb
ne hitrosti. Ko bomo zaščitili zaletišče in odskočni 
most, potem smo lahko prepričani, da bo prireditev 
res na ravni.«

Zdenek Remsa, trener ČSSR: »Skakalnica je taka, 
kot si jo lahko samo želimo. Izredno je pripravljena. 
Zato vam tudi lahko zaupam, da smo prišli zmagat. 
Jifi Raška, stan junak, je v Planici dosegel nekaj svo
jih največjih uspehov v karieri in povsem na uho vam 
lahko povem, da se bo najbrž prav s svojo Planico 
tudi poslovil od aktivnega skakanja. Tudi sam in mno
gi ljubitelji skakanja bi mu to privoščili, saj je Raška 
pobral mnogo najvišjih lovorik v Planici. In kaj lepše
ga, kot se posloviti z zmago v Planici, si najbrž ni moč 
zamišljati«.

Jifi Raška: »Skakalnica je fantastična. Mislim, da 
je lepša, bolje pripravljena kot je bila v letih 1969 in 
1972. Tudi sam sem dobro razpoložen in upam, da 
bom letel tako, kot želim.« S. T.

Po novem
Jutri začetek ekipnega prvenstva Slo
venije v judu — Nekvalitetni sodniki

V ODLIČNI FORMI — 
Jifi Raška
m. Hitrost vetra se je gibala 
med 1 in 1,8 m na sekundo. 
Poskusni skoki so se zavlek
li skoraj do dvanajstih.

V drugi seriji je bilo na 
štartu 14 skakalcev, ki so do
segli naslednje daljave: Blaz
nik 75, Krznarič 99, Mlakar 
98, Loštrek 100, Kobal 85, 
Balzar 115, Gorjanc 112, Ra
ška 146, Richar (Fr) 103, Pod- 
rot (Pr) 103, Yerli (Fr) 107, 
Diinhofer (It) 93, Dargay 
(ZDA) 93, Windsperger 
(ZDA) 115.,Huje je padel sa
mo Tom Dargay, na srečo 
brez posledic.

Okrog velikanke je zavla
dalo zadovoljstvo. Vse je do
bro pripravljeno. Krivulja le
ta skakalcev je idealna. Edi
ni problem je hitrost. Tudi s 
tem pa jutri ne bo težav, saj 
bodo s skoki začeli nepri
merno bolj zgodaj, najbrž že 
okrog 9,40, razen tega pa bo
do zaletišče po vsej dolžini 
zavarovali z zaveso proti son-

\
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mm.
cu. Zavarovali bodo tudi od
skočni most, na katerem bi 
danes Vojko Blaznik v drugi 
seriji skoraj padel naprej, 
ker je bila hitrost v smučini 
od metra do metra izredno 
različna.

Tudi skakalci so hvalili ve
likanko, ki kraljuje v dolini 
skakalnic. Danes je taka kot 
je lahko le ob največjih praz
nikih. Tudi kakšnih tisoč gle
dalcev je bilo navdušenih in 
je uživalo v pravem zimskem 
paradižu.

S. TRBOVC

Koliko naših 
bo skakalo?

Komisija za skoke SZ J 
je pripravila za sejo teh
nične komisije predlog, 
da -bi v planiških dneh 
skakalo na velikanki kar 
14 Jugoslovanov: Krzna
rič, Mlakar, Kobal so že 
določeni za predskakalce, 
dlrugi pa naj bi nastopili 
v konkurenci. Prvotnemu 
sklepu, da nastopijo Me
sec, Stefančič, Danilo 
Pudgar, Norčič, Jurman, 
Blaznik m Gorjanc, zdaj 
niso izbrala’ samo še os- 
lega kandidata, temveč 
predlagajo, naj bi v kon
kurenci v 9-članski ekipi 
skakala še Dolhar in 
Demšar, Drago Pudgar in 
Loštrek pa naj bd po 
možnosti prav tako tek
movala, vendar vselej s 
štartnima številkama 1 in 
2 in po potrebi nastopala 
tudi kot predskakalca.

Tak je predlog. Vpra
šanje pa je, če ga bo teh
nična komisija na svoji 
seji sprejela. S. T.

ODBOJKA

LJUBLJANA — V soboto se bo 
začel prvi del ekipnega prvenstva 
Slovenije, ki bo končan v začetku 
junija; nadaljevanje pa bo jese
ni. Tekmovanja bodo potekala po 
novih sodniških pravilih, ki bodo 
v veljavi v mednarodnem merilu 
od aprila dalje. Seveda pa bo za
radi tega precej težav, kajti nova 
pravila predvidevajo tudi določe
no površino blazin, ki bodo v re
publiškem merilu že tako »prire
jene« na naše zmogljivosti. Vendar 
kljub temu bržkone vsaj polovica 
klubov ne bo mogla zadostiti pra
vilom. Za točke se bodo bojevale 
ekipe v treh ligah in sicer slo
venska liga »A« in bo samo spo
mladanski del. V njej nastopa 6 
najkvalitetnejših ekip Slovenije: 
Branik, Impol, Maribor. Šiška. 
Olimpija I in Olimpija II. V slo
venski ligi »B« pa bo sodelovalo 
10 klubov Branik. Maribor, Na- 
gaoka, Šiška, Jesenice, Celje, Ve
lenje, M. Sobota. Olimpija II in 
novi član, kd bo znan po nedelj
skih kvalifikacijah. Začetek lige 
»B« bo konec marca. Hkrati pa 
se začne tudi 2. republiška liga 
vzhod-zahod, v kateri bo v vsaki 
skuoini po 7 klubov. V zadnjem 
času Je bilo mnogo kritik na ra
čun sodnikov in njihovih odloči
tev. Kvaliteta sodnikov Je namreč 
že vrsto let slaba. JZS pa ne uk
rene ničesar, da bi se položaj 
resnjčno izboljšal. Potrebni bi bi
li izčrpni seminarji, na katerih bi 
sodnike vzgajali in ne določali 
kot doslej. Pravi nesmisel je bil 
zadnji seminar, ki je trajal celi 
2 uri (dve). Kakšna je kvaliteta 
po takem seminarju je na dlani, 
gotovo pa je tudi, kaj lahko od 
takih sodnikov pričakujemo, po
sebno z novimi pravili. Upraviče
no lahko pričakujemo, da bo 
zmešnjava velika.

J. ŠKRABA

NOGOMET

Do EP non stop
LJUBLJANA — Danes bo re

prezentanca Jugoslavije v judu Od
potovala na mednarodni turnir v 
Bolgarijo, kjer bodo sodelovale 
reprezentance Avstrije, Romunije, 
Turčije, Madžarske, CSSR, Jugo
slavije in Bolgarije. Turnir bo 
uvod v serijo mednarodnih sre
čanj v okviru priprav za EP, ki 
bo v začetku maja v Londonu. 
Pod vodstvom trenerja Krajnovi- 
ča so v Bolgarijo odšli Vidmajer 
(Impol), šaponja (Mladost), Oba
dov (Slavija), Žuvela (Mladost) in 
Milovanovič (Partizan BG). Le 
teden dni kasneje naj . bi delno 
spremenjena ekipa gostovala v 
vzhodni Nemčiji na turnirju 8 
držav. Vendar je turnir, ki bi 
bil izredno koristen za uspeh na 
EP še pod znakom vprašaja, kaj
ti termin soupada s prvenstvom 
Jugoslavije. Koncem marca je Ju
goslavija povabljena v Poljsko na 
turnir 11 držav, pravo EP v ma
lem. Nato je na vrsti balkansko 
prvenstvo v prvi polovici aprila, 
ki ga prvič organizira Turčija. 
Prav vse balkanske države imajo 
velike »apetite«, zato bo boj za 
mesta hud. Ta »non-stop« v med- 
narodn areni bo vsekakor kori
stil našim reprezentantom za pri- 
dobvanje izkušenj. Namreč prav 
neizkušenost je bila v 'preteklosti 
glavna pomanjkljivost naše re
prezentance. Naši fantje ne iz
gubljajo več bojev predčasno, teh
nično in fizično so enakovredni 
ostalim, do končnega uspeha jih 
loči le delček na tehtnici, ki od
loča o zmagovalcu. Prav to pa 
se v programu priprav poskuša 
nadoknaditi. Seveda je program 
postal naenkrat prenatrpan. Po- 
.treben bo širok krog reprezentan
tov, ki zadnje obdobje trkajo na 
vrata reprezentance. Teh pa je 
na srečo dovolj.

J. ŠKRABA

Odbojkarice CSKA 
najboljše

OSUEK — Odbojkarice moskov
skega CSKA so zmagovalke poka
la pokalnih odbojkarskih prva
kinj. Vrstni red: 1. CSKA 6, 2. 
Rude zvezda 4, 3. Dinamo (Buka
rešta) 2, 4. AZS (Varšava) 0.

Več ko 50 
dvigalcev 
v Velenju

Sobotno republiško 
prvenstvo bo general
ka pred DP v Sarajevu

LJUBLJANA — V soboto bo v 
Velenju letošnje republiško prven
stvo v dviganju uteži. Priredite
lju, domačemu Rudarju, ‘so do
slej prijavili svoja zastopstva 
Olimpija (18 tekmovalcev),^ Prevo
je (16), Celje (9), Kočevje (2), 
domače pa bo zastopalo 112 dvigal
cev.

Favorite je iskati med tekmoval
ci Olimpije in Rudarja, seveda pa 
ni izključeno, da bi presenetil tu
di kak mlajši tekmovalec.

Republiško prvenstvo bo pote
kalo v dveh delih. Dopoldne se 
bodo, z' začetkom ob 9. uri, po
merili dvigalci lažjih kategorij, po
poldne, ob 15. uri, pa dvigalci 
težjih kategorij. Najboljši v po
samičnih kategorijah bodo nasto
pili čez 14 dni v Sarajevu na dr
žavnem prvenstvu.

J. G.

Začel s 
Planico

Ob jubileju smučarskih poletov in doline skakalnic pod 
Poncami, velja omeniti tudi novinarsko zanimivost ob takratnem 
uveljavljanju Planice Znano je, da je imel profesor Drago Ulaga 
prvi radijski prenos s smučarskih poletov, le malokdo pa ve, 
da je tudi začetek kariere našega znanega radijskega In televi
zijskega reporterja Radivoja Markoviča povezan s Planico.

15. marca 1936 je namreč Radivoje Markovič prvič spregovoril 
o Planici po radiu — z 20 minutnim predavanjem. Sele leto 
dni kasneje je nastopil redno službo pri Radiu Beograd, kjer 
je še danes.

Ko je z veliko mero sreče 16. aprila 1944 ostal živ v pov
sem porušenem stanovanju po bombnem napadu na Beograd, 
je med redkimi spomini ostala nepoškodovana tudi dopisnica, 
ki potrjuje Markovičevo predavanje o Planici, 15. maroa 1936 
ob 14.30.

Samo trije
Po finalu I. jugoslovanskega pokala 
v plavanju — Slovenci so zadovoljili
LJUBLJANA — Tekmovanje za prvi jugoslovanski po
kal je zapustilo obilo razmišljanj, ki jih je bilo takoj 
po končni uvrstitvi osmih finalistov nemogoče strniti 
v eno mnenje. Sedaj, ko se je že umirilo »razburkano 
morje« šibeniškega bazena v hotelu Solaris, je vendar
le mogoče strniti nekaj vtisov v zaključne misli in 
ugotovitve.

PLANICA POVSOD NA SVETU — Velik delež bo imela na planiški prireditvi tudi televizija, saj bo tekmovanje 
v poletih prenašala evrovizija in intervizija. Foto: Busid

Kandidati 
dvakrat z
Liberecom
Zadnji preskušnji jugo
slovanske reprezentan
ce pred SP skupine B

LJUBLJANA — Drevi in jutri, 
Obakrat ob 19. uri, se bodo naši 
najboljši hokejisti, kandidati za 
državno reprezentanco za nastop 
na SP skupine B, pomerili v 
dvorani Tivoli z Liberecom, dru- 
goligašem iz CSSR.

Zvezni kapetan Tone Franzot bo 
v obeh tekmah preskusil vseh 26 
kandidatov, po sobotni tekmi pa 
bo določil 20 igralcev in tretjega 
»letečega« vratarja za nastop na 
SP. Ti še bodo v Tivoliju zbrali 
spet v ponedeljek.

Vsi kandidati so bili na dose
danjih treningih zelo prizadevrji. 
žal sta se lažje poškodovala Ja
kopič in M. Jan na katera pa 
zvezni kapetan resno računa. Vsi 
drugi so zdravi, v obeh tekmah 
pa bodo skušali dokazati veljavo 
in upravičiti 'nastope v dresih z 
državnimi grbi.

»Preskusili bomo več taktičnih 
inačic. Naši sparing partnerji so 
odlični hokejisti, izvrstno obvla
dajo tehniko. Prav zato bodo tu
di gledalci lahko prišli na svoj 
račun«, je dejal Franzot. »Naša 
prva naloga je še bolj uigrati 
moštvo, zato seveda rezultat ne 
bo prvega pomena.« K. B.

KEGLJANJE

Milan : PAOK 
3:0 (2:0)

MILANO — Za zaostali prvi tek
mi pokala pokalnih prvakov je 
branilec naslova Milan .visoko pre
magal PAOK iz Soluna. Gole so 
dali Bigon 12., Benetti 37. in Cia- 
rugi 87. Povratna tekma bo pri
hodnjo sredo.

Arsenal : Barcelona 
1:3 (0:0)

LONDON — V prijateljski no
gometni tekmi je vodilno špan
sko moštvo Barcelona premagalo 
domači Arsenal s 3:1 (0:0). Gole 
so dali Asensi, Sotil in Tome.

Grosuplje : Elan 
4:2 (2:2, 2:2)

IVANČNA GORICA — V tekmi 
za jugoslovanski pokal so Grosup
lje premagale novomeški Elan s 
4:2. V regularnem času se je tek
ma končala z 2:2 (2:2), v podalj
šku pa so imeli Grosupeljčani več 
moči in zasluženo zmagali. Strel
ci: za Grosuplje Lavrič 2 ter Dre
melj in Rebolj, za Elan pa Ro 
žanc ln Weiss. M. Z.

Mercator : Ljubljana 
2:0 (0:0)

Drugi 
poraz 
na EP

Mladinska reprezentan- 
! ca SFRJ izgubila z ZRN 
I z 2:10 (1:2, 4:0, 5:0)

BUKAREŠTA. 13. marca. — V 
četrtem kolu evropskega prven
stva v hokeju na ledu za mladin
ce (skupina B) ie Jugoslavija 
v svoji skupini Loži vela že drugi 
poraz. Naši mladinci so igrali z 
ZRN. ki je zmagala z 10:2 
(1:2. 4:0, 5:0). Strelca sta bila ‘ 
Brun in 2argi V prvi tretjini so 
naši vodili z 2:0.

Druga dva rezultata v tej* sku 
oini — Norveška : Francija 8:1 
(4:0. 3:0. 1:1). Avstrija: Italija
6:4 (3:1, 1:2, 3:1).

V vodstvu sta še zmeraj ZRN 
in Norveška s 6 točkami Jugo
slavija pa jih Ima tri.

RADU VOLA

Odločitev v Sevnici
SEVNICA — Pot za 10. svetov

no prvenstvo v kegljanju vodi naše 
kegljače že drugič skozi Sevnico. 
V tem mestu bo to soboto in ne
deljo zadnje, 5. izbirno tekmova
nje, po katerem bodo določi-l ii 
po 7 moških in žensk.

Med moškimi je strokovni svet 
KZJ že določil v ekipo uradnega 
svetovnega prvaka Dragaša in 
Steržaja. Z eno ifogo so v repre
zentanci tudi že Turk, Česen in 
Biber, medtem ko za zadnji dve 
mesti kandidirajo Miklavčič, Mi
hailovič. Boroš, in Muše. Nastopil 
bo še Janša, vendar so njegove 
možnosti prav minimalne.

Med ženskami so si že pridobilo 
prednost Urh, Marinc, Janša in 
Krištof, za vstop v reprezentanco 
pa se potegujejo še Ludvig, Mi
klavčič, Culič, Sivka, Kodmja in 
Kovačevič.

Moška reprezentanca se bo do 
SP, ki bo od 17. do 23. maja v 
Heidelbergu pomerila z NDR, Ro
munijo in CSSR. S. P.

Bolgari prvič pri nas
RADENCI — Na drugem med

narodnem kegljaškem turnirju po
sameznikov, posameznic in meša
nih parov, ki bo od 13. do 14 
aprila, bodo nastopili tekmovalci 
iz Italije, ZRN, Avstrije, Madžar 
ske. Bolgarije, Rumunije in Ju
goslavije. To bo prvi nastop bol
garskih kegljačev pni nas. S. P.

Triglav in 
Medveščak skupaj

ZAGREB — Tekmovanje za po
kal evropskega prvaka v kegljanju 
bo letos potekalo po novih dolo
čilih. Tako bodo vsi nastopala na 
nevtralnih terenih. Boji v 3. sku
pim, v kateri sta oba jugoslovan
ska prvaka Triglav med moškimi 
in Medveščak med ženskami, bo
do 8. in 9. junija v Budimpešti.

S. P

Slovenijaceste —
Koper
7919:7290

Povsem zasluženo je zmagalo 
moštvo zagrebške Mladosti, ki mu 
Crvena zvezda iz Beograda ni 
mogla ogroziti prvega mesta. Tre
tje mesto Ljubljane je pravzaprav 
presenečenje, če upoštevamo, da 
imajo Ljubljančani le zelo skrom
ne možnosti za rimski trening. 
Triglav bi lahko brez dvoma skle
nil tekmovanje na četrtem me
stu, če bi imel nekoliko močnej
šo pionirsko ekipo. Fužinar je 
imel vse možnosti, da osvoji sed
mo mesto, vendar pa je bilo to 
tekmovanje za zelo mlado ekipo 
pretežka preskušnja. Skromnejši 
okvir presoje uspešnosti nastopa 
slovenskih klubov na prvem fina
lu jugoslovanskega pokala pa nas 
vendarle navdaja z zadovoljstvom. 
Ljubljana tretja, Triglav peti, Fu
žinar osmi. V predtekmovanju je 
nastopilo 19 klubov, ki so se bo
rili za vstop v finale.

Ce smo v uvodu omenili »raz
burkano morje«, potem nismo 
imeli namena pretiravati. Res je 
bila voda tako razgibana, da je 
bilo zelo težko doseči take rezul
tate, ki bi jih lahko opredelili 
za izredne dosežke. Proge, med 
katerimi so morali plavalci tek
movati, so bile iz najlonske vrvi, 
ki je imela na vsak meter po 
en balonček za orientacijo. Valo
vi se nikjer niso mogli umirjati 
in tako so se morali plavalci 
boriti proti valovom in uram.

Kljub tej težavi pa so zmago
vali večinoma favoriti, razen v di
sciplinah 400 in 800 m kravl, kjer 
so morali naši srednje in dolgo
progaši kloniti pred izredno do
bro pripravljenim hrbtašem Pre- 
dragom Milošem. V pionirski kon
kurenci smo opazili nekaj izred
nih tekmovalcev, vendar pa je 
njihovo število vse premajhno, da 
bi lahko z mirnim srcem pričako
vali boljšo bodočnost jugoslovan
skega plavanja. Nekateri klubi so 
morali nastopiti tudi z enajstlet
nimi tekmovalci, ki so težko zdr
žali boj s tri leta starejšimi. To 
pa pomeni, da delajo v klubih 
precej enostransko in da so za
nemarjali neprekinjeno vzgojo na
raščaja. Tekmovanje je pokazalo, 
da imamo trenutno le tri plaval
ce. ki so upravičeni, da se ude
ležijo letošnjega evropskega prven
stva na Dunaju. To sta brata Mi
loša (CZ) in Majnaričeva (MZ). 
Vsi ostali kandidati pa so bili s 
svojimi dosežki le nekoliko pre
skromni. da bi lahko že danes ra
čunali s potovanjem na Dunaj.

Svojevrstno težavo je vsem po
vzročala mera bazena. Bazen ie 
dolg 33,33 m. Ta dolžina je ne
običajna tako za tekmovalce, kot 
za trenerje, ki so zaradi nje iz
gubljali občutek za porazdelitev

MARIBOR — Od petka ne
delje bodo na Radizelu trenirkli 
najboljši jugoslovanski motokro
sisti Zupin, Šoštarič, Fras, Male- 
kovič in drugi. V nedeljo ob 14. 
uri pa se bodo pomerili v prvi 
preskušnji.

Z. V.

tekmovalne hitrosti. Morda je tu
di v tej ugotovitvi razlog, da so 
plavalci dosegali nekoliko slabše 
čase od pričakovanih.

D. KIT

Tekme 
ob dnevu 
invalidov

Prireditve v sedeči od
bojki, šahu, namiznem 

tenisu in kegljanju
LJUBLJANA — Zveza društev in

validov Slovenije bo v sodelova
nju z zvezo za šport im rekreaci
jo invalidov priredila v počastitev 
mednarodnega dneva invalidov vr
sto prijateljskih srečanj v števil
nih športnih panogah.

Že 16. t. m. bo v telovadnici 
zavoda za rehabilitacijo invalidov 
v Ljubljani tekmovanje v sedeči 
odbojki, teden dni kasneje pa 
v telovadnici železniških šol v na
miznem tenisu. Doslej so prijav
ljene odbojkarske ekipe iz Ljub
ljane, Ponikve; Kamnika in Kra
nja, za namizni tenis pa še iz 
Tržiča, Kopra ln Maribora.

Istega dne (23. t. m.) pa se bo 
v prostorih kluba Invalid pomeri
lo na hitropoteznem turnirju več 
ko 120 šahi s tov in 40 ekip iz vseh 
področij SRS.

V zelo priljubljenem kegljanju 
pa bo tekmovanje v Žalcu. Pri
čakujejo več ko 150 tekmovalcev, 
ki se .bodo pomerili v borbenih 
partijah.

Seveda pa v okviru mednarod
nega dneva invalidov ne bodo sa
mo šoortna tekmovanja. Kulturne 
prireditve v ojiganizaciji športnih 
društev Invalid se bodo zvrstila 
po vsej Sloveniji, organizirali bo
do sestanke, na katerih bodo pre
gledali dosedanje delo in uspehe 
na področju rehabilitacije in za
poslovanja invalidov. V načrtu 
imajo še program, ki naj pripo
more k reševanju vseh problemov 
delovnih Invalidov.

V. BAVCON

Prvenstvo
vojaških
gimnazij
Na II. prvenstvu bodo 

dijaki merili moči 
v plavanju in gimnastiki

LJUBLJANA — Tri dni bodo dl- 
jaki vojaške gimnazije in gojen
ci vojaškega internata »Franc Roz
man Stane« imeli v gosteh vrstni
ke vojaških gimnazij iz Beogra
da, Zagreba in Mostarja. V dneh 
od 15. do 17. t. m. bo namreč 
v Ljubljani II. prvenstvo vojaških 
gimnazij v orodni telovadbi in 
v plavanju.

Slovesen začetek gimnazij ade bo 
v soboto v domu JLA, odkoder se 
bodo potem vsi udeleženci z av
tobusom odpeljali v Kranj, kjer 
se bodo pomerili v plavanju. Po 
končanem tekmovanju se bodo 
vrnili v Ljubi iano. kier si b^o 
popoldne ogledali mesto. V nede
ljo pa se bo v TVD Partizan na 
Taboru že ob 8. uri začelo tek
movanje v orodni telovadbi. Po 
tekmovanju bo slovesna razglasi
tev rezultatov.

Pohvalno je, da prireditelji ni
so mislili le na tekmovanje, saj 
bodo mladim gojencem vojaških 
gimnazij pokazali tudi znamenito
sti mesta Ljubljane, pa ne le to, 
v načrtu imajo tudi izlet na Bled, 
ki naj bi si ga ogledali v nede
ljo popoldne po končanem tekmo
vanju. To pa še ni vse, kajti od 
petka do nedelje si bodo tekmo
valci lahko ogledali filme, ki jih 
bodo predvajali v okviru te pri
reditve, v soboto zvečer pa bo v 
domu JLA tudi ples. Kot kaže so 
mislili na vse in so združili ko
ristno s prijetnim.

M. MATVOZ

j KOŠARKA |

Zmaga C. zvezde 
v Madridu

MADRID — V prvi polfinalni 
tekmi pokala pokalnih prvakov so 
košarkarji Crvene zveze v Madri
du premagali domači Estudiantes 
z 79:74 (42:26).

C. zvezda si je zmago zagotovila 
že v prvem polčasu. Povratna 
tekma bo 20. t. m. v Beogradu.

C. ZVEZDA: Rakočevič 2, Sarja- 
novič 4, Kapičič 23, -Simonovič 
11, Vučinič 17. Slavnič 22.

ESTUDIANTES: Taylor 34, Bol- 
tran 10, Lopez 4, M. Garcia 2, 
Cambronero 4, Vela 16. Sien 4.

Sacla : Spartak 
86:70 (34:34)

TORINO — V prvi polfinalni 
tekmi pokala pokalnih prvakov 
Je domači Sacla zanesljivo pre
magal Spartaka iz Brna. Skupili 
zmagovalec se bo v finalu sre
čal z zmagovalcem Zvezda — 
Estudiantes.

Predstavljamo naše nasprotnike na »Hokeju 74«

Kanadska šola
Naš hokejski strokovnjak C. Klinar, ki trenira ekipo 
iz Nijmengena, ocenjuje nizozemsko reprezentanco
NIJMEGEN — Nekdanji igralec Jesenic ter držav
ne hokejske reprezentance Ciril Klinar je že pol
drugo leto na Nizozemskem, kjer je prevzel stro
kovno vodstvo ekipe' National Nederland Nijme- 
gen. To moštvo se je v zadnjih šestih letih prebilo 
iz III. v I. ligo, kjer je letos, pod Klinarjevim 
vodstvom, osvojilo 6. mesto. Naš hokejski strokov
njak nam bo v naslednjem skušal na kratko opi
sati kvaliteto nizozemske reprezentance, ki se je 
po dolgih letih spet prebila v skupino B svetovne
ga prvenstva.

»Kvaliteta nizozemske
ga hokeja je samo med 
prvo in drugoligašd, saj 
so vsi okrepljeni s hoke
jisti kanadskega porekla 
in češkoslovaškimi emi
granti. V vsakem klubu je 
najmanj sedem tujcev, iz
med katerih jih ima veči
na nizozemsko državljan
stvo. Igro najboljših mo
štev lahko primerjamo s 
kvaliteto Jesenic in Olim
pije, zato je tudi repre
zentanca sestavljena v 
glavnem z igralca klubov 
najboljših dveh ekip — 
RAK Ishockey in Tilbur- 
ga. Vsi igralci, razen dveh, 
treh so kanadskega po
rekla.

hofcei 73

Hitrost In ostrina
Vsi »Kanadčani« se od

likujejo po izredni borbe
nosti in hitrosti, pri če
mer je ostrina eno iz
med poglavitnih orožij. 
Glede na to, da igrajo ze
lo napadalno, jih je mo
goče presenetiti v obram
bi le s preudarno in tak
tično premišljeno igro.

V tej sezoni so imeli 
samo tri dni skupnih pri
prav in odigrali dve tek
mi s Norvežani. Resda so 
obe izgubili, toda to ni 
merilo njihove moči, saj 
so bili tedaj prvič v živ
ljenju skupaj na ledu. Ju
trišnja prijateljska tekma 
z ZRN pa bo zadnja pre
skušnja pred odhodom v 
Ljubljano. Po mojem mne
nju je neuigranost repre
zentance največja po
manjkljivost, razen tega 
pa si bo na Sp bržčas 
nabrala precej kazenskih 
minut, kar lahko slabo 
vpliva na razpoloženje.«

Trener Robert Jestrem- 
ski, ki je poljskega rodu, 
je v razgovoru z menoj 
izrazil, da je optimistič
no razpoložen glede na 
bližnje SP. Zadovoljen je. 
ker je ekipa sposobna

NOVE IZKUŠNJE — 
Ciril Klinar

vseh 60 minut tekme ob
držati enak tempo. »Pre
pričan sem, da Je naša 
izbrana vrsta na lanski 
turneji po Kanadi dobro 
preučila njihovo šolo in 
da bo pridobljene izkuš
nje s pridom uveljavila v 
Tivoliju.

Morda še tole: Kanad
čani, ki igrajo po Evropi, 
se kolektivni igri znajo 
podrediti, kar je samo 
njim v dobro. Poudarjam, 
da igrajo zelo napadalno, 
naglo se vračajo v ob
rambno tretjino, sicer pa 
igrajo dosledno »mož na 
moža«. »Boddček« Je nji
hova specialiteta. Imajo 
dober občutek, kdaj Je 
treba streljati proti vra
tom. Udarci so navadno 
močni in natančni«.

Toliko o nizozemskem 
hokeju z željo, da bi se 
naša izbrana vrsta na SP 
v Ljubljani uvrstila 6im- 
bolje. .

CIRIL KLINAR

NOVO NA TUJEM

MOSKVA — V okviru tekmova- 
nja v evropski namiznoteniški li
gi je Madžarska premagala SZ s 
6:1.

LANDOVER — VI. kolu te
niškega turnirja je Pilič premagal 
Američana Pattinsona s 6:4, 4:6, 
6:3. Nagradni sklad je 50.000 do
larjev.

RUGBY

Ljubljana finalist
MAKARSKA — V polfinalu dr

žavnega mladinskega prvenstva v 
rugbyju je Ljubljana premagala 
splitsko Nado z 32:16 (16:4) in 
se tako uvrstila v finale, kjer bo 
igrala z Dinamom iz Pančeva.

V drugi tekmi je Dinamo pre
magal Eneigoinvest z 21:11

Obširen
program
priprav

Zvezni kapetan veslaške 
reprezetance je določil 

seznam
SPLIT — Naše najboljše vesla

če, člane in mladince, čakajo v 
letošnji sezoni številni pomembni 
nastopi doma in na tujem. Naj
večja pozornost velja SP mladin
cev v Ratzenburgu ter članov v 
Luzernu regatam v Mtlnchnu, 
Beogradu in ns Bledu ter balkan
skim igram v Grčiji.

Da bi se naši reprezentanti kar 
najbolj usposobili, sta veslaška 
zveza Jugoslavije ter zvezni kape
tan prof. Jože Ropret izdelala ob
širen strokovni program priprav. 
Stiki med klubi, reprezentanti in 
zveznim kapetanom so v zadnjem 
čas n /°lo tesni, medsebojno so
delovanje pa zelo uspešno.

Kaže, da je zvezni kapetan iz
bral dobro smer pri delu, saj je 
pravkar končal obiske v naših 
znanih veslaških centrih.

»Moj namen je, da se prepri
čam o delu posameznih klubov 
oziroma trenerjev. Povsod sem 
naletel na vsestransko pomoč in 
dobil vtis, da bomo delovni pro
gram tudi uresničili,« je izjavil 
Ropret.

Zvezni kapetan je po testiranju 
veslačev določil širši seznam re
prezentantov, kandidatov za SP. 
Od veslačev iz Slovenije se Je od
ločil za .Hajdinjaka (Branik), ki 
tekmuje v skifu, za brata Goloba 
(Branik), ki trenirata v dubl- 
sculu ter za četverec s krmarjem 
Argo iz Izole (Stanič, Grgeta, bra
ta Puharja). . Veslači Arga so 
predvideni tudi za osmerec, po
leg veslačev iz »Istre« in »Iktusa« 
oziroma »Osijeka«.

J. SVALINA

VIPAVA — V. ddhiu JLA so 
sindikalne organizacije v sode
lovanju z občinsko strelsko zve
zo pripravile tekmovanje ženskih 
ekip v počastitev 8. marca. Zma
gala je Tekstina iz Ajdovščine 
pred Mlinostestom in Fructalom.

F. S.

Konjeniške novice

Pravila
Ker bo letos ob 100-letnici lju

tomerskega konjeniškega kluba ka
saški derbi na ljutomerskem dir
kališču in bo pri nas predvidoma 
še 15 drugih konjeniških priredi
tev, predvsem kasaških, bomo to
krat spregovorili o pravilih, ki 
bodo ljubiteljem konjeništva še 
bolj približala to lepo športno 
zvrst.

Kasaški derbi je v Jugoslaviji 
vsako leto in sicer tekmujejo ko
nji, ki so stari 4 leta. V tej dir
ki, ki ima prvenstveno nalogo rej
ske preizkušnje, smejo nastopiti 
samo kobile in žrebci. Tudi sicer 
smejo na dirkah nastopati pravilo
ma samo žrebci in kobile, ne 
kastrati, ki niso sposobni di 
prenašati svojih dobrih lastnosti.

ne pa 
dalje

V derbiju naj bi konji, ki so do
zoreli, pokazali svojo hitrost, obe
nem pa tudi vzdržljivost, saj Je 
steza dolga 3300 metrov. TCliko o 
derbiju. Sedaj pa nekaj splošnih

Poleg derbija imamo Še nekaj 
prvenstev, ki imajo prav tako na
men rejske preizkušnje: prvenstvo 
(republiško in državno) dveletni* 
kov. prvenstvo (rep., drž.) trilet- 
niikov, maraton in matador. Razen 
tega sta običajna še poskusni ka
saški derbi in naknadni kasaški 
derbi. V prvenstvu dvoletnikov, 
troletnlkov in v derbiju (4-letni- 
ki), tečejo konji z istega mesta, 
da se v cilju pokažejo absolutni 
rezultati. Za vse ostale dirke pa 
velja načelo hendikepa, t.J. upo
rablja se sistem razvrstitve konj 
na Startu, ki daje maksimalno 
teoretično možnost, da pridejo ko
nji v finiš izenačeni in da’ se v 
poslednjih nekaj deset metrih raz
vije ostra borba. Zato morajo hi
trejši konji preteči daljšo progo, 
kar se odmerja sorazmerno ča
su, ki ga je dosegel v predhod
nih dirkah, ali pa se vzame za os
novo višina dobljenih nagrad. Ta 
drugi način je manj točen, ker 
različna dirkališča razpisujejo raz
lične nagrade. Časovni hendikep Je 
tako pravičnejši. Možna pa je tu
di kombinacija časa in nagrad, 
pa še svobodni hendikep v izjem
nih primerih. Za nekatere primere 
poznamo tudi popuste na stezi. 
Vsak lastnik mora imeti prijav
ljene svoje barve, katere nosi vo
zač med dirko.

Start je bodisi z enega mesta 
(prvenstva), z različnih mest, kot 
jih določi hendikep. poznamo pa 
tudi leteči štart, ki ga uporab
ljamo kadar imamo dovolj izena
čenih konj in če imamo na raz
polago primerne priprave. Prd 
letečem Startu stečejo konji v isti 
vrsti nekaj deset metrov pred 
startno linijo in sicer za vozilom, 
ki s posebno pregrajo zapira ste- 
to. Cim pritečejo konji — že ▼ 
polni hitrosti — do štartne linije, 
se avto umakne s steze. V toki 
dirki doseženi časi so vedno za 
1 do 3 sekunde boljši od onih, 
ki jih zabeležimo na dirkah s 
normalnim Startom z mesta.

Med dirko morajo preteči konji 
v čistem kasu in so dikvalificdranl, 
če tečejo nečisto, posebno, če več
krat zagalopirajo ali galopirajo 
dialj časa in pri tem pridobivajo 
na terenu. Od trenutka, ko prite
če konj v zadnji del proge, (fi
niš), • ne sme več menjati smeri 
in mora v čistem kasu preiti cilj
no linijo TO okolnost gledalci t 
razburjenju zadnjih trenutkov če- 
sto prezrejo in vidijo samo, da ja 
konj pritekel prvi v dl j. ne vidi
jo pa, če je tekel v čistem kasu. 
Tako jim Je pogosto odločitev sod
nikov. ki so izretkii diskvalifikaci
jo, nerazumljiva. Vendar se obi
čajno razlog diskvalifikacije obja
vi po zvočniku. Pravtta pravijo, da 
Je prišel konj Skozi cilj. ko se 
njegove nosnice (skrajni sprednji 
del glave) dotaknejo ciljne Unije. 
Neredko se zgodi, da pride do 
»mrtve« dirke, ko sta dva aJd več 
konj prišli istočasno v cdlJ.

V zaščito zlasti mlajših konj 
pa tudi starejših, da se preveč 
ne izčrpavajo, so določene maksi
malne dolžine dirkalne steze v po
samezni dirki Jn omejitev števila 
dirk, katerih se konj sme istega 
dne udeležiti.

Prav za Slovenijo so tipične ka
saške dirke dvovpreg, ki wo po
sebno atraktivne. Drugod v svetu 
posebno v Franciji, pa poznajo 
kasaške dirke pod sedlom, pa še 
kasaške direke v saneh ali • smu
čarjem.

Organizator lahko razpiše dirke 
za juniorje, za seniorje, za žen
ske vozače, za profesionalce, m 
določene klube. itd.
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Prvi dan Raška 146 m
Začel se je 18. teden smučarskih poletov v dolini pod Poncami — Planiška 
velikanka pripravljena kot še nikoli — Prvi je čeznjo poletel V. Blaznik
PLANICA, 14. marca. — Prvi današnji preiskus planiške velikanke je povsem uspel.
Zdaj že lahko trdimo, da bo veliki planiški jubilej'izreden v vseh pogledih. Vreme 
je idealno, skakalnica pripravljena kot še nikoli, vse službe samo čakajo na štart, 
skakalci pa se tudi že zbirajo, da se spopadejo za naslov najboljšega lovca daljav 
na 18. tednu smučarskih poletov v Planici in 44. na svetu sploh. Med njimi so tudi 
najslovitejši' lQvci daljav, še posebej pa velja poudariti, da bodo skakali tudi vsi 
nosilci kolajn prvega svetovnega prvenstva leta 1972 v dolini pod Poncami — Wal- 
ter Steiner, Heinz Wosipiwo in Jifi Raška. Prav slednji je že danes poletel 133 
in 146 metrov in zaupamo lahko tudi skrivnost, da se bo eden najboljših smučar
skih skakalcev na svetu najbrž prav s Planico" in njenim jubilejem tudi poslovil 
od aktivnega skakanja.

Velikanka je bila že zgo
daj zjutraj pripravljena na 
preizkušnjo, toda dokler je 
sonce ni vsaj malo zmehčalo, 
skakaloi niso mogM prek nje
nega odskočnega mostu. Žal 
danes še m bilo moč meniti 
hitrosti na mostu, ker »a- 
prava še ni delovala, pa ven
dar je bilo očitno, da je son
ce smučino na zaletišču že 
preveč načelo, da so bile za
to hitrosti premajhne in so 
se gibale po površnih ocenah 
med 100 in 104 km na uro.

Prvi, ki se je spustil let06 
čez velikanko, je bil Vojko

Blaznik, ki je nekako na 
vseh velikankah Evrope »po
skusni kunec«. Njegovih 91 
m na vrhu hrbta velikanke 
je pokazalo, da je hitrost res 
premajhna. Za njim sta na
mreč pristala še Krznarič pri 
92 in Mlakar pri 89 m, vsi 
trije pa so se spustili s tre
tjega zaletišča. Žirija je od
ločila, da gredo drugi na za- 
letišče više in daljave so se 
nato vrstile: Loštrek 104, Ko
bal 86, Balzar (CSSR) 95; na
slednji pa so šli že z najviš
jega zaletišča: Gorjanc 103, 
stari mojster Raška pa 133

Rekli so o
velikanki

Wolfgang Happle, tehnični delegat mednarodne smu
čarske zveze FIS: »Velikanka je odlično pripravljena. 
Tudi vetra ni. Ce bo tako ostalo, se nimamo česa bati. 
Krivulja leta skakalca je taka, kot mora biti. Samo 
hitrost je bila danes premajhna, toda za jutri tudi 
zanjo ni skrbi.«

Inž. Lado Gorišek, sokonstruktor skakalnice: »Vse 
je šlo po načrtih in računih. Jasno pa je, da okrog 
poldneva sonce že preveč pritisne. Zato ni bilo potreb
ne hitrosti. Ko bomo zaščitili zaletišče in odskočni 
most, potem smo lahko prepričani, da bo prireditev 
res na ravni.«

Zdenek Remsa, trener CSSR: »Skakalnica je taka, 
kot si jo lahko samo želimo. Izredno je pripravljena. 
Zato vam tudi lahko zaupam, da smo prišli zmagat. 
Jifi Raška, stan junak, je v Planici dosegel nekaj svo
jih največjih uspehov v karieri in povsem na uho vam 
lahko povem, da se bo najbrž prav s svojo Planico 
tudi poslovil od aktivnega skakanja. Tudi sam in mno
gi ljubitelji skakanja bi mu to privoščili, saj je Raška 
pobral mnogo najvišjih lovorik v Planici. In kaj lepše
ga, kot se posloviti z zmago v Planici, si najbrž ni moč 
zamišljati«.

Jifi Raška: »Skakalnica je fantastična. Mislim, da 
je lepša, bolje pripravljena kot je bila v letih 1960 in 
1972. Tudi sam sem dobro razpoložen in upam, da 
bom letel tako, kot želim.« S. T.

Po novem
Jutri začetek ekipnega prvenstva Slo
venije v judu — Nekvalitetni sodniki

V ODLIČNI FORMI — 
Jifi Raška

m. Hitrost vetra se je gibala 
med 1 in 1,8 m na sekundo. 
Poskusni skoki so se zavlek
li skoraj dio dvanajstih.

V drugi seriji je bilo na 
Startu 14 skakalcev, ki so do
segli naslednje daljave: Blaz
nik 75, Krznarič 99, Mlakar 
98, Loštrek 100, Kobal 85, 
Balzar 115, Gorjanc 112, Ra
ška 146, Richar (Fr) 103, Poj- 
rot (Fr) 103, Yerli (Fr) 107, 
Diinhofer (It) 93, Dargay 
(ZDA) 93, Windsperger 
(ZDA) 115.,Huje je padel sa
mo Tom Dargay, na srečo 
brez posledic.

Okrog velikanke je zavla
dalo zadovoljstvo. Vse je do
bro pripravljeno. Krivulja le
ta skakalcev je idealna. Edi
ni problem je hitrost. Tudi s 
tem pa jutri ne bo težav, saj 
bodo s skoki začeli nepri
merno bolj zgodaj, najbrž že 
okrog 9,40, razen tega pa bo
do zaletišče po vsej dolžini 
zavarovali z zaveso proti son-

\\
mm

cu. Zavarovali bodo tudi od
skočni most, na katerem bi 
danes Vojko Blaznik v drugi 
seriji skoraj padel naprej, 
ker je bila hitrost v smučini 
od metra do metra izredno 
različna.

Tudi skakalci so hvalili ve
likanko, ki kraljuje v dolini 
skakalnic. Danes je taka kot 
je lahko le ob naj večjih praz
nikih. Tudi kakšnih tisoč gle
dalcev je bilo navdušenih in 
je uživalo v pravem zimskem 
paradižu.

S. TRBOVC

Koliko naših 
bo skakalo?

Komisija za skoke SZ J 
je pripravila za sejo teh
nične komisije predlog, 
da ‘bi v planiških dneh 
skakalo na velikanki kar 
14 Jugoslovanov: Krzna
rič, Mlakar, Kobal so že 
določeni za predskakalce, 
drugi pa naj bi nastopili 
v konkurenci. Prvotnemu 
sklepu, da nastopijo Me
sec, Stefančič, Danilo 
Pudgar, Norčič, Jurman, 
Blaznik m Gorjanc, zdaj 
niso izbrali' samo še os- 
lega kandidata, temveč 
predlagajo, naj bi v kon
kurenci v 9-članski ekipi 
skakala še Dolhar in 
Demšar, Drago Pudgar in 
Loštrek pa naj bi po 
možnosti prav tako tek
movala, vendar vselej s 
štartnima številkama 1 in 
2 jn po potrebi nastopala 
tudi kot predskakalca.

Tak je predlog. Vpra
šanje pa je, če ga bo teh
nična komisija na svoji 
seji sprejela. S. T.

ODBOJKA

Odbojkarice CSKA 
najboljše

OSIJEK — Odbojkarice moskov
skega CSKA so zmagovalke poka
la pokalnih odbojkarskih prva
kinj. Vrstni red: 1. CSKA 6. 2. 
Rude zvezda 4, 3. Dinamo (Buka
rešta) 2, 4. AZS (Varšava) 0.

LJUBLJANA — V soboto se bo 
začel prvi del ekipnega prvenstva 
Slovenije, ki bo končan v začetku 
junija; nadaljevanje pa bo jese
ni. Tekmovanja bodo potekala po 
novih sodniških pravilih, ki bodo 
v veljavi v mednarodnem merilu 
od aprila dalje. Seveda pa bo za
radi tega precej težav, kajti nova 
pravila predvidevajo tudi določe
no površino blazin, ki bodo v re
publiškem merilu že tako »prire
jene« na naše zmogljivosti. Vendar 
kljub temu bržkone vsaj polovica 
klubov ne bo mogla zadostiti pra
vilom. Za točke se bodo bojevale 
ekipe v treh ligah in sicer slo
venska liga »A« in bo samo spo
mladanski del. V njej nastopa 6 
najkvalitetnejših ekip Slovenije: 
Branik, Impol, Maribor, Šiška. 
Olimpija I in Olimpija II. V slo
venski ligi »B« pa bo sodelovalo 
10 klubov Branik, Maribor, Na- 
gaoka, Šiška, Jesenice, Celje, Ve
lenje, M. Sobota. Olimpija II in 
novi član, ki bo znan po nedelj
skih kvalifikacijah. Začetek lige 
»B« bo konec marca. Hkrati pa 
se začne tudi 2. republiška liga 
vzhod-zahod, v kateri bo v vsaki 
skuoini po 7 klubov. V zadnjem 
času je bilo mnogo kritik na ra
čun sodnikov in njihovih odloči
tev. Kvaliteta sodnikov je namreč 
že vrsto let slaba JZS pa ne uk
rene ničesar, da bi se položaj 
resnjčno izboljšal. Potrebni bi bi
li izčrpni seminarji, na katerih bi 
sodnike vzgajali in ne določb 
kot doslej. Pravi nesmisel je bil 
zadnji seminar, ki je trajal celi 
2 uri (dve). Kakšna je kvaliteta 
po takem seminarju je na dlani, 
gotovo pa je tudi, kaj lahko od 
takih sodnikov pričakujemo, po
sebno z novimi pravili. Upraviče
no lahko pričakujemo, da bo 
zmešnjava velika.

J. ŠKRABA

NOGOMET

Do EP non stop
LJUBLJANA — Danes bo re

prezentanca Jugoslavije v judu Od
potovala na mednarodni turnir v 
Bolgarijo, kjer bodo sodelovale 
reprezentance Avstrije, Romunije, 
Turčije, Madžarske, CSSR, Jugo
slavije in Bolgarije. Turnir bo 
uvod v serijo mednarodnih sre
čanj v okviru priprav za EP, ki 
bo v začetku maja v Londonu. 
Pod vodstvom trenerja Krajnovi- 
ča so v Bolgarijo odšli Vidmajer 
(Impol), šaponja (Mladost), Oba
dov (Slavija), Zuvela (Mladost) in 
Milovanovič (Partizan BG). Le 
teden dni kasneje naj . bi delno 
spremenjena ekipa gostovala v 
vzhodni Nemčiji na turnirju 8 
držav. Vendar je turnir, ki bi 
bil izredno koristen za uspeh na 
EP še pod znakom vprašaja, kaj
ti termin soupada s prvenstvom 
Jugoslavije. Koncem marca je Ju
goslavija povabljena v Poljsko na 
turnir II držav, pravo EP v ma
lem Nato je na vrsti balkansko 
prvenstvo v prvi polovici aprila, 
ki ga prvič organizira Turčija. 
Prav vse balkanske države imajo 
velike »apetite«, zato bo boj za 
mesta hud. Ta »non-stop« v med- 
narodn areni bo vsekakor kori
stil našim reprezentantom za pri- 
dob-vanje izkušenj. Namreč prav 
neizkušenost je bila v preteklosti 
glavna pomanjkljivost naše re
prezentance. Naši fantje ne iz
gubljajo več bojev predčasno, teh
nično in fizično so enakovredni 
ostalim, do končnega uspeha jih 
loči le delček na tehtnici, ki od
loča o zmagovalcu. Prav to pa 
se v programu priprav poskuša 
nadoknaditi. Seveda je program 
postal naenkrat prenatrpan. Po
treben bo širok krog reprezentan
tov, ki zadnje obdobje trkajo na 
vrata reprezentance. Teh pa je 
na srečo dovolj.

J. ŠKRABA

Več ko 50 
dvigalcev 
v Velenju

Sobotno republiško 
prvenstvo bo general
ka pred DP v Sarajevu

LJUBLJANA — V soboto bo v 
Velenju letošnje republiško prven
stvo v dviganju uteži. Priredite
lju, domačemu Rudarju, *so do
slej prijavili svoja zastopstva 
Olimpija (18 tekmovalcev),,Prevo
je (16), Celje (9), Kočevje (2), 
domače pa bo zastopalo 12 dvigal
cev.

Favorite je iskati med tekmoval
ci Olimpije in Rudarja, seveda pa 
ni izključeno, da bi presenetil tu
di kak mlajši tekmovalec.

Republiško prvenstvo bo pote
kalo v dveh delih. Dopoldne se 
bodo, ž* začetkom ob 9. uri, po
merili dvigalci lažjih kategorij, po
poldne, ob 15. uri, pa dvigalci 
težjih kategorij. Najboljši v po
samičnih kategorijah bodo nasto
pili čez 14 dni v Sarajevu na dr
žavnem prvenstvu.

J. G.

Začel s 
Planico

Ob jubileju smučarskih poletov in doline skakalnic pod 
Poncami, velja omeniti tudi novinarsko zanimivost ob takratnem 
uveljavljanju Planice Znano je, da je imel profesor Drago Ulaga 
prvi radijski prenos s smučarskih poletov, le malokdo pa ve, 
da je tudi začetek kariere našega znanega radijskega In televi
zijskega reporterja Radivoja Markoviča povezan s Planico.

15. marca 1936 je namreč Radivoje Markovič prvič spregovoril 
o Planici po radiu — z 20 minutnim predavanjem. Sele leto 
dni kasneje je nastopil redno službo pri Radiu Beograd, kjer 
je še danes.

Ko je z veliko mero sreče 16. aprila 1944 ostal živ v pov
sem porušenem stanovanju po bombnem napadu na Beograd, 
je med redkimi spomini ostala nepoškodovana tudi dopisnica, 
ki potrjuje Markovičevo predavanje o Planici, 15. maroa 1936 
ob 14.30.

PLANICA POVSOD NA SVETU — Velik delež bo imela na planiški prireditvi tudi televizija, saj bo tekmovanje 
v poletih prenašala evrovizija in intervizija. Foto: Busid
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Samo trije
Po finalu I. jugoslovanskega pokala 
v plavanju — Slovenci so zadovoljili
LJUBLJANA — Tekmovanje za prvi jugoslovanski po
kal je zapustilo obilo razmišljanj, ki jih je bilo takoj 
po končni uvrstitvi osmih finalistov nemogoče strniti 
v eno mnenje. Sedaj, ko se je že umirilo »razburkano 
morje« šibeniškega bazena v hotelu Solaris, je vendar
le mogoče strniti nekaj vtisov v zaključne misli in 
ugotovitve.

Kandidati 
dvakrat z
Liberscom
Zadnji preskušnji jugo
slovanske reprezentan
ce pred SP skupine B

LJUBLJANA — Drevi in jutri, 
Obakrat ob 19. uri, se bodo naši 
najboljši hokejisti, kandidati za 
državno reprezentanco za nastop 
na SP skupine B, pomerili v 
dvorani Tivoli z Liberecom, dru- 
goligašem iz CSSR.

Zvezni kapetan Tone Franzot bo 
v obeh tekmah preskusil vseh 26 
kandidatov, po sobotni tekmi pa 
bo določil 20 igralcev in tretjega 
»letečega« vratarja za nastop na 
SP. Ti Še bodo v Tivoliju zbrali 
spet v ponedeljek.

Vsi kandidati so bili na dose
danjih treningih zelo prizadevni. 
Zal sta se lažje poškodovala Ja
kopič in M. Jan na katera pa 
zvezni kapetan resno računa. Vsi 
drugi so zdravi, v obeh tekmah 
pa bodo skušali dokazati veljavo 
in upravičiti 'nastope v dresih z 
državnimi grbi.

»Preskusili bomo več taktičnih 
inačic. Naši sparing partnerji so 
odlični hokejisti, izvrstno obvla
dajo tehniko. Prav zato bodo tu
di gledalci lahko prišla na svoj 
račun«, je dejal Franzot. »Naša 
prva naloga je še bolj uigrati 
moštvo, zato seveda rezultat ne 
bo prvega pomena.« K. B.

KEGLJANJE

Milan : PAOK 
3:0 (2:0)

MILANO — Za zaostali prvi tek
mi pokala pokalnih prvakov je 
branilec naslova Milan .visoko pre
magal PAOK iz Soluna. Gole so 
dali Bigon 12., Benetti 37. in Cia- 
rugi 87. Povratna tekma bo pri
hodnjo sredo.

Arsenal : Barcelona 
1:3 (0:0)

LONDON — V prijateljski no- ! 
gometni tekmi je vodilno špan
sko moštvo Barcelona premagalo 
domači Arsenal s 3:1 (0:0). Gole 
so dali Asensi, Sotil in Tome.

Grosuplje : Elan 
4:2 (2:2, 2:2)

IVANČNA GORICA — V tekmi 
za jugoslovanski pokal so Grosup
lje premagale novomeški Elan s 
4:2. V regularnem Času se je tek 
ma končala z 2:2 (2:2), v podalj
šku pa so imeli Grosupeljčani več 
moči in zasluženo zmagah. Strel
ci: za Grosuplje Lavrič 2 ter Dre
melj in Rebolj, za Elan pa Ro 
žanc in Wetss. M. Z.

Mercator 
2:0 (0:0)

Ljubljana

Drugi 
poraz 
na EP

Mladinska reprezentan
ca SFRJ izgubila z ZRN 
z 2:10 (1:2, 4:0, 5:0)
BUKAREŠTA. 13. marca. — V 

četrtem kolu evropskega prven
stva v hokeju na ledu za mladin
ce (skupina B) ie Jugoslavija 
v svoji skupini ioživela že drugi 
poraz-. Naši mladinci so igrali z 
ZRN. ki je zmagala z 10:2 
(1:2, 4:0, 5:0). Strelca sta bila 
Brun m Zargi V prvi tretjini so 
naši vodili z 2:0.

Druga dva rezultata v tej* sku 
oini — Norveška : Francija 8:1 
(4:0. 3:0, 1:1). Avstrija: Italija
6:4 (3:1, 1:2, 3:1).

V vodstvu sta Še zmeraj ZRN 
in Norveška s 6 točkami Jugo
slavija pa jih ima tri.

RADU VOLA

Odločitev v Sevnici
SEVNICA — Pot za 10. svetov

no prvenstvo v kegljanju vodi naše 
kegljače že drugič skozi Sevnico. 
V tem mestu bo to soboto in ne
deljo zadnje, 5. izbirno tekmova
nje, po katerem bodo določil ii 
po 7 moških in žensk.

Med moškimi je strokovni svet 
KZJ že določil v ekipo uradnega 
svetovnega prvaka Dragaša in 
Steržaja. Z eno nogo so v repre
zentanci tudi že Turk, Česen in 
Biber, medtem ko za zadnji dve 
mesti kandidirajo Miklavčič, Mi
ha jtiovič. Boroš, in Muše. Nastopil 
bo še Janša, vendar so njegove 
možnosti prav minimalne.

Med ženskami so si že pridobile 
prednost Urh, Marinc, Janša in 
Krištof, za vstop v reprezentanco 
pa se potegujejo še Ludvig, Mi
klavčič, Culič, Sivka, Kodmja in 
Kovačevič.

Moška reprezentanca se bo do 
SP, ki bo od 17. do 23. maja v 
Heidelbergu pomerila z NDR, Ro
munijo in CSSR. S. P.

Bolgari prvič pri nas
RADENCI — Na drugem med

narodnem kegljaškem turnirju po
sameznikov, posameznic in meša
nih parov, ki bo od 13. do 14 
aprila, bodo nastopili tekmovalci 
iz Italije, ZRN, Avstrije, Madžar 
ske. Bolgarije. Rumunije in Ju
goslavije. To bo prvi nastop bol
garskih kegljačev pri nas. S. P.

Triglav in 
Medveščak skupaj

ZAGREB — Tekmovanje za po
kal evropskega prvaka v kegljanju 
bo letos potekalo po novih dolo
čilih. Tako bodo vsi nastopala na 
nevtralnih terenih. Boji v 3. sku
pina, v kateri sta oba jugoslovan
ska prvaka Triglav med moškimi 
in Medveščak med ženskami, bo
do 8. in 9. junija v Budimpešti.

S. P

Slovenijaceste —
Koper
7919:7290

Povsem zasluženo je zmagalo 
moštvo zagrebške Mladosti, ki mu 
Crvena zvezda iz Beograda ni 
mogla ogroziti prvega mesta. Tre
tje mesto Ljubljane je pravzaprav 
presenečenje, če upoštevamo, da 
imajo Ljubljančani le zelo skrom
ne možnosti za zimski trening. 
Triglav bi lahko brez dvoma skle
nil tekmovanje na četrtem me
stu, če bi imel nekoliko močnej
šo pionirsko ekipo. Fužinar je 
imel vse možnosti, da osvoji sed
mo mesto, vendar pa je bilo to 
tekmovanje za zelo mlado ekipo 
pretežka preskušnja. Skromneiši 
okvir presoje uspešnosti nastopa 
slovenskih klubov na prvem fina
lu jugoslovanskega pokala pa nas 
vendarle navdaja z zadovoljstvom. 
Ljubljana tretja, Triglav peti, Fu
žinar osmi. V predtekmovanju je 
nastopilo 19 klubov, ki so se bo
rili za vstop v finale.

Ce smo v uvodu omenila »raz
burkano morje«, potem nismo 
imeli namena pretiravati. Res je 
bila voda tako razgibana, da je 
bilo zelo težko doseči take rezul
tate, ki bi jih lahko opredelili 
za izredne dosežke. Proge, med 
katerimi so morali plavalci tek
movati, so bile iz najlonske vrvi, 
ki je imela na vsak meter po 
en balonček za orientacijo. Valo
vi se nikjer niso mogli umirjati 
in tako so se morali plavalci 
boriti proti valovom in uram.

Kljub tej težavi pa so zmago
vali večinoma favorita, razen v di
sciplinah 400 in 800 m kravl, kjer 
so morali naši srednje in dolgo
progaši kloniti pred izredno do
bro pripravljenim hrbtašem Pre- 
dragom Milošem. V pionirski kon
kurenci smo opazili nekaj izred
nih tekmovalcev, vendar pa je 
njihovo število vse premajhno, da 
bi lahko z mirnim srcem pričako
vali boljšo bodočnost jugoslovan
skega plavanja. Nekateri klubi so 
morali nastopiti tudi z enajstlet
nimi tekmovalci, ki so težko zdr
žali boj s tri leta starejšimi. To 
pa pomeni, da delajo v klubih 
precej enostransko in da so za
nemarjali neprekinjeno vzgojo na
raščaja. Tekmovanje je pokazalo, 
da imamo trenutno le tri plaval
ce, ki so upravičeni, da se ude
ležijo letošnjega evropskega prven
stva na Dunaju. To sta brata Mi
loša (CZ) in Majnaričeva (MZ). 
Vsi ostali kandidati pa so bili s 
svojimi dosežki le nekoliko pre
skromni. da bi lahko že danes ra
čunali s potovanjem na Dunaj.

Svojevrstno težavo je vsem po
vzročala mera bazena. Bazen le 
dolg 33,33 m. Ta dolžina je ne
običajna tako za tekmovalce, kot 
za trenerje, ki so zaradi n le iz
gubljali občutek za porazdelitev

tekmovalne hitrosti. Morda je tu
di v tej ugotovitvi razlog, da so 
plavalci dosegali nekoliko slabše 
čase od pričakovanih.

D. KIT

MARIBOR — Od petka dp ne
delje bodo na Radizelu trenirfili 
najboljši jugoslovanski motokro
sisti Zupin, Šoštarič. Fras, Male- 
kovič in drugi. V nedeljo ob 14. 
uri pa se bodo pomerili v prvi 
preskušnji.

Z. V.

Tekme 
ob dnevu 
invalidov

Prireditve v sedeči od
bojki, šahu, namiznem 

tenisu in kegljanju
LJUBLJANA — Zveza društev in

validov Slovenije bo v sodelova
nju z zvezo za šport in rekreaci
jo invalidov priredila v počastitev 
mednarodnega dneva invalidov vr
sto prijateljskih srečanj v števil
nih športnih panogah.

Že 16. t. m. bo v telovadnici 
zavoda za rehabilitacijo invalidov 
v Ljubljani tekmovanje v sedeči 
odbojki, teden dni kasneje pa 
v telovadnici železniških šol v na
miznem tenisu. Doslej so prijav
ljene odbojkarske ekipe iz Ljub
ljane, Ponikve; Kamnika in Kra
nja, za namizni tenis pa še iz 
Tržiča, Kopra in Maribora.

Istega dne (23. t. m.) pa se bo 
v prostorih kluba Invalid pomeri
lo na hitropoteznem turnirju več 
ko 120 šahistov in 40 ekip iz vseh 
področij SRS.

V zelo priljubljenem kegljanju 
pa bo tekmovanje v Žalcu. Pri
čakujejo več ko 150 tekmovalcev, 
ki se .bodo pomerili v borbenih 
partijah.

Seveda pa v okviru mednarod
nega dneva invalidov ne bodo sa
mo športna tekmovanja. Kulturne 
prireditve v organizaciji športnih 
društev Invaldd se bodo zvrstila 
po vsej Sloveniji, organizirali bo
do sestanke, na katerih bodo pre
gledali dosedanje delo in uspehe 
na področju rehabilitacije in za
poslovanja invalidov. V načrtu 
imajo še program, ki naj pripo
more k reševanju vseh problemov 
delovnih Invalidov.

V. BAVCON

Prvenstvo
vojaških
gimnazij
Na II. prvenstvu bodo 

dijaki merili moči 
v plavanju in gimnastiki

LJUBLJANA — Trt dni bodo di- 
jaki vojaške gimnazije in gojen
ci vojaškega internata »Franc Roz
man Stane« imeli v gosteh vrstni
ke vojaških gimnazij iz Beogra
da, Zagreba in Mostarja. V dneh 
od 15. do 17. t. m. bo namreč 
v Ljubljani II. prvenstvo vojaških 
gimnazij v orodni telovadbi in 
v plavanju.

Slovesen začetek gimnazijade bo 
v soboto v domu JLA, odkoder se 
bodo potem vsi udeleženci z av
tobusom odpeljali v Kranj, kjer 
se bodo pomerili v plavanju. Po 
končanem tekmovanju se bodo 
vrnili v Ljubljano, kier si 
popoldne ogledali mesto. V nede
ljo pa se bo v TVD Partizan na 
Taboru že ob 8. uri začelo tek
movanje v orodni telovadbi. Po 
tekmovanju bo slovesna razglasi
tev rezultatov.

Pohvalno je, da prireditelji ni
so mislili le na tekmovanje, saj 
bodo mladim gojencem vojaških 
gimnazij pokazali tudi znamenito
sti mesta Ljubljane, pa ne le to, 
v načrtu imajo tudi izlet na Bled, 
ki naj bi si ga ogledali v nede
ljo popoldne po končanem tekmo
vanju. To pa še ni vse, kajti od 
petka do nedelje si bodo tekmo
valci lahko ogledali filme, ki jih 
bodo predvajali v okviru te pri
reditve, v soboto zvečer pa bo v 
domu JLA tudi ples. Kot kaže so 
mislili na vse in so združili ko
ristno s prijetnim.

M. MATVOZ

Predstavljamo naše nasprotnike na »Hokeju 74«

Kanadska šola
Naš hokejski strokovnjak C. Klinar, ki trenira ekipo 
iz Nijmengena, ocenjuje nizozemsko reprezentanco
NIJMEGEN — Nekdanji igralec Jesenic ter držav
ne hokejske reprezentance Ciril Klinar je že pol
drugo leto na Nizozemskem, kjer je prevzel stro
kovno vodstvo ekipe' National Nederland Nijme- 
gen. To moštvo se je v zadnjih šestih letih prebilo 
iz III. v I. ligo, kjer je letos, pod Klinarjevim 
vodstvom, osvojilo 6. mesto. Naš hokejski strokov
njak nam bo v naslednjem skušal na kratko opi
sati kvaliteto nizozemske reprezentance, ki se je 
po dolgih letih spet prebila v skupino B svetovne
ga prvenstva.

- .

»Kvaliteta nizozemske
ga hokeja je samo med 
prvo in drugoJigašd, saj 
so vsi okrepljeni s hoke
jisti kanadskega porekla 
in češkoslovaškimi emi
granti. V vsakem klubu je 
najmanj sedem tujcev, iz
med katerih jih ima veči
na nizozemsko državljan
stvo. Igro najboljših mo
štev lahko primerjamo s 
kvaliteto Jesenic in Olim
pije, zato je tudi repre
zentanca sestavljena v 
glavnem z igralci klubov 
najboljših dveh ekip — 
RAK Ishockey in Tilbur- 
ga. Vsi igralci, razen dveh, 
treh so kanadskega po
rekla.

hBfcei 74

Hitrost in ostrina
Vsi »Kanadčani« se od

likujejo po izredni borbe
nosti in hitrosti, pri če
mer je ostrina eno iz
med poglavitnih orožij. 
Glede na to, da igrajo ze
lo napadalno, jih je mo
goče presenetiti v obram
bi le s preudarno in tak
tično premišljeno Igro.

V tej sezoni so imeli 
samo tri dni skupnih pri
prav in odigrali dve tek
mi z Norvežani. Resda so 
obe izgubili, toda to nd 
merilo njihove moči, saj 
so bili tedaj prvič v živ
ljenju skupaj na ledu. Ju
trišnja prijateljska tekma 
z ZRN pa bo zadnja pre
skušnja pred odhodom v 
Ljubljano. Po mojem mne
nju je neuigranost repre
zentance največja po
manjkljivost, razen tega 
pa si bo na Sp bržčas 
nabrala precej kazenskih 
minut, kar lahko slabo 
vpliva na razpoloženje.«

Trener Robert Jestrem- 
ski, ki je poljskega rodu, 
je v razgovoru z menoj 
izrazil, da je optimistič
no razpoložen glede na 
bližnje SP. Zadovoljen je, 
ker je ekipa sposobna

NOVE IZKUŠNJE — 
Ciril Klinar

vseh 60 minut tekme ob
držati enak tempo. »Pre
pričan sem, da je naša 
izbrana vrsta na lanski 
turneji po Kanadi dobro 
preučila njihovo šolo in 
da bo pridobljene izkuš
nje s pridam uveljavila v 
Tivoliju.

Morda še tole; Kanad
čani, ki igrajo po Evropi, 
se kolektivni igri znajo 
podrediti, kar je samo 
njim v dobro. Poudarjam, 
da igrajo zelo napadalno, 
naglo se vračajo v ob
rambno tretjino, sicer pa 
igrajo dosledno »mož na 
moža«. »Bodiiček« Je nji
hova specialiteta. Imajo 
dober občutek, kdaj Je 
treba streljati proti vra
tom. Udarci so navadno 
močni in natančni«.

Toliko o nizozemskem 
hokeju z željo, da bi se 
naša izbrana vrsta na SP 
v Ljubljani uvrstila čim- 
bolje. .

CIRIL KLINAR

NOVO NA TUJEM

MOSKVA — V okviru tekmova
nja v evropski namiznoteniški li
gi je Madžarska premagala SZ s 
6:1.

LANDOVER — V I. kolu te
niškega turnirja je Pilič premagal 
Američana Pattinsona s 6:4, 4:6, 
6:3. Nagradni sklad je 50.000 do
larjev.

KOŠARKA

Zmaga C. zvezde 
v Madridu

MADRID — V prvi polfinalni 
tekmi pokala pokalnih prvakov so 
košarkarji Crvene zveze v Madri
du premagali domači Estudiantes 
z 79:74 (42:26).

C. zvezda si je zmago zagotovila 
že v prvem polčasu. Povratna 
tekma bo 20. t. m. v Beogradu.

C. ZVEZDA: Rakočevič 2, Sarja- 
novič 4, Kapičič 23, Simonovič 
11, Vučinič 17. Slavnič 22.

ESTUDIANTES: Taylor 34, Bol- 
tran 10, Lopez 4, M. Garcia 2, 
Cambronero 4, Vela 16. Sien 4.

Sacla : Spartak 
86:70 (34:34)

TORINO — V prvi polfinalni 
tekmi pokala pokalnih prvakov 
je domači Sacla zanesljivo pre
magal Spartaka iz Brna. Skupi*! 
zmagovalec se bo v finalu sre
čal z zmagovalcem Zvezda — 
Estudiantes.

RUGBY

Ljubljana finalist
MAKARSKA — V polfinalu dr

žavnega mladinskega prvenstva v 
rugbyju je Ljubljana premagala 
splitsko Nado z 32:16 (16:4) in 
se tako uvrstila v finale, kjer bo 
igrala z Dinamom iz Pančeva.

V drugi tekmi je Dinamo pre
magal Eneigoinvest z 21:11 (ll':8).

Obširen
program
priprav

Zvezni kapetan veslaške 
reprezetance je določil 

seznam
SPLIT — Naše najboljše vesla

če. člane in mladince, čakajo v 
letošnji sezoni številni pomembni 
nastopi doma in na tujem. Naj
večja pozornost velja SP mladin
cev v Ratzenburgu ter članov v 
Luzernu regatam v Milnchnu, 
Beogradu in na Bledu ter balkan
skim igram v Grčiji.

Da bi se naši reprezentanti kar 
najbolj usposobili, sta veslaška 
zveza Jugoslavije ter zvezni kape
tan prof. Jože Ropret izdelala ob
širen strokovni program priprav. 
Stiki med klubi, reprezentanti in 
zveznim kapetanom so v zadnjem 
času /°lo tesni, medsebojno so
delovanje pa zelo uspešno.

Kaže, da je zvezni kapetan iz
bral dobro smer pri delu, saj je 
pravkar končal obiske v naših 
znanih veslaških centrih.

»Moj namen je, da se prepri
čam o delu posameznih klubov 
oziroma trenerjev. Povsod sem 
naletel na vsestransko pomoč in 
dobil vtis, da bomo delovni pro
gram tudi uresničili,« je izjavil 
Ropret.

Zvezni kapetan je po testiranju 
veslačev določil širši seznam re
prezentantov, kandidatov za SP. 
Od veslačev iz Slovenije se Je od
ločil za ..Hajdinjaka (Branik), ki 
tekmuje v skifu, za brata Goloba 
(Branik), ki trenirata v dubl- 
sculu ter za četverec s krmarjem 
Argo iz Izole (Stanič, Grgeta, bra
ta Puharja). . Veslači Arga so 
predvideni tudi za osmerec, po
leg veslačev iz »Istre« In »Iktusa« 
oziroma »Osijeka«.

J. SVALINA

Konjeniške novice

Pravila

VIPAVA — V. do'mu JLA so 
sindikalne organizacije v sode
lovanju z občinsko strelsko zve
zo pripravile tekmovanje ženskih 
ekip v počastitev 8. marca. Zma
gala je Teksti na iz Ajdovščine 
pred Mlinostestom in Fructalom.

F. S.

Ker bo letos ob 100-letnici lju
tomerskega konjeniškega kluba ka
saški derbi na ljutomerskem dir
kališču in bo pri nas predvidoma 
še 15 drugih konjeniških priredi
tev, predvsem kasaških, bomo to
krat spregovorili o pravilih, ki 
bodo ljubiteljem konjeništva še 
bolj približala to lepo športno 
zvrst. *

Kasaški derbi je v Jugoslaviji 
vsako leto in sicer tekmujejo ko
nji, ki so stari 4 leta. V tej dir
ki, ki ima prvenstveno nalogo rej
ske preizkušnje, smejo nastopiti 
samo kobile in žrebci. Tudi sicer 
smejo na dirkah nastopati pravilo
ma samo žrebci in kobile, ne pa 
kastrati, ki niso sposobni dalje 
prenašati svojih dobrih lastnosti. 
V derbiju naj bi konji, ki so do
zoreli, pokazali svolo hitrost, obe
nem pa tudi vzdržljivost, saj Je 
steza dolga 3300 metrov. Toliko o 
derbiju. Sedaj pa nekaj splošnih 
pravil.

Poleg derbija imamo Še nekaj 
prvenstev, ki imajo prav tako na
men rejske preizkušnje: prvenstvo 
(republiško in državno) dveletni- 
kov. prvenstvo (rep., drž.) trilet- 
niikov, maraton in matador. Razen 
tega sta običaj na še poskusni ka
saški derbi in naknadni kasaški 
derbi. V prvenstvu d vo letnikov, 
troletnlkov in v derbiju (4-letni- 
ld), tečejo konji z istega mesta, 
da se v cilju pokažejo absolutni 
rezultati. Za vse ostale dirke pa 
velja načelo hendikepa, t.j. upo
rablja se sistem razvrstitve konj 
na Startu, ki daje maksimalno 
teoretično možnost, da pridejo ko
nji v finiš izenačeni in da se v 
poslednjih nekaj deset metrih raz
vije ostra borba. Zato morajo hi' 
trejši konji preteči daljšo progo 
kar se odmerja sorazmerno ča 
su, ki ga je dosegel v predhod 
nih dirkah, ali pa se vzame za os
novo višina dobljenih nagrad. Ta 
drugi način je manj točen, ker 
različna dirkališča ražpisujelo raz
lične nagrade. Časovni hendikep Je 
tako pravičnejši. Miožna pa Je tu
di kombinacija časa in nagrad, 
pa še svobodni hendikep v izjem
nih primerih. Za nekatere primere 
poznamo tudii popuste na stezi. 
Vsak lastnik mora imeti prijav
ljene svoje barve, katere nosi vo
zač med dirko.

štart je bodisi z enega mest* 
(prvenstva), z različnih mest, kot 
Jih določi hendikep. poznamo pa 
tudi leteči štart, ki ga uporab
ljamo kadar imamo dovolj izena
čenih konj in če imamo na raz
polago primerne priprave. Pri 
letečem Startu stečejo konji v isti 
vrsti nekaj deset metrov pred 
startno linijo in sicer za vozilom, 
ki s posebno pregrajo zapira ste
zo. Cim pritečejo konji — že v 
polni hitrosti —- do štartne linije, 
se avto umakne s steze. V taki 
dirki doseženi Časi so vedno za 
1 do 3 sekunde boljši od onih, 
ki jih zabeležimo na dirkah ■ 
normalnim Startom z mesta.

Med dirko morajo preteči konji 
v čistem kasu in so dikvalifidranl, 
če tečejo nečisto, posebno, če več
krat zagalopirajo ali galopirajo 
dalj časa in pri tem pridobivajo 
na terenu. Od trenutka, ko prite
če konj v zadnji del proge, (fi
niš), * ne sme več menjati smeri 
in mora v čistem kasu preit! cilj
no linijo -TO okolnost gledalci v 
razburjenju zadnjih trenutkov če- 
sto prezrejo in vidijo samo, da ja 
konj pritekel prvi v cilj, ne vidi
jo pa, če je tekel v čistem kasu. 
Tako jim Je pogosto odločitev sod
nikov. ki 90 izrekli diskvalifikaci
jo, nerazumljiva. Vendar se obi
čajno razlog diskvalifikacije obja
vi po zvočniku. PravMa pravijo, * 
Je prišel konj skozi cilj, ko se
njegove nosnice (skrajni sprednji 
del glave) dotaknejo ciljne Unije. 
Neredko se zgodi, da pride do 
»mrtve« dirke, ko sta dva ali več 
konj prišli istočasno v cilj.

V zaščito zlasti mlajših konj 
pa tudi starejših, da se preveč 
ne izčrpavajo, so določene maksi
malne dolžine dirkalne steze v po
samezni dirki in omejitev števila 
dirk, katerih se konj sme Istega 
dne udeležiti.

Prav za Slovenijo so tipična ka
saške dirke dvovpreg, ki ao po
sebno atraktivne. Drugod v svetu, 
posebno v Franclji, pa poznajo 
kasaške dirke pod sedlom, pa še 
kasaške direke v saneh ali a smu
čarjem.

Organizator lahko razpiše dirke 
za juniorje, za seniorje, za žen
ske vozače, za profesionalca, aa 
določene klube. itd.
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»BOJ NEMŠKIH PROTIFAŠISTOV' 1933—45« — Sinoči 
je generalni konzul Nemške demokratične republike v 
Zagrebu Horst Schadow odprl v ljubljanskem muzeju 
ljudske revolucije razstavo dokumentov in fotografij 
o nemškem protihitlerjevskem boju. Foto: S. Busid

OBVEZNICE FEDERACIJE — Tiskane so obveznice fede
racije, s katerimi naj bi krili del obveznosti, predvidenih v 
letošnjem' zveznem proračunu. Obrestovale se bodo po 
10 odstotkov, v Sloveniji pa jih bo izdajala služba družbe
nega knjigovodstva. Telefoto: Tanjug

FILMSKI IGRALEC CAGNEY ODLIKOVAN — V Los Angelesu* POMANJKANJE KOKSA V ZDA — Ameriška družba za jeklo je 
so na posebnem banketu na čast filmskega igralca Jamesa Cag- sporočila, da imajo na zalogi koksa samo še za dva dni. Zato so 
neya podelili nagrado za njegovo življenjsko delo. To nagrado morali ugasiti tudi dve visoki peči. Do pomanjkanja koksa je prišlo 
so do zdaj podelili samo velikemu režiserju Johnu Fordu, nekaj zaradi stavke rudarjev. Na sliki: polni vagoni koksa kot rezerva 
mesecev pred njegovo smrtjo. Telefoto: UPI na stranskih tirih. Telefoto: UPI

■znanje meje
Irsko vprašanje spet v ospredju — Preiskava o umoru 
senatorja Foxa — Cosgrave je priznal britanski Ulster

OD NAŠEGA LONDONSKEGA DOPISNIKA

LONDON, 14. marca. — Dublinske oblasti še vedno raziskujejo umor 34-letnega 
senatorja in poslanca Foxa, ki je bil pred dnevi ustreljen blizu meje med Ulstrom 
in irsko republiko Eire. Policija sedaj zaslišuje deset osumljenih, preiskava, v ka
teri sodelujeta tako vojska kot policija, pa se čedalje bolj usmerja v kalne vode 
protestantskega ekstremizma.

Odgovornost za uboj sena
torja Foxa, ki je bil sicer 
protestant, vendar pa tudi 
kritik britanskega vmešavanja 
v irske zadeve, je namreč 
prevzela podtalna protestant
ska organizacija »Ulsterskih 
borcev za svobodo«, ki jo 
sumijo vrste drugih neraz
jasnjenih umorov, med dru
gim tudi uboja severnoirske
ga poslanca Paddyja Wilsona 
v času lanskih volitev v Bel
fastu.

Vse te neprijetne vesti o 
nasilju na Irskem pa je vče-

Podpis
sporazuma

BONN, 14. marca (TASS) 
— Nemška demokratična re
publika in Zvezna republika 
Nemčija sta v Bonnu podpi
sali protokol- o izmenjavi 
stalnih predstavništev. Doku
ment sta podpisala pomoč
nik ministra za zunanje za
deve NDR Kurt Nier in dr
žavni sekretar predsedstva 
vlade ZRN Giinter Gaus.

raj preglasila nadvse po
membna izjava, ki je prišla 
iz Dublina. Ministrski pred
sednik republike Irske, Cos
grave, je namreč včeraj iz
javil, da njegova vlada de 
facto priznava, da je Severna 
Irska (Ulster) del britanske
ga kraljestva, ter da tega dej
stva ni moč spreminjati vse 
dokler večina ulstrskega pre
bivalstva ne odloči drugače.

Na prvi pogled je ta izjava 
samo potrjevanje obstoječega. 
Ce- pa jo pogledamo s stališča 
ožje irske politike im zgodo
vine, pa nedvomno predstav
lja nadvse pomembno — in 
celo zgodovinsko — prizna
nje. Dublinske vlade so v 
53-letni zgodovini razdeljene
ga irskega otoka odločno za
vračale priznanje obstoja 
razdeljene Irske in so se z 
večjo ali manjšo intenzivnost
jo vedno zavzemale za zdru
žitev obeh delov v eno samo 
državno celoto. Celo ustava 
irske republike iz leta 1937, 
ki je še vedno v veljavi, go
vor- o neodtuljivi ozemeljski 
pravici republike Irske nad 
Severno Irsko.

MITJA MERŠOL

latura 
odpira 
vrata

Marko Bulc o reformi 
gimnazije in kongresnih 

dokumentih o vzgoji
BEOGRAD, 14. marca (Tan

jug) — V okviru javne raz
prave o idejnih osnovah sa
moupravne socialistične pre
obrazbe vzgoje in izobraže
vanja je predsedstvo skupno
sti gimnazij Jugoslavije danes 
razpravljalo o reformi gim
nazije in njenem mestu v 
novem sistemu srednjega izo
braževanja. dan predsedstva 
SFRJ in predsednik odbora 
za pripravo idejnega osnutka 
reforme sistema izobraževa
nja in vzgoje inž. Marko 
Bulc je podal osnovne zna
čilnosti in družbenopgfitične 
opredelitve tega dokumenta, 
pripravljenega za X. kongres 
ZKJ. V današnji razpravi so 
več govorili o prihodnjih re
šitvah, manj pa so razprav
ljali o samem dokumentu 
kot idejno-politični osnovi, 
čeprav je poudarjeno, da je 
brez dvoma najrevolucionar- 
nejš: akt o izobraževanju pri 
nas. Skupnost je bila mne-. 
nja, naj bo gimnazija v pri
hodnje zaključna šola širše
ga in sodobnega splošnega iz
obraževanja, z izbranim pou
kom, ki bi omogočil tudi na
daljevanje šolanja, zaposlitev 
in nadaljevanje izobraževanja 
jn izpopolnjevanju ob delu.

Petič
revija

zborov
V tržaškem slovenskem 
kulturnem domu v sobo

to »Primorska poje«
OD TRŽAŠKEGA DOPISNIKA RTV

TRST, 1£. marca — V slo
venskem kulturnem domu v 
Trstu bo v soboto zvečer 
otvoritev prireditve pete re
vije pevskih zborov »Primor
ska poje«, ki jo skupaj pri
pravljata združenje pevskih 
zborov Primorske s sedežem 
v Ajdovščini in slovenska 
prosvetna zveza iz Trsta in 
Gorice. Za revijo se je pri
javilo 63 zborov, ki bodo 
nastopili na sedmih revijah 
— v Trstu, Vipavi, Gorici, 
Dobrovi, Ilirski Bistrici, Di
vači in Kobaridu. Nobenega 
dvoma ni, da je prireditev 
»Primorska poje« kot po
skus povezati enotni sloven
ski kulturni prostor na mno
žični osnovi izredno uspela. 
Na dosedanjih revijah, ki so 
imele pri občinstvu velik od
mev, je nastopilo okoli 7000 
pevcev. Zelja, po predstavit
vi na osrednji reviji primor
skih pevcev je na obeh stra
neh meja dvignila raven zbo
rovske umetnosti in množič
no, tako da se je več zbo
rov s Primorske v zadnjih 
letih uvrstilo med najkvali
tetnejše slovenske amaterske 
skupnie.

IVO VAJGL

Slovo od 
Milana 

Bartoša
Uglednega znanstvenika 
so pokopali v Beogradu 

z najvišjimi častmi
BEOGRAD,, 14. marca (Tan

jug) — Danes so na beograj
skem novem pokopališču z 
najvišjimi častmi pokopali 
akademika dr. Milana Bar
toša, enega pri nas in na 
svetu najbolj znanih stro
kovnjakov za mednarodno 
pravo. Pogreba uglednega 
znanstvenika m javnega de
lavca so se udeležili številni 
njegovi sodelavci, študentje, 
javni in kulturni delavci ka
kor tudi velika množica ob
čanov.

Od akademika dr. Milana 
Bartoša so se poslovili de
kan beograjske pravne fa
kultete dr. Milan Despoto- 
vič, predsednik jugoslovan
skega združenja za medna
rodno pravo dr. Vladimir 
Ibler, Zika Berisavljevič v 
imenu državnega sekretariata 
za zunanje zadeve, podpred
sednik Srbske akademije 
znanosti in umetnosti akade
mik dr. Dušan Kanazir in 
predsednik fakultetnega od
bora zveze študentov pravne 
fakultete v Beogradu Rado
mir Matej ič

Vstaja 
zoper 
zakon

Oborožen spopad 
med iraškimi vladni

mi silami in Kurdi
ANKARA, 14. marca — 

Turška časopisna agenc ja 
Haber poroča, da je danes 
zjutraj prišlo do oboro
ženega spopada med ira
škimi vladnimi silami in 
Kurdi v severnem Iraku.

V poročilu, ki je prišlo 
5 turško-iraške meje, agen. 
cdja navaja, da je kurd
ska milica Peš Merga v 
bojih potisnila na jug ne
ke enote regularnih ira
ških sil in dodaja, da se 
je v obmejnih turških me
stih Kikurka in Uludere 
povsem razločno slišalo 
streljanje.

Poročilo še pravi, da je 
kurdski radio pozval Kur
de, naj znova primejo za 
orožje, »da bi kurdsko 
ozemlje vzeli Iraku«. V 
radijski oddaji so obsodili 
predlog iraške vlade o 
avtonomiji Kurov, med
tem ko vlado v Bagdadu 
obtožujejo, da »plete in
trige, da bi ustvarila raz
kol med kurdskimi ple
meni«.

V poročilu turške agen
cije je še rečeno, da so 
po vesteh, ki prihajajo s 
tega območja, sile kurd
skega voditelja Mulaha 
Mustafe Barzanija obkoli
le iraške enote v okolici 
mest Zako in Dihok in 
da držijo v svojih rokah 
»velik del severnega Ira
ka«.

Lesečko v BiH
SARAJEVO, 14. marca 

(Tanjug) — Predsednik IS 
SR Bosne m Hercegovine 
Dragutin Kosovac je danes 
sprejel namestnika predsed
nika vlade ZSSR Mihadla 
Aksentijeviča Lesečka.

Med dvodnevnim bivanjem 
v BiH je M. A. Lesečko obi
skal Mostar in Sarajevo.

Spomenik
junakom
Dražgoš
Spomenik dražgoški 

bitki bodo postavili ob 
cesti Češnjica—Kropa
ŠKOFJA LOKA, 14. marca 

— V spomin na dražgoško 
bitko bodo postavili večji 
spomenik, ki bo hkrati obe
leževal širši pomen te bitke 
za odpor slovenskega naroda 
proti okupatorju. V pripra
vah so prišli tako daleč, ds 
bodo sedaj razpisali javni 
natečaj za idejni osnutek 
spomenika.

Priprave sicer tečejo že 
več let, vendar šele v zad
njem času bolj učinkovito. 
Med drugim so doslej med 
več predlogi izbrali prostor 
za spomenik. Postavili ga 
bodo med obema vasema, 
kjer so bili v bitki obramb
ni položaji Cankarjevega ba
taljona. Spomenik naj bi bil 
blizu ceste Češnjica—Kropa, 
ob njem pa naj bi bilo tudi 
dovolj prostora za slovesno
sti.

S predlogi je soglašala tu
di občinska skupščina. Po
vedali so še, da so v vseh 
gorenjskih občinah pokazali 
pripravljenost, da prispevajo 
del sredstev za spomenik.

L. STRU2NIK

Jugoslovansko — 
sirski pogovori

BEOGRAD, 14. marca 
(Tanjug) — Danes so se v 
Beogradu nadaljevali jugo- 
slovansko-sirski gospodarski 
razgovori na ministrski rav
ni. Del sirske delegacije pa 
je medtem v Novem Sadu 
obiskal tovarno kablov »Nov 
kabel«, tovarno kmetijskih 
strojev »Pobeda« in upravo 
sistema Donava—Tisa—Dona
va.

Na pogovorih vodi jugoslo
vansko delegacijo zvezni se
kretar za zunanjo trgovinb 
dr. Emil Budviger, sirsko pa 
minister za načrtovanje Mu- 
stafa Halai.

Šoli
■ v ■■

VIŠJI
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Telegrami

Vabilo na sneg
Vsa slovenska smučišča dovolj zasnežena, proge ure
jene, vlečnice obratujejo — Pričakujejo rekorden obisk
LJUBLJANA, 14. marca. — Zdaj, ko se zima že veselo pregiba v pomlad, smo 
končno prišli do smuke. Vsa slovenska smučišča so dovolj zasnežena in vse žičnice 
obratujejo. Gotovo je od vseh najbolj obremenjen Krvavec, saj si mnogi Ljub
ljančani privoščijo popoldansko ali pa celo nočno smuko na osvetljeni progi.
Ob koncu tedna seveda pri- . sti še vedno lahko dobili kak-

čakujejo še toliko številnejši 
obisk, zato pa so veselo po
vedali, da zaradi novega sne
ga obratuje žičnioa od vrha 
Krvavca v dolino, se pravi, 
do spodnje gondolske postaje. 
To je proga, dolga devet ki
lometrov. Snega je na Krvav
cu dovolj, saj ga je na zgor
nji postaji 80 cm, v Tihi do
lini 150 in žičnica dela ne
nehno, ker je toliko ljudi.

V Kranjski gori so poveda
li, da se kljub velikemu nava
lu, ki grozi v soboto iri ne
deljo zaradi planiške prire
ditve, nadejajo smučarjev, ki 
bodo menda kljub zasedeno-

VAVIATOR 
PROMETNO 
HOTELSKO 
TURISTIČNO

VIATOR

Vsi *na smučanje 
NA VELIKO PLANINO
Dnevna karta ob delavnikih — samo 25 din.
Neposredni avtobusi iz Ljubljane ob 6.30, 
7.40 in 8.30 in 11. uri.

šno sobo v katerem izmed ho
telov ali pri zasebnikih. Na 
vrhu Vitranca je 110 cm sne
ga, v sredini 50, spodaj pa 20, 
to pa je za travnata kranj
skogorska smučišča dovolj.

Turistični center Golte nad 
Mozirjem vabi smučarje na 
90 cm snega, ki so ga izme
rili ob hotelu in 110 na vleč
nici Stare Stani. Smučišča so 
dobro oskrbovana, saj jih ne
nehno gladi ratrae, gondola 
pa ob večjem navalu ljudi 
cer pa na eno uro.

Glede na ugodne snežne 
razmere pričakujejo pohorski 
hoteli in domovi večji obisk 
v soboto in nedeljo. Na ma
riborskem Pohorju je okoli 
80 cm snega, na Ribniškem 
Pohorju pa celo 1,5 metra 
snega. Tudi na lovrenškem 
delu Pohorja so za smu
ko ugodne razmere. Po
štarski dom bo v soboto in 
nedeljo zaseden: pričakujejo 
večjo skupino gostov iz Za
greba. Ribniška koča bo v 
soboto in nedeljo zasedena, 
saj so napovedale svoj pri

hod večje skupine iz Maribo
ra in Ljubljane. Cesta od 
Ribnice do spodnje positaje 
vlečnice je plužena. V hotelu 
Bellevue na Pohorju imajo še 
nekaj prostih mest. Tudi 
Železničarskem domu imajo 
okoli 50 prostih ležišč, pripo
ročajo pa obvezno rezervaci
jo.

Dovolj snega za rekreacije 
željne nedeljske in sobotne 
smučarje nudi tudi Poljuka 
pa Velika planina in še mar
sikakšno slovensko smučišče 
od Pohorja do Kanina, zato 
izbira to pot zares ne bo 
težka. Treba bo le namazati 
dilce, sesti dovolj zgodaj v 
avtomobil ali avtobus, da se 
izognemo preveliki gneči in 
če bo sonce vztrajalo do so
bote in nedelje, bo zagorela 
polt še naslednji teden pričam 
la o športnem izživljanju, 
boljše volje boste sedli k de
lu le na noge pazite, da na 
nezgodnem oddelku katereko
li slovenske bolnišnice ne bo
do imeli preveč dela.

B. GORIČAR 
M. KOS

Predlagana pretvorba 
kranjske šole za orga
nizacijo dela v visoko
LJUBLJANA, 14. marca — 

Pretvorba kranjske višje šole 
za organizacijo dela v visoko 
šolo je bil eden izmed pred
metov obravnave na današ
nji seji pedagoško-znanstve- 
nega sveta ljubljanske uni
verze. Izkazalo se je, da je 
univerzitetna študijska komi
sija, ki je že proučevala 
predlog za omenjeno pretvor
bo ih ki 'je glede tega tudi 
pripravila gradivo oziroma 
informacijo, razpolagala s 
premalo podatki.

Komisiji namreč doslej ni 
prišel v roke elaborat o pre
tvorbi višje šole za organi
zacijo v visoko šolo, ki ga 
je pripravila posebna komi
sija republiškega sekretari
ata za prosveto in kulturo. 
Pripomba študijske komisije 
v gradivu je sicer bila, da 
iz podatkov o usmeritvi mo
rebitne prihodnje visoke šo
le za organizacijo dela (po
droben študijski program pa 
tej komisiji nj bil predlo
žen) razvidno izhaja, da se 
posamezne študijske usme
ritve te šole pokrivajo z ne
katerimi študijskimi smer
mi, ki že obstajajo na ljub
ljanski univerzi. Zategadelj, 
je bilo stališče komisije, mo
rajo prizadete fakultete ljub
ljanske univerze učni prog
ram kranjske šole ob nje
nem sodelovanju vskladiti. 
Kajti podvojevanja, da bi se 
enak predmet predaval tako 
na kranjski šoli’ kot na ust
rezni fakulteti, ne sme biti.

Zanimivo je, da pa je po
ročilo omenjene komisije se
kretariata za prosveto in 
kulturo opisovalo položaj, 
kot da je s študijskim pro
gramom visoke šole za orga
nizacijo čela oziroma, z 
vsklajenostjo študijskega pro
grama s programi fakultet 
vse v najlepšem redu. Na 
seji pedagoško znanstvenega 
sveta je tako prišla na dan 
dokajšnja nekoordiniranost, 
■pri čemer ena stran ne ve 
za drugo, delata pa obe enak 
posel. Povrhu tega pa se je 
izkazala za vprašljivo tudi 
domnevna »neprotislovnost« 
elaborata sekretariatove ko
misije. Predstavnik visoke 
šole za sociologijo, politolo
gijo in novinarstvo je nam
reč povedal, da želi kranjska 
šola za organizaoijo dela 
vpeljati kadrovsko-organiza- 
cijske smeri, ki že obstajajo 
na FSFN. Odprta pa so tudi 
vprašanja financiranja in 
kadrov.

Na seji so sklenili, da bo 
rektorat pripravil obširnej
ši posvet, na katerem bodo 
predstavnik; posamičnih fa
kultet, kraniske šole,. ustrez
nih univerzitetnih organov in 
drugi natančno opredelili, 
katere zadeve so v zvezi s 
pretvorbo kranjske šole še 
odprte. SvOje stališče, ki mo
ra biti izoblikovano do 30. 
marca, bodo posredovali re
publiški koordinacijski komi
siji za družbene dejavnosti.

PRIMOŽ ŽAGAR

Spopad na Golanu
DAMASK — Ob sirsko-izraelski črti pre

mirja na Golanu so se danes spet spopadli. 
Izraelska stran obtožuje za kršitev premir
ja Sirijo. V Damasku so uradno objavili, 
da je imel sovražnik izgube v vojaštvu in 
opremi. V Tel Avivu izgube zanikajo.

Pomoč bolivijskim poplavljencem
LA PAZ — Jugoslovanski Rdeči križ je 

poslal Boliviji 16.000 enot teramicina, na
menjenega prebivalstvu, prizadetemu v hu
dih poplavah na štirih območjih države. 
Pošiljko je izročil naš veleposlanik v La 
Pazu Redžad Suroi.

Butzova turneja po Aziji
WASHINGTON — Ameriški sekretar za 

kmetijstvo Earl Butz bo v začetku aprila 
odpotoval na tritedensko turnejo po azij
skih državah. Obiskal bo Japonsko, Južno 
Korejo, Tajsko, Hongkong, Filipine in Taj
van. Kot so uradno objavili, se bo v teh 
državah pogovarjal o trgovinskem in kme
tijskem sodelovanju.

Belgijska delegacija na Bližnji vzhod
• BRUSELJ — Danes bo pod vodstvom 

princa Alberta odpotovala na Bližnji vzhod 
belgijska gospodarska delegacija. Obiskala 
bo Bejrut, Riad, Džedo in Kuvajt. Turneja 
bo trajala 10 dni.

Začetek gradnje jezu
RABAT — Maroški kralj Hasan II. je 

danes otvoril gradnjo jezu na reki Ued 
Lukos. Ob tej priložnosti je imel govor. 
Slovesnosti ob začetku del so se udeležili 
tudi šefi diplomatskih predstavništev, akre
ditiranih v Rabatu.

Avstrijske cene naraščajo
DUNAJ — Bojazen avstrijskih gospodar

stvenikov, da bo indeks podražitev v državi 
letos segel čez določeno mejo 10 odstotkov, 
se že uresničuje: februarja so se cene v 
primerjavi z istim mesecem lani zvišale za 
8.4 odstotka. V primerjavi z lanskim letom 
so se najbolj podražili elektrika in ogreva
nje (za 14,8 odst.), stanarine za 11,7 odst., 
promet za 11 odst., obleka za 8,5 odst. itd.

Pomoč Zambiji
NAIROBI — Iz programa za razvoj OZN 

(UNDT) bo Zambija dobila za uresničitev 
drugega nacionalnega načrta za razvoj 20 
milijonov dolarjev. Načrti, ki jih namera
vajo uresničiti s tem denarjem, imajo na
men zagotoviti dovolj živeža za zambijske 
potrebe in pomagati gospodarstvu, da bi se 
otreslo prevelike odvisnosti od bakra.

Raui Castro odpotoval v Moskvo
SOFIJA — Drugi sekretar CK KP Kube 

in podpredsednik vlade ter minister obo
roženih sil Raul Castro je danes iz Sofije 
odpotoval v Moskvo. V Bolgariji je bil na 
prijateljskem in neuradnem obisku od 9. 
do 14. marca na povabilo prvega sekretarja 
CK KP Bolgarije Živkova.

Pa še to:
NEOBČUTLJIVOST ZA VRTOGLAVICO 

— V kanadskem mestu Toronto gradijo 
550 m visok televizijski stolp, ki bo naj
višja zgradba na svetu. Težave imajo le s 
graditelji, saj lahko na taki višini delajo 
le ljudje z izredno močnimi živci, ki so 
tudi neobčutljivi za vrtoglavico.

Morda pa bi si v Torontu lahko včasih 
pomagali z našimi potrošniki, ki imajo 
zlasti na živilskih trgih že tako utrjene 
živce, da ob vrtoglavih cenah niso skoraj 
nič več vrtoglavi.

VREMENSKO POROČILO
Prognostična karta za 15. marec 1974 ob 7. uri
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Vreme in temperatura 14. marca 1974

Diplomatska
kronika

TITOVI ČESTITKI — Predsednik 
republike Josip Broz Tito je po
slej generalu armade Ernestu Ged- 
selu, predsedniku federativne repu
blike Brazilije, ob prevzemu pred
sedniških dolžnosti brzojavno če
stitko. Predsednik republike je 

poslal brzojavno čestitko tudi pred
sedniku KP Italije Luigdju Longu 
ob njegovem rojstnem dnevu.

NOVI VELEPOSLANIK — Na 
ukaz predsednika republike so za 
izrednega in pooblaščenega vele
poslanika SFRJ v Maleziji imeno
vali diplomiranega Inženirja Vlat- 
ko Cošiča, dosedanjega predsedni
ka gospodarskega zbora skupščine 
BiH.

kraji
-

ob 7. url 
vreme stopinj

ob 13. un 
vreme stopinj

Ljubljana jasno —3 jasno 11
Planica jasno —6 jasno 7
Brnik jasno —5 jasno 10
Kredarica jasno —8 pdloblačno —6
Maribor jasno 0 jasrno 11
Sl Gradec megla —2 jasno 10
Celje megla —3 jasno 10
Novo mesto jasno —4 jasno 9
Koper jasno 3 jasno 17
Reka jasno 6 jasno 15
Pulj jasno 3 lasno 12
Hvar jasno 6 oblačno 11
Dubrovnik oblačno 9 oblačno 14
Zagreb jasno —2 jasno 11
Beograd jasno —1 jasno 11
Sarajevo oblačno —3 poloblačno 6
Titograd oblačno 3 oblačno 17
Skopje oblačno 1 oblačno 9
Celovec —

Gradec — _
Dunaj obalčno 0 jasno 11
Benetke jasno 3 jasno lb
Milano jasno —1 jasno 13
Genova — asno 16
Mtlnchen dežuje 4 oblačno 9
Zlirich oblačno 6 jasno 14
Rim poloblačno 4 oblačno 9
Pariz oblačno 4 poloblačno 8
Berlin dežuje 4 poloblačno 8
Stockholm megla —4 poloblačno 2Moskva oblačno —1 oblačno —1

SLOVENIJA:
Ponoči še jasno, čez dan 

pooblačitve. Najnižje nočne 
temperature bodo od —5 do 
0, v Primorju 5, najvišje dnev
ne do 10, v primorju do 16 
stopnij C.

IZGLFDI ZA SOBOTO:
Kaže na suho in nekoliko 

hladnejše vreme.

JUGOSLAVIJA:
Pretežno oblačno bo.

VREMENSKA SLIKA:
Alpe so še meja med top

lejšimi zračnimi gmotami, ki 
se zadržujejo v Sredozemlju 
in hladnejšimi severno od 
Alp. Sredozemski ciklon pov
zroča močan padec zračnega 
pritiska tudi na Južni stra
ni Alp: s tem so dani pogoji 
za vpliv hladnejšega zraka v 
naslednjih dneh nad vzhodne 
Alpe in Slovenijo.

Snežne razmere včeraj ob 7. uri zjutraj
Žičnica na Veliko planino: —1, jasno, mimo, de*. Žičnica 

Šimnovec 60 cm zmrznjen, Tiha dolina 120 cm, 
naprave obratujejo; žičnica na Krvavec: —2,
jasno, Zg. postaja 75, Tiha dolina, Njivice 145 
cm, naprave obratujejo; Žičnica na Vogel: 1, ja
sno, 320 cm, sren, proge teptane, vse naprave 
obratujejo; Komna: —4, jasno, 265 cm, pot pre
hodna, tovarna žičnica obratuje, pot do Savice 
je plužena; Žičnica na Zelenico: —3, jasno, 200 
am suh, žičnica obratuje; L j ubeA j -Predor: —1, 
jasno 60 cm, suh; Kranjska gora: —4, jasno, 
spodnja postaja 30, srednja 40, zgornja 110 cm, 
povsod zmrznjen, vse naprave obratujejo; Bled:
2, jasno, 4 cm, suh, dostop do Bleda v redu;
Žičnica Zatmik: —3, jasno, 43 cm, suh. dostop 
v redu sistem žičnic in vlečnic v redu; Po
ki juKa: —4, sončno, 130 cm, vlečnica obratuje, 
žičnica na Španov vrh: —4, sončno, spodnja po
stala 50, srednja 80, vrh 100 cm, povsod zmrz
njen, proge teptane, žičnica obratuje; Stari vrh 
nad Sikoljo Loko: 4 jasno, 60 cm, Tarnat, žičnica 
obratuje, za smučanje je uporaben samo zgornji

Golte nad Mozirjem: —2, sončno, 
pri hotelu 90 cm, na Stari Stani 110 cm, suh, 
proge urejene naprave obratujejo; Žičnica Mežica: 
0, jasno spodnja pejtajm 20 cm, zgornja 70 cm, 
južen, žičnice obratujejo; Pohorska vzpenjača: —1, 
lasno 80 cm, suh, obratujejo vlečnice Bellevue, 
Stolp, Habakua in Bolfenk; Bovec: —2, jasno, 
mimo, snega ni; Kanin: —7, jasno, mimo, 380 
cm, suh krožna gondolska žičnica obratuje; Ko
čevje- C. Jasno, 5 cm. Žičnica Je/orsko: —6, jasno, 
30 am žičnica obratuje: Orna na Koroškem:
—3 Jasno, spodnja postaja 30, zgornja 50 cm, 
suh. žičnica obratuje od 13. do 19. ure, smuči
šče je osvetljeno, Vlečnica Mala Kopa na Pohor
ju: —5. jasno, spodnja postaja 50 zgornja 80 cm, 
suh, vlečnica Kastivnik obratuje od 13. do 17. ure, 
vlečnica Mala Kopa od 10. do 17. ure; Jezersko: 
—6, jasno, 25 cm; Kredarica: —8, Jasno. 350 cm; 
Žičnici Oftvcn pod Uršljo goro: —5, Jasno, 50 cm. 
suh, vlečnica obratuje ob torkih in četrtkih od 
13—17. ob sobotah in nedeljah od 9—17 ure
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Predlagani
kandidati

NOVA GORICA
NOVA GORICA, 14. marca — Na današnji drugi 

občinski kandidacajslti konferenci SZDL so uvodoma 
sprejeli poročilo občinske volilne komisije o doseda
njem poteku priprav na volitve. Kandidacijskih kon
ferenc v temeljnih samoupravnih skupnostih se je ude
ležilo 12.945 občanov ali tretjina vseh volivcev.

Na konferenci so izglasovali predlog za vodilna me
sta v prihodnji občinski skupščini. Za predsednika ob
činske skupščine predlagajo Jožeta šušmelja iz šempe- 
trske Iskre, za podpredsednika Antona Slapernika iz 
Mebla, za predsednika izvršnega sveta občinske skup
ščine dr. Vinka Mozetiča, dosedanjega podpredsednika 
občinske skupščine, za predsednika zbora združenega 
dela Milana Jakla iz Elektro Gorice, za predsednika 
zbora krajevnih skupnosti Antona Bukinisa iz šempetr- 
ske Iskre in za predsednika družbenopolitičnega zbora 
Mira Nakrsta iz Zavoda za šolstvo.

Za republiški družbenopolitični zbor so potrdili kan
didature Pavla Mrmolje, delavca iz šempetrske Iskre, 
Dore Krpan, vzgojiteljice iz Nove Gorice in Branka 
Dolenca, tehnika iz anhovskega Salonita.

Za zvezni družbenopolitični zbor pa so podprli kan
didature Pavla Mermolje, delavca iz šempetrske Iskre, 
Nove Gorice in Vlada Uršiča iz Tolmina. Podprli so 
tudi predlog kandidatov republiške konference za pred
sedstvo SRS in SFRJ.

Na konferenci so izglasovali naslednje kandidate za 
družbenopolitični zbor občinske skupščine, ki bo imel 
31 delegatov: Jože Balantič, Franc Beltram, Jože Bra
tuž, Viktor čeme, Dora Dougan, Dušan Gregorič, Igor 
Grilanc, Milan Humar, Boris Jug, Marija Kenda, Klav
dija Kodrič, Vincenc Kokelj, Majda Kunej. inž. Marjan 
Košiček, Niko Kovačič, Marica Lisjak, Viljem Mišigoj, 
Rafko Mokorel, Miroslav Nakrst, Zvezdana Nemec, Mi
lan Pahor, Gligo Peškir, Ivo Poberaj, Anton Slapernik, 
Renato Stepančič, Marija Šavli, Ana Štolfa, Jože šuš- 
melj, Mladen Trampuž, Zvezdana Velikonja in Zdenka 
Žnideršič.

TOLMIN
TOLMIN, 14. marca — Na sinočnji seji občinske 

konference ZK Tolmin so podprli listo evidentiranih 
kandidatov za vodstva ZKJ in ZKS. Na predlog komite
ja občinske konference ZK, kadrovske komisije in akti
va neposrednih proizvajalcev ZK tolminske občine so 
predlagali za članico .CK ZKS Stanko Lenar, delavko 
iz tekstilne tovarne Bača Podbrdo.

Podprli so predlog, da France Popit postane tudi 
novi predsednik CK ZKS in Franc Šetinc sekretar IK 
CK ZKS.

Podobno so storili tudi na sinočnji seji občinske 
konference ZKS Nova Gorica, kjer so namesto Stanka 
Komela in Slavka Kumarja izvolili za delegata VII. 
kongresa ZKS Severina Peršoljo iz Brd in Mihaela Raz
devška iz Nove Gorice. Iz novogoriške občine bo na 
VII. kongresu ZKS 18 delegatov. P. POTOČNIK

Ocena je dobra
V postojnski občini so napravili obračun predkongresne 
dejavnosti — Razprave zajele širok krog delovnih ljudi

POSTOJNA, 14. marca. — Iz poročila na današnji seji 
občinske konference ZK Postojna in iz razprave je bilo 
razvidno, da so kongresni dokumenti naleteli v vseh 
sredinah v občini Postojna na vso podporo in so bili 
hkrati podlaga za konkretno obravnavanje aktualnih 
problemov v TOZD, interesnih skupnostih, zlasti pa v 
osnovnih organizacijah ZK.

Razprava o kongresnih do
kumentih so zajele ne le čla
ne ZK, temveč širok krog 
delovnih ljudi OZD in v kra
jevnih skupnostih. V orga
nizacijah združenega dela so 
veliko govorili o življenj
skem standardu zaposlenih, 
delovnih pogojih, izobraževa
nju. Pri tem se je izobliko
valo stališče, da naj bi v 
Postojni ustanovili srednje
šolski center za gospodarst
vo. V razpravah so poudar
jali tudi nujnost povezovanja 
gospodarstva v regiji, kakor 
tudi v širšem slovenskem in 
jugoslovanskem prostoru. 
Slišati je bilo tudi pripombe 
na račun idejnosti pouka na

osemletkah in na postojn
ski gimnaziji. V zvezi s tem 
je bil zadolžen občinski ko
mite ZK, da skupaj z os
novno organizacijo ZK pro
svetnih delavcev prouči ta 
problem.

V razpravah o kongresnih

Revija mode
NOVA GORICA, 14. marca 

— V petek ob 20. uri bo v 
hotelu Park modna revija 
spomladanskih jn poletnih 
modelov, ki jo je pripravil 
novogoriški Ideal. Na reviji 
bodo prikazali najnovejše 
modele za prihajajočo sezo
no. P. P.

dokumentih kakor tudi na 
raznih predvolilnih zborova
njih so obravnavali kritič
no stanje v zdravstvu, zlasti 
kar se nanaša na pomanjka
nje ambulantnih prostorov 
in prostorska stiska v bolniš
nici za ženske bolezni in po
rodništvo v Postojni. Za re
šitev tega problema so že 
dali pobudo, da naj bi raz
pisali referendum za samo
prispevek.

Na predlog kandidacijske 
liste za bodoče člane za or
gane ZK Slovenije in ZK Ju
goslavije v razpravo, sta bili 
le dve pripombi in sicer, za
kaj med predvidenimi kan
didati ni nobenega iz vrst 
železničarjev, saj prav ta 
panoga zaposluje več kot 
19.000 ljudi. Druga pripomba 
pa je bila, da v predloženih 
kandidatnih listah ni nobe
nega predstavnika iz kme
tijstva.

ŠTEFAN BRATINA

Premagali ovire
Dijaški dom Koper: v najtežjih pogojih so dijaki, skupaj 
z vodstvom, ustvarili delovno vzdušje — 18 krožkov

KOPER, 14. marca. Ko se je pred dvema letoma poru
šila streha na ženskem oddelku koprskega dijaškega 
doma, je zajelo dijake hudo malodušje. Takrat so go
vorili o življenjski nevarnosti, o takojšnjih in najbolj 
nujnih opravilih. Toda, mladost ne pozna dolgega obu
pavanja. Prilagodili so se razmeram in še bolj polno 
zaživeli kot pred »nesrečo«. -«•

Najprej so sklicali prob
lemsko konferenco, nato pa 
na sestanku domske skupno
sti sklenili, da se z delom in

Nov 
asfalt 

na Ježici
Komunalno podjetje 

Ljubljana gradi parki
rišče za tovornjake

LJUBLJANA, 14. marca — 
Pri križišču Titove ceste in 
kamniške proge na Ježici se 
zdaj uresničuje dolgoletna že
lja ljubljanskih komunalcev, 
saj tam Komunalno podjetje 
Ljubljana gradi prvo urejeno 
parkirišče za tovornjake. Na 
13.200 kvadratnih metrih as
faltnega parkirišča se bo lah
ko ustavilo 70 velikih tovor
njakov, za gradnjo pa bodo 
morali s komunalnimi taksa
mi zbrati 700.000 dinarjev. Za 
zaaj želijo ob parkirišču 
zgraditi le vratarnico, pozne
je pa naj bj Zavarovalnica 
Sava na parkirišču zgradila 
tudj večje poslopje, v kate
rem bo njena poslovalnica, 
restavracija, soba za počitek 
in sanitarije.

J. ODAR

Uspehi dela
V zadnjih petih letih se je vrednost 
proizvodnje na Tolminskem podvojila
TOLMIN, 14. marca. — Na sinočnji seji občinske kon
ference ZKS Tolmin so ugodno ocenili zadnji petletni 
razvoj občine. V teh letih so vložili za hitrejši razvoj 
gospodarstva 340 milijonov dinarjev. Tako je 10 tol
minskih delovnih organizacij zgradilo nove delovne pro
store.

To je uvodoma poudaril 
podpredsednik občinske sku
pščine in delegat za X. kon
gres ZKJ iz tolminske obči
ne Franc Skok. Povedal je, 
da je za nadaljnjo usmeritev 
tolminskega gospodarstva po
membno, da so začeli gradi« 
tovarne tudi na podeželju. V 
petih letih se je vrednost 
proizvodnje povečala od 311 
milijonov na 705 milijonov 
dinarjev letno, dohodek od 
85 milijonov na 250 rmiijonov 
dinarjev, povprečni osJbni 
dohodki od 880 na 1881 di
narjev na mesec, število za
poslenih pa za 630. Zdaj je 
v občini zaposlenih 5071 de
lavcev.

V razpravi so člani konfe

rence poudarili, da se v teh 
uspehih zrcali tudi prizade 
vanje več kot 800 članov ZK. 
Poudarili so, da je potrebno 
samoupravne odnose gradi« 
naprej na teh osnovah, še 
posebno, ker se zdaj v Slo
veniji in Jugoslaviji daje ob
mejnim krajem več pozorno
sti za hitrejši razvoj.

P. POTOČNIK

Razširjanje knjig 
Prešernove 

družbe
med delovnimi 
ljudmi je naloga

kulturije 
akcije

učnimi uspehi uprejo malo
dušju in da se akUvno vklju
čijo v prizadevanja za reši
tev položaja. Izboljšali so 
učni uspeh; lani je uspešno 
končalo višje razrede 96,8 
odst. dijakov, kar je za dob
rih 5 odst. višji uspeh, kol 
pri dijakih, ki niso v domu. 
Da bi zamašili luknje v zna
nju prišlekov, so starejši di
jaki organizirali individualno 
pomoč in razne učne krožke.

Tudi izvenšolska dejavnost 
je močno zaživela. Prej so 
imeli samo pet interesnih ak
tivnosti, zdaj jih imajo 18! 
Naj omenimo le nekatere: 
foto krožek, marksistični, 
dramski, literarni, lutkovni, 
klub OZN itd. Ob največji 
pomoči vodstva doma jim je 
uspelo pridobiti vrsto novih 
prostorov. Tako so v zadnjem 
letu in pol dobili mladinsko 
sobo, čitalnico, knjižnico, li
kovni atelje, uredili so dom
sko dvorano, »dijaški bife«, 
adaptirali ambulanto na žen
skem oddelku, uredili dnevno 
stjbo na moškem oddeiku, 
fotolaboratorij, in tako dalje.

Vodstvo mladinske organi
zacije je sestavilo stalno de
lovno brigado; sami so po
stavljali podpornike na naj 
bolj nevarnih mestih v domu, 
pomagali so prekriti 1200 kva
dratnih metrov strehe, sami 
opravljajo manjša vzdrževal
na dela, čistijo skupne pro
store ...

Lahko rečemo, da so v naj
bolj kritičnih trenutkih po
kazali izredno zrelost m dis
ciplino. Niso križem rok ča-

skupaj z vodstvom doma so 
si reševali streho nad glavo 
kali, da jih bo družba rešila; 
in v zelo težkih pogojih do
segli takšno delovno in učno 
vzdušje, kot ga pogrešamo 
marsikje, celo v novih domo 
vih.

M. TOMŠIČ

Nov lovski dom
DESTERNIK, 14. marca — 

Lovska družina Desternik, ki 
šteje le 28 članov, si je sama 
postavila lovski dom v Dr- 
stelji. Urejajo še fasado in 
okolico, potem pa bodo ene
ga najlepših lovskih domov 
na ptujskem območju, tudi 
uradno odprli. Zanimivost je 
v tem, da so dom zgradili 
lovci sami in tako uresničili 
sklep, ki so ga sprejeli leta 
1969. V dom so vložili 75.000 
dinarjev,, približno toliko pa 
znaša tudi vrednost prosto
voljnega dela, ki so ga opra
vili lovci sanji.

F. F.

Letos telovadnica
MAJŠPERK, 14. marca — 

Po odloku občinske skupšči
ne Ptuj bodo do avgusta le
tos dokončno uresničili in
vesticijski program dozidave 
paviljonske montažne šole v 
Majšperku. Učilnice so po
stavili že leta 1966, zaradi 
pomanjkanja denarja pa je 
izpadla gradnja telovadnice, 
kar je bilo predvideno v in
vesticijskem programu. To 
bodo uresničili letos s posta
vitvijo telovadnice polmon- 
tažnega tipa, ki bo zadošča
la za okrog 500 otrok, ki obi
skuje to šolo. Predračunska 
vrednost gradnje in opreme 
znaša 1,795.000 dinarjev.

F. F.

Trije 
„M“ za 
glasbo

Bralci revije Mladina 
so izbrali najboljše 

v zabavni glasbi
LJUBLJANA, 14. marca — 

Revija Mladina že štiri leta 
nazaj prireja med svojimi 
bralci glasovanje za najus
pešnejše slovenske zabavno 
glasbene ustvaralce. Tako iz
berejo vsako leto najuspeš
nejšega pevca, pevko, vokal
no instrumentalno skupino, 
popevko, glasbenika in za
bavno glasbeno radijsko od
dajo.

Jutri bo ob 20.30 v dvorani 
kina Union podelitev pri
znanj, ki jih bodo prejeli 
prvi trije v vsaki skupim. 
Prvi prejme zlati »M«, drugi 
srebrni »M« in tretjeuvršče- 
ni bronasti »M«.

Na prireditvi bodo vsi, ki 
bodo priznanja prejeli, tudi 
nastopili. Tako bo ponovno 
po nekajmesečnem premoru 
nastopila skupina Srce, ma
riborska skupina Čudežna po
lja, potem pa še New swing 
quartet, Ditka Haberl, Mar
jetka Falk, Majda Jazbec in 
Oto Pestner. Kot gost bo 
nastopil tudi Tomaž Pengov, 
kd je pred kratkim izdal svoj 
prvi samostojni album.

Na prireditvi bodo poleg 
pevcev, pevk in ansamblov 
prejeli priznanja tudi Mojmir 
Sepe, Jože Privšek, Ati Soss, 
Marjanca Vojnovič, Vili Vo
dopivec in Nino Robič.

M. C.

Naš pomenek

Marsikje nevzdržno
Tatjana Pinoza: »Materialna baza dijaških domov je sila različna, prav tako 
tudi pogoji dela v posameznih domovih — Vzdrževalnina občutno previsoka«
V Ljubljani je četrtina vseh slovenskih dijaških domov, v njih pa živi in dela 
skoraj tretjina vseh gojencev domov. Prav v Ljubljani je tudi nekaj takih domov, 
ki so nujno potrebni obnovitve, nekaj pa jih je treba zapreti in zgraditi nove. 
Tatjana Pinoza iz Krškega, dijakinja srednje tehnične šole, oddelka za kemijo 
v Ljubljani, sicer pa gojenka doma tehničnih šol, je o problematiki dijaških do
mov povedala:

»V minuiam šolskem letu 
sem živela v domu srednjih 
šol, ki se od tega, v kate
rem zdaj živim, razlikuje ta
ko po življenju samih dija
kov kot tudi po možnostih 
dela, kar kaže, da je ma
terialna baza domov sila 
različna m pogoji za. delo v 
posameznih domovih popol
noma različni.« v

Pravijo, da so nekateri do
movi tudi živi jensko nevar
ni, higijensko in zdravstve
no neprimerni?

»V Ljubljani bi morali 
čimprej zapreti nekatere do
move, med njimi dom Anice 
čmejeve, dom medicinskih 
sester, dom mladine v go
stinstvu in trgovini, ki dija
kom resnično ne omogoča
jo življenja kot bi ga v do
movih morali imeti. S taki
mi domovi le še povečuje
mo socialne razlike med mla
dimi.«

Pa vaš dom?
»Dom tehniških šol je med 

najbolje opremljenimi in ure
jenimi v Ljubljani, čeprav 
tudi tu ni vse kot bi moralo 
biti. Nimamo dovolj klub

skih prostorov, ki so nujni 
za izvenšolsko aktivnost mla
dine, imamo pa dobro ureje
ne kopalnice, prostore za bi
vanje, kar marsikje ni ure
jeno.«

Kakšne pa so možnosti za 
nove domove v Ljubljani?

»Možnosti je dovolj, le. de
narja ni! Imamo čudovito lo
kacijo za nov dom srednjih 
šol v Gerbičevi, tudi projek
ti so že pripravljeni, a ker 
ni denarja, doma še nekaj 
časa ne bo.«

Kako pa ste mladi organi
zirani v domovih, je mladin
ska organizacija prisotna pri 
reševanju vseh vprašanj, ki 
se porajajo v domovih?

»Pri nas aktiv zveze mla
dine dobro deluje, marsi
kje pa ne. Prav zato, ker 
smo aktivni, a še vedno pre
malo enotni, se tudi laže 
vključujemo v samoupravlja
nje v domu. Eden od dija
kov je celo podpredsednik 
sveta doma, kar kaže, da 
imamo tudi v tem najviš
jem organu doma, možnosti 
soodločati in se vključevati 
v reševanje vse problemati

ke. žal, da ne moremo do
volj vpliva« na samo vzdr- 
ževalnino, ki je iz dneva v 
dan višja m za marsikateri 
dijaški žep občutno previso
ka.«

Pred kratkim je bila v: 
Ljubljani problemska konfe-

ZA BOLJŠO VARNOST PRI DELU — Pred dnevi je bil v Novi Gorici drugi občni zbor medobčinskega društva 
varnostnih inženirjev in tehnikov severnoprimorskih občin, ki šteje 55 članov. Hkrati so v predverju SGP »Go
rica« pripravili razstavo sodobnih zaščitnih sredstev za varstvo pri delu in gradivo s tekmovanj ekip prve 
pomoči delovnih organizacij iz regije, ki ga prikazuje tudi naš posnetek. Foto: E. Zavadlav

TATJANA PINOZA: »Neka
tere domove bi morali za
preti.«

renca MK ZMS Ljubljana o 
dijaških domovih. To je bila 
že tretja po vrsti in je od
ločno postavila vsa vpraša
nja dijaških domov na dnev
ni red vseh odgovornih insti
tucij. Je vaše prizadevanje 
rodilo kaj uspeha?

»Sama sem ob prvih dveh 
konferencah mislila: saj zdaj 
se bo le kaj uredilo. No, 
danes pa vidim, da iz vseh 
naših lepih sklepov in zah
tev ni bilo nič. V zadnjih 
dveh letih nismo dobili niti 
ene nove postelje, kaj šele, 
da bi se začel uresničevati 
sanacijski program, ki je 
predvideval leta 1972 1000
novih ležišč in tako za vsa 
leta naprej.«

Kdo pa je kriv za tako 
stanje?

»To pa je vprašanje, ki bi 
ga morali mi mladi zastavi
ti drugim. Prav gotovo, da 
niso krivi starši tistih dija- 
kot (v Sloveniji je trenut
no okoli 6000 srednješolcev), 
ki so v domovih. Oni in pa 
vsi tisti, ki bodo svoje otro
ke še dali v domove, bi bili 
prav gotovo zainteresirani in 
še več, da se prične urejati 
sedanje stanje v domovih, 
da se zagotovi tistih 9500 no
vih ležišč do 1980. leta, ki bi 
bila potrebna že danes ali 
jutri.«

VILI PŠENICNY

Prejeli 5/770

Predlog 
iz Nove 
Gorice

Pojasnilo Viljema Pahor
ja k članku, objavljene

mu 7. marca letos
V zvezi z objavljenim član

kom v Delu z dne marca 1974 
na 10. strani pod naslovom 
»Predlog iz Nove Gorice«, 
nam je Viljem Pahor, pred
sednik občinskega sveta sin
dikatov Nova Gorica poslal 
naslednje pojasnilo: 

»Pripravljalni odbor za 
sklenitev regionalnega druž
benega dogovora je dne 6. 
marca letos obravnaval pred
log izhodišč za določitev 
predloga samoupravnega spo
razuma o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov za občino 
Nove Gorice, ne pa za skle
nitev regionalnega družbene
ga dogovora o delitvi dohod
ka in osebnih dohodkov, kot 
navaja članek.

Pripravljam odbor je ob
ravnaval kriterije za določa
nje letnih dopustov ter pred
lagal , naj bi organizacije 
združenega dela upoštevale 
pri določanju višine letnih 
dopustov dolžine delovne do
be, pogoje in zahtevnost dela, 
stopnjo fizičnega in dušev
nega napora, posebne social
ne pogoje delavcev (invalid 
II. kategorije, vojaški vojni 
invalidi in samohranilke-ci) 
ter udeležbo v NOB. V raz
pravi so bila vprašanja o 
možnosti drugačne ureditve 
določanja letnih dopustov v 
smislu, ki ga članek navaja, 
vendar pripravljalni odbor s 
tem v zvezi ni sprejel no
bene iniciative in nobenega 
predloga. Iniciativni obor je 
ugotovil, da je majhen raz
pon med dnevi letnega dopu
sta (od 18 do 30 delovnih 
dni) in da je v okviru tega 
razpona težko uveljaviti vse 
navedene kriterije. Priprav
ljalni odbor ni dal nobene 
pobude za uvedbo dveh ka
tegorij dopustov (4 ali 5 ted
nov) niti ni ugotavljal, da bi 
taikšna določitev višine letne
ga dopusta bila gospodarnej
ša. Prav tako ni bilo govo
ra o uveljavitvi takšnega 
predloga za prihodnje leto. To 
pa seveda ne pomeni, da ni 
mogoče v prihodnosti raz
mišljati o korekturi kreditov 
za določanje letnih dopustov 
delavcem.

Prav tako je dez informa
cijski članek na isti strani 
pod naslovom »Delitev do
hodka«. Pripravljalni odbor 
je predlagal 90 %nadomestilo 
za 30 dnevno bolezenino in 
ne 80 %. Glede plačila dela 
v nočnem času je odbor ugo
tovil da je to materija, ki 
spada v republiške sporazu
me po panogah in ne v re
gionalne sporazume, zato s 
tem v zvezi ni bil sprejet 
nikakršen sklep.«

PRIPRAVLJALNI ODBOR 
ZA SKLENITEV REGI

ONALNEGA DRUŽBENEGA 
DOGOVORA SAMOUPRAV

NEGA SPORAZUMA O 
DELITVI DOHODKA IN 

OSEBNIH DOHODKOV

Zvedeli smo
Prva priznanja
• NOVA GORICA — Med

občinsko društvo varnostnih 
inženirjev in tehnikov obsto
ja od leta 1962. Na nedavnem 
občnem zboru društva so pr 
vic podelil štiri priznanja 
zaslužnim članom. Plakete so 
prejeli: varnostni inženir Lju
bo Varčon iz ajdovske Lipe, 
Danijel Kosič iz novogoriške
ga Finala, novogoriški zdrav
nik dr. Tone Prijatelj in var- 

I nostni inženir SGP »Gorica« 
Željko Humar.

I P. P.

Tovarna znakov
Delavci novogoriškega invalidskega zavoda »a + a« so 
edini izdelovalci sodobnih prometnih znakov pri nas
Nekdanji novogoriški okraj je aprila 1959 v Biljah usta
novil invalidsko delovno skupnost, ki se je v začetku 
leta 1962 združila s, sorodno delovno skupnostjo »Kovi- 
noservis« Gorica. Takrat je med 36 zaposlenimi delalo 
19 invalidov, ki so v majhnih delavnicah v Biljah, Šem
petru in Novi Gorici izdelovali otroške vozičke, košare 
in manjše usnjene izdelke. Od leta 1963 pa izdelujejo 
sodobne prometne znake.

To je bil začetek pomemb
ne usmeritve v proizvodnji, 
ki daje možnost zaposlitve 
večjemu številu invalidov. 
Sedaj je med 130 delavci 70 
invalidov. Zavod se z izdelo
vanjem sodobnih prometnih 
znakov iz plastičnih mas uvr
šča med edine izdelovalce 
sodobnih prometnih znakov 
v Jugoslaviji. Svetlobni od- 
bojniki in refleksna stekla 
na obcestnih ograjah in ste
bričkih, svetlikajoči varnosti 
ni pasovi za otroke, cestarje 
in miličnike, poliestrski pro
metna znaki, ki so zaradi ne- 
rjavenja trajnejši od navad
nih, prometna svetila — to 
so sedanji izdelki novogoriš
kega zavoda za poklicno re
habilitacijo in zaposlovanje 
invalidov.

V začetku marca so v 
Kromberku pri Novi Gorici 
odprli nove delovne prostore, 
ki so veljali 10 milijonov di
narjev. Od takrat se zavod 
Imenuje »a + a«. Povpraševa
nje za sodobnimi prometni
mi znaki presega ponudbo 
doma in v tujini. Za opremo 
avtomobilske ceste Vrhnika— 
Postojna z velikimi in maj
hnimi prometnimi znaki, so 
dobili številna priznanja pro
metnih strokovnjakov doma 
in na tujem. Ocenjujejo, da 
so 5 krat 3 metre veliki pro
metni znaki iz poliestra med 
največjimi na evropskih ce
stah.

Tako je bila usmeritev no
vogoriškega invalidskega za-

Dobro
obiskani

■ v ■■tečaji
Delavska univerza v 

Sežani jih organizira za 
enote civilne zaščite
SEŽANA, 14. marca — Od

delek za narodno obrambo 
je v sodelovanju s sežansko 
delavsko univerzo organiziral 
na Komenskem dva tečaja za 
pripadnike enot civilne zašči
te. Bilo je okoli sto tečajni
kov — članov gasilsko-teh- 
ničnih enot. Med temami, ki 
so jih obravnavali, so bile 
tudi organizacija civilne za 
ščite, krajevna skupnost v 
splošnem ljudskem odporu, 
psihološka vojna, sodobna 
orožja, požarna preventiva, 
prva pomoč. Ob koncu teča
ja so udeleženci opravili test, 
preden so dobili knjižico ob
veznika civilne zaščite. Se 
en tak tečaj se bo začel na 
Komenskem ta teden.

Druga dejavnost sežanske 
delavske univerze, ki jo velja 
omeniti, je organizacija pre
davanj s področja prometne 
vzgoje; pripravili so jih sku
paj z občinskim svetom za 
preventivno vzgojo v cestnem 
prometu. Predavanja, ki so 
bila v Sežani, Divači, Dutov
ljah in Kozini, so imela sku
pen naslov: varnost prčmeta 
v naselju. Udeležilo se jih 
je okoli 360 ljudi.

MARJAN TOMŠIČ

jana

voda pred štirimi ’eti v • iz
delovanje sodobnih plastič

nih prometnih znakov praviti 
na. Lani je znašala vrednost 
proizvodnje 20 milijonov di
narjev. Imeli so za 6 milijo
nov dinarjev dohodka, pol
drugi milijon pa so namenili 
v sklade. Za nakup sodob
nejših strojev bodo letos od
rinili še dva milijona dinar
jev.

P. POTOČNIK

MEBLO ZA OTROŠKO VARSTVO — V Kromberku pri 
Novi Gorici gradijo otroški vrtec za 120 otrok, veljal 
bo 2,5 milijona dinarjev, uredili pa ga bodo do prvega 
maja. Za ureditev vrtca bo Meblo prispevalo milijon 
dinarjev, poldrugi milijon dinarjev pa izobraževalna 
skupnost Nova Gorica. V vrtcu bo 80 otrok staršev 
Mebla in 40 otrok iz krajevne skupnosti Kromberk.

Foto: P. Potočnik

PRODAJNA RAZSTAVA KNJIG
založbe SPRINGER (Berlin-Dunaj) 
od 14. do 23. marca 1974
Razstava bo v spodnjih prostorih Inozemskega od
delka DZS, Titova 25, Ljubljana. Knjigarna je odprta 
NON-STOP.
Teme: medicina, biologija, matematika, fizika, teh
nična kemija, čista kemija, tehnika, geologija, mine
ralogija ...
Vabljeni!

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE
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GORENJSKA
OBLAČILA
KRANJ

iščejo delavce za naslednja delovna mesta:

Za obrat konfekcije v Kranju
1. 20 KROJAČEV — ŠIVILJ
Pogoj: kvalificiran krojač ali šivilja

2. 20 NEKVALIFICIRANIH DELAVCEV za
priučitev konfekcijskega šivalca

Za obrat konfekcije Jesenice
3. SKLADIŠČNIKA MATERIALA
Pogoj: kvalifikacija krojaške oz. šiviljske stroke ali 
kvalificiran trgovec, 3-mesečno poskusno delo.

Vse pismene ponudbe vložite v upravi podjetja Go
renjska oblačila Kranj, Prešernova c. 6. Osebni do
hodki so zagotovljeni s pravilnikom o razdeljevanju 
OD. Ponudbe sprejemajo do 20. marca 1974.

Z novim šolskim letom 1974/75 sprejme podjetje 
na 6-mesečno priučevanje poklica konfekcijski šiva- 
lec 20 fantov in deklet z dokončano ali nedokonča
no osnovno šolo. Prijave sprejema splošno kadrov
ska služba do 30. 6. 1974. 2296


